
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 11115 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Ο. Φερχάτ και Χ.

Ζεϊµπέκ , σελ. 11182, 11193 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Κορυδαλλού, το Γενικό
Λύκειο Πάρου, το Ordrup Gymnasium Δανίας και από το 1ο
Δη- µοτικό Σχολείο Κω, σελ. 11148, 11149, 11154, 11157,
11163, 11165 

4. Επετειακή αναφορά στη µνήµη των θυµάτων του τραγι-
κού δυστυχήµατος των Τεµπών και τήρηση ενός λεπτού σι-
γής, σελ. 11145, 11148, 11150, 11152, 11157, 11158, 11161,
11163, 11166, 11170, 11171, 11173, 11174, 11180, 11181,
11182, 11183, 11185, 11186, 11187, 11188, 11189, 11190,
11191, 11193, 11194, 11195, 11196, 11197, 11198, 11199,
11200, 11201, 11202, 11203, 11205, 11206, 11207, 11208,
11209, 11210, 11211, 11213, 11214, 11215, 11216, 11217,
11218 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11115, 11139, 11141,
11143, 11145, 11146, 11148, 11149, 11154, 11157, 11158,
11159, 11160, 11163, 11165, 11169, 11170, 11171, 11172,
11173, 11179, 11180, 11181, 11182, 11185, 11187, 11193,
11198, 11200, 11201, 11202, 11204, 11205, 11208, 11212,
11217, 11218 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1281 έως 1350,

σελ. 11116-11132 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

11133-11138 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας:  
i. µε θέµα: «Γεγονός πλέον η ιδιωτικοποίηση της συντήρη-

σης στρατιωτικών οχηµάτων και οι "ΕΝΟΠΛΕΣ ΔΥΝΑΜΕΙΣ
Α.Ε."», σελ. 11139 

ii. µε θέµα : «Απόκτηση εµπραγµάτων δικαιωµάτων στην
Θράκη από Τούρκους», σελ. 11141 

β) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
µε θέµα: «Εργαζόµενοι στην Υγεία µε πρόγραµµα της Δηµό-
σιας Υπηρεσίας Απασχόλησης (ΔΥΠΑ)», σελ. 11143 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: « Όροι
αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας της παραθαλάσσιας
περιοχής και άλλες διατάξεις», σελ. 11146-11218 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών « Όροι αξιοποίησης της δηµό-
σιας περιουσίας στις παραθαλάσσιες περιοχές και άλλες δια-
τάξεις», σελ. 11146 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 11158 - 11176
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 11176 - 11189
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 11189 - 11208
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 11208 - 11218
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 11115 – 11158

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επετειακή αναφορά στη µνήµη των θυµάτων του τρα-
γικού δυστυχήµατος των Τεµπών:

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 11196
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 11189
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 11213
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 11166
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 11213
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 11197
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 11190
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 11198
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 11161
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 11206
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 11199
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 11148
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 11205
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 11171
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 11215
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 11163
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 11208
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 11194
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 11191
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 11187
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 11216
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 11150
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 11183, 11185, 11186, 11187
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 11173
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 11193, 11195
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 11182
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 11207
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 11152
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 11211
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ., σελ. 11200
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 11218
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 11188
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 11170, 11171
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 11210
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 11157
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 11145
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 11194
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 11185, 11187
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 11201
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 11203
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 11196
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 11214
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 11209

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΗ’
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ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 11173
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 11217
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 11174
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 11158
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 11180
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 11208
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 11181
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 11202

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 11185
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 11158, 11159, 11160,11163, 

11165, 11169, 11170,11171, 
11172, 11173

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 11179, 11180, 11181,11182, 
11187

ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 11172, 11179, 11180
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 11187
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 11193, 11198, 11200,11201, 
11202, 11204, 11205

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 11187

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 11208, 11212, 11217, 11218
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 11115, 11139, 11141,11143, 

11145, 11146, 11148,11149, 
11154, 11157

ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 11185, 11187

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 11139, 11140, 11141, 11142
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 11139
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 11141, 11142
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 11143
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 11143

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών:

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 11196
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 11189
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 11212
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 11166, 11168, 11169, 11170
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 11213
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 11197
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 11190
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 11198
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 11161, 11163
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 11206
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 11199
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 11148, 11204
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 11205
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 11158, 11159, 11160,11171, 

11172, 11179, 11180
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 11215
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 11163
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 11208
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 11195, 11204
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 11191
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 11187
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 11216
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 11150, 11204
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 11183, 11185, 11186, 11187
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 11173

ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 11193
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 11182
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 11207
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 11152, 11204
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 11211
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ., σελ. 11200, 11201
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 11187, 11188
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 11170
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 11210
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 11157, 11158, 11159,11160, 

11201, 11204
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 11146, 11159
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 11194
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 11185
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 11201
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 11203, 11204
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 11196
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 11214
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 11209
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 11173
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 11217
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 11174, 11176, 11179
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 11154
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 11160
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 11180
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 11208
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 11181
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 11202

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 11168, 11169, 11170
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 11180
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 11176



Αθήνα, σήµερα στις 28 Φεβρουαρίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 27-2-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΖ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 27ης

Φεβρουαρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Υπηρε-
σιών µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης της Μογγολίας».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Πέτρο Παππά, Βουλευτή Κιλκίς, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΗ’

Τετάρτη 28 Φεβρουαρίου 2024



11116 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11117



11118 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11119



11120 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11121



11122 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11123



11124 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11125



11126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11127



11128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11129



11130 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11131



11132 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11133

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ 



11134 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11135



11136 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11138 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: 

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου, ότι την Τετάρτη 28 Φεβρουαρίου 2024 οι επίκαιρες ερω-
τήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Οι υπ’ αριθµόν 737/19-2-2024 και 741/19-2-2024 επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας
κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη.

Η υπ’ αριθµόν 749/22-2-2024 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαν-
τηθεί από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ.
Βασίλειο - Πέτρο Σπανάκη. 

Παρακαλούµε, όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές». 

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 741/19-2-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ευαγγελίας Λια-
κούλη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Γεγονός
πλέον η ιδιωτικοποίηση της συντήρησης στρατιωτικών οχηµάτων
και οι "Ένοπλες Δυνάµεις Α.Ε."».

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Κα-

ληµέρα σας!
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. 
Δυστυχώς, αναγκάστηκα, κύριε Υπουργέ, όπως βλέπετε, να

επανέλθω µε επίκαιρη ερώτηση, σε συνέχεια µιας αναφοράς που
ήδη έχω κάνει στο Υπουργείο σας και αυτή αφορά σε ένα πολύ
σοβαρό ζήτηµα, ότι η Κυβέρνησή σας έχει επιλέξει πια να εκχω-
ρήσει έργο συντήρησης υλικού των Ενόπλων Δυνάµεων της
χώρας, που είναι στην αρµοδιότητα του τεχνικού σώµατος, σε
ιδιώτες.

Επειδή, βεβαίως, έχουµε συνηθίσει το έργο αυτό να το βλέ-
πουµε πλέον σε επεισόδια µετά την προσπάθεια να δηµιουργή-
σετε -και τα καταφέρνετε σιγά-σιγά να το κάνετε- τόσο στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας δούρειους ίππους όσο και στον τοµέα της παι-
δείας -την άλλη εβδοµάδα θα τα κουβεντιάσουµε-, τώρα βλέπουµε
ότι ακριβώς αυτή την πολιτική ασκείτε σε ό,τι αφορά τον χώρο των
Ενόπλων Δυνάµεων. 

Και ενώ όλοι σας οµνύετε στην ελληνική βιοµηχανία Ενόπλων
Δυνάµεων και παραγωγής, αλλά και συντήρησης των υλικών, παρ’
όλα αυτά από την άλλη πλευρά έχετε αναρτήσει στο «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»
από την 1η Φεβρουαρίου τους διαγωνισµούς, τους οποίους θα κα-
ταθέτω στα Πρακτικά, µε τους οποίους αναθέτετε σε ιδιώτες και
µέχρι την ηµεροµηνία της 11ης Μαρτίου συντήρησης κινητήρων
οχηµάτων, των γνωστών καναδέζων, από ιδιώτες, ενώ βρίσκεται
σε εξέλιξη και άλλη φάση διαγωνισµού για καινούργιους κινητή-
ρες οχηµάτων, κινητήρες και κιβώτια ταχυτήτων τεθωρακισµένων
κ.ο.κ..

Ρωτάµε εσάς, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Πρώτον, είναι απόφαση
της Κυβέρνησης σιγά-σιγά να απαξιώσετε τα εργοστάσια τα δικά
µας τα ελληνικά, να µπείτε στη διαδικασία ανάθεσης σε ιδιώτες
Έλληνες ή ξένους όλου του υλικού των Ενόπλων Δυνάµεων και
συντήρησης των µηχανηµάτων; Είναι απλό και ευθύ ερώτηµα. 

Δεύτερον, επειδή έχω στα χέρια µου αρκετά στοιχεία, τα οποία
κρατάω για τη δευτερολογία µου, στην αναφορά την οποία έκανα
είπατε πως αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε πολιτική της Κυβέρνη-
σης, αλλά απλά να διασφαλίσετε ταχύτητα στην εξέλιξη της συν-
τήρησης, αλλά και της επάρκειας των Ενόπλων Δυνάµεων και για
αυτόν τον λόγο κάνετε αυτούς τους διαγωνισµούς. Δεν έχετε πεί-
σει κανέναν. 

Και ξέρετε γιατί δεν έχετε πείσει κανέναν; Γιατί στα χέρια µου
έχω και τους προϋπολογισµούς, δηλαδή τον τρόπο που σιγά σιγά
απαξιώνετε τη λειτουργία των ελληνικών εργοστασίων και βάζετε
από την πίσω πόρτα τους ιδιώτες.

Πρώτα, λοιπόν, θα συζητήσουµε το πολιτικό θέµα και µετά τις
τεχνικές λεπτοµέρειες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ο κ. Κεφαλογιάννης

έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, πραγµατικά θα ήθελα να ευχαριστήσω και

εσάς για την ερώτηση, γιατί καλό είναι να διευκρινιστούν κάποια
ζητήµατα, για να µην αιωρούνται στη δηµόσια σφαίρα διάφορα
θέµατα τα οποία δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. Και
θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι ολόκληρο το σκεπτικό της ερώ-
τησής σας, όπως τουλάχιστον το έχω διαβάσει και το αναπτύ-
ξατε και προφορικά, αλλά ακόµα και η τιτλοφορία της δεν
στηρίζεται, κατά τη γνώµη µου, σε πραγµατικά γεγονότα, αντι-
θέτως, στηρίζεται σε λανθασµένες παραδοχές.

Σας λέω, λοιπόν, ευθύς εξ αρχής ότι ούτε προµελετηµένο σχέ-
διο υπάρχει από πλευράς του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ούτε,
βεβαίως, κάποια κερκόπορτα παραβιάζεται όσον αφορά την ιδιω-
τικοποίηση των στρατιωτικών εργοστασίων. Και επειδή ξέρω και
τη δική σας ευαισθησία όσον αφορά τις Ένοπλες Δυνάµεις, νο-
µίζω ότι η τιτλοφορία «Ένοπλες Δυνάµεις Α.Ε.» καλό είναι να
αποφεύγεται.

Θα τονίσω, λοιπόν, για άλλη µία φορά ότι τα στρατιωτικά ερ-
γοστάσια, τα οποία εµείς τα θεωρούµε κρίσιµη αλυσίδα στην όλη
διαδικασία των Ενόπλων Δυνάµεων, δεν πρόκειται να ιδιωτικο-
ποιηθούν και θα σας εξηγήσω και γιατί. Η όποια τεχνική υποστή-
ριξη γίνεται από ιδιώτες, η οποία προβλέπεται διαχρονικά, έχει
µόνο εξαιρετικό και επικουρικό χαρακτήρα και σε καµµία περί-
πτωση δεν πρόκειται να υποκαταστήσει τον ρόλο των στρατιωτι-
κών εργοστασίων. Ξέρετε πολύ καλά -είστε και έγκριτη νοµικός-
ότι είναι µία διαδικασία η οποία είναι νοµικά προβλεπόµενη σε
κάποιες έκτακτες διαδικασίες και ο µοναδικός λόγος -πέραν της
ταχύτητας στην οποία αναφερθήκατε, ασχέτως αν συµφωνείτε
ή όχι µε το επιχείρηµα- είναι ακριβώς να µην διαρραγεί το συνε-
χές του αξιόµαχου και της επιχειρησιακής ετοιµότητας των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Και νοµίζω ότι είναι περιττό να επιχειρη-
µατολογήσω ότι το αξιόµαχο και η επιχειρησιακή δυνατότητα και
η ετοιµότητα των Ενόπλων Δυνάµεων αποτελούν όρους της εθνι-
κής µας ασφάλειας, οι οποίοι, βεβαίως, δεν είναι διαπραγµατεύ-
σιµοι από κανέναν.

Βεβαίως, όπου και όταν απαιτηθεί, σε περιπτώσεις όπου η
λύση και η συντήρησή τους δεν είναι εφικτή από τα στρατιωτικά
εργοστάσια, προφανώς και απαιτείται και η συνδροµή του ιδιω-
τικού φορέα, επαναλαµβάνω µόνο επικουρικά και µόνο σε έκτα-
κτες περιπτώσεις.

Αυτός είναι και ο µοναδικός λόγος, κυρία συνάδελφε, που προ-
χωρούµε πολλές φορές σε αυτές τις διαδικασίες, σε περιπτώσεις
που η ανάθεση υπηρεσιών συντήρησης και τεχνικής υποστήρι-
ξης τεχνικού υλικού από τον Στρατό Ξηράς δεν µπορεί να καλυ-
φθεί για «χ» «ψ» λόγους από κάποιο στρατιωτικό εργοστάσιο.

Θα σας το πω, λοιπόν, για άλλη µια φορά: Δεν τίθεται ζήτηµα
πρόσθετης οικονοµικής επιβάρυνσης των Ελλήνων φορολογου-
µένων, αλλά ζήτηµα ακριβώς του να διασφαλιστεί το αξιόµαχο
των Ενόπλων Δυνάµεων.

Και επειδή υπάρχει και ένα δεύτερο ερώτηµα στην ερώτησή
σας -και θέλω εξαρχής να το απαντήσω, έτσι ώστε στη δευτερο-
λογία σας να µπορείτε να µπείτε και στη διαδικασία- αναφέρεστε
σε έναν αναλυτικό λογαριασµό εξόδων -δεν θα πω τον αριθµό
του- ο οποίος αναλώνεται αποκλειστικά στην προµήθεια και συν-
τήρηση στρατιωτικού εξοπλισµού. Να σας πω ότι σύµφωνα µε
τα εγκεκριµένα από το ΓΕΕΘΑ εξοπλιστικά προγράµµατα αυτοί
οι λογαριασµοί δεν δύνανται και ούτε πρέπει να χρησιµοποιούν-
ται σε δαπάνες εκτός του συγκεκριµένου πλαισίου που είναι, βε-
βαίως, η ενίσχυση των στρατιωτικών εργοστασίων. Άρα, σε
καµµία περίπτωση και µέσω αυτών των λογαριασµών δεν πρό-
κειται να µπουν ιδιώτες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει η κ. Λιακούλη για τη δευτερολογία της.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πόσο πολύ ήθελα να σας πιστέψω, αλλά δεν
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µπορώ, δυστυχώς. Βέβαια, απαντώντας είπατε «νοµίζω ότι, κατά
τη γνώµη µου». Δέχοµαι ότι βάζετε αυτό το προσωπικό στοιχείο,
ότι κατά τη γνώµη σας είναι έτσι, για να πούµε ότι δεν ξέρω αν η
γνώµη σας καλύπτει την πολιτική της Κυβέρνησης συνολικά και
εξηγούµαι. Η Κυβέρνηση έκανε µία επιλογή -για να µην τα µπερ-
δεύουµε τα πράγµατα- να κάνει διαγωνισµούς και να αναθέσει
σε ιδιώτες αυτό που µπορούσαν να κάνουν τα ελληνικά εργοστά-
σια, όπως µπορούσε να κάνει το 303 ΠΕΒ της περιοχής µου, της
Λάρισας, το οποίο επισκέφτηκα πολλές φορές και το οποίο έχει
εργαζοµένους τεχνίτες άριστους -έχει υποδοµές φοβερές- απα-
ξιωµένους διαρκώς.

Και πάµε τώρα στην ταµπακιέρα που είναι η απαξίωση. Τι µας
είπατε σήµερα; Μας είπατε ότι εξαιρετικό, έκτακτο και επικου-
ρικό χαρακτήρα έχει, όταν το Υπουργείο προσφεύγει στον ιδιώτη
και µόνο -λέτε- για να υπάρχει ετοιµότητα των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Αυτό δεν πρέπει να το εξηγήσετε; Είναι σαν να περιγρά-
φετε τη γη, σαν να λέτε «η υφήλιος, ο κόσµος, το σύµπαν». Δεν
πρέπει να πείτε ποια είναι η εξαιρετική και η έκτακτη ανάγκη;
Ποιος είναι ο επικουρικός ρόλος των ιδιωτών, όταν παίρνουν το
85% της δουλειάς;

Δεν πρέπει να µας εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ, για ποιον λόγο
από το 2021 -θα το καταθέσω στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε- και
µέχρι σήµερα βαίνει διαρκώς µειούµενος ο προϋπολογισµός για
τα συγκεκριµένα ελληνικά εργοστάσια; Βλέπω ότι είναι 3 εκατοµ-
µύρια ευρώ το 2022 -λέω τα τελευταία µόνο- 3.900.000 ευρώ,
µετά 3 εκατοµµύρια ευρώ, µετά 2.600.000 ευρώ, µετά 1 εκατοµ-
µύριο ευρώ, πλην, πλην κάθε έτος. Αυτό τι λέει; Λέει µε απλά
λόγια ότι όπως τα νοσοκοµεία δεν έχουν γάζες, δεν έχουν βαµ-
βάκι, δεν έχουν χειρουργεία, έτσι και τα εργοστάσια δεν έχουν
βίδες, δεν έχουν κατσαβίδια, δεν έχουν τανάλιες, δεν έχουν κι-
νητήρες, άρα, πάµε στον ιδιώτη.

Δεν πρέπει, λοιπόν, να µας εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ, ποια
είναι η ταχύτερη διεκπεραίωση που κάνει ο ιδιώτης σε σχέση µε
τα δικά µας εργοστάσια; Δεν πρέπει να µας πείτε πώς έτσι ενι-
σχύετε την ελληνική βιοµηχανία, στο όνοµα της οποίας -επανα-
λαµβάνω- όλοι οµνύετε και λέτε «ναι, την Ελληνική Αµυντική
Βιοµηχανία θα την ενισχύσουµε»; Πώς θα την ενισχύσετε; Κάνο-
ντας διαγωνισµούς τµηµατικούς, σπάζοντας τις δουλειές και βά-
ζοντας «δούρειους ίππους» µε απλά λόγια µέσα στο κάθε
εργοστάσιο που µπορεί και έχει την επάρκεια;

Και κάτι άλλο: Όταν λέτε «εκτός από τις περικοπές των πιστώ-
σεων», τις οποίες έχετε κάνει -και αποδεικνύω και πρέπει να τις
εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ- γιατί περικόπτετε από τα εργοστάσιά
µας χρήµατα και τα δίνετε στους ιδιώτες; Για ποιον λόγο; Γιατί
δεν αναβαθµίζετε τα εργοστάσια και µε νέους τεχνίτες και µε
προσωπικό και µε υποδοµές, υλικοτεχνικά και ούτω καθεξής;
Εξηγήστε, πρώτον, για ποιον λόγο περικόπτετε τις δαπάνες και
τις πιστώσεις και τον προϋπολογισµό τελικά.

Και το δεύτερο, η ετοιµότητα των Ενόπλων Δυνάµεων, διότι
κατά τη δική µου πολιτική αντίληψη είναι βαριά κουβέντα, σε
καιρό ειρήνης δεν εξυπηρετείται από τα δικά µας εργοστάσια,
την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία; Δηλαδή, µήπως θέλετε να
µας πείτε ότι δεν κάνουν οι άνθρωποι, δεν κάνουν οι δοµές, δεν
κάνουν οι υποδοµές, οι τεχνίτες δεν είναι καλοί; Δεν έχουµε να
περιµένουµε τίποτα το σοβαρό, άρα, εδώ εγκυµονείται κίνδυνος
για τις Ένοπλες Δυνάµεις και για την ετοιµότητά τους; Αυτά, λοι-
πόν, θα πρέπει να µας εξηγήσετε, διότι διαφορετικά, κύριε
Υπουργέ -µε όλο τον σεβασµό που ξέρετε ότι σας έχω- παίρνω
µία απάντηση σήµερα στην επίκαιρη ερώτηση, όπως αυτή που
µου δώσατε µισή σελίδα στην αναφορά, «χάριν της ταχύτερης
διεκπεραίωσης και της ετοιµότητας».

Και τέλος -το τρίτο σηµείο- να µας δείξετε, κύριε Υπουργέ και
τη µελέτη σκοπιµότητας που έχετε στα χέρια σας -το Υπουργείο
σας- και λέει ότι δεν µπορούν οι δικές µας δοµές, δεν µπορούν
τα ελληνικά εργοστάσια να ανταποκριθούν, δεν µπορούν οι υπο-
δοµές της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας, αλλά µπορεί ένας
ιδιώτης, Έλληνας ή ξένος. Δεν µας ενδιαφέρει αυτό, δεν µπαί-
νουµε σε αυτό εµείς, δεν µπαίνουµε σε τυχόν συµφωνίες ή οτι-
δήποτε άλλο. Δεν φτάσαµε εκεί. Λέµε άλλο πράγµα, λέµε ότι έτσι
όπως το πάτε, πάτε να το κλείσετε. Θέλετε να το κλείσετε; Πείτε
το, να το ξέρουµε και εµείς.

Και για να µην αδικήσω και αυτούς που έχουν κάνει την πραγ-
µατικά πολλή δουλειά, που ξέρετε και εσείς, είναι όλοι οι άνθρω-
ποι και ο Σύλλογος Υπαλλήλων ΓΕΕΘΑ, ΓΕΣ του Νοµού Λάρισας,
µαζί µε όλους αυτούς, που πρωτοστάτησε και πρέπει να τους
αναφέρω, διότι έχουν δείξει έναν ζήλο όχι µόνο για τη δική τους
την αυτοσυντήρηση µέσα στον χώρο της δουλειάς τους, αλλά
έχουν δείξει και πραγµατικά µία συγκινητική ευαισθησία για το
θέµα αυτό, που άπτεται και εθνικού ζητήµατος, όπως καταλαβαί-
νετε, αλλά και συνολικά τρόπου µε τον οποίο ασκούνται πολιτικές
στον ευαίσθητο χώρο των Ενόπλων Δυνάµεων. Άρα και σε αυ-
τούς όλους χρειάζεται να δώσετε εσείς απάντηση, όχι εµείς, γιατί
εµείς έχουµε ακόµη σοβαρότατα ερωτήµατα στο συγκεκριµένο
θέµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Λιακούλη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κύριος Υπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κυρία συνάδελφε, προσπάθησα να σας εξηγήσω τόσο διά
της γραπτής ερώτησης, αλλά και σήµερα στη διαδικασία ότι καµ-
µιά φορά όταν προκύπτει η ανάγκη για την ανάθεση των υπηρε-
σιών συντήρησης ή υποστήριξης, αυτό έχει πράγµατι εξαιρετικό
χαρακτήρα.

Και αν κάθε φορά που εξαιρετικώς και επικουρικώς δίδεται µία
τέτοια υπηρεσία στον ιδιώτη, αυτό συνιστά ιδιωτικοποίηση, τότε
πραγµατικά έχει ιδιωτικοποιηθεί όλο το δηµόσιο και δεν το ξέ-
ρουµε. Προφανώς και δεν ισχύει αυτό και το ξέρετε πολύ καλά. 

Θα σας πω για άλλη µία φορά -το είπε και ο Υπουργός την
προηγούµενη εβδοµάδα στην αρµόδια Επιτροπή Εξωτερικών και
Άµυνας της Βουλής, όπου συνάδελφοι και από το κόµµα σας πα-
ρίσταντο και µάλιστα είχαµε µία διεξοδική συζήτηση- ότι στόχος
µας είναι να ενισχύσουµε και όχι, όπως λέτε εσείς, να αποδυνα-
µώσουµε, τόσο σε έµψυχο δυναµικό, όσο και σε πόρους και σε
διαδικασίες στην εγχώρια βιοµηχανία. 

Κάντε τον κόπο -µου είπατε κάποια νούµερα τα οποία δεν τα
έχω πρόχειρα- να δείτε τους προϋπολογισµούς του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας που ψηφίστηκαν πριν από λίγους µήνες στη
Βουλή. Έχουµε κάνει δηµόσια πρόσκληση και κάποιοι πολιτικοί
Αρχηγοί έχουν ήδη έρθει στο Υπουργείο και τους έχουµε ενηµε-
ρώσει λεπτοµερώς για το σχέδιο το οποίο υπάρχει για την αµυν-
τική µας βιοµηχανία. Καλό είναι και ο Πρόεδρος κ. Ανδρουλάκης
να έρθει και επίσηµα να ενηµερωθεί από το Υπουργείο. Αν έρ-
θετε, θα δείτε ότι όχι µόνο δεν ισχύουν αυτά τα οποία λέτε σή-
µερα, αλλά τουναντίον υπάρχει ένα σχέδιο πολύ συγκεκριµένο
για την αναβίωση της αµυντικής στρατιωτικής βιοµηχανίας της
χώρας µας. 

Μάλιστα, θα σας προσκαλέσω αύριο, αν έχετε τον χρόνο, να
δείτε τις ανακοινώσεις του Υπουργικού Συµβουλίου. Παρουσιάζει
ο κύριος Υπουργός και εγώ επικουρικώς ένα σχέδιο νόµου, το
οποίο µεταξύ άλλων αφορά και την έρευνα και τεχνολογία για
την αναβίωση της αµυντικής βιοµηχανίας, αλλά και τη στήριξη
όλων αυτών των παραγωγικών δοµών. 

Επίσης, την προηγούµενη βδοµάδα σε µία αντίστοιχη ερώτηση
που έγινε από συνάδελφο εντός της Βουλής, έφερα πολύ συγ-
κεκριµένα παραδείγµατα των ενεργειών που ήδη έχουµε κάνει
προκειµένου να ενισχύσουµε την αµυντική µας βιοµηχανία, δη-
λαδή πώς, για παράδειγµα, επαυξάνουµε την τεχνογνωσία τους,
πώς πιστοποιείται η λειτουργία των στρατιωτικών εργοστασίων
µέσω διεθνώς αναγνωρισµένων προτύπων -είναι ζητήµατα τα
οποία, δυστυχώς, είχαν βαλτώσει στο παρελθόν- πώς υπογρά-
φουµε µνηµόνια συνεργασίας µε ακαδηµαϊκούς και ερευνητικούς
φορείς, ακριβώς για να ενισχύσουµε όχι µόνο την παραγωγική
τους διαδικασία, αλλά την έρευνα και την τεχνολογία µέσα στα
στρατιωτικά εργοστάσια. Αυτό το ξέρουν πολύ καλά οι εργαζό-
µενοι. 

Επίσης, διευκρίνισα ότι διατίθενται σε ετήσια βάση σηµαντικές
πιστώσεις για την κάλυψη των αναγκών των στρατιωτικών εργα-
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σιών και µπορώ να σας πω ότι φέτος είναι αυξηµένος ο προϋπο-
λογισµός συνολικά για τα στρατιωτικά εργοστάσια. Σας προ-
σκαλώ να δείτε τα επίσηµα στοιχεία συνολικά για τα στρατιωτικά
εργοστάσια.

Επίσης, υπάρχει το ετήσιο πρόγραµµα εκπαίδευσης των στε-
λεχών και των εργαζοµένων σε κέντρα εκπαίδευσης του εσωτε-
ρικού ή του εξωτερικού, ακριβώς για να υπάρχει πράγµατι και
µια διά βίου µάθηση σε στελέχη που δίνουν τον καλύτερο τους
εαυτό προκειµένου να κρατάνε και τα εργοστάσιά µας ζωντανά.

Όλα αυτά είναι παραδείγµατα που αντίθετα µε αυτό στο οποίο
αναφερθήκατε εσείς προηγουµένως, δείχνουν ότι υπάρχει βού-
ληση, υπάρχει σχέδιο και θα υπάρχει πλέον και νοµοθετικό πλαίσιο
όπου ακριβώς όλα αυτά τα οποία λέµε σήµερα θα µετουσιωθούν
σε ένα συγκεκριµένο νοµοθέτηµα.

Σε καµµία περίπτωση, λοιπόν, δεν µιλάµε για ιδιωτικοποίηση.
Θα το πω για άλλη µια φορά και δεν θα κουραστώ να το λέω. Αν-
τιµετωπίζουµε αυτές τις παθογένειες δεκαετιών. Χθες, µάλιστα,
είχα την ευκαιρία να επισκεφτώ και την ΑΣΔΥΣ, την Ανώτατη
Στρατιωτική Διοίκηση Υποστήριξης Στρατού, η οποία στην ουσία
είναι ο µείζων σχηµατισµός κάτω από τον οποίο είναι και τα στρα-
τιωτικά εργοστάσια. Τους είπα εκεί πέρα κάποιες σκέψεις που
κάνουµε ως πολιτική ηγεσία. Έχω κάθε βούληση να επισκεφτώ
και κάθε εργοστάσιο, για να διαπιστώσω και τα προβλήµατα
όπου χρειάζεται και να µην τα συζητάµε µόνο εντός της Βουλής,
αλλά να τα βλέπουµε και στο πεδίο.

Όµως, να είστε βέβαιοι ότι και το εργοστάσιο της Λάρισας,
αλλά και τα υπόλοιπα εργοστάσια ανά την επικράτεια, θα ενισχυ-
θούν το επόµενο διάστηµα και θα αντιµετωπιστούν αυτές οι πα-
θογένειες. Σ’ αυτό, πραγµατικά, προσκαλώ όλη την Εθνική
Αντιπροσωπεία να είµαστε συνεργοί, ακριβώς γιατί επιτελούµε
ένα εθνικό καθήκον. Αντιλαµβάνεστε ότι σε λεπτοµέρειες σε µια
ανοιχτή διαδικασία δεν µπορώ να αναφερθώ, αλλά σας προ-
σκαλώ -κάνω και µία δηµόσια παράκληση, αν θέλετε- να έρθετε
στο Υπουργείο να σας ενηµερώσουµε λεπτοµερώς εργοστάσιο-
εργοστάσιο, βήµα-βήµα, σχέδιο-σχέδιο το οποίο υπάρχει πραγ-
µατικά για την αναβίωση της αµυντικής µας βιοµηχανίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 737/19-2-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα : «Απόκτηση εµπραγµάτων
δικαιωµάτων στην Θράκη από Τούρκους».

Ορίστε, κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, στη Θράκη από όπου κατάγοµαι από τον

Έβρο παίζονται επικίνδυνα παιχνίδια και οι Τούρκοι είναι γνωστό
τοις πάσι ότι αλωνίζουν µε την απόκτηση ακινήτων και εµπραγ-
µάτων δικαιωµάτων, που απαγορεύεται σύµφωνα µε τον νόµο. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 25 του ν.1892/1990, όπως γνωρίζετε
καλά, απαγορεύεται η απόκτηση ακινήτων από φυσικά πρόσωπα
που δεν είναι Ευρωπαίοι πολίτες, όπως και από νοµικά πρόσωπα
που έχουν την έδρα τους στο εξωτερικό και όχι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, δηλαδή από τρίτες χώρες. 

Υπάρχει και µία επιτροπή στο άρθρο 26, η οποία είναι της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης και συµπεριλαµβάνεται και εκπρόσωπος
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, όπου µπορεί να αρθεί αυτή η
απαγόρευση για συγκεκριµένους λόγους. 

Αυτή η νοµοθέτηση, αυτό το άρθρο έχει µπει σύµφωνα µε την
αιτιολογική έκθεση του νόµου για λόγους εθνικής ασφάλειας και
για εθνικά συµφέροντα, τα οποία είναι γνωστά και ας µην τα επα-
ναλάβουµε. Είναι γνωστό για ποιον λόγο έχει θεσπιστεί αυτός ο
νόµος. 

Τι κάνουν, λοιπόν, οι Τούρκοι, για να µας κατακερµατίσουν και
στην ουσία να µας κοροϊδέψουν; Συστήνουν εταιρείες µε έδρα
την Ελλάδα, κάτι το οποίο δεν απαγορεύεται και πίσω από τις
εταιρείες αυτές, είτε είναι προσωπικές, είτε είναι κεφαλαιουχικές,
είναι Τούρκοι υπήκοοι. Μέσω αυτού του κόλπου, για να το πούµε
έτσι, αποκτούν εµπράγµατα δικαιώµατα στη Θράκη, κατά παρά-
βαση στην ουσία του ν.1892/1990.

Έκανα ένα ερώτηµα στο Επιµελητήριο Έβρου για το ποιες
είναι αυτές οι εταιρίες οι οποίες έχουν ΑΦΜ ελληνικό, αλλά από
πίσω κρύβονται Τούρκοι µέτοχοι. Είναι δεκαοκτώ εταιρείες! Θα
τα προσκοµίσω στα Πρακτικά, για να ξέρει το ελληνικό Κοινο-
βούλιο τι συµβαίνει στη Θράκη. Είναι δεκαοκτώ εταιρείες µε ελ-
ληνικό ΑΦΜ που από πίσω είναι Τούρκοι µέτοχοι. Αγοράζουν
ακίνητα, µπαίνουν στους πλειστηριασµούς, χτυπάνε τα ακίνητα.
Πρόσφατα, στο κέντρο της Αλεξανδρούπολης ένα ξενοδοχείο το
αγόρασαν Τούρκοι. Και η ζωή συνεχίζεται!

Επίσης, το Επιµελητήριο Έβρου µε ενηµέρωσε στην ερώτηση
που έκανα ότι µέσω της ηλεκτρονικής «Υπηρεσίας Μιας Στάσης»
υπάρχει η δυνατότητα σύστασης εταιρειών από φυσικά πρό-
σωπα ή και λογιστικά γραφεία µέσω µιας διαδικασίας στην οποία
δεν είναι προαπαιτούµενη η δήλωση υπηκοότητας του αιτούν-
τος. Συνεπώς, πέραν των στοιχείων των δεκαοκτώ εταιρειών που
σας προσκοµίζουµε, δύναται να υπάρχουν µέτοχοι Τούρκοι υπή-
κοοι και σε άλλες εταιρείες που υπάρχουν µέσα στο µητρώο του
επιµελητηρίου µας, αλλά να έχουν συσταθεί µέσω της «Υπηρε-
σίας Μιας Στάσης» και, άρα, να µη γνωρίζουµε τις υπηκοότητες
των µετόχων.

Άρα, δηλαδή, στην ουσία ο νόµος πάει περίπατο. Για τον λόγο
που θεσπίστηκε ο νόµος αυτός, πλέον δεν εφαρµόζεται. Γι’ αυτό
ερωτάται το Υπουργείο σας εάν πρόκειται να τροποποιήσετε τον
νόµο έτσι ώστε να αποφεύγονται αυτές οι καταστάσεις, δηλαδή
ακόµα και εταιρείες που συστάθηκαν στην Ελλάδα αλλά από
πίσω υποκρύπτονται Τούρκοι µέτοχοι -είτε κεφαλαιουχικές εται-
ρείες στο πλειοψηφικό πακέτο, πόσω δε µάλλον προσωπικές
εταιρείες- να απαγορεύεται να αποκτούν εµπράγµατα δικαιώ-
µατα για λόγους εθνικής ασφάλειας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Παπαδάκη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεφαλογιάννης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, στο άρθρο 25 παράγραφος 1 του

ν.1892/1990 ορίζεται πράγµατι ως αρχή η απαγόρευση σύναψης
των σχετικών δικαιοπραξιών που συνιστούν εµπράγµατα ή ενο-
χικά δικαιώµατα επί ακινήτων σε παραµεθόριες περιοχές. Βε-
βαίως, η εν λόγω απαγορευτική αρχή δεν δύναται να είναι
απόλυτη καθώς αφορά, όπως ξέρετε πολύ καλά, σε συνταγµατι-
κώς κατοχυρωµένα δικαιώµατα. Δύναται, όµως -πολύ σωστά- να
περιοριστεί για λόγους εθνικού συµφέροντος. 

Και βεβαίως, αυτός ο περιορισµός αποτυπώνεται και προσδιο-
ρίζεται µάλιστα ρητά και µε σαφήνεια, στο επόµενο άρθρο του
συγκεκριµένου νόµου και συγκεκριµένα στο άρθρο 26, όπου
κάνει λόγο για τις προϋποθέσεις άρσης της σχετικής απαγόρευ-
σης. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι πρόκειται για προϋποθέσεις, αλλά και
για διαδικασίες, µε αυστηρά καθορισµένα κριτήρια ελέγχου, τα
οποία έχουν µπει ακριβώς για να µπορούν να διασφαλίζουν την
εθνική ασφάλεια, αλλά κυρίως το εθνικό συµφέρον σε ζητήµατα
στα οποία αναφερθήκατε κι εσείς στην ερώτησή σας. Σας καλώ,
µάλιστα, για τον λόγο αυτό να µελετήσετε και την αντίστοιχη
υπουργική απόφαση και συγκεκριµένα την υπ’ αριθµόν Φ 114/
403507/Σ 2221, η οποία έχει εκδοθεί στο ΦΕΚ της 10ης Απριλίου
2023, που αφορά στον καθορισµό των δικαιολογητικών για την
άρση της απαγόρευσης στις περιπτώσεις που αναφέρεται βε-
βαίως ο νόµος, των δικαιοπραξιών σε παραµεθόριες περιοχές -
και ειδικότερα τα κριτήρια τα οποία αξιολογούνται- και βεβαίως
στη ρύθµιση των σχετικών θεµάτων. 

Με βάση και αυτή την απόφαση, λοιπόν, τα δικαιολογητικά
αποδεικνύουν την πλήρωση των όρων της απαγόρευσης, αλλά
και της άρσης αυτών των διαδικασιών. Είναι ρητά προσδιορι-
σµένα και επαληθεύονται, µάλιστα, αυτεπάγγελτα από τις αρµό-
διες υπηρεσίες αρµοδιότητας διαφόρων Υπουργείων -όπως για
παράδειγµα το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το Υπουργείο
Δικαιοσύνης, το Υπουργείο Άµυνας, Οικονοµικών, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής- αλλά βεβαίως και κάθε άλλης αρµόδιας
κρατικής αρχής στο εσωτερικό της χώρας ή ακόµα και στο εξω-
τερικό. Προβλέπεται και αυτή η δυνατότητα. 
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Ενδεικτικά, µάλιστα, σας αναφέρω τη Διεύθυνση Κρατικής
Ασφάλειας του Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας, την Εθνική
Υπηρεσία Πληροφοριών, την Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµο-
ποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες. Βεβαίως,
η πλήρωση των σχετικών προϋποθέσεων του νόµου για άρση της
απαγόρευσης ενέχονται, όπως αναφερθήκατε και εσείς, από
συλλογικό όργανο, για λόγους ακόµη µεγαλύτερης ασφάλειας
δικαίου και νοµιµότητας. Κι αναφέροµαι, βεβαίως, στην επιτροπή
του άρθρου 26. 

Ειδικότερα, τώρα, για τα νοµικά πρόσωπα, στα οποία αναφέ-
ρετε το ερώτηµά σας, η εν λόγω διαδικασία ελέγχου και η δια-
κρίβωση των στοιχείων, εκδίδεται ακόµα και µέχρι του
προσδιορισµού του φυσικού προσώπου που βρίσκεται πίσω από
το νοµικό πρόσωπο, ακριβώς για να µην υπάρχουν διαδικασίες,
όπου µέσω, αν θέλετε, του κελύφους του νοµικού προσώπου,
κάποιοι ακριβώς προσπαθούν να ξεπεράσουν τις προβλέψεις του
νόµου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Άρα, να είστε βέβαιος ότι καµµία εταιρεία ή οποιοδήποτε νο-
µικό πρόσωπο δεν µπορεί να αποτελέσει έτσι -αβρόχοις ποσίν-
τον «δούρειο ίππο», προκειµένου να υπάρχει παραβίαση του
νόµου. Ελέγχεται απ’ όλες τις διαδικασίες και τα όργανα τα
οποία σας περιέγραψα και επίσης και για να µιλήσουµε µε όρους
τεχνολογίας, έχουµε ένα αξιόπιστο λογισµικό προστασίας που
εξακριβώνει τις όποιες τεχνικές παραλλαγής χρησιµοποιεί µία
εταιρεία, µε σκοπό να αποκρύψει τον πραγµατικό δικαιούχο των
εµπράγµατων ή ενοχικών δικαιωµάτων. 

Στη δευτερολογία µου, θα σας αναπτύξω περισσότερες λεπτο-
µέρειες στις προσπάθειες οι οποίες γίνονται, ακριβώς, για να µην
γίνονται αυτά τα φαινόµενα -προφανώς, µπορεί να διέλαθαν της
προσοχής µας- και θα σας πω και µε ποιον τρόπο θα το αντιµε-
τωπίσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδάκης για τη δευτερολογία του. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, επιτρέψτε µου

να σας πω ότι κάνετε λάθος, µε όλον τον σεβασµό. 
Διότι, ως δικηγόρος, γνωρίζω τη διαδικασία αγοράς ακινήτων

µέσω νοµικών προσώπων. Πραγµατικά, δεν ελέγχονται τα υπο-
κρυπτόµενα πρόσωπα. Οι µέτοχοι δεν ελέγχονται. Αυτό που εν-
διαφέρει τον συµβολαιογράφο -είτε σε µια αγοραπωλησία, είτε
στο αν «χτυπήσουν» πλειστηριασµό- είναι το ΑΦΜ. 

Μπορείτε να ρωτήσετε στον Συµβολαιογραφικό Σύλλογο Θρά-
κης να σας το πουν, αν νοµίζετε ότι εγώ λέω ψέµατα. Δεν τους
ενδιαφέρει τίποτα άλλο. Κανένας δεν ελέγχει εάν από πίσω είναι
Τούρκοι, Κινέζοι, Πορτογάλοι, δεν ξέρω και εγώ τι. Τους ενδια-
φέρει το ΑΦΜ. Είναι ελληνικό το ΑΦΜ, ως φυσικό πρόσωπο; Είναι
ελληνικό. Είναι έδρα ελληνική, που συστάθηκε στην Ελλάδα και
έχει ελληνικό ΑΦΜ; Δεν ψάχνει από εκεί και πέρα κανείς να βρει
ποιοι είναι οι µέτοχοι. Αυτό είναι σίγουρο, αυτό είναι βέβαιο, γι’
αυτό σήµερα είµαι εδώ. Εάν αυτά τα οποία λέγατε και ότι υπάρ-
χει έλεγχος πραγµατικά και ότι δεν αποκτούν ακίνητα, δεν θα
ήµουν σήµερα εδώ και δεν κατέθετα την ερώτηση. 

Πάµε στο Κτηµατολόγιο Αλεξανδρούπολης ή στη Θράκη, να
δείτε τις εταιρείες που έχουν αποκτήσει ακίνητα και να πάµε στο
εµπορικό επιµελητήριο να δείτε «από πίσω» ότι οι µέτοχοι είναι
Τούρκοι. Απλά τα πράγµατα, ξεκάθαρα τα πράγµατα. Κι εδώ δεν
παίζουµε. Και σίγουρα και εσείς δεν θέλετε να παίξετε ως Υπουρ-
γείο, δεν το συζητάµε αυτό, αλλά και εµείς είµαστε εδώ, µέσω
του κοινοβουλευτικού ελέγχου, για να «χτυπάµε το καµπανάκι»,
διότι αυτό το οποίο είπατε, δεν ισχύει. Οι αγοραπωλησίες των
ακινήτων στη Θράκη ενισχύονται από την Ziraat Bank, µια τρά-
πεζα η οποία έχει ένα υποκατάστηµα στην Κοµοτηνή και δίνει
σωρηδόν δάνεια σε Τούρκους, για να αγοράζουν ακίνητα στη
Θράκη. Αυτό είναι το σχέδιο. 

Ακούστε, ο κ. Νταβούτογλου, ο πρώην Υπουργός Εξωτερικών
και Πρωθυπουργός της Τουρκίας, έγραψε ένα βιβλίο, «Το Στρα-
τηγικό βάθος». Ξέρετε τι λέει στη σελίδα 200; Ότι «η βάση της
πολιτικής επιρροής της Τουρκίας στα Βαλκάνια είναι τα οθωµα-

νικά κατάλοιπα, που είναι οι µουσουλµανικές κοινότητες. Οι
τουρκικές και µουσουλµανικές µειονότητες που διαβιούν στη
Βουλγαρία, στην Ελλάδα, στο Κόσοβο και στη Ρουµανία αποτε-
λούν σηµαντικά στοιχεία της βαλκανικής πολιτικής της Τουρκίας.
Στο νοµικό αυτό πλαίσιο …» -προσέξτε- «η Τουρκία πρέπει να επι-
διώκει συνεχώς την εξασφάλιση εγγυήσεων, που θα της παρέ-
χουν το δικαίωµα παρέµβασης στα ζητήµατα που αφορούν τις
µουσουλµανικές µειονότητες των Βαλκανίων». 

Ο Πρωθυπουργός καταρτίζει και µια συµφωνία µε τους Τούρ-
κους που λέει ότι «τα Υπουργεία Παιδείας Ελλάδος και Τουρκίας
αποφάσισαν να συνεργαστούν σε δευτεροβάθµιο και µεταδευ-
τεροβάθµιο -«τριτοβάθµιο» ήθελε να πει- επίπεδο. Τα γνωστά πα-
νεπιστήµια, που θα έρθουν στη Θράκη. 

Φανταστείτε εκεί τι έχει να γίνει, όταν θα έρθουν τα ιδιωτικά
πανεπιστήµια και θα ανοίξουν στη Θράκη. Διότι δεν υπάρχει δι-
κλίδα ασφαλείας γι’ αυτό. Συν όλα αυτά που σας είπα, συν όλα
αυτά τα οποία ονειρεύονται οι Τούρκοι για τη Θράκη, συν την
Τουρκική Ένωση Ξάνθης που υπήρχε -που κάποιοι από εδώ µέσα
φωτογραφίζονταν προχθές και έβγαιναν και κάνανε κοινές συ-
νεντεύξεις- αντιλαµβάνεστε ότι δεν πάει καλά το πράγµα στη
Θράκη.

Είναι ένα πολύ ευαίσθητο ζήτηµα, στο οποίο πρέπει να ενσκή-
ψουµε όλοι, για να προλάβουµε ό,τι προλαβαίνεται! Όλα αυτά
τα σηµάδια δείχνουν, πραγµατικά, ότι οι Τούρκοι έχουν ένα σχέ-
διο και εµείς απλά καθόµαστε και τους κοιτάµε. Σίγουρα Έλλη-
νες είµαστε, πατριώτες είµαστε, αυτό θέλουµε, να προστα-
τεύσουµε τη Θράκη και γι’ αυτό εφαρµόστηκε και θεσπίστηκε ο
ν.1892/1990. 

Εφόσον, λοιπόν, υπάρχει αυτός ο κατακερµατισµός του νόµου
µέσω του κόλπου αυτού των νοµικών προσώπων, δεν είναι τίποτα
να φέρετε µια τροποποίηση και να πείτε να ελέγχονται οι µέτοχοι
των εταιρειών. Αυτό δεν θέλουµε όλοι; Με αυτή τη νοµοθέτηση
και µε αυτή την τροποποίηση που θα µπει στον νόµο θα µπουν
οι δικλίδες ασφαλείας, ούτως ώστε να βάλουµε τέλος στα εφιαλ-
τικά σενάρια της Τουρκίας που ονειρεύονται -δεν ξέρω και εγώ
τι ονειρεύονται- για τη Θράκη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ.  Παράσχος Παπαδάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Παπαδάκη.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε -εις διπλούν συνάδελφε, γιατί και εγώ δι-
κηγόρος είµαι- ξέρετε πολύ καλά ότι το τελευταίο που µου
αναφέρετε, προβλέπεται. Ο έλεγχος µέχρι και φυσικού προσώ-
που του νοµικού προσώπου. Γι’ αυτό σας είπα και προηγουµένως
ότι πολλές φορές κάποιοι πάνε να χρησιµοποιήσουν ως κέλυφος
το νοµικό πρόσωπο, ακριβώς για να παραβιάσουν τις διατάξεις
του νόµου. 

Άρα, στο παρόν σηµείο θεωρώ ότι το νοµοθετικό πλαίσιο είναι
επαρκές. Θα σας εξηγήσω, όµως, στο τέλος της τοποθέτησής
µου τι προβλέπεται να κάνουµε, ακριβώς για να ενισχύσουµε έτι
περαιτέρω την όλη διαδικασία και σε κάθε περίπτωση νοµίζω ότι
η αγωνία µας είναι κοινή. Είναι εθνικοί λόγοι που επιτάσσουν ει-
δικά για το ζήτηµα που αναφέρεστε στη Θράκη. Νοµίζω ότι πολ-
λές φορές και ως Υπουργείο Εθνικής Άµυνας έχουµε αναφερθεί
σε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες που παίρνουµε για τη Θράκη.
Σας θυµίζω µόνο για παράδειγµα, ότι η πρώτη φάση του προ-
γράµµατος του µεγάλου στεγαστικού προγράµµατος, το οποίο
ξεκινάµε τους επόµενους µήνες µε επτακόσιες κατοικίες, ξεκι-
νάει από Θράκη και τα νησιά του ανατολικού Αιγαίου για ευνόη-
τους λόγους. Θέλω να πω, όµως, ότι µε πολύ συγκεκριµένες
πρωτοβουλίες, τουλάχιστον το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας έχει
αποδείξει όχι µόνο την ευαισθησία του -γιατί ευαισθησία νοµίζω
ότι έχουµε όλοι- αλλά εµπράκτως ότι ακριβώς θέλουµε να ενι-
σχύσουµε πολλαπλώς τη Θράκη σε όλα τα επίπεδα. 

Ξεκινάω, κατ’ αρχάς, από µία επισήµανση. Το είπατε και εσείς
ότι υπάρχει µια επιτροπή που άπτεται αυτών των περιπτώσεων.
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Σε αυτή την επιτροπή να σας πω -ίσως να έχει διαλάθει της προ-
σοχής σας- ότι ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
έχει και δικαίωµα βέτο, ενώ είναι πενταµελής επιτροπή. Εάν δεν
υπάρχει θετική ανταπόκριση του εκπροσώπου του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας δεν πρόκειται να προχωρήσει η άρση. Άρα,
υπάρχει µια δικλείδα ασφαλείας και από το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας στη συγκεκριµένη επιτροπή. 

Σε κάθε περίπτωση, προβλέπεται και ανάκληση της άρσης σε
περίπτωση που διαπιστωθεί ότι έχουν παραβιαστεί οι όροι της
διαδικασίας και θα σας διαβάσω, µάλιστα, και το εν λόγω χωρίο
-γιατί καλό είναι να καταγραφεί και στην εθνική Ολοµέλεια- το
οποίο απαντά νοµίζω ευθέως σε ένα µέρος και της ερώτησής
σας. 

Συγκεκριµένα, σε περίπτωση διαπίστωσης, µετά την έκδοση
της απόφασης άρσης της απαγόρευσης, ότι δεν συνέτρεχε συγ-
κεκριµένη προϋπόθεση, η οποία ελήφθη υπ’ όψιν για την έκδοση
της απόφασης αυτής, η απόφαση αυτή άρσης ανακαλείται και
τυχόν δικαιοπραξία που καταρτίστηκε βάσει αυτής είναι άκυρη,
κατά το άρθρο 184 του Αστικού Κώδικα. Εποµένως, νοµίζω θα
συµφωνήσουµε όλοι σε αυτή την αίθουσα ότι υπάρχει µια εθνική
στρατηγική που αφορά τα ζητήµατα και της Θράκης. Δεν είναι
µόνο η Θράκη, υπάρχουν και άλλες ευαίσθητες περιοχές της πα-
τρίδας. Σε καµµία περίπτωση δεν πρόκειται να κάναµε κάτι το
οποίο θα διακινδύνευε αυτά τα ζητήµατα.

Κλείνοντας, θα σας ενηµερώσω ότι ακριβώς για να µπορέ-
σουµε να καλύψουµε ενδεχόµενες, αν θέλετε, ανεπάρκειες του
υπάρχοντος θεσµικού πλαισίου, έχουµε ζητήσει από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών να ξεκινήσει µια διαδικασία επανεξέτασης της
κοινής υπουργικής απόφασης, ακριβώς για να καλύψει κι αυτές
τις περιπτώσεις. Σε κάθε περίπτωση, εγώ θα λάβω πολύ σοβαρά
υπ’ όψιν αυτό το οποίο σήµερα µου αναφέρατε, ότι δεν γίνεται
έλεγχος και στα φυσικά πρόσωπα. Θα το αναζητήσω στο πεδίο
και όχι σε επίπεδο θεωρητικό, γιατί πραγµατικά υπάρχει το νο-
µικό πλαίσιο, αλλά το θέµα είναι να εφαρµόζεται. Αν εσείς µου
λέτε ότι δεν εφαρµόζεται, θα πρέπει να δούµε τι δεν γίνεται καλά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης):  Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Ολοκληρώνουµε τον κύκλο των επίκαιρων ερωτήσεων µε την

τρίτη µε αριθµό 749/22-2-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Ανεξάρτητου Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρ-
δάκη προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε
θέµα: «Εργαζόµενοι στην υγεία µε πρόγραµµα της Δηµόσιας
Υπηρεσίας Απασχόλησης (ΔΥΠΑ)».

Κύριε Χουρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στις 24 Ιανουαρίου η Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργαζοµένων

Δηµόσιων Νοσοκοµείων ξανά -γιατί κάθε χρόνο συµβαίνει αυτό,
αναγκάζεται δηλαδή να το πράξει- έστειλε µια επείγουσα ενηµέ-
ρωση προς τον Υπουργό Εργασίας, προς τον Πρόεδρο της
ΔΥΠΑ, θυµίζοντας τον κίνδυνο να µείνουν τέσσερις χιλιάδες και
πλέον άνθρωποι χωρίς εργασία, διότι µετά από λίγες Ηµέρες θα
έληγε το πρόγραµµα, µέσα στο οποίο είναι ενταγµένοι και το
οποίο ανανεώνεται την τελευταία επταετία. 

Όπως θα ξέρετε, το πρόγραµµα για τους ανέργους ειδικών
κατηγοριών στην υγεία έχει ξεκινήσει από το 2016 από προηγού-
µενη κυβέρνηση ως αποτέλεσµα του γεγονότος ότι πάρα πολλοί
συµπολίτες µας βρέθηκαν χωρίς εργασία και προσπαθώντας, εν-
δεχοµένως, η κυβέρνηση τότε να ενισχύσει αφ’ ενός αυτούς και
αφ’ ετέρου, και το υπό κατάρρευση σύστηµα υγείας. Διότι η ερώ-
τησή µου αναφέρεται κυρίως σε αυτούς στο σύστηµα υγείας,
αλλά όχι µόνο.

Η δική σας Κυβέρνηση ανανεώνει κάθε χρόνο αυτές τις συµ-
βάσεις και αυτό από τη µια, είναι θετικό από την άλλη, είναι αρ-
νητικό το γεγονός ότι ενώ ανανεώνονται και έχουµε πια
συγκεκριµένους ανθρώπους, µε συγκεκριµένα χαρακτηριστικά,
µεγάλη εµπειρία από την επταετή και πλέον ενασχόλησή τους
στη θέση εργασίας τους, δεν γίνεται κάποια πρόβλεψη, προκει-
µένου αυτοί οι άνθρωποι και το πλεονέκτηµα που έχει προκύψει
από την εργασιακή τους εµπειρία να δουλεύουν προς όφελος
όλων, χωρίς να βρίσκονται σε εργασιακή επισφάλεια. 

Στις 12 του µηνός, πράγµατι, δηµοσιεύθηκε το ΦΕΚ µε το
οποίο τροποποιήθηκε και επιµηκύνθηκε το χρονικό διάστηµα για
δώδεκα µήνες και απ’ ό,τι φαίνεται, µέσα από αυτό το ΦΕΚ υπάρ-
χει χρηµατοδότηση και για το 2025 και για το 2026 µεν. Δεν έχει
όµως ήδη προβλεφθεί ότι θα συνεχίσουν αυτοί οι άνθρωποι να
εργάζονται. 

Τα ερωτήµατά µου, όπως θα έχετε δει στην ερώτηση που έχω
καταθέσει, αφορούν τις ενέργειές σας για να δοθεί µια µόνιµη
και οριστική λύση σε αυτό το πρόβληµα και για ποιον λόγο, ενώ
υπάρχει στο ΦΕΚ η οικονοµική πρόβλεψη, δεν υπάρχει η αντί-
στοιχη πρόβλεψη και για την εργασιακή τους ασφάλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ο κ. Βασίλειος
Σπανάκης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για
την ερώτησή σας, διότι µου δίνεται η ευκαιρία να ξεκαθαρίσουµε
λίγο τι κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για τα ζητή-
µατα των µακροχρόνια ανέργων και ιδιαίτερα, στον τοµέα της
υγείας, για να είµαστε ξεκάθαροι. 

Επειδή διάβασα µε πολλή προσοχή την ερώτησή σας, θέλετε
να θίξετε την Κυβέρνηση, λέγοντας ότι έχουµε την πολιτική ευ-
θύνη. Βεβαίως και έχουµε την πολιτική ευθύνη για όλους τους
εργαζόµενους, όχι µόνο στην υγεία. Και λέτε επίσης ότι δηµιουρ-
γούµε ένα άγχος, ένα άγχος λέτε µε κάθε τέλος δωδεκαµήνου.
Μάλιστα. Επιτρέψτε µου να απαντήσω πολύ συγκεκριµένα.

Πρώτον, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη είναι εδώ για να δίνει λύ-
σεις. Δεν είναι εδώ ούτε για να παρατείνει προβλήµατα ούτε να
δηµιουργεί προβλήµατα. Και δίνει λύσεις και σε αυτούς τους
τρεις χιλιάδες εκατόν πενήντα εργαζόµενους. Όλα αυτά τα χρό-
νια που είµαστε στο τιµόνι της χώρας δίνουµε λύσεις, ουσιαστι-
κές λύσεις. 

Να σας πω δε ότι µόνο για την παράταση ο προϋπολογισµός
της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης έχει προβλέψει 48 εκα-
τοµµύρια για τους µακροχρόνια ανέργους στον δηµόσιο τοµέα
της υγείας. 

Θέσατε ένα ερώτηµα και λέτε αφού υπάρχουν τα λεφτά, γιατί
δεν παρατείνεται και το 2025 και 2026. Απάντηση: Υπάρχουν
αυτά τα χρήµατα αλλά η ηµεροµηνία των συµβάσεων γι’ αυτούς
τους τρεις χιλιάδες εκατόν πενήντα εργαζόµενους δεν είναι η
ίδια. Άρα λοιπόν δεν έχουν προσληφθεί την ίδια µέρα για να τε-
λειώσει η σύµβασή τους την ίδια ηµέρα. Άρα, καταλαβαίνετε ότι
το ερώτηµά σας είναι άτοπο. Ένα το κρατούµενο. 

Δεύτερον, βεβαίως και αυτοί οι εργαζόµενοι καλύπτουν ουσια-
στικές ανάγκες στα νοσοκοµεία µας. Ξέρετε πολύ καλά, επειδή
είστε καθηγητής στο Πανεπιστήµιο της Μακεδονίας, ότι αυτή τη
στιγµή έχουµε περίπου τριάντα διαφορετικές ειδικότητες. Άρα
λοιπόν γνωρίζουµε πολύ καλά ότι αυτοί οι εργαζόµενοι καλύ-
πτουν ουσιαστικές ανάγκες. 

Και αναφέρετε κάτι άλλο, γιατί πρέπει να σας παρακαλεί, λέτε,
η ΠΟΕΔΗΝ και τα σωµατεία. Κύριε συνάδελφε, πολύ πιο νωρίς
οι συζητήσεις και οι δεσµεύσεις του Υπουργείου Εργασίας είχαν
δοθεί και µάλιστα, υπάρχει και δηµόσια δήλωση του προέδρου
της οµοσπονδίας. Και υπήρχαν και συζητήσεις της πολιτικής ηγε-
σίας του Υπουργείου Εργασίας µε την οµοσπονδία. Διότι η πόρτα
του Υπουργείου Εργασίας για όλες τις οµοσπονδίες, όλων των
κλάδων, για όλα τα σωµατεία είναι ανοικτή για να δίνουµε λύσεις. 

Τώρα µε το πρόγραµµα αυτό έχουν την ευκαιρία να εργαστούν
για ορισµένο χρονικό διάστηµα. Και λέτε τώρα εσείς γιατί δεν
προχωράµε σε µονιµοποιήσεις, για να βρούµε οριστική λύση. Ο
ίδιος εσείς γνωρίζετε ότι σύµφωνα µε το Σύνταγµα άρθρο 103
παράγραφος 8, απαγορεύεται η µε νόµο µονιµοποίηση προσω-
πικού το οποίο εργάζεται σε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
στο δηµόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, καθώς και η µε-
τατροπή των συµβάσεων αυτών από ορισµένου σε αορίστου
χρόνου. Οι απαγορεύσεις αυτές ισχύουν και ως προς τους απα-
σχολούµενους µε σύµβαση έργου, δηλαδή δεν επιτρέπεται η µο-
νιµοποίησή τους στο δηµόσιο µε τυπικό νόµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Χουρδάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Σπανάκη, θα ξεκινήσω από το
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τελευταίο. Γνωρίζω τον νόµο και θέλω να σας πω ότι δεν θέλω
και να αλλάξει. Δεν πρέπει όλοι όσοι βρίσκονται µε συµβάσεις
ορισµένου χρόνου να έχουν τη δυνατότητα να προσλαµβάνονται
στο δηµόσιο εκτός διαδικασιών ΑΣΕΠ. 

Ο λόγος που δεν θέλω να αλλάξει είναι ότι ξέρουµε όλοι τις
παθογένειες, δυστυχώς, που υπάρχουν στην ελληνική πραγµα-
τικότητα και πως αυτό θα µπορούσε να αποτελεί παραθυράκι για
να προσλαµβάνονται οι δικοί σας ή οι δικοί µας ή οι πιο δικοί σας
ή οι πιο δικοί µας και δεν έχει τελειωµό αυτός ο κατήφορος. 

Αυτό όµως που µπορεί να γίνει είναι να υπάρξει µια πρόβλεψη
πλήρωσης αυτών των θέσεων, στην οποία πρόβλεψη θα ζητη-
θούν κριτήρια, τα οποία θα ταιριάζουν µε την εµπειρία που έχουν
αποκτήσει κατά την οκταετή τους παραµονή σε αυτές τις θέσεις,
όχι για να τους κάνουµε το χατίρι και άρα, δια της πλαγίας οδού
µέσω κριτηρίων φωτογραφικά να τους επιλέξουµε, αλλά διότι θέ-
λουµε να πληρωθούν αυτές οι θέσεις µε προσωπικό που πραγ-
µατικά έχει την εµπειρία. 

Σκεφθείτε ότι έχετε εσείς έστω και ένα περίπτερο. Δεν θα θέ-
λατε να προσλάβετε κάποιον που έχει δουλέψει επτά χρόνια σε
ένα περίπτερο και όχι εµένα που µόνο είµαι πελάτης στο περί-
πτερο; Άρα κατ’ αντιστοιχία η εµπειρία τους είναι τέτοια που δεν
µπορεί να µην ληφθεί υπ’ όψιν.

Στο ξεκίνηµα της απάντησής σας είπατε ότι προσπαθώ να θίξω
την Κυβέρνηση. Καθόλου δεν µε απασχολεί αυτό ούτε είναι στό-
χος µου. Προσπαθώ να προστατεύσω εργαζόµενους πολίτες, το
δηµόσιο συµφέρον και αδιαφορώ αν απέναντι είναι η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, του Αλέξη Τσίπρα, του Σηµίτη ή ενδε-
χοµένως αύριο του οποιουδήποτε. Με ενδιαφέρει πως δεν θα γί-
νονται αδικίες ή πως τέτοιες αδικίες που µπορεί να έχουν ήδη
ξεκινήσει θα µπορούν να διορθωθούν. 

Πολύ σωστά αναφερθήκατε στο συνολικό ποσό και σας το
είπα και εγώ για τα επόµενα χρόνια, είναι 48 εκατοµµύρια. Θέλω
να σας ρωτήσω δύο πράγµατα σε σχέση µε αυτό, τα οποία δεν
είναι ξεκάθαρα από το ΦΕΚ, το οποίο έχει δηµοσιευθεί. 

Πρώτον, το γεγονός ότι τα 28 του 2024 γίνονται 19 και 1 κατ’
αντιστοιχία για το 2025 και το 2026, υπάρχει πρόβλεψη και απάν-
τηση πώς θα καλυφθεί η διαφορά, προκειµένου αυτοί οι άνθρω-
ποι να µην µείνουν στον δρόµο;

Δεύτερο υποερώτηµα σχετικό µε το πόσο, έχει να κάνει µε το
ποια είναι η προέλευση αυτών των πόρων. Δεν είναι ξεκάθαρο
αν αφορούν πόρους ελληνικούς ή ευρωπαϊκούς. 

Τελειώνοντας, θέλω να σας πω ότι επειδή µε ψέξατε λέγοντας
ότι οι συµβάσεις τους δεν λήγουν την ίδια µέρα, προφανώς και
δεν λήγουν την ίδια µέρα ούτε καν το ίδιο διάστηµα. Αυτό δεν
σηµαίνει ότι δεν µπορούµε να κάνουµε µια µακροχρόνια ή έστω
µεσοµακροχρόνια πρόβλεψη ανανέωσής τους χωρίς να χρειάζε-
ται ούτε η πόρτα του Υπουργείου, η οποία δέχοµαι ότι είναι ανοι-
κτή, να γεµίζει µε τέτοια θέµατα και άρα, να έχετε περισσότερο
χρόνο να βλέπετε άλλους για θέµατα που δεν µπορούν να προ-
συνεννοηθούν.

Και, δεύτερον, για ποιον λόγο, εκτός από το ότι οι συµβάσεις
δεν λήγουν την ίδια ηµέρα, δεν κάνετε µια στόχευση, µε τη συ-
νεργασία και άλλων Υπουργείων, προκειµένου να καλυφθούν οι
άδειες θέσεις στα νοσοκοµεία και ειδικά στα νοσοκοµεία της βό-
ρειας Ελλάδας για την οποία έχω την τύχη και την ατυχία να έχω
καλύτερη εικόνα και γνωρίζω ότι είναι πάρα πολλές. 

Είχα συνάντηση µε το σωµατείο του Νοσοκοµείου «Γ. Παπανι-
κολάου». Τα νοσοκοµεία είναι άδεια λόγω των µη προσλήψεων
που έχουν ξεκινήσει από την περίοδο της κρίσης και κυρίως

πλέον αδειάζουν και επειδή ο κόσµος παραιτείται, διότι κανείς
δεν θέλει να δουλεύει σε συνθήκες γαλέρας, καθώς εκεί που
υπήρχαν είκοσι γιατροί ή δέκα τραυµατιοφορείς ή είκοσι νοση-
λευτές, έχουν µείνει οι µισοί και λιγότεροι, και άρα το εναποµεί-
ναν προσωπικό πρέπει να επωµισθεί όλες τις υποχρεώσεις, µε
κακές συνθήκες και µε επισφάλεια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι στα
ερωτήµατα τα οποία έχετε θέσει, καθώς και στο εισηγητικό της
επίκαιρης ερώτησής σας για το συγκεκριµένο θέµα έχω απαντή-
σει στο 100%. 

Επειδή, όµως, είστε Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης, επιτρέψτε
µου να σας πω ότι έχουµε χίλιους εκατόν πενήντα µακροχρόνια
άνεργους που σήµερα εργάζονται µε αυτό το πρόγραµµα για τον
δηµόσιο τοµέα στην υγεία στα νοσοκοµεία της Μακεδονίας και
µάλιστα εξ αυτών οι εξακόσιοι πενήντα περίπου είναι στα νοσο-
κοµεία του Νοµού Θεσσαλονίκης. Εάν, λοιπόν, εσείς λέτε ότι
έχουµε αφήσει τα νοσοκοµεία ακάλυπτα ή δεν κατανοούµε ή δεν
καταλαβαίνουµε τις ανάγκες, νοµίζω ότι αυτοί οι αριθµοί και φυ-
σικά αν προσθέσουµε και την πολιτική για τις νέες προσλήψεις
στην υγεία και τις κεντρικές κυβερνητικές δεσµεύσεις για τις
προσλήψεις στην υγεία, ταυτόχρονα µε την αναβάθµιση των κέν-
τρων υγείας, πολλά εκ των οποίων έχουν και εικοσιτετράωρη λει-
τουργία, νοµίζω ότι εδώ πέρα δηµιουργείται µία πολιτική
εντύπωση, ενώ η πραγµατικότητα για την υγεία είναι διαφορε-
τική.

Δεύτερον, θα µου επιτρέψετε να σας πω το εξής: Μιλήσατε
για µια κυβέρνηση που δηµιουργεί άγχος. Ακούστε, αυτή η Κυ-
βέρνηση, που δηµιουργεί άγχος, από τον προϋπολογισµό της
ΔΥΠΑ -όχι από ευρωπαϊκό πρόγραµµα-  έχει ήδη δαπανήσει απο-
λογιστικά περίπου 329 εκατοµµύρια ευρώ από την αρχή µέχρι
σήµερα για τους ανέργους που είναι µέσα σε αυτό το πρό-
γραµµα. 

Άρα, κύριε συνάδελφε, καταλαβαίνετε ότι εµείς ξέρουµε τι γί-
νεται και ποια η πραγµατικότητα. Και φυσικά προσπαθούµε να
λύσουµε πρακτικά προβλήµατα. Όµως, όπως σας απάντησα και
προηγουµένως, αυτά είναι προγράµµατα της ΔΥΠΑ για µακρο-
χρόνια ανέργους, για ευπαθείς οµάδες που έχουν την ευκαιρία
να εργαστούν προκειµένου να ενταχθούν µετά στην εργασία.
Αυτό είναι το πρόγραµµα και επαναλαµβάνω ότι είναι από τον τα-
κτικό προϋπολογισµό. 

Κρατήστε δύο αριθµούς από τη σηµερινή µας συζήτηση: Πρώ-
τον, ότι περίπου 48 εκατοµµύρια έχουν προβλεφθεί για την πα-
ράταση και 329 εκατοµµύρια ευρώ µέχρι σήµερα έχουν
δαπανηθεί από τον τακτικό προϋπολογισµό της Δηµόσιας Υπη-
ρεσίας Απασχόλησης. Όλα αυτά έρχονται να προστεθούν σε µία
σειρά ενεργειών και µέτρων που λαµβάνει η Κυβέρνηση, που
λαµβάνει το Υπουργείο Υγείας για την ενίσχυση της υγείας σε
πρωτοβάθµιο και σε ευρύτερο επίπεδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων. 

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη νοµοθετικής εργα-
σίας, θα προχωρήσουµε σε µια ολιγόλεπτη διακοπή.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Θα γίνει επετειακή αναφορά από τον Προεδρεύοντα της συ-

νεδρίασης στη µνήµη των θυµάτων του τραγικού δυστυχήµατος
των Τεµπών και τήρηση ενός λεπτού σιγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώνεται σήµερα ένας
χρόνος από το τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη. Ως Εθνική Αντι-
προσωπεία πενθούµε, όπως πενθεί όλη η Ελλάδα, όλος ο Ελλη-
νισµός. Θρηνούµε την απώλεια πενήντα επτά συνανθρώπων µας
που έχασαν τη ζωή τους αδόκητα και τόσο άδικα. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η σηµερινή µέρα µας
υπενθυµίζει τον όρκο που δώσαµε ως Βουλευτές και τη δέ-
σµευση που αναλάβαµε ως Εθνική Αντιπροσωπεία λίγες ηµέρες

µετά το δυστύχηµα, δέσµευση για διάγνωση, απόδοση ευθύνης
και διόρθωση των διαχρονικών παθογενειών. Ο δρόµος είναι
ακόµα µακρύς, αλλά το χρέος µας είναι αδιαπραγµάτευτο. Πρέ-
πει να χυθεί άπλετο φως, να υπάρξει ταχύτερη και αντικειµενική
κρίση. Οφείλουµε όµως να αφήσουµε απερίσπαστη τη δικαιο-
σύνη να κάνει τη δουλειά της. 

Με αυτές τις σκέψεις σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να τηρήσουµε ενός λεπτού σιγή στη µνήµη των συνανθρώπων
µας που χάθηκαν σε αυτό το τραγικό δυστύχηµα. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία τους η µνήµη!
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δεν θα τους ξεχάσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώθηκε η

επετειακή αναφορά. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11145



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Όροι αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας
της παραθαλάσσιας περιοχής και άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 23ης Φεβρουαρίου 2024, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε
µία έως δύο συνεδριάσεις εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρ-
θρων και των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει
ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου ειση-
γητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επι-

τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών: «Όροι αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας στις παραθα-
λάσσιες περιοχές και άλλες διατάξεις».

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στυλιανός
Πέτσας για δεκαπέντε λεπτά. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα σηµαν-

τικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών που φέρνει µία ακόµη µεταρρύθµιση της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη. Είναι ένα νο-
µοσχέδιο που βάζει τάξη στην αταξία, που υφίσταται µέχρι σή-
µερα στην αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας στις
παραθαλάσσιες περιοχές. Είναι ένα νοµοσχέδιο που αξιοποιεί
κατά τον πιο αποτελεσµατικό και παραγωγικό τρόπο τις παρα-
λίες µας µε απόλυτο σεβασµό στο περιβάλλον και στο κοινωνικό
σύνολο. Είναι ένα νοµοσχέδιο που µε τις λοιπές του διατάξεις
στηρίζει την οικογένεια και συµβάλλει στην αντιµετώπιση του δη-
µογραφικού, αυξάνει τις αποδοχές των ιατρών του ΕΣΥ, επιστρέ-
φει και προκαταβολικά τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο και για το 2024, συµβάλλει στην αντιµετώ-
πιση της φοροδιαφυγής µε τη διασύνδεση των ταµειακών µηχα-
νών µε τα POS και διασφαλίζει την ενεργειακή επάρκεια των
νησιών µας. Ένα νοµοσχέδιο που επιτυγχάνει τρεις διακριτούς
στόχους: Την προστατευτική µεταχείριση αιγιαλών και παραλιών,
τη βέλτιστη αξιοποίηση των περιουσιακών στοιχείων του δηµο-
σίου και την αντιµετώπιση επειγόντων κοινωνικών ζητηµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νέες ρυθµίσεις για τον αι-
γιαλό και την παραλία διαρθρώνονται σε πέντε άξονες που περι-
λαµβάνουν πρώτον, διατάξεις για την προστασία των αιγιαλών
µε διαβάθµιση που περιλαµβάνει και τις απάτητες παραλίες και
για τη διασφάλιση της ελεύθερης πρόσβασης των πολιτών. Δεύ-
τερον, κεντρική εκτέλεση των διαγωνισµών παραχώρησης από
την Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµοσίου µε διαφανή ηλεκτρονική
διαδικασία. Τρίτον, θέσπιση νέων υποχρεώσεων των παραχωρη-
σιούχων για την εξυπηρέτηση του κοινού, την ασφάλεια των
λουοµένων και την προστασία του περιβάλλοντος. Τέταρτον, πα-
ρεµβάσεις για πιο αποτελεσµατικούς ελέγχους και διευκόλυνση
των καταγγελιών από τους πολίτες µε αξιοποίηση της σύγχρονης
τεχνολογίας και πέµπτον, αυστηρές ποινές, πρόστιµα και ποινι-
κές κυρώσεις για τους παραβάτες.

Πράγµατι, από τις συζητήσεις που προηγήθηκαν φαίνεται να
σχηµατίζεται µια ευρύτερη από την κυβερνητική πλειοψηφική
άποψη ότι το παρόν νοµοσχέδιο διασφαλίζει σε µεγαλύτερο
βαθµό από ό,τι γίνεται µέχρι σήµερα την πρόσβαση του συνόλου
των πολιτών στις παραλίες µας και ελεύθερο χώρο για τους
λουόµενους που δεν χρησιµοποιούν τις εγκαταστάσεις των πα-
ραχωρησιούχων. Το σχέδιο νόµου µε ένα πλέγµα ρυθµίσεων αν-
τιµετωπίζει το ζήτηµα µε συνεκτικό, οµοιόµορφο και µε σεβασµό
στο περιβάλλον και τον δηµόσιο χώρο τρόπο. 

Συγκεκριµένα πρώτον, το 50% της παραλίας είναι ελεύθερο.
Δεύτερον, το εµβαδόν κάθε παραχώρησης δεν υπερβαίνει τα
πεντακόσια τετραγωνικά µέτρα. Τρίτον, τα οµπρελοκαθίσµατα
καταλαµβάνουν µέχρι 60% της παραχωρούµενης έκτασης µε το
ποσοστό αυτό να περιορίζεται στο 30%, αν πρόκειται για προ-
στατευόµενους αιγιαλούς και παραλίες, δηλαδή παραλίες που
βρίσκονται σε περιοχές «NATURA» και δεν έχουν χαρακτηριστεί
ως απάτητες. Τέταρτον, µεσολαβεί απόσταση τουλάχιστον έξι
µέτρων -τρία µέτρα σε κάθε πλευρά- µεταξύ των παραχωρήσεων
και τα οµπρελοκαθίσµατα πρέπει να απέχουν από τη θάλασσα
τουλάχιστον τέσσερα µέτρα. Πέµπτον, δεν επιτρέπεται παραχώ-
ρηση αιγιαλού και παραλίας όταν το µήκος ή πλάτος τους είναι
µικρότερο των τεσσάρων µέτρων ή όταν το συνολικό εµβαδόν
του διακριτού τµήµατος αιγιαλού είναι µικρότερο των εκατόν πε-
νήντα τετραγωνικών µέτρων. Έκτον, καθιερώνονται αιγιαλοί και
παραλίες υψηλής προστασίας, οι λεγόµενες απάτητες παραλίες,
που βρίσκονται σε περιοχές «NATURA» και για τις οποίες θα απα-
γορεύεται η παραχώρηση και κατ’ επέκταση η τοποθέτηση οµ-
πρελών, ξαπλωστρών κ.λπ.. Έβδοµον, επεκτείνονται στα
Δωδεκάνησα, όπου ίσχυε διαφορετικό καθεστώς, οι κανόνες για
την οριοθέτηση και προστασία του αιγιαλού που θεσπίζονται µε
το σχέδιο νόµου. 

Αυτό το προστατευτικό πλαίσιο γίνεται απόλυτα διαφανές και
προβλέψιµο καθώς προβλέπεται κεντρική εκτέλεση των διαγω-
νισµών παραχώρησης από την Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµο-
σίου µε ηλεκτρονική διαδικασία. Οι δηµοπρασίες θα γίνονται από
την κτηµατική υπηρεσία και όχι πλέον από τους δήµους µέχρι τις
31 Μαρτίου κάθε έτους σε ηλεκτρονική πλατφόρµα, προκειµένου
να διασφαλίζεται απλούστευση της διαδικασίας, τυποποίηση,
διαφάνεια και ταχύτητα. Στην πλατφόρµα θα αναρτώνται τα στοι-
χεία, συντεταγµένες, πολύγωνο και αεροφωτογραφίες κάθε πα-
ραχώρησης, η διάρκεια, οι όροι της παραχώρησης και ο χρόνος
τοποθέτησης και αποµάκρυνσης των κινητών στοιχείων κάθε
χρονιά είκοσι ηµέρες πριν τη διεξαγωγή της δηµοπρασίας.

Αναφορικά µε το τίµηµα της δηµοπρασίας θεσπίζεται ελάχιστο
τίµηµα, που προκύπτει από µαθηµατικό τύπο, ο οποίος προσδιο-
ρίζεται µε βάση τις αντικειµενικές αξίες της περιοχής, συντελε-
στή βαρύτητας της δραστηριότητας και τον συντελεστή
βαρύτητας του αιγιαλού ανάλογα µε τα ειδικά χαρακτηριστικά
της παραλίας. Τονίζεται ότι γίνεται κεντρική διαχείριση χωρίς να
θίγονται τα έσοδα των δήµων καθώς οι δήµοι θα εξακολουθή-
σουν να εισπράττουν το 60% του ανταλλάγµατος της παραχώ-
ρησης. 

Οι επιχειρήσεις, ξενοδοχεία, ενοικιαζόµενα δωµάτια, ταβέρ-
νες, κάµπινγκ κ.λπ. που γειτνιάζουν µε την παραλία, δηλαδή οι
λεγόµενες όµορες επιχειρήσεις, µπορούν εφόσον το ζητήσουν
να αναλάβουν την εκµετάλλευση της παραλίας µε την οποία συ-
νορεύουν, καταβάλλοντας το τίµηµα που προβλέπεται για τις δη-
µοπρασίες προσαυξηµένο κατά 20%. Οι περιορισµοί ως προς
την έκταση 50% της παραλίας, τις αποστάσεις -τρία µέτρα εκα-
τέρωθεν- και λοιπές υποχρεώσεις των παραχωρησιούχων εφαρ-
µόζονται και σε αυτές τις περιπτώσεις. Αν η παραλία αντιστοιχεί
σε περισσότερες επιχειρήσεις, θα παραχωρείται σε όσους δι-
καιούχους ζητήσουν εµβαδό της παραλίας ανάλογο µε την πρό-
σοψη κάθε επιχείρησης. 

Οι παραχωρησιούχοι αναλαµβάνουν τις εξής ελάχιστες υπο-
χρεώσεις: Πρώτον, διασφαλίζουν την ελεύθερη, απρόσκοπτη και
ασφαλή διέλευση του κοινού στον αιγιαλό και την παραλία. Δεύ-
τερον, διασφαλίζουν τη χρήση του αιγιαλού και της παραλίας για
άτοµα µε αναπηρία, εγκαθιστώντας ειδικές πλατφόρµες για την
εξυπηρέτηση ατόµων µε αναπηρία, αν αυτές δεν έχουν εγκατα-
σταθεί µε µέριµνα του δήµου. Στην περίπτωση αυτή ο παραχω-
ρησιούχος συµψηφίζει τις δαπάνες για εγκατάσταση
πλατφορµών µε το τίµηµα του ανταλλάγµατος της παραχώρη-
σης που αποδίδεται στον οικείο δήµο. 

Τρίτον, διατηρούν καθηµερινά καθαρό το παραχωρούµενο
τµήµα αιγιαλού και παραλίας. Τέταρτον, αναρτούν σε εµφανές
σηµείο στον αιγιαλό ή την παραλία πινακίδα µε τις συντεταγµέ-
νες της παραχώρησης, τον αριθµό απόφασης παραχώρησης, τα
δικαιώµατα του κοινού καθώς και QR Code µοναδικού για κάθε
παραχώρηση. 
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Πέµπτον, τοποθετούν ντουζ και αποδυτήρια για την εξυπηρέ-
τηση του κοινού. Έκτον, φροντίζουν για τη διατήρηση της ισορ-
ροπίας του οικοσυστήµατος του παραχωρούµενου χώρου, όπως
µε τη διατήρηση της µορφολογίας της ακτής και της ακτογραµ-
µής. Έβδοµο, παραδίδουν τον χώρο στην αρχική κατάσταση στη
λήξη της παραχώρησης. Όγδοο, διασφαλίζουν την παρουσία
ναυαγοσώστη εφόσον η υποχρέωση αυτή δεν καλύπτεται από
τον οικείο δήµο. Στην περίπτωση αυτή η αµοιβή του ναυαγοσώ-
στη και οι δαπάνες για τον εξοπλισµό του συµψηφίζονται µε το
τίµηµα του ανταλλάγµατος της παραχώρησης που αποδίδεται
στον οικείο δήµο. 

Με τη διακήρυξη µπορούν να προβλέπονται και επιπλέον υπο-
χρεώσεις του παραχωρησιούχου σε σχέση µε την προστασία,
διατήρηση και ανάπτυξη του παραχωρούµενου τµήµατος αιγια-
λού και παραλίας και την ενίσχυση κοινοχρησίας. 

Οι πολίτες αποκτούν τη δυνατότητα ελέγχου και υποβολής κα-
ταγγελίας µέσω ψηφιακής εφαρµογής στο κινητό τους τηλέ-
φωνο. Ειδικότερα σε κάθε σύµβαση παραχώρησης αντιστοιχεί
κωδικός QR Code ο οποίος αναρτάται στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, της Κτηµατι-
κής Υπηρεσίας του Δηµοσίου και του οικείου δήµου. Επίσης,
αποτυπώνεται υποχρεωτικά στην πινακίδα σήµανσης του αιγια-
λού ή της παραλίας. Σκανάροντας το QR Code ο κάθε πολίτης
θα µπορεί να δει το διάγραµµα του παραχωρούµενου αιγιαλού
και να υποβάλει άµεσα µέσω της ίδιας εφαρµογής καταγγελία,
αν διαπιστώσει υπέρβαση της παραχώρησης. 

Παράλληλα, προβλέπονται επίσηµοι έλεγχοι από την Κτηµα-
τική Υπηρεσία, του δήµους, την ΑΑΔΕ, την Οικονοµική Αστυνο-
µία, το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και την
Ελληνική Αστυνοµία µεµονωµένα ή σε οµάδες κοινού ελέγχου µε
συντονιστή εισαγγελέα ή τον παριστάµενο υπάλληλο του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Το πόρισµα του ελέγ-
χου περιλαµβάνει και φωτογραφίες οι οποίες λαµβάνονται επί
τόπου ή εξ αποστάσεως µε drones ή µε αξιοποίηση δορυφορι-
κών λήψεων, προκειµένου να γίνονται αποµακρυσµένες επιθεω-
ρήσεις σε ευρύτερη περιοχή χωρίς να είναι απαραίτητη η φυσική
παρουσία των ελεγκτών. 

Σε περίπτωση που διαπιστώνονται παραβάσεις επιβάλλονται
αυστηρές ποινές για τους παραβάτες. Οι ποινές που προβλέπον-
ται περιλαµβάνουν πρόστιµα, υποχρέωση αποµάκρυνσης των
παράνοµων εγκαταστάσεων, σφράγιση της επιχείρησης, απαγό-
ρευση συµµετοχής σε νέους διαγωνισµούς και φυσικά υπό προ-
ϋποθέσεις µπορεί ο παραχωρών φορέας να φτάσει µέχρι την
καταγγελία της σύµβασης. 

Σε αυτό το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να υπο-
γραµµίσω ότι ήταν πολύ εποικοδοµητική η ακρόαση των φορέων
που συνεισέφεραν στην επεξεργασία σε βάθος του νοµοσχεδίου,
αλλά και η στάση του Κωστή Χατζηδάκη που απέδειξε ότι το
Υπουργείο και η Κυβέρνηση ακούνε τα εύλογα αιτήµατα, όπως
για παράδειγµα των ναυταθλητικών σωµατείων για τον καθορι-
σµό ενός συµβολικού τιµήµατος για την παραχώρηση του
χώρου, όπου αναπτύσσουν τις δραστηριότητές τους τα εκατόν
εξήντα πέντε σωµατεία της χώρας µας. Αυτό γιατί όλοι µας αν-
τιλαµβανόµαστε το χαρακτήρα της δραστηριοποίησής τους που
δεν έχει σχέση µε τις λοιπές επιχειρηµατικές δραστηριότητες
των φορέων που κάνουν χρήση του αιγιαλού και της παραλίας,
αλλά κυρίως της συµβολής των ναυταθλητικών σωµατείων στην
κοινωνική, αθλητική και πολιτιστική ανάπτυξη της χώρας µας. 

Όπως επίσης δεν κώφευσε και στα αιτήµατα των φορέων της
εστίασης, προκειµένου να µη θέσουµε σε κίνδυνο την οµαλή και
απρόσκοπτη λειτουργία των µικρών καταστηµάτων υγειονοµικού
ενδιαφέροντος, καταλήγοντας στην εξέταση διαβάθµισης των
περιορισµών για την ανάπτυξη τραπεζοκαθισµάτων βάσει τοπι-
κών χαρακτηριστικών και ιδιαιτεροτήτων. Αναµένουµε σήµερα
να δούµε τις σχετικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Είναι ευελιξία, η
οποία πιστώνεται στον κύριο Υπουργό καθώς έτσι απάντησε θε-
τικά και σε αντίστοιχες παρατηρήσεις κοµµάτων της Αντιπολί-
τευσης, βοηθώντας στην οικοδόµηση µιας ευρύτερης επί της
αρχής τουλάχιστον συναίνεσης.

Με τις λοιπές διατάξεις του µέρους Γ’ του σχεδίου νόµου
εναρµονίζονται οι διαδικασίες για τις συµβάσεις παραχώρησης

της ΕΕΣΥΠ προς αυτές που αντιστοιχούν στο ΤΑΙΠΕΔ. Επίσης
αίρονται κάποια ερµηνευτικά προβλήµατα σε σχέση µε τον ιδρυ-
τικό νόµο της ΕΤΑΔ, ώστε στη λειτουργία της να έχει µεγαλύτερη
ταχύτητα και ευελιξία. Παραχωρείται από το ΤΑΙΠΕΔ στο Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών έκταση στο Αντίρριο στον πρώην
εργοταξιακό χώρο του έργου ζεύξης Ρίου-Αντιρρίου, προκειµέ-
νου να αρθούν εµπόδια για την ολοκλήρωση της πώλησης του
ακινήτου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα άρθρα 29 έως 55, που απο-
τελούν το µέρος Δ’ του νοµοσχεδίου, περιλαµβάνονται ρυθµίσεις
για την ενίσχυση της κοινωνικής, δηµογραφικής και φορολογικής
πολιτικής, της ενεργειακής επάρκειας των νησιών και λοιπές
επείγουσες ρυθµίσεις. Η µάχη κατά της φοροδιαφυγής προϋπο-
θέτει ότι συνεχώς εµπλουτίζουµε το οπλοστάσιό µας εναντίον
της. Η διασύνδεση ταµειακών µηχανών µε POS είναι ένα από τα
όπλα µας. Μέχρι τις 29 Φεβρουαρίου οι επιχειρήσεις έχουν το
περιθώριο να προσαρµόσουν τα συστήµατά τους στις νέες απαι-
τήσεις διασύνδεσης, µε τελικό στόχο να ενισχυθεί η προσπάθεια
αντιµετώπισης της φοροδιαφυγής. 

Ειδικότερα µε τις διατάξεις που εισάγονται υποχρεώνονται οι
εισαγωγείς, κατασκευαστές και έµποροι ταµειακών µηχανών να
διασφαλίζουν τη συµβατότητα των ταµειακών µε τα τερµατικά
POS και προβλέπονται κυρώσεις και βαριά πρόστιµα για συγκε-
κριµένες κατηγορίες οικονοµικών φορέων. 

Θα ήθελα να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ, ότι στην ακρόαση
των φορέων τέθηκαν συγκεκριµένα ζητήµατα που συνδέονται µε
το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης των απαιτούµενων ενεργειών,
γι’ αυτό θα παρακαλούσα για την εξάντληση των διαθέσιµων πε-
ριθωρίων για τη χορήγηση παρατάσεων των ταχθεισών προθε-
σµιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το άρθρο 29 αυξάνεται το
χορηγούµενο από τον Οργανισµό Προνοιακών Επιδοµάτων και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης επίδοµα γέννησης. Το νέο αυξηµένο
ποσό διαβαθµίζεται ανάλογα µε τον αριθµό των εξαρτώµενων τέ-
κνων της κάθε οικογένειας, όπως αυτός διαµορφώνεται µετά τη
γέννηση του τέκνου µε στόχο την ενθάρρυνση και τη στήριξη των
οικογενειών, ενώ στο άρθρο 30 προβλέπεται αναδιαµόρφωση
του ποσού των δόσεων του επιδόµατος γέννησης, ώστε να εναρ-
µονίζονται µε την αύξηση του επιδόµατος γέννησης.

Με το άρθρο 33, στο πρόγραµµα της στεγαστικής πολιτικής
«Ανακαινίζω –Νοικιάζω», προβλέπεται η δυνατότητα προκαταβο-
λής µέρους της επιδότησης στους δικαιούχους του προγράµµα-
τος, ώστε να αυξηθεί η ελκυστικότητα του προγράµµατος και η
εξυπηρέτηση των αναγκών των δικαιούχων, ενώ µε το άρθρο 35
ενισχύεται η χρηµατοδότηση του προγράµµατος οικονοµικής
στήριξης οικογενειών για την πρόσβαση σε υπηρεσίες των κέν-
τρων δηµιουργικής απασχόλησης ατόµων µε αναπηρία κατά 18,5
εκατοµµύρια ευρώ για την περίοδο 2023-2024. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχει πολλές φορές τονίσει
ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης το 2024 και τα επόµενα
χρόνια αυτής της θητείας, είναι προτεραιότητα για την Κυβέρ-
νηση η αύξηση των µισθών και των εν γένει εισοδηµάτων των Ελ-
λήνων, ώστε να συγκλίνουµε µε τα µέσα επίπεδα των εταίρων
µας στην Ευρώπη. 

Στο πλαίσιο αυτό, στο άρθρο 36, προβλέπεται η αναπροσαρ-
µογή της αποζηµίωσης των εφηµεριών και του ανώτατου ορίου
αποδοχών των ιατρών του ΕΣΥ, ενώ αυξάνεται το µηνιαίο ποσό
που καταβάλλεται σε συγκεκριµένες κατηγορίες ιατρών αντί
αποζηµίωσης εφηµεριών. 

Στο άρθρο 38 προβλέπεται η αυτοδίκαιη και αναδροµική δια-
γραφή των οφειλών ληξιπρόθεσµων ή µη, κατά την 28η Φεβρουα-
ρίου 2023 από δάνεια που έχει χορηγήσει το Ταµείο Παρα-
καταθηκών και Δανείων είτε σε αποβιώσαντες στο σιδηροδρο-
µικό δυστύχηµα των Τεµπών είτε στα πρόσωπα που συνδέονται
µε τους αποβιώσαντες µε στενή οικογενειακή σχέση, γονείς, σύ-
ζυγοι ή συµβίοι, τέκνα. Η ρύθµιση αυτή εντάσσεται στο πλέγµα
των αντίστοιχων ρυθµίσεων µε τις οποίες η πολιτεία αποδίδει
ελάχιστο φόρο τιµής σε όσους έχασαν τη ζωή τους στη σιδηρο-
δροµική τραγωδία των Τεµπών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ευρωπαίοι αγρότες βρίσκον-
ται στους δρόµους εδώ και εβδοµάδες, διεκδικώντας µεγαλύ-
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τερη στήριξη από την Κοινή Αγροτική Πολιτική σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο αλλά και τη µέγιστη δυνατή ευελιξία σε εθνικό επίπεδο για
την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητάς τους, προκειµένου να µεί-
νουν στον τόπο τους, δηλαδή, να εξακολουθούν να είναι οι Ακρί-
τες µας, οι φρουροί των συνόρων µας, συµβάλλοντας όχι µόνο
στη διατροφική αυτονοµία, αλλά και στην εθνική και ευρωπαϊκή
ανεξαρτησία. 

Προερχόµενος κι εγώ από αγροτική οικογένεια, τονίζω ότι ο
πρωτογενής τοµέας της πατρίδας µας πρέπει να αυξήσει την πα-
ραγωγικότητά του. Κι αυτός ο στόχος επιτυγχάνεται µε βραχυ-
πρόθεσµα αλλά και µε µεσοπρόθεσµα µέτρα. Στα πρώτα φυσικά
εντάσσονται µέτρα µείωσης του κόστους παραγωγής έκτακτα
και µόνιµα, ενώ στα δεύτερα, µέτρα όπως για παράδειγµα η αύ-
ξηση της στρεµµατικής απόδοσης, κάτι που αυξάνει τα εισοδή-
µατα των αγροτών και µειώνει τις τιµές για τους καταναλωτές. 

Κι εδώ κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε πολλά να διδαχ-
θούµε από τα παραδείγµατα και τις βέλτιστες πρακτικές χωρών
που έχουν πετύχει θαύµατα χωρίς να έχουν την ποιότητα των
εδαφών µας, όπως η Ολλανδία ή το Ισραήλ. Αναφορικά µε τα
άµεσα βραχυπρόθεσµα µέτρα στήριξης των αγροτών µας, άλλη
µια δέσµευση του Πρωθυπουργού γίνεται πράξη. Με το άρθρο
40 ρυθµίζεται η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης πε-
τρελαίου εσωτερικής καύσης στο αγροτικό πετρέλαιο και για το
έτος 2024. 

Η διάταξη προβλέπει τους όρους, τις προϋποθέσεις και τη δια-
δικασία επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης, καθώς και
τη δυνατότητα προκαταβολής ποσοστού επί των δικαιούµενων
ποσών επιστροφής. Το ποσό επιστροφής του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης που δικαιούνται οι αγρότες, ύψους 82 εκατοµµυρίων
ευρώ, είναι ανεκχώρητο και ακατάσχετο στα χέρια του δηµοσίου
ή τρίτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τα άρθρα 46 έως 49 επιδιώ-
κεται η διασφάλιση του έγκαιρου και απρόσκοπτου ενεργειακού
εφοδιασµού των προς διασύνδεση συστηµάτων µη διασυνδεδε-
µένων νησιών, συµπεριλαµβανοµένης της Κρήτης κατά τη µετα-
βατική περίοδο που θα διαρκέσει µέχρι την ολοκλήρωση της
διασύνδεσης µε το ηπειρωτικό σύστηµα, ενώ στα επόµενα
άρθρα του σχεδίου νόµου, ρυθµίζονται λοιπά επείγοντα ζητή-
µατα. 

Πριν κλείσω και λίγο την ανοχή σας θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε,
γιατί το νοµοσχέδιο όντως ήταν πολύ πυκνό, επιτρέψτε µου να
εστιάσω στα δύο πιο σηµαντικά σηµεία κριτικής του σχεδίου
νόµου, που ακούστηκαν από κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Πρώτο σηµείο κριτικής. Καταργείται η πρόβλεψη για ελάχιστο
πλάτος παραλίας τριάντα µέτρων, άρα µειώνεται η περιβαλλον-
τική προστασία. Επίσης, είπαν κάποιοι συνάδελφοι, γιατί πενήντα
µέτρα πλάτος, τα οποία καθιερώνει το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου
και όχι εκατόν πενήντα ή τριακόσια µέτρα που σύµφωνα µε τους
ίδιους ισχύουν σε κάποιες ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Γερµανία
ή η Δανία; 

Κατ’ αρχάς αυτό που ισχύει για τη Γερµανία και τη Δανία, δη-
λαδή, χώρες του ευρωπαϊκού Βορρά, δεν είναι µέτρο σύγκρισης
για χώρες του µεσογειακού Νότου, όπως η Ελλάδα, η Ισπανία, η
Ιταλία, όχι µόνο γιατί στις είκοσι καλύτερες παραλίες του κόσµου
δεν υπάρχει καµµία της Γερµανίας και της Δανίας, αλλά και γιατί
είναι άλλη η ποικιλοµορφία του παραλιακού µετώπου της χώρας
µας; 

Όσον αφορά το πλάτος αυτό καθ’ αυτό, όσοι έχουν πάει στις
παραλίες της Ιταλίας, στο Αµάλφι για παράδειγµα ή στις παρα-
λίες της Ισπανίας καταλαβαίνουν ότι η Ελλάδα σίγουρα δεν έχει
υψηλότερη κάλυψη ή εν γένει εµπορική υπερεκµετάλλευση, σε
βάρος του περιβάλλοντος ή του δηµόσιου χώρου. 

Δεύτερο σηµείο κριτικής. Το τελικό σχέδιο νόµου περιλαµβά-
νει πολλά άρθρα που δεν είχαν συµπεριληφθεί στο αρχικό σχέδιο
που είχε τεθεί σε δηµόσια διαβούλευση. Όµως, ποια είναι αυτά
τα άρθρα που σας προκαλούν προβληµατισµό, αγαπητοί συνά-
δελφοι; Τα άρθρα που αυξάνουν το επίδοµα γέννησης; Δηλαδή
θα πείτε όχι στην αύξηση 400 ευρώ έως και 1.500 ευρώ για δι-
καιούχους µε τρία ή περισσότερα εξαρτώµενα τέκνα πριν τη γέν-
νηση, µε αναδροµική µάλιστα εφαρµογή του αυξηµένου νέου
επιδόµατος γέννησης από το 1η Ιανουαρίου 2023; Είναι µε άλλα

λόγια υποκριτικό το ενδιαφέρον σας για την αντιµετώπιση του
δηµογραφικού; Επίσης, θα πείτε όχι στη στήριξη των αγροτών
µας, µέσω της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο και για το έτος 2024; 

Ήταν υποκριτές δηλαδή ο κ. Κασσελάκης που ανέβαινε στα
τρακτέρ ή ο κ. Ανδρουλάκης που πήγε στα µπλόκα των αγροτών
ανήµερα της ηµέρας των ερωτευµένων; Τόσο ερωτευµένοι πια
µε τους αγρότες µας, ώστε να µην ψηφίσετε ούτε την επιστροφή
των 2 εκατοµµυρίων ευρώ στην τσέπη τους; Ή επιπλέον θα πείτε
όχι στη διασφάλιση του έγκαιρου και απρόσκοπτου ενεργειακού
εφοδιασµού των προς διασύνδεση συστηµάτων µη διασυνδεδε-
µένων νησιών, συµπεριλαµβανοµένης της Κρήτης; Δηλαδή, θέ-
λετε να µην έχει ρεύµα η Κρήτη ή άλλα νησιά µας αυτό το
καλοκαίρι; 

Δεν ακούσατε στην ακρόαση των φορέων ότι αντίστοιχα µε
άλλα έργα διασύνδεσης στην Ευρώπη ολοκληρώθηκαν µετά από
έξι και πλέον χρόνια και µάλιστα εµείς είχαµε να αντιµετωπί-
σουµε και την πρωτοφανή διαταραχή στην εφοδιαστική αλυσίδα
που προκάλεσε η πανδηµία του κορωνοϊού; Ή µήπως παρά το
γεγονός ότι συµπεριλαµβανόταν στη διαβούλευση το άρθρο 36,
θα πείτε όχι στην αύξηση των αποδοχών των ιατρών του ΕΣΥ;
Είναι δηλαδή υποκριτικό το ενδιαφέρον σας και για τη δηµόσια
υγεία στη χώρα µας; 

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι
δεν πρέπει να πείτε, όχι. Αντίθετα νοµίζω ότι πρέπει να στηρίξετε
επί της αρχής αυτό το νοµοσχέδιο, ακόµη και αν διαφωνείτε µε
κάποιες επιµέρους διατάξεις του, που σε καµµία περίπτωση δεν
είναι κοµβικές. Νοµίζω ότι τυχόν διαφορετική στάση θα δείχνει
υποκρισία και πολιτική µυωπία που δεν αρµόζει σε ένα τέτοιο νο-
µοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που προάγει τη βιώσιµη ανάπτυξη και
την κοινωνική συνοχή, που λέει ναι, στην αξιοποίηση της δηµό-
σιας περιουσίας και του απαράµιλλου φυσικού κάλλους της πα-
τρίδας µας, αλλά µε απόλυτη προστασία του περιβάλλοντος,
που λέει ναι, στη στήριξη της οικογένειας, των γιατρών του ΕΣΥ,
των αγροτών µας και σε κάθε κοινωνική και επαγγελµατική
οµάδα που έχει ανάγκη τη στήριξη της πολιτείας αλλά µε κοινω-
νική δικαιοσύνη και εξασφάλιση της δηµοσιονοµικής ισορροπίας,
δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα νοµοσχέδιο που σας
καλώ να το υπερψηφίσουµε µαζί. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Πέτσα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Κορυ-
δαλλού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, ο κ. Μιλτιάδης Ζαµπάρας. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια µέρα ιδιαιτέ-
ρως φορτισµένη για όλους. Ένα χρόνο µετά από το έγκληµα στα
Τέµπη, οι γονείς ζητούν δικαίωση, οι γονείς ζητούν να πληρώ-
σουν οι υπεύθυνοι, οι γονείς ζητούν δικαιοσύνη και όλος ο κό-
σµος σήµερα θα είναι στον δρόµο γι’ αυτό. 

Είναι µία ιδιαίτερη µέρα και νοµίζω ότι θα έπρεπε σήµερα η
Βουλή των Ελλήνων να ψηφίσει την άρση ασυλίας του κ. Καρα-
µανλή. Σήµερα θα έπρεπε η Βουλή να ψήφιζε άρθρα που θα ενί-
σχυαν το κράτος δικαίου. Σήµερα θα έπρεπε η Βουλή να ψήφιζε
άρθρα για την ενίσχυση της χρηµατοδότησης ασφαλών µεταφο-
ρών, σήµερα θα έπρεπε η Βουλή να φωταγωγηθεί µε ένα τερά-
στιο «δεν ξεχνώ», σήµερα θα έπρεπε στη Βουλή να δοθεί ο λόγος
στους ζωντανούς νεκρούς συγγενείς που ουρλιάζουν για δι-
καίωση και δικαιοσύνη. Αυτός θα έπρεπε να ήταν ο ρόλος της
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Βουλής, του Ναού της Δηµοκρατίας, όπως την ονοµάζουµε κι όχι
ο ναός της συγκάλυψης και προστασίας εγκληµατικών πολιτικών
από τη µεριά της Πλειοψηφίας. 

Όλη η Ελλάδα λοιπόν, έχει ξεσηκωθεί για το κουκούλωµα και
προσπαθείτε στις πλάτες των ανθρώπων που έχασαν τα παιδιά
τους σε αυτή την τραγωδία να µην αποκαλυφθούν ποτέ οι ένοχοι.
Σε λίγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι οι υπογραφές που µα-
ζεύονται θα φτάσουν το ένα εκατοµµύριο. Πόσο ακόµα θα κλεί-
νετε τα µάτια σας και τα αυτιά σας σε αυτή την οργή; 

Μέσα λοιπόν, σε αυτό το περιβάλλον, ένα χρόνο µετά το έγ-
κληµα των Τεµπών, µέσα σε ένα περιβάλλον µαζικών κινητοποι-
ήσεων από τους αγρότες και τους φοιτητές, σηµαντικών, ζωτικής
σηµασίας, διεκδικήσεων και λίγο πριν την ψήφιση ενός άκρως
αντισυνταγµατικού νοµοσχεδίου για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια,
φέρνετε ένα ακόµα νοµοσχέδιο για τους αιγιαλούς αυτή τη
φορά. 

Και τι δεν ακούσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις
ηµέρες από τους αρµόδιους Υπουργούς, επειδή τολµήσαµε να
κάνουµε κριτική στο νοµοσχέδιο. Μας είπαν ότι έχουµε κοµµα-
τική εµµονή, επειδή βάλαµε τα επιχειρήµατά µας στην κουβέντα,
επειδή είπαµε ότι δεν έγινε απολύτως καµµία σοβαρή διαβού-
λευση µε τους φορείς, ότι υπήρχαν χίλια διακόσια σχόλια στη
διαβούλευση από τις περιβαλλοντικές οργανώσεις τα οποία δεν
τα είδε καθόλου ο αρµόδιος Υπουργός, δεν τα έλαβε καθόλου
υπ’ όψιν, δεν µπήκε σε καµµία διαδικασία ουσιαστικής διαβού-
λευσης στην κατεύθυνση να ενισχυθεί το εν λόγω νοµοσχέδιο.
Εγκαλείτε, λοιπόν, εσείς εµάς για κοµµατική εµµονή.

Μάλιστα, δεν σταµατάτε εκεί. Αυτό ενδεχοµένως θα το κατα-
λαβαίναµε στα πλαίσια µιας πολιτικής αντιπαράθεσης. Εγκαλείτε
και τις περιβαλλοντικές οργανώσεις, που προσπαθούν να κάνουν
τη δουλειά τους, που προσπαθούν να είναι εντάξει µε τη συνεί-
δησή τους, που σας έχουν γράψει σχόλια συγκεκριµένα, ρητά,
κατανοητά για κάποια πράγµατα και σε σχέση µε τη σύµβαση
ολοκληρωµένης διαχείρισης παράκτιας ζώνης από τη Σύµβαση
της Βαρκελώνης µε το πρωτόκολλο, και σε σχέση µε άλλα ζητή-
µατα που αφορούν επιµέρους θέµατα. Θα έπρεπε να τα δείτε,
θα έπρεπε να τα τροποποιήσετε, θα έπρεπε να τα µετασχηµατί-
σετε σε µια λογική βελτίωσης. Εκεί, ναι, θα µπορούσαµε και εµείς
να συνδράµουµε σε αυτό. Θα µπορούσαµε και εµείς να δούµε
αυτή την οπτική. Αλλά δεν κάνετε τίποτα και εγκαλείτε εµάς. 

Μάλιστα, στις δύο τελευταίες επιτροπές µας εγκαλέσατε ότι
είµαστε µε το καθεστώς της ιταλοκρατίας στα Δωδεκάνησα,
επειδή δεν θέλουµε να αλλάξει ένα συγκεκριµένο καθεστώς.
Προϋπήρχε κτηµατολόγιο και κάποιες διατάξεις ευνοϊκές για το
θαλάσσιο περιβάλλον, ευνοϊκές για το παράκτιο περιβάλλον, ευ-
νοϊκές για µία κατάσταση που διασφάλιζε το φυσικό περιβάλλον.
Είµαστε εµείς, δηλαδή, µε την ιταλοκρατία, είµαστε µε τον ιµπε-
ριαλισµό, µε τη νέα τάξη πραγµάτων, µε τα πρωτόκολλα της Σιών
και τον Σόρος. Εκεί αρχίζουν και σταµατούν τα επιχειρήµατά
σας. Τόσο ρηχά είναι τα επιχειρήµατά σας απέναντι στην Αντι-
πολίτευση που µε πολύ συγκεκριµένα επιχειρήµατα έχει βάλει
την τοποθέτησή της, τον πολιτικό της λόγο στο παρόν νοµοσχέ-
διο.

Τα επιχειρήµατά σας είναι χωρίς κανένα περιεχόµενο και κυ-
ρίως δεν µπήκατε σε διαβούλευση µε όλους αυτούς τους φορείς.
Αυτή είναι η κριτική µας εν γένει για το νοµοσχέδιο. 

Απαντήστε µας, λοιπόν, κατ’ αρχάς, γιατί δεν εφαρµόζεται από
τη χώρα µας το πρωτόκολλο για την ολοκληρωµένη διαχείριση
της παράκτιας ζώνης από τη Σύµβαση της Βαρκελώνης και µετά
κάντε αυτού του είδους τα αστεία. Είναι άλλο πράγµα, λοιπόν, η
θεµιτή αντιπαράθεση σε ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα µε πολιτικά
και επιστηµονικά επιχειρήµατα και άλλο πράγµα να µας λέτε, για
άλλη µία φορά, µε περισσή αλαζονεία, όλα αυτά που ακούµε τις
τελευταίες µέρες στις επιτροπές. 

Ξέρετε, επειδή είµαι νέος Βουλευτής µου κάνει τροµερή εντύ-
πωση ο τρόπος µε τον οποίο νοµοθετείτε. Νοµοσχέδια έρχονται
στη Βουλή χωρίς καµµία ουσιαστική διαβούλευση, καταπατών-
τας συνεχώς και συνειδητά τον Κανονισµό της Βουλής, δίνονται
ελάχιστες ηµεροµηνίες που χρειάζονται για τη συζήτηση ενός
νοµοσχεδίου, απαξιώνοντας την κριτική των κοµµάτων της Αντι-
πολίτευσης και κυρίως την κριτική των φορέων. 

Τολµήσαµε, λοιπόν, να σας κάνουµε κριτική για το αυτονόητο,
δηλαδή, για το γεγονός ότι δεν γίνεται -δεν γίνεται, πώς να το
κάνουµε τώρα- να βάζετε ένα νοµοσχέδιο µε είκοσι τέσσερα
άρθρα σε διαβούλευση και να φέρνετε προς συζήτηση στις επι-
τροπές ένα νοµοσχέδιο µε τα διπλάσια άρθρα. Αυτό σας είπαµε.
Δηλαδή, µας κατηγορείτε επειδή θέλουµε να τηρηθεί ο Κανονι-
σµός της Βουλής και αυτό το βάζετε ως επιχείρηµα ότι δεν είµα-
στε µε την ανάπτυξη, ότι δεν είµαστε µε το επιχειρείν, ότι είµαστε
απληροφόρητοι, ότι είµαστε κοµµατικά εµµονικοί.

Έρχεστε, λοιπόν, εδώ και διατυµπανίζετε ότι φέρατε ένα νο-
µοσχέδιο που προστατεύει το περιβάλλον. Αυτό είπατε, κύριε
Υπουργέ, ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που προστατεύει το περιβάλ-
λον. Την ίδια στιγµή στον αντίποδα αυτής της πρότασης και
αυτής της λογικής κατηγορείτε όλες τις περιβαλλοντικές οργα-
νώσεις ότι λένε ψέµατα για το νοµοσχέδιο. Και τα δύο δεν γίνεται
να ισχύουν.

Άρα τι µας λέτε; Μας λέτε ότι εσείς είστε πιο ευαίσθητοι από
τις περιβαλλοντικές οργανώσεις. Για να δούµε, λοιπόν, την πε-
ριβαλλοντική σας ευαισθησία. Σας καλέσαµε όλοι -και το ξανα-
λέω, γιατί είναι εξαιρετικά σηµαντικό- να απαντήσετε για ποιον
λόγο δεν εφαρµόζετε το πρωτόκολλο για την ολοκληρωµένη δια-
χείριση της παράκτιας ζώνης στη Σύµβαση της Βαρκελώνης για
την προστασία της Μεσογείου και έρχεστε και µας απαντάτε ότι
δεν είστε εσείς αρµόδιοι για αυτό. Σας επαναλαµβάνουµε ότι
πρέπει πρώτα να εφαρµόσετε αυτό το πρωτόκολλο και µετά να
µας φέρετε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο.

Να θυµίσω σε όλους ότι το περασµένο καλοκαίρι υπήρχε µια
µεγάλη κινητοποίηση για την ελεύθερη πρόσβαση στις παραλίες.
Ήταν µια κινητοποίηση πολιτών αυθόρµητη, που αίτηµά τους
ήταν η σωστή, δίκαιη και νόµιµη διαχείριση των παραλιών από
τις επιχειρήσεις και η ελεύθερη πρόσβαση σε αυτές από τους
πολίτες. Εδώ και πολλά χρόνια το φαινόµενο της κατάληψης µε-
γάλων εκτάσεων, ειδικά των πολυσύχναστων παραλιών, από οµ-
πρέλες και ξαπλώστρες είναι ένα συνηθισµένο φαινόµενο. Το
φαινόµενο του αποκλεισµού µέρος των παραλιών από µεγάλες
ξενοδοχειακές εγκαταστάσεις, χωρίς να επιτρέπεται η πρόσβαση
σε αυτές των πολιτών, είναι ένα σύνηθες, επίσης, φαινόµενο.
Υπάρχουν περιπτώσεις όπου µπάρες και κιγκλιδώµατα έχουν το-
ποθετηθεί και απαγορεύουν την πρόσβαση σε αυτές και µάλιστα,
υπάρχουν και περιπτώσεις που εργαζόµενοι στη φύλαξη των επι-
χειρήσεων απαγορεύουν σε πολίτες την πρόσβαση σε αυτές τις
παραλίες. Τα λύνεται αυτά τα ζητήµατα µε το παρόν νοµοσχέδιο;
Τα επιλύετε; Προφανώς και όχι.

Αντιθέτως, δηµιουργείτε ακόµα περισσότερα προβλήµατα και
πετάτε το µπαλάκι στους δήµους για να καθαρίζουν και να φυ-
λάσσουν τις παραλίες. Η ΚΕΔΕ, η Κεντρική Ένωση Δήµων, ήδη
σας προειδοποίησε ότι «πετάτε» από αυτή τη διαδικασία έξω
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης λες και αυτοί ήταν οι
µόνοι υπεύθυνοι όλο αυτό το διάστηµα για τις αβλεψίες. Η µετα-
βίβαση, λοιπόν, των αρµοδιοτήτων στην Κτηµατική Υπηρεσία
χωρίς τη συµµετοχή των δήµων -πετάτε έξω τους δήµους- θα δη-
µιουργήσει προβλήµατα και στη διαχείριση των τοπικών ιδιαιτε-
ροτήτων αλλά και στα οικονοµικά των δήµων.

Δεν γίνεται λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να αφαιρείτε από τη µία
αρµοδιότητες από τους δήµους και ταυτόχρονα να έχουν τις
υποχρεώσεις της φύλαξης, του καθαρισµού και της ναυαγοσω-
στικής ασφάλειας. Θα έπρεπε να βρεθεί, κατά την άποψή µας,
µία µέση λύση µε συµµετοχή και των δήµων, που γνωρίζουν κα-
λύτερα -το ξαναλέω- τις τοπικές ιδιαιτερότητες.

Εάν οι δήµοι θεωρούνται αναξιόπιστοι για την τήρηση του
νόµου στον αιγιαλό, γιατί θεωρούνται αξιόπιστοι να επιτελούν εν-
δελεχείς ελέγχους και να πιστοποιούν πρόστιµα και ποινές; Και
µε τι προσωπικό και πόρους θα το κάνουν αυτό; Αυτά είναι εύ-
λογα ερωτήµατα, που δεν έχουµε πάρει µέχρι στιγµής καµµία
απολύτως απάντηση.

Το σχέδιο νόµου, λοιπόν, δεν εισάγει τίποτα νέο στην προστα-
σία των προστατευόµενων αιγιαλών και παραλιών, τις λεγόµενες
απάτητες παραλίες, οι οποίες όµως πρώτα πρέπει να χαρακτη-
ριστούν. Μόνο αιγιαλοί και παραλίες εντός του εθνικού καταλό-
γου περιοχών του δικτύου «NATURA 2000» µπορούν να
χαρακτηριστούν προστατευόµενοι. Ο περιορισµός αυτός, όµως,
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αφήνει απροστάτευτους αιγιαλούς και παραλίες που εντάσσον-
ται σε άλλα σηµαντικά καθεστώτα. Δεν είναι µόνο το «NATURA
2000», είναι οι περιφερειακές ζώνες, άλλες κατηγορίες προστα-
τευόµενων περιοχών, µικροί υγρότοποι, δάση, δασικές εκτάσεις,
περιοχές ειδικής προστασίας και ούτω καθεξής.

Ενώ προβλέπεται η ειδική περίπτωση που o αιγιαλός ή η πα-
ραλία βρίσκονται εντός αρχαιολογικού χώρου, oπότε προκρίνε-
ται και η εφαρµογή της αρχαιολογικής νοµοθεσίας έναντι άλλων
διατάξεων -σωστά, ορθώς γίνεται κάτι τέτοιο-, δεν υπάρχει καµ-
µία αντίστοιχη αναφορά στις πολύ συχνές περιπτώσεις όπου ο
αιγιαλός ή η παραλία βρίσκονται εντός περιοχής δασικού χαρα-
κτήρα. Οπότε θα πρέπει αντίστοιχα να θεωρηθεί ότι εφαρµόζεται
η δασική νοµοθεσία για την προστασία των δασικών οικοσυστη-
µάτων που βρίσκονται στον αιγιαλό ή στην παραλία. 

Φέρνετε, επίσης, ένα άρθρο για τις ποινικές κυρώσεις σε πε-
ριπτώσεις παρανοµίας και νοµοθετείτε ότι αυτό θα συµβαίνει σε
περιπτώσεις υπέρβασης της σύµβασης παραχώρησης άνω του
50% της έκτασης υπό παραχώρηση. Δηλαδή –για να το καταλά-
βουµε- µέχρι το 49% της υπέρβασης δεν κάνετε τίποτα. Αφήνετε,
δηλαδή, τα πάντα στο απυρόβλητο. Και δεν πάει καν κλιµακωτά:
Έχει κάποιος εκατό τετραγωνικά, αν πάει εκατόν σαράντα εννέα,
είναι εντάξει. Άλλο να πήγαινε από τα εκατό στα εκατόν πέντε,
στα εκατόν δέκα, στα εκατόν δεκαπέντε στα εκατόν είκοσι και
ούτω καθεξής. Άρα, µε αυτόν τον τρόπο κλείνετε το µάτι στην
παρανοµία.

Όσον αφορά το άρθρο για το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης.
Το εν λόγω άρθρο επιχειρείται να υπερψηφιστεί µε διάταξη τυ-
πικού νόµου και δεν ακολουθείται η προβλεπόµενη νόµιµη δια-
δικασία. Επιπλέον, στρέφεται ευθέως ενάντια στο Ενωσιακό
Δίκαιο. Και αυτό γιατί ο καθορισµός της θαλάσσιας ζώνης του
λιµένα θα έπρεπε να συνοδεύεται από απαιτούµενες µελέτες για
την στρατηγική εκτίµηση των επιπτώσεων στο περιβάλλον. Απο-
σιωπάται, επίσης, το γεγονός ότι η θαλάσσια ζώνη επεκτείνεται
εντός του χαρακτηρισµένου ως δικτύου «NATURA 2000» και της
θαλάσσιας περιοχής Θράκης που αποτελεί τόπο κοινοτικής ση-
µασίας. Δηλαδή, εντός προστατευόµενης περιοχής µε ευαίσθητο
οικοσύστηµα και ενώ εκκρεµεί η παραποµπή της χώρας µας στο
ευρωπαϊκό δικαστήριο λόγω της µη εφαρµογής του θαλάσσιου
χωροταξικού σχεδιασµού. 

Όσον αφορά τη ρύθµιση για τα Δωδεκάνησα που κατηγορη-
θήκαµε ότι είµαστε υπερασπιστές της ιταλοκρατίας, να σας ενη-
µερώσω ότι οι παραλίες που έχουν µεγάλο πλάτος -και που είναι
πολλές στα Δωδεκάνησα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και ει-
δικά στη Ρόδο- θα χάσουν µεγάλο µέρος τους που θα µετατρα-
πεί αυτόµατα σε ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου, θα περιέλθει
στο ΤΑΙΠΕΔ και θα πουληθεί, φυσικά. Συνεπώς, έχουµε µετα-
φορά της κτηµατικής ιδιοκτησίας από κοινόχρηστη –άνηκε στο
λαό, σε όλους- σε ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου, που θα πω-
λείται κατά το δοκούν. Μεγάλες ξενοδοχειακές εγκαταστάσεις
χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων θα καταπατηθούν επί της υφι-
στάµενης ζώνης παραλίας, αλλά και ιδιώτες που θα προσπαθή-
σουν να κατοχυρώσουν ένα status quo αυθαιρεσίας τα τελευταία
χρόνια για να µπορέσουν µε αυτήν τη διάταξη, όχι απλά να νοµι-
µοποιήσουν τις αυθαιρεσίες τους, αλλά να αποκτήσουν και ιδιο-
κτησία. Δεν είναι τυχαίο, επίσης, ότι σε καµµία περίπτωση που
συστάθηκε από το κράτος ούτε ανακλήθηκε ούτε επιλύθηκε το
θέµα αυτό, διότι ο απώτερος σκοπός ήταν ο αποχαρακτηρισµός
των µεγάλων αυτών εκτάσεων ώστε να περιέλθουν στην ιδιωτική
περιουσία του δηµοσίου.

Τέλος, οι ρυθµίσεις που αφορούν το δηµογραφικό και την κοι-
νωνική πολιτική έχουν, προφανώς, ένα θετικό πρόσηµο, ένα θε-
τικό χαρακτήρα, αλλά συνεχίζουν να βρίσκονται στον πυρήνα
µιας επιδοµατικής πολιτικής που σε καµµία περίπτωση δεν λύνει
τα προβλήµατα, αφού ούτε το δηµογραφικό θα λύσει -όταν τα
βρεφικά είδη διπλασιάζονται και το κόστος ζωής είναι δυσθεώ-
ρητο- ούτε το ζήτηµα της στέγης θα λυθεί µε προγράµµατα ανα-
καινίσεων. 

Απαιτείται, κατά την άποψή µας, άµεσος σχεδιασµός και υλο-
ποίηση εξειδικευµένων και συγκεκριµένων µέτρων που θα απο-
βλέπουν στη δηµιουργία και ενίσχυση των κοινωνικών υποδοµών,
στην ενίσχυση του εισοδήµατος των πολιτών, στην επίλυση του

προβλήµατος εύρεσης οικονοµικά προσιτής και αξιοπρεπούς
στέγης και στην αξιολόγηση αυτών των µέτρων ανά τακτά χρο-
νικά διαστήµατα.

Θα κλείσω µε τα άρθρα για τις εφηµερίες των γιατρών, για το
αγροτικό πετρέλαιο και τις ενεργειακές διατάξεις. 

Για τις εφηµερίες των γιατρών, κύριε Πρόεδρε, καταθέσαµε
τροπολογία στην ίδια λογική, αλλά µε πιο θετικό πρόσηµο, γιατί
αυτό που λέµε εµείς είναι να µην φορολογούνται οι εφηµερίες
των ήδη χαµηλά αµειβόµενων γιατρών στο σύνολο των αποδο-
χών τους, αλλά ξεχωριστά, γιατί µε τον τρόπο που το φέρνετε
αυτό αλλάζει η κλίµακα, µε αποτέλεσµα αυτό να είναι δώρο
άδωρο. Γιατί δεν το κάνετε δεκτό αυτό;

Για το αγροτικό πετρέλαιο, να πω µόνο ότι αποτελεί πάγιο αί-
τηµα των αγροτών η µονιµότητα του µέτρου. Δηλαδή αγροτικό
αφορολόγητο πετρέλαιο και όχι έκτακτη επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης για συγκεκριµένη καλλιεργητική περίοδο,
που τη θεωρούν ψίχουλα οι αγρότες συγκριτικά µε τα συνολικά
αυξηµένα κόστη παραγωγής και αυξηµένα κόστη ενέργειας που
έχουν να διαχειριστούν. Ο εν συνόλω διχασµός, που επιχειρείται
από την πλευρά της Κυβέρνησης, ότι ή θα είστε µε τον τουρισµό
και την ανάπτυξη και την επιχειρηµατικότητα ή θα είστε µε το πε-
ριβάλλον και την προστασία του περιβάλλοντος, είναι κατά την
άποψή µας πλήρως επίπλαστος. 

Η κλιµατική κρίση, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει δείξει τα δόντια
της και αν συνεχίζουµε να κλείνουµε τα µάτια απέναντι σε αυτό,
θα το πληρώσουµε πολύ ακριβά, ακριβώς όπως το πληρώσαµε
το περασµένο καλοκαίρι. Δεν υφίσταται, λοιπόν, καµµία λογική
και ουσιαστική ανάπτυξη εάν δεν συµπεριλαµβάνει την προστα-
σία του περιβάλλοντος. 

Και επειδή αναφερόµαστε σε ένα νοµοσχέδιο για τον αιγιαλό,
θα µας πάρει το κύµα όλους έτσι όπως πάµε, αν δεν λάβουµε
µέτρα. Θα µας πάρει, κυριολεκτικά και µεταφορικά, το κύµα. 

Κλείνω λέγοντας ότι καταψηφίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου. 
Εάν θέλετε όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, να ψηφίζουµε τα νο-

µοσχέδιά σας, να φέρνετε καλύτερα νοµοσχέδια. Και αν θέλετε
να µας κάνετε κριτική, αλλά και να µας νουθετήσετε για τον
τρόπο που ψηφίζουµε αυτά τα νοµοσχέδια, καλύτερα να κοιτά-
ξετε προς τη δική σας πλευρά των Βουλευτών και να ρωτήσετε
αυτούς γιατί δεν ψηφίζουν τα δικά σας νοµοσχέδια. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Ζαµπάρα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Κορυδαλ-
λού, (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
Στο σηµείο αυτό, παρακαλώ να κλείσει το ηλεκτρονικό σύ-

στηµα. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ, ο κ. Παρα-

σκευάς Κουκουλόπουλος. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τιµήσαµε -πριν ξεκινήσουµε- τη

µνήµη των νεκρών, αλλά νοµίζω ότι χωρίς, όχι επαρκή αλλά
χωρίς καµµία αιτιολόγηση, η κυβερνητική πλειοψηφία απέρριψε
την πρότασή µας, την πρόταση του ΠΑΣΟΚ, που υποβλήθηκε στη
Διάσκεψη των Προέδρων, αλλά και στην Αίθουσα του Κοινοβου-
λίου από τους Κοινοβουλευτικούς µας Εκπροσώπους -και από
τη Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας στη Διάσκεψη
των Προέδρων- την πρόταση η σηµερινή µέρα να µάς βρει µαζί
µε την ελληνική κοινωνία και να συζητάµε αποκλειστικά για τα
Τέµπη. Όχι σε µια αδιέξοδη συζήτηση όπου θα γίνεται διαγκωνι-
σµός περιγραφών, αλλά σε µια εκδήλωση, πραγµατικά, τιµής και
µνήµης στους νεκρούς, στο δράµα των οικογενειών τους που συ-
νεχίζεται αδιάκοπο, αλλά και στην ανάγκη να υπάρξει αλήθεια.
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Είναι χρέος όχι µόνο στη µνήµη των νεκρών και στις οικογένειές
τους, είναι χρέος, επίσης, στη νέα γενιά που είχε κατακλύσει
τους δρόµους ένα χρόνο πριν, αιφνιδιάζοντας τους πάντες -και
εµάς όλους- σε µια ειρηνική βουβή διαµαρτυρία, υψώνοντας ένα
πελώριο «γιατί». 

Το απαντήσαµε ως πολιτικό σύστηµα, κύριοι της Κυβέρνησης;
Όχι είναι η απάντηση. Έχει απαντηθεί αυτό το πελώριο «γιατί»
της νέας γενιάς; Όχι. Αυτήν την ευκαιρία τη χάσαµε σήµερα. Από
την πλευρά µας, βέβαια -θα ακολουθήσουν και άλλοι οµιλητές
και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος- θα προσπαθήσουµε
όσο γίνεται να καλύψουµε αυτό το κενό, παράλληλα µε τον
αγώνα που δίνουµε κάθε µέρα στην εξεταστική για να λάµψει η
αλήθεια, κόντρα σε κάθε προσπάθεια συγκάλυψης που, δυστυ-
χώς, διακρίνει την κυβερνητική πλειοψηφία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα ακόµα
νοµοσχέδιο, το οποίο είναι ένα ακόµα δείγµα της επαναλαµβα-
νόµενης πρακτικής κακής νοµοθέτησης που διακρίνει την Κυβέρ-
νηση. Το µισό νοµοσχέδιο δεν µπήκε ποτέ στη διαβούλευση.
Μπήκαν σε διαβούλευση τριάντα δύο άρθρα και θα κληθούµε σή-
µερα ή αύριο -όταν ολοκληρωθεί η συνεδρίαση- να ψηφίσουµε
σχεδόν τα διπλάσια, εξήντα τρία στο σύνολο, µαζί µε αυτά που
κατατέθηκαν ως τροπολογίες. Το µισό νοµοσχέδιο, δηλαδή, είναι
εκτός διαβούλευσης. Αυτό τα λέει όλα. 

Μας απάντησε ο Υπουργός σε αυτή µας την επισήµανση, στην
πρώτη συνεδρίαση: «Μα, έχετε αντίρρηση να ψηφίσετε τις αυ-
ξήσεις στα επιδόµατα µητρότητας ή τις αυξήσεις στους για-
τρούς στις εφηµερίες και µια σειρά άλλες διατάξεις;». 

Η απάντησή µας, κύριε Υπουργέ, είναι απλή. Η διαβούλευση
είναι µία καινοτόµα και δηµοκρατική επιλογή, που εισήγαγε το
ΠΑΣΟΚ µε την κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου, πριν δεκα-
τρία-δεκατέσσερα χρόνια και απευθύνεται στους πολίτες, δεν
απευθύνεται σε εµάς. Τα κόµµατα καλούµαστε ή έχουµε υποχρέ-
ωση, εάν θέλετε, να αξιολογούµε το προϊόν της διαβούλευσης.
Είναι, όµως, βήµα στην κοινωνία η διαβούλευση, δεν είναι για τα
κόµµατα. Στους πολίτες να απαντήσετε, που τους στερήθηκε η
δυνατότητα να τοποθετηθούν σε µια σειρά άρθρων. Είναι µία επι-
λογή που βαθαίνει τη δηµοκρατία, βοηθάει πραγµατικά τη βελ-
τίωση του πολιτικού συστήµατος και τον κοµµατικό λόγο, γιατί
δεν είναι κενός περιεχοµένου και µακριά από τους πολίτες. 

Αυτό είναι που δεν έχετε καταλάβει και θα σας πω ένα παρά-
δειγµα, επειδή προβάλλει η Κυβέρνηση ως απάντηση θετικές
διατάξεις, που θα τις ψηφίσουµε, όπως το επίδοµα µητρότητας,
λέγοντάς µας ρητορικά: «Γιατί το καταψηφίζετε;». Είναι αυτό στη
διαβούλευση, το αγροτικό πετρέλαιο, οι επιστροφές στους αγρό-
τες; Γιατί δεν µπήκε σε διαβούλευση; Θα µου πείτε, είναι αιφνι-
διασµός; Όχι, δεν λέω ότι είναι αιφνιδιασµός. Αυτό που µπαίνει
στο νοµοσχέδιο υπάρχει ως εξαγγελία στη συνάντηση του Πρω-
θυπουργού µε τους αγρότες. Γιατί δεν µπήκε ως διάταξη, για να
δούµε τι λέει η κοινωνία; 

Είναι βέβαιο από την επαφή που έχουµε όλοι -δεν έχει µονο-
πώλιο γνώσης κανένας µας-, είναι δεδοµένο από τις επαφές που
έχουµε όλοι µας µε την ελληνική κοινωνία και ιδιαίτερα µε τον
αγροτικό κόσµο ότι τα σχόλια θα έθεταν µε έµφαση το αγροτικό
πετρέλαιο στην Αγγλία, µια ευρωπαϊκή πρακτική, στην οποία πρέ-
πει επιτέλους να µπει και η Ελλάδα, αντί των διαρκών επιστρο-
φών δίκην επιδοµάτων. Αυτή είναι η αξία της διαβούλευσης.

Από εκεί και πέρα, βέβαια, υπάρχουν και νοµοτεχνικά ζητή-
µατα. Η δοµή του νοµοσχεδίου πάσχει από πλευράς νοµοθέτη-
σης και έχουµε δύο εκθέσεις, οι οποίες δεν πρόλαβαν να
αξιολογηθούν ούτε καν στην επιτροπή. Η Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής ανήρτησε την έκθεσή της χθες το βράδυ και ο Συνή-
γορος του Πολίτη έστειλε µία έκθεση, την οποία εµείς βέβαια πα-
ρουσιάσαµε στην επιτροπή χθες στην τελευταία συνεδρίαση.
Δεν την είχαν πάρει ούτε καν τα µέλη της επιτροπής. Αµφότερες
οι εκθέσεις, του Συνηγόρου του Πολίτη και της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας, θέτουν σοβαρά ζητήµατα ασάφειας δικαίου που προ-
κύπτουν από τον νόµο, γιατί αντικαθίσταται στο 50% ο βασικός
νόµος που ορίζει αιγιαλό, παραλία, παλιές παραλίες κ.λπ., ο
ν.2971/2001, αλλά και πάρα πολλές διατάξεις εισάγονται και
ισχύουν παράλληλα µε διατάξεις του ν.1650/1986, που είναι εµ-
βληµατικός νόµος, ο νόµος-θεµέλιο για την προστασία του περι-

βάλλοντος, πάνω στον οποίο πατούν όλα τα επόµενα νοµοθετή-
µατα. 

Είναι πολύ οξυδερκείς και τεκµηριωµένες οι παρατηρήσεις και
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής και του Συνηγόρου
του Πολίτη και δεν υπάρχει κανένας λόγος να επιµείνω παρα-
πάνω. Βέβαια, η Κυβέρνηση είναι γνωστό ότι έχει κακές σχέσεις
µε τις ανεξάρτητες αρχές, έχει µια δυσανεξία γενικά µε τις ανε-
ξάρτητες αρχές, οπότε κανείς µπορεί να φανταστεί τι επιφυλάσ-
σει στις παρατηρήσεις του Συνηγόρου του Πολίτη. 

Αυτό, όµως, το οποίο ανέδειξε η συζήτηση είναι και αυτό που
θέλω να γνωρίζει η Εθνική Αντιπροσωπεία, διότι αυτό το νόηµα
έχει η συµµετοχή εισηγητών και οµάδων Βουλευτών από κάθε
κόµµα στις επιτροπές, να γίνεται δηλαδή κοινωνός όλο το Σώµα,
όλη η Εθνική Αντιπροσωπεία, όλης της διαδικασίας που προηγή-
θηκε στις επιτροπές. Υπήρξε, λοιπόν, ένα κορυφαίο ζήτηµα στις
επιτροπές. Προσήλθαν φορείς, δεκαεννέα στον αριθµό, και µε
µία εξαίρεση, που ήταν η Ένωση Ξενοδόχων, όλοι οι άλλοι έθε-
σαν σοβαρά ζητήµατα και σοβαρότατες αντιρρήσεις για το νο-
µοσχέδιο. Περιβαλλοντικές οργανώσεις, πολίτες για ελεύθερες
παραλίες, «κίνηµα πετσέτας», τοπική αυτοδιοίκηση, µικροµε-
σαίοι, εστίαση, από παντού υπήρξε σοβαρή κριτική στο νοµοσχέ-
διο. 

Η Κυβέρνηση απάντησε, δια του Υπουργού, στην τρίτη συνε-
δρίαση. Με πρωτοφανή τρόπο επιτέθηκε στις οικολογικές οργα-
νώσεις. Δεν τις κατηγοριοποιώ, το είπα και χθες, απλά είναι
κάποιες από αυτές τις οργανώσεις που είναι κυριολεκτικά εµβλη-
µατικές για τη χώρα και έχουν όνοµα και κύρος διεθνώς. 

Οι δεκαοκτώ οργανώσεις, λοιπόν, που µε κοινό τους υπόµνηµα
έκαναν σοβαρές παρατηρήσεις για το νοµοσχέδιο, αντιµετωπί-
στηκαν µε έναν τρόπο απαξιωτικό από τον κύριο Υπουργό. Τους
χαρακτήρισε επιπόλαιους, ανεύθυνους και είπε ότι στερούνται
σοβαρότητας. 

Συµπεριφέρεστε, κύριε Υπουργέ, σαν να είστε µια Κυβέρνηση
σοφών που τα ξέρετε όλα. Δεν έχετε, όπως κανένας δεν το έχει,
το µονοπώλιο της γνώσης. Ένα µονοπώλιο ασκείτε -δεν ξέρω για
πόσο ακόµα- αυτό στα µέσα ενηµέρωσης. Το µονοπώλιο στην
ενηµέρωση υπάρχει, αλλά στη γνώση επ’ ουδενί! 

Κατά συνέπεια, λοιπόν, νοµίζω ότι θα πρέπει να αλλάξετε τα-
κτική και πρακτική, πόσω µάλλον που το νοµοσχέδιο ατυχώς,
αντί για αύριο, συζητιέται σήµερα, σε µια µέρα που δεν περιποιεί
τιµή γενικότερα για τους θεσµούς και την πατρίδα και ειδικότερα
για τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση. 

Ήδη, αυτά που ανέφερα µε την ακρόαση φορέων δείχνουν ου-
σιαστικά και ποιες είναι οι βασικές µας αντιρρήσεις. Θέσαµε
τρεις βασικές αντιρρήσεις, τέσσερις, εάν θέλετε, στην αρχή, από
την πρώτη µέρα του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Δυστυχώς, οι πολύωρες συνεδριάσεις της επιτροπής ενίσχυσαν
αυτές τις επιφυλάξεις και αντιρρήσεις µας, αντί να τις διασκεδά-
σουν, πλην µίας, για την οποία κάτι περιµένουµε και τότε θα το
αναγνωρίσουµε. Εµείς δεν διστάζουµε να αναγνωρίζουµε, εάν
υπάρχουν θετικές εξελίξεις. 

Έχουµε, λοιπόν, και λέµε: Πρώτον, αυτό το νοµοσχέδιο υπο-
τίθεται ότι προσπαθεί να απαντήσει στο κίνηµα των πολιτών για
ελεύθερες παραλίες, το «κίνηµα της πετσέτας», όπως έχει ονο-
µαστεί, και αυτό το κάνει µε δυσµενείς, τελικά, για το περιβάλλον
διατάξεις, αφαιρώντας κάθε είδους αρµοδιότητα αλλά και πό-
ρους από την τοπική αυτοδιοίκηση. Ρωτήσαµε εµφατικά στην
επιτροπή: Δηλαδή, για ό,τι συµβαίνει στο επίπεδο της αυθαιρε-
σίας και της ανοµίας στις ελληνικές παραλίες υπεύθυνη είναι η
αυτοδιοίκηση; Δεν απαντήθηκε ποτέ. Παρ’ όλα αυτά, η αφαίρεση
πόρων και αρµοδιοτήτων παραµένει. 

Εδώ υπάρχει ένα µείζον ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Δεν είναι η πρώτη φορά που αφαιρεί πόρους και αρµοδιότητες
η σηµερινή Κυβέρνηση. Πρόσφατη είναι η ιστορία µε την «ΑΝΑ-
ΠΛΑΣΗ Α.Ε.» και έρχεται και η υπόθεση των Δηµοτικών Επιχει-
ρήσεων Ύδρευσης και Αποχέτευσης, όπου φαίνεται ότι οι δήµοι
θα αποστερηθούν µία από τις πιο βασικές, από τις ιστορικότερες
αρµοδιότητες τους -η άλλη είναι η καθαριότητα-, την ύδρευση
και την αποχέτευση, µε τις υπερ-ΔΕΥΑ σε επίπεδο περιφέρειας,
οι οποίες περισσότερο θα συνοµιλούν, θα ελέγχονται και θα δι-
οικούνται από το κεντρικό κράτος και όχι από την αυτοδιοίκηση.
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Είναι µια αντίληψη ολόκληρη, η οποία µας βρίσκει απέναντι. Δεν
είναι µία συνδικαλιστική προσέγγιση, κύριε Υπουργέ, είναι ζή-
τηµα αρχής. 

Πρώτα απ’ όλα, ο συγκεντρωτισµός γενικότερα και η καχεξία
των αποκεντρωµένων θεσµών είναι η βασική ειδοποιός διαφορά
µας από το σύγχρονο κράτος, όπως αυτό υπάρχει σε όλες τις
ανεπτυγµένες χώρες. Αυτό είναι το ένα ζήτηµα. 

Ερώτηµα: Ενισχύεται αυτή η ανάγκη για περισσότερη αποκέν-
τρωση και αυτοδιοίκηση στις ηµέρες µας, ναι ή όχι; Η απάντηση
είναι ναι. Το µεγάλο µέτωπο της κλιµατικής αλλαγής και των ανι-
σοτήτων χρειάζονται την αυτοδιοίκηση και της δίνουν ρόλο. Έχει
ρόλο η αυτοδιοίκηση πολύ πιο ισχυρό, εάν θέλετε, από ό,τι είχε
στο παρελθόν, σε όλη την ανθρωπότητα στα δύο µεγάλα µέτωπα
της εποχής. Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µας χρειάζεται πολ-
λαπλά. 

Ποιος είναι ελέφαντας στο δωµάτιο σε αυτό το νοµοσχέδιο; Ο
υπερτουρισµός, αλλά βέβαια στο βάθος του δωµατίου υπάρχει
και η κλιµατική αλλαγή. 

Ο υπερτουρισµός πώς αντιµετωπίζεται; Έχουµε υπ’ όψιν µας
κανένα κεντρικό κράτος που έχει σηκωθεί όρθιο να αντιµετωπίσει
το φαινόµενο του υπερτουρισµού; Δύσκολα θα µπορέσουµε να
βρούµε. Μπορούµε, όµως, να σηµειώσουµε το κίνηµα στη Βαρ-
κελώνη, στο Άµστερνταµ, πρόσφατα στη Φλωρεντία και σε µια
σειρά άλλων µικρότερων πόλεων που όρθωσαν οι τοπικές κοινω-
νίες ανάστηµα στο φαινόµενο του υπερτουρισµού. 

Παρ’ ότι υπάρχουν τα οφέλη τα πρόσκαιρα για τον τοπικό πλη-
θυσµό, αναγκάστηκαν οι τοπικές αρχές να κινητοποιηθούν πιε-
ζόµενες από τους πολίτες, οι οποίοι καταλαβαίνουν ότι
εξοστρακίζονται σιγά-σιγά είτε από τα κέντρα των πόλεων είτε
αλλοιώνεται ο τρόπος ζωής τους και απαλλοτριώνονται τα δι-
καιώµατά τους που τα θεωρούσαν ως αυτονόητα. 

Και υπάρχουν πολλές και ενδιαφέρουσες εξελίξεις. Εξ ου και
σε µια σειρά χώρες, αυτές που έχουν και το αποκεντρωµένο πρό-
τυπο, οι αυτοδιοικούµενες που ονόµαζα νωρίτερα, έχει ρόλο σο-
βαρό και πρώτο σε πολλές χώρες, κυρίαρχο στα Airbnb, όπως
πρότεινε ο Νίκος Ανδρουλάκης προχθές στην επίκαιρη επερώ-
τηση στον Πρωθυπουργό, να έχει πρωταγωνιστικό ρόλο η αυτο-
διοίκηση στα Airbnb. Και, βέβαια, έχουν µπει µπροστά και στο
φαινόµενο του υπερτουρισµού όχι µόνο για το θέµα του Airbnb,
αλλά γενικότερα για τον τρόπο ζωής, για την οµαλή συνύπαρξη
ντόπιων και τουριστών και πάει λέγοντας.

Να σας το πω µε πολύ απλό τρόπο: Ο εκπρόσωπος των πολι-
τών για ελεύθερες παραλίες της Πάρου που τον καλέσαµε, που
υποτίθεται εκπροσωπούσε αυτούς για τους οποίους γίνεται το
νοµοσχέδιο, το πρώτο που είπε ο συγκεκριµένος εκπρόσωπος
είπε ήταν ένα γιατί. Είπε: Γιατί, κύριοι της Κυβέρνησης, αφαιρείτε
αρµοδιότητες από τους δήµους; Εµείς τον δήµο έχουµε κοντά
και αυτός γνωµοδοτεί σε εµάς για αυτά που εµείς ζητάµε. Γιατί
τον βγάζετε από το κάδρο των ευθυνών; Είπε µε ένα απλό τρόπο
όλο αυτό που περιγράφω. 

Το νοµοσχέδιο δεν είναι µόνο κατά της αυτοδιοίκησης, αλλά
βλάπτει σοβαρά το περιβάλλον µε τα τριάντα µέτρα που καταρ-
γεί ανοίγοντας κερκόπορτες για δόµηση σύνθετων καταλυµά-
των, όπως λέει και ο Συνήγορος του Πολίτη. Μειώνει τα πέντε
µέτρα µεταξύ κατάληψης και αιγιαλού, δηλαδή από πέντε τα
κάνει τέσσερα. Ορίζει διαφορετικά το 50% της παραχωρούµενης
έκτασης την παραλία, γιατί συµπεριλαµβάνει πλέον και βραχώ-
δεις εκτάσεις, οπότε µένει το φιλέτο για παραχώρηση και το 50%
που είναι βράχια µένει για την πετσέτα και την ελεύθερη κατά-
ληψη. Για πρώτη φορά δίνει δικαίωµα κοινής χρήσης σε πολύ µι-
κρές παραλίες, που ήταν πάντα ελεύθερες για τους πολίτες
µόνο, όµως, στα ξενοδοχεία. Εξοστρακίζει σε πολλές περιπτώ-
σεις και κάνει πολύ δύσκολη δουλειά των ελευθεροεπαγγελµα-
τιών, κυρίως της εστίασης, γιατί επιφυλάσσει µια γαλαντόµα
συµπεριφορά απέναντι στα συγκροτήµατα Airbnb και στα ξενο-
δοχεία και µια απόλυτα µίζερη έως εχθρική αντιµετώπιση στους
µικροµεσαίους όλης της χώρας, αποπνέοντας µια συγκεκριµένη
αντίληψη, η οποία δεν παραβιάζει απλά τη Συµφωνία της Βαρκε-
λώνης, που έχει συµπεριληφθεί εν τω µεταξύ στο Ενωσιακό Δί-
καιο, αλλά παραβιάζει και την κοινή λογική. 

Τέλος, σε αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι

–και µιλάω µόνο για τον πυρήνα του - παραβιάζει την κοινή λο-
γική γιατί µπαίνουν σοβαρά ζητήµατα στην εφαρµογή του ανα-
θέτοντας δαπάνες στις Κτηµατικές Υπηρεσίες για τις οποίες ο
κύριος Υπουργός αναγνώρισε ότι είναι ιδιαίτερα υποστελεχωµέ-
νες. Η Χαλκιδική φανταστείτε έχει µόνον έναν υπάλληλο στη Κτη-
µατική Υπηρεσία, στο Αιγαίο ολόκληρο µε τη µεγάλη διάχυση
που υπάρχει λόγω του νησιωτικού χαρακτήρα, υπάρχουν τρεις
υπάλληλοι µόνο. Και δεν είναι µόνο οι δηµοπρασίες που θα κά-
νουν, αλλά είναι και ο έλεγχος που πρέπει να οργανώνουν αυτοί
οι άνθρωποι. Θα ενισχυθούν µέσω ΤΑΙΠΕΔ µε συµβάσεις µε ιδιώ-
τες µηχανικούς και δικηγόρους -κάτι τέτοιο µας είπε ο Υπουρ-
γός- µέχρι να πληρωθούν οι θέσεις µε διαγωνισµούς. Εν τω
µεταξύ, ζητάει από τους δήµους να επικουρούν και θα µετακινή-
σει κόσµο από τις περιφέρειες διάφορα θα, θα, θα, που δηµιουρ-
γούν ένα περιβάλλον έντονης αβεβαιότητας για το κατά πόσον
θα εφαρµοστεί αυτός ο νόµος. 

Σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά είναι
τα βασικά ζητήµατα. Το ζήτηµα της εφαρµογής, το ζήτηµα της
συµπεριφοράς στους µικροµεσαίους που είπα, το περιβάλλον
και η αυτοδιοίκηση είναι λόγοι επαρκείς για τους οποίους προ-
φανώς εµείς δεν µπορούµε να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 

Ξέρουµε τον αντίλογο της Κυβέρνησης και για αυτό, κύριε
Υπουργέ, αντί άλλων επιχειρηµάτων θα σας διαβάζω πέντε σει-
ρούλες: «Το µοναδικό ελληνικό περιβάλλον είναι ένας πλούτος,
τον οποίο δεν έχουµε δικαίωµα να καταναλώσουµε, αλλά υπο-
χρέωση να διατηρήσουµε. Ο φυσικός πλούτος της πατρίδας µας
είναι σήµερα ειδικά το µεγάλο µας ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα.
Η µόνη έξυπνη αναπτυξιακή πολιτική για την Ελλάδα είναι αυτή
που σέβεται το περιβάλλον και την ποιότητα ζωής. Δεν είναι µόνο
υποχρέωσή µας απέναντι στις επόµενες γενεές, αλλά και µια µο-
ναδική ευκαιρία να κάνουµε τη ζωή µας καλύτερη. Ηµέρα Περι-
βάλλοντος 2019…» -5 Ιουνίου λίγο πριν τις εκλογές- «…Κυριάκος
Μητσοτάκης».

Συγκρίνετε αυτή τη δήλωση µε αυτά που φέρατε σήµερα για
νοµοθέτηση. Είναι καιρός να αντιληφθείτε ότι αυτές οι συµπερι-
φορές που άλλα λέµε πριν και άλλα λέµε µετά τις εκλογές τι
χάσµα δηµιουργούν µε την κοινωνία και κυρίως µε τη νέα γενιά
για να κλείσω µε αυτό το οποίο ξεκίνησα. 

Είναι, λοιπόν, υποχρέωσή µας σήµερα να σταθούµε απέναντι
σε αυτό το νοµοσχέδιο και να το καταψηφίσουµε επί της αρχής,
άσχετα αν ψηφίζουµε αρκετές από τις διατάξεις του. Νοµίζω
έγινε σαφές από την επιτροπή ποιες είναι αυτές. 

Όµως, έχουµε υποχρέωση, όπως είπα, να βάλουµε τα πράγ-
µατα στη θέση τους, να ζητήσουµε περισσότερο αυτοδιοίκηση,
να ζητήσουµε απόλυτο σεβασµό στο περιβάλλον και αρµονική συ-
νύπαρξη επιχειρηµατικότητας, τουρισµού και σεβασµού στο πε-
ριβάλλον και να πούµε αυτό που δεν λέτε εσείς, κύριε Υπουργέ,
και µε αυτό θα τελειώσω: Για εµάς ο τουρισµός δεν είναι ο τουρι-
σµός για το βραχιολάκι στα οργανωµένα συγκροτήµατα µόνο,
στον οποίο φαίνεται καθαρά ότι επενδύετε συστηµατικά για λό-
γους εσόδων και εξυπηρέτησης µεγάλων συµφερόντων. Ο τουρι-
σµός, το τουριστικό προϊόν, είναι ο ήλιος και η θάλασσα από τη
µια, είναι και ο τρόπος ζωής µας, από την άλλη, το διατροφικό µας
πρότυπο, είναι η σύνθεση του τουρισµού µε τον πρωτογενή τοµέα,
είναι ο ενεργός ρόλος των πολιτών και της αυτοδιοίκησης. Αυτό
είναι µια ολοκληρωµένη και συγκεκριµένη διαφορετική οπτική
στην οποία πιστεύουµε. Γι’ αυτό και λέµε «όχι» επί της αρχής στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η ειδική εισηγήτρια από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας κ. Διαµάντω Μανωλάκου. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ένας χρόνος από το µεγάλο προ-

διαγεγραµµένο έγκληµα στα Τέµπη και τον άδικο θάνατο πε-
νήντα επτά ανθρώπων στις ράγες της εγκληµατικής πολιτικής
του κόστους-οφέλους. Ένας χρόνος µετά από το τρένο που δεν
έφτασε ποτέ και σε κάθε γωνιά της Ελλάδας διατρανώνουµε
αποφασιστικά ότι δεν θα επιτρέψουµε να συγκαλυφθούν οι ευ-
θύνες για το έγκληµα αυτό. 
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Το σύνθηµα που γεννήθηκε στις πρωτόγνωρες κινητοποιήσεις
που πυροδότησε το έγκληµα στα Τέµπη «Ή τα κέρδη τους ή οι
ζωές µας» ακούγεται παντού ως απαίτηση στην αποδεδειγµένα
κατάπτυστη προσπάθεια συγκάλυψης των ευθυνών και των ενό-
χων από την Κυβέρνηση και άλλους µηχανισµούς. Ναι, προσπα-
θούν να συγκαλύψουν την εγκληµατική πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και όλων των κυβερνήσεων που υλοποίησαν την πολι-
τική που όλα τα µετράει µε το κέρδος. 

Γι’ αυτό το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ειδικά µετά τις τε-
λευταίες εξελίξεις, δηλαδή την έκδοση βουλεύµατος από το Συµ-
βούλιο Εφετών Λάρισας µε βάση το οποίο εγκρίθηκε η διαβίβαση
της δικογραφίας προς τη Βουλή και της αποστολής της δικογρα-
φίας, ζητάµε την άµεση συνεδρίαση της εξεταστικής επιτροπής.
Το οφείλουµε στους πενήντα επτά νεκρούς. 

Ωστόσο, στις ίδιες ράγες συντρίβεται κάθε δικαίωµα και
ανάγκη των εργαζοµένων και των οικογενειών τους. Οι µισθοί
εξαϋλώνονται από την ακρίβεια, οι δηµόσιες δοµές υγείας βρί-
σκονται στο κόκκινο, η µόρφωση και οι σπουδές µετατρέπονται
όλο και περισσότερο σε ακριβοπληρωµένο εµπόρευµα. 

Οι εργαζόµενοι δίκαια σήµερα απαντούν µε απεργία και είναι
στους δρόµους. Η καρδιά και ο νους µας είναι µαζί τους. Γι’ αυτό
εκφράζουµε και τη διαµαρτυρία µας ότι σήµερα, ηµέρα απερ-
γίας, που η θέση µας είναι µαζί µε τον αγωνιζόµενο λαό, µπήκε
το νοµοσχέδιο εµπορευµατοποίησης των αιγιαλών και παραλιών
της πατρίδας µας, ενώ θα µπορούσε να συζητηθεί αύριο.

Όµως, βιάζεστε να παραδώσετε βορά στην κερδοφορία των
µεγαλοξενοδόχων παραλίες και αιγιαλό που έχει µείνει ελεύθε-
ρος για τον λαό. Βέβαια, την εµπορευµατοποίηση των παραλιών
και την παράδοσή τους στο τουριστικό και κατασκευαστικό κε-
φάλαιο τα έχουν υπηρετήσει όλες οι µέχρι σήµερα κυβερνήσεις.
Γι’ αυτό έχουµε περιφραγµένες παραλίες σε βάρος των δικαιω-
µάτων των εργαζοµένων των λαϊκών στρωµάτων που αδυνατούν
να καταβάλουν µεγάλα αντίτιµα.

Τι επιπλέον, όµως, κάνει αυτό το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης;
Διευρύνει την επιχειρηµατική εκµετάλλευση σε περισσότερες
παραλίες και ως προς την έκτασή τους. Ταυτόχρονα, διευκολύνει
και επιταχύνει τη συγκέντρωση χρήσης της παραλίας σε µεγά-
λους οµίλους. Έτσι, αναγορεύει σε ακόµα ακριβότερο εµπό-
ρευµα την παραλία και δυσκολεύει ακόµα περισσότερο τα
εργατικά λαϊκά στρώµατα από το να απολαµβάνουν τα δικαιώ-
µατά τους στην αναψυχή, την άθληση, την ξεκούραση.

Πρόσθετες αρνητικές επιπτώσεις θα έχει και στο περιβάλλον,
απειλώντας παράλιες ζώνες µε ιδιαίτερη οικολογική και περιβαλ-
λοντική αξία.

Επιπτώσεις θα έχει και στον κλάδο της εστίασης, αφού ταβέρ-
νες µπροστά και κοντά στις ελεύθερες παραλίες θα έχουν πρό-
βληµα. Δεν γκρεµίζετε, λοιπόν, σύρµατα και εµπόδια για
ελεύθερες παραλίες για τον λαό, αλλά βάζετε ακόµα περισσό-
τερα. Γι’ αυτό είναι βαθιά αντιλαϊκό και αντιδραστικό. Το κεφά-
λαιο ευνοεί, στηρίζετε τα προνόµια και τα κέρδη του. Τον λαό
τον φτωχοποιείτε ακόµα πιο πολύ σε βιοτικό επίπεδο και σε δι-
καιώµατα που είχε µέχρι σήµερα.

Δεν είναι τυχαίο ότι το νοµοσχέδιο έχει ξεσηκώσει θύελλα αν-
τιδράσεων από περιβαλλοντικές οργανώσεις, τοπικούς φορείς,
σωµατεία και συνδικάτα. Είναι χαρακτηριστικό ότι αλλάζετε τον
ορισµό της παραλίας προς το χειρότερο και τον αποστεώνετε,
αφαιρώντας την εξής πρόταση, ότι «είναι ουσιώδες στοιχείο του
φυσικού περιβάλλοντος της χώρας που προστατεύεται από την
πολιτεία, καθώς και ο κοινόχρηστος χαρακτήρας του…». Τι δεί-
χνει αυτό; Την παραπέρα υποβάθµιση της περιβαλλοντικής αξίας
της παράκτιας ζώνης και την παραπέρα εµπορευµατοποίησή
της, εξαφανίζοντας οποιονδήποτε χαρακτήρα της ως κοινόχρη-
στο αγαθό.

Επίσης, παραχωρείτε σε επιχειρηµατίες αιγιαλό και παραλία
που είναι ακόµα και µέσα σε αρχαιολογικούς χώρους. Ε, είναι
ντροπή!

Ταυτόχρονα, εισάγετε έναν θολό ορισµό για απάτητες παρα-
λίες που δεν έχει αντίκρισµα. Εξάλλου, αν διαβάσει κανείς την
έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, βάζει πάρα
πολλά ερωτηµατικά και προβληµατισµό για τις ασάφειες του νο-
µοσχεδίου.

Όµως, δεν σταµατάτε εκεί, επεµβαίνετε στις παραλίες στα Δω-
δεκάνησα και λέτε ότι εξισώνονται νοµοθετικά µε την υπόλοιπη
Ελλάδα. Μάλιστα, µας κουνήσατε και το δάχτυλο ότι όποιος δια-
φωνεί, θέλει να διαιωνίζεται το καθεστώς της ιταλοκρατίας. Και
όµως, ήταν η µόνη περιοχή που είχε Κτηµατολόγιο. Το είχαν
φτιάξει οι Ιταλοί και το κράτησαν όλες οι κυβερνήσεις και η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεκαετίες τώρα. Αυτό σηµαίνει
ότι στηρίζετε την ιταλοκρατία; Φτωχό, ατυχέστατο το πολιτικό
σας επιχείρηµα, είναι για να κρύψετε ότι στηρίζετε την εµπορευ-
µατοποίηση των παραλιών υπέρ του τουριστικού κεφαλαίου και
ειδικά στα µεγάλα τουριστικά νησιά.

Ωστόσο, σήµερα µε τον κτηµατολογικό κανονισµό Δωδεκανή-
σου και το κυβερνητικό διάταγµα οι εκτάσεις ανήκουν στη δηµό-
σια κτήση του δηµοσίου, δηλαδή είναι κοινές, ελεύθερες και δεν
επιτρέπεται η παραχώρησή τους σε επιχειρηµατικά συµφέροντα.
Αυτό αλλάζετε µε το νοµοσχέδιο, τη χρήση και θα ανήκει στην
ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου, δηλαδή το δηµόσιο θα τα εµ-
πορεύεται και θα στερεί την ελεύθερη πρόσβαση του λαού. Θα
πάψουν να είναι στοιχεία της δηµόσιας κτήσης ως πράγµατα κοι-
νόχρηστα και εκτός συναλλαγής.

Μάλιστα, όπως υποστηρίζουν οι νοµικοί, οι εισαγόµενες προς
ψήφιση διατάξεις είναι µη νόµιµες και αναφέρουν τους λόγους.
Καταθέτω στα Πρακτικά ειδική νοµική αναφορά µε συγκεκριµένη
βιβλιογραφία.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως, τα ίδια µε εσάς έκαναν και οι προηγούµενοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τα παρακλάδια τους µε τις παραχωρήσεις στα λιµάνια,
τα αεροδρόµια, το Ελληνικό και ούτω καθεξής. Τη δηµόσια πε-
ριουσία στα σαγόνια των επιχειρηµατικών οµίλων!

Όπως παράνοµο και προκλητικό είναι ότι επεκτείνετε την ήδη
καθορισµένη χερσαία ζώνη στο λιµάνι της Αλεξανδρούπολης σε
περιοχή «NATURA 2000», παραβιάζοντας νόµους και διαδικα-
σίες. Θα έπρεπε να υπάρχει στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων, γιατί καταστρέφεται προστατευόµενη περιοχή, όχι,
βέβαια, για κοινωνικές ανάγκες -αυτά τα περιφρονείτε- και ειδικά
για το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης, που είναι η πύλη του αµερι-
κάνικου αερίου LNG, αλλά και ταυτόχρονα είναι η κύρια πύλη του
ΝΑΤΟ για εξοπλιστικά προς Ουκρανία. Βλέπετε, τα ιµπεριαλι-
στικά συµφέροντα πάνω από όλα! Μάλιστα, θεωρεί το δολοφο-
νικό ΝΑΤΟ το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης στρατηγικότατης
σηµασίας και εσείς µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ και τη στήριξη του ΠΑΣΟΚ
και άλλων συµβάλατε να µετατραπεί σε στρατιωτική βάση θανά-
του, τύπου «µικρής Σούδας». Έτσι, όλα επιτρέπονται, όλα κατα-
πατούνται και µας κουνάτε και το δάχτυλο από πάνω, παρι-
στάνοντας ότι είσαστε θεµατοφύλακες του περιβάλλοντος που
βάζετε τάξη. Η υποκρισία και η κοροϊδία σας δεν έχει όρια!

Το αποδεικνύετε και στο κεφάλαιο που αφορά την επάρκεια
ενεργειακού εφοδιασµού των µη διασυνδεδεµένων νησιών και
της Κρήτης. Δίνετε άδεια παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από
συµβατικά καύσιµα σε παραγωγούς, καταπατώντας τις αξίες, τις
αρχές, τον αγώνα σας για το πώς θα σώσετε τον πλανήτη από
την κλιµατική κρίση. Γι’ αυτό κόπτεσθε για την πράσινη µετάβαση
που την επιβάλλετε παντού! Όµως, εδώ την ξεχνάτε, γιατί ενδια-
φέρεστε πάνω από όλα να ικανοποιήσετε τις ανάγκες των µεγα-
λοξενοδόχων. Ε, γελάει και το παρδαλό κατσίκι µε την υποκρισία
και τον φαρισαϊσµό σας! Από τη µια δίνετε µε τη σέσουλα άδειες
σε οµίλους ανανεώσιµων πηγών ενέργειας για πάρκα ανεµογεν-
νητριών, ακόµα και καταστρέφοντας δάση και προστατευόµενες
περιοχές «NATURA», για τη µείωση των αερίων θερµοκηπίων,
όπως λέτε και από την άλλη, εγκρίνετε άδεια παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας από συµβατικά καύσιµα, καταπατώντας όσα
λέτε για την πράσινη ανάπτυξη. Γιατί τόση αντίφαση; Γιατί το κά-
νετε; Μα, το κάνετε για τις ανάγκες των µεγαλοξενοδόχων που
τα κέρδη τους απογειώνονται και δίνουν µισθούς φτώχειας
στους ξενοδοχοϋπάλληλους. Αυτή είναι η ταξική πολιτική και
υποκρισία σας ταυτόχρονα. Πάντα βάζετε πρώτο τις ανάγκες
των καπιταλιστικών επιχειρήσεων. 

Τελικά, φιλοπεριβαλλοντικό και οικολογικό είναι ό,τι συµφέρει
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την κερδοφορία του κεφαλαίου, είτε είναι όµιλοι ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, είτε είναι µεγαλοξενοδόχοι, είτε είναι εφοπλι-
στές και ούτω καθ’ εξής. Επίσης, το κόστος θα καλυφθεί µέσω
των Υπηρεσιών Κοινής Ωφέλειας, των ΥΚΩ, που πληρώνουν οι
λαϊκές οικογένειες µε τους λογαριασµούς ρεύµατος για το έξτρα
κόστος ηλεκτροπαραγωγής των µη διασυνδεδεµένων νησιών. 

Κατά τα άλλα, µας λέτε και µας πλασάρετε ότι αυξήσατε την
ωριαία αποζηµίωση των εφηµεριών των γιατρών. Πόση είναι η
αύξηση; Είναι 0,87 ευρώ για τον ειδικευόµενο, έως 1,48 ευρώ για
τον συντονιστή διευθυντή. Είναι πενιχρότατες. Δεν αναπληρώ-
νουν απώλειες προηγούµενων ετών. Δεν έχουν αυτοτελή φορο-
λόγηση 20% και αφορολόγητο στις πρόσθετες εφηµερίες που
εξαναγκάζονται οι γιατροί να κάνουν λόγω των τεράστιων ελλεί-
ψεων. Έτσι, η αποζηµίωση των εφηµεριών προστίθεται στο φο-
ρολογητέο εισόδηµα και η αύξηση µεταφράζεται τελικά ακόµα
και σε µείωση εξαιτίας της αύξησης της φορολογικής κλίµακας.
Κοροϊδία και εδώ µε τις αυξήσεις! Δίκαια βγαίνουν και οι γιατροί
στους δρόµους, όπως και οι αγρότες και οι φοιτητές και οι µα-
θητές. 

Ο εµπαιγµός σας συνεχίζεται και µε τους αγρότες, όταν λέτε
ότι η Κυβέρνηση δίνει πίσω τον ειδικό φόρο κατανάλωσης, ενώ
δίνει µόνο ένα µέρος του. Πριν το κόψιµό του µε το τρίτο µνηµό-
νιο το 2015 –που το ψηφίσατε όλοι σας και τώρα χύνετε µαύρο
δάκρυ- δίνονταν στους αγρότες 180 εκατοµµύρια τον χρόνο.
Τώρα δίνετε µόνο 82 εκατοµµύρια. Στους εφοπλιστές, όµως, δεν
κόπηκε. Κάθε χρόνο τους ακουµπάτε 160 εκατοµµύρια ευρώ για
το αφορολόγητο πετρέλαιο και, βεβαίως, έχουν και του κόσµου
τις φοροαπαλλαγές. 

Ωστόσο, η µαζική συµµετοχή µε τρακτέρ στην καρδιά της
πρωτεύουσας, η αλληλεγγύη και η συµπαράσταση από εργατικά
σωµατεία δηµιούργησε ενθουσιασµό, αισιοδοξία, έδωσε δύναµη
στους αγρότες. Ο αγώνας τους συνεχίζεται και όπως λένε θα
είναι µακρόχρονος. Σήµερα είναι στους δρόµους της γενικής
απεργίας µε όλους τους εργαζόµενους, καθώς δεν έχουν ικανο-
ποιηθεί τα δίκαια αιτήµατά τους που αφορούν την επιβίωσή τους
και σχετίζονται µε το υπέρογκο κόστος παραγωγής. Και αν µει-
ωθεί το κόστος παραγωγής, θα µειωθούν και οι τιµές στα τρό-
φιµα. 

Όµως και για τους επαγγελµατίες που πρέπει να έχουν συν-
δεδεµένο POS µε τις ταµειακές µηχανές προβλέπεται σειρά
εξοντωτικών προστίµων, ακόµα και αν δεν είναι δική τους ευ-
θύνη, παραδείγµατος χάριν καθυστερήσεις παρόχων. Για χιλιά-
δες µικρούς επαγγελµατίες το κόστος προµήθειάς τους, αλλά
και τα απαραίτητα λογισµικά και εγκαταστάσεις διασύνδεσής
τους, αποτελεί ακόµα έναν βραχνά σε µια περίοδο που η ακρί-
βεια αυξάνει το κόστος λειτουργίας των επιχειρήσεων και επιβα-
ρύνει τους οικογενειακούς προϋπολογισµούς τους, σε µια
περίοδο που δίνεται µάχη για να µη χαθούν ρυθµίσεις χρεών και
για να µπορούν οι αυτοαπασχολούµενοι και ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες να ανταποκριθούν στον νέο γύρο της φορολογικής επίθε-
σης της Κυβέρνησης. Όµως, είναι και αυτό ένα ακόµα
προαπαιτούµενο του Ταµείου Ανάκαµψης για να πάρετε την επό-
µενη δόση εκταµίευσης και «να µπουκώσετε» τους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους. Αυτά είναι τα κριτήρια και η αντιλαϊκή πολιτική
σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ωστόσο, µέτρα που µπορούν να θεραπεύσουν λάθη και προ-
βλήµατα απλών ανθρώπων µπορείτε να τα προωθήσετε. Αναφέ-
ροµαι στην περίπτωση της περιοχής Αλκυόνα του Κατάκολου
στον Νοµό Ηλείας. Είχα αναφερθεί και στην επιτροπή. Υφίσταται
σχέδιο πόλης από το 1935 και η κείµενη χάραξη οριογραµµής
της παραλίας µπαίνει µέσα στο σχέδιο της πόλης στο µεγαλύ-
τερο µέρος του οικισµού. Ο Δήµος Πύργου έχει στείλει επιστολή,
προτείνει λύση –την καταθέτω για τα Πρακτικά- και µπορεί να
λυθεί µέχρι την ψηφοφορία. Έχουν δίκιο, αρκεί να ενσωµατωθεί
στο νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, αναφέρατε ότι θα φέρετε βελτιωµένες διατυπώσεις
για τα ναυταθλητικά σωµατεία. Δεν τις βλέπουµε. Αναµένουµε. 

Ολοκληρώνω, λοιπόν, µε τη θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας για το ζήτηµα του αιγιαλού και της παραλίας στο
πλαίσιο της Πολιτικής Γης. Στον καπιταλισµό, ο χωροταξικός
σχεδιασµός εντάσσεται και υποτάσσεται αντικειµενικά στους νό-
µους της αγοράς και της κερδοφορίας των µονοπωλιακών οµί-
λων. Είναι άρρηκτα δεµένος µε την εµπορευµατοποίηση της γης
και τις καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις που προωθούνται στο
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ωστόσο, από τη σκοπιά των λαϊκών συµφερόντων, για το ΚΚΕ
η Πολιτική Γη, ο χωροταξικός σχεδιασµός µπορεί και πρέπει να
στοχεύει στην προστασία του περιβάλλοντος και ιδιαίτερα των
δασών, των αιγιαλών, των παράκτιων και νησιωτικών περιοχών,
στην ισόρροπη ανάπτυξη περιοχών και κλάδων της οικονοµίας,
στην προστασία της δηµόσιας υγείας και ασφάλειας απέναντι σε
ακραία φυσικά φαινόµενα και τεχνολογικές αστοχίες και κατα-
στροφές, στη διεύρυνση του λαϊκού εισοδήµατος και των δικαιω-
µάτων των εργαζοµένων, στην προστασία της πολιτιστικής
κληρονοµιάς.

Με βάση αυτά τα κριτήρια δεν µπορούµε να ψηφίσουµε αυτό
το νοµοσχέδιο και το καταψηφίζουµε. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας καλεί τους εργαζόµενους και µε την ευκαιρία της ση-
µερινής απεργίας να εντείνουν την πάλη τους για την ανατροπή
της αντιλαϊκής πολιτικής, της οποίας η πολιτική γης και η εκχώ-
ρηση των παραλιών και του αιγιαλού είναι αναπόσπαστο µέρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Μανωλάκου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Πάρου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ.
Στυλιανός Φωτόπουλος. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώ-

νουµε σήµερα έναν χρόνο από την τραγωδία των Τεµπών. Πριν
από έναν χρόνο, όσοι είµαστε µακριά ξυπνήσαµε σαστισµένοι
από το µέγεθος της τραγωδίας η οποία όσο περνούσαν οι ώρες
και µαθαίναµε περισσότερες λεπτοµέρειες, γινόταν ακόµα πιο
σοκαριστική. 

Ακούσαµε πάρα πολλά σε αυτόν τον έναν χρόνο. Εδώ πρέπει
να πούµε ότι ως Ελληνική Λύση δεχθήκαµε επιθέσεις για τα εύ-
λογα ερωτήµατα τα οποία θέσαµε από την πρώτη στιγµή για το
µπάζωµα του χώρου, για το περιεχόµενο των εµπορικών αµαξο-
στοιχιών, για τις ευθύνες της «HELLENIC TRAIN», για τις τοπο-
θετήσεις των στελεχών, για τις ελλείψεις από την «HELLENIC
TRAIN». Τα έχει πει αναλυτικά ο Πρόεδρός µας, ο Κυριάκος Βε-
λόπουλος.

Ακούσαµε φυσικά και τον Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσοτάκη,
να δηλώνει πως τα θύµατα θα δικαιωθούν από τον νέο πιο
ασφαλή σιδηρόδροµο. 

Επιτρέψτε µου εδώ να σας πω πως το να έχουµε ασφαλή σι-
δηρόδροµο είναι κανονικότητα και υποχρέωση µιας ευνοµούµε-
νης πολιτείας. Τα θύµατα θα δικαιωθούν, µόνο όταν τιµωρηθούν
οι ένοχοι γι’ αυτήν την τραγωδία. 

Θέλω να κάνω ακόµα ένα σχόλιο –το είχα πει και στη διάρκεια
των επιτροπών, το είπαν και άλλοι συνάδελφοι πριν από µένα-
που αφορά την πρακτική την οποία εφαρµόζετε. Έχουµε ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο έρχεται στη δηµόσια διαβούλευση µε είκοσι
τέσσερα άρθρα και όταν φτάνει στην επιτροπή έχει πενήντα τέσ-
σερα άρθρα. Είναι µια διαφορά γύρω στο 43%.

Ξέρετε, η δηµόσια διαβούλευση δεν αφορά εµάς. Μας ρωτή-
σατε, παραδείγµατος χάριν, «γιατί δεν θα ψηφίσετε τα εν λόγω
άρθρα;». Πρώτον, αυτό δεν το ξέρετε, δεν µπορείτε εσείς να
αποφασίζετε για εµάς.
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Δεύτερον, η δηµόσια διαβούλευση αφορά τους πολίτες και
τους φορείς. Είναι αναφαίρετο δικαίωµά τους, είναι δηµοκρατικό
τους δικαίωµα, δεν µπορείτε εσείς να αποφασίζετε για το τι θα
σχολιάσουν και τι όχι. 

Ερχόµαστε τώρα στα του νοµοσχεδίου. Ο κοινόχρηστος χα-
ρακτήρας του αιγιαλού και της παραλίας προβλέπεται και δια-
σφαλίζεται από το Σύνταγµα, τις διατάξεις των άρθρων 967 και
968 του Αστικού Κώδικα, καθώς και από τη νοµολογία των ανω-
τάτων δικαστηρίων του κράτους. Το σχέδιο νόµου, όπως και ο
προηγούµενος νόµος, απλά επαναλαµβάνει τη συνταγµατική και
νοµολογιακή επιταγή του δηµοσίου σκοπού. 

Η δηµόσια πολιτική απαιτείται να στοχεύει στον συγκερασµό
της προόδου της οικονοµίας και διατήρησης του περιβάλλοντος,
µέσω της µη κατασπατάλησης των διαθέσιµων και παραγόµενων
πόρων και της µη υποβάθµισης του φυσικού περιβάλλοντος και
ιδιαιτέρως, των περισσότερο οικολογικά ευαίσθητων στοιχείων.

Στο παρόν νοµοσχέδιο δεν γίνεται µνεία για την προστασία
των θαλάσσιων παράκτιων οικοσυστηµάτων, µε εξαίρεση την πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 4, ούτε προβλέπονται τρόποι στάθµισης
κόστους-οφέλους, ούτε συµπόρευση της στάθµισης συµφερόν-
των προς την προστασία του περιβάλλοντος, όπως επιτάσσει η
πάγια νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας. Οι όροι αιγια-
λός, παραλία και παλαιός αιγιαλός διατηρούν την έννοια που
είχαν και στην προϊσχύουσα νοµοθεσία. Ειδικά, όµως, ως προς
την παραλία καταργείται η πρόβλεψη που υπήρχε για ελάχιστο
πλάτος τριάντα µέτρων. Οκτώ περιβαλλοντικές οργανώσεις δια-
τύπωσαν τη διαφωνία τους µε την κατάργηση αυτή ισχυριζόµε-
νες ότι σε έναν κόσµο που υφίσταται ολοένα και συχνότερα
κλιµατικές καταστροφές, οι υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες Γαλλία
Ισπανία, Δανία, εύλογα θεσπίζουν αδόµητες παράκτιες ζώνες
που ξεκινούν από τα εκατό και φτάνουν µέχρι και στα διακόσια
πενήντα µέτρα από τον αιγιαλό, προωθώντας την απαιτούµενη
προστασία των ακτών τους. Η Ελλάδα, όµως, µέσω του παρόν-
τος νοµοσχεδίου καταργεί και το ελάχιστο των τριάντα µέτρων,
δίνοντας σήµα ουσιαστικά σε πράξεις οριοθέτησης παραλίας,
που επιτρέπουν δόµηση, κυριολεκτικά, πάνω στο κύµα. Εδώ το
ευρωπαϊκό κεκτηµένο πάει περίπατο. 

Στο άρθρο 6, παράγραφος 3, ορίζεται ότι απαγορεύεται η κα-
τασκευή κτισµάτων και εν γένει, η τοποθέτηση κατασκευασµά-
των. Η διάταξη αυτή, όµως, θα ισχύει από εδώ και στο εξής. Τι
θα γίνει µε τις υφιστάµενες αυθαίρετες κατασκευές; Πρέπει να
αντιµετωπίσει η ελληνική πολιτεία το ζήτηµα των παρατάσεων
κατεδαφίσεων αυθαιρέτων σε αιγιαλό και παραλία. Η προστασία
των παράκτιων οικοσυστηµάτων αποτελεί διεθνή υποχρέωση της
χώρας, βάσει της Σύµβασης της Βαρκελώνης για την προστασία
του θαλάσσιου περιβάλλοντος και των παράκτιων περιοχών της
Μεσογείου και του πρωτοκόλλου της για την ολοκληρωµένη δια-
χείριση των παράκτιων ζωνών της Μεσογείου.

Σύµφωνα µε την παράγραφο 7, του άρθρου 8 του παρόντος
νοµοσχεδίου, η παραχώρηση απλής χρήσης αιγιαλού και παρα-
λίας, που βρίσκονται εντός αρχαιολογικών χώρων, µνηµείων και
ιστορικών τόπων ή τους περιβάλλουν, επιτρέπεται µόνο µετά από
σύµφωνη γνώµη των αρµόδιων υπηρεσιών του Υπουργείου Πο-
λιτισµού. Εµείς ως Ελληνική Λύση πρεσβεύουµε ότι σε οποιαδή-
ποτε παράκτια περιοχή που βρίσκεται εντός αρχαιολογικών
χώρων, µνηµείων και ιστορικών τόπων, επιβάλλεται να υπάρχει
απόλυτη προστασία χωρίς καµµία εξάρτηση από γνωµοδοτικά
όργανα.

Σχετικά τώρα µε τις προθεσµίες της παραγράφου 1 οι οποίες
είναι αποκλειστικές και έχουν ήδη εκπνεύσει για το έτος 2024,
αλήθεια, πώς θα ρυθµιστεί το ζήτηµα εν όψει και της καταληκτι-
κής προθεσµίας που ορίζει το άρθρο 10, βάσει του οποίου όλες
οι παραχωρήσεις θα έχουν ολοκληρωθεί µέχρι την 31η Μαρτίου
εκάστου έτους; 

Όσον αφορά το άρθρο 10 και την ηλεκτρονική διαδικασία, εδώ
πρέπει να πούµε ότι είναι η µοναδική καινοτοµία στο παρόν νο-
µοσχέδιο, η οποία όµως, θα µπορούσε να τεθεί ως προσθήκη
στο παρόν στο υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο.

Όσον αφορά το άρθρο 11, η διάταξη αυτή οδηγεί αναπόφευ-
κτα σε γιγάντωση ξενοδοχειακών συγκροτηµάτων µε υπερκέρδη
και κατ’ επέκταση, σε καταχρηστική άσκηση των δικαιωµάτων

που απορρέουν από τη χρήση της παραλίας, µε ατελή προστα-
σία του παράκτιου περιβάλλοντος και παραβίαση της συνταγµα-
τικής επιταγής της ισότητας. Στην Ελληνική Λύση πρεσβεύουµε
την ίση µεταχείριση όλων των επιχειρηµατιών, µικρών και µεγά-
λων. 

Τώρα, όσον αφορά το άρθρο 16 και το Σύστηµα Ηλεκτρονικών
Καταγγελιών «Υιοθέτηση τεχνικών λύσεων», όπως είναι το «QR
Code», θεωρούµε ότι ούτε προσιτές είναι σε όλους, ούτε συνδέ-
ονται οργανικά µε το υπόλοιπο νοµικό καθεστώς. 

Άρθρο 18. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 18 προβλέπεται ότι
«η αίτηση ακύρωσης ασκείται εντός πέντε ηµερών και η συζή-
τησή της προσδιορίζεται σε δικάσιµο, που δεν µπορεί να απέχει
περισσότερο από επτά ηµέρες από την κατάθεση της. Η από-
φαση επί της αίτησης ακυρώσεως εκδίδεται εντός επτά ηµερών
από τη συζήτησή της». Συµφωνούµε ως προς την ταχεία από-
δοση της δικαιοσύνης. Είναι ζητούµενο για µας στην Ελληνική
Λύση. Διαφωνούµε ως προς τις λοιπές προθεσµίες, διότι είναι
τόσο ασφυκτικές που πολύ πιθανό να οδηγήσουν σε περιστολή
του δικαιώµατος προσφυγής στη δικαιοσύνη. 

Άρθρο 28. Επιχειρείται διά νόµου επέκταση του Λιµανιού της
Αλεξανδρούπολης, δίχως να τηρούνται οι προβλεπόµενες διαδι-
κασίες δέουσας εκτίµησης επίδρασης στη θαλάσσια περιοχή
Θράκης και δίχως να τηρούνται οι διαδικασίες της οδηγίας 2001
για τη στρατηγική εκτίµηση περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 

Επίσης, ζητούµε να αφαιρεθεί ο όρος «Sea Tracks», ο οποίος
αφορά εµπορική ονοµασία συγκεκριµένης εταιρείας, µε αποτέ-
λεσµα να αποκλείει κάθε άλλο προϊόν και να δηµιουργεί µονο-
πώλιο, καταπατώντας αρχές ισότητας. Σε όσα άρθρα του
παρόντος νοµοσχεδίου αναφέρεται ο συγκεκριµένος όρος -στα
άρθρα 8, 9 και 14- αντί αυτού να γράφει «µηχανήµατα πρόσβα-
σης στη θάλασσα για ΑΜΕΑ», όπως είναι η σωστή απόδοση στα
ελληνικά, της συγκεκριµένης κατηγορίας των εγκαταστάσεων. 

Όσον αφορά τώρα τα άρθρα 29, 30 και 31 και την αύξηση του
επιδόµατος γέννησης, θα συµφωνήσουµε πως η πρόθεση της
Κυβέρνησης για την αύξηση του επιδόµατος γέννησης είναι
προς στη σωστή κατεύθυνση. Οι οικονοµικές δυσκολίες, όµως,
και τα έξοδα δεν τελειώνουν µε τη γέννηση ενός παιδιού. Η ανα-
τροφή του είναι ιδιαίτερα δαπανηρή σε συνδυασµό µε την έλ-
λειψη ικανοποιητικού συστήµατος βρεφονηπιακών σταθµών και
ολοήµερων δηµοτικών σχολείων. Η ακρίβεια στη στέγη, ο πλη-
θωρισµός στα τρόφιµα -είδαµε, εξάλλου, τις τελευταίες ηµέρες
δηµοσιεύµατα για διαφορές στο βρεφικό γάλα έως και 213%, σε
σχέση µε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης- επιδρά ανασταλτικά
στην επιθυµία γυναικών για την απόκτηση παιδιών.

Το δηµογραφικό -όπως γνωρίζετε- και για το οποίο δεν έχουµε
κάνει σοβαρή συζήτηση στην ελληνική Βουλή, αποτελεί το νού-
µερο ένα πρόβληµα της χώρας. Μια πραγµατική βόµβα στα θε-
µέλια της Ελλάδας. Δυστυχώς, οι µέχρι τώρα Κυβερνήσεις
διαχρονικά το έχουν αντιµετωπίσει επιδερµικά και κοντόφθαλµα,
µε αποσπασµατικά µέτρα, επιδόµατα και έλλειψη ουσιαστικής
στήριξης στα νέα ζευγάρια, που θέλουν να αποκτήσουν παιδιά. 

Η Ελλάδα δεν κινδυνεύει, απλά: Απειλείται µε αφανισµό! Προ-
φανώς, λογικές και απόψεις ότι «οι µετανάστες θα λύσουν το δη-
µογραφικό πρόβληµα της Ελλάδας», µας βρίσκουν ριζικά
αντίθετους. Γι’ αυτό και θεωρούµε συνταγµατική υπέρβαση τη
διεύρυνση των φορέων του δικαιώµατος, πέραν των Ελλήνων πο-
λιτών.

Στο άρθρο 21 του Συντάγµατος αιτιολογείται ο σκοπός της
προστασίας της οικογένειας, λέγοντας «είναι θεµέλιο της συντή-
ρησης και της προαγωγής του έθνους», κάνοντας έτσι σαφή ανα-
φορά στο δηµογραφικό ζήτηµα. Αν δεν γεννιούνται Ελλη-
νόπουλα, δεν θα συντηρηθεί το έθνος και σταδιακά θα πάψει να
υπάρχει. Η προσέγγισή σας είναι αντισυνταγµατική και επιβαρύ-
νει τον κρατικό προϋπολογισµό διπλά, τόσο µε την απευθείας χο-
ρήγηση σε µη Έλληνες πολίτες όσο και µε την αναδροµικότητά
του. 

Εδώ να σας θυµίσω κάτι το οποίο πιθανόν να το γνωρίζετε, πι-
θανόν και όχι. Εάν υποθέσουµε ότι έχουµε δύο εργαζόµενους
οκτάωρης εργασίας -µε πλήρη απασχόληση, δηλαδή- αµειβόµε-
νους µε την εθνική συλλογική σύµβαση εργασίας, εκ των οποίων
ο ένας έχει παιδί και άλλος δεν έχει παιδί, η διαφορά του, κυρίες
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και κύριοι, στο πληρωτέο των µηνιαίων αποδοχών του είναι 4,96
ευρώ. Ζητάµε, δηλαδή, από έναν άνθρωπο -µε λιγότερα από 5
ευρώ το µήνα- να καλύψει τα έξοδα διατροφής, στέγασης και
υγείας. Αυτά είναι πράγµατα, τα οποία δεν γίνονται. Αυτός είναι
ο λόγος, για τον οποίο τα νέα µορφωµένα παιδιά φεύγουν, αυτός
είναι ο λόγος για τον οποίο µένουν στα σπίτια µε τους γονείς
τους, αυτός είναι ο λόγος για τον οποίον δεν κάνουν οικογένειες. 

Επίσης, σας ζητούµε -σας κάνουµε έκκληση- από την Ελληνική
Λύση, να ακούσετε και εµάς και τις οµοσπονδίες και να κάνετε
το αυτονόητο: Να εξισώσετε τα δικαιώµατα των τριτέκνων µε
τους πολύτεκνους, κάτι τόσο απλό, τόσο αυτονόητο! 

Όσον αφορά το άρθρο 36 και την αναπροσαρµογή της απο-
ζηµίωσης των εφηµεριών και τους γιατρούς του ΕΣΥ, σαφώς, µι-
λάµε για µια εύλογη ρύθµιση, δεδοµένου ότι µιλάµε για
αναπροσαρµογή της αποζηµίωσης των εφηµεριών. Πλην, όµως,
δεν αντιµετωπίζει το ουσιαστικό πρόβληµα, το οποίο είναι οι ελ-
λείψεις στα δηµόσια νοσοκοµεία, το οποίο καλείται να καλύψει
πάρα πολλές εφηµερίες, οι οποίες φυσικά και πρέπει να αντα-
µειφθούν αναλόγως. Καλύψτε τις κενές θέσεις στα δηµόσια νο-
σοκοµεία, µε νέες προσλήψεις και αφ’ ενός µεν θα µειωθεί η
ανάγκη για εφηµερίες, αφ’ ετέρου δε δεν θα χρειάζονται τα απο-
γευµατινά ιατρεία-χειρουργεία, για τα οποία, µάλλον, ήδη έχετε
βγάλει τιµοκατάλογο και µάλιστα βαρύ. 

Όσον αφορά το άρθρο 37 πρόκειται για κατάλοιπο µνηµονια-
κών επιταγών, καθώς για πρώτη φορά προβλέφθηκε, στο πλαίσιο
της επίτευξης των στόχων κατά την εφαρµογή του Μεσοµακρο-
πρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2012-2015,
όταν η χώρα αντιµετώπιζε συνθήκες εξαιρετικά πιεστικές. Η αν-
ταµοιβή έναντι επίτευξης στόχων αποτελεί σαφώς εργαλείο δι-
οίκησης, αλλά εγκυµονεί κινδύνους στο πλαίσιο των
υπαλληλικών σχέσεων, µπορεί να χρησιµοποιηθεί για την άσκηση
πίεσης µέσω της άνισης µισθολογικής µεταχείρισης και να οδη-
γήσει σε κατακερµατισµό τη συλλογική συνείδηση των εργαζο-
µένων.

Άρθρο 38: διαγραφή οφειλών. Μιλάµε για διατάξεις οι οποίες
είναι επιβεβληµένες, αλλά διαφωνούµε µε το κίνητρο της ρύθµι-
σης. Η Κυβέρνηση ευελπιστεί πως µε τη διαγραφή δανείων προς
τους στενούς συγγενείς των θυµάτων των Τεµπών και µε την
αναστολή των πλειστηριασµών των πυρόπληκτων θα εξαγοράσει
τη σιωπή τους.

Άρθρο 40: επιστροφή ειδικού φόρου κατανάλωσης diesel.
Πρόκειται για ένα µέτρο το οποίο λήφθηκε και για τους αγρότες.
Βέβαια δεν πρέπει να παραβλέπουµε ότι η τιµή του πετρελαίου
είναι αδικαιολόγητα υψηλή και τέτοια µέτρα όπως το παρόν επι-
βάλλεται να ληφθούν. Το πιο βασικό, όµως, είναι και η τιµή του
πετρελαίου και όχι η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης. Με την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης δεν επι-
λύεται ουσιαστικά το ζήτηµα της ιδιαίτερα αυξηµένης τιµής του
πετρελαίου σε σχέση µε την υπόλοιπη Ευρώπη.

Και έρχοµαι τώρα, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 44, στις κυρώ-
σεις για την παραβίαση υποχρέωσης του άρθρου 15 του Κώδικα
Φορολογικής Διαδικασίας. Με το παρόν επανακαθορίζεται προς
το αυστηρότερο το πλαίσιο των προβλεπόµενων κυρώσεων. Οι
κυρώσεις για χρήση τερµατικών, POS, τα οποία δεν συµµορφώ-
νονται µε τις απαιτήσεις λειτουργίας και διασύνδεσης µε την
ΑΑΔΕ είναι εξαιρετικά αυστηρές. Σας το είπαµε σε όλους τους
τόνους στις επιτροπές.

Συγκεκριµένα, το πρόστιµο ανέρχεται σε ποσό 10 χιλιάδων
ευρώ όταν ο χρήστης POS είναι επιχείρηση µε απλογραφικό σύ-
στηµα βιβλίων και 20 χιλιάδες ευρώ, όταν ο χρήστης τηρεί διπλο-
γραφικά βιβλία, τα οποία φυσικά µειώνονται κατά το ήµισυ όταν
η επιχείρηση είναι εγκατεστηµένη σε περιοχές ή νησιά µε µικρό
πληθυσµό, τα οποία δεν είναι τουριστικά. 

Η διάταξη παραβιάζει θεµελιώδη αρχή του φορολογικού δι-
καίου η οποία επιβάλλει στον νοµοθέτη να λαµβάνει υπ’ όψιν ότι
υπάρχει ένα όριο κατά τη θεσµοθέτηση φορολογικών επιβαρύν-
σεων, τυχόν υπέρβαση του οποίου πλήττει τη δυνατότητά τους
να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις αυτές και ταυτόχρονα να
διατηρήσουν ένα ανεκτό βιοτικό επίπεδο. Οι παράγοντες που
προσδιορίζουν τη φοροδοτική ικανότητα είναι και αντικειµενικοί
και υποκειµενικοί. Μόνο το τηρούµενο λογιστικό σύστηµα και η

έδρα της επιχείρησης δεν µπορεί να αποτελέσουν ασφαλή κρι-
τήρια για το ύψος των προστίµων. Το πρόστιµο των 10 χιλιάδων
ευρώ και των 20 χιλιάδων ευρώ για µια µικρή και µια µεσαία αν-
τίστοιχα επιχείρηση µπορεί να είναι δυσβάσταχτο, οδηγώντας
στον οικονοµικό αφανισµό των επιχειρήσεων και θίγοντας ανε-
πανόρθωτα το βιοτικό επίπεδο των ιδιοκτητών τους. Σας το είπα
και χτες και νοµίζω ότι συµφωνούµε. Ο νόµος Κατρούγκαλου
ανάγκασε πολλούς µικρούς επαγγελµατίες να δηµιουργήσουν
κεφαλαιουχικές εταιρείες. Αυτό αυτόµατα τις εντάσσει σε διπλο-
γραφικό σύστηµα, αυτόµατα τις εντάσσει σε αυτό το οποίο λέτε
«µεσαία επιχείρηση». Δεν είναι όµως µεσαίες επιχειρήσεις. Πα-
ραµένουν µικροί επιχειρηµατίες και δεν µπορούν να αντέξουν
ένα πρόστιµο της τάξεως των 20 χιλιάδων ευρώ. 

Ας δούµε, όµως, και µερικές λεπτοµέρειες για τη διασύνδεση
των POS µε τις ταµειακές µηχανές για τις οποίες γίνεται τόσος
λόγος τελευταία:

Πρώτο και βασικότερο κατά την άποψή µας, την οποία έχουµε
εκφράσει πολλές φορές, δεν θα αποτελέσει, όπως πιστεύετε, το
βασικό όπλο στη φαρέτρα κατά της φοροδιαφυγής. Η χρήση των
POS και των καρτών από µόνη της αρκεί, καθώς όπως όλοι γνω-
ρίζουµε όποιος εισπράττει µέσω χρεωστικής ή πιστωτικής κάρ-
τας, εκδίδει και το ανάλογο φορολογικό παραστατικό. Η
διασύνδεση αυτών των δύο µόνο προβλήµατα θα προκαλέσει. Η
αλλαγή αυτή είναι µεγαλύτερη από ό,τι εκ πρώτης όψεως δείχνει.
Όταν η συναλλασσόµενη επιχείρηση θα εισάγει ποσό προς πλη-
ρωµή, το POS θα πρέπει προηγουµένως να λάβει εντολή από τον
µηχανισµό έκδοσης παραστατικών για να δεχτεί φυσικά την πλη-
ρωµή. Έτσι θα είναι αδύνατον να γίνουν πληρωµές µε κάρτα
χωρίς να έχει εκδοθεί προηγουµένως το φορολογικό παραστα-
τικό. Αυτό µοιάζει εκ πρώτης όψεως απλό τεχνικά, αλλά δεν είναι,
διότι η πληρωµή µέσω των POS και η έκδοση παραστατικού είναι
δύο διαδικασίες άσχετες µεταξύ τους. Επειδή είναι άσχετες, λοι-
πόν, οι υφιστάµενες συσκευές POS δεν το υποστηρίζουν. Αυτός
είναι και ο λόγος που η διαδικασία της διασύνδεσης των POS µε
τις ταµειακές καθυστέρησε µέχρι σήµερα µε τελευταία παρά-
ταση την 29η Φεβρουαρίου 2024. Τεχνικά δεν είναι δυνατόν να
γίνει µε τις υφιστάµενες υποδοµές.

Πρέπει, λοιπόν, να επιλυθεί ένα πλήθος προβληµάτων, χαρα-
κτηριστικά των οποίων είναι τα εξής: Να αναπτυχθεί κατάλληλο
λογισµικό για κάθε συσκευή POS που θα ήθελε να παραµείνει
αποδεκτή. Αυτό πρέπει να γίνει περίπου από το µηδέν. Να ανα-
βαθµιστούν τα υφιστάµενα POS µε το νέο λογισµικό. Να συνδε-
θούν τα POS µε τους υπάρχοντες φορολογικούς µηχανισµούς,
ταµειακές µηχανές και τα υπολογιστικά προγράµµατα, τα γνω-
στά ERP, τα δεδοµένα αυτά να διαβιβάζονται στο myDATA. Ούτε
το myDATA ούτε οι φορολογικοί µηχανισµοί µπορούν να κάνουν
τα παραπάνω.

Η επιζητούµενη, λοιπόν, σύνδεση των POS µε τις ταµειακές
µηχανές προϋποθέτει αλλαγή όλων των τεχνικών υποδοµών και
των διαδικασιών, µε τις οποίες καταγράφονται µέχρι σήµερα οι
συναλλαγές λιανικής των επιχειρήσεων. Πρόκειται για ένα τιτάνιο
έργο που προϋποθέτει σωστή προετοιµασία όχι µόνο για να επι-
τύχει, αλλά κυρίως για να µην καταρρεύσει το όλο σύστηµα από
την εκ βάθρων αλλαγή του. Ενώ σε ένα τέτοιο έργο λογιστικής,
πληροφορικής και νοµικής επιστήµης θα περίµενε κάποιος µια
µελέτη σε βάθος, δοκιµές, Α και Β testers, τέθηκε ως ασφυκτική
προθεσµία για την αλλαγή και τη διασύνδεση της 29ης Φεβρουα-
ρίου 2024. Στην εκπνοή αυτής της προθεσµίας µαθαίνουµε τα
εξής:

Πρώτον, το myDATA αναβαθµίστηκε µόλις πριν εννέα ηµέρες. 
Δεύτερον, µε το νέο σύστηµα δεν θα είναι δυνατόν να πληρώ-

σεις µε POS και να εκδοθεί τιµολόγιο. Θα πρέπει να εκδώσεις
απόδειξη λιανικής, να την ακυρώσεις, να εκδώσεις τιµολόγιο, να
το περάσεις στο POS και όλο αυτό να το διαβιβάσεις στο My-
Data. 

Τρίτον, αν ο πελάτης θέλει να πληρώσει εν µέρει µε µετρητά
και εν µέρει µε κάρτα αυτό δεν γίνεται.

Τέταρτον, τα POS θα είναι αδύνατον να συνδέονται ταυτό-
χρονα και µε ταµειακή και µε ERP που σηµαίνει ότι οι επιχειρή-
σεις θα πρέπει να αγοράσουν παραπάνω από ένα POS.

Τελειώνοντας, θέλω να πω το εξής: Προσπαθώντας να υλοποι-

11156 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ήσετε µια γραφειοκρατική φαντασίωση, θα γίνει τόσο δύσκολο
να πληρώσεις µε κάρτα, που στο τέλος, πέρα από το ήδη ισχυρό
κίνητρο της µείωσης της τιµής κατά τον ΦΠΑ, θα δηµιουργήσετε
και ένα άλλο αντικίνητρο λόγω της πληρωµής µέσω χρεωστικής
και πιστωτικής κάρτας. Παρακαλώ πάρα πολύ ξαναδείτε το.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα µα-
θητές και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γενικό
Λύκειο Πάρου (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αριστερά κ. Θε-
οπίστη Πέρκα.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα είναι µέρα θλίψης και µέρα

διεκδικήσεων. Χιλιάδες άνθρωποι είναι έξω από τη Βουλή και
διεκδικούν και τα δικαιώµατά τους ως εργαζόµενοι, αλλά κυρίως
δικαιοσύνη για την απόδοση των ευθυνών για το έγκληµα των
Τεµπών. 

Και εγώ θα έλεγα ότι σιγά σιγά, συνάδελφοι της Συµπολίτευ-
σης, πρέπει να αρχίσετε να απολογείστε, κάποιοι για τυχόν ευ-
θύνες, κάποιοι για αδιαφορία και όλοι σας για τη συγκάλυψη. Και
µη µου πείτε -βλέπω και τον κ. Τσαβδαρίδη- ότι δεν ξέρετε τι
έγινε στην εξεταστική. Μη µου πείτε ότι δεν ξέρετε ότι αποκλεί-
στηκαν µάρτυρες-κλειδιά, ότι δεν µπορούσαµε να τοποθετη-
θούµε γιατί εν χορώ µάς διέκοπταν όταν γίνονταν βέβαια
δύσκολες ερωτήσεις. Και µη µου πείτε ότι δεν ξέρετε ότι έκλεισε
άρον άρον. Και βεβαίως υπήρχε άρνηση να γίνει προανακριτική.
Θα επέλθει, όµως, δικαιοσύνη. Γι’ αυτό είµαστε εδώ. Αυτό το έγ-
κληµα δεν θα σβήσει, δεν θα µπορέσετε να ολοκληρώσετε το
έργο της συγκάλυψης. Έχουν µαζευτεί επτακόσιες χιλιάδες υπο-
γραφές. Θα έρθουν κι άλλες. Θα φέρετε κανένα εφαρµοστικό
νόµο ώστε να πιάσουν τόπο ή θα γυρίσετε την πλάτη στις οικο-
γένειες των θυµάτων; Εδώ είµαστε. Κρινόµαστε όλοι.

Πάµε, όµως, να δούµε. Θα ξεκινήσω µε τον Σεφέρη: «Δεν
έχουµε ποτάµια, δεν έχουµε πηγάδια, δεν έχουµε πηγές, µονάχα
λίγες στέρνες άδειες και αυτές που ηχούν και που τις προσκυ-
νούµε. Ο τόπος µας είναι κλειστός. Τον κλείνουν οι δύο µαύρες
Συµπληγάδες στα λιµάνια την Κυριακή σαν κατεβούµε να ανα-
σάνουµε».

Ας γνωρίζουν οι Έλληνες -και έχουµε και µαθητές από σχολείο
της Πάρου- που διαπλάθονται από την επαφή τους µε το θαλασ-
σινό στοιχείο πως η πρόσβαση στις «ανάσες», στις οποίες ανα-
φέρεται ο Σεφέρης, λιγοστεύουν µε κάθε νόµο για τον αιγιαλό
και την παραλία και θα λιγοστεύουν µε κάθε νέο σχετικό νοµο-
σχέδιο που συχνά πυκνά εµφανίζεται στη Βουλή.

Το νοµοσχέδιο άρχισε να συζητιέται βέβαια µε τον ελάχιστο
χρόνο διαβούλευσης και η αλήθεια είναι ότι ο κουρνιαχτός που
σηκώθηκε γι’ αυτό το νοµοσχέδιο είναι τελείως αναντίστοιχος µε
τη σοβαρότητά του. 

Εδώ αναγνωρίζουµε µια µαεστρία στην Κυβέρνηση για τον
χρόνο εισαγωγής των νοµοσχεδίων για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
όταν γίνονται εξετάσεις, για τον αιγιαλό και την παραλία την πε-
ρίοδο που απέχουν από τα µπάνια ακόµη και οι χειµερινοί κολυµ-
βητές. Δεν θα περνούσε αυτό το νοµοσχέδιο καλοκαιρινή
περίοδο όπως και να το προπαγάνδιζε η Κυβέρνηση.

Στα δέκα σηµεία που αναφέρεται η ενηµερωτική ανακοίνωση
του Υπουργείου τίποτα δεν είναι ψευδές και ταυτόχρονα τίποτα
δεν είναι αληθές, αν οι επιλεγµένες διατάξεις αντιπαρατεθούν µε
αυτές που ίσχυαν, αν παρουσιαστούν οι νέες, οι πραγµατικά κρί-
σιµες διατάξεις στις οποίες το Υπουργείο δεν είχε κάνει καµµία
αναφορά και αν γίνει σύγκριση µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες που
σχετίζονται µε την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής και µε
την προστασία της παραθαλάσσιας ζώνης. 

Άκουσα χθες τον κ. Θεοχάρη να µου απαντάει και να µου λέει
τι ωραία έκανε το Ελληνικό και πως τώρα θυµάµαι τη Σύµβαση
της Βαρκελώνης. Κουραφέξαλα! Αυτό σας είπα, επενδύσεις, πε-
ριβάλλον. Όποιος αντιµετωπίζει το περιβάλλον ως εµπόδιο στην
οικονοµική ανάπτυξη και αγνοεί τη συσχέτιση των εννοιών, προ-
ετοιµάζει την επόµενη κρίση. Για το Ελληνικό ο αγώνας µας ήταν
πώς θα έχουµε καλύτερες προσβάσεις, πώς θα έχουµε περισσό-
τερους ελεύθερους χώρους. Δεν ήταν να χτίζουµε παντού και
πάντα, να εξαντλούµε το περιβάλλον. 

Και βέβαια χθες εγκρίθηκε νόµος για την αποκατάσταση της
φύσης από το Ευρωκοινοβούλιο. Ήταν µια µεγάλη νίκη παρά τη
σκληρή µάχη που έδωσε εναντίον της το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόµµα και βεβαίως, οι Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
την πρώτη φορά καταψήφισαν, χθες είχαν µια ασήµαντη πρόοδο,
απείχαν. Αυτά είναι. Αυτή είναι η σχέση µε το περιβάλλον και µην
ξανακούσω για πράσινη ανάπτυξη. 

Πάµε να δούµε όµως. Το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει εξαρχής
το θέµα του αιγιαλού και της παραλίας. Δεν είναι τυχαίο που δεν
υπάρχει το αυτονόητο για τέτοιου είδους νοµοσχέδια, κωδικο-
ποίηση της τελικά προτεινόµενης µε την ήδη ισχύουσα νοµοθε-
σία. Αντίθετα, δηµιουργείται ένα κοµφούζιο. Ακόµη και ορισµοί
προσεκτικά διατυπωµένοι για να µη γίνεται εµφανής η κρίσιµη
διαφορά περιεχόµενου από τους ήδη ισχύοντες, δεν είναι πλή-
ρεις και δεν καλύπτουν όλες τις νεοεισαγόµενες έννοιες. 

Στο «κίνηµα της πετσέτας» που αναπτύχθηκε το καλοκαίρι σε
αστραπιαίο χρόνο στα νησιά, η Κυβέρνηση στην πραγµατικότητα
και αντίθετα µε το επικοινωνιακό λεκτικό της, απαντά µε δύο τρό-
πους: άρνηση των αιτηµάτων του κινήµατος, αποδοχή των θέ-
σεων αυτών που η ίδια οµολόγησε ότι καταπατούσαν βάναυσα
την ισχύουσα νοµοθεσία και επιτάχυνση της διαδικασίας καταγ-
γελιών, µια διαδικασία εκτόνωσης του όποιου κινήµατος που
όµως ελεγκτές των αιγιαλών είναι αυτοί που έχουν συµβάλει όχι
πάντα, όχι παντού, µε παραλείψεις ή ενεργές πράξεις, ελεγκτής
και ελεγχόµενος, η κτηµατική υπηρεσία του δηµοσίου υποστε-
λεχωµένη και η ΕΤΑΔ.

Να δούµε τι ισχύει µέχρι τώρα και τι θα ισχύσει τώρα, όταν ψη-
φιστεί αυτό το νοµοσχέδιο. Μέχρι τώρα, λοιπόν, ο παλιός αιγια-
λός χαρακτηρίζεται πράγµα δηµόσιας κτήσης, νοµικός όρος που
σηµαίνει πράγµατα εκτός συναλλαγής, δηλαδή κοινόχρηστο και
αποκλείεται επ’ αυτού κτήση ιδιωτικών δικαιωµάτων. Αυτό έγινε
µε την τροποποίηση του ν.2971/2001, µε το νόµο 4607/2019 και
έγινε για να συµµορφωθεί η διοίκηση µε τη νοµολογία του Σ.τ.Ε.
που είχε κρίνει κατ’ επανάληψη ότι ο παλιός αιγιαλός ήταν κά-
ποτε αιγιαλός και µπορεί να ξαναγίνει, εποµένως πρέπει να πα-
ραµείνει εκτός συναλλαγής. 

Πάµε να δούµε τι γίνεται τώρα. Το νοµοσχέδιο καταργεί τη δη-
µόσια κτήση του παλαιού αιγιαλού που καθόριζε ο ν.4607 και
επαναφέρει την παλιά διάταξη του ν.2971, άρα τον µεταφέρει
στην ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου, άρα αυτό το τµήµα της
παραλίας θα µπορεί να πωληθεί, να παραχωρηθεί και για άλλες
χρήσεις. Τόσο απλά. 

Επιπλέον, νοµοθετείται διάταξη σύµφωνα µε την οποία αν ένας
ιδιώτης παρουσιάσει οποιοδήποτε συµβόλαιο, έστω και πρό-
σφατο, το δηµόσιο αυτοµάτως δεν προβάλει δικαιώµατα, δηλαδή
απεµπολεί το δικαίωµά του επί του παλαιού αιγιαλού. Προφανώς
γι’ αυτό ήρθε αυτή η διάταξη, διότι στα κοινόκτητα και κοινόχρη-
στα δεν µπορεί κανείς να αντιτάξει χρησικτησία ούτε συµβόλαια
µεταξύ ιδιωτών. Έτσι, το είπαµε και χθες, προβλέπω ότι θα χα-
θούν πολλοί παλιοί αιγιαλοί. 

Μέχρι τώρα δεν υπήρχε διάκριση αιγιαλών και παραλίας. Τώρα
υπάρχουν οι αιγιαλοί και οι παραλίες υψηλής προστασίας, απά-
τητες παραλίες, εντός «NATURA», εκτός «NATURA», οι αιγιαλοί
και οι παραλίες κοινής προστασίας. Η προστασία που ίσχυε για
όλους τους αιγιαλούς τώρα αφορά πλέον µόνο τις απάτητες πα-
ραλίες. 

Μέχρι τώρα ισχύει το εµβαδόν κάθε παραχώρησης δεν µπορεί
να υπερβαίνει τα πεντακόσια τετραγωνικά µέτρα, σε κάθε περί-
πτωση πρέπει να παραµένει ελεύθερη έκταση αιγιαλού σε ποσο-
στό τουλάχιστον 50% του συνολικού εµβαδού, µη υπολογιζόµενου
του χώρου που είναι δυσπρόσιτος και µη αξιοποιήσιµος. Εδώ είναι
η ουσία.
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Τώρα γι’ αυτόν τον υπολογισµό του 50% δεν θα αφαιρείται ο
δυσπρόσιτος και µη αξιοποιήσιµος χώρος, µεγαλώνει το τµήµα
του αιγιαλού που παραχωρείται. Φανταστείτε µια µικρή ωραι-
ότητα παραλία µε δυσπρόσιτα µέρη δεξιά και αριστερά, το 50%
είναι η καλή παραλία, τα δυσπρόσιτα για τους λουόµενους. Αυτό
είναι.

Μέχρι τώρα τα Δωδεκάνησα κατάφεραν να σώσουν τις παρα-
λίες τους χάρη στο ειδικό ευνοϊκό καθεστώς για τον αιγιαλό και
την παραλία που ίσχυε. Το όριο του αιγιαλού δεν θα τίθεται στο
όριο του χειµέριου κύµατος, αλλά σε µια ζώνη δώδεκα µέτρων
και οι παραλίες συνεχίζονται µέχρι τα όρια των πρώτων ιδιοκτη-
σιών. 

Τώρα οι εκτάσεις που ανήκαν στη δηµόσια κτήση του δηµο-
σίου θα ανήκουν από την έναρξη ισχύος του νόµου στην ιδιωτική
περιουσία τού δηµοσίου. Καταργείται επί της ουσίας η κοινοχρη-
σία στο σύνολο των αιγιαλών και παραλιών όλων των Δωδεκανή-
σων. Θεωρούνται πλέον ότι ανήκουν στην ιδιωτική χρήση τού
δηµοσίου και όχι στοιχείο της δηµόσιας κτήσης, δηλαδή όχι ως
πράγµατα κοινόχρηστα και εκτός συναλλαγής. 

Η πρόθεση είναι προφανής. Τινάζονται στον αέρα εκατοντά-
δες πρωτόκολλα κατεδάφισης αυθαιρέτων. Χθες αναφέρθηκα
σε τετρακόσια µόνο στη Ρόδο. Οι πληροφορίες µου λένε ότι είναι
πολύ παραπάνω. Και βεβαίως αυτό το άρθρο, αυτό το µείζον
άρθρο που είναι καταστροφή για τα Δωδεκάνησα δεν ήρθε ποτέ
σε διαβούλευση. 

Επίσης, δεν µπορείτε να αλλάξετε µε απλή διάταξη νόµου όσα
ορίστηκαν στη Συνθήκη Ειρήνης των Παρισίων του 1947. Είναι
ένα ερώτηµα και αυτό. 

Μέχρι τώρα υπήρχε στον ορισµό της αδόµητης ζώνης παρα-
λίας τα τριάντα µέτρα από τη γραµµή του αιγιαλού, στην οποία
απαγορεύεται η δόµηση. Τώρα καταργείται η απαίτηση, εκτός
ειδικών περιπτώσεων, η παραλία να έχει πλάτος κατ’ ελάχιστον
τριάντα µέτρων, χωρίς καν να υπάρχει καµµία πρόβλεψη άλλου
ελάχιστου πλάτους, πρόβλεψη που περιβαλλοντικά και χωροτα-
ξικά µάς φέρνει πολλά χρόνια πίσω.

Καταθέτω ακόµη µια φορά -νοµίζω έχει κατατεθεί- τον πίνακα
του WWF.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοπίστη (Πέτη) Περκα κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουν δίκιο οι ΜΚΟ, όταν λένε ότι η διάταξη αυτή δίνει σήµα
σε πράξεις οριοθέτησης της παραλίας που επιτρέπουν τη δό-
µηση κυριολεκτικά πάνω στο κύµα. Συνεχίζετε να αγνοείτε για
ακόµα µια φορά τη σύµβαση για την προστασία του θαλάσσιου
περιβάλλοντος και των παράκτιων περιοχών της Μεσογείου, τη
γνωστής Σύµβασης της Βαρκελώνης µε την οποία µε ειρωνεύ-
τηκε ο κύριος Υπουργός που κατά τα άλλα είναι και φιλοπερι-
βαλλοντική η Κυβέρνηση.

Η Σύµβαση της Βαρκελώνης, λοιπόν, λέει εκτός των άλλων ότι
η αδόµητη ζώνη δεν µπορεί να έχει πλάτος µικρότερο των εκατό
µέτρων. Για παράδειγµα η Αγγλία κατοχυρώνει ζώνη εκατό µέ-
τρων, η Γερµανία εκατόν πενήντα, η Δανία τριακοσίων, η Ισπανία
έχει προβλέψει, αφού την πάτησε πρώτα, εκατό ως διακόσια
µέτρα. 

Μέχρι τώρα ισχύει ότι η ανάπτυξη των οµπρελών, των ξαπλω-
στρών, µέσων αναψυχής µπορεί να καλύπτει µέχρι το 60% του
παραχωρούµενου χώρου, µε τρόπο ώστε να εξασφαλίζεται η
ελεύθερη πρόσβαση του κοινού κάθετα και παράλληλα προς τη
θάλασσα και η ύπαρξη ελεύθερης ζώνης από την ακτογραµµή
πλάτους πέντε µέτρων. Τώρα τα πέντε µέτρα γίνονται τέσσερα.
Από παντού να πάρουµε, από παντού να χτίσουµε. 

Μέχρι τώρα δεν προσδιοριζόταν ότι κατ’ εξαίρεση ο αιγιαλός,
η παράκτια όχθη και η παράκτια ζώνη µπορούν να χρησιµεύουν
για κοινωφελείς περιβαλλοντικούς και πολιτιστικούς σκοπούς για
απλή χρήση, κατ’ εξαίρεση. Τώρα η εξαίρεση γίνεται κανόνας και
µπορεί να επιτρέπεται η αξιοποίησή τους κατά τρόπο επωφελή
για την εθνική οικονοµία. Η διαφορά είναι προφανής. Αύριο; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Μέχρι τώρα δεν παραχωρείται η χρήση αιγιαλού στους µι-

κρούς αιγιαλούς, δηλαδή όταν έχουν µήκος ή πλάτος αυτό µι-
κρότερο από πέντε µέτρα ή συνολικό εµβαδόν εκατόν πενήντα
τετραγωνικά µέτρα. Τώρα κατ’ εξαίρεση -αυτή την απάντηση
πήρα χθες- επιτρέπεται η παραχώρηση σε ξενοδοχειακά κατα-
λύµατα. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): …(Δεν ακούστηκε)

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι, αυτό λέω, ισχύει κατ’ εξαί-
ρεση τώρα ότι θα παραχωρείται σε ξενοδοχειακά καταλύµατα.
Έχουµε δει πώς αξιοποιείτε τις εξαιρέσεις.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Ισχύει και τώρα σας λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ,
στην οµιλία σας.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Άρα, τι νόηµα έχει η νοµοθέτηση;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ, µη

διακόπτετε!
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Υφυπουργέ, θα µας βάλετε

να διαβάσουµε τρίτη φορά νοµοσχέδιο;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Είναι κατ’ εξαίρεση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ, µη

διακόπτετε!
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Μάλλον δεν έχετε καταλάβει και

τι ψηφίζετε!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Δεν έχετε δει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεχίστε, κυρία

Πέρκα.
Κύριε Υφυπουργέ, σας παρακαλώ, µη διακόπτετε!
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ο νόµος που ισχύει τώρα λέει ότι

οι αιγιαλοί εκατόν πενήντα τετραγωνικών µέτρων και πέντε µέ-
τρων µήκους δεν παραχωρούνται…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Είναι κατ’ εξαίρεση…

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κατ’ εξαίρεση ή τώρα, λοιπόν,
παραχωρούνται σε ξενοδοχειακά καταλύµατα.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Τώρα βγήκε…

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Θα το δούµε. Ελάτε να µου απαν-
τήσετε και τότε να µου εξηγήσετε…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Μειώνουµε την υπάρχουσα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ,
γιατί επιµένετε; Σας παρακαλώ, µη διακόπτετε! 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Αυτό γίνεται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχετε τέτοιο δι-

καίωµα…
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Γιατί, λοιπόν, το βάζετε στον

νόµο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ, µη

συνεχίσουµε αυτή την κατάσταση.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Χωρίς καµµιά αιτιολογία, λοιπόν,

τώρα -θα πάω µόνο στο τώρα- η λίστα των όµορων επιχειρήσεων
στις οποίες µπορεί να γίνει απευθείας ανάθεση της παραχώρη-
σης απλής χρήσης ανοίγει: Και κάµπινγκ και ενοικιαζόµενα και
ξενοδοχειακά καταλύµατα. Τώρα καταργήθηκαν διατάξεις του
2001, όπως αυτό το πνεύµα του νόµου.

Καταργήθηκε, λοιπόν, ότι ο αιγιαλός αποτελεί ουσιώδες στοι-
χείο τού φυσικού περιβάλλοντος της χώρας, που προστατεύεται
από την πολιτεία, η οποία το διαχειρίζεται σύµφωνα µε τη φύση
και τον κοινόχρηστο χαρακτήρα του. Αυτό δεν υπάρχει στον
νόµο σας. Δεν είναι τυπική παράλειψη.

Υπάρχει και άλλη κατάργηση: Η προστασία των κοινόχρηστων
πραγµάτων και του οικοσυστήµατος, αυτά που αναφέρατε προ-
ηγουµένως για τον αιγιαλό και την παραλία, είναι ευθύνη του
κράτους, το οποίο µεριµνά για την οργάνωση και λειτουργία ολο-
κληρωµένου συστήµατος καταγραφής, διαχείρισης, εποπτείας
και ελέγχου του, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις της αρχής
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της αειφορίας και του χωροταξικού σχεδιασµού. Είπαµε «πάει
και η αειφορία, πάει και ο χωροταξικός σχεδιασµός. Καταργή-
θηκε και αυτή η διάταξη.

Τώρα το νοµοσχέδιο µεταθέτει την αρµοδιότητα παραχώρη-
σης δικαιώµατος χρήσης αιγιαλού από τους ΟΤΑ στο Δηµόσιο
και την ΕΤΑΔ. Οι Κτηµατικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονο-
µικών είναι έντονα υποστελεχωµένες και βλέπουµε ότι έχετε ανά-
πτυξη, αλλά καµµιά κίνηση να τις στελεχώσετε και δη µε ειδικούς
επιστήµονες, δεν έχετε διάθεση. Επειδή επιτρέπετε την αυθαι-
ρεσία, γι’ αυτό γίνεται αυτό που γίνεται τόσα χρόνια.

Αντίστοιχα, η ΕΤΑΔ δεν έχει αποδείξει ούτε ιδιαίτερη αποτε-
λεσµατικότητα στην αξιοποίηση και πόσω µάλλον στην προστα-
σία της ιδιωτικής περιουσίας του δηµοσίου. Παράλληλα,
υποκρύπτετε και µια στόχευση να περιοριστεί το κίνηµα της προ-
άσπισης της δηµόσιας κτήσης της παραλίας απέναντι στις τοπι-
κές δηµοτικές αρχές.

Τώρα, σε αντίθεση µε την υπάρχουσα νοµοθεσία, δίνονται
ισχυρά κίνητρα στους παραχωρησιούχους να υπενοικιάσουν τον
αιγιαλό, την παραλία και πιθανά, την όµορη έκταση, που ανήκει
στην ΕΤΑΔ και για την οποία δεν µπαίνει και κανένας περιορισµός
επιφάνειας, που τους έχει παραχωρηθεί. Το φαινόµενο, στο
όνοµα της ενίσχυσης των ξενοδοχειακών µονάδων και τουριστι-
κών καταλυµάτων, να υπάρξουν επιχειρήσεις που εκµεταλλεύον-
ται ταυτόχρονα πολλές παραλίες είναι προ των πυλών.

Τώρα ενισχύεται και ο ρόλος της ΕΤΑΔ. Εξαιρείται των προ-
βλέψεων που αφορούν στην κτηµατική υπηρεσία και εφαρµόζε-
ται ο κανονισµός της. Για να πάρεις τους όρους του
διαγωνισµού, υπογράφεις δήλωση ότι δεν θα τους κοινοποιήσεις
και δεν θα τους χρησιµοποιήσεις ενάντια στην ΕΤΑΔ. Δηλαδή,
κάθε αστοχία της ΕΤΑΔ τίθεται στο απυρόβλητο.

Έτσι εξηγείται η, τουλάχιστον περίεργη, πρόβλεψη του νοµο-
σχεδίου οι προκηρύξεις της ΕΤΑΔ να µην περιλαµβάνονται στην
πλατφόρµα που αφορά στην κτηµατική υπηρεσία. Άλλη µια πρό-
βλεψη που καθιστά την ενηµέρωση δύσκολη για όσους είναι ψυλ-
λιασµένοι.

Τώρα, αλλά και κατ’ εξακολούθηση, η Κυβέρνηση δεν λαµβά-
νει υπ’ όψιν της τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης και την
ανάγκη προσαρµογής των πόλεων στα νέα δεδοµένα της κλιµα-
τικής κρίσης. Δεν εισάγει καµµία µεταρρύθµιση για την αποτε-
λεσµατική προστασία και διαχείριση της εξαιρετικής οικολογικής
σηµασίας του παράκτιου χώρου, ο οποίος ήδη επηρεάζεται σο-
βαρά από την κλιµατική κρίση. Απουσιάζουν από το νοµοσχέδιο
εντελώς προβλέψεις που σχετίζονται µε την προσαρµογή στην
κλιµατική αλλαγή. Είναι τροµερό! Δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν τις
υποχρεώσεις της χώρας για την επίτευξη της καλής περιβαλλον-
τικής κατάστασης των υδάτων, σύµφωνα µε τις προβλέψεις της
οδηγίας για τη θαλάσσια στρατηγική, καθώς τα έργα και οι δρα-
στηριότητες που λαµβάνουν χώρα στην παράκτια ζώνη έχουν
άµεση επίπτωση στην κατάσταση των παράκτιων και θαλάσσιων
υδάτων.

Είπαµε ότι ψηφίστηκε χθες στο Ευρωκοινοβούλιο το ψήφισµα
για την αποκατάσταση της φύσης και οι Ευρωβουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας απείχαν. Τουλάχιστον δεν το καταψήφισαν.
Λέω, είχαν µια ασήµαντη πρόοδο.

Ο κατάλογος είναι µακρύς. Δεν σηµαίνει πως η ισχύουσα νο-
µοθεσία ήταν επαρκής ούτε αυτή ταιριάζει στις προκλήσεις και
τις απαιτήσεις της εποχής ούτε απαντά στα ερωτήµατα που τί-
θενται, αλλά όχι αυτό που γίνεται. Και µην πει κανείς ότι δεν κα-
τάλαβε τι ψήφισε σήµερα.

Και βάζω τα ερωτήµατα: Τα νησιά, οι αµµουδιές, η ακτο-
γραµµή και η θάλασσα στην Ελλάδα είναι παγκόσµια µοναδικές,
ανήκουν στην παγκόσµια κληρονοµιά. Την προστατεύουµε µε τη
νοµοθεσία που εισάγουµε; Ο κ. Πέτσας µας είπε ότι, επειδή είναι
πάρα πολύ καλές και πάρα πολύ ωραίες, δεν χρειάζεται, πρέπει
να τις αξιοποιήσουµε, ενώ στη Δανία, τη Γερµανία και τη Γαλλία
όπου δεν είναι τόσο ωραίες οι παραλίες, παίρνουν µέτρα προ-
στασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Το ίδιο είπατε και σήµερα, κύριε Πέτσα.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Αυτό είπα;

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Πείτε κάτι άλλο µετά. Πείτε ότι
θα την προστατεύσουµε εµείς. Θα τις προστατεύσουµε, πείτε.
Είναι απλό. Παίρνουµε πίσω αυτές τις διατάξεις.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Δεν θα παρερµηνεύετε όπως θέλετε την
οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δια-
κοπές από εδώ, διακοπές από τον Υφυπουργό. Δεν γίνεται αυτό
το πράγµα! Δεν είναι κατάσταση αυτή!

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ή είµαστε συνεπείς µε το Σύν-
ταγµα...

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Δεν θα αλλοιώνει την οµιλία µου, κύριε
Πρόεδρε, η κ. Πέρκα! Είναι καταχωρηµένη στα Πρακτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Από χθες γίνεται αυτό. Το έχω
συνηθίσει από την εξεταστική. Όµως, δεν έχω πρόβληµα.

Είµαστε συνεπείς µε το Σύνταγµα, όταν και αν περιορίζουµε
την πρόσβαση στη θάλασσα σε µια κάθετη ζώνη έξι µέτρων και
µια παράλληλη προς την ακτογραµµή έξι µέτρων; Είµαστε συνε-
πείς µε το Σύνταγµα, όταν µε διάφορους έµµεσους τρόπους µει-
ώνονται οι ελεύθερες παραλίες προς τους πολίτες και
αυξάνονται συνεχώς οι εκτάσεις προς παραχώρηση; Είµαστε συ-
νεπείς, ως χώρα, όταν δεν τηρούµε το Διεθνές και Ενωσιακό δί-
καιο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πέρκα, παρα-
καλώ, ολοκληρώνετε.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. Τελει-
ώνω. Δύο-τρία ερωτήµατα έχω.

Τρίτον, αυτό που συµβαίνει και αναδείχθηκε στη Μύκονο, πλή-
ρης καταπάτηση αιγιαλού και παραλίας, επιβολή απαγόρευσης
στους πολίτες µε µεθόδους µαφίας, συνενοχή µιας σειράς υπη-
ρεσιών του δηµοσίου για δόµηση άνευ όρων και ορίων εντός και
εκτός σχεδίου, είναι µόνο φαινόµενο της Μυκόνου ή αφορά όλα
τα νησιά και όλες τις παραλίες της χώρας, που ακολουθούν µόνο
µε χρονική υστέρηση ως προς την εκδήλωση αυτών των φαινο-
µένων;

Ερώτηµα τέταρτο: Ακόµη και µε την οπτική τού παρόντος να
το δούµε -εδώ, βέβαια, προσθέτει ήδη από το πρώτο άρθρο φαί-
νεται η διαφορά µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
είστε ήδη στα δεκαεννέα λεπτά.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εντάξει.
Η αξία αυτού του τουριστικού προϊόντος µε τις τροπογενείς

και συνήθως ασύστολες παρεµβάσεις αυξάνεται; Είναι λάθος µα-
κροοικονοµικού σχεδιασµού αλλά είναι αλήθεια ότι η µόνη βιο-
µηχανική ή µη, ή ατµοµηχανή της οικονοµίας, που εύκολα µπορεί
να εκτραπεί από γεγονότα που δεν σχετίζονται καν µε την Ελ-
λάδα, είναι ο τουρισµός.

Εξίσου είναι αλήθεια πως τα τοπικά συµφέροντα είναι µεγάλα
και έχουν αναπτύξει ισχυρή τοπική εξουσία. Αυτή η εξουσία χάνει
µικρό ή µεγάλο µέρος της από τα διεθνή συµφέροντα που επεν-
δύουν στην ελληνική βιοµηχανία. Είναι µια δύσκολη εξίσωση, από
την οποία θα εξοβελίσουµε πλήρως τον πολίτη, τον µικροϊδιο-
κτήτη, τον λουόµενο, που θέλει να έχει πρόσβαση στον ήλιο.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
«Εάν αποσυνδέσεις την Ελλάδα, στο τέλος θα δεις να σου

αποµένουν µια ελιά, ένα αµπέλι και ένα καράβι, που σηµαίνει µε
άλλα τόσα την ξαναφτιάχνεις»: Οδυσσέας Ελύτης, Μικρός Ναυ-
τίλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Πέρκα.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρέµβαση, κύριε
Υφυπουργέ;

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο. Παρεµβάσεις µπορείτε να κάνετε,
αλλά να µη διακόπτετε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Ακριβώς επειδή έγινε συζήτηση
κατά τη διάρκεια της οµιλίας τής κ. Πέρκα, να το διευκρινίσουµε,
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να είναι ξεκάθαρο, να µην έχουµε καµµία αµφιβολία.
Λοιπόν, κυρία Πέρκα, τι ισχύει σήµερα; Άρθρο 13 παράγραφος

7: Σήµερα, πριν την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου, µε το ισχύον
νοµοθετικό πλαίσιο, δεν παραχωρείται η χρήση του αιγιαλού για
οµπρέλες, ξαπλώστρες, τραπεζοκαθίσµατα και τροχήλατες καν-
τίνες, όταν το µήκος ή πλάτος αυτού είναι µικρότερο των πέντε
µέτρων ή όταν το συνολικό εµβαδόν του αιγιαλού είναι µικρότερο
των εκατόν πενήντα τετραγωνικών µέτρων, εκτός από τις περι-
πτώσεις που υπάρχουν σε ισχύ άδειες λειτουργίας επιχείρησης
από τις προβλεπόµενες στην παράγραφο 4, δηλαδή στις όµορες
δίνεται -εκτός λέει, κατ’ εξαίρεση- σε ποιες; Σε όλες αυτές τις
επιχειρήσεις οι οποίες έχουν δικαίωµα να πάρουν αιγιαλούς.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Διαβάσατε τον νέο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πέρκα, παρα-

καλώ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Αυτό είναι το σηµερινό. Όλες οι επι-
χειρήσεις έχουν δικαίωµα κατ’ εξαίρεση, αρκεί να είναι όµορες.

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο που θα ψηφίσουµε δεν παραχω-
ρούνται αιγιαλός και παραλία για απλή χρήση σε όµορη επιχεί-
ρηση, όταν το µήκος είναι µέχρι τέσσερα µέτρα και το εµβαδό
µικρότερο από εκατόν πενήντα τετραγωνικά. Κατ’ εξαίρεση, επι-
τρέπεται η παραχώρηση του πρώτου εδαφίου στα ξενοδοχειακά
καταλύµατα, σύµφωνα µε τους όρους του παρόντος.

Άρα, στενεύει η εξαίρεση. Ενώ επιτρεπόταν και σε εστιατόρια,
για παράδειγµα, µικραίνει η δυνατότητα.

Μάλιστα, ο κ. Κουκουλόπουλος µας εγκάλεσε για το ακριβώς
ανάποδο. Μας είπε «γιατί στενεύετε την εξαίρεση στις µικρές πα-
ραλίες;» στην οµιλία του προηγουµένως.

Άρα, αν δεν µπορείτε να κατανοήσετε εάν µεγαλώνουµε την
εξαίρεση ή εάν τη στενεύουµε, µπορώ να κρίνω την κατανόηση
που έχετε και για το υπόλοιπο νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αθανάσιος Χαλκιάς Βουλευτής
των Σπαρτιατών, ειδικός αγορητής. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που φέρνει σήµερα στην Ολοµέλεια το Υπουργείο Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών αφορά κατά κύριον λόγο την αλλαγή
στον τρόπο της απλής παραχώρησης χρήσης του αιγιαλού µε
τις διαδικασίες να φεύγουν από την κυριότητα των δήµων και να
περνούν στις κτηµατικές υπηρεσίες του δηµοσίου. 

Τα προηγούµενα χρόνια και ιδίως το περασµένο καλοκαίρι γί-
ναµε όλοι µάρτυρες απαράδεκτων περιστατικών ακραίας κατα-
πάτησης στις ελληνικές παραλίες. Είδαµε οµπρέλες και
ξαπλώστρες ακόµα και µέσα στη θάλασσα. Αναγνωρίζουµε, λοι-
πόν, την προσπάθεια της Κυβέρνησης να επιλύσει το πρόβληµα,
αλλά σε καµµία περίπτωση δεν επιθυµούµε να φύγει η αρµοδιό-
τητα από τους δήµους, τουλάχιστον όχι αδιακρίτως. 

Κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής, και ακούγοντας προσε-
κτικά τα όσα είπε ο εκπρόσωπος της ΚΕΔΕ, προτείναµε µία µέση
λύση, δηλαδή να συνεχίσουν οι δήµοι να διενεργούν τους πλει-
στηριασµούς κανονικά όπως έκαναν µέχρι σήµερα, αλλά στην
περίπτωση που υπάρξουν καταγγελίες και διαπιστωµένες παρεµ-
βάσεις τότε η αρµοδιότητα να αφαιρείται από τον δήµο για όσο
διαρκεί η θητεία της εκλεγµένης δηµοτικής αρχής και τότε και
µόνο τότε να περνά στη δικαιοδοσία του Υπουργείου Οικονοµι-
κών µέχρι την επόµενη εκλογική αναµέτρηση στην Τοπική Αυτο-
διοίκηση. Είναι µια µέση λύση η οποία όµως δεν έτυχε καµµίας
αναγνώρισης ή συζήτησης. Οπότε στο νοµοσχέδιο βλέπουµε να
αφαιρείται η συγκεκριµένη διαδικασία από τους δήµους και να
περνά στην κεντρική διοίκηση, η οποία είναι κατά παραδοχή της
ίδιας της Γενικής Γραµµατέως Δηµόσιας Περιουσίας, της κ. Κόλ-
λια, υποστελεχωµένη και δεν µπορεί να ανταπεξέλθει στις απαι-
τήσεις των πλειστηριασµών αυτών. Εδώ είµαστε και θα δούµε το
καλοκαίρι, αν περάσει αυτό το νοµοσχέδιο, ότι δεν θα υπάρχει
ξαπλώστρα και οµπρέλα στις παραλίες ούτε για δείγµα. Παρα-
λιακές επιχειρήσεις, αλλά και δήµοι θα υποστούν ανυπολόγιστες
ζηµιές λόγω των καθυστερήσεων στη διεξαγωγή των σχετικών
διαγωνισµών και εµείς ως Κοινοβούλιο θα ψηφίζουµε τον Οκτώ-

βριο µέτρα στήριξης των επιχειρήσεων για µία χαµένη τουριστική
περίοδο. 

Ναι, οι κτηµατικές πέρυσι διενήργησαν πολλούς ελέγχους
όντας υποστελεχωµένες, αλλά είναι εντελώς διαφορετικό το να
γίνει έλεγχος και να επιβληθεί πρόστιµο µε το να διεξάγουν οι
κτηµατικές τους διαγωνισµούς. Ένας διαγωνισµός θέλει ειδική
διαδικασία, να καταρτιστεί η πρόταση µε τις τεχνικές προδιαγρα-
φές, να υποβληθούν προσφορές, να συσταθεί ειδική επιτροπή
για την αξιολόγηση των προσφορών και να γίνει η κατακύρωση
του αποτελέσµατος. Αυτό έρχεται, λοιπόν, να προστεθεί στα ήδη
φορτωµένα εργασιακά προγράµµατα των εργαζοµένων στις κτη-
µατικές υπηρεσίες τη στιγµή που οι δήµοι έχουν την τεχνογνωσία
για τη διενέργεια τέτοιων διαγωνισµών, ειδικό προσωπικό που
κάνει µόνο αυτό και ηλεκτρονικό σύστηµα πλειστηριασµών.
Πραγµατικά δεν µπορώ να καταλάβω την εµµονή της Κυβέρνη-
σης να φύγει αυτή η αρµοδιότητα από τους ΟΤΑ και να περάσει
σε µια υποστελεχωµένη και, θα µου επιτρέψετε τη χρήση της
λέξης, άσχετης µε το αντικείµενο των διαγωνισµών υπηρεσίας. 

Στο µόνο που συµφωνούµε µε την Κυβέρνηση είναι το γεγονός
ότι πρέπει να κάνουµε πλήρη χρήση της διαθέσιµης τεχνολογίας,
όπως είναι τα drones, για την καλύτερη εξακρίβωση των παρα-
βάσεων και στα πρόστιµα που θα πρέπει να επιβάλλονται, αν και
σε αυτή την τελευταία περίπτωση και πάλι θα θέλαµε να βάλουµε
έναν περιορισµό κυρίως σε ό,τι αφορά το ύψος του προστίµου.
Όπως είπαµε και στην επιτροπή, θα πρέπει να συνυπολογίσουµε
και το µέγεθος της επιχείρησης και τον ετήσιο τζίρο της και βάσει
αυτών να προσδιορίζεται το πρόστιµο. Ένα πρόστιµο της τάξης
των 10 χιλιάδων ευρώ µπορεί να είναι εύκολο να πληρωθεί από
ένα παραλιακό µπαρ στη Μύκονο, αλλά για ένα σε κάποιο όχι
τόσο τουριστικό προορισµό µπορεί να σηµάνει τον επιχειρηµα-
τικό και οικονοµικό θάνατο του επαγγελµατία. Το ίδιο το Σύν-
ταγµά µας κάνει λόγο για την αρχή της αναλογικότητας, την
οποία όµως δεν βλέπουµε στο νοµοσχέδιο. 

Ένα ακόµη σηµείο διαφωνίας µας στο νοµοσχέδιο αφορά στη
διασύνδεση των τερµατικών POS µε τις ταµειακές µηχανές και
τα επιβαλλόµενα πρόστιµα σε περίπτωση που αυτή δεν καταστεί
εφικτή. Το έχουµε ξαναπεί εντός Κοινοβουλίου ότι είναι απαρά-
δεκτο να επιβαρύνεται µε πρόστιµο επαγγελµατίας όταν δεν
φέρει υπαιτιότητα για τη µη διασύνδεση ή για τη λανθασµένη
διαβίβαση δεδοµένων στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων.
Οι ίδιες οι εταιρείες πληροφορικής µάς είπαν ότι δεν µπορούν
να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις. Τους ακούµε τους φορείς ή
τους καλούµε στην επιτροπή για φιγούρα, επειδή το λέει ο Κα-
νονισµός; Τα ίδια πράγµατα λέµε ξανά και ξανά, αλλά δεν γίνεται
κάτι για αυτό. 

Πρώτοι εµείς καταθέσαµε ερώτηση για το κόστος των POS και
αν θα υπάρξει η δυνατότητα απορρόφησης µεγάλου µέρους
αυτού από το κράτος. Λάβαµε δύο απαντήσεις πλήρως αντι-
κρουόµενες. Ο µεν Υπουργός Οικονοµικών άφηνε ανοικτό περι-
θώριο να δοθούν κάποιες επιδοτήσεις ο δε Γενικός Γραµµατέας
Εµπορίου έλεγε ότι οι επιδοτήσεις είναι παράλογες και ότι δεν
είναι δυνατόν να επιβαρύνουµε τον ελληνικό λαό για τέτοια προ-
γράµµατα. Ευτυχώς, επικράτησε η φωνή της λογικής και δόθη-
καν κάποια voucher, που όµως µετά λύπης πληροφορηθήκαµε
ότι παραµένουν ανενεργά. Αλλά έστω ότι ενεργοποιούνται και
µπορούν οι επαγγελµατίες να προχωρήσουν στην διασύνδεση.
Ακόµα δεν έχετε αποσαφηνίσει τι γίνεται στην περίπτωση που το
λάθος στη διασύνδεση δεν οφείλεται σε λάθη του επαγγελµατία
αλλά του συστήµατος. Με βάση όσα λέει η διάταξη στο νοµο-
σχέδιο θα επιβληθεί πρόστιµο. Ζητήσαµε κατ’ επανάληψη να µπει
κάποια αποσαφήνιση, να γίνει κάποια νοµοτεχνική βελτίωση, να
διαχωριστούν οι υπαιτιότητες, αλλά πάλι δεν εισακουστήκαµε.
Αναµένουµε να δοθεί τουλάχιστον µία παράταση για την ολοκλή-
ρωση των διασυνδέσεων. 

Προχωράω στο ζήτηµα της ενεργειακής επάρκειας των µη δια-
συνδεδεµένων νησιών και της Κρήτης. Στην τέταρτη συνεδρίαση
της επιτροπής εχθές κατέθεσα µια εισήγηση για καλύτερη χρήση
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας για την κατασκευή και λει-
τουργία υπεράκτιων αιολικών πάρκων µε τα οποία δεν θα επιτύ-
χουµε την ενεργειακή επάρκεια αλλά την ενεργειακή αυτονοµία
της χώρας αρχικά για τα νησιά µας και µετά για την υπόλοιπη
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χώρα. Στα πρότυπα άλλων κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
µπορούµε και εµείς να επιτύχουµε την πλήρη αυτονοµία των νη-
σιών µας, η οποία είναι και στρατηγικής σηµασίας για τη χώρα.
Θα περιορίσουµε σηµαντικά το κόστος παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας, θα µειώσουµε τις εισαγωγές πετρελαίου, θα δηµιουρ-
γήσουµε θέσεις εργασίας για περίπου οκτώ χιλιάδες άτοµα. Επί-
σης, θα δοθεί ανάσα στην ελληνική ναυτιλία και στα ελληνικά
ναυπηγεία, αλλά και τις υδατοκαλλιέργειες. Αλλά η Κυβέρνηση,
αντί να επισπεύσει τις διαδικασίες για να µπει επιτέλους ένα ενι-
αίο κανονιστικό πλαίσιο για τη λειτουργία αυτών των µονάδων,
δαπανά πόρους στο συνεχή ανασχεδιασµό τού έργου και φέρνει
στην Ολοµέλεια διατάξεις που επιτρέπουν τη χρήση του πετρε-
λαίου για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας στα νησιά µας, επι-
βαρύνοντας τον περιβαλλοντικό µας αντίκτυπο, αλλά και τον
κρατικό προϋπολογισµό. Για ακόµα µια χρονιά θα βλέπουµε τον
στρατό να µεταφέρει µονάδες ήταν Η/Ζ για να µη βυθιστεί το Αι-
γαίο στο σκοτάδι. Το νοµοσχέδιο για τα υπεράκτια αιολικά πάρκα
έπρεπε ήδη να έχει έρθει στη Βουλή. 

Επίσης στο νοµοσχέδιο βλέπουµε διατάξεις που αφορούν την
αύξηση του επιδόµατος γέννησης για το οποίο θα επαναλάβω
τη θέση των Σπαρτιατών ότι πρέπει να δίνεται µόνο σε Έλληνες
πολίτες και όχι σε όποιον να είναι. Δεν είναι µέτρο επίλυσης του
δηµογραφικού; Αλλά και κάπου χωµένο βλέπουµε ένα άρθρο
που αφορά τη χρηµατοδότηση των Κέντρων Δηµιουργικής Απα-
σχόλησης Παιδιών και Εφήβων µε Αναπηρία. Με τόσο ντόρο που
έχουν κάνει οι διατάξεις για τον αιγιαλό κανείς δεν ασχολήθηκε
µε το γεγονός ότι ο προϋπολογισµός των ΚΔΑΠ για φέτος είναι
στο µισό του περσινού. Πέρυσι είχαµε 35 εκατοµµύρια ευρώ,
φέτος µόλις 18,5 εκατοµµύρια. Είναι απαράδεκτο απλά.

Απλά θα το ψηφίσουµε το άρθρο για να µην υπάρξει περικοπή
στις υπηρεσίες που παρέχουν τα ΚΔΑΠ, αλλά δεν θα σταµατή-
σουµε να ζητάµε συµπληρωµατικό προϋπολογισµό. Αυτά τα παι-
διά και οι έφηβοι έχουν τις ίδιες ανάγκες µε πέρυσι, οπότε
απαιτείται και το ίδιο ποσό για τη λειτουργία των ΚΔΑΠ. Ρωτή-
σαµε πολλάκις την επιτροπή -λείπει και ο κύριος Υφυπουργός-
γιατί µειώθηκε το ποσό. Απάντηση δεν πήρα ποτέ. Τουλάχιστον
βρίσκουµε θετική την κίνηση της Κυβέρνησης να αυξήσει τα
ποσά για τις εφηµερίες των γιατρών. Εδώ όµως, µας βρίσκει αν-
τίθετους, όσον αφορά τη φορολόγηση αυτών των ποσών. Θα
προτιµούσαµε µια αυτοτελή φορολογία και αυτά τα ποσά περί-
που στο 20% και να δώσει πίσω τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
πετρελαίου στους αγρότες. Το αγροτικό πετρέλαιο άλλωστε,
έχει κατατεθεί από εµάς ως πρόταση προς ενίσχυση των αγρο-
τών ήδη από τον Δεκέµβριο κατά τη συζήτηση για τον κρατικό
προϋπολογισµό. 

Λυπάµαι µόνο που έπρεπε να φτάσουν οι αγρότες µας στο
δρόµο, προκειµένου να το θεσµοθετήσει η Κυβέρνηση. Το ίδιο
θα πούµε για τους πυρόπληκτους της Αττικής από τις φωτιές του
2018 για τους οποίους αναστέλλονται οι πλειστηριασµοί, ενώ θα
έπρεπε ήδη να τους έχετε καταργήσει. Γι’ αυτόν τον λόγο το κα-
ταψηφίζουµε και δεν συναινούµε στον εµπαιγµό της ελληνικής
κοινωνίας. Δεν πρέπει να υπάρχει αναστολή σε τέτοιες περιπτώ-
σεις. Πρέπει να υπάρχει κατάργηση των πλειστηριασµών γι’ αυ-
τούς τους ανθρώπους. 

Τέλος χαιρόµαστε που βλέπουµε να διαγράφονται επιτέλους
οι οφειλές των θυµάτων από τη δολοφονία στα Τέµπη και των
συγγενών τους από το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων. Θα
θέλαµε να δούµε να τηρείται η ίδια στάση και απέναντι σε οφει-
λές σε τραπεζικά ιδρύµατα. Στηρίζουµε το ψήφισµα του Δήµου
Πύργου. Καταψηφίζουµε επί της αρχής, όµως θα υπερψηφί-
σουµε κάποιες διατάξεις που είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στα Τέµπη. Σήµερα συµπλη-
ρώνεται ένα έτος από αυτή την ανείπωτη τραγωδία. Πενήντα
επτά συµπολίτες µας έχασαν τη ζωή τους, οι περισσότεροι νέα
παιδιά που δεν πρόλαβαν να ζήσουν τη ζωή τους. Ήταν πάρα
πολύ νέοι όταν έφυγαν. Θα περίµενε κανείς να δει κάτι να αλλά-
ζει, µια δικαίωση των θυµάτων και των συγγενών τους ή τουλά-
χιστον µια αναγνώριση της υπαιτιότητας ορισµένων. 

Έναν χρόνο µετά τίποτα από αυτά δεν έχει γίνει. Οι εγκληµα-
τικές αµέλειες και παραλείψεις στον ΟΣΕ και στο πολιτικό προ-
σωπικό, παρά τις συνεχείς εκκλήσεις των εργαζοµένων, ένα

κράτος που δεν µεριµνά για την ασφάλεια του πολίτη, ένα ολό-
κληρο σύστηµα που έχει µάθει να βολεύει τους δικούς του και οι
τύχες των ανθρώπων να αφήνονται έρµαια στα χέρια κάθε συν-
ταγµένου, εξαντληµένου και ανεκπαίδευτου χειριστή, ένα σύ-
στηµα που µένει αναλλοίωτο ολόκληρες δεκαετίες. 

Αυτά οφείλονται για την τραγική κατάληξη της αµαξοστοιχίας,
συµπαρασύροντας στον θάνατο τόσους ανθρώπους. Και ακόµα
µέχρι σήµερα το δροµολόγιο αυτό εκτελείται χωρίς τηλεµατική,
χωρίς τη χρήση της σύγχρονης τεχνολογίας µε µόνη παρέµβαση
τη µείωση της ταχύτητας κίνησης του συρµού. 

Αξίζει να σας αναφέρω ότι λόγω των καταστροφών από την
κακοκαιρία «Ντάνιελ», ενενήντα χιλιόµετρα, ακόµα και σήµερα,
είναι µε µονή γραµµή, δεν υπάρχει διπλή. Καµµία δικαιοσύνη δεν
έχει αποδοθεί γι’ αυτές τις τραγικές απώλειες. Οι υπεύθυνοι κυ-
κλοφορούν ελεύθερα, ζώντας αµέριµνοι τη ζωή τους, τη στιγµή
που µανάδες και πατεράδες περιµένουν τα παιδιά τους να επι-
στρέψουν σπίτι, που επιζήσαντες του δυστυχήµατος ζουν µισή
ζωή, αφού οι εικόνες στοιχειώνουν το µυαλό τους µέρα και
νύχτα. 

Προτείνω η 28η Φεβρουαρίου να κηρυχθεί ηµέρα εθνικού πέν-
θους κάθε χρόνο, µέχρι να δικαιωθούν οι ψυχές αυτών των συ-
νανθρώπων µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Χαλκιά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

Επόµενος οµιλητής είναι ο ειδικός αγορητής της Νίκης κ. Αν-
δρέας Βορύλλας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει περάσει ήδη ένας χρόνος από
το τραγικό δυστύχηµα - έγκληµα στα Τέµπη και θέλω να ευχηθώ
από καρδιάς ο Θεός να δίνει δύναµη και παρηγοριά σε αυτούς
τους ανθρώπους για να αντέξουν την τεράστια απώλειά τους.
Ό,τι χειρότερο µπορεί να συµβεί σε έναν άνθρωπο. Θέλουµε να
λάµψει η αλήθεια και όσοι ευθύνονται να τιµωρηθούν από την ελ-
ληνική δικαιοσύνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς ο τίτλος του νοµο-
σχεδίου θα πρέπει να αλλάξει, δεδοµένου ότι προστέθηκαν εί-
κοσι τέσσερα νέα άρθρα που ρυθµίζουν τελείως διαφορετικά
θέµατα µεταξύ τους. Είναι φανερό πως η Κυβέρνηση, µετά τις
κινητοποιήσεις των αγροτών βρίσκεται σε πανικό. Ακόµα έχουµε
τις αυξήσεις 20% στις αποζηµιώσεις των εφηµεριών γιατρών του
ΕΣΥ που δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα, όπως θα
δούµε παρακάτω, όταν σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΟΣΑ υπο-
λογίζεται ότι από το 2010 έχουν φύγει στο εξωτερικό περίπου εί-
κοσι χιλιάδες γιατροί για τους οποίους η πολιτεία µας ξόδεψε 7
δισεκατοµµύρια ευρώ για να τους σπουδάσει. Ποιος αλήθεια πι-
στεύει ότι αυτή η αύξηση 20% θα φέρει πίσω τους γιατρούς που
έφυγαν; Τα 7 δισεκατοµµύρια κόστος για τις σπουδές των για-
τρών µας, πώς θα γυρίσουν πίσω στον Έλληνα πολίτη ως αντα-
πόδοση στις ανάγκες του και στο ΕΣΥ; 

Το εν λόγω νοµοσχέδιο κατατίθεται ως συνήθως τελευταία
στιγµή. Θα έπρεπε να έχει υποβληθεί τον Νοέµβριο και ίσως και
νωρίτερα, ώστε να έχουν τον απαιτούµενο χρόνο οι εµπλεκόµε-
νοι φορείς, όπως η κτηµατική υπηρεσία, οι δήµοι και οι τουριστι-
κές επιχειρήσεις να προετοιµαστούν καταλλήλως και να
εναρµονιστούν µε το νέο νοµικό πλαίσιο. 

Μετά τα γεγονότα των Κυκλάδων και κυρίως της Μυκόνου µε
τις παράνοµες περιφράξεις παραλιών και την απουσία του δήµου
της κτηµατικής υπηρεσίας, πολεοδοµίας, αρχαιολογικής υπηρε-
σίας και άλλων τοπικών αρχών, το κράτος µας αντέδρασε και
καλώς αντέδρασε, σε µια παραβατικότητα αρκετών δεκαετιών,
αλλά καθυστερηµένα, µε κίνδυνο να καταστραφεί το brand name
των νησιών µας. Μπορεί κάποιες επιχειρήσεις να παρανοµούσαν,
αλλά και οι κρατικές υπηρεσίες ήταν εκεί, παρούσες, χωρίς να
κάνουν απολύτως τίποτα. Όµως δεν µπορεί η αντίδραση να είναι
υπερβολική και να φτάνουµε στο άλλο άκρο, καταστρέφοντας
και υγιείς επιχειρήσεις. Πρώτα δίνουµε τον απαιτούµενο χρόνο
προσαρµογής και συµµόρφωσης και µετά λαµβάνουµε αυστηρά
διοικητικά µέτρα. Εµείς όµως πρωτοπορούµε, κάνοντάς τα όλα
ανάποδα. Και όλα αυτά όταν σύµφωνα µε διεθνή τουριστικά πρα-
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κτορεία η Μύκονος και η Σαντορίνη έχουν τους πιο ικανοποιηµέ-
νους τουρίστες σε σχέση µε τους τουρίστες άλλων ανταγωνιστι-
κών προορισµών υψηλής δαπάνης, όπως το Σαν Τροπέ, τη
Σαρδηνία και την Ίµπιζα. 

Αναρωτιόµαστε µήπως τελικά, άθελά µας, καταφέρουµε να
πληγώσουµε το τουριστικό προϊόν µας προς όφελος των αντα-
γωνιστών µας. Ειδικά για την επερχόµενη τουριστική περίοδο
του 2024, φοβόµαστε ότι θα υπάρξουν σοβαρές παρενέργειες
εφαρµογής τού προτεινόµενου νοµοσχεδίου και ίσως να έχει επι-
πτώσεις στις προσφερόµενες υπηρεσίες από τουριστικές επιχει-
ρήσεις που εκµεταλλεύονται τµήµατα αιγιαλού όλης της χώρας. 

Ως προς την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας, στις παρα-
θαλάσσιες περιοχές η θέση του κόµµατός µας είναι ότι το προ-
τεινόµενο νοµοσχέδιο θα πρέπει αφ’ ενός να εξασφαλίζει την
ελεύθερη πρόσβαση των πολιτών στις παραλίες και να προστα-
τεύει το περιβάλλον και αφ’ ετέρου θα πρέπει να επιτρέπει την
τουριστική εκµετάλλευση του αιγιαλού µε νόµιµο τρόπο, προ-
στατεύοντας επαρκώς την τουριστική βιοµηχανία µας και τις θέ-
σεις εργασίας. Πιστεύουµε ότι οι βιαστικές κινήσεις της
Κυβέρνησης θα επηρεάσουν αρνητικά τις επιχειρήσεις του κλά-
δου και γενικά το τουριστικό προϊόν, ενώ θα οδηγήσουν σε σο-
βαρές αυξήσεις των τιµών στις παρεχόµενες υπηρεσίες στις
παραλίες. 

Για πρώτη φορά καλείται η κτηµατική υπηρεσία εντός δύο
µηνών που ξεκινάει η τουριστική περίοδος να παραχωρήσει τµή-
µατα αιγιαλού όλης της χώρας, χωρίς πρότερη εµπειρία των το-
πικών συνθηκών, πιθανόν χωρίς την απαιτούµενη γνώση και
φυσικά, όπως προκύπτει από το παρόν νοµοσχέδιο, µε βασικό
εργαλείο ένα πληροφοριακό σύστηµα που σήµερα δεν υπάρχει,
δεν βρίσκεται σε παραγωγική λειτουργία, δεν γνωρίζουµε πότε
θα είναι έτοιµο και πότε οι αρµόδιοι υπάλληλοι και οι λοιποί εν-
διαφερόµενοι, θα µπορούν να το χρησιµοποιήσουν. 

Στο νοµοσχέδιο την τελευταία στιγµή προστέθηκαν αρκετά
άρθρα. Όπως είπα ένα από αυτά είναι το άρθρο 40, σχετικά µε
την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου που
χρησιµοποιείται αποκλειστικά στη γεωργία µόνο για το 2024. Πι-
στεύουµε ότι είναι ένα βραχυχρόνιο µέτρο, εµπαιγµός προς τον
αγροτικό κόσµο. Έτσι δεν λύνονται τα προβλήµατα δεκαετιών
που έχουν συσσωρευτεί στον πρωτογενή τοµέα. Η στήριξη των
αγροτών απαιτεί µακροχρόνια και σταθερά µέτρα που θα στο-
χεύουν στη διατήρηση και την ανάπτυξη του πρωτογενούς
τοµέα, πολύ απλά οι αγρότες µας να µην εγκαταλείψουν τη γη
τους και την ύπαιθρο. 

Ένα ακόµα ανησυχητικό στοιχείο είναι το έλλειµµα 330 εκα-
τοµµυρίων ευρώ στο ισοζύγιο αγροτικών προϊόντων το 2022. Η
αξία των εξαγωγών διαµορφώθηκε στα 9,88 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ αυτή των εισαγωγών στα 10,21 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Η χώρα µας για δεκαετίες είχε το συγκριτικό πλεονέκτηµα στην
αγροτική οικονοµία, όµως πλέον έχουµε περισσότερες εισαγω-
γές από τις εξαγωγές αγροτικών προϊόντων. 

Η Νίκη προτείνει µέτρα που θα αποδώσουν απευθείας στην
αγροτική οικονοµία και κυρίως στην Περιφέρεια Θεσσαλίας, που
ακόµη µετρά τις πληγές της από τις καταστροφικές πληµµύρες:

Μόνιµος µηχανισµός επιστροφής του Ειδικού Φόρου Κατανά-
λωσης Καυσίµων στους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Σοβαρή
και µόνιµη επιδότηση στο αγροτικό ρεύµα της παραγωγής. Υπα-
γωγή στον υπέρ χαµηλό συντελεστή ΦΠΑ 6% για την αγορά
αγροτικών µηχανηµάτων και ζωοτροφών από επαγγελµατίες
αγρότες και κτηνοτρόφους. 

Δεδοµένων των προβληµάτων του αγροτικού κόσµου σε όλη
την Ευρώπη και των µαζικών κινητοποιήσεων, ζητούµε παρέµ-
βαση του Πρωθυπουργού µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση για την
άµεση βελτίωση στους όρους της κοινής αγροτικής πολιτικής,
ΚΑΠ. Να νοµοθετηθεί ο συµψηφισµός των εισφορών προς τον
ΕΛΓΑ µε τα ποσά των αποζηµιώσεων που έχουν να λαµβάνουν
οι αγρότες. Ειδικά για τη λίµνη Κάρλα, για τις παρόχθιες περιο-
χές, προτείνουµε τη δηµιουργία µιας νέας Λίµνης Κάρλα ως τα-
µιευτήρα για άρδευση και εκτόνωση πληµµυρών και τη διάνοιξη
σήραγγας για την εκροή υδάτων στο Αιγαίο, µε ενδιάµεσους µι-
κρότερους ταµιευτήρες και µε µικρά υδροηλεκτρικά έργα κατά
µήκος της σήραγγας. 

Σοβαρές επενδύσεις στην αξιοποίηση των υδάτινων πόρων, µε
αρδευτικά έργα υποδοµής µικρής και µεσαίας κλίµακας µε στόχο
τη συγκέντρωση των υδάτων από διάσπαρτα σηµεία σε ταµιευ-
τήρες, για την αντιµετώπιση περιόδων λειψυδρίας και την απο-
φυγή καταστροφικών πληµµυρών.

Προσέλκυση επενδύσεων σε εταιρίες γεωργικών φαρµάκων,
λιπασµάτων και σπόρων.

Για τα νέα και παλαιά αγροτικά δάνεια ρύθµιση στο σύνολό
τους, µε απαγόρευση πλειστηριασµών αγροτικής γης για µια
πενταετία, τουλάχιστον. 

Τέλος, προτείνουµε, µε την αναµόρφωση του προγράµµατος
«Χρυσή Βίζα» να υπάρξει πρόβλεψη, ώστε οι περιφέρειες, όπως
η Θεσσαλία, η Δυτική Μακεδονία και η Ήπειρος να µπορέσουν
να προσελκύσουν ικανοποιητικό µερίδιο εσόδων. 

Από την έναρξη του προγράµµατος το 2014 από τα 6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ εισπράξεις θεωρούµε το 1 µε 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ θα µπορούσε να έχει επενδυθεί σε περιφέρειες µε χαµη-
λότερη ανάπτυξη και µε µεγάλη µείωση πληθυσµού. Επίσης, να
εξεταστεί η επέκταση του προγράµµατος «Χρυσή Βίζα» και σε
επενδύσεις στον πρωτογενή τοµέα. 

Όσον αφορά την αναπροσαρµογή αποζηµίωσης εφηµεριών
και ανώτατου ορίου αποδοχών ιατρών του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, αν και ακούγεται ως σηµαντική αύξηση, εν τέλει συνεπά-
γεται πως ένας γιατρός θα δει κατά µέσο όρο αύξηση στα 1.529
ευρώ ετησίως. 

Πρόσφατη µελέτη στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τις αµοιβές των
γιατρών έδειξε ότι η χώρα µας βρίσκεται δέκατη ένατη στη σειρά
των είκοσι πέντε χωρών, µε ετήσιο µισθό 39.000 ευρώ. Είναι τρα-
γική η αποτυχία του πολιτικού µας συστήµατος να σπουδάζει εί-
κοσι χιλιάδες γιατρούς, µε 7 δισεκατοµµύρια έξοδα από το
υστέρηµα του λαού µας και µετά, επί της ουσίας, να τους διώχνει
στο εξωτερικό για να προσφέρουν υπηρεσίες στην αλλοδαπή. 

Καλούµε την Κυβέρνηση να αναπροσαρµόσει γενναία το µι-
σθολόγιο των γιατρών του ΕΣΥ, µε άµεσο στόχο να αυξηθεί η
µέση αµοιβή σε 60.000 ευρώ µε 70.000 ευρώ τον χρόνο. Επιπρο-
σθέτως, οι ιατροί του ΕΣΥ υφίστανται υπέρµετρη φορολόγηση,
καθώς η αποζηµίωση εφηµεριών προστίθεται στις τακτικές απο-
δοχές τους, µε αποτέλεσµα να φορολογούνται ακόµα και µε τον
ανώτατο συντελεστή φορολόγησης 44%.

Πριν την επιβολή των µνηµονίων µε το άρθρο 3 του ν.3754/2009
οριζόταν ότι οι αποζηµιώσεις για τις εφηµερίες των ειδικευµένων
και ειδικευόµενων ιατρών φορολογούνται αυτοτελώς µε ειδικό φο-
ρολογικό συντελεστή 20%. Το κόµµα µας προτείνει την προσθήκη
ιδιαίτερης παραγράφου στο άρθρο 36, όπου ορίζεται η επανα-
φορά της αυτοτελούς φορολόγησης της αποζηµίωσης εφηµεριών
των ιατρών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε συντελεστή 20%.

Σχετικά µε τις διατάξεις τεχνικής υποστήριξης φορολογικών
ηλεκτρονικών µηχανισµών POS και τις προβλεπόµενες κυρώσεις,
η πραγµατικότητα σήµερα είναι πως οι εταιρείες πληροφορικής
τρέχουν να προλάβουν να εγκαταστήσουν τα νέα POS, αλλά
απλά δεν προλαβαίνουν. Υπολογίζεται ότι γίνονται χίλιες πεντα-
κόσιες διασυνδέσεις κάθε µέρα όταν χρειάζονται πάνω από δέκα
χιλιάδες. Η κατάσταση στην επαρχία είναι ακόµα χειρότερη, διότι
οι εταιρείες πληροφορικής προσπαθούν να καλύψουν πρώτα
τους πελάτες µεγάλων αστικών κέντρων. Από την άλλη πλευρά,
οι επιχειρήσεις υφίστανται -εκτός του κόστους- µεγάλη πίεση και
φόβο επιβολής εξοντωτικών προστίµων. Δεν είναι δυνατόν να βα-
σανίζουµε τόσον κόσµο. Ας δοθεί άµεσα η αναγκαία παράταση,
χωρίς τον φόβο των προστίµων.

Είµαστε παντελώς αντίθετοι στην ψήφιση εξοντωτικών κυρώ-
σεων των άρθρων 43 έως 45, ειδικά στην παρούσα χρονική πε-
ρίοδο, όπου αφ’ ενός ο χρόνος προσαρµογής για τις επιχειρήσεις
είναι ελάχιστος και αφ’ ετέρου οι εταιρείες πληροφορικής δεν
µπορούν να ανταποκριθούν στον τεράστιο όγκο εργασίας.

Σχετικά µε την αύξηση επιδόµατος γέννησης για κάθε παιδί
που γεννιέται στην Ελλάδα αποδεικνύεται πως η Κυβέρνηση δεν
έχει συνολικό προγραµµατισµό για το πρόβληµα της υπογεννη-
τικότητας, οπότε καταφεύγει σε ξεπερασµένες πρακτικές, όπως
στις προτεινόµενες αυξήσεις που προφανώς είναι πολύ µικρές
και από µόνες τους δεν µπορούν να δώσουν λύση στο τεράστιο
πρόβληµα της υπογεννητικότητας.
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Οι βασικές προτάσεις για την υπογεννητικότητα, για την προ-
στασία της µητρότητας, του κόµµατός µας είναι οι εξής:

Ολική κάλυψη κόστους τοκετού όλων των γυναικών και ζευγα-
ριών µε χαµηλά εισοδήµατα. Συµµετοχή των ασφαλιστικών τα-
µείων στην κάλυψη των δαπανών εξωσωµατικής γονιµοποίησης
για ζευγάρια που παρουσιάζουν υπογονιµότητα. Από τη γέννηση
του δεύτερου παιδιού δυνατότητα χορήγησης στεγαστικού δα-
νείου για πρώτη κατοικία σε ζευγάρια µε πολύ χαµηλό επιτόκιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µου
επιτρέπετε µια διακοπή, να αναγγείλω τα παιδιά, γιατί θα φύ-
γουν;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το Or-
drup Gymnasium Δανίας.

Welcome to Greece, παιδιά! Velkommen til Gr�kenland!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, συνεχίστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Την καθιέρωση ισχυρών κινήτρων για

απόκτηση δεύτερου τέκνου, δηλαδή χορήγηση εφάπαξ ποσού
στο ζευγάρι για γέννηση του δεύτερου τέκνου και κάθε επιπλέον
τέκνου της ποσού τουλάχιστον 5.000 ευρώ.

Σχετικά µε την οριοθέτηση του αιγιαλού και της παραλίας, από
ό,τι γνωρίζουµε, βάσει του άρθρου 11 του ν.4281/2014 (ΦΕΚ
160Α, 8-8-2014), το οποίο καταθέτουµε και για τα Πρακτικά της
Βουλής, η χάραξη των αιγιαλών σε όλη την επικράτεια έχει ολο-
κληρωθεί από τις αρµόδιες υπηρεσίες. Εκκρεµεί η τυπική έγ-
κρισή τους. Μετά από δέκα χρόνια θα ξεκινήσουµε πάλι από την
αρχή την ίδια εργασία, που ήδη σχεδόν έχει ολοκληρωθεί, χωρίς
προφανή λόγο. Καλούµε την Κυβέρνηση είτε να µας δώσει πει-
στικές απαντήσεις για ποιους λόγους επί της ουσίας δεν ολοκλη-
ρώνεται και τυπικά η οριοθέτηση του αιγιαλού και της παραλίας,
που έγινε µε το άρθρο, είτε να αποσύρει το εν λόγω άρθρο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Βορύλλας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα πρέπει να υπάρξει ιδιαίτερη παράγραφος περί οριοθέτη-
σης του αιγιαλού για τις παραλίες στα Δωδεκάνησα, λόγω της
ύπαρξης κτηµατολογίου από την περίοδο της ιταλικής κατοχής.
Μέχρι και σήµερα χιλιάδες ιδιοκτήτες διώκονται από κτηµατική
υπηρεσία µε πρωτόκολλα κατεδάφισης. Ζητάµε άµεσα συνολική
λύση του προβλήµατος από τα συναρµόδια Υπουργεία.

Η διάταξη για την παρουσία ναυαγοσώστη µε δαπάνη του πα-
ραχωρησιούχου, εφόσον του υποδειχθεί η υποχρέωση αυτή ότι
δεν καλύπτεται από τον οικείο δήµο, είναι προβληµατική και ανε-
φάρµοστη. Έρχεται σε αντίθεση µε το προεδρικό διάταγµα
71/2020, διότι στους φορείς διαχείρισης δεν περιλαµβάνονται οι
παραχωρησιούχοι. Προτείνουµε την τροποποίηση της διάταξης.
Η ευθύνη για την παρουσία ναυαγοσωστών και της ύπαρξης ανα-
γκαίου εξοπλισµού να βαρύνει αποκλειστικά τους δήµους σε όλη
την ακτογραµµή των διοικητικών ορίων τους.

Όσον αφορά την επάρκεια ενεργειακού εφοδιασµού των µη
διασυνδεδεµένων νησιών, ειδικά για τη διασύνδεση της Κρήτης,
ήδη λειτουργεί η γραµµή Πελοποννήσου Κρήτης, η οποία ονο-
µάζεται «µικρή διασύνδεση», ενώ προχωράµε στη µεγάλη, Αττι-
κής - Κρήτης, µε προϋπολογισµό 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Είναι
απορίας άξιο και κοιτώντας τον χάρτη της χώρας µας γιατί δεν
επιλέχθηκε η µικρότερη διαδροµή εµπότισης καλωδίων µεταξύ
Πελοποννήσου - Κρήτης και επιλέχθηκε µία κατά πολύ µακρύ-
τερη διαδροµή µεταξύ Αττικής - Κρήτης και φυσικά, πολύ ακρι-
βότερη. Πιθανόν εκτός από τεχνικούς λόγους, να υπήρχαν και
κάποια συµφέροντα που επωφελούνται από αυτή την επιλογή.

Το κόµµα µας είναι σαφώς υπέρ της διασύνδεσης όλων των
νησιών µε το ηπειρωτικό δίκτυο, αλλά µε όρους επωφελείς για
τον κρατικό προϋπολογισµό.

Η Νίκη επί του παρόντος σχεδίου νόµου θα ψηφίσει «κατά»,
διότι πιστεύει ότι οι περισσότερες διατάξεις δεν έχουν µακρο-
πρόθεσµο ορίζοντα, δεν δίνουν οριστικές λύσεις στα προβλή-
µατα των αγροτών, των γιατρών, των επιχειρήσεων που
εγκαθιστούν νέου τύπου φορολογικούς µηχανισµούς POS, ενώ
το ζήτηµα της αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας στις παρα-
θαλάσσιες περιοχές πιθανώς να δηµιουργήσει προβλήµατα και
στις τουριστικές επιχειρήσεις.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βορύλλα.

Επόµενος οµιλητής και τελευταίος από τους ειδικούς αγορη-
τές είναι ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας από την Πλεύση Ελευθερίας.
Θα ακολουθήσει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπου-
λος, µετά ο Υφυπουργός κ. Χάρης Θεοχάρης και θα συνεχίσουµε
µε τον κατάλογο των οµιλητών, µε τον κ. Γεώργιο Κωτσό, και στη
συνέχεια µε τον κ. Τσακαλώτο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Αριστεράς.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προτού ξεκινήσω θα ήθελα να αναφερθώ στη σηµερινή θλι-

βερή πρώτη επέτειο του εγκλήµατος των Τεµπών. Ούτε οι πε-
νήντα επτά νεκροί και οι δεκάδες τραυµατίες αλλά ούτε και οι
ευθύνες εκείνων που άφησαν το καθεστώς ασφάλειας των σιδη-
ροδρόµων να καταρρεύσει, ιδίως των Υπουργών, δεν πρόκειται
να ξεχαστούν- τουλάχιστον όχι από εµάς.

Η Πλεύση Ελευθερίας δεν θα πάψει να αγωνίζεται, µέχρι να
αποκαλυφθεί όλη η αλήθεια για τις αιτίες και τις ευθύνες που
οδήγησαν σε αυτό το έγκληµα και στην εθνική τραγωδία που
προκάλεσε.

Δυστυχώς, οι διαδικασίες της Εξεταστικής Επιτροπής της Βου-
λής έκαναν το παν για να συγκαλυφθεί η αλήθεια, περιλαµβανο-
µένου και του αποκλεισµού κρίσιµων µαρτύρων.

Εµείς, όµως, θα συνεχίσουµε να αντιστεκόµαστε σε αυτές τις
πρακτικές. Ζητήσαµε να γίνει σήµερα πέραν του ενός λεπτού
σιγή, σωστή επετειακή συζήτηση, µε οµιλίες από εκπροσώπους
όλων των κοµµάτων. Όµως, στη Διάσκεψη των Προέδρων, η πρό-
τασή µας απορρίφθηκε, αποκαλύπτοντας έτσι τις πραγµατικές
προθέσεις της Πλειοψηφίας, της Νέας Δηµοκρατίας.

Επίσης, στηρίζουµε το ψήφισµα της Μαρίας Καρυστιανού για
την αλλαγή του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, ώστε οι υπεύθυ-
νοι, όσο ψηλά και αν βρίσκονται, να µπορούν να δικάζονται από
τη δικαιοσύνη, χωρίς να τους προστατεύει η κοινοβουλευτική
Πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας. Ως τη στιγµή αυτή, το ψή-
φισµα έχει λάβει κοντά στις εννιακόσιες χιλιάδες υπογραφές και
µόνο σήµερα το πρωί υπέγραψαν ως τώρα ογδόντα πέντε χιλιά-
δες. Και εµείς καλούµε όλους τους πολίτες να υπογράψουν το
ψήφισµα, για να ξεπεράσει µέχρι το τέλος της ηµέρας το ένα
εκατοµµύριο υπογραφές.

Στο ίδιο πνεύµα εκφράζουµε την αλληλεγγύη µας στη γενική
απεργία που προγραµµατίστηκε για σήµερα στη συµβολική επέ-
τειο του εγκλήµατος των Τεµπών. Οι εργαζόµενοι εκφράζουν
έτσι την οργή τους και για τη συγκάλυψη του εγκλήµατος, αλλά
συνδέουν και τις πολιτικές ευθύνες που οδήγησαν σε αυτό µε τις
επίσης διαχρονικές ευθύνες που υποβαθµίζουν τις συνθήκες ερ-
γασίας τους και κρατούν χαµηλά τους µισθούς τους σε µια
εποχή αβάσταχτης ακρίβειας. Η Πλεύση Ελευθερίας τούς στη-
ρίζει, διότι έχουν δίκιο.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Χθες, στην τε-
λευταία συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής, ο εισηγητής της
Πλειοψηφίας, ο κ. Πέτσας, παρατήρησε ότι από την πλευρά της
Αντιπολίτευσης δεν διατυπώθηκαν έντονες ενστάσεις κατά του
νοµοσχεδίου. Για να το λέει αυτό, συµπεραίνουµε πως είτε δεν
µας άκουσε είτε κάνει πως δεν µας ακούει.

Για να µην υπάρχουν, λοιπόν, παρερµηνείες η Πλεύση Ελευ-
θερίας διατυπώνει ξανά τις ενστάσεις της και στα τέσσερα επί-
πεδα του νέου κανονιστικού πλαισίου που εισάγει αυτό το
νοµοσχέδιο για την οικονοµική εκµετάλλευση των παραθαλάσ-
σιων περιοχών της χώρας µας.

Θέλουµε οι προστατευόµενοι παραθαλάσσιοι χώροι να είναι
µεγαλύτεροι σε έκταση και για οικολογικούς, αλλά και για κοινω-
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νικούς και αισθητικούς λόγους. Προτείνουµε οι δηµόσιοι φορείς
που δίνουν τις άδειες οικοδοµικής εκµετάλλευσης να είναι δια-
φορετικοί, για λόγους διαφάνειας και αποτελεσµατικότητας. Και
θέλουµε να υπάρχουν κανόνες θεµιτού ανταγωνισµού. Ζητάµε
τα κριτήρια παραχώρησης αδειών εκµετάλλευσης του αιγιαλού
και των παραλιών να είναι αυστηρότερα, δηλαδή να µη µπορεί
να παίρνει άδεια εκµετάλλευσης ο οποιοσδήποτε. Και τέλος, ζη-
τούµε οι έλεγχοι του κράτους πάνω σε εταιρείες που εκµεταλ-
λεύονται τις παραλίες να είναι πιο αυστηροποιηµένοι και πιο
αποτελεσµατικοί.

Οι ενστάσεις µας, εποµένως, είναι ξεκάθαρες, ουσιαστικές και
καλύπτουν όλο το φάσµα του νέου ρυθµιστικού πλαισίου που ει-
σάγει η Κυβέρνηση. Ως κόµµα που µάχεται για την προστασία του
περιβάλλοντος και της φυσικής οµορφιάς της πατρίδας µας, η
Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι το κανονιστικό πλαίσιο που εισάγει
η Κυβέρνηση για την οικονοµική εκµετάλλευση του αιγιαλού και
των παραλιών -«αξιοποίηση», όπως το ονοµάζει πιο εξευγενισµένα
το νοµοσχέδιο- διέπεται από µια ξεκάθαρη προτεραιότητα. Το
πρώτο πράγµα που ενδιαφέρει την Κυβέρνηση είναι η εξάντληση
των δυνατοτήτων της οικονοµικής εκµετάλλευσης του αιγιαλού
και των παραλιών ή αλλιώς, το ιδιωτικό οικονοµικό κέρδος, µε ανε-
παρκή µέριµνα, κατά τη γνώµη µας, για την προστασία του εύ-
θραυστου οικολογικού συστήµατος των παραλιών και της φυσικής
οµορφιάς του τόπου µας.

Σκοπός του, µε άλλα λόγια, είναι η προώθηση ενός µοντέλου
µη βιώσιµου υπερτουρισµού, µε στόχο το εύκολο και γρήγορο
κέρδος.

Κατά συνέπεια, η οικολογική βιωσιµότητα δεν τίθεται ως σο-
βαρή προτεραιότητα καθαυτή. Επιδιώκεται µόνο ως δευτερεύων
στόχος, που αποβλέπει σε µια ελάχιστη, ανεπαρκή και επισφαλή
περιβαλλοντική προστασία του αιγιαλού και των παραλιών, τόσο
όσο αρκεί για να µπορούν οι επιχειρηµατίες να συνεχίσουν να τις
εκµεταλλεύονται και στο µέλλον.

Στον χρόνο που διαθέτω θα εξειδικεύσω, κύριε Πρόεδρε, τις γε-
νικές ενστάσεις που διατύπωσα στην αρχή της οµιλίας µου σε
οκτώ συγκεκριµένα σηµεία, αναφερόµενος παράλληλα σε εναλ-
λακτικές προτάσεις που καταθέσαµε στη διάρκεια της συζήτησης
στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων.

Πρώτον, πιστεύουµε ότι το επισπεύδον Υπουργείο έπρεπε να
είναι διαφορετικό. Ενδεικτικό της νεοφιλελεύθερης λογικής που
διέπει το νοµοσχέδιο, είναι ότι αυτό έρχεται στη Βουλή από το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και όχι από το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, όπως νοµίζουµε ότι θα έπρεπε. Αν η Κυβέρνηση έθετε σε
πρώτη προτεραιότητα την αειφορία του περιβάλλοντος στις πα-
ραθαλάσσιες περιοχές και την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της
κλιµατικής αλλαγής, το νοµοσχέδιο θα έπρεπε να έρθει στη Βουλή
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, που δυστυχώς δεν έστειλε
ούτε εκπρόσωπο στις συνεδριάσεις της επιτροπής ούτε κάποιο
υπόµνηµα µε το οποίο να εξηγεί τη συµβολή του στην επεξεργα-
σία του νοµοσχεδίου και των περιβαλλοντικών περιορισµών που
έθεσε.

Η δεύτερη και συνακόλουθη επιφύλαξή µας αφορά στη µη
εφαρµογή του Έβδοµου Πρωτοκόλλου της Συνθήκης της Βαρκε-
λώνης για την ολοκληρωµένη διαχείριση των παράκτιων ζωνών,
που προστατεύει για περιβαλλοντικούς λόγους µια ζώνη εκατό µέ-
τρων από τη θάλασσα.

Στις προηγούµενες συνεδριάσεις της επιτροπής ακούσαµε τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας, τον κ. Χατζηδάκη, να λέει χαρακτη-
ριστικά ότι η µη εφαρµογή του έβδοµου πρωτοκόλλου της Συνθή-
κης της Βαρκελώνης δεν αφορά στο Υπουργείο του, αλλά στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος.

Η Πλεύση Ελευθερίας, ωστόσο, τόνισε ότι στο πολιτικό µας σύ-
στηµα, η Κυβέρνηση έχει κάτι που λέγεται συλλογική ευθύνη, που
σηµαίνει ότι όλοι οι Υπουργοί µαζί λογοδοτούν για όλη την κυβερ-
νητική πολιτική. Και αν δεν γνωρίζουν τα θέµατα, δεν είναι κακό
να το πουν, αρκεί να ζητούν από τους αρµόδιους Υπουργούς να
παρέµβουν και να εξηγήσουν τη θέση της Κυβέρνησης.

Όµως, το επιχείρηµα του κ. Χατζηδάκη ότι «α, συγγνώµη, ο ορι-
σµός των ζωνών του αιγιαλού και της παραλίας από το νοµοσχέδιο
αφορά άλλο Υπουργείο, που δεν βρίσκεται εδώ αυτή τη στιγµή
και γι’ αυτό δεν θα σας απαντήσουµε ποτέ», δεν είναι αποδεκτή.

Ζητάµε ξανά, ακόµη και τώρα, να ζητήσετε από τον κ. Σκυλα-
κάκη να έρθει στη Βουλή και να µας πει εκ µέρους όλης της Κυ-
βέρνησης γιατί η Ελλάδα δεν εφαρµόζει το έβδοµο πρωτόκολλο
της Σύµβασης της Βαρκελώνης, που προστατεύει τις παράκτιες
ζώνες µέχρι και εκατό µέτρα από τη θάλασσα.

Τονίσαµε, επιπλέον, σε µια Κυβέρνηση όπως η δική σας, που
θέλει να αυτοπαρουσιάζεται ως απόλυτα συµµορφωµένη µε τις
αρχές και τη νοµοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης -τη στιγµή, βε-
βαίως, που δεν τα πάει καθόλου καλά τελευταία ούτε µε τις ενω-
σιακές οδηγίες ούτε µε τους θεσµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης-
ότι το έβδοµο πρωτόκολλο της Σύµβασης της Βαρκελώνης έχει
ενσωµατωθεί εδώ και αρκετά χρόνια στο Ενωσιακό Δίκαιο.
Όµως, η Ελλάδα δεν το εφαρµόζει για να προστατέψει τις πα-
ράκτιες ζώνες και τις παραλίες της από την περιβαλλοντική διά-
βρωση και τον τεράστιο κίνδυνο της κλιµατικής αλλαγής.

Η τρίτη κεντρική ένσταση για το ρυθµιστικό πλαίσιο που εισά-
γει το νοµοσχέδιο αφορά στη µέθοδο αδειοδότησης, δηλαδή τις
διατάξεις για το ποιος και πώς θα δίνει τις άδειες οικονοµικής
εκµετάλλευσης του αιγιαλού και των παραλιών.

Στο θέµα αυτό διαφωνούµε µε την αλλαγή που προτείνει η Κυ-
βέρνηση, που προβλέπει ότι η παροχή αδειών πρέπει να φύγει
από τους δήµους -όπου βρίσκεται σήµερα- και να µεταφερθεί
στην «Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου», την ΕΤΑΔ. Οι ενστάσεις
µας πηγάζουν από το γεγονός ότι η ΕΤΑΔ, όπως τονίζει η δεκαε-
ξασέλιδη έκθεση των οκτώ περιβαλλοντικών οργανώσεων, στην
οποία αναφέρθηκα στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής,
δηλαδή µεταξύ αυτών της «Ελληνικής Εταιρείας Προστασίας της
Φύσης», της «GREENPEACE», της WWF Ελλάς και άλλων πέντε
οργανώσεων, δεν διαθέτει, σύµφωνα µε την έκθεσή τους, ούτε
την απαραίτητη τοπική γνώση και ούτε το απαιτούµενο προσω-
πικό για να αξιολογήσει σωστά τις αιτήσεις άδειας εκµετάλλευ-
σης, παρόλο που αυτές οι περιβαλλοντικές οργανώσεις
συµφωνούν ότι η µετατόπιση της ευθύνης από τους δήµους στην
ΕΤΑΔ θα µειώσει τη διαπλοκή και τον ρόλο των πελατειακών σχέ-
σεων στην ανάθεση αδειών.

Ακούσαµε κατά την ακρόαση φορέων στην επιτροπή τις από-
ψεις των δήµων και της ΕΤΑΔ και διαπιστώσαµε ότι η ΕΤΑΔ,
πράγµατι, δεν έχει επαρκή τεχνογνωσία για να διαχειριστεί την
παροχή αδειών.

Η άποψή µας είναι ότι και οι δύο φορείς πρέπει να συναποφα-
σίζουν, ακριβώς ούτως ώστε να συνδυάζεται η τοπική γνώση,
αλλά και να αποφεύγονται οι πελατειακές και προνοµιακές ανα-
θέσεις που διαιωνίζουν τη διαπλοκή και τη διαφθορά σε ένα ση-
µαντικό τµήµα των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Τέταρτον, ως προς τη µέθοδο αδειοδότησης, τονίσαµε ότι θα
πρέπει να υπάρχει όριο του αριθµού αδειών που µπορεί να λάβει
ένας παραχωρησιούχος, ώστε να τηρούνται οι κανόνες θεµιτού
ανταγωνισµού και να µη δηµιουργηθεί ένα καρτέλ µεγάλων επι-
χειρήσεων που θα ελέγχει τις παραλίες και θα αισχροκερδεί εις
βάρος των επισκεπτών.

Δυστυχώς, το νοµοσχέδιο δεν προβλέπει τίποτα που να θεσπί-
ζει κανόνες θεµιτού ανταγωνισµού.

Πέµπτον, υπογραµµίσαµε ότι, κατά τη γνώµη µας, οι εταιρείες
εκµετάλλευσης πρέπει να επιλέγονται µε αυστηρότερα κριτήρια.
Αυτό σηµαίνει ότι οι εταιρείες αυτές θα πρέπει να παρουσιάσουν
στην αίτησή τους το σχέδιο για το πώς προτίθενται να διαχειρι-
στούν το τµήµα της παραλίας που θέλουν να εκµεταλλευτούν
από τη σκοπιά της αειφορίας, του χωροταξικού σχεδιασµού και
της καθαριότητας -παραδείγµατος χάρη, να λένε πόσα ανακυ-
κλώσιµα υλικά θα χρησιµοποιούν- ενώ θα πρέπει επίσης να κριθεί
από την υπηρεσία αδειοδότησης ότι οι επιχειρήσεις αυτές έχουν
παρελθόν που να δείχνει καλό δείγµα γραφής στις προηγούµε-
νες επιχειρηµατικές τους δραστηριότητες.

Στη διαδικασία της ακρόασης φορέων, ο εκπρόσωπος της
ΚΕΔΚΕ είπε συγκεκριµένα ως προς το καλό δείγµα γραφής, ότι
θα πρέπει να αποκλείονται εξ ορισµού εταιρείες οι οποίες έχουν
ανεξόφλητα χρέη προς τους δήµους. Θεωρούµε ότι είναι τραγε-
λαφικό να υπάρχουν εταιρείες οι οποίες χρωστούν στους δή-
µους και ταυτόχρονα, να παίρνουν άδειες για την εκµετάλλευση
του δηµοσίου χώρου που διαχειρίζονται αυτοί οι δήµοι.

Δυστυχώς, το νοµοσχέδιο δεν επιβάλλει κανένα από αυτά τα
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στοιχειώδη κριτήρια. Αντιθέτως, προάγει την αδειοδότηση ου-
σιαστικά σε οποιαδήποτε επιχείρηση, οποιουδήποτε ανθρώπου
της ηµέρας (ή της νύχτας), είτε αυτός χρωστάει είτε δεν χρω-
στάει στο δηµόσιο.

Με άλλα λόγια, το κανονιστικό πλαίσιο στο πεδίο αυτό είναι
πολύ χαλαρό. Κυριαρχεί η νοοτροπία του «µπάτε σκύλοι αλέστε»
που είδαµε το καλοκαίρι στα νησιά, όταν νταλίκες χωρίς πινακί-
δες µάζευαν τα χαράµατα στη Νάξο τις ξαπλώστρες, µετά τις
καταγγελίες µελών του «κινήµατος της πετσέτας». 

Το έκτο ζήτηµα που µας απασχολεί είναι σχετικά µε τις έννοιες
της καθαριότητας, της υγιεινής και της διατήρησης του οικοσυ-
στήµατος του παραχωρούµενου χώρου, που ορίζει το νοµοσχέ-
διο και σύµφωνα µε το άρθρο 8, η εταιρεία εκµετάλλευσης θα
πρέπει να τηρεί. Σε σχέση µε το ζήτηµα αυτό, µας απασχολεί,
επίσης, η πρόβλεψη του ίδιου άρθρου, καθώς και του άρθρου
12, ότι «στο τέλος της περιόδου αδειοδότησης η εταιρεία που
εκµεταλλεύεται την παραλία θα πρέπει να µην προκαλεί αλλοί-
ωση της φυσικής µορφολογίας και των βιοτικών στοιχείων της
παραλίας», ενώ ο άλλος όρος, µετά τη λύση της σύµβασης που
προβλέπεται από το άρθρο 13, είναι «η εταιρεία να παραδίδει το
χώρο του αιγιαλού και της παραλίας καθαρό από κάθε είδους
ρύπο». 

Στα χαρτιά όλα αυτά ακούγονται ικανοποιητικά. Στην πράξη,
όµως, ποιος θα ελέγχει και πόση γνώση και εξοπλισµό θα έχει
για να εξακριβώσει ότι η παραλία είναι καθαρή από κάθε είδους
ρύπο; Δεν προβλέπεται να υπάρξει µε βάση κάποια γνώση και
µάλιστα εξειδικευµένη, για την εξακρίβωση της περιβαλλοντικής
κατάστασης της παραλίας. 

Το λέµε αυτό από τώρα, διότι όταν τα κινήµατα αρχίσουν πάλι
να εκφράζουν παράπονα και να διαµαρτύρονται, δεν θέλουµε να
πει κανείς ότι η αντιπολίτευση δεν σας προειδοποίησε όταν γι-
νόταν η συζήτηση στη Βουλή. 

Στην πράξη, θεωρούµε ότι όλες αυτές οι διακηρύξεις στο νο-
µοσχέδιο είναι γενικόλογες και αόριστες και γι’ αυτό δεν πρόκει-
ται να εφαρµοστούν. 

Κατ’ αρχάς, τι σηµαίνει «να µεριµνούν για τον καθηµερινό κα-
θαρισµό των κοινόχρηστων χώρων της αρµοδιότητάς τους όπως
προβλέπει το άρθρο 14;» Αυτό σηµαίνει να µαζεύονται µόνο οι
σακούλες και τα µπουκάλια ή να καθαρίζονται και τα αποτσίγαρα
κάτω από την άµµο και να µην χύνονται τα σαπούνια και τα σαµ-
πουάν στις παραλίες, (γιατί προβλέπεται να υπάρχουν και ντους
για τους λουόµενους;) Και ποιος φορέας και µε ποια γνώση θα
κρίνει αν η χρήση της παραλίας έχει -και διαβάζω από το νοµο-
σχέδιο- «προκαλέσει αλλοίωση της φυσικής του µορφολογίας
και των βιοτικών του στοιχείων», όπως αυτό ορίζει; Αυτά χρει-
άζονται διεξοδική επιτήρηση και εξειδικευµένη γνώση οικοσυ-
στηµάτων, την οποία δεν διαθέτουν πολλοί δήµοι. 

Το έβδοµο ζήτηµα αφορά τις επιφυλάξεις µας για τις µεθό-
δους ελέγχου και επιτήρησης που προτείνει το νοµοσχέδιο για
όσους παραχωρησιούχους δεν συµµορφώνονται µε τις συµβά-
σεις παραχώρησης. Αναφερθήκαµε επανειληµµένως στα σύγ-
χρονης τεχνολογίας συστήµατα καταγγελιών που θα
χρησιµοποιούν κωδικούς QR, µε τους οποίους η καταγγελία θα
αναρτάται αυτόµατα στην ιστοσελίδα της κτηµατικής υπηρεσίας
του δηµοσίου και του οικείου δήµου, σύµφωνα µε το άρθρο 16.
Έχουµε ήδη διατυπώσει σοβαρές επιφυλάξεις για την κακή στε-
λέχωση και ανεπαρκή εκπαίδευση του προσωπικού των αρµό-
διων υπηρεσιών που θα λαµβάνουν τις καταγγελίες, κάτι που
θεωρούµε ότι αναγνωρίστηκε και από τον Υπουργό στην πρώτη
συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής. 

Θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο και η συνοδευτική έκθεση του
Λογιστηρίου του Κράτους θα έπρεπε να αναφέρονται συγκεκρι-
µένα στις προβλέψεις κατάλληλης στελέχωσης των υπηρεσιών,
ώστε αυτές να κινούνται άµεσα µετά την υποβολή καταγγελιών.
Τίποτα τέτοιο, όµως, δεν υπάρχει. Κανένα σύστηµα αυστηροποί-
ησης των ελέγχων δεν έχει το παραµικρό νόηµα αν δεν προβλέ-
πει συγκεκριµένο αριθµό αύξησης των ελεγκτών και διαδικασία
εκπαίδευσής τους. 

Δεδοµένου ότι το νοµοσχέδιο δεν προβλέπει τίποτα γι’ αυτό,
συµπεραίνουµε µε λύπη ότι η υψηλής τεχνολογίας διαδικασία
καταγγελιών και ελέγχων µε µη επανδρωµένα αεροπλάνα και δο-

ρυφορικές λήψεις θα είναι τελικά εικονική, αφού η πληθώρα των
στοιχείων που θα φτάνουν στις αρµόδιες υπηρεσίες µέσω της
υψηλής τεχνολογίας δεν θα υπόκεινται άµεσης και κατάλληλης
επεξεργασίας. Επιπλέον, το γεγονός ότι η διαδικασία ελέγχων,
σύµφωνα µε το άρθρο 17, προβλέπει τη συµµετοχή έξι διαφορε-
τικών φορέων, της ΑΑΔΕ, της οικονοµικής αστυνοµίας, των ει-
σαγγελέων, της ΕΤΑΔ, της κτηµατικής υπηρεσίας και των δήµων,
χωρίς να ξεκαθαρίζει τι αρµοδιότητες θα έχει η κάθε µία από
αυτές τις υπηρεσίες και τους φορείς στη διαδικασία ελέγχου,
είναι ενδεικτική του γεγονότος ότι δεν υπάρχει αυστηρό πλαίσιο
ελέγχου των δραστηριοτήτων των εταιριών που θα εκµεταλ-
λεύονται τις παραλίες. 

Η όγδοη επιφύλαξή µας αφορά τη µείωση των προστατευόµε-
νων περιοχών στα Δωδεκάνησα. Για ιστορικούς λόγους, που επι-
στρέφουν στην εποχή της ιταλοκρατίας, ισχύει στα Δωδεκάνησα
ένα καλύτερο καθεστώς προστασίας του αιγιαλού και των παρα-
λιών το οποίο, πράγµατι, διαφέρει από την υπόλοιπη Ελλάδα. Η
κατάργησή του, όµως, µε το νοµοσχέδιο αυτό µειώνει ακόµη πε-
ρισσότερο τον περιβαλλοντικά προστατευόµενο χώρο που ίσχυε
ως τώρα. Πρόκειται για µία αλλαγή που θεωρούµε ότι θα βλάψει
την αειφορία στις παραθαλάσσιες ζώνες των Δωδεκανήσων. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να συνοψίσω µε τις εξής παρατηρήσεις:
Το νοµοσχέδιο αυτό περιέχει και άλλες διατάξεις, αρκετές, που
δεν σχετίζονται µε την εκµετάλλευση των παραθαλάσσιων πε-
ριοχών και οι οποίες, δυστυχώς, δεν υποβλήθηκαν στη διαδικα-
σία διαβούλευσης και θα αναφερθώ σε αυτές στην δευτερολογία
µου. Αναφορικά, όµως, µε τον πυρήνα του νοµοσχεδίου, που
αφορά την εκµετάλλευση των παραθαλάσσιων περιοχών, θα
ήθελα να κάνω το εξής καταληκτικό σχόλιο: Το νοµοσχέδιο δεν
εισάγει ένα κανονιστικό πλαίσιο για την ανάσχεση της διάβρω-
σης του παράκτιου χώρου και την αντιµετώπιση της κλιµατικής
αλλαγής. Αυτό ορθώς επισηµαίνουν οι οκτώ περιβαλλοντικές ορ-
γανώσεις στην έκθεσή τους για το νοµοσχέδιο που προανέφερα. 

Η δική µας διαπίστωση, από την πλευρά της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας είναι ότι για µια ακόµη φορά η Κυβέρνηση χάνει µια ευκαιρία
για να λάβει µέτρα αντιµετώπισης της κλιµατικής αλλαγής, ενώ
µπορεί αυτήν τη στιγµή να το κάνει. Η κλιµατική αλλαγή δεν
έπεσε από τον ουρανό. Η αδιαφορία για την αειφορία των παρα-
λιών µας, στο όνοµα του γρήγορου κέρδους, είναι ένας από τους
σηµαντικούς παράγοντες που τη δηµιουργεί. Όπως σας εξηγή-
σαµε λεπτοµερώς -και εµείς και πολλοί άλλοι- το ίδιο γρήγορο
κέρδος, στο όνοµα του µη βιώσιµου υπερτουρισµού, πραγµατο-
ποιεί η Κυβέρνηση και µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Γι’ αυτό, όταν θα έχουµε ξανά καταστροφικές πληµµύρες και
πυρκαγιές, όπως το περασµένο καλοκαίρι, σας παρακαλούµε να
µην υποτιµάτε τη νοηµοσύνη του λαού αρχίζοντας πάλι να ρητο-
ρεύετε για την κλιµατική κρίση και την αδυναµία µας να καταλά-
βουµε -εµείς στην Αντιπολίτευση- ότι η κλιµατική κρίση είναι αυτή
που ευθύνεται για τις καταστροφές στη Θεσσαλία, στον Έβρο,
στην Εύβοια, και στη ρόδο. Στην κλιµατική κρίση συµβάλλετε και
εσείς µε αυτές τις µη βιώσιµες πολιτικές σας. Όµως, θυµάστε
την κλιµατική αλλαγή µόνο όταν γυρεύετε απελπισµένα κάποιο
άλλοθι για την αδυναµία του κρατικού µηχανισµού να διαχειρι-
στεί τις φυσικές καταστροφές. 

Εµείς σας λέµε να θυµάστε την κλιµατική αλλαγή όταν ακόµη
έχετε την ευκαιρία να την αντιµετωπίσετε, όπως συµβαίνει µε
αυτό το νοµοσχέδιο. Ωστόσο, επιλέγετε να µην το κάνετε. Όταν,
όµως, η φύση αρχίσει πάλι να εκδικείται, φοβόµαστε ότι θα είναι
πολύ αργά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κω. 
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Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος, Πρόεδρος της
Ελληνικής Λύσης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν θα ήθελα να αναφερθώ στο νοµοσχέδιο και την κατάρ-
γηση της ζώνης προστασίας των ακτών µας, κύριε Υπουργέ. Τα
είπε πολύ καλά ο εισηγητής µας και θα τα πουν και οι υπόλοιποι
συνάδελφοι της Ελληνικής Λύσης. 

Θα ήθελα να ξεκινήσω απευθείας από τα Τέµπη. Για εµάς,
κύριε Θεοχάρη, η σηµερινή µέρα είναι, όχι µέρα θλίψης, αλλά
µέρα οργής. Και λέω µέρα οργής γιατί όταν ήρθα εδώ δύο µέρες
µετά το δυστύχηµα των Τεµπών, το έγκληµα των Τεµπών, κάποιοι
δεν ήταν εδώ µέσα. Και ανέφερα όλα όσα σήµερα λέγονται και
γράφονται και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
τα έλαβαν καθόλου σοβαρά υπ’ όψιν τους. 

Όταν µίλησα για έκρηξη από ξυλόλιο, κάποιοι γελούσαν. Όταν
έλεγα ότι η εµπορική αµαξοστοιχία µετέφερε εύφλεκτο υγρό, κά-
ποιοι σιωπούσαν. Όταν τους είπα ότι το πρόβληµα δεν είναι µόνο
ο κλειδούχος σταθµάρχης στη Λάρισα, αλλά και το λαθρεµπόριο
που γίνεται από τον ΟΣΕ, κάποιοι το κουκούλωναν. Ξεχάσατε το
Μπράλο πολλοί εδώ µέσα. Υπάρχει µια δικογραφία και άλλες
τρεις δικογραφίες που αναφέρονται στον ΟΣΕ. 

Ένα από τα µεγαλύτερα κύτταρα λαθρεµπορίου στη χώρα
είναι η ιταλική εταιρεία αυτή, που εδώ και χρόνια κάνει λαθρεµ-
πόριο και το κατήγγειλα εδώ µέσα. Το είπα. Αλλά να περιµένω
εγώ από τους υπηρέτες των ολιγαρχών, των καπιταλιστών λη-
στών, των εργολάβων των εθνικών οδών, να βάλουν φυλακή τους
υπαίτιους του εγκλήµατος, είµαι βέβαιος ότι δεν θα γινόταν ποτέ.
Τα είχα πει. 

Και εδώ θέλω να πω ότι αυτοί που εκτροχίασαν τη χώρα εδώ
και δεκαετίες είναι οι υπεύθυνοι για τον εκτροχιασµό και τη σύγ-
κρουση αυτών των αµαξοστοιχιών και έχουν υπευθυνότητα όλοι
για τους νεκρούς. Δηλαδή, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ
έχουν υπευθυνότητα για το έγκληµα των Τεµπών και θα το απο-
δείξω πλέον µε στοιχεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ας µάθουν τα νέα παιδιά που µας παρακολουθούν από τα

θεωρεία σήµερα, τι ακριβώς συνέβη. 
Ποιος δεν θέλει να λειτουργεί ο σιδηρόδροµος στην Ελλάδα;

Αναρωτηθείτε οι Βουλευτές, είστε εκπρόσωποι του ελληνικού
λαού. Ποιος δεν θέλει να λειτουργεί ο σιδηρόδροµος σωστά; Το
έχετε σκεφτεί; 

Κύριε Υπουργέ, το έχετε σκεφθεί; Είµαστε η µοναδική χώρα
στην Ευρώπη που δεν έχει σιδηρόδροµο. Ποιον βολεύει να µην
λειτουργεί ο σιδηρόδροµος; Θα σας πω εγώ. Σε αυτούς που εκ-
µεταλλεύονται τις εθνικές οδούς, γιατί παίρνουν λεφτά από τα
διόδια και όχι µόνο. Ποιοι κάνουν τα έργα του σιδηροδρόµου
στην Ελλάδα; Οι ίδιοι οι κατασκευαστές. Αυτοί που έχουν τον
δρόµο τον παράλληλο, έχουν και το τρένο. Άρα να χάσουν λεφτά
οι άνθρωποι; Δεν θα τον κάνουν ποτέ τον σιδηρόδροµο. 

Ποιοι εκµεταλλεύονται, λοιπόν, τον κακό σιδηρόδροµο; Οι λα-
θρέµποροι.  Υπάρχει δικογραφία για το Μπράλο εδώ επτά - οκτώ
χρόνια και είναι στα αρχεία, ναι ή όχι; Για το λαθρεµπόριο, τον
εκτροχιασµό που είχε γίνει στο Μπράλο υπάρχει; Σας τα είχα πει
εδώ. Εδώ ήµουν και τα έλεγα από τότε. Κανείς δεν µε στήριξε
τότε. Κανείς δεν µίλησε. Και εάν δεν το πιστεύετε πολλοί από
εσάς, έχω µπροστά µου την πρώτη ερώτηση που κατέθεσα -προ-
σέξτε, την πρώτη- τη δεύτερη µέρα, στις 3 Μαρτίου, δηλαδή την
επόµενη µέρα. Και ακούστε, ερωτώ: Να διευκρινιστεί το φορτίο
που µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία που εµπλέκεται στη σύγ-
κρουση τρένων. Δύο µέρες µετά κατέθεσα ερώτηση. Κανείς δεν
µε βοήθησε εδώ µέσα. Με µηδένισαν όλοι. Εκείνα τα ανθελληνικά
Hoaxes -στο «µαγαζί» του κ. Μητσοτάκη- του Αλικάκου έβγαλε
ψευδή τη δήλωσή µου, ψευδές και το µπάζωµα, για να µε διασύ-
ρει. Με διέσυραν επί ένα µήνα. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την ερώτηση που έκανα τότε.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-

τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Δεύτερη ερώτηση. Όταν βρέθηκε εύφλεκτο πλέον φορτίο στις

στολές των πυροσβεστών, το λέω ξανά µέσα στη Βουλή και κα-
ταθέτω ξανά ερώτηση. Απαντήσεις δεν πήρα ποτέ. 

Και αυτή την ερώτηση την καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όταν, λοιπόν, τα λέγαµε εδώ µέσα, πού ήσασταν όλοι εσείς,
που σήµερα κλαίτε µε µαύρο δάκρυ για το δυστύχηµα; Και είναι
και κάτι άλλο, που κανείς δεν το λέει. Δεν είναι πενήντα επτά οι
νεκροί, κάνετε λάθος. Από τη Λάρισα µπήκε κόσµος χωρίς εισι-
τήριο. Το καταγγέλλουν οι ίδιοι οι υπάλληλοι του ΟΣΕ. Δεν ξέ-
ρουµε πόσοι είναι οι νεκροί. Μπήκαν λαθροµετανάστες,
µετανάστες, πρόσφυγες, οι οποίοι ήθελαν να πάνε στη Θεσσα-
λονίκη. Γνωστή ιστορία είναι αυτή. Αυτοί δεν έχουν ψυχές; Οι φι-
λάνθρωποι εδώ µέσα! Κανείς δεν ρώτησε. Και δεν το λέω, γιατί
έχω, εάν θέλετε, ένα προσωπικό θέµα, διότι έχασα τον καλύτερό
µου φίλο µέσα στο τρένο. Όχι, αλλά γιατί είµαστε υποχρεωµένοι
ως ελληνικό Κοινοβούλιο να προστατεύσουµε τη ζωή των Ελλή-
νων από εγκληµατική αµέλεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εγώ σας έδωσα τους ηθικούς αυτουργούς. Βγαίνει η έκθεση

και είναι καταπέλτης. Το λέω µετά από έναν µήνα. Σας λέω ότι
είναι παραπάνω τα βαγόνια, ότι κάτι δεν πάει καλά, ότι έχουν πα-
ραπάνω βαγόνια η εµπορική αµαξοστοιχία και επιβατική αµαξο-
στοιχία, ότι δεν είναι αυτά τα βαγόνια. Πήρα την έκθεση. Τρία
βαγόνια χάθηκαν. Το λέει η σηµερινή έκθεση. Τρία βαγόνια είναι
χαµένα, δεν ξέρουν πού είναι. Τρία! Όχι ένα, όχι δύο, αλλά τρία! 

Σας το είχα πει και εδώ τότε. Κανείς από εσάς δεν µε βοήθησε.
Όχι εµένα, αλλά δεν βοήθησε την αλήθεια για να αποκαλύψουµε
τους εγκληµατίες. Αυτή η πραγµατικότητα. Και λυπάµαι που το
λέω!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, στο χειρότερο από όλα. 
Δυστυχώς, σήµερα άκουσα τον Έλληνα Πρωθυπουργό να

κάνει δήλωση. Τη διαβάζω αυτούσια: «Μια τέτοια µέρα η θλίψη
δεν βαφτίζεται µε κοµµατικό χρώµα». Αυτό είπε ο Έλληνας Πρω-
θυπουργός. Εγώ θα σας το πω, σε εσάς τους νεοδηµοκράτες
Βουλευτές. Όταν η Κυβέρνησή σου έχει βαµµένα τα χέρια της
µε κόκκινο αίµα από την εγκληµατική σου αµέλεια δεν δικαιούσαι
να οµιλείς για χρώµα και για αίµα. Το καταλαβαίνει; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχει καταλάβει ο Πρωθυπουργός τι έγκληµα έχει κάνει; Δεν

δικαιούσαι διά να οµιλείς! Σωπαίνεις, δεν µιλάς.
Σας το λέω, δεν είναι µόνο το έγκληµα που έγινε στα Τέµπη.

Σας κατηγορώ στη Νέα Δηµοκρατία ότι κάνετε προσπάθεια συγ-
κάλυψης του εγκλήµατος, για να προστατεύσετε τους ολιγάρχες
φίλους σας και «κολλητούς» σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και σας κατηγορώ µε στοιχεία. Εάν δεν τα έλεγα τη δεύτερη

µέρα, να µου λέγατε «λες ό,τι θέλεις τώρα». Τα είπα, όµως.
Θα σας πω και κάτι χειρότερο τώρα. Δεν θέλω να σας τρο-

µάξω, όχι, αλλά θέλω να αφυπνίσω µερικούς εδώ µέσα. Έχω κα-
ταγγελία της Ένωσης Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας. Τα
µέτρα για τα αεροδρόµιά µας δεν υπάρχουν. Ο όγκος των πτή-
σεων δεν επαρκεί. 

Καταθέτω την ανακοίνωση στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος  καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δηλαδή, πέρα από τα Τέµπη και το δυστύχηµα εκεί, κινδυ-
νεύουµε µε δυστύχηµα στον αέρα. Το λέω στη Βουλή. Το έχω
ξαναπεί και πριν από τρεις µήνες και το ξαναφέρνω τώρα εδώ,
µήπως ξυπνήσει ο Πρωθυπουργός και αφήσει τα λόγια. Θα
έχουµε δυστύχηµα στον αέρα, σας λέω. Και δεν είναι δικά µου
λόγια. Σας βάζω την ανακοίνωση, την επίσηµη, στο δελτίο Τύπου.
Γιατί; Διότι, λέει, υπάρχουν νέα positions, νέες θέσεις που έρχον-
ται για αφίξεις αεροσκαφών, µε πολύ µεγάλο αριθµό αεροσκα-
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φών και επειδή η ιδιωτική εταιρεία, που αγαπάει η Νέα Δηµοκρα-
τία τόσο πολύ, δεν θέλει να αυξήσει τα έξοδά της -λογικό είναι,
ιδιωτική εταιρεία είναι- κινδυνεύουν ανθρώπινες ζωές. Δεν τα
βλέπει ο πύργος ελέγχου. Το καταλαβαίνετε; Και σταµατώ εδώ,
γιατί θα µου πουν οι νεοδηµοκράτες τώρα τα γνωστά τους, τα
λαϊκίστικά τους: «Έχουµε τουρισµό, αυτά που λες είναι επικίν-
δυνα». Επικίνδυνος είναι αυτός που δεν µπορεί να δώσει λύση
στο πρόβληµα. Αυτή είναι η άποψη µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν εδώ έχουµε το εξής οξύµωρο. Έχουµε από τη µία ένα

κόµµα, το οποίο είναι υπόλογο µέσα από τη δολοφονική του αµέ-
λεια να χάσουµε εκατόν δύο νεκρούς στο Μάτι και από την άλλη,
ένα άλλο κόµµα, που είναι υπόλογο για πενήντα επτά νεκρούς,
να ερίζουν για το ποιος µπορεί να κυβερνήσει τη χώρα. Κανένας
από εσάς! Δεν µπορείτε να κυβερνήσετε, είστε ανίκανοι και επι-
κίνδυνοι, γιατί είστε αποτυχηµένοι.

Είµαι εκνευρισµένος! Μια φορά θέλω να δω έναν Πρωθυ-
πουργό να πει «Πραγµατικά, έκανα λάθος, παίρνω κεφάλια, ρε
παιδί µου». Παίρνω κεφάλια! Δεν λέω ότι φταίει ο Πρωθυπουρ-
γός ο ίδιος, δεν µπορεί να φταίει µόνο ο στρατηγός, αλλά πάρτε
κεφάλια λοχαγών και συνταγµαταρχών! Δεν γίνεται αλλιώς. Γι’
αυτό λέµε ότι, για εµάς, στις 9 Ιουνίου είναι η ηµέρα όπου θα
ανατραπεί το σάπιο πολιτικό προσωπικό της χώρας, το υπό-
δουλο στους ολιγάρχες. Στις 9 Ιουνίου είναι η αφετηρία της επα-
νελλήνισης και της ανάκαµψης της ελληνικής κοινωνίας. 

Πάµε στα πανεπιστήµια. Θα κάνω ακροθιγώς µια αναφορά.
Εµείς είµαστε εναντίον αυτού του νόµου που φέρνει η Κυβέρ-
νηση. Είµαστε κάθετα εναντίον. Θέλετε επιχείρηµα; Διότι κανέ-
νας νόµος που επιτρέπει λειτουργία ξένων πανεπιστηµίων στην
Ελλάδα δεν µπορεί να απαγορεύσει ίδρυση τουρκικού πανεπι-
στηµίου στη χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πρώτον, για εθνικούς λόγους είµαστε εναντίον. Δεύτερον,

γιατί πίσω από την εταιρεία -και κανείς τολµά να τα πει αυτά-,
πίσω από το πανεπιστήµιο, είναι η «CVC». Γιατί δεν µιλάει κανείς
για τη «CVC»; Είναι η εταιρεία που λεηλατεί τη χώρα. Η «CVC»
τη λεηλατεί τη χώρα, έχει πάρει τα πάντα, ό,τι κινείται και µόλις
είχε την πρόθεση να κάνει ιδιωτικό πανεπιστήµιο, έτρεξε η Νέα
Δηµοκρατία να υλοποιήσει την πρόθεση αυτού του κερδοσκοπι-
κού fund, κορακιών δηλαδή. Αυτούς υπηρετεί η Νέα Δηµοκρατία,
τα κοράκια που λεηλατούν τη χώρα. Αυτό το ανάχωµα θα το στή-
σουµε εµείς, για να σταµατήσουµε τη λεηλασία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να σας πω και κάτι άλλο; Αφού θέλετε να κάνετε ιδιωτικά πα-

νεπιστήµια, τι πρέπει να κάνει ο νοικοκύρης, αυτός που θέλει να
νοικοκυρέψει το κράτος; Φτιάχνει πρώτα τα δηµόσια, τα φτιάχνει
να είναι άξια λόγου και µετά συζητάµε για τα ιδιωτικά, εάν θέ-
λετε. Φτιάξτε τα δηµόσια πανεπιστήµια! Τα δηµόσια πανεπιστή-
µια φτιάξτε τα τώρα για τους φτωχούς και µετά από διάλογο, εάν
θέλετε, κάντε τα ιδιωτικά για τους πλούσιους φίλους σας. Τώρα
όµως, διάλογος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Στην Κύπρο, κύριε Θεοχάρη, τι γίνεται; Γιατί το ψέµα το κάνατε

επιστήµη όχι εσείς µόνο, όλη η Κυβέρνησή σας. Ακούτε τον Πιερ-
ρακάκη. Δικός σας σύντροφος ήταν, ΠΑΣΟΚ δεν ήταν και αυτός;
Μπράβο, να τον χαίρεστε! Σηµιτικοί πασόκοι όλοι.

Καλά, εσείς οι νεοδηµοκράτες δεν στεναχωριέστε λίγο, βρε
παιδιά; Να είναι όλοι στα έδρανα ΠΑΣΟΚ, Σηµίτης και εσείς να
είστε από κάτω, να τους χειροκροτάτε; Σηµίτης, ΠΑΣΟΚ, χειρο-
κρότηµα οι σηµιτικοί όλοι εδώ από κάτω στους Υπουργούς. Λέω
τώρα: Σηµιτικό ΠΑΣΟΚ. Άλλο το ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπαν-
δρέου και άλλο το ΠΑΣΟΚ του Σηµίτη. Καµµία σχέση δεν έχουν
αυτά τα δύο σχήµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άκουσα τον κ. Πιερρακάκη να λέει το εξής αµίµητο: Και στην

Κύπρο έχουν ιδιωτικά πανεπιστήµια. 
Έτσι δεν είπε, κύριε Θεοχάρη; Έχει πολιτικό αλτσχάιµερ ο ση-

µιτικός Πιερρακάκης. Στην Κύπρο έκαναν δύο χρόνια διάλογο.
Εσείς κάνατε διάλογο; 

Όχι, κύριοι. Εσείς είστε «αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν». Είτε
σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει, πάτε στη δαµόκλειο σπάθη, στη

λαιµητόµο. Και τι λέτε; Είστε υπέρ ή κατά; Επαναλαµβάνω: Είστε
υπέρ ή κατά; Όχι, δεν είµαστε ούτε υπέρ ούτε κατά; Είµαστε
υπέρ της απλής λογικής, της κοινής λογικής. 

Φτιάχνουµε πρώτα τη βάση και µετά πάµε στο ρετιρέ, κύριε
Θεοχάρη. Φτιάχνουµε πρώτα το δηµόσιο πανεπιστήµιο και µετά
πάµε στο ρετιρέ, που είναι το ιδιωτικό, γιατί από το ρετιρέ έχετε
µάθει όλοι σας να βλέπετε τους Έλληνες, από ψηλά. Ως νεό-
πλουτοι πολλοί εξ υµών της Νέας Δηµοκρατίας, των υπολοίπων
κοµµάτων, βλέπουµε αφ’ υψηλού τους πολίτες. Δεν είναι έτσι.

Πρέπει να είµαστε κοντά στον πολίτη, δίπλα στον Έλληνα,
δίπλα στο πρόβληµά του για να αλλάξει Ελλάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα πω άλλη µια απόδειξη του πόσο επικίνδυνη είναι αυτή η

Κυβέρνηση. Εστάλη ένα e-mail προχθές στον κ. Χήτα από τον
Υπουργό, τον κ. Αυγενάκη. Ήταν ευγενέστατος  ο άνθρωπος. Να
είναι καλά εκεί που είναι. Παλεύει τώρα, λέει. Έτσι είναι. Αν φτά-
σεις στο παρά ένα, θα παλεύεις. Και έστειλαν και τη µεγάλη εφε-
δρεία, τον Μητσοτάκη, να µας λύσει τα αγροτικά ζητήµατα.
Πάντως είναι πιο έµπειρος ο Πρωθυπουργός από τον κ. Αυγε-
νάκη. Ο Πρωθυπουργός έχει και κάποιες ελιές και παίρνει και
επιδοτήσεις, αν χρειαστεί. 

Πάµε, όµως, στην ουσία. Ποια είναι η ουσία; Είχαµε µια ΚΑΠ
τετρακοσίων πενήντα σελίδων. Η ΚΑΠ ξέρετε πώς βγαίνει; Να
µάθει ο ελληνικός λαός και οι αγρότες. Δεν στη δίνουν έτοιµη οι
Ευρωπαίοι, γιατί λέει ψέµατα η Κυβέρνηση. Τι λέει; Είναι από-
φαση της Ευρωπαϊκής Ενώσεως. Όχι, η ΚΑΠ βγαίνει και µετά
είσαι υποχρεωµένος να στείλεις τη δική σου έκθεση για να στο
εγκρίνουν.

Η έκθεση η δική µας ξέρετε από ποιον έγινε; Από πολιτικό µη-
χανικό. Η έκθεση για την ελληνική αγροτική οικονοµία έγινε από
πολιτικό µηχανικό. Πόσο σοβαρή είναι αυτή η Κυβέρνηση; Πόσο
σοβαρό είναι αυτό; Και τώρα ο κ. Αυγενάκης ζητάει από τα Κόµ-
µατα να στείλουν λέει- τις προτάσεις τους.

Σταθείτε, ρε παιδιά. Από το 2019 λέω εγώ να συγκαλέσει ο
Πρωθυπουργός εµπειρογνώµονες από όλα τα κόµµατα, να ενώ-
σουµε δυνάµεις για την πατρίδα και την Ελλάδα και να κάνουµε
ένα κυβερνητικό αγροτικό, κτηνοτροφικό, µελισσοκοµικό και αλι-
ευτικό πρόγραµµα. Το είχα πει από το 2019 και κοροϊδεύατε όλοι
εδώ µέσα. Τώρα αφού πήγατε το πλοίο στα βράχια, «σώστε µας,
σώστε µας». Δεν σας σώζει ούτε ο Θεός µε αυτά που κάνατε, όχι
εµείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και η αλήθεια ποια είναι; Θα βρεθούν λεφτά από την Ευρω-

παϊκή Ένωση για µια φορά. Το είπε ο Υπουργός Εξωτερικών της
Γαλλίας: «Θα βρούµε λεφτά για µια φορά». Γιατί λέει για µια
φορά; Να σας πω εγώ. Γιατί φοβούνται την ηµέρα της 9ης Ιουνίου
που θα αλλάξει η Ευρώπη. Θα έρθουν οι πατριωτικές, υγιείς δυ-
νάµεις, αυτές που µπορούν να αλλάξουν την Ευρώπη από την
κακή τους πορεία που πηγαίνει στα βράχια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και προκειµένου να έχουν αντίδραση από τους αγρότες, τους

κτηνοτρόφους, τους αλιείς και τους µελισσοκόµους οι Ευρω-
παίοι τύπου Μακρόν, που ακόµη τρέχει από το κυνήγι από τους
αγρότες, ενώ οι δικοί µας αγρότες ήρθαν και έκαναν εδώ παρέ-
λαση, οι συνδικαλιστές της Νέας Δηµοκρατίας. Το είπε και ο
Πορτοσάλτε. Τι είπε; Την οργάνωση του συλλαλητηρίου -λέει-
την έκανε η Νέα Δηµοκρατία, η Κυβέρνηση. 

Αυτοί είναι οι αγρότες που θέλουν να διεκδικήσουν; Ο αγρότης
διεκδικεί µέχρις εσχάτων. Πάει στο Μαξίµου, αποκλείει το Μαξί-
µου µέχρι να υλοποιήσει ο Πρωθυπουργός τα δίκαια αιτήµατά
του. Αλλιώς είναι εντολοδόχος αυτός ο αγρότης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, να αποδείξω πόσο επικίνδυνοι είστε για την ελ-

ληνική αγροτική οικονοµία. 
Ακούω τον Έλληνα Πρωθυπουργό να λέει συνεχώς, κύριε Θε-

οχάρη, ότι πρέπει η Ουκρανία να µπει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Έτσι δεν λέτε; Είστε «εγκληµατίες» και θα σας εξηγήσω γιατί.
Όταν µια χώρα εισέρχεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σηµαίνει ότι
από τις επιδοτήσεις αυτές δικαιούται αυτή η χώρα που θα µπει
το ποσοστό της. Σηµαίνει ότι το φθηνό αγροτικό προϊόν της Ου-
κρανίας που παράγεται µε πολύ χαµηλότερο κόστος θα είναι αν-
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ταγωνιστικό του ελληνικού. Δολοφονεί ακόµη και µε αυτό ο Πρω-
θυπουργός για το συµφέρον των Αµερικανών τον ελληνικό αγρο-
τικό, κτηνοτροφικό, µελισσοκοµικό, αλιευτικό κόσµο. Εάν µπει η
Ουκρανία, η  Ελλάδα θα χάσει το 64,7% των επιδοτήσεων. Το ξέ-
ρετε αυτό; Το έχετε ψάξει; Η έκθεση της Κοµισιόν είναι αυτή. 

Όµως, θα έρθει µετά η επόµενη Κυβέρνηση, που µπορεί να
είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, µπορεί να είναι κάποιος άλλος εδώ
µέσα -είµαστε βέβαιοι ότι αν ο ελληνικός λαός σκεφτεί σοβαρά,
θα είναι η Ελληνική Λύση- και θα πάρει στα χέρια του αυτό και
θα δει τι πάθαµε εδώ, τι έγκληµα έκαναν οι προηγούµενοι και θα
πάει φαύλος κύκλος. Όταν ο Υπουργός θέλει να µπει η Ουκρανία
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σηµαίνει λιγότερα χρήµατα για την Ελ-
λάδα. Εµείς λέµε όχι η Ουκρανία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όχι λι-
γότερα χρήµατα στην Ελλάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ποιος υπηρετεί το εθνικό συµφέρον; Ας το αποκαλύψει και ας

το ανακαλύψει ο Έλληνας.
Πάµε στα καλύτερα. Ο κ. Αυγενάκης δεν πήγε για να βοηθήσει

τους αγρότες Πήγε για να αποµπλέξει τα δεκαέξι χιλιάδες ΑΦΜ.
Έχουν δεσµευτεί δεκαέξι χιλιάδες ΑΦΜ για αγροτικές επιδοτή-
σεις µεταξύ αυτών και η Λίστα Βάρρα µε περίπου τέσσερις χι-
λιάδες ΑΦΜ που είχαν βοσκοτόπια -ξέρω εγώ;- στην Εύβοια,
στην Κέρκυρα και ήταν στην Κρήτη. Πάει να εξυπηρετήσει τους
δικούς του κολλητούς και όχι τον έρηµο τον αγρότη, τον κτηνο-
τρόφο, τον αλιέα και τον µελισσοκόµο. Αυτό δεν λέγεται πολι-
τική. Αυτό λέγεται κοµµατική τύφλωση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν θέλω να δώσω παραδείγµατα της κλοπής που γίνεται

από τις επιδοτήσεις. Θα δώσω ένα µόνο που µου είπε αγρότης.
Είναι το εξής: Πηγαίνεις σε µια αντιπροσωπεία να αγοράσεις ένα
τρακτέρ τόσων ίππων. Πόσο κάνει µε το πρόγραµµα; Ρωτάει ο
αγρότης. Του απαντούν 55 χιλιάρικα και χωρίς επιδότηση 38. 

Καταλάβατε τι σας λέω, κύριοι συνάδελφοι; Με επιδότηση
κάνει 55 χιλιάρικα, χωρίς επιδότηση 38. Πληρώνει, λοιπόν, 38
από την τσέπη του ντούκου και φεύγει. Ποιος θα πάρει την επι-
δότηση την παραπάνω; Για πείτε µου εσείς. Τα ίδια συµβαίνουν
και µε τους ηλιακούς θερµοσίφωνες. Η επιδότηση είναι 800 και
500 κανονικά. 

Ποιον κοροϊδεύετε, ποιους κοροϊδεύετε, κύριε Θεοχάρη; Είναι
δυνατόν οι απατεώνες να βγάζουν λεφτά στην πλάτη του ελλη-
νικού λαού; Ούτε αυτό δεν µπορείτε να ελέγξετε; Όµως, πώς θα
ελέγξετε τον απατεώνα όταν είναι κολλητός και βαποράκι του
κόµµατος; Γιατί αυτοί λυµαίνονται το κρατικό χρήµα, όχι ο αγρο-
τάκος, όχι ο ιδιωτικός υπάλληλος, όχι ο δηµόσιος υπάλληλος,
όχι τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, όχι ο εργαζόµενος, όχι ο συντα-
ξιούχος, αλλά τα κοράκια που ταΐζουν οι νεοδηµοκράτες και όλοι
όσοι κυβέρνησαν. 

Και να πούµε και το εξής: Έχετε µια µανία µε τη Μακεδονία,
κύριε Θεοχάρη. Δεν είναι προσωπικό, γιατί αν δεν υπήρχατε
εσείς και το Ποτάµι, δεν θα είχαµε την επαίσχυντη Συµφωνία των
Πρεσπών. Όµως, αφήστε το αυτό. Τώρα δεν είναι της παρούσης.

Πήγατε και κάνατε ένα Flyover, κύριε Θεοχάρη. Εγκληµατή-
σατε εις βάρος της Θεσσαλονίκης. Κανένας δεν µιλάει εδώ µέσα.
Αποφάσισε η Κυβέρνηση να κάνει τερµατικό σταθµό υγροποι-
ήσεως µέσα στον Θερµαϊκό. Εκεί που βλέπουµε την παραλία, δη-
λαδή, θα δούµε ένα στρόγγυλο πράγµα και θα είναι τερµατικός
σταθµός. Και το χειρότερο είναι ότι αριστερά από τον τερµατικό
σταθµό στήνεται το ΜΕΓΑ φωτοφολταϊκό πάρκο στην Περαία χι-
λιάδων στρεµµάτων µέσα στη θάλασσα. Δόθηκε η άδεια. 

Μα, τι απατεώνες είναι αυτοί που µπλέξαµε; Μες στη θάλασσα
εκεί που κάνει µπάνιο ο κόσµος και είναι παράκτια ακτή δόθηκε
άδεια µέσα στη θάλασσα να κάνετε φωτοβολταϊκό πάρκο µέσα
στον κόλπο τον Θερµαϊκό; Μα, είµαστε µε τα καλά µας;

Μόνο η Ελληνική Λύση θα κατεδαφίσει όλα τα σχέδια αυτά και
η Μακεδονία να το θυµάται στις επόµενες εκλογές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ντροπή! Πού είναι οι κολλητοί της Νέας Δηµοκρατίας, οι Βο-

ρειοελλαδίτες Βουλευτές, να διαµαρτυρηθούν; Ξέρετε πότε δια-
µαρτύρονται. Εγώ θα πω ονόµατα και δεν µε νοιάζει αν
παρεξηγηθούν ορισµένοι. Ο Flyover είναι του Μυτιληναίου, το
φωτοβολταϊκό πάρκο είναι του κ. Βαρδινογιάννη και ο Κοπελού-

ζος τερµατικό, από ό,τι λέγεται στις εφηµερίδες. Γιατί κανένας
δεν µιλάει εδώ µέσα; Τόσο πολύ τους φοβάστε; Μα, τόσο πολύ
φοβάστε τους ανθρώπους; Τι είναι αυτοί; Μπαµπούλες είναι;

Ναι στην επιχειρηµατικότητα. Δίπλα θα σταθούµε σε κάθε επι-
χειρηµατία, αλλά κυρίως ναι στη νοµιµότητα και στο συµφέρον
του ελληνικού λαού. Αυτή είναι η δική µας άποψη. Όποιος δια-
φωνεί να σηκωθεί και να το πει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε στα πράσινα παραµύθια του ΠΑΣΟΚ. Μα, είστε τόσο

ίδιοι, τόσο ίδιοι στη Νέα Δηµοκρατία, στον ΣΥΡΙΖΑ και στο
ΠΑΣΟΚ. Πράσινα παραµύθια: Ανεµογεννήτριες, κλιµατική αλ-
λαγή, αειφόρος ανάπτυξη. Ηλιθιότητες.

Γέµισε η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή.» Ακούστε. Σε όλη την Ελ-
λάδα κάηκαν τα δάση από τις ανεµογεννήτριες και µαθαίνω τώρα
ότι θα πουληθεί η «ΓΕΚ Ενεργειακή», η οποία πήρε λεφτά. Είναι
όλα επιδοτηµένα. Δεν έβαλε φράγκο η εταιρεία, παρά ελάχιστα
ποσά. Τα πήρε µε επιδοτήσεις και θα πουλήσει µε 2,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή» την εταιρεία. 

Δηλαδή, πήραµε τα λεφτά από τα Ταµεία, Ανάκαµψης, ΕΣΠΑ,
κάψαµε τα δάση, κτίσαµε πάνω ανεµογεννήτριες. Η «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ» είναι γνωστή ιστορία, η κ. Σακελλαροπούλου ξέρει καλά,
ξέρει η κ. Σακελλαροπούλου, έτσι;

Και τι κάναµε τώρα; Θα πάρει από τους Καταριανούς 2,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» για µια εταιρεία που έβαλε
ελάχιστα λεφτά. Αν αυτό λέγεται επένδυση, εµείς το λέµε «πλιά-
τσικο», το λέµε «λεηλασία», το λέµε «κλοπή δηµοσίου χρήµατος».
Το λέµε «λήσταρχους Νταβέληδες». Αυτή είναι η αλήθεια. Με
«λήσταρχους Νταβέληδες» δεν συνοµιλούµε, δεν συζητούµε, δεν
συναγελάζουµε και το κυριότερο, τους κυνηγάµε µέχρι τέλους.
Αυτό σηµαίνει σοβαρή κυβέρνηση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή πιέζει ο χρόνος για να κλείνω σιγά σιγά, έχω να πω

τούτο: Σε ένα πράγµα απέτυχε η Κυβέρνηση, σε ένα, κυκλοφό-
ρησαν τα έντυπα κυρίως της «ψευτο-Αριστεράς» -αναφέροµαι
στην «ψευτο-Αριστερά», γιατί υπάρχει και η πραγµατική Αρι-
στερά η οποία είναι εδώ, το ΚΚΕ- για γέννηση και γάµο για οµο-
φυλόφιλα ζευγάρια. Βέβαια, τα έχω εδώ µπροστά µου. Πλέον η
Νέα Δηµοκρατία του «ΛΟΑΤΚΙστάν» έκανε πράξη αυτό το µέγα
γεγονός, για να αλλάξει την κοινωνία, πλέον «άρρεν-άρρεν» και
«γένος-γένος» και δεν ξέρω τι άλλο. Εδώ είναι, θα το καταθέσω
στα Πρακτικά.

Όµως, φτάσαµε στην άλλη την παράνοια. Βέβαια! Θα σας δια-
βάσω κάτι: Δικηγόρος παρ’ Αρείω Πάγω και το λέει για τον κ.
Πάρι Κουκουλόπουλου αυτό, για σας, βέβαια. Δεν είστε ετερο-
φυλόφιλος; Είστε! Ακούστε τι λέει, λοιπόν: Όχι, γιατί µισούν τόσο
πολύ την ετεροφυλοφιλία και το αποδεικνύουν. Δικηγόρος και
µάλιστα δικηγόρος -ακούστε- των ΛΟΑΤΚΙ, ο κ. Σωτηρόπουλος
που έχει σχέση µε αυτό το θέµα. Σας διαβάζω τι λέει: «Οι ετερο-
φυλόφιλες γυναίκες έχουν πλέον συνειδητοποιήσει ότι οι οµο-
φοβικοί άντρες είναι εξαιρετικά επικίνδυνοι για τη σωµατική τους
ακεραιότητα και τους αποφεύγουν. Επιπλέον, τους αποφεύγουν
και επειδή µπορεί να είναι κρυφοοµοφυλόφιλοι». Δηλαδή, για
αυτόν όποιος δεν θέλει τον γάµο οµοφυλοφίλων είναι οµοφοβι-
κός και οι ετερόφυλες γυναίκες, επειδή είναι οµοφοβικός ο
άλλος, δεν τον θέλουν. Τι µου λέτε εδώ; Εδώ είναι µίσος, βγάζει
χολή ο άνθρωπος. Δηλαδή, θα γίνουµε κυνηγηµένοι ετεροφυλό-
φιλοι από αυτούς. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής,
γιατί δεν είναι ένα τυχαίο πρόσωπο, εκπροσωπεί κάποιους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Δική σας ερµηνεία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Όχι, είναι ερµηνεία καθενός που ξέρει ελληνικά. Για
όσους δεν ξέρετε ελληνικά το διαβάζω. Λέει, λοιπόν: «Δηλαδή οι
ετεροφυλόφιλες γυναίκες έχουν πλέον συνειδητοποιήσει ότι οι
οµοφοβικοί άντρες είναι επικίνδυνοι για τη σωµατική τους ακε-
ραιότητα και τους αποφεύγουν. Επιπλέον, τους αποφεύγουν και
επειδή µπορεί να είναι και οµοφοβικοί -άκου κρυφοοµοφυλόφι-
λοι- στο τσουβάλι όλοι, παιδιά! Όσοι είστε ετεροφυλόφιλοι δέρ-
νετε τις γυναίκες σας. Όσοι είστε ετεροφυλόφιλοι είστε και
κρυφοοµοφυλόφιλοι. Σοβαρά µιλάµε; Πού θα πάµε έτσι, ρε παι-
διά; Πού θα πάµε έτσι; Και το καταθέτω και στα Πρακτικά και
αυτό.
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(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Και το χειρότερο από όλα ξέρετε ποιο είναι; Να σας πω εγώ:
Κυνηγάτε κάθε διαφορετική άποψη, κάθε διαφορετική άποψη!
Εκφράζει ρητορική µίσους, το δικαιολογείτε. Αν πω το αντίθετο
εγώ, θα µε πάρετε µε τις πέτρες. Μα, είναι δυνατόν; Ούτε κοινή
λογική δεν υπάρχει εδώ µέσα; Ούτε κοινή λογική; Άκου κρυφοο-
µοφυλόφιλοι όσοι διαφωνούµε! Ωραία, µια χαρά! Εισαγγελέας
δεν υπάρχει εδώ! Δεν είναι ρατσισµός, δεν είναι ρητορική µί-
σους!

Όµως, προλάβατε να επιβάλλετε τριετή αποκλεισµό του Στυ-
λιανού Καρπαθίου, ο οποίος χρησιµοποίησε -µπορεί για κάποι-
ους που δεν πιστεύουν στον Θεό- κάτι από την Καινή Διαθήκη.
Τι είπε; Ακούστε: Μίλησε για άκαρπη συκιά, επικαλούµενος εδά-
φιο της Βίβλου και επειδή επικαλέστηκε το εδάφιο της Βίβλου -
εδώ δεν υπάρχει λογική ερµηνεία, όπως σας βολεύει- τριετή
-ακούστε!- αργία στον Στυλιανό Καρπαθίου. Δηλαδή, εκείνος ο
Βολταίρος -ρε παιδί µου!- έχει κατακρεουργηθεί, τον Βολταίρο
τον κάνατε σουρωτήρι πλέον. Αν δεν συµφωνούν κάποιοι µε
εσάς, είναι απέναντί σας. Και επειδή είναι απέναντί σας, µέχρι
και φυλακή θα τους βάλετε. Ε, όχι, λοιπόν! Θα λέτε ελεύθερα ό,τι
θέλετε, θα λέµε ελεύθερα ό,τι πιστεύουµε! Αυτό σηµαίνει δηµο-
κρατία! Μάθετε τι σηµαίνει δηµοκρατία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και φτάσαµε στο σηµείο έναν παπά -αρχιµανδρίτης έµαθα και

θα το πω- όταν πήγε στην εκκλησία ένας εκ των ανθρώπων -δεν
θα πω το όνοµά του, δεν έχει σηµασία- που ψήφισε υπέρ του
γάµου των οµοφυλοφίλων και τον παπά, τον αρχιµανδρίτη αυτόν,
αντί να τον µέµφοµαι, να πούµε όλοι µαζί «έλα εδώ, ρε µεγάλε, τι
είπες εσύ; Ότι ο τάδε είναι κακός γιατί ψήφισε υπέρ, χειροκρότη-
σες τον άλλον που ψήφισε αποχή», που η αποχή ήταν εντολή του
Μητσοτάκη και επειδή ήταν νεοδηµοκράτης ο Βουλευτής, ο αρχι-
µανδρίτης χάιδεψε τον νεοδηµοκράτη και στηλίτευσε τον άλλο
του άλλου κόµµατος. Για εµένα αυτό δεν είναι ιεροσύνη. Όταν τα
κόµµατα µπαίνουν µέσα στις εκκλησίες, είναι πρέπον, «µπαίνω,
προσκυνώ και φεύγω». Όταν, όµως, η εκκλησία µπαίνει µέσα στο
κόµµα, τότε έχει χαλάσει η ουσία αυτού που λέω εγώ, της πί-
στεως. Και αυτός ο παπάς να προσέχει, δεν µπορείς να στηλι-
τεύεις τη µία πλευρά, ή θα στηλιτεύσεις και τις δύο ή καµµία.

Και θέλω να απευθυνθώ στη Νέα Δηµοκρατία, να πω στους
ψηφοφόρους ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει µετατοπιστεί απλά
ιδεολογικά από τα δεξιά προς την Κεντροαριστερά, εκφυλίστηκε
ραγδαία. Είναι σαν το καρκίνωµα αυτό και µεταλλάχθηκε από ένα
κόµµα αρχών, ένα κόµµα του Καραµανλή, ένα κόµµα της συντη-
ρητικής παρατάξεως, της παραδοσιακής αρχής, ένα κόµµα που
εξέφραζε τον συντηρητικό νοικοκύρη, τον άνθρωπο του µόχθου,
του πόνου, της εργασίας, µεταλλάχθηκε από κόµµα ιδανικών σε
κόµµα «γουόκ αρχών» και όχι µόνο αυτό. Και µάλιστα, µετατρά-
πηκε και σε «Ταλιµπάν» κάθε δικαιωµατισµού, κάθε δικαιωµατι-
σµού.

Το δικαίωµα, λοιπόν, του Έλληνα να νιώθει Έλληνας, να πα-
λεύει για την ετεροφυλοφιλία του το αφαιρέσατε; Του το αφαι-
ρέσατε! Θα τα δείτε τα φαινόµενα σε λίγο καιρό, θα έχουµε
χειρότερα φαινόµενα. Άλλο η επιλογή και άλλο η επιβολή. Χά-
σατε την πυξίδα σας ως Νέα Δηµοκρατία και στις αρχές του Κα-
ραµανλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσείς και οι τρεις -και οι τρεις!- Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και

ΣΥΡΙΖΑ είστε µε τον Μπάιντεν, όλοι σας. Όλοι σας «Μπαϊντενό-
πουλοι» είστε όλοι! Έχετε καταλάβει ποιος είναι ο Μπάιντεν και
τι θέλει; Όλοι είστε «Democracy» εδώ µέσα, βέβαια, µε τον
Μπάιντεν. Τι είπε, όµως, ο άλλος, που µπορεί να διαφωνεί σε µε-
ρικά µαζί του; Ολική επαναφορά του χριστιανισµού στις ΗΠΑ
υπόσχεται ο Τραµπ, «πρέπει να επαναφέρουµε τη θρησκεία µας,
πρέπει να επαναφέρουµε τον χριστιανισµό σε αυτή τη χώρα».
Στην Ελλάδα αυτό που λέει ο Τραµπ θα γίνει µόνο µε την Ελλη-
νική Λύση. Εσείς µε τον Μπάιντεν και τους δηµοκρατικούς που
παλεύουν εναντίον του πλανήτη και εναντίον των ανθρώπων:

Εµείς µε τους Έλληνες!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Και µια απόδειξη, δεν θα το πω αυτό, περιµένω την απόφαση
της Κυβέρνησης. Πάλι «κοµπινούλα» ετοιµάζουµε. Δεν µιλάτε
εσείς. Στελέχη της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ ζητάνε περαιτέρω αυ-
ξήσεις στο νερό. Ξέρετε γιατί; Γιατί από το Χρηµατιστήριο θα
αντλήσουν κέρδη και θα πάρουν οι ίδιοι λεφτά. Γιατί δεν λένε
κάτι;

Βλέπω την κ. Ακρίτα να ζητά νερό. Δώστε στην κ. Ακρίτα νερό,
γιατί σε λίγο καιρό θα είναι θησαυρός, πανάκριβο, δεν θα µπο-
ρούµε να το πληρώσουµε.

Κλείνοντας, θέλω να καταγγείλω κάτι για το πόσο ίδιοι είστε
και λυπάµαι που το λέω αυτό: Βγήκε ο κ. Δούκας -δικός σας- και
έδωσε µαζί µε τον κ. Μπακογιάννη δωρεάν έναν ολόκληρο
όροφο του Φρουραρχείου Αθηνών και τα επτακόσια τετραγωνικά
µέτρα. Δωρεάν! Πού το έδωσε; Όχι σε αστέγους, όχι σε φτω-
χούς, όχι σε ανθρώπους που δεν έχουν λεφτά, όχι, όχι σε αυτόν
που δεν έχει πού την κεφαλήν κλίναι, όχι, στη µη κυβερνητική ορ-
γάνωση «Solidarity Now», επτακόσια τετραγωνικά. Είχαν πληρώ-
σει -λέει- επί Καµίνη κάποια χρήµατα. Από τότε δεν πλήρωσαν
ποτέ ούτε νερό ούτε ρεύµα ούτε κοινόχρηστα. Μια δεκαετία και
πλέον! Οι ίδιοι είστε, σας λέω, ίδια υπηρετείτε -το τονίζω για
ακόµη µια φορά- συµφέροντα, ή αν θέλετε, ίδιες εξυπηρετήσεις
κάνετε. Ο Καµίνης το ξεκίνησε, ο Μπακογιάννης το συνέχισε και
ο Δούκας το συνεχίζει. Με λεφτά του ελληνικού λαού δεν θα
κάνει ο κ. Σόρος τις ανθελληνικές του πράξεις εις βάρος των Ελ-
λήνων, κάνοντας ακόµη και εµπόριο ψυχών, λαθροµεταναστών.
Αυτό πρέπει να κοπεί, γιατί είστε ίδιοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και για να καταλάβετε γιατί τα έχω µε τη Νέα Δηµοκρατία,

πάτε να βγάλετε, ρε παιδιά, υποψήφιο Ευρωβουλευτή σας, για
να βάλετε τον κ. Σωτήρη Σέρµπο, του ΕΛΙΑΜΕΠ και του Σηµίτη
είναι αυτός. Βάλατε «παπαγαλάκια» δηµοσιογράφους, όχι εσείς,
το Μαξίµου. Έτσι θα σας κάνει το Μαξίµου στις εθνικές εκλογές,
όποιον δεν θέλει θα τον καρατοµεί έτσι. Βάλατε, λοιπόν, δηµο-
σιογράφους να βάλλουν εναντίον Ευρωβουλευτών που είναι «Κα-
ραµανλικοί» για να τους αφαιρέσει ο Πρωθυπουργός και να βάλει
τον κ. Σέρµπο, τον «Σηµιτικό» του ΕΛΙΑΜΕΠ. Παραδώστε στον κ.
Σηµίτη την πρωθυπουργία για να πέσουν και οι µάσκες, να τελει-
ώνει η ιστορία! Παραδώστε την!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα ήθελα κλείνοντας να πω για τον ΣΥΡΙΖΑ. Πραγµατικά,

δεν περιποιεί τιµή στην Αντιπολίτευση να συναντά ο Πρόεδρος
του κόµµατός τους στα βόρεια προάστια -γράφτηκε στον Τύπο-
τη Λέσχη Μπίλντερµπεργκ της Ελλάδος. Δεν είδα καµµία διά-
ψευση από εσάς. Δηλαδή, πήγε ο κ. Κασσελάκης και συνάντησε
στα βόρεια προάστια -θα σας πω και άλλα τώρα- τη Λέσχη Μπίλν-
τερµπεργκ της Ελλάδος -είναι οι τραπεζίτες, οι ολιγάρχες, οι
ενεργειακοί παίκτες- τους συνάντησε όλους µαζί. 

Θα µου πείτε, κακό είναι αυτό; Στο δικό µου το µυαλό είναι
κακό γιατί έγινε κρυφά. Απλά διέρρευσε. Στο δικό σας το µυαλό,
ως ψευτο- αριστεροί -δεν ξέρω αν είστε αριστεροί τελικά- πρέπει
να είναι καλό. 

Είστε αριστεροί και συζητάτε µε ολιγάρχες και καπιταλιστές;
Ε, αυτό δεν είναι Αριστερά! Είναι ψευτο-Αριστερά! Αριστερά ση-
µαίνει «Δεν συζητώ µε καπιταλιστές. Τους πολεµάω».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τα έχετε µπερδεµένα λίγο στο µυαλό σας. Άλλο Αριστερά,

άλλο ψευτο- Αριστερά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Έξω είναι ο λαός κι εµείς είµαστε

εκεί.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Περίµενε, περίµενε. Θα σου πω κι άλλα τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη

διακόπτετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Για να τελειώνει το παραµύθι τώρα, βγαίνει, λοιπόν, µια
εφηµερίδα, η «ΕΣΤΙΑ», και λέει κάτι αµίµητο. Μην παρεξηγείτε
ορισµένοι. Λέει ο κ. Κασσελάκης: «Εγώ, όταν ερχόταν ο Μητσο-
τάκης στην Αµερική, ήµουν οδηγός του». Το είπε. Στην «ΕΣΤΙΑ»
γράφτηκε ολόκληρη σελίδα.
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(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία)

Α, δεν σας αρέσει ούτε η «ΕΣΤΙΑ»! Ποια σας αρέσει; Για πείτε
µου, να καταλάβω κι εγώ. Τι σας αρέσει; Πείτε µια εφηµερίδα. Η
«LIBERATION»; 

Ακούστε, ο κ. Κασσελάκης ήταν οδηγός του κ. Μητσοτάκη.
Πάντως εγώ όταν πήγα στη Νέα Υόρκη πέντε, έξι φορές, είχα για
οδηγό ταξί έναν συµπαθή Ινδό. Τώρα, αν έγινε συµπαθής Ινδός
ο Κασσελάκης και οδηγούσε το αµάξι του Μητσοτάκη, ε, λίγο αλ-
λάζουν τα πράγµατα, παιδιά. Εδώ κάτι δεν πάει καλά. Είναι αυτό
που είχα πει: «Ανοίγεις Κασσελάκη, βγαίνει Μητσοτάκης». Έτσι
πάει η δουλειά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έτσι πάει η δουλειά! Όσο νωρίτερα ξυπνήσετε στον ΣΥΡΙΖΑ,

τόσο καλύτερα για σας θα είναι. Σας τον έφεραν, σας πήρε το
κόµµα και σας γλεντάει κι από πάνω τώρα. Γιατί σας γλεντάει;
Θα σας απαντήσω. Ακούστε. Έρχεται ο κύριος αυτός…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Για τους στρατηγούς και τους λο-
χαγούς πείτε µας…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Έχω πει για τον Μητσοτάκη, φτάνουν τόσα. Θα σου πω
κι άλλα τώρα. Περίµενε.

Έρχεται ο κύριος αυτός µε off shore εταιρείες! Έχει off shore
εταιρεία ο άνθρωπος και είναι Πρόεδρος κόµµατος! Και εσείς,
το κόµµα σας, έντεκα Βουλευτές σας έκαναν για µένα προσω-
πικά ερώτηση για τα φορολογικά µου εδώ και πάρα πολύ καιρό,
τα οποία είναι διαυγέστατα. Βγήκε και η έκθεση από το Σώµα
Δίωξης για το «µαύρο» χρήµα. Και εσείς έχετε Πρόεδρο έναν
τύπο που έχει off shore εταιρεία! Έχετε Πρόεδρο έναν άνθρωπο
ο οποίος δεν ξέρετε ποιος είναι, από πού ήρθε και γιατί ήρθε.
Έχετε Πρόεδρο που έλεγε: «Φέρτε µου έναν αντίπαλο να αντι-
παρατεθώ» και µετά τον παρέδωσε βορά µέσα στο συνέδριο,
στον κόσµο µέσα και έβαλε τους Βουλευτές του και έλεγαν: «Κοι-
τάξτε, δεν χειροκροτάνε». Σαν τον Κόµοδο ένα πράγµα! Τους
Βουλευτές τους εκλεγµένους! Έτσι έλεγαν «Δεν χειροκροτάνε». 

Ακούστε, όταν µιλήσει πολιτικά ο κ. Κασσελάκης, θα µιλή-
σουµε πολιτικά. Όµως, εµείς ζούµε τη λαϊκή πραγµατικότητα.
Εσείς ζείτε όλοι τον φαντασιακό σας κόσµο. Στη Νέα Δηµοκρατία
έχετε κάνει τους Έλληνες µέσα από τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης πρόβατα. Τους κάνετε κάθε µέρα πλύση εγκεφάλου και νο-
µίζετε ότι έχετε Αρχηγό λιοντάρι. Δυστυχώς, ούτε λιοντάρι είναι
ο Αρχηγός σας ούτε πρόβατα είναι οι Έλληνες. Εµείς θέλουµε
λιοντάρια Έλληνες µε λιοντάρι ηγεσία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θέλουµε τους Έλληνες πραγµατικά ηγέτες, για να βελτιώ-

σουµε τη δική τους ζωή!
Και κάτι τελευταίο. Πείτε ένα µεγάλο συγγνώµη στον µεγάλο

Κωνσταντίνο Καραµανλή. Έχετε διαποµπεύσει την ιδεολογία
του, έχετε διαστρέψει τις απόψεις του, έχετε εκφυλίσει το κόµµα.
Δεν είστε εκείνη η παράταξη. Εκείνη η παράταξη η συντηρητική,
η εθνική, η λαϊκή, η κοινωνική είναι ακριβώς εκεί πίσω και λέγεται
«Ελληνική Λύση»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πρεσβεύουµε τα του Καίσαρος τω Καίσαρι και τα του Θεού

τω Θεώ!
Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Παππάς, για µία παρέµβαση. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά, για να κάνετε µόνο µία

παρέµβαση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είναι µια µέρα περίσκεψης, αλλά είναι

και µία µέρα που έχει µια αχτίδα αισιοδοξίας διότι αυτή τη στιγµή
που συνεδριάζουµε στην ελληνική Αντιπροσωπεία έχει βουλιάξει
η Αθήνα. Έχει βουλιάξει η Αθήνα από τη µαζική παρουσία εργα-
ζοµένων, φοιτητών, απλού λαού που ζητά δικαιοσύνη. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ έχει αναρίθµητες πα-
ρεµβάσεις για το µείζον θέµα του σιδηροδρόµου, για το τεράστιο
ζήτηµα του εγκλήµατος των Τεµπών. Η Κοινοβουλευτική Οµάδα

του ΣΥΡΙΖΑ σύσσωµη, µε τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, τον Στέφανο
Κασσελάκη, είναι αυτή τη στιγµή στη µεγαλειώδη αυτή συγκέν-
τρωση. Είναι το σήµα της κοινωνίας ότι δεν θα ανεχτεί συγκά-
λυψη. 

Και βλέποντας τις πρώτες εικόνες από αυτή τη µεγαλειώδη
συγκέντρωση, σκέφτηκα τα λόγια του Βαγγέλη Βλάχου, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, του αδερφού του αδικοχαµένου Βάιου
Βλάχου, που είπε: «Εµείς δεν θα αγωνιζόµαστε µόνο για τους αν-
θρώπους που χάσαµε, αλλά για τους ανθρώπους που βρήκαµε
µετά από αυτό το τρένο, για πάντα, µέχρι να είστε καλά και να
µπορέσετε να συνεχίσετε τη ζωή σας έτσι όπως επιθυµείτε». Και
είπε: «Στις 28 του Φλεβάρη θα είµαστε βουβοί. Θα κλάψουµε
τους ανθρώπους µας, θα αφιερώσουµε χρόνο στην οικογένειά
µας, τις άλλες οικογένειες των Τεµπών, τους επιζώντες που υπο-
φέρουν. Θα είµαστε σιωπηλοί µόνο για µια µέρα, από σεβασµό».
Και λέει ο Βαγγέλης Βλάχος: «Εκείνη τη µέρα πάρτε τη σιωπή
µας και κάντε τη φωνή». 

Και την έχει κάνει φωνή ο λαός της Αθήνας, ο λαός όλων των
µεγάλων πόλεων, διότι παντού αυτή την ώρα οι πόλεις µας έχουν
βουλιάξει από αυτή την κραυγή αγωνίας για δικαιοσύνη και δια-
φάνεια σε αυτό το µείζον ζήτηµα. Υπάρχουν ακόµα παιδιά που
υποφέρουν, που περιµένουν να καλυφθούν τα έξοδά τους από
τα χειρουργεία τους, τα φάρµακά τους, τις συνεδρίες για την ψυ-
χολογική τους υποστήριξη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τέτοια ώρα πριν από έναν χρόνο
δεν γνωρίζαµε ότι κάποιοι επιβάτες έχουν πάρει ένα εισιτήριο
χωρίς επιστροφή. Δεν γνωρίζαµε ότι για κάποιους η επόµενη
µέρα δεν θα ξηµέρωνε. Δεν γνωρίζαµε τι θα ακολουθούσε για
τους συγγενείς οι οποίοι θα έµεναν πίσω. Και βεβαίως δεν φαν-
ταζόµασταν το όργιο και το αίσχος της προσπάθειας συγκάλυ-
ψης γύρω από το δυστύχηµα των Τεµπών, γύρω από αυτό το
έγκληµα, το όριο και τις ευθύνες της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη και προσωπικά του κ. Καραµανλή, ο οποίος είχε προ-
ειδοποιηθεί για την κατάσταση των σιδηροδρόµων και µέσα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο και από τους εργαζόµενους, τους οποίους
θέλω και από αυτό το Βήµα να ευχαριστήσω, διότι σήκωσαν στις
πλάτες τους τις αγωνίες ολόκληρης της κοινωνίας. Δεν κινητο-
ποιήθηκαν ούτε στιγµή για ένα δικό τους συνδικαλιστικό αίτηµα.
Κινητοποιήθηκαν ακατάπαυστα για την ασφάλεια των σιδηρο-
δρόµων. Μας έβγαλαν ασπροπρόσωπους. Μας έκαναν περήφα-
νους. Μας ανέβασαν δύο σκαλοπάτια ως κοινωνία από εκεί που
η συγκάλυψη και η χυδαία αποφυγή ευθυνών ήθελε να µας ρίξει. 

Ο κ. Καραµανλής, ακριβώς από την καρέκλα που κάθεστε,
κύριε Θεοχάρη, κουνούσε το δάχτυλο στον Βουλευτή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ Αλέξανδρο Μεϊκόπουλο. Με απλωµένο το δάκτυλο του
έλεγε ότι είναι ντροπή να βάζει ζητήµατα ασφαλείας για τον σι-
δηρόδροµο και ότι ντρέπεται ο ίδιος. Τότε ντρεπόταν µε την ερώ-
τηση του Βουλευτή µας. Μετά φαίνεται ότι δεν ντράπηκε
καθόλου να είναι ξανά υποψήφιος -αυτό το όνειδος, αυτό το αί-
σχος- και να κρίνεται µόνο από τα τηλεοπτικά παράθυρα, διότι
δεν κρύφτηκε, δεν αποσύρθηκε. Τον αποσύρανε από τη βάσανο
της λογοδοσίας. Τίποτε άλλο! Και µετά ξαναµπήκε υποψήφιος
και καταλάβαµε γιατί µπήκε. Όχι για να πει ο λαός των Σερρών
τη γνώµη του, αλλά για να καλυφθεί πίσω από τη βουλευτική
ασυλία, για να πάτε σε µια εξεταστική επιτροπή και να την κλεί-
σετε άρον-άρον, για να αρνηθείτε να έρθουν κρίσιµοι µάρτυρες
για το ζήτηµα και για να µην έχετε τίποτα να πείτε στους συγγε-
νείς των θυµάτων.

Ειλικρινά ελπίζω -διότι θα είναι η κορυφαία από όλες τις ντρο-
πές- να µην τους αποδώσετε ταπεινά, κοµµατικά, πολιτικά, πα-
ραταξιακά κίνητρα. Είναι άνθρωποι οι οποίοι έχουν χάσει µάλλον
ό,τι πολυτιµότερο είχαν και ζητούν αλήθεια και δικαιοσύνη. 

Ο σιδηρόδροµος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγκαταλεί-
φθηκε συνειδητά. Εγκαταλείφθηκε για να ιδιωτικοποιηθεί. Είχε
ήδη τεµαχιστεί σε τρία κοµµάτια και οι διαδικασίες ιδιωτικοποί-
ησης της υποδοµής διαφηµίζονταν από την Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη µε Υπουργό Καραµανλή. 

Η αλληλουχία των επιχειρηµάτων είναι χιλιοχρησιµοποιηµένη:
Δεν βλέπετε πώς είναι το δίκτυο; Ας φέρουµε έναν ιδιώτη να το
ανατάξει και να το λειτουργήσει. 

Το δίκτυο είναι αυτό για το οποίο σας φωνάζαµε εµείς, το δί-
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κτυο για το οποίο σας φώναζαν οι εργαζόµενοι, το δίκτυο για το
οποίο δεν κάνατε τίποτα όχι από έλλειψη επιτελικότητας και απο-
τελεσµατικότητας.

Την θαυµάσαµε την επιτελικότητά σας, όταν µπαζώσατε το ση-
µείο του δυστυχήµατος, σε πολύ λίγες µέρες και χρησιµοποι-
ήσατε πολύ περισσότερα χρήµατα από όσα χρειάζονταν, για να
ανατάξετε την τηλεδιοίκηση της Λάρισας.  

Αυτό το έγκληµα κάνατε. Αυτό το έγκληµα κάνατε και συνεχί-
ζετε να αποφεύγετε τις ευθύνες και δεν βρέθηκε ο πολιτικά υπεύ-
θυνος να πει «ναι, θέλω να πάω στη δικαιοσύνη». Να
υπερασπιστεί τη θέση του. Να µας πείσει ότι ήταν πολιτικά τυ-
φλός και δεν έβλεπε τα δηµοσιεύµατα, τις ερωτήσεις, τις επιστο-
λές, τα εξώδικα. Δεν έβλεπε τίποτα από αυτά. Αυτή είναι η
πορεία σας. Αυτή η πορεία πρέπει να αναστραφεί. Και εδώ χρει-
άζεται ένα µέτωπο διαφάνειας, δικαιοσύνης και υπεράσπισης του
κράτους δικαίου. 

Γι’ αυτά τα εγκλήµατα µίλησε και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.
Δεν υπάρχει επιχείρηµα, που να µπορεί να σταθεί απέναντι σε
αυτή την µέγιστη, ύψιστη πολιτική πρωτοβουλία του πιο δηµο-
κρατικού θεσµού της Ευρώπης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρέµβαση ζητήσατε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και δεν
θα ξαναπάρω τον λόγο σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία. Σας

ενηµερώνουµε, λοιπόν. Καµµία προσπάθεια συγκάλυψης δεν θα
γίνει ανεκτή. Καµµία αµέλεια στις έρευνες. Καµµία λαθροχειρία
στα έγγραφα, προσέξτε. Καµµία ειρωνεία εκ µέρους της πολιτι-
κής ηγεσίας. Καµµία προτροπή µεµονωµένων λειτουργών της δι-
καιοσύνης, για «σύνεση και προσευχή» στους συγγενείς των
θυµάτων. Καµµία προτροπή για «σιωπή». Καµµία «διδαχή» µη-
τροπολίτη. Καµµία προσπάθεια φίµωσης των συγγενών. Μνήµη,
δικαιοσύνη και αλήθεια! Αυτή θα είναι η απάντηση του λαού. 

Ξέρετε, επειδή έχουν γεµίσει οι δρόµοι των µεγάλων πόλεων:
«Κάστρο φυλάει ερηµικό, όποιος φωνή φοβάται να ακούει από
το λαό και έχει το φόβο φυλακτό», έλεγε Ιάκωβος Καµπανέλλης. 

Σκεφτείτε το και αναλογιστείτε την κατάστασή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παππά.
Καλείται στο Βήµα ο Υφυπουργός κ. Χάρης Θεοχάρης.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου και εµένα δυο λόγια για τα Τέµπη. Ένας χρόνος

από το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών. Ένα δυστύχηµα που µας
συγκλόνισε όλους. Το νήµα της ζωής τόσων νέων ανθρώπων κό-
πηκε τόσο άδικα, τόσο αδόκητα. Θα µπορούσε να είναι τα παιδιά
µας, τα παιδιά σας, τα παιδιά όλων µας. 

Δεδοµένη η στήριξή µας, φυσικά, σε όσους αυτό το δυστύ-
χηµα άγγιξε, είµαστε και θα είµαστε πάντα πλάι τους. Και φυσικά
επιθυµία όλων η δικαιοσύνη να κινηθεί ταχύτατα, µε ευθυκρισία,
να ολοκληρώσει το έργο της, αποδίδοντας ευθύνες, όπου αυτές
και αν βρίσκονται. 

Πράγµατι, κύριε Παππά, σε αυτό ελπίζω να συµφωνούµε όλοι.
Σε αυτό που δεν συµφωνούµε, βέβαια, είναι αυτό που ακούσαµε,
µόλις πριν από λίγο. Μας κατηγορείτε για πολιτική συγκάλυψη,
που δεν υπάρχει. Αλλά, ο ελληνικός λαός, όπως θα κρίνει την
υποτιθέµενη συγκάλυψη, έτσι κρίνει και την πολιτική εκµετάλ-
λευση. Την πολιτική τυµβωρυχία στους πενήντα επτά αυτούς θα-
νάτους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να µιλάτε σε εµάς για τυµβωρυχία,
κύριε Υπουργέ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Παππά, σας πα-
ρακαλώ, µην διακόπτετε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Έτσι ακριβώς κρίνει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ζητήστε µια «συγγνώµη», επιτέλους!

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Όλοι µας κρινόµαστε. Αυτή είναι η
πεµπτουσία της δηµοκρατίας, αποδεχθείτε το. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επιτίθεστε στην Αντιπολίτευση.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Αποδεχτείτε το. Δεν σας είπα τί-
ποτα άλλο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εντάξει, κλείστε και την επιτροπή,
µπράβο!

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Τώρα, ας έρθουµε λίγο σε αυτό το
νοµοσχέδιο. Ένα νοµοσχέδιο, του οποίου η διευθέτηση των θε-
µάτων των αιγιαλών, είναι ζήτηµα εθνικής σηµασίας, χωρίς καµ-
µία υπερβολή. 

Σκεφτείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ακτογραµµή της
Ελλάδας είναι η δέκατη τρίτη µεγαλύτερη στον κόσµο. Σχεδόν,
όσο και της αχανούς Κίνας, για την τάξη µεγέθους.

Έχουµε περισσότερες -νοµίζω, συµφωνούµε- και πολύ πιο
όµορφες, από φυσικής απόψεως παραλίες από την Τουρκία, τη
Βρετανία, την Ινδία ακόµη και τη Βραζιλία. Οι ακτές της πατρίδας
µας φτάνουν τα δεκατρείς χιλιάδες εξακόσια εβδοµήντα έξι χι-
λιόµετρα. Υπερβολικά µεγάλος φυσικός πλούτος, για να τον
αφήνουµε έρµαιο σε αυθαιρεσίες, καταπάτηση ή και µπάχαλο.

Η θάλασσα, ο ήλιος και η άµµος είναι το µεγάλο ατού του ελ-
ληνικού τουριστικού προϊόντος. Tο λεγόµενο «3S» Sea, Sun and
Sand. Ένα προϊόν, το οποίο απευθύνεται στις οικογένειες, κυ-
ρίως των ευρωπαίων, αλλά και ευρύτερα, ένα προϊόν που είναι
σηµαντικό και επιτρέπει όλη αυτή την τουριστική ανάπτυξη, την
οποία έχουµε βιώσει.

Τι ακούσαµε σ’ αυτή την πολύ ενδιαφέρουσα, κατά την άποψή
µου, συζήτηση και στις επιτροπές που παρακολουθήσαµε και
εδώ στην Ολοµέλεια ως τώρα τουλάχιστον; Κατ’ αρχάς, ακού-
σαµε πολλές αντιρρήσεις για τα γύρω γύρω. Αυτό µου δείχνει
ότι η ουσία ίσως δεν είναι τόσο σηµαντική. Όταν ακούς για κακή
νοµοθέτηση, για διαβούλευση που δεν έγινε, όταν το ρίχνεις στο
µονοπώλιο, στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ή οτιδήποτε άλλο, ε,
νοµίζω ότι καταλαβαίνουµε όλοι ότι αυτά τα επιχειρήµατα απο-
δεικνύουν την αδυναµία της κριτικής όσων αντιπολιτεύονται αυτό
το νοµοσχέδιο.

Γιατί είναι αδύναµα τα επιχειρήµατα; Γιατί το νοµοσχέδιο αυτό
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών έχει έναν
απολύτως ξεκάθαρο στόχο, να επιβάλλει τη νόµιµη τάξη στη δη-
µόσια περιουσία, ειδικά στα ζητήµατα των αιγιαλών, µε στόχο να
διασφαλίσει την ελεύθερη πρόσβαση όλων ανεξαιρέτως των πο-
λιτών, Ελλήνων και αλλοδαπών, στις παραλίες της χώρας µας.
Και εδώ θέλω ένα λεπτό να σταθώ.

Μας κατηγορείτε ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα υπάρχει
πρόσβαση, ενώ είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που θεσµοθετεί ως
παράβαση την παρακώλυση της πρόσβασης στις παραλίες. Ως
τώρα το ελληνικό νοµικό πλαίσιο δεν είχε αυτή την παράβαση µε
τις αντίστοιχες κυρώσεις. Αυτό είναι το πρώτο νοµοσχέδιο, λοι-
πόν, που εξασφαλίζει την απρόσκοπτη πρόσβαση στις παραλίες.
Εξάλλου αυτό ήταν και το αίτηµα το προηγούµενο καλοκαίρι,
όπως όλοι θυµόµαστε, γιατί γίναµε µάρτυρες κινητοποιήσεων εκ
µέρους των πολιτών, ενάντια στην αυθαίρετη κατάφωρη παρά-
νοµη κατάληψη ελληνικών παραλιών, φαινόµενα τα οποία τα ζού-
σαµε όλα αυτά τα χρόνια. Το λεγόµενο κίνηµα της ξαπλώστρας
ενεργοποίησε αντανακλαστικά που δεν έπρεπε να έχουν ατονίσει
εξαρχής. Η παρανοµία στις παραλίες έπρεπε να τερµατιστεί
άµεσα και οριστικά. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, επέδειξε γρήγορα αντανακλαστικά. Λει-
τούργησε ακαριαία στη συγκεκριµένη περίπτωση από τις 21 Ιου-
λίου µε τις οµάδες της Γενικής Γραµµατέως, της κ. Κόλλια, η
οποία είναι ο άνθρωπος ο οποίος έχει δουλέψει από το προηγού-
µενο καλοκαίρι για να έρθει αυτό το νοµοσχέδιο και την ευχαρι-
στώ εδώ στη Βουλή. Ως το τέλος Σεπτεµβρίου του 2023
διενεργήθηκαν τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιοι έλεγχοι σε αιγιαλό
και παραλίες. Διαπιστώθηκαν χίλιες επτακόσιες πενήντα παρα-
βάσεις, οι οποίες παραπέµφθηκαν για τις περαιτέρω προβλεπό-
µενες διαδικασίες. Αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να
αποκρυσταλλώσει νοµοθετικά όλη αυτή την εµπειρία των προ-
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βληµάτων την οποία ζήσαµε εµείς στο Υπουργείο Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών το προηγούµενο καλοκαίρι, µετά από την
έντονη λαϊκή βούληση την οποία βιώσαµε µε το κίνηµα της ξα-
πλώστρας. Ποιο είναι το νόηµα, λοιπόν, τι φέρνει αυτό το νοµο-
σχέδιο που συζητάµε σήµερα; Φέρνει τα εξής: Βιωσιµότητα στην
ανάπτυξη. Φέρνει αποτελεσµατικότητα στην υλοποίηση. Φέρνει
αυστηρότητα στους ελέγχους και τις κυρώσεις. Φέρνει ασφάλεια
για τους πολίτες και φυσικά και µε τις λοιπές διατάξεις εισάγει ή
ενισχύει το κοινωνικό πρόσηµο της Κυβέρνησης αυτής. 

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω δυο λόγια
για τις κύριες αντιρρήσεις που ακούστηκαν, πριν εξηγήσω λίγο
περισσότερο τις διατάξεις τις οποίες φέρνουµε. Ακούσαµε αν-
τιρρήσεις σε σχέση µε τις αρµοδιότητες των δήµων. Δεν τις κα-
τανοώ και η αντίφαση των επιχειρηµάτων φάνηκε -νοµίζω-
ιδιαίτερα σε αυτά που µας είπε ο κ. Κουκουλόπουλος από το
ΠΑΣΟΚ. Το νοµοσχέδιο αυτό µειώνει αρµοδιότητες -αφαιρεί αρ-
µοδιότητες από τους δήµους- και κρατάει τα ίδια έσοδα. Συνή-
θως, έχουµε το άλλο πρόβληµα. Να παίρνουν αρµοδιότητες και
να µην τους δίνουµε έσοδα. 

Αυτή τη στιγµή οι δήµοι οικονοµικά είναι ενισχυµένοι, διότι
έχουν λιγότερες ευθύνες, λιγότερες αρµοδιότητες -για παρά-
δειγµα, δεν κάνουν πια τους πλειστηριασµούς- και κρατάνε το
60% των εσόδων, όπως και πριν. Δεν µπορεί, λοιπόν, να ακούµε
ως επιχείρηµα ότι οι δήµοι θα έχουν πρόβληµα διότι έχουν πα-
ραπάνω έσοδα. Και ενώ µας κατηγορήσατε ότι τους δίνουµε αρ-
µοδιότητες και δεν τους δίνουµε χρήµατα, συγχρόνως το
παράπονο στο οποίο αναφερθήκατε, κύριε Κουκουλόπουλε,
έλεγε ακριβώς αυτό: Γιατί µας παίρνετε τις αρµοδιότητες; Εµείς
στον δήµο ξέρουµε κ.λπ.. Τα θυµάµαι λίγο από µνήµης, µπορεί
να τα είπατε λίγο διαφορετικά. Άρα ξαναλέµε: λιγότερες αρµο-
διότητες, λιγότερες ευθύνες, περισσότερα έσοδα. Άρα οι δήµοι
ενισχύονται αυτή τη στιγµή. 

Έχουµε µια δεύτερη αντίρρηση για το περιβάλλον. Το περι-
βάλλον ενισχύεται. Οι απάτητες παραλίες δεν υπήρχαν. Οι διευ-
θετήσεις ως τώρα για τις παραλίες ήταν οριζόντιες. Αυτοί οι
κανόνες -καλοί, κακοί- ήταν πρακτικά οριζόντιοι για όλη την Ελ-
λάδα. Άρα το γεγονός ότι προστατεύουµε το περιβάλλον είναι
φανερό και µάλιστα κυρίως από το σηµαντικότερο κοµµάτι του
νοµοσχεδίου, που είναι η ενίσχυση του ελέγχου και από τους πο-
λίτες και από τις ελεγκτικές υπηρεσίες. Η θεσµοθέτηση, για πα-
ράδειγµα, των µεικτών κλιµακίων είναι το µοντέλο του
καλοκαιριού το οποίο δούλεψε. Αυτό το µοντέλο ερχόµαστε και
θεσµοθετούµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Η ενίσχυση, λοιπόν, του πλαισίου είναι προφανές ότι θα οδη-
γήσει σε λίγες εξαιρέσεις. Γιατί λειτουργούσε το πλαίσιο; Το
πλαίσιο λειτουργούσε χάριν της ρητορικής της δικής µας, να ερ-
χόµαστε εδώ να ψηφίζουµε αυστηρούς νόµους και έξω εκεί να
µην ισχύει κανένας. 

Ερχόµαστε τώρα, λοιπόν, εδώ και θεσµοθετούµε συγκεκριµέ-
νες διατάξεις, οι οποίες από αύριο, από αυτό το καλοκαίρι θα
είναι οι διατάξεις που θα έχουν µπροστά τους οι πολίτες στην
πράξη και θα βλέπουν και γιατί οι ίδιοι οι πολίτες θα έχουν πια
δυνατότητες να ελέγχουν το αν τηρείται η νοµιµότητα, άρα αµέ-
σως το αντανακλαστικό της κοινωνίας θα ενεργοποιείται. Δί-
νουµε, δηλαδή, τα εργαλεία, όπως και µε τη δηµιουργία των
µεικτών κλιµακίων για να αντιµετωπίζονται οι παραβάσεις, πρό-
στιµα κ.λπ., πράγµα που δεν συνέβαινε, διότι έριχνε το µπαλάκι
ο δήµος στην Κτηµατική, η Κτηµατική στην Αστυνοµία, η Αστυ-
νοµία στο Λιµενικό κ.ο.κ και δεν τελειώναµε ποτέ.

Τρίτη αντίρρηση είναι όλο αυτό το ζήτηµα για την παραλία, τα
τριάντα έως πενήντα µέτρα. Τα είπα και στην επιτροπή. Νοµίζω
ότι δεν τίθεται κανένα ουσιαστικό ζήτηµα για τα τριάντα έως πε-
νήντα µέτρα. Έως πενήντα µέτρα ήταν η παραλία και όλα τα θέ-
µατα τα οποία τέθηκαν και από τις περιβαλλοντικές οργανώσεις
και από εσάς είναι θέµατα πολεοδοµικά, τα οποία στηρίζονται
όλα στη γραµµή αιγιαλού. Δεν υπάρχει καµµία διάταξη πολεο-
δοµική, η οποία µετράει από πού ξεκινάει και πού τελειώνει η πα-
ραλία. Πολεοδοµικές διατάξεις στηρίζονται µόνο στη γραµµή
αιγιαλού.

Και επιτέλους και µια συζήτηση για αυτό το περίφηµο Πρωτό-
κολλο της Βαρκελώνης. Πότε έγινε αυτό το πρωτόκολλο; Το
2011. Από τότε δεν έχει κυβερνήσει το ΠΑΣΟΚ, δεν έχει κυβερ-
νήσει ο ΣΥΡΙΖΑ και όλοι συζητάµε για ποιον λόγο η Νέα Δηµο-
κρατία δεν έχει κυρώσει το Πρωτόκολλο της Βαρκελώνης; Όλοι
µας έχουµε κυβερνήσει.

Αν δεν ξέρετε τι σηµαίνουν Υπουργεία και για ποιον λόγο
έχουµε διαφορετικά Υπουργεία δεν µπορώ να σας το µάθω εγώ
αυτή τη στιγµή. Το Πρωτόκολλο της Βαρκελώνης είναι ζήτηµα
πολεοδοµικό, περιβαλλοντικό. Δεν είναι ζήτηµα του Υπουργείου
Οικονοµικών. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο το Υπουργείο Οικονο-
µικών διευθετεί επιτέλους τα ζητήµατα αυτά.

Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, θα πω δυο λόγια ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε παρα-

καλώ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Θα ολοκληρώσω, αλλά νοµίζω ότι
και άλλοι έχουν µιλήσει διπλάσιο χρόνο και τριπλάσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν είστε αρχηγός πο-
λιτικού κόµµατος.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Δεν είπα ποτέ για τους Αρχηγούς.
Όλοι µίλησαν παραπάνω, αλλά είναι ένα νοµοσχέδιο σηµαντικό.

Πρώτον, έχουµε έναν άξονα εισαγωγής διαβαθµίσεων ως προς
την προστασία. Εµβληµατικές σε αυτή την κατεύθυνση οι απάτη-
τες στις παραλίες. Πρώτη φορά στην Ελλάδα ένας τέτοιος θε-
σµός.

Δεύτερος άξονας, η πλειοδοτική ηλεκτρονική διαδικασία, ώστε
να σταµατήσουν τα φαινόµενα της ντροπής µε τους µπράβους
και όλα αυτά τα φαινόµενα τα οποία παρακολουθήσαµε στις φυ-
σικές δηµοπρασίες των δήµων.

Τρίτον, καθιερώνουµε περαιτέρω υποχρεώσεις στους παρα-
χωρησιούχους. Δεν παίρνουν τις παραλίες χωρίς υποχρεώσεις.
Στο 92% των περιπτώσεων οι δήµοι πράγµατι τελειώνουν τις δια-
δικασίες στην ώρα τους σε σχέση µε τον ναυαγοσώστη κ.λπ..
Έλειπε όµως ένα 8% το οποίο άφηνε περιθώριο ανασφάλειας
στους πολίτες. Γι’ αυτό το 8%, λοιπόν, θεσµοθετούµε την υπο-
χρέωση και του παραχωρησιούχου να καλύπτει, όταν ο δήµος
δεν έχει τη δυνατότητα. 

Τέταρτος άξονας, έλεγχοι, σύγχρονη τεχνολογία, applications,
drones, όλα όσα πρέπει να έχουν οι ελεγκτές, αλλά και τα µεικτά
κλιµάκια.

Πέµπτος άξονας, αυστηροποίηση προστίµων και κ.ο.κ., πράγ-
µατα τα οποία θα έπρεπε να ισχύουν εδώ και πολλά χρόνια και
δεν ισχύουν δυστυχώς για µεγάλο χρονικό διάστηµα, αλλά ερ-
χόµαστε να τα θεραπεύσουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Κλείνω, µε δυο λόγια για τις λοιπές διατάξεις, κύριε Πρόεδρε. 
Οι δράσεις µας για το δηµογραφικό ενισχύονται µέσω της ενί-

σχυσης του επιδόµατος γέννησης. Η επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης ήταν µια υποχρέωση µας, µια εξαγγελία
του Πρωθυπουργού και υλοποιείται σήµερα. 

Όσον αφορά τις εφηµερίες των ιατρών, αν αυξήσουµε τους
µισθούς, µας λέτε γιατί δεν είναι αφορολόγητα, εάν µειώναµε
τον φόρο θα µας λέγατε «είναι ψίχουλα να αυξήσουµε τις εφη-
µερίες». Διαχειριζόµαστε δύσκολες καταστάσεις και µέσα σε
στενά δηµοσιονοµικά περιθώρια ενισχύουµε κάθε φορά αυτούς
τους οποίους πρέπει να ενισχύσουµε. 

Κλείνω µε τα POS. Επιτέλους ζητάτε τον διαχωρισµό των ευ-
θυνών. Άλλα ο τελικός χρήστης, άλλα η αλυσίδα, οι ταµειακές,
τα POS κ.ο.κ.. Αυτό κάνουµε µε αυτές τις διατάξεις. Αυτές οι δια-
τάξεις εισάγουν διαφορετικά πρόστιµα σε κάθε κρίκο της αλυσί-
δας, ώστε να µπορούν οι ελεγκτές να βρουν ποιος φταίει, ποιος
είναι ο υπαίτιος και µόνο εκεί να δίνουν τα πρόστιµα. Να πω ότι
τις τελευταίες µέρες βλέπουµε µια ουσιαστική ενεργοποίηση της
αγοράς. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, είναι παρήγορο και γι’ αυτό
πρέπει να ενισχυθεί αυτή η τάση και το επόµενο διάστηµα, ώστε
όλοι να συµµορφωθούν σε µία εµβληµατική πρωτοβουλία κατά
της φοροδιαφυγής. Δεν θα αδικήσουµε κανέναν. Δεν χαριζόµα-
στε όµως και σε κανέναν.

Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσετε αυτό το τολµηρό, αυστηρό εκεί
που πρέπει, λειτουργικό, φιλοπεριβαλλοντικό, αλλά και φιλοανα-
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πτυξιακό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών. 
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.
Θεοχάρη. 

Θα ξεκινήσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Κωτσός, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Αριστεράς κ. Τσακαλώτος. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 28 Φε-

βρουαρίου 2023 - 28 Φεβρουαρίου 2024. Ένας ολόκληρος χρό-
νος πέρασε από το τραγικό, ανείπωτο δυστύχηµα των Τεµπών,
που θα µείνει ανεξίτηλα χαραγµένο στο µυαλό όλων µας. Και βέ-
βαια η καρδιά µας, η ψυχή µας, το µυαλό µας είναι δίπλα στις οι-
κογένειες που έχασαν τους δικούς τους ανθρώπους. Και βέβαια
δεν θα ξεχάσουµε ποτέ τον Τασούλη και τον Βάγιο, δύο νέα παι-
διά από την πατρίδα µου, από την Καρδίτσα που έφυγαν από τη
ζωή µαζί µε άλλους πενήντα πέντε νέους ανθρώπους. Το «Ποτέ
ξανά!», πέρα από ένα σύνθηµα, θα πρέπει να γίνει πράξη, ουσία
και αποτέλεσµα.

Έρχοµαι στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Είναι ένα ισορροπηµένο,
ένα αποτελεσµατικό, ένα συνετό νοµοσχέδιο, που έρχεται να
βάλει τάξη σε µεγάλες εκτάσεις, σε ευάλωτες και ευαίσθητες
εκτάσεις, όπως είναι οι παραλίες, όπως είναι ο αιγιαλός, που κιν-
δυνεύουν από φυσικά αίτια, από πληµµύρες, από διάβρωση, από
καταπατήσεις, από αλόγιστη εκµετάλλευση. 

Προς αυτή την κατεύθυνση κινείται το Υπουργείο Οικονοµικών,
έχοντας κατά νου τρεις άξονες: πρώτον, την προστασία του πε-
ριβάλλοντος, δεύτερον την ελεύθερη πρόσβαση προς αυτές τις
παραλίες και τον αιγιαλό του συνόλου των συµπολιτών µας και
τρίτον, τη διασφάλιση της αναπτυξιακής προοπτικής µέσα από
την αξιοποίηση αυτού του τεράστιου φυσικού δώρου που µας
έκανε ο Θεός, τις ατελείωτες, τις πανέµορφες παραλίες που συµ-
βάλλουν αποφασιστικά σε έναν δοµικό πυλώνα ανάπτυξης της
χώρας µας που είναι ο τουρισµός. Είναι αλήθεια ότι το νοµοθέ-
τηµα κινείται στο επίπεδο της χρυσής τοµής ανάµεσα σε αυτούς
τους τρεις παράγοντες που θα πρέπει να διασφαλίσει.

Αγαπητοί Υπουργοί, θα µου επιτρέψετε σε αυτό το σηµείο, µιας
και συζητούµε για διασφάλιση δηµόσιας περιουσίας, να ανα-
φερθώ σε ένα θέµα που απασχολεί την πατρίδα µου, την Καρδί-
τσα. Πέρυσι περίπου τέτοιον καιρό -νοµίζω τέσσερις ηµέρες
νωρίτερα- ψηφίσαµε τον ν.5024 που διευθετεί τη διαδικασία των
διεκδικήσεων του δηµοσίου επί εκτάσεων που κατέχουν ιδιώτες. 

Προσέξτε την ιδιαιτερότητα που έχει η Καρδίτσα τώρα. Είκοσι
τέσσερα τετράγωνα στην καρδιά της πόλης µέσα στον αστικό
ιστό τίθενται υπό αµφισβήτηση από το ελληνικό δηµόσιο, διότι
το 1881 όταν απελευθερώθηκε η Θεσσαλία όλες οι εκτάσεις που
ανήκαν στο οθωµανικό κράτος περιήλθαν στο ελληνικό δηµόσιο.
Το 1903 όµως, µε απόφαση του τότε νοµάρχη -που ο νοµάρχης
τότε ήταν κρατικός λειτουργός, εκπροσωπούσε το κράτος δη-
λαδή στην Καρδίτσα- δόθηκε το δικαίωµα στον Δήµο Καρδίτσας
να εκποιήσει αυτές τις εκτάσεις σε δηµότες. Δηλαδή οι δηµότες
αγόρασαν την έκταση από τον Δήµο Καρδίτσας µε έγκριση του
τότε νοµάρχη. Και έρχεται τώρα το ελληνικό δηµόσιο να αµφι-
σβητήσει αυτήν την κυριότητα των δηµοτών και µάλιστα, να
υπάρχουν και δικαστικές διαµάχες. 

Δείτε λίγο το οξύµωρο. Το ελληνικό δηµόσιο µε απόφαση του
λειτουργού του, του εκπροσώπου του στην Καρδίτσα, έδωσε το
δικαίωµα της εκποίησης των εκτάσεων στον Δήµο Καρδίτσας και
σήµερα το ελληνικό δηµόσιο διεκδικεί ξανά αυτές τις εκτάσεις
από τους δηµότες. 

Στο µεταξύ θα ήθελα να σας κάνω γνωστό ότι επειδή υπάρ-
χουν προσφυγές στα δικαστήρια, όλες οι δικαστικές αποφάσεις
που έχουν βγει µέχρι στιγµής δικαιώνουν µε τον ένα ή τον άλλο
τρόπο τους δηµότες, τους ιδιοκτήτες. Θα έλεγα ότι το ορθό, το
δίκαιο και το νόµιµο είναι ότι και στην περίπτωση της Καρδίτσας
που έχει αυτή την ιδιαιτερότητα να ισχύσει το άρθρο 16 του
ν.5024, όπου το δηµόσιο απέχει από τα ένδικα µέσα, ούτως ώστε
και δικαιοσύνη να αποδοθεί, αλλά και να µην ταλαιπωρούνται οι

πολίτες της Καρδίτσας µε δικαστικά έξοδα, µε ψυχολογική πίεση,
πολύ δε περισσότερο όταν βγαίνουν από µια τεράστια δοκιµασία
που είναι αυτή του «Ντάνιελ», που επί της ουσίας έχει καταστρέ-
ψει το σύνολο του παραγωγικού και οικονοµικού ιστού της πα-
τρίδας µας.

Και µιας και αναφέροµαι στον «Ντάνιελ», δεν έχω παρά να
εξάρω και την ταχύτητα µε την οποία έχει αντιδράσει η Κυβέρνησή
µας, αναφορικά και µε τις αποζηµιώσεις, αλλά και µε την τακτο-
ποίηση των εκκρεµοτήτων που έχει αφήσει πίσω της αυτή η φο-
βερή φυσική καταστροφή, όπως ένα ζήτηµα τέτοιο είναι και αυτό
που περιλαµβάνεται στο νοµοσχέδιό µας που είναι η επιστροφή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στους αγρότες µας για το 2024. 

Και επειδή άκουσα από την Αντιπολίτευση να διατείνεται ότι η
επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στους αγρότες είναι
αποτέλεσµα των κινητοποιήσεων των αγροτών, να θυµίσω στους
συναδέλφους ότι είναι η τρίτη συνεχόµενη χρονιά που η Κυβέρ-
νησή µας επιστρέφει τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στους αγρό-
τες µας. Επέστρεψε και το 2022 και το 2023, επιστρέφει και το
2024 και τώρα µάλιστα µε µία ευνοϊκότερη ρύθµιση που έχει να
κάνει µε την προκαταβολή του 50% της επιστροφής άµεσα. 

Νοµίζω ότι αυτό θα πρέπει να αναγνωριστεί στην Κυβέρνηση,
όπως επίσης και η προσπάθεια που γίνεται για να βάλει τάξη σε
αυτό το πρόβληµα που πέρυσι το βιώσαµε στον πολύ έντονο και
πολύ µεγάλο βαθµό µε το κίνηµα της πετσέτας, αναφορικά µε
την τακτοποίηση του αιγιαλού και των παραλιών και νοµίζω ότι
το νοµοσχέδιο κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κωτσό.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Τσακαλώτος, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Αριστεράς. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτα από όλα, θα ήθελα να αθωώσω τον κ. Θεοχάρη από

την κατηγορία του κ. Βελόπουλου ότι είναι «µπαϊντενόπουλο»,
ότι είναι ακόλουθος του Μπάιντεν. Νοµίζω ήταν µια άδικη κατη-
γορία και θέλω από το Βήµα της Βουλής να τον αθωώσω. 

Παρ’ όλα αυτά, συνάδελφοι -λέω συνάδελφοι γιατί δεν υπάρ-
χει κυρία συναδέλφισσα της Νέας Δηµοκρατίας-, να ακούσετε
την οµιλία του κ. Βελόπουλου. Ήταν ένα παραλήρηµα alt-right.
Μίλησε για τα συνηθισµένα των alt-right, έµπλεξε τον Σόρος, έµ-
πλεξε τον πολιτισµό του woke και άλλα πολλά.

Προσέξτε, έχετε µια επιλογή σε αυτά τα θέµατα. Η επιλογή
είναι να παραπλευρίσετε την Ακροδεξιά, να υιοθετήσετε κοµµάτι
της άκρας Δεξιάς ή να έχετε µέτωπο µε την Ακροδεξιά. Η απειλή
δεν είναι µόνο για την Αριστερά, για τους εργαζόµενους, για
τους φοιτητές, αλλά είναι και για εσάς. Και δεν το έχετε πάρει
χαµπάρι από ό,τι έχω καταλάβει. 

Τώρα θα ήθελα να µε προσέξετε αρκετά, γιατί θα βάλω κά-
ποιες έννοιες δύσκολες για εσάς, που δεν είστε συνηθισµένοι,
οπότε θέλει ιδιαίτερη προσοχή από εσάς. Θα βάλω, για παρά-
δειγµα, την έννοια του δηµοσίου συµφέροντος. Ξέρω ότι δεν
είναι λέξη που έρχεται εύκολα στα λόγια σας, στο στόµα σας,
αλλά προσέξτε. Τι είναι το δηµόσιο συµφέρον;

Το πρώτο πράγµα που είπε είναι η διαφάνεια, η λογοδοσία, η
διαβούλευση. Θεωρείτε για το θέµα των υποκλοπών ότι υπάρχει
άπλετο φως; Ξέρετε εσείς, Υπουργοί, γιατί παρακολουθούνταν
οι Υπουργοί; Έχουµε µάθει τίποτα; Σας καλύπτει ότι ασχολείται
το δικαστικό σώµα µε αυτό το πράγµα και τόσους µήνες µετά
δεν έχουµε µάθει απολύτως τίποτα σε αυτή τη χώρα;

Πάµε τώρα στα Τέµπη και τη διαφάνεια και τη λογοδοσία.
Θέλω να σας πω ότι το δελτίο Τύπου του Αρείου Πάγου µε σό-
καρε, µε σόκαρε πραγµατικά. Δεν είναι ρητορικό σχήµα. Η Ευ-
ρωβουλή σάς καταγγέλλει για τα Τέµπη και απαντάει η δικαστική
εξουσία ότι όλα είναι καλά, ότι όλοι οι δικαστές και οι εισαγγελείς
κάνουν τη δουλειά τους. 

Αυτό έχει καταλάβει ο ελληνικός λαός, ότι ο κ. Ντογιάκος αυτό
έκανε, ότι προσπάθησε να βρει την αλήθεια, ότι προσπάθησε να
φέρει στην επιφάνεια τι ακριβώς έγινε στα Τέµπη ή ότι ο συγκε-
κριµένος εισαγγελέας έκανε τα πάντα να µην µάθουµε την αλή-
θεια;
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Ακούσατε την κατάθεση της κ. Καρυστιανού και τι είπε για και
την εισαγγελέα; Είπε ότι η κ. εισαγγελέας τής είπε: «Μην ασχο-
λείσαι µε αυτά τα θέµατα», µην ασχολείσαι µε τα κοινά, µην
ασχολείσαι δηλαδή µε το δηµόσιο συµφέρον. «Πήγαινε στο σπίτι
σου, κοίταξε την οικογένεια, φτιάξε τη ζωή σου και µήπως συγ-
χρόνως πας και στην εκκλησία». Αυτό είναι που λέει ο Άρειος
Πάγος ότι κάνουν οι δικαστές και οι εισαγγελείς τη δική τους
δουλειά σωστά;

Ευτυχώς το δελτίο Τύπου µάς είπε ότι δεν ήταν κατά πλειοψη-
φία, γιατί πρέπει κάποιοι δικαστές να σηκώσουν το ανάστηµά
τους και όταν υπάρχει καταγγελία από την Ευρωβουλή ότι αυτή
η Κυβέρνηση δεν εξυπηρετεί το κράτος δικαίου και δεν εξυπη-
ρετεί τη διαφάνεια, δεν είναι η δουλειά του δικαστικού σώµατος,
της δικαστικής εξουσίας να πει «όλα καλά τα κάνει η κυβέρνηση,
δεν χρειάζεται να κάνουµε κάτι άλλο».

Είναι πολύ σοβαρή υπόθεση η δικαστική εξουσία να µην είναι
µέρος του δηµοσίου συµφέροντος, να µην είναι µέρος του ελέγ-
χου της διαφάνειας που χρειάζεται αυτή η χώρα. Θα επιστρέψω
στο θέµα, στα Τέµπη. 

Τι ισχυρίζεστε, κύριοι Υπουργοί, σχετικά µε το δηµόσιο συµ-
φέρον; Ότι δυσκολεύετε τις µεγάλες επιχειρήσεις να χτίσουν
κοντά στον αιγιαλό; Αυτό ισχυρίζεστε; Το Σύµφωνο της Βαρκε-
λώνης µιλάει για εκατό µέτρα και εσείς σχεδόν µιλάτε για µηδε-
νικά µέτρα. Προσπαθείτε να κάνετε µικρές αλλαγές για να κάνετε
πιο εύκολη την οικοδόµηση. Τι κάνετε; Εξαιρείτε το δύσκολο κοµ-
µάτι της παραλίας, αν έχει βράχους, αν δεν είναι εύκολο να έχεις
πρόσβαση, για να αυξηθεί ο χώρος που µπορείς να κάνεις πα-
ρέµβαση, να κάνεις ένα µεγάλο ξενοδοχείο. Και λέτε ότι, επειδή
το φασιστικό καθεστώς της Ιταλίας της Κατοχής είχε ένα πολύ
καλό πλαίσιο που αύξανε την προστασία του δηµόσιου συµφέ-
ροντος, εσείς θα το πάτε πίσω γιατί δεν είσαστε µε το φασιστικό
καθεστώς. Να σας γυρίσω το επιχείρηµα. Μήπως είστε χειρό-
τερο από αυτό το καθεστώς; Ακόµα και αυτό το καθεστώς ήθελε
στη Ρόδο και στα άλλα νησιά των Δωδεκανήσων να έχει µεγαλύ-
τερη προστασία. 

Δεν έχετε την έννοια, και γι’ αυτό δυσκολεύεστε, των κοινών,
αυτά που έχουµε κοινά ως Έλληνες και Ελληνίδες. Γι’ αυτό όταν
κάνετε παρεµβάσεις συγχέετε την ιδιωτική περιουσία του δηµο-
σίου µε το δηµόσιο κτήµα. Γιατί θέλετε ένα κοµµάτι του δηµοσίου
να µπορείτε να το παραχωρήσετε. Αυτό κάνετε. Θέλετε δηλαδή
αυτό που δεν ανήκει σε κανέναν στην ουσία, είναι ελεύθερος
χώρος, αυτό εξυπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον, να υπάρχουν και
παραχωρήσεις ακόµα περισσότερες για αυτό. Την καταλαβαί-
νετε την έννοια των κοινών, ότι είναι κάποια πράγµατα που δεν
είναι για τον ιδιωτικό τοµέα ούτε καν για τον δηµόσιο τοµέα για
να το παραχωρήσεις στους ιδιώτες; Είναι για όλους τους Έλλη-
νες και τις Ελληνίδες και πρέπει να το αφήσουµε στις επόµενες
γενιές. Είναι τόσο δύσκολο να καταλάβετε αυτή την έννοια; 

Χθες ψηφίστηκε στην Ευρωβουλή κάτι για την αποκατάσταση
της φύσης και το έγκληµα όταν δεν προστατεύεται αυτή η φύση.
Το δικό σας το κόµµα, το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, το καταψή-
φισε. Οι Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας απείχαν. Και
ποιο ήταν το επιχείρηµα του κ. Μεϊµαράκη που πήγατε στην
αποχή; «Γιατί τώρα είναι δύσκολες στιγµές». Ναι, είναι δύσκολες
στιγµές γιατί έχουµε την κλιµατική κρίση. 

Έχετε καταλάβει ότι το βασικό αίτηµα για να αντιµετωπίσουµε
την κλιµατική αλλαγή είναι η έννοια της µηδενικής κατανάλωσης,
zero consumption; Αυτό βάζουν όλες οι περιβαλλοντικές οµάδες.
Πρέπει να σκεφτούµε µια φορά, δύο φορές, τρεις φορές, τέσσε-
ρις φορές αν θέλουµε να εκµεταλλευτούµε νέα γη αντί να χρησι-
µοποιήσουµε τα κτήρια που ήδη υπάρχουν. Το zero consumption,
η µηδενική κατανάλωση, θα έπρεπε να ήταν µία αρχή που την εί-
χαµε παντού και στη στεγαστική κρίση. Δεν αντιµετωπίζεται η στε-
γαστική κρίση δίνοντας νέα γη για νέα κτήρια, αλλά εκµεταλ-
λευόµενοι όλα τα κτήρια που δεν ζει κανένας. Όπως στην Ισπανία,
που βάλανε φόρο στις µεγάλες επιχειρήσεις που αγοράζουν οι-
κόπεδα, αγοράζουν πολυκατοικίες, διαµερίσµατα και τα αφήνουν
άδεια. Αυτό σηµαίνει µηδενική κατανάλωση. Αυτό σηµαίνει να µπο-
ρέσουµε να αντιµετωπίσουµε την κλιµατική αλλαγή.

Και είχαµε και το πιο φοβερό επιχείρηµα, αυτό νοµίζω είναι το
καλύτερο επιχείρηµα που έχω ακούσει τη Νέα Δηµοκρατία µέσα

σε πολύ ισχυρό ανταγωνισµό, ότι όταν λέει η Βαρκελώνη για τα
εκατό µέτρα και εµείς το πάµε στο µηδέν -και υπάρχουν και
άλλες χώρες που έχουν και διακόσια και τριακόσια µέτρα- ο
λόγος είναι ότι εµείς έχουµε πιο όµορφες παραλίες. Αυτό είπε ο
κ. Πέτσας. Μην κοιτάτε τη Δανία, τη Γερµανία και την Ισπανία
γιατί αυτοί δεν έχουν ωραίες παραλίες, αλλά εµείς έχουµε
ωραίες παραλίες και άρα πρέπει να χτίσουµε µεγάλα ξενοδοχεία
πάνω στον αιγιαλό. 

Προφανώς όταν πάτε στο Costa del Sol, που ουσιαστικά είναι
µια παροικία των βρετανών, µόνο αγγλικά pubs θα δείτε εκεί στα
µεγάλα ξενοδοχεία, λέτε «τι ωραία ανάπτυξη είναι αυτή. Πώς θα
µπορούσαµε και στην Ελλάδα να έχουµε µια παρόµοια ανάπτυξη
µε τεράστια ξενοδοχεία;» Αυτό είναι το όραµα σας. Αυτό είναι το
αναπτυξιακό σας σχέδιο. 

Δηµόσιο συµφέρον, χρειάζεται το δηµόσιο συµφέρον διαβού-
λευση; Είναι µια ερώτηση. Εσείς περνάτε περιβαλλοντικά νοµο-
σχέδια, και στην πρώτη Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη, που
αφαιρείτε τις περιφέρειες και την τοπική αυτοδιοίκηση από τη
συζήτηση. Δεν κάνετε διαβούλευση µε κανέναν. Ούτε για το Τα-
µείο Ανάκαµψης µια που είσαστε εδώ, κύριε Υπουργέ, δεν κάνετε
διαβούλευση. Άλλες χώρες κάνανε διαβούλευση, αλλά η διαβού-
λευση είναι ξένη λέξη για σας. Ξέρετε γιατί; Γιατί το δηµόσιο
συµφέρον απαιτεί διαφάνεια και να ξέρουµε από πού προέρχον-
ται τα λεφτά και πού πάνε. Η διαφάνεια δεν επιτρέπει τον πολι-
τικό καπιταλισµό, όπου γίνεται αναδιανοµή των πόρων µέσα από
αδιαφάνεια και στις µεγάλες επιχειρήσεις. Αυτό χρειάζεστε εσείς
για το δικό σας το σχέδιο, για να φτιάξετε το δικό σας κοινωνικό
µπλοκ. 

Άρα χρειάζεται, όπως η Νέα Αριστερά έχει κεντρικό σηµείο,
το δηµόσιο συµφέρον. Είναι κεντρικό σηµείο τα κοινά, αυτά που
είναι για όλους µας, που δεν ανήκουν σε κανέναν, αλλά σε
όλους. Αυτή είναι η βασική διαφορά. Εµείς θα έχουµε ένα σχέδιο
όπου το κοινό συµφέρον και τα κοινά είναι στο κέντρο της πολι-
τικής. Γιατί αν δεν είναι, δεν θα αντιµετωπίσουµε την κλιµατική
αλλαγή. 

Και δεν είναι επιχείρηµα, όπως ο Σούνακ στη Βρετανία ή ο
Στάρµερ στην Βρετανία λένε, ότι επειδή υπάρχει τώρα η κρίση,
πάνε πίσω όλα τα οικολογικά ζητήµατα. Η απάντηση σε αυτά τα
προβλήµατα είναι η δίκαιη µετάβαση. Ποιος θα πληρώσει τη δί-
καιη µετάβαση; Αυτό είναι το κεντρικό σηµείο που ενώνεται η αν-
τιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης µε την αντιµετώπιση των
κοινωνικών ανισοτήτων. Να το πω ανάποδα, αν δεν αντιµετωπί-
σουµε τις κοινωνικές ανισότητες, δεν θα αντιµετωπίσουµε την
κλιµατική κρίση. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, τη στιγµή που συζητάµε αυτά
τα πράγµατα, σήµερα, είναι η επέτειος της τραγωδίας του εγ-
κλήµατος. Είναι ένας κόσµος εκεί έξω που ζητά απαντήσεις, τις
απαντήσεις που εσείς θέλετε να συγκαλύψετε, που έχετε κάνει
τα πάντα να συγκαλύψετε. Μια τεράστια διαδήλωση θέλει απαν-
τήσεις. Είµαστε έναν χρόνο από το έγκληµα των Τεµπών, έναν
χρόνο χωρίς τους συνανθρώπους µας, που χάθηκαν άδικα και
τραγικά, έναν χρόνο χωρίς απαντήσεις, έναν χρόνο που η Κυβέρ-
νηση και το σύστηµα που την υποστηρίζει έχει κάνει τα πάντα µε
κυνισµό για να µην έρθουν στην επιφάνεια οι πραγµατικοί υπεύ-
θυνοι. Δεν ξεχνάµε. Αγωνιζόµαστε µέχρι να έρθει η δικαίωση των
οικογενειών, αγωνιζόµαστε για να µην έχουµε άλλα Τέµπη.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τσακαλώτο. 

Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος.
Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Χαρίτσης. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, σήµερα είναι
µία θλιβερή µαύρη επέτειος. Συµπληρώνεται ένας χρόνος από
το έγκληµα των Τεµπών, που στοίχισε τη ζωή σε πενήντα επτά
νέους ανθρώπους. 

Δεν ξεχνάµε τον µόνο επιζώντα του πρώτου βαγονιού που δίνει
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ακόµα µάχη για να κρατηθεί στη ζωή, όπως και δεν ξεχνάµε τους
τραυµατίες που παλεύουν για να ξεπεράσουν τα τραύµατα, να
επουλώσουν τα τραύµατα και να συνεχίσουν τη ζωή τους. Είναι
ένα έγκληµα το οποίο µας συγκλόνισε όλους. Η ζωή µας δεν είναι
ίδια µετά από εκείνη τη νύχτα πριν από έναν χρόνο. 

Είναι ένα έγκληµα όµως για το οποίο υπάρχουν ξεκάθαρες πο-
λιτικές και ποινικές ευθύνες. Ένα έγκληµα για το οποίο η κοινω-
νία µας ζητά δικαιοσύνη. Ένα έγκληµα για το οποίο η
Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
ζητά δικαιοσύνη και αυτή δεν έχει αποδοθεί. 

Οφείλουµε να σας πούµε ότι δεν ξεχνάµε. Ακόµα και το ψήφι-
σµα του Ευρωκοινοβουλίου αναφέρεται στο ότι η εξεταστική επι-
τροπή για τη διερεύνηση αυτής της τραγωδίας στερείται
πολιτικής αµεροληψίας. Απορώ πώς το αντέχετε! Είναι απρό-
θυµη να καλέσει βασικούς µάρτυρες για κατάθεση. Έναν χρόνο
µετά από αυτό το έγκληµα η Κυβέρνηση επιµένει να περιορίζει
την έρευνα, να περιορίζει την αλήθεια. 

Οι οικογένειες των θυµάτων ζητούν δικαίωση. Σήµερα ήταν
εδώ έξω ένα πανό από τη µεριά των συγγενών. Έχουν στο
πλευρό τους το σύνολο της κοινωνίας. Το ψήφισµα το οποίο δια-
κινείται µε υπογραφές έχει φτάσει τις εννιακόσιες χιλιάδες, ένα
απίστευτο νούµερο που ζητάει αλλαγή του νόµου περί ευθύνης
Υπουργών. Οι οικογένειες των θυµάτων καταγγέλλουν µια σειρά
από παραλείψεις όσον αφορά τη συγκάλυψη του εγκλήµατος. 

Είναι ξεκάθαρο δυστυχώς ότι η Κυβέρνηση έχει επιλέξει να
συγκαλύψει τις ευθύνες, ιδιαίτερα αυτές που αφορούν στα πο-
λιτικά πρόσωπα. Έτσι παράλληλα µε την προσβολή της µνήµης
των θυµάτων, έχουµε και µια άλλη προσβολή του κράτους δι-
καίου, της δηµοκρατίας, της δικαιοσύνης. Επιχειρείτε να καλύ-
ψετε το έγκληµα. Επιχειρείτε να αµνηστεύσετε τους υπεύθυνους. 

Στο πολιτικό επίπεδο απορρίψατε το αίτηµα του ΣΥΡΙΖΑ για
σύσταση προανακριτικής επιτροπής για τη διερεύνηση των ευ-
θυνών της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Μεταφορών και
Υποδοµών. Απορρίψατε έτσι το πόρισµα της Ευρωπαϊκής Εισαγ-
γελικής Αρχής για τη σύµβαση 717. Απορρίψατε το αίτηµα των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης για διαβίβαση της κατάθεσης του
κ. Καραµανλή στην εισαγγελία µε το ερώτηµα της ψευδορκίας.
Απορρίψατε κρίσιµους µάρτυρες που µπορούσαν να καταθέσουν
και τους χρειαζόµασταν ως ελληνική κοινωνία. Δεν έχετε αποδεί-
ξει όµως για ποιον λόγο δεν κλήθηκαν. Δεν θέλετε να ακουστεί
η αλήθεια. 

Για ποιον λόγο να µην καταθέσουν ο Πρόεδρος και Διευθύνων
Σύµβουλος του ΟΣΕ, ο κ. Σπηλιόπουλος ο οποίος είχε στείλει και
επιστολή µε την παραίτησή του στον κ. Μητσοτάκη; Για ποιον
λόγο να µην καταθέσει ο Διευθύνων Σύµβουλος της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»
ο κ. Τσαλίδης, που επίσης παραιτήθηκε µε επιστολή του 2021,
µιλώντας για ένα ορατό πλέον κίνδυνο να υπάρξει ένα µείζον
συµβάν µέγιστης σοβαρότητας; 

Για ποιον λόγο δεν κλήθηκε ο κ. Κατσιούλης, ο πρόεδρος της
επιτροπής που είχε παραιτηθεί βάζοντας ζητήµατα της επιτρο-
πής για την τηλεδιοίκηση. Έλεγε ότι λειτουργούσε ο σιδηρόδρο-
µος χωρίς σηµατοδοτήσεις. Για ποιον λόγο δεν κλήθηκε ο
Πρόεδρος των Μηχανοδηγών, ο κ. Γενιδούνιας, οι πραγµατογνώ-
µονες των οικογενειών και της πολιτείας; Για ποιον λόγο δεν κλή-
θηκε επίσης ο επικεφαλής του Συντονιστικού Πολιτικής
Προστασίας, ο συνάδελφός σας Υπουργός, ο κ. Τριαντόπουλος
ο οποίος είχε τελικά απ’ ότι φαίνεται την ευθύνη για το µπάζωµα
και την απόσβεση πειστηρίων τα οποία υπήρχαν στην περιοχή
του εγκλήµατος. Κρύφτηκαν πειστήρια του εγκλήµατος. Το αν-
τέχει αυτό η ελληνική κοινωνία;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ξεκάθαρη πλέον η µεθοδική
και συστηµατική απόπειρα συγκάλυψης του εγκλήµατος των
Τεµπών από την Κυβέρνηση. Εµείς όµως έχουµε ευθύνη να ακο-
λουθήσουµε τον δρόµο της δικαιοσύνης και της αλήθειας. Είναι
υποχρέωση όλων µας να σταθούµε δίπλα στους συγγενείς των
θυµάτων, δίπλα στους τραυµατίες, να ενώσουµε τη φωνή µας
µαζί τους, να παλέψουµε να µην µείνει τίποτα αναπάντητο και να
τιµωρηθούν όσοι ευθύνονται. 

Γιατί η δικαιοσύνη αποτελεί τη βάση στην οποία στηρίζεται η
εµπιστοσύνη των πολιτών στο κράτος και τους θεσµούς του. Και
αµφισβητείτε την αξιοπιστία της πολιτείας ακόµα από µία πλευρά

καινούργια. Βάζετε νάρκη στα θεµέλια της δηµοκρατίας. Οδη-
γείτε τους πολίτες να αµφισβητούν ότι υπάρχει δικαιοσύνη, κρά-
τος δικαίου και Κυβέρνηση που σέβεται τους κανόνες και της
Ευρώπης και της χώρας µας. Και όπως διαπιστώνει και το ψήφι-
σµα «καταπέλτης» του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, υπάρχουν
πλέον πολύ σοβαρές απειλές κατά της δηµοκρατίας, κατά του
κράτους δικαίου και κατά των δικαιωµάτων στη χώρα µας. 

Αυτή την περίοδο εσείς επιλέξατε ταυτόχρονα, χωρίς καµµία
συστολή, να εισάγετε στην Βουλή ένα ακραία αντισυνταγµατικό
νοµοσχέδιο µε την παραβίαση του άρθρου 16 του Συντάγµατος,
ένα νοµοσχέδιο για ιδιωτικά πανεπιστήµια. Και αν και θα το συ-
ζητήσουµε αρκετά τις επόµενες µέρες, οφείλω να πω ότι χτες ο
χαρακτηρισµός του κυρίου Υπουργού ότι το Σύνταγµα δεν είναι
τοτέµ, είναι ένας χαρακτηρισµός που προσβάλλει το Σύνταγµα
και το κράτος δικαίου στη χώρα. Γιατί σε αυτό το Σύνταγµα
έχουµε πρώτα απ’ όλα ορκιστεί εµείς και γι’ αυτό το Σύνταγµα
είµαστε εδώ. Γι’ αυτό είµαστε εδώ στην ελληνική Βουλή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

Με αυτό που είπε χθες ο κ. Πιερρακάκης, που το παίζει και
δήθεν εκσυγχρονιστής, προσβάλλει την Βουλή, προσβάλλει τη
δηµοκρατία. Γιατί το Σύνταγµα. Είναι η ουσία της δηµοκρατίας
µας. Οι ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου για τα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια είναι ξεκάθαρα αντισυνταγµατικές και αν τυχόν ψηφιστεί το
νοµοσχέδιο -που εµείς λέµε να µην ψηφιστεί- θα οδηγήσουν σε
πολλές προσφυγές στη δικαιοσύνη. 

Και γνωρίζετε βέβαια ότι ακόµα κι αν κάποιοι κολλητοί σας
τρυπώσουν στα παραθυράκια, ο νόµος αυτός θα πέσει στο Συµ-
βούλιο Επικρατείας και θα δηµιουργήσετε κι άλλα προβλήµατα
στην ανώτατη εκπαίδευση. Γι’ αυτό τον λόγο σας έχουµε ζητήσει
να σταµατήσει αυτή τη συζήτηση για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Και για έναν ακόµα λόγο, ότι βάζει το κριτήριο της οικονοµικής
δυνατότητας στο εάν ένα παιδί θα σπουδάσει. 

Είστε µία Κυβέρνηση αδικίας. Αυτή την αδικία βλέπουν στο
πρόσωπό σας όλοι και όλες που ήταν σήµερα στους δρόµους:
οι φοιτητές, οι µαθητές, η εκπαιδευτική κοινότητα, οι αγρότες
στα µπλόκα, οι εργαζόµενοι που απεργούν σήµερα και ζητούν
απλά πράγµατα: Δικαιοσύνη στη δουλειά, στο δικαίωµα της ερ-
γασίας, συλλογικές συµβάσεις, µέτρα για τη στήριξη της κοινω-
νίας απέναντι στην ακρίβεια, όπου µόνο τα καρτέλ κερδο-
σκοπούν. Γιατί δεν υπηρετείτε την εθνική οικονοµία, την οικονο-
µία των καρτέλ υπηρετείτε. Και δικαιοσύνη σηµαίνει να υπάρχει
διαφάνεια, να υπάρχει δηµοκρατία, να στηρίζονται οι ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες, να κατοχυρωθεί η δηµόσια δωρεάν παιδεία,
να στηριχθεί το αγροτικό εισόδηµα, να αποδοθεί δικαιοσύνη για
τα Τέµπη. Αυτά είναι τα συνθήµατα σήµερα των κινητοποιήσεων
σε όλη την Ελλάδα. Εσείς προφανώς δεν τα ακούτε, γιατί έχετε
άλλες αρχές να υπηρετήσετε.

Και µέσα σε αυτό το πλαίσιο σε µια ηµέρα που και εγώ εκτιµώ
ότι δεν θα πρέπει να µπαίνει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο στην ολοµέ-
λεια -είναι µια µαύρη επέτειος και θα έπρεπε να συζητήσουµε για
κάτι διαφορετικό- µας φέρνετε ένα νοµοσχέδιο κολάζ, ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο έχει τουλάχιστον δέκα µεγάλα κεφάλαια. Να σας
τα περιγράψω λίγο; Γιατί αυτή είναι η αριστεία τελικά.

Δεν είναι εδώ ο κ. Χατζηδάκης και του ευχόµαστε περαστικά.
Αλλά αυτός δεν ήταν ο ρήτορας για την αριστεία µαζί µε τον κ.
Μητσοτάκη; Ποια είναι η αριστεία; Μας φέρνετε ένα νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών που έχει
ρυθµίσεις για τον αιγιαλό, ρυθµίσεις για τα περιουσιακά στοιχεία
του δηµοσίου, ρυθµίσεις για το επίδοµα γέννησης, το «Ανακαι-
νίζω-Νοικιάζω», ρυθµίσεις για τον προϋπολογισµό των ΚΔΑΠ, για
την αποζηµίωση εφηµεριών του ΕΣΥ, για την αναστολή πλειστη-
ριασµών για τους πυρόπληκτους, για την επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, για την απαλλαγή
ΦΠΑ για τις δωρεές του Οικουµενικού Πατριαρχείου, για τη δια-
σύνδεση των POS, για την ενεργειακή επάρκεια στο µη διασυν-
δεδεµένο σύστηµα της Κρήτης, για τον ΟΑΣΘ, για τον
διευθύνοντα σύµβουλο της Εθνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας και
µερικές ακόµα τροπολογίες για τη στάθµευση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)
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Αυτή είναι η αριστεία τους, για να ξέρετε ακριβώς για ποια µι-
λάµε! Μέχρι και για αποσπάσεις στην Ένωση Περιφερειών Ελ-
λάδος έχουµε ρυθµίσεις. 

Οφείλω όµως να ξεκινήσω από τις ρυθµίσεις για τον αιγιαλό,
γιατί είναι µεγάλο ζήτηµα. Πρώτο θέµα: Τελικά απ’ ότι φαίνεται
το κίνηµα της πετσέτας έπαιξε ρόλο. Ήρθατε σήµερα εδώ για
να διασκεδάσετε τις εντυπώσεις τις οποίες και καλά χρεωθήκατε
πέρυσι. Έρχεστε, δηλαδή, επικοινωνιακά να το καλύψετε. Τι
έλεγε το κίνηµα της πετσέτας; Ότι µετά από µια τετραετία Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη οι πολίτες δεν βρίσκουν χώρο στις παρα-
λίες για να βάλουν την πετσέτα τους. Ποιος ήταν υπεύθυνος γι’
αυτό; Ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Χατζηδάκης και οι υπόλοιποι Υπουρ-
γοί. 

Ας µην κρύψουµε λοιπόν ότι µε αιτιολογία την πανδηµία αφή-
σατε τα πάντα ανεξέλεγκτα. Δηλαδή λόγω της πανδηµίας διευ-
ρύνατε τον χώρο κατάληψης των παραλιών. Λόγω της πανδηµίας
-µην ξεχνάτε- διευρύνατε και τον χώρο κατάληψης των τραπεζο-
καθισµάτων στον δηµόσιο χώρο γενικότερα και παραβιάσατε αρ-
µοδιότητες των δήµων. Μην το ξεχνάµε, γιατί τώρα έρχεστε να
ρίξετε τα βάρη στους δήµους. 

Ταυτόχρονα τι άλλο έκανε η άριστη Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας; Με εισήγηση του κ. Κατσαφάδου τότε πέρασε και µια
τροπολογία για την αναστολή των κατεδαφίσεων. Δηλαδή µε τη
δικαιολογία της πανδηµίας, να µην κατεδαφιστούν τελεσίδικα
κριθέντα κατεδαφιστέα στον αιγιαλό, στην κοίτη ρεµάτων ακόµα
και µέσα σε ποτάµια. Αυτή είναι η Κυβέρνηση που τώρα µας το
παίζουν υπερασπιστές τάχατες των παραλιών. Τελείωσε η παν-
δηµία, αλλά το κλείσιµο του µατιού σε διάφορα οικονοµικά συµ-
φέροντα παρέµεινε. Και τώρα έρχεστε αριστοτεχνικά και
υποκριτικά και πετάτε την ευθύνη στην αυτοδιοίκηση. Ενώ εσείς
παραβιάσατε τα δικαιώµατα των δήµων, τώρα ρίχνετε την ευ-
θύνη στους δήµους. Για ποιον λόγο; Για να τους πάρετε αρµο-
διότητες. Γιατί πάντα κάποιος άλλος πρέπει να φταίει και ποτέ ο
κ. Μητσοτάκης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Πολύ ωραίο αυτό το επιχείρηµα, αλλά πλέον το παραµύθι δεν
πιάνει. Έχουν καταλάβει όλοι ποιος φταίει.

Τους πετάτε, λοιπόν, έξω από τη διαχείριση. Με ποια αιτιολο-
γία; Ότι δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν. Προφανώς, δεν µπο-
ρούν να ανταπεξέλθουν. Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας είστε.
Για πείτε µου, σας παρακαλώ, πόσες προσλήψεις έχετε εγκρίνει
στην αυτοδιοίκηση, για να µπορεί να ανταπεξέλθει; Πόσους πό-
ρους έχετε δώσει στην αυτοδιοίκηση, για να µπορούν να αντα-
πεξέλθουν; Αντιθέτως, τους χρεώσατε και µε το ενεργειακό
κόστος της ρήτρας αναπροσαρµογής και τώρα θέλετε να τους
πάρετε και περιουσιακά στοιχεία, όπως είναι οι Δηµοτικές Επι-
χειρήσεις Ύδρευσης-Αποχέτευσης και τα δίκτυα ύδρευσης-απο-
χέτευσης. Αυτό κάνετε παντού. 

Οφείλουµε να συζητήσουµε για ένα σοβαρό θέµα όπως,ο αι-
γιαλός και η διαχείρισή του σε ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο, που
ορίζεται από τη Σύµβαση της Βαρκελώνης. Έ, αφού είστε άρι-
στοι, γιατί δεν τη φέρνετε να τη συζητήσουµε; Εµείς κριθήκαµε
ως Κυβέρνηση. Πείτε µας εσείς γιατί δεν τη φέρνετε, αφού είστε
άριστοι; 

Αντί, λοιπόν, να κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση –Η Κυβέρνηση
έρχεται και λέει: Να διαχειριστούµε για λίγο τις εισπράξεις; Γιατί
αυτό ουσιαστικά αφορά το σχέδιο νόµου. Κάποιοι να βγάζουν
πολλά και δήθεν να βγάζει και το δηµόσιο κάποια, επίσης. Δεν
φέρνετε, λοιπόν, καµµία ρύθµιση για την κλιµατική κρίση, για τη
θαλάσσια χωροταξία, για τα θαλάσσια οικοσυστήµατα, για το πα-
ράκτιο οικοσύστηµα, για τη Σύµβαση της Βαρκελώνης, και µας
φέρνετε ένα περιορισµένης οπτικής νοµοσχέδιο για κάποια οι-
κονοµικά συµφέροντα.

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Η Νέα Δηµοκρατία και σε αυτό το νο-
µοσχέδιο αποδεικνύει ότι δεν σέβεται την ευρωπαϊκή νοµοθεσία
και ταυτόχρονα, δεν σέβεται και την τοπική αυτοδιοίκηση. Φέρνει
διατάξεις που δεν µπορεί να χαρακτηρίζουν µία σύγχρονη χώρα
ιδίως όταν ένα µεγάλο τµήµα του ΑΕΠ προέρχεται από τον του-
ρισµό. Φέρνει διατάξεις που «θυσιάζουν» την ανάγκη εκσυγχρο-
νισµού του πλαισίου διαχείρισης των παράκτιων οικοσυστη-

µάτων, ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα, που συνδέεται και µε την κλι-
µατική κρίση και δεν διασφαλίζει τον κοινόχρηστο χαρακτήρα
τους, παρά µόνο για την αξιοποίησή τους για κάποια οικονοµικά
οφέλη. Για την κλιµατική κρίση ούτε λόγος. Για τα υπόλοιπα πε-
ριβαλλοντικά θέµατα, επίσης. Για το ότι αυτή η παράκτια ζώνη
είναι «ασπίδα» και για την κοινωνία µας και την οικονοµία, επίσης. 

Τι λέει για όλα αυτά ο κ. Θεοχάρης; Τον άκουσα και προηγου-
µένως. «Αυτό είναι ευθύνη άλλου Υπουργείου». Δηλαδή, έρχεται
εδώ ο Υπουργός να εισηγηθεί νοµοσχέδιο και παραδέχεται ότι
είναι ελλιπές, γιατί δεν συνεργάζονται τα Υπουργεία. Αυτό έκανε
ο κ. Θεοχάρης, παραδέχθηκε ότι είναι ελλιπές το νοµοσχέδιό
τους, γιατί δεν µιλάει το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας µε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Είπε πριν από λίγο:
Μην µας κάνετε κριτική, είναι δουλειά άλλου Υπουργείου. Δη-
λαδή, δεν µετέχουν στο ίδιο Υπουργικό Συµβούλιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πάνε στο Υπουργικό
Συµβούλιο, για να βγάλουν φωτογραφίες και να κάνει δηλώσεις
στις κάµερες ο κ. Μητσοτάκης, όχι για να συζητήσουν σοβαρά
ζητήµατα. Μέχρι εκεί έχει φτάσει η αριστεία τους. Τελικά, η το-
πική αυτοδιοίκηση, το περιβάλλον, η οικονοµία, τιµωρούνται και
σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, κάτι. Το νοµοσχέδιο δεν λύνει κα-
νένα σοβαρό πρόβληµα από αυτά που πράγµατι υπάρχουν,
ακόµα και στην οριοθέτηση των χρήσεων γης στην παράκτια πε-
ριοχή, όπου υπάρχει ζήτηµα και πρέπει να το επιλύσουµε. Θα
σας πω πώς είχε ξεκινήσει η επίλυση επί ΣΥΡΙΖΑ, για να µην µας
το παίζει έξυπνος ο κ. Θεοχάρης, που τότε βέβαια, ήταν σε άλλο
κόµµα. Μετά πήγε στη Νέα Δηµοκρατία. Αυτά είναι γνωστά. Το
ζήτηµα είναι τι κάνουµε για την κοινωνία, όχι ποιοι αλλάζουν κόµ-
µατα µε την πρώτη ευκαιρία.

Η Νέα Δηµοκρατία αποδεικνύει ότι δεν την ενδιαφέρει το ζή-
τηµα αυτό. Δεν την ενδιαφέρει το ζήτηµα της οργάνωσης χρή-
σεων. Αφαιρεί, λοιπόν, αρµοδιότητες από διάφορους. Για ποιον
λόγο το κάνει, όπως µε την αυτοδιοίκηση; Γιατί δεν θέλει ισχυρή
πολιτεία. Παρ’ ότι υπήρχε νοµοθεσία σε έναν βαθµό για τα ζητή-
µατα αυτά, επικαλείται ένα έλλειµµα η Νέα Δηµοκρατία, το οποίο
δηµιούργησε η ίδια. Δηλαδή, πότε στελεχώθηκαν τελευταία
φορά οι ελεγκτές περιβάλλοντος; Όταν επί ΣΥΡΙΖΑ κάναµε µε-
τατάξεις, που είχαµε και περιορισµό προσλήψεων. Πότε στελε-
χώθηκαν τα παρατηρητήρια δόµησης; Ξέρετε ότι εµείς αφήσαµε
για τα θέµατα της αυθαίρετης δόµησης εγκεκριµένες θέσεις ερ-
γασίας και µάλιστα, µηχανικών, για τα παρατηρητήρια δόµησης,
που είναι ο έλεγχος των αυθαιρέτων και δεν κάνανε ποτέ τις
προσλήψεις; Αφαίρεσαν δυναµικό από τους ελεγκτικούς µηχα-
νισµούς του περιβάλλοντος, των αυθαιρέτων και άρα και των πα-
ραλίων σε έναν βαθµό, γιατί έχουµε πολλά αυθαίρετα και στην
περιοχή του αιγιαλού. Δεν προχώρησαν καθόλου τη στελέχωση
και έρχονται τώρα να κάνουν κάποια ρύθµιση.

Να αναφερθώ λιγάκι στα στοιχεία της ρύθµισης που στηρίζον-
ται και συνδέονται µε τη στελέχωση της πολιτείας. Έχουν κά-
ποιες ρυθµίσεις µέσα αλλά πολύ άτακτες κυριολεκτικά. Είναι
αυτό που λέµε «λίθοι, πλίνθοι κέραµοι ατάκτως ερριµµένα». Λένε,
ας πούµε, ότι θα υπάρχει ένα σύστηµα καταγγελιών. Και εγώ
ρωτώ: Ποιος θα πάρει την καταγγελία; Δηλαδή, θα κάνει ο πολί-
της καταγγελία, αλλά δεν υπάρχει κανείς να τη διαχειριστεί, γιατί
οι επιθεωρητές και οι ελεγκτές δεν υπάρχουν. Θα µας πουν µετά
«να βάλουµε ιδιώτες ελεγκτές», είναι σίγουρο, για να γίνονται κα-
λύτερα τα κοµπρεµί. Είναι σίγουρο αυτό.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να κινείται το χρήµα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μόνο που αυτό
δεν ωφελεί την κοινωνία. Μιλάµε για µία διαχείριση που ωφελεί
λίγους, τακτοποιούνται οι κολλητοί και έτσι ανανεώνεται και συν-
τηρείται αυτό το σύστηµα εξουσίας. Γιατί αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Αυτό δεν κάνει καλό, όµως, ούτε στην οικονοµία ούτε
στην κοινωνία.

Λένε, επίσης «θα βγάλουµε υπουργικές αποφάσεις». Πότε; Δεν
υπάρχει δέσµευση. Άρα έχουµε ένα πρόχειρο νοµοσχέδιο και γι’
αυτό επικίνδυνο, του οποίου το πρόβληµα συνδέεται και µε το
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ότι δεν υπάρχει στελέχωση στους συγκεκριµένους φορείς.
Πρώτο θέµα, το οποίο εγώ θέλω να θίξω: Συνδέεται αυτό το

νοµοσχέδιο -για να πάµε στα µεγάλα ζητήµατα- µε τη ρύθµιση
του χώρου εκτός σχεδίου -για να είµαι συγκεκριµένος-, µε όλη
τη δόµηση και τις οικονοµικές δραστηριότητες εκτός σχεδίου;
Σαφέστατα.

Τι λέει, όµως, η Κυβέρνηση; Προσέξτε, ο εισηγητής Υπουργός
ήταν ο εισηγητής της µεγάλης πρωτοβουλίας του ν.4759/2020
για τον περιορισµό έως κατάργηση της εκτός σχεδίου δόµησης.
Τώρα πού βρισκόµαστε; Το επόµενο νοµοσχέδιο θα είναι για να
άρει αυτή τη ρύθµιση. Για να καταλάβετε την αριστεία, τέσσερα
χρόνια περάσαν µε µια «καραµέλα» ότι παίρνουν και κάνουν µε-
ταρρυθµιστικές τοµές και τώρα ο ίδιος Υπουργός, αν ήταν εδώ,
θα έπρεπε να απολογηθεί για ποιον λόγο δεν έχουν προχωρήσει
όλα αυτά. 

Από την άλλη µεριά, έρχονται οι φορείς στη διαβούλευση και
µας είπαν στην ακρόαση ότι υπάρχει πολυνοµία. Ότι, δηλαδή,
καταργούνται, µάλλον αλλάζουν ρυθµίσεις που δεν καταργούν-
ται, άρα έχουµε ταυτόχρονα πολλές ρυθµίσεις σε ισχύ και ότι το
νοµοσχέδιο αυτό θα έχει πολλά προβλήµατα την επόµενη µέρα.
Θα έρθουν πάλι για τροποποιήσεις. Εµείς το λέµε από τώρα, βά-
ζουµε και στοίχηµα, θα φέρουν πάλι ρυθµίσεις για να τα αλλά-
ξουν.

Τελικά, ποια είναι η ουσία που στοχεύει ο Υπουργός και γενικά
ο κ. Μητσοτάκης; Να υπάρξει «προσωρινή» επικοινωνία, δηλαδή
να πουλήσει λίγο προς τα έξω ότι κάτι κάνει για τις παραλίες, για
να απαντήσει στο «Κίνηµα της πετσέτας» και να µην έχουν υπάρ-
ξει καθόλου ρυθµίσεις ούτε για το περιβάλλον, ούτε για τις πα-
ραλίες, ούτε για τις οικονοµικές δραστηριότητες.

Ορθώς κατηγορούν οι περιβαλλοντικές οργανώσεις, τις
οποίες µάλιστα κατήγγειλε η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου,
ότι εδώ καταργούνται ακόµα και οι ρυθµίσεις για τα τριάντα
µέτρα που είναι η ζώνη προστασίας στον αιγιαλό. Πράγµατι, έτσι
είναι. Και ξέρετε, όποτε θέλουν, µιλούν θετικά για τις οργανώ-
σεις, όποτε όµως τους κάνουν κριτική, τις καταγγέλλουν και «πε-
τάνε το µπαλάκι» στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Ακούσαµε, όµως, τον κ. Χατζηδάκη -πρέπει να το απαντήσουµε
αυτό- στις επιτροπές να λέει ότι «δεν µπορούµε να περιµένουµε
τις ρυθµίσεις των ειδικών περιβαλλοντικών µελετών για τις πε-
ριοχές «NATURA 2000», που έχουµε πάρα πολλές παραλίες µας
ενταγµένες σε καθεστώς προστασίας». Μάλιστα. Εδώ, λοιπόν,
όµως πρέπει να µιλήσουµε ξεκάθαρα και εγώ θα καταθέσω τρία
έγγραφα. Δεν µπορούµε να κοροϊδευόµαστε.

Δεν µπορεί η Κυβέρνηση να περιµένει τις ρυθµίσεις των ειδι-
κών περιβαλλοντικών µελετών, για τις περιοχές «NATURA 2000».
Καταθέτω, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, Πρακτικά της Βουλής, 31 Ιου-
λίου 2020. Εδώ, λοιπόν, ο τότε Υφυπουργός του κ. Χατζηδάκη
έλεγε ότι οι πρώτες µελέτες θα τελειώσουν το πρώτο εξάµηνο
του 2021 και οι υπόλοιπες, το δεύτερο εξάµηνο του 2021. Αυτές
δεν µπορείτε να περιµένετε να τελειώνουν; Που ο κ. Οικονόµου,
ο δικός σας Υπουργός, έλεγε ότι θα τελειώσουν µέχρι το 2021; 

Και πού βρίσκονται οι µελέτες αυτές, τις οποίες πρέπει να σας
πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι είναι µελέτες της κυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ; Είχα την τιµή τότε και υπέγραψα εγώ τις συµ-
βάσεις και ακόµα οι «άριστοι» δεν έχουν καταφέρει να τις
τελειώσουν. Για ποιον λόγο; Για να ισχύει το «µπάτε σκύλοι, αλέ-
στε», γι’ αυτό δεν τις έχουν τελειώσει τις µελέτες.

Βλέπω λοιπόν εδώ -και το καταθέτω, κυρία Πρόεδρε-, 16 Δε-
κεµβρίου 2021 «σε διαβούλευση οι πρώτες µελέτες». Μάλιστα,
όπως λέγαµε. Καταθέτω -αυτά είναι δελτία Τύπου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος- 26 Ιανουαρίου 2024 «σε διαβούλευση η ει-
δική περιβαλλοντική µελέτη για τη Στερεά Ελλάδα». Καταλάβατε,
λοιπόν; Τρία χρόνια οι µελέτες γυρίζουν στα γραφεία των Υπουρ-
γών, για να µην νοµοθετηθεί τίποτα, να µην θεσµοθετηθούν τα
προεδρικά διατάγµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή, λοιπόν, είναι η κατάσταση η οποία επικρατεί και έρχεται

µε δικαιολογία ο ίδιος που ευθύνεται για την καθυστέρηση, ο κ.
Χατζηδάκης, ότι δεν τέλειωσαν οι µελέτες, για να κάνει ρυθµίσεις
στον αιγιαλό και να µειώσει το ευρωπαϊκό κεκτηµένο όσον
αφορά τα θέµατα του περιβάλλοντος και της χωροταξίας. Δεν
τον νοιάζει ότι ήταν ο ίδιος Υπουργός, όταν είχαµε καταδικαστική
απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για τη µη θεσµική κατο-
χύρωση των περιοχών «NATURA 2000». Μιλάµε για το αναπτυ-
ξιακό δυναµικό της χώρας. Οι περιοχές προστασίας της φύσης
για την Ελλάδα είναι το σήµα κατατεθέν της χώρας µας στο εξω-
τερικό, είναι το σήµα κατατεθέν και για τον τουρισµό µας, µαζί
µε τον πολιτισµό µας. Και όµως, όλα αυτά τα περιορίζουν. Αυτή
είναι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Δεν τους ενδιαφέρει ούτε η νο-
µοθεσία ούτε οι θεσµοί και έρχονται και µειώνουν συνέχεια το
απόθεµα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ προχώρησε τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες -
γιατί λέει ο κ. Θεοχάρης τι κάνατε- δικές µας υπογραφές έχουν.
Οι ίδιοι δεν έχουν καταφέρει να τις τελειώσουν. Αυτή είναι η αλή-
θεια. Δεν µπορούµε να κρυβόµαστε. Και από την άλλη µεριά,
προχωρούν πρωτοβουλίες, όπως οι απάτητες παραλίες.

Πρόκειται για παρόµοια πρωτοβουλία µε απάτητα βουνά; Δεν
ήταν η ίδια πρωτοβουλία µε τα απάτητα βουνά; Τελικά, που κα-
τάντησαν τα απάτητα βουνά; Αντί να τελειώσουν τις µελέτες για
τις περιοχές «NATURA 2000», για να έχουµε κανόνες και στα
βουνά και στις παραλίες, έκαναν µια πρωτοβουλία για να κάνουν
ρουσφέτια. Ξέρετε ότι στα απάτητα βουνά µπήκε και µια περιοχή
κατά παράβαση του καταλόγου, στην εκλογική περιφέρεια του
τότε Υπουργού, του κ. Σκρέκα;

Τελικά, τα απάτητα βουνά, τι είναι; Μια προσωρινή υπουργική
απόφαση, που κάνουν ρουσφέτια οι Υπουργοί και η Κυβέρνηση
και δεν λύνουν το πρόβληµα του περιβάλλοντος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Και τώρα θα µας πουν µε τις απάτητες παραλίες ότι θα κάνουν
πάλι µερικά ρουσφέτια. Μάλιστα, αυτή είναι η κατάσταση.

Και βέβαια, να θυµηθώ ότι αντίστοιχα, η ίδια Κυβέρνηση αφαί-
ρεσε µε τον ν.4759 την παράκτια ζώνη από τον θαλάσσιο χωρο-
ταξικό σχεδιασµό. Δεν είναι µόνο ότι καθυστερούν, δεν είναι ότι
κάνουν φωτογραφικές προσωρινές ρυθµίσεις, αλλά είναι ότι
αφαίρεσαν την παράκτια ζώνη από τον χωροταξικό σχεδιασµό
και όλος ο σχεδιασµός είναι στα αζήτητα, για να µην υπάρχουν
κανόνες.

Αυτό είναι µεταρρύθµιση; Αυτό είναι απαξίωση. Είναι απα-
ξίωση και των θεσµών και της πολιτείας. Είναι απαξίωση και του
δηµόσιου χώρου και της αυτοδιοίκησης.

Και δεν µπορώ να µην αναφερθώ και σε αυτή την αλχηµεία που
κάνετε για τον λιµένα της Αλεξανδρούπολης µε το άρθρο 28,
όπου καθορίζεται για πρώτη φορά θαλάσσια ζώνη -νοµίζω στον
λιµένα Αλεξανδρούπολης- κατά παράβαση της νοµοθεσίας και
ενώ στην περιοχή υπάρχει επίσης προστατευόµενη περιοχή, δη-
λαδή είναι περιοχή του δικτύου «NATURA 2000», δεν ακολου-
θούν την προβλεπόµενη διαδικασία του ν.2971, δεν ακολουθούν
τη διαδικασία της δέουσας εκτίµησης -αυτό που λέει η Ευρώπη,
δηλαδή- και µε διάταξη τυπικού νόµου οριοθετούν κάτι που θέλει
άλλες διαδικασίες.

Ξέρετε ότι και αυτό κινδυνεύει, γιατί µπορεί να βγουν να µας
πουν ότι αυτό είναι για µια οικονοµική δραστηριότητα; Το υπο-
πτευόµαστε. Δεν το λύνουν, όµως, ούτε καν θεσµικά για οποι-
αδήποτε οικονοµική δραστηριότητα και άρα, το λύνουν µε
διαφάνεια, ώστε να κινδυνεύει η ρύθµιση.

Για τις υπόλοιπες διατάξεις του νοµοσχεδίου, κυρία Πρόεδρε,
πρέπει να λυθούν και να ειπωθούν και άλλα ζητήµατα, αλλά,
επειδή ο χρόνος δεν µου το επιτρέπει, θα πρέπει να µείνω µόνο
στους τίτλους.

Πρώτο ζήτηµα, δηµογραφική κοινωνική πολιτική. Είναι ένα
πολύ µεγάλο θέµα το οποίο πρέπει να συζητήσουµε µε χρόνο
στην Ολοµέλεια, αλλά δεν µπορώ να δεχτώ ότι µια επιδοµατική
λειτουργία µπορεί να αντικαταστήσει όλο αυτό το τεράστιο πρό-
βληµα της αισχροκέρδειας. Τα νέα ζευγάρια δεν µπορούν να τα
βγάλουν πέρα εξαιτίας της δικής σας πολιτικής, εξαιτίας της
ακρίβειας στα σουπερµάρκετ, της ακρίβειας στα καύσιµα, της
αδυναµίας να έχουν πρόσβαση στην παιδεία, στην υγεία, που

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11177



πρέπει να πληρώνουν παντού. Για αυτό τον λόγο, δεν µπορούν
να τα βγάλουν πέρα τα νέα ζευγάρια, για τις προµήθειες των
τραπεζών, για τα προβλήµατα του κόστους στις τηλεπικοινωνίες,
που είναι οι πιο ακριβές στην Ευρώπη. Είµαστε η δεύτερη χώρα
στην ακρίβεια τηλεπικοινωνιών. Για αυτό τον λόγο δεν µπορούν
να τα βγάλουν πέρα τα νέα ζευγάρια. Δεν θα λυθεί αυτό µε µια
επιδοµατική πολιτική µε επιπλέον 300 ευρώ εφάπαξ. Ένα το κρα-
τούµενο.

Δεύτερο ζήτηµα: Τα ζητήµατα της δηµιουργικής απασχόλησης
δεν λύνονται µε µια πρόσθετη χρηµατοδότηση, όταν τα µισά παι-
διά είναι απ’ έξω. Να πούµε συγκεκριµένα; Βλέπω ως προς τα
κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης, από τα στοιχεία που οι Βου-
λευτές µας έχουν µαζέψει, ότι από τα δεκαεννιά χιλιάδες τα
εξήντα δύο χιλιάδες είναι εκτός των εγκρίσεων. Αυτό είναι το µε-
γάλο πρόβληµα, ότι χρειαζόµαστε δοµές υπό την ευθύνη της πο-
λιτείας για να έχουν πρόσβαση όλα τα παιδιά των οικογενειών
στη δηµιουργική απασχόληση.

Θα µας πείτε τώρα ότι δεν έχουµε δηµοσιονοµικά περιθώρια.
Κατ’ αρχάς, θέλω να πω κάτι: Από αυτά τα παιδιά, έξι χιλιάδες

επτακόσια είναι κάτω από το επίπεδο φτώχειας. Δεν υπάρχει δι-
καιολογία δηµοσιονοµικού περιθωρίου, όταν υπάρχουν παιδιά
που ζουν κάτω από το επίπεδο φτώχειας. Είναι αξία για την ελ-
ληνική κοινωνία να το απαντήσουµε αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και είναι υποκριτικό να µιλούν για δηµοσιονοµικά περιθώρια
αυτοί που επέτρεψαν το 2022 να έχουν δύο διυλιστήρια 3 δισε-
κατοµµύρια ευρώ κέρδη. Μπορούσαν, δηλαδή, δύο διυλιστήρια
να έχουν 3 δισεκατοµµύρια ευρώ κέρδη και δεν µπορούν έξι χι-
λιάδες επτακόσια παιδιά να είναι πάνω από το επίπεδο φτώχειας;
Αυτό είναι το δικό σας κριτήριο πολιτικής;

Χαιρόµαστε πάρα πολύ που διαφωνούµε µαζί σας, για εµάς
είναι διαφορετικά τα κριτήρια της πολιτικής. Κανένα παιδί δεν
πρέπει να είναι κάτω από το επίπεδο φτώχειας στην Ελλάδα σή-
µερα, όταν κάποιοι βγάζουν δισεκατοµµύρια. Όµως, δεν µπο-
ρείτε να µας λέτε για δηµοσιονοµικά περιθώρια, όταν δεν έχετε
φορολογήσει τα υπερκέρδη; Και οφείλουµε να το καταγγείλουµε
σήµερα που συζητάµε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οι-
κονοµίας.

Αν άξιζε κάτι να συζητηθεί σήµερα, θα ήταν η φορολόγηση των
υπερκερδών των διυλιστηρίων το 2023. Ξέρετε ποια είναι η αλή-
θεια; Το 2022, όταν αποκαλύψαµε εµείς τα υπερκέρδη στα διυ-
λιστήρια, ήρθε συρόµενος ο κ. Μητσοτάκης και έβαλε τον
χαµηλότερο συντελεστή που έλεγε ο κανονισµός της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Ο ίδιος Κανονισµός έλεγε ότι µπορούν να φορολο-
γηθούν τα υπερκέρδη και το 2023.

Ξέρετε ποια είναι τα υπερκέρδη, όχι τα κέρδη, αλλά τα άδικα
κέρδη για τα δύο διυλιστήρια το 2023, παρ’ ότι δεν έκλεισαν οι
ισολογισµοί του τελευταίου τριµήνου; Εκτιµώνται σε 1,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ τα υπερκέρδη!

Ξέρετε ότι η Κυβέρνηση έχει εφαρµόσει πληµµελώς τον Κα-
νονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεν έχει φορολογήσει
εκτάκτως τα υπερκέρδη των δύο διυλιστηρίων και τολµάνε µετά
να έρθουν εδώ να µας µιλήσουν για δηµοσιονοµικά περιθώρια,
όταν κάνουν πλάτη στα διυλιστήρια για να βγάλουν υπερκέρδη;
Διότι το µόνο που αποδεικνύουν είναι ότι έπεσαν µάλλον τηλέ-
φωνα και δεν εφαρµόζουν τον Κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης προς όφελος των διυλιστηρίων και των υπερκερδών. Αυτή
είναι η καταγγελία που θέλουµε να κάνουµε εµείς εδώ σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και το ερώτηµα είναι: Γιατί παραβιάζουν και Κανονισµό της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης; Και µας µιλάνε µετά για δηµοσιονοµικά πε-
ριθώρια!

Κατά τα άλλα, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι υπάρχουν σοβαρά ζη-
τήµατα, πρώτα απ’ όλα, µε τη σύνδεση των POS µε τις ταµειακές
µηχανές και θέλω να επιβεβαιώσουµε εδώ ότι στη δική µας το-
ποθέτηση των προγραµµατικών δηλώσεων είχαµε αποκαλύψει
ότι πήγαιναν περίπου έναν χρόνο από αναβολή σε αναβολή οι
άριστοι του ψηφιακού κράτους του κ. Πιερρακάκη, δεν µπορού-
σαν να συνδέσουν ταµειακές µηχανές µε POS. Από αναβολή σε

αναβολή, νοµίζω ότι πλησιάζουν τουλάχιστον δύο χρόνια αναβο-
λών. Αυτή είναι η αριστεία τους, παρ’ ότι τάχατες είναι και ειδικοί
και έχουν και το σύστηµα των µέσων ενηµέρωσης, που τους δη-
µιουργεί και προφίλ αριστείας.

Δυστυχώς, όµως, αποκαλύπτεται ότι ούτε αυτό δεν µπορούν
να κάνουν και σπάνε ρεκόρ και τελικά, έρχονται και ξύνουν τον
πάτο του βαρελιού τουλάχιστον για τον ειδικό φόρο κατανάλω-
σης των αγροτών. Να το συζητήσω, όµως και αυτό, γιατί µας είπε
ότι ξύνουν τον πάτο του βαρελιού;

Γιατί η διάταξη για τον ειδικό φόρο κατανάλωσης είναι µόνο
για το 2024; Γιατί η διάταξη αυτή δεν έχει το σύνολο του προ-
ϋπολογισµού που απαιτείται; Γιατί δεν έχει την ψηφιακή κάρτα
που έχουµε καταθέσει εµείς µε τροπολογία και µπαίνει σε ένα
σύστηµα προκαταβολής και βλέπουµε, που ουσιαστικά θα οδηγεί
τους αγρότες να χρηµατοδοτούν τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
και να περιµένουν, αν εγγραφεί στον προϋπολογισµό το υπό-
λοιπο ποσό, να πάρουν αυτή την πληρωµή; Και τι θα κάνετε µε
τη διαπραγµάτευση της ΚΑΠ, µε το στρατηγικό σχέδιο που βά-
λατε εσείς στον ΟΠΕΚΕΠΕ και έκοψε τη βασική ενίσχυση, για την
καρτελοποίηση της αγοράς, για την πρωτιά στο κόστος των λι-
πασµάτων; Τι θα κάνετε µε όλα αυτά; Τίποτα. Πολύς λόγος,
πολλή επικοινωνία, ελάχιστη ουσία. Μόνο διατάξεις µε ερωτή-
µατα και µε πολλά ερωτηµατικά.

Οφείλουµε, όµως, να χτυπήσουµε το καµπανάκι, γιατί, αν ήταν
κάποιου άλλου το αίτηµα, θα το λύνατε ακόµα και µε το τηλέ-
φωνο. Οι αγρότες ακόµη περιµένουν τα ραντεβού. Και δεν έχετε
λύσει τα προβλήµατα ούτε για την αγροτική παραγωγή, έτσι
ώστε να έχουν τουλάχιστον οι καταναλωτές φθηνότερα προ-
ϊόντα. Διότι εδώ το κέρδος είναι διπλό: Βιώσιµη αγροτική παρα-
γωγή, χαµηλότερο κόστος των προϊόντων για τους καταναλωτές.

Και φέρνετε και τη ρύθµιση για τις εφηµερίες των ιατρών. Εδώ
θέλω να ξεκαθαρίσω λιγάκι τη δική µας τροπολογία. Ερχόµαστε
να αποκαταστήσουµε εµείς µια αδικία, γιατί υπάρχει σοβαρό
θέµα λόγω της ταυτόχρονης υπέρµετρης φορολόγησης της απο-
ζηµίωσης των υπερωριών. Δεν απαντάτε ούτε σε αυτό. Και εδώ
υπάρχει ένα θέµα. Κάποτε βγαίναµε στα µπαλκόνια και µε δική
σας προτροπή να τους χειροκροτήσουµε.

Η απάντηση ποια είναι σχεδόν τέσσερα χρόνια µετά; Ακόµα
µια προδοσία σε µια µεγάλη κοινωνική οµάδα, στην οποία στη-
ριζόµαστε για την υγειά µας, όπως λέει ο λαός.

Εµείς, λοιπόν, καταθέτουµε πρόταση µε αφορολόγητο των
πρόσθετων εφηµεριών, µε αφορολόγητο των εφηµεριών που
πραγµατοποιούνται λόγω µετακινήσεων και είναι το ελάχιστο
που µπορούµε να κάνουµε για τους γιατρούς του ΕΣΥ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν υπάρχουν σοβαρά προβλή-
µατα στην οικονοµία και στην κοινωνία, δεν µπορούµε να δε-
χτούµε µια Κυβέρνηση που έρχεται εδώ για να κάνει ρεπορτάζ.
Διότι ο κ. Μητσοτάκης το µόνο που κάνει καλά και στα social
media είναι να βγαίνει και να λέει «αναγνωρίζω ότι υπάρχουν
προβλήµατα». Ναι, µόνο που τα προβλήµατα τα δηµιουργεί ο
ίδιος και η πολιτική του. Για αυτά δεν τολµάει να µιλήσει. Μάλλον
ζηλεύει τα µέσα ενηµέρωσης και θέλει να κάνει αυτός ρεπορτάζ!

Όµως, εδώ ήρθαµε για να ασκήσουµε πολιτική προς όφελος
των πολιτών, όχι ψευτοµεταρρυθµίσεις µε συστήµατα καταγγε-
λιών που δεν έχουν ελεγκτικό µηχανισµό στην άλλη µεριά να τα
παραλάβει.

Στα θέµατα του νοµοσχεδίου, ξεκάθαρα η χώρα πάει προς τα
πίσω και υπάρχει διαχρονική ευθύνη η οποία βαραίνει τις δεξιές
κυβερνήσεις. Να µιλάµε ξεκάθαρα γιατί το δηµόσιο, όλοι αυτοί
που το παίζουν τάχατες µη κρατιστές -αυτοί και αυτές, συγχω-
ρέστε µε- το έχουν για ρουσφέτι, γιατί είναι χειρότεροι κρατι-
στές, γιατί χρησιµοποιούν το δηµόσιο για να τακτοποιούν τα
«γαλάζια» παιδιά, για να αντλούν πόρους, να τακτοποιούν «ηµε-
τέρους», να πουλάνε δηµόσια περιουσία, αλλά όχι για να κάνουν
σχεδιασµό και ανάπτυξη της οικονοµίας και της κοινωνίας.

Αυτές είναι οι διαφορές µας. Γιατί, µε υποστελεχωµένες δοµές
δεν πάµε πουθενά. Και γι’ αυτό νοµίζουµε ότι µαζί µε το «κίνηµα
της πετσέτας», µαζί µε το κίνηµα των αγροτών, µαζί µε το κίνηµα
των φοιτητών, µαζί µε τους εργαζόµενους που σήµερα κινητο-
ποίησαν, εµείς πρέπει να πούµε ότι για να λυθεί το πρόβληµα
χρειαζόµαστε αλλαγή πολιτικής. Μια αδύναµη πολιτεία δεν µπο-
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ρεί να λύσει κανένα πρόβληµα. Εκεί το σύστηµα εξουσίας κάνει
κουµάντο µε τους κολλητούς. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία πιστεύει -και προτείνει- ότι
χρειαζόµαστε µια ισχυρή σύγχρονη ανθρώπινη πολιτεία, που θα
είναι δηµοκρατική, που θα έχει σχεδιασµό, αλλά και ανθρώπινο
πρόσωπο, η οποία θα έχει ξεκάθαρους κανόνες. Θα έχει, παρα-
δείγµατος χάριν, Κτηµατολόγιο -το οποίο, δυστυχώς, πάλι ο κ.
Πιερρακάκης το έκλεισε µε αστερίσκους, χωρίς καθαρούς τίτ-
λους- θα έχει δασολόγιο, θα έχει οριοθετηµένη ζώνη του αιγια-
λού, τη ζώνη των ρεµάτων. Έτσι µόνο θα προχωρήσει ο
σχεδιασµός και η ανάπτυξη. Αυτήν την πολιτεία δεν την θέλει η
Ευρώπη, δεν τη θέλει η Νέα Δηµοκρατία. Θέλει να µας αποµα-
κρύνει από την Ευρώπη για να µπορεί να συντηρεί το σύστηµα
της δικής της εξουσίας. 

Γι’ αυτό το λόγο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλος ο προ-
οδευτικός κόσµος πρέπει να πάρει πρωτοβουλίες. Εµείς και στο
συνέδριό µας επιβεβαιώσαµε ότι µία είναι η διέξοδος: Μια πλατιά
κοινωνική συµφωνία που θα περιλαµβάνει και τα θέµατα δηµο-
κρατίας και τα θέµατα της κλιµατικής κρίσης, αλλά θα δίνει κα-
θαρή προοδευτική διέξοδο, χωρίς πισωγυρίσµατα ούτε στο θέµα
του δικαιώµατος στον γάµο ούτε στα ιδιωτικά πανεπιστήµια,
αλλά ξεκάθαρο δροµολόγιο, προοδευτικό δροµολόγιο, ευρω-
παϊκό δροµολόγιο, οικολογικό δροµολόγιο. Γι’ αυτό και αυτή η
Κυβέρνηση όσο παραµένει δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα στη
χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να πάρω
τον λόγο να δώσω µια απάντηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Θεο-
χάρη, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Συγχωρείται σίγουρα ο κ. Φάµελ-
λος να µην ξέρει τόσο καλά τα θέµατα της φορολόγησης των
διυλιστηρίων. Δηλαδή, 630 εκατοµµύρια ευρώ φορολογήθηκαν
για τα έκτακτα κέρδη τους και εισπράχθηκαν από τη φορολογική
διοίκηση. Συγχωρείται! 

Εκεί που δεν συγχωρείται, όµως, ήταν στην αναφορά του περί
της ασυνεννοησίας –δήθεν- για τη σύνταξη αυτού του νοµοσχε-
δίου. Γιατί δεν συγχωρείται; Γιατί είναι προφανές ότι άλλοι οι σκο-
ποί -και αυτό έχει την έννοια του διαχωρισµού των αρµοδιοτήτων-
της δηµόσιας περιουσίας, την οποία διαφυλάσσει αυτό το νοµο-
σχέδιο για τη βέλτιστη αξιοποίησή της, χάριν του ελληνικού λαού
και χάριν της ανάπτυξης της χώρας και άλλοι προφανώς οι πολε-
οδοµικοί σκοποί, οι χωροταξικοί σκοποί, οι ενεργειακοί σκοποί του
Υπουργείου Ενέργειας, Χωροταξίας και Περιβάλλοντος. Και δεν
συγχωρείται, διότι ηγείτο αυτού του Υπουργείου και θα έπρεπε,
τουλάχιστον, να ξέρει τις αρµοδιότητες του. Θα έπρεπε, τουλάχι-
στον, να ξέρει αυτό. 

Αλλά, αυτός ήταν το τρόπος που κυβερνήσατε, κυβερνήσατε
και δεν καταφέρατε να µάθετε ούτε τις αρµοδιότητες των δικών
σας Υπουργείων. Γι’ αυτό ο ελληνικός λαός -και όχι για την πολι-
τική τρικυµία, την οποία παρακολουθήσαµε και στο συνέδριο
σας- σάς τιµωρεί και θα σας κρατάει στην θέση της αντιπολίτευ-
σης, όχι της αξιωµατικής, βέβαια. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία): Κυρία Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο, για να απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πρόεδρε, έχετε
τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία): Κυρία Πρόεδρε,
µου κάνει εντύπωση ότι επέλεξε να απαντήσει ο κ. Θεοχάρης,
χωρίς καν να ακούσει τι είπα. 

Λοιπόν, επειδή εκτιµώ ότι µάλλον έγινε από λάθος όλο αυτό,
δεν το θέλατε, να διευκρινίσω κάτι: Μου είπατε ότι δεν ξέρω ότι
φορολογήσατε τα υπερκέρδη του 2022. Για το 2023 µίλησα,
κύριε Θεοχάρη. Για το 2023.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Δυστυχώς. Δηλαδή, για να είµαστε απολύτως ευκρινείς και πι-
θανά να το κρατήσετε -µπας και γυρίσετε πίσω και κάνετε κάτι
θετικό στο Υπουργείο- έρχεται ο κανονισµός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και λέει ότι στην ενεργειακή κρίση παρήχθησαν υπερ-
κέρδη αδίκως και δηµιουργεί και έναν τύπο για να υπολογιστούν.

Τα υπερκέρδη των δύο διυλιστηρίων το 2022 ήταν 2,6 δισεκα-
τοµµύρια και από αυτά ήρθατε σήµερα εσείς περιχαρής να µας
πείτε ότι τους πήρατε 600 εκατοµµύρια; Ντροπή, κύριε Θεοχάρη.
90% λέγατε. Το είχε πει εδώ ο κ. Μητσοτάκης δεσµευόµενος
στον Αλέξη Τσίπρα όταν σας πιάσαµε πρακτικά στα πράσα.

Προσέξτε, όµως, γιατί δεν είναι µόνο αυτό, είναι κι αλλά. Έρ-
χεστε και επιβάλλετε τον χαµηλότερο συντελεστή που έλεγε η
Ευρώπη -γιατί η Ευρώπη έλεγε από 33% και πάνω- αλλά κάνετε
και κάτι ακόµα, δώσατε το δικαίωµα να εγγραφεί η έκτακτη φο-
ρολόγηση στα έξοδα της επόµενης χρονιάς. Δηλαδή, τους κά-
νατε έκπτωση φόρου -νοµίζω διάβασα κάπου- 185 εκατοµµυρίων.
Και έρχεται το 2023 -που επίσης ήταν στον κανονισµό της Ευρω-
παϊκής Ένωσης- και σας λέω, ήδη, ότι από τα πρώτα τρίµηνα που
έχουµε ισολογισµούς των δύο διυλιστηρίων -το προανακοίνωσα-
τα υπερκέρδη είναι 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι απλό, κύριε Θεοχάρη. Πάρτε τον
λόγο τώρα και απαντήστε:

Πρώτον, πότε θα φορολογήσετε το 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ
υπερκέρδη του 2023 δύο διυλιστηρίων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Είναι πάρα πολύ απλό. Εµείς ξέρουµε και τα λάθη που έχετε
κάνει και τις ελλείψεις σας, καλύτερα από εσάς. Το πρόβληµα
είναι ότι έχουµε ανεπαρκείς Υπουργούς, που δεν ακούνε τι λέει
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση στη Βουλή, απαντάνε λάθος και δεν
ξέρουν και τι γίνεται στο Υπουργείο τους. 

Πάµε λίγο να δούµε στα θέµατα του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας. Επαναλαµβάνω: Δεν συνεννοείστε µε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Να σας πω γιατί δεν
συνεννοείστε, γιατί τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες που αφο-
ρούν περίπου στο 35% της ελληνικής επικράτειας, τις υπέγραψε
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία βρήκε και χρηµατοδότηση
γιατί είχατε αφήσει ξέφραγο αµπέλι την περιβαλλοντική πολιτική,
τα διαµάντια της Ελλάδας, περιοχές «NATURA 2000». Και εσείς
ήρθατε, πρώτον, και καταργήσατε τους φορείς προστατευόµε-
νων περιοχών και, δεύτερον, στις µελέτες αυτές αλλάξατε τις
προδιαγραφές -ο κ. Χατζηδάκης άλλαξε τις προδιαγραφές- και
δεν έχουν τελειώσει ακόµα. 

Άρα, ναι, κύριε Θεοχάρη, µε δική σας ευθύνη, της Κυβέρνησής
σας, έχετε καθυστερήσει τα προεδρικά διατάγµατα, που είναι ο
κανόνας δικαίου για να έχουµε οργανωµένη και την κοινωνία και
την οικονοµία. Να ξέρουµε πού µπορεί να γίνει ξενοδοχείο, πού
µπορεί να γίνει ποιµνιοστάσιο, πού µπορεί να γίνει σχέδιο πόλης.
Δεν υπάρχει στην Ελλάδα ούτε χωροταξικός σχεδιασµός ούτε
περιβαλλοντικός ούτε θαλάσσιος χωροταξικός. Επειδή µιλάµε
για την Κυβέρνηση των «αρίστων».

Αυτό είναι το πρόβληµα, κύριε Θεοχάρη. Και δεν τολµάτε να
παραδεχθείτε έστω ότι είχατε καθυστερήσει και µας είπατε εδώ
προηγουµένως ότι το θέµα της Σύµβασης της Βαρκελώνης είναι
δουλειά άλλου Υπουργείου. Τι λέτε; Αλήθεια; Φέρνετε, δηλαδή,
ρύθµιση για τον αιγιαλό και λέτε ότι άλλο Υπουργείο ευθύνεται;
Ωραία, να φέρουµε τον κ. Σκυλακάκη να µας πει πότε θα το
λύσει. Γιατί όχι; 

Εσείς, όµως, τώρα θα νοµοθετήσετε κατάργηση όλων των κρι-
τηρίων, έτσι ώστε να ισχύει το «µπάτε, σκύλοι, αλέστε» χωρίς να
υπάρχει ολοκληρωµένος σχεδιασµός. Πρέπει, όµως, να σας πω
ότι για τις οικονοµικές δραστηριότητες προηγείται ο χωροταξι-
κός σχεδιασµός, δεν προηγείται η νοµοθέτηση οικονοµικών ρυθ-
µίσεων. Προηγείται το σχέδιο. Αυτό λέει η ευρωπαϊκή πολιτική.
Αλλά εσείς πού να ξέρετε από ευρωπαϊκή πολιτική; Εσάς σας εν-
διαφέρουν τα µέσα ενηµέρωσης της λίστας Πέτσα. Εδώ, να τα-
κτοποιείτε το σύστηµα εξουσίας, αλλά η Ελλάδα να µην πηγαίνει
µπροστά. 

Περιµένω, λοιπόν, κύριε Θεοχάρη, µια απάντηση. Πότε θα
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πάτε στο Υπουργείο να υπογράψετε την έκτακτη φορολόγηση
των υπερκερδών των δύο διυλιστηρίων για το 2023; Περιµέ-
νουµε, κύριε Θεοχάρη. Παρακαλώ, πάρτε το Βήµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Θεοχάρη, έχετε
τον λόγο.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Λοιπόν, κύριε Φάµελλε, από τα διυ-
λιστήρια πήραµε 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ συνολικά φορολογικά
έσοδα. Τα 630 εκατοµµύρια ευρώ ήταν η έκτακτη φορολόγηση
στα κέρδη τους. Και, πράγµατι, σύµφωνα µε τη φορολόγηση, την
οποία η Κυβέρνηση αποφάσισε, αυτή ήταν και στο τελευταίο
ευρώ. 

Κατά πόσον θα πρέπει ή δεν πρέπει να φορολογηθούν για το
2023 τα κέρδη των διυλιστηρίων, η Κυβέρνηση έχει ακολουθήσει
τον κανόνα που αποφάσισε, ότι το 2022 ήταν η αυξηµένη τιµή
στις βενζίνες που δηµιούργησε αυτό το πρόβληµα, γι’ αυτό και
φορολόγησε τότε. Όπως και οι εταιρείες παραγωγής φορολο-
γήθηκαν τότε που δηµιουργήθηκε το µεγάλο ενεργειακό πρό-
βληµα στους Έλληνες πολίτες. Και τότε που υπήρχε και η
στήριξη, υπήρχε και η έκτακτη φορολόγηση και γι’ αυτόν τον
λόγο φορολογήσαµε τα κέρδη του ’22. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Για το 2023 ρωτήσαµε. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Τώρα, όσον αφορά τις αρµοδιότη-
τες, ξανά, του Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουργείο
Περιβάλλοντος…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Για το 2023 ρωτήσαµε. Γι’ αυτό
απαντήστε µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ξανθόπουλε,
άκουσε το ερώτηµα ο Υπουργός. Το άκουσε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): …το γεγονός ότι µιλάτε για άλλα
θέµατα, για τη «NATURA» και όχι για τα θέµατα τα οποία έχουν
σχέση µε το νοµοσχέδιο αυτό, δείχνει πόσο αδύναµο είναι το επι-
χείρηµά σας. 

Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά. 
Μας κατηγορείτε ότι φέραµε εδώ διατάξεις, οι οποίες αλλά-

ζουν χωροταξικά τις ρυθµίσεις. Δεν υπάρχει ούτε µία διάταξη σε
αυτό το νοµοσχέδιο που να αλλάζει χωροταξικές ρυθµίσεις, διότι
δεν επηρεάζεται από τη ζώνη της παραλίας. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα. 

Όταν και αν το Υπουργείο Περιβάλλοντος θελήσει να αλλάξει
τις χωροταξικές διατάξεις, δεν θα ρωτήσει εσάς, κύριε Φάµελλε.
Αυτό, όµως, που θα σας ρωτήσω εγώ είναι το εξής: Το 2019, που
φέρατε νοµοσχέδιο για τον αιγιαλό, γιατί δεν αλλάξετε τις δια-
τάξεις τότε εσείς που κυβερνούσατε, για να εισάγετε και το Πρω-
τόκολλο της Βαρκελώνης; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό πρέπει να µας απαντήσετε.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να σας ενηµερώσω

ότι σήµερα η συνεδρίαση θα ολοκληρωθεί µετά τον οµιλητή µε
αριθµό 25, θα ολοκληρωθεί, δηλαδή, σχετικά νωρίς.

Τον λόγο έχει ζητήσει για µια πεντάλεπτη παρέµβαση ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Χα-
ρίτσης. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρία Πρόεδρε, σήµερα δεν θα τοποθετηθώ για το νοµοσχέ-
διο, θα τοποθετηθώ αύριο το πρωί. Θεωρώ ότι πολύ κακώς η Κυ-
βέρνηση φέρνει σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο, καθώς σήµερα
είναι µια ηµέρα θλιβερή για τη χώρα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς) 
Είναι µια θλιβερή επέτειος και ζήτησα να κάνω αυτή την πα-

ρέµβαση για να µιλήσω αποκλειστικά και µόνο για αυτή τη θλι-
βερή επέτειο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

σας µεταφέρω µία εικόνα που βίωσα σήµερα το πρωί. Στις 10.00’
χτύπησαν πένθιµα οι καµπάνες σε όλη τη χώρα. Εγώ έτυχε να
περπατώ εδώ κοντά στη Βουλή, στο κέντρο της Αθήνας και αν-
τίκρισα µια εικόνα περίεργη και σοκαριστική, θα ήθελα να σας
πω, µε συµπολίτες µας, οι οποίοι περπατούσαν, βρίσκονταν στον
δρόµο και ξαφνικά σταµατούσαν ακίνητοι και έβλεπες στα πρό-
σωπά τους τη θλίψη. 

Είναι ακριβώς µία ηµέρα σήµερα, που αυτή η ανατριχιαστική
εικόνα νοµίζω ότι εκφράζει όλους τους Έλληνες και όλες τις Ελ-
ληνίδες, όλους τους συµπολίτες µας. Είναι η εικόνα µιας ολόκλη-
ρης κοινωνίας, η οποία πενθεί. Είναι ένα συλλογικό τραύµα που
άνοιξε πριν από έναν ακριβώς χρόνο, το οποίο δεν έχει κλείσει.
Και πώς, βεβαίως, θα µπορούσε να κλείσει αυτό το συλλογικό
τραύµα, όταν δεν αποδίδεται δικαιοσύνη; Ενώ ο κ. Μητσοτάκης
υποσχέθηκε στις 21 Μαρτίου του 2023 ότι όλοι θέλουµε να µά-
θουµε την αλήθεια -έτσι µας είπε-, ότι θα φροντίσει να πάρουµε,
είπε, έναν µεγάλο προβολέα και να ρίξουµε άπλετο φως ακριβώς
στο τι έγινε, τι έγινε τελικά; Αντί για έναν µεγάλο προβολέα, ο κ.
Μητσοτάκης πήρε ένα µεγάλο χαλί, για να κρύψει κάτω από αυτό
το χαλί τις ευθύνες, τις παραλείψεις της Κυβέρνησής του, που
οδήγησαν σε αυτό το έγκληµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Έχει περάσει ένας ολόκληρος χρόνος από εκείνη την ηµέρα

που πενήντα επτά ψυχές δεν έφτασαν ποτέ στον προορισµό
τους, από την ηµέρα που πενήντα επτά οικογένειες και µαζί τους
όλη η χώρα βυθίστηκαν στο πένθος. Οι περισσότεροι, µάλιστα,
από τα θύµατα ήταν νέοι άνθρωποι, ήταν φοιτητές και φοιτήτριες
µε όνειρα, µε ελπίδες που διακόπηκαν βίαια, άγρια µέσα στον
θόρυβο της σύγκρουσης των δύο αµαξοστοιχιών, µέσα στη
λάµψη της ανάφλεξης και της φωτιάς. Και, βεβαίως, για όλους
εµάς, τους υπόλοιπους, θεωρώ ότι δεν υπάρχουν λόγια ικανά,
τα οποία να µπορούµε να απευθύνουµε στους συγγενείς των θυ-
µάτων. Ό,τι και να τους πούµε είναι λίγο, µετά από τον πόνο που
τους γέννησε αυτή η απώλεια. 

Δεν υπάρχουν, όµως, δυστυχώς και λόγια ικανά, για να απο-
λογηθεί η πολιτεία, για να απολογηθεί το κράτος, για να απολο-
γηθεί πρωτίστως η Κυβέρνηση στις οικογένειες αυτών των
θυµάτων και στις ψυχές που χάθηκαν, που τους έλεγε η Κυβέρ-
νηση να ταξιδεύουν µε τρένο γιατί είναι ασφαλές. 

Ένας χρόνος έχει περάσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και
η δουλειά την οποία έπρεπε να έχουµε κάνει εµείς οι Βουλευτές,
τα µέλη της Εθνικής Αντιπροσωπείας, το καθήκον µας ήταν να
συστήσουµε µία προανακριτική επιτροπή για τις πενήντα επτά
ανθρωποκτονίες. Δεν είναι σκληρό αυτό το οποίο λέω, αυτός
είναι ο νοµικός όρος. Ανθρωποκτονίες. Είχαµε, λοιπόν, να συστή-
σουµε προανακριτική επιτροπή. Δεν έγινε, όµως, αυτό. Και αυτό
δεν έγινε µε αποκλειστική ευθύνη της κοινοβουλευτικής Πλει-
οψηφίας. Η Νέα Δηµοκρατία προτίµησε να πάει σε εξεταστική
επιτροπή και µάλιστα σε βάθος τόσων ετών, ώστε να διαχυθούν
οι ευθύνες και τελικά να µη φταίει κανένας. 

Ακόµα, όµως, και σε αυτή την εξεταστική επιτροπή, η οποία
συγκροτήθηκε τι κάνατε, κυρίες και κύριοι, της κοινοβουλευτικής
Πλειοψηφίας; Αντί να εξεταστεί και το παραµικρό διαθέσιµο στοι-
χείο, αντί να εξετάσουµε ενδελεχώς τον κάθε διατεθειµένο µάρ-
τυρα να ρίξει φως στην υπόθεση, η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία
επέλεξε προκλητικά να µην κληθούν σηµαντικοί µάρτυρες, να
µην αφήσει, ουσιαστικά, ούτε και αυτούς που κλήθηκαν να απαν-
τήσουν σε ουσιαστικά ερωτήµατα. Άρον-άρον, να τελειώνει η
διαδικασία, να κλείσει η υπόθεση αναίµακτα για την παράταξή
σας και για τους Υπουργούς σας. 

Βέβαια, όλα αυτά, δυστυχώς, θα πω εγώ, ήταν εµφανή από την
πρώτη κιόλας στιγµή, όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός προσπά-
θησε να προδικάσει το τι θα γίνει στη συνέχεια. Βιάστηκε να κάνει
διάγγελµα, για να µας πει ότι ήταν ανθρώπινο λάθος, όταν
έσπευδαν οι Υπουργοί της Κυβέρνησης να µας δείχνουν σε ζων-
τανή τηλεοπτική µετάδοση την τοπική τηλεδιοίκηση στη Λάρισα.
Το ακούσαµε και αυτό για την τοπική τηλεδιοίκηση. Ο αρµόδιος
Υπουργός, ο κ. Καραµανλής, που παραιτήθηκε προσχηµατικά,
έσπευσε να είναι ξανά υποψήφιος στις εθνικές εκλογές λίγους
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µήνες µετά. Ο ίδιος αυτός Υπουργός, λοιπόν, ο οποίος λίγες
µόλις ηµέρες πριν από το τραγικό συµβάν µας έλεγε από αυτά
εδώ τα υπουργικά έδρανα ότι είναι ντροπή να τίθεται ζήτηµα
ασφάλειας στα τρένα, ο ίδιος είπε µετά στην εξεταστική επι-
τροπή ότι το εξώδικο των µηχανοδηγών δεν έλεγε -έτσι λέει ο
κύριος Υπουργός- ότι ο σιδηρόδροµος δεν είναι ασφαλής, έλεγε
«προχωρήστε, γιατί έχουµε ζητήµατα ασφάλειας». Πλήρης υπο-
τίµηση και εξαπάτηση της νοηµοσύνης των πολιτών, δηλαδή. 

Για να µην πιάσουµε και το τελευταίο που ακούσαµε από τον
Διευθυντή του Γραφείου Τύπου του Πρωθυπουργού. Δεν κλή-
θηκε, λέει, ο κ. Γενηδούνιας, ο Πρόεδρος των µηχανοδηγών,
γιατί προφανώς η εξεταστική δεν καλεί µάρτυρες που κατέχουν
θέσεις σε κόµµα. Είναι δυνατόν; Μπορείτε να το διανοηθείτε
αυτό; Τόσο πολύ έχετε παρεκτραπεί σε αυτή την Κυβέρνηση και
λέτε πράγµατα δηµόσια, τα οποία δεν στέκουν ούτε στο µυαλό
ενός µικρού παιδιού;

Η εξεταστική, η οποία έχει ανακριτικές αρµοδιότητες, δηλαδή
η δικαιοσύνη δεν µπορεί να καλέσει κάποιον, ο οποίος είναι κοµ-
µατικά οργανωµένος; Από πότε ισχύει αυτό; Όσο και αν προσπα-
θήσετε να το µαζέψετε, αυτό δεν µαζεύεται! Και µετά, βεβαίως,
σας πειράζει και εξεγείρεστε, όταν το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
καταλήγει σε ψηφίσµατα καταδίκης για το κράτος δικαίου στη
χώρα µας. Φανταστείτε, να ήξεραν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
και αυτά τα τελευταία, αυτές τις τελευταίες δηλώσεις σας, τα τε-
λευταία αδιανόητα τα οποία είπατε στην εξεταστική επιτροπή. 

Κυρίως, όµως, και το χειρότερο από όλα που έγινε όλο αυτό
το διάστηµα, το ανήκουστο για σιδηροδροµικό δυστύχηµα, είναι
ότι αλλοιώθηκε ο τόπος του δυστυχήµατος, ο τόπος του εγκλή-
µατος. 

Αναγκάστηκαν οι συγγενείς των θυµάτων µέσα στο πένθος
τους οι άνθρωποι να απευθυνθούν σε εµπειρογνώµονες, που στο
πόρισµά τους τι λένε; Οι εµπειρογνώµονες το λένε, δεν το λέµε
εµείς. Λένε ουσιαστικά ότι το έδαφος εκεί στον τόπο του δυστυ-
χήµατος, στον τόπο του εγκλήµατος, ξυρίστηκε, εκεί που έγινε
η σύγκρουση, ότι λείπουν βαγόνια και ακόµα ψάχνουµε να
βρούµε ποιος έδωσε την εντολή για αυτό το µπάζωµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν έτει 2023 είχαµε δύο τρένα
να κινούνται σε αντίθετη γραµµή και να συγκρούονται σε διπλή
σιδηροδροµική γραµµή και να χάνουν τη ζωή τους πενήντα επτά
άνθρωποι, κυρίως νέα παιδιά. Και αντί να σταµατήσουν τα πάντα
-τα πάντα-, να µην πειραχτεί τίποτα, προκειµένου να γίνει πλήρης
έρευνα για να εξεταστεί τι ακριβώς συνέβη, να µάθει η ελληνική
κοινωνία τι ακριβώς συνέβη στα Τέµπη, αφαιρούνται βαγόνια και
µπαζώνεται το έδαφος.

Και ελάτε τώρα στη θέση ενός πολίτη αυτής της χώρας. Τι θα
σκεφτεί ένας πολίτης όταν βλέπει όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν
και εκτυλίσσονται µπροστά στα µάτια του µετά το δυστύχηµα;
Ένα πράγµα µπορεί να συµβεί και µια λέξη µπορεί να περάσει
από το µυαλό του: Η λέξη συγκάλυψη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Ε, λοιπόν, όχι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µη διανοη-

θείτε να σκεφτείτε ότι θα πετύχετε κάτι τέτοιο, µη διανοηθείτε
να σκεφτείτε ότι θα σας αφήσουµε το παραµικρό περιθώριο να
το κάνετε. Δεν θα σας αφήσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας γι’ αυτό και όπως

φωνάζουν οι φοιτητές που βρέθηκαν στα Τέµπη, όπως φωνάζει
σήµερα ο ελληνικός λαός, ο οποίος µαζικά διαδηλώνει σε όλη
την Ελλάδα απ’ άκρου εις άκρον, δίνουµε όλες και όλοι µια υπό-
σχεση: Το έγκληµα στα Τέµπη δεν θα ξεχαστεί. Τελικά θα απο-
δοθεί η δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να διευκρινίσω,
καθώς σας ενηµέρωσα πριν, ότι σήµερα η συνεδρίαση θα φτάσει
µέχρι τον οµιλητή µε αριθµό 25, που είναι ο κ. Μάρκος Καφού-
ρος.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Παρακαλώ, κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Σαν σήµερα πριν από έναν χρόνο πάγωσε η καρδιά της Ελλά-
δας. Σαν σήµερα πριν από έναν χρόνο πενήντα επτά άνθρωποι,
νέα παιδιά, έχασαν τη ζωή τους άδικα και µέχρι και σήµερα οι
συγγενείς αυτών των παιδιών αναζητούν και αγωνίζονται για την
αλήθεια, αναζητούν και αγωνίζονται για να δικαιωθούν. 

Η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου ξέρετε ζητά διερεύνηση των
καταγγελιών για την αλλοίωση της περιοχής του δυστυχήµατος,
για τα αίτια της πυρκαγιάς, για τις τοξικές ουσίες και τις εύφλε-
κτες ουσίες που εντοπίστηκαν εκεί.

Την Πέµπτη που µας πέρασε το Συµβούλιο Εφετών Λάρισας
αποδέχτηκε το αίτηµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για να
διαβιβάσει τη δικογραφία στην αρµόδια εξεταστική επιτροπή της
Βουλής, που εσείς βιαστήκατε να την κλείσετε άρον-άρον. Η δι-
κογραφία έφυγε από τη Λάρισα την Παρασκευή 23 Φεβρουα-
ρίου. Την περιµένουµε. Την περιµένουµε ακόµα. Αυτά για όλους
όσους επικαλούνται ότι δεν υφίσταται αντιπολίτευση. Μάλλον
υφίσταται και τους ενοχλεί, αλλά δεν πειράζει, θα το συνηθίσουν. 

Όσο για τη συνεχή σας προσπάθεια να ξεχαστεί το έγκληµα
των Τεµπών, να ξεχαστούν οι ευθύνες σας, πότε εγκαλώντας την
Αντιπολίτευση για µικροκοµµατικά οφέλη και ποτέ υποβαθµίζον-
τας το γεγονός, υποστηρίζοντας ότι το ζήτηµα, αυτό το τραγικό
ζήτηµα, κρίθηκε πολιτικά µε τη νίκη της Νέας Δηµοκρατίας του
41%, να ξέρετε ένα πράγµα:

Το εθνικό σιωπητήριο που προσπαθείτε να επιβάλετε, εθνικό
σιωπητήριο στην Αντιπολίτευση, εθνικό σιωπητήριο στον κοινο-
βουλευτισµό, εθνικό σιωπητήριο στην ελληνική κοινωνία, εθνικό
σιωπητήριο στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, αλλά κυρίως για την
Αντιπολίτευση, που έχει το ιερό καθήκον να είναι η φωνή εκείνων
που δεν έχουν, να είναι δηλαδή η φωνή εκείνων που θέλετε να
τους επιβάλλετε εθνικό σιωπητήριο, δεν θα το καταφέρετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και υποδείξεις και νουθεσίες από µία κυβερνητική πλειοψηφία
που προσπαθεί να συγκαλύψει ένα έγκληµα και να µπαζώσει την
αλήθεια, όπως µπάζωσε και τον τόπο του εγκλήµατος, δεν δεχό-
µαστε.

Πάµε τώρα στο σηµερινό σχέδιο νόµου που έχει έρθει σε ακα-
τάλληλη πλέον ηµέρα -στην πλέον ακατάλληλη ηµέρα που θα
µπορούσατε να βρείτε να το φέρετε- ένα νοµοσχέδιο για την
αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας στις παραθαλάσσιες πε-
ριοχές, που διαφαίνεται πως η Αντιπολίτευση έχει λάβει πολύ πιο
σοβαρά από ό,τι η Κυβέρνηση. Και εξηγούµαι: Η Κυβέρνηση και
ο αρµόδιος Υπουργός, ενώ από τη µία δηλώνει αναρµόδιος από
ό,τι καταλάβαµε, από την άλλη κατηγορεί όλες τις µέρες την Αν-
τιπολίτευση για εµµονική και στείρα στάση, η οποία µάλιστα δεν
εισφέρει και στον γόνιµο διάλογο.

Απαντήστε, λοιπόν: Από τις χιλιάδες παρατηρήσεις που προ-
έκυψαν κατά τη διαβούλευση από φορείς και περιβαλλοντικές
οργανώσεις, οι οποίες µε ουσιαστικό ενδιαφέρον και επιστηµο-
νική τεκµηρίωση σχολίασαν τις διατάξεις του νόµου, ποιες ακρι-
βώς ενσωµατώσατε στο νοµοσχέδιο, εισακούγοντας έµπρακτα
την αγωνία της κοινωνίας των πολιτών;

Ακόµα και έτσι, κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης του σχε-
δίου νόµου το Διοικητικό Συµβούλιο της Κεντρικής Ένωσης
Δήµων Ελλάδας ενέκρινε οµόφωνα τις αντιρρήσεις του για το
παρόν νοµοσχέδιο µε σηµαντική σύµπτωση των απόψεων των
δηµάρχων ανεξαρτήτως πολιτικής προέλευσης. Άλλωστε, γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά πως το Διοικητικό Συµβούλιο της ΚΕΔΕ
είναι κατά πλειοψηφία πολιτικά προσκείµενο στη Νέα Δηµοκρα-
τία, µε τον µέχρι πρότινος πρόεδρο να υπηρετεί σήµερα ως
Υπουργός στην Κυβέρνηση.

Λάβατε υπ’ όψιν σας έστω και µία λέξη -έστω και µία λέξη!-
από όσα διατύπωσε το Διοικητικό Συµβούλιο της ΚΕΔΕ για τη
διατήρηση ευθυνών των δήµων, χωρίς τις ανάλογες αρµοδιότη-
τες και έσοδα; Έστω και µία! Η ΚΕΔΕ σάς λέει ότι ο παραχωρη-
σιούχος αποκτά δικαίωµα να µισθώνει τον χώρο και για θαλάσσια
µέσα αναψυχής, µε κίνδυνο να φυτρώνουν ανά τριακόσια µέτρα
τέτοιες δραστηριότητες, χωρίς ανώτατο όριο παραχώρησης και
χωρίς να ορίζεται φορέας που θα τα καθορίζει, που θα έπρεπε,
φυσικά, να είναι ο δήµος.

Ακόµα, η Κτηµατική Εταιρεία του Δηµοσίου µπορεί να παρα-
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χωρήσει όποιες παραλίες θέλει χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του
δήµου, µε αποτέλεσµα να γεµίσουν όλες οι παραλίες, όπως κα-
ταλαβαίνετε, µε τέτοιες επιχειρήσεις σε βάρος του δηµοσίου
συµφέροντος.

Σε όλα αυτά η ΚΕΔΕ αντιδρά και εσείς κωφεύετε υποβαθµί-
ζοντας συστηµατικά τη λειτουργία και τα οικονοµικά των Οργα-
νισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ Βαθµού.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί δεν εφαρµόζεται από
τη χώρα µας το πρωτόκολλο για την ολοκληρωµένη διαχείριση
της παράκτιας ζώνης, η Σύµβαση της Βαρκελώνης για την Προ-
στασία της Μεσογείου; Το µόνο που είχε να πει ο κύριος Υπουρ-
γός ήταν «γιατί δεν το κάνατε εσείς όταν ήσασταν κυβέρνηση;».
Ξέρετε, είσαστε Κυβέρνηση πέντε χρόνια. Εσείς είσαστε Κυβέρ-
νηση, ο ΣΥΡΙΖΑ είναι Αξιωµατική Αντιπολίτευση και έχει καθήκον
να σας ασκεί κοινοβουλευτικό έλεγχο. Ο ΣΥΡΙΖΑ κρίθηκε, τώρα
κρίνεστε εσείς.

Το πρωτόκολλο, λοιπόν, µεταξύ άλλων προβλέπει ότι τα συµ-
βαλλόµενα µέρη καθορίζουν στις παράκτιες ζώνες από την υψη-
λότερη χειµερινή ισαλογραµµή ζώνης στην οποία δεν
επιτρέπεται η δόµηση. Πώς γίνεται, λοιπόν, να έχουµε υποχρέ-
ωση τουλάχιστον τα εκατό µέτρα και εσείς να έρχεστε να καταρ-
γείτε ακόµα και τα περιορισµένα τριάντα µέτρα που υπήρχαν
µέχρι σήµερα; Καµµία παραλία που ανήκει στην περιοχή
«NATURA» δεν πρέπει να εκµισθώνεται, προκειµένου να διασφα-
λίζεται ο περιορισµός, όπως προκύπτει από τη νοµοθεσία ως
τόπος προστασίας και ως κοινόχρηστο αγαθό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η εκµίσθωση θα πρέπει να γίνεται µετά από µελέτη -κλείνω,
κυρία Πρόεδρε- που αξιολογεί το οικοσύστηµα, θα προτείνει
µέτρα διαφύλαξης και θα ορίζει ζώνη παραλίας µε ελάχιστο πλά-
τος ίσο των τριάντα µέτρων.

Πολλά ερωτήµατα γεννιούνται για το λιµάνι της Αλεξανδρού-
πολης, αφού όπως προκύπτει, η διάταξη αυτή στρέφεται ενάντια
στο Ενωσιακό Δίκαιο και επίσης αποσιωπάται το γεγονός ότι η
θαλάσσια ζώνη επεκτείνεται εντός του χαρακτηρισµένου ως δι-
κτύου «NATURA 2000» και της θαλάσσιας περιοχής Θράκης που
αποτελεί τόπο κοινοτικής σηµασίας. Κρατήστε το αυτό για τη
Θράκη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
Πάµε τώρα και στα Δωδεκάνησα. Με τις ρυθµίσεις για τα Δω-

δεκάνησα µεταφέρεται κτηµατική ιδιοκτησία από κοινόχρηστη
σε ιδιωτική περιουσία µέσω του ΤΑΙΠΕΔ, η οποία θα πωλείται
κατά το δοκούν. Είναι µία δεύτερη συνέπεια αυτού του άρθρου
όσον αφορά στα αυθαίρετα που υπάρχουν εντός της ζώνης
αυτής που θα αποχαρακτηριστεί. Ως γνωστόν σήµερα έχει κα-
ταπατηθεί πολλαπλώς η υφιστάµενη ζώνη της παραλίας µε διά-
φορες τουριστικές κατασκευές.

Σας καλούµε δίχως εµµονές και δίχως αγκυλώσεις, δίχως
στείρα µικροπολιτική στην οποία κατά κανόνα αρέσκεστε, να εν-
τάξετε την τροπολογία µας για την αυτοτελή φορολόγηση µε ει-
δικό συντελεστή 20% των τακτικών εφηµεριών των ιατρών του
ΕΣΥ, το αφορολόγητο των πρόσθετων εφηµεριών και το αφορο-
λόγητο των εφηµεριών που πραγµατοποιούνται λόγω µετακίνη-
σης για κάλυψη υπηρεσιακών αναγκών, καθώς και τις ηµερήσιες
αποζηµιώσεις για εκτός έδρας µετακινήσεις. 

Όσο συνεχίζετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να αντιµε-
τωπίζετε τη δηµόσια συζήτηση και την κοινοβουλευτική λειτουρ-
γία µε την αλαζονεία του 41%, τόσο θα βρίσκετε στον δρόµο και
έξω από την πόρτα σας την κοινωνία, τους αγρότες, τους φοιτη-
τές, τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τους οδηγούς ταξί, τα θύ-
µατα των ενεργειών και των παραλείψεων σας. Και να είστε
σίγουροι πως ο βήχας αυτός του 41% δεν θα κρατήσει για πολύ
ακόµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ο Βουλευτής Ροδόπης κ. Οζγκιούρ Φερχάτ ζητεί άδεια

ολιγοήµερης απουσίας του στο εξωτερικό από 1 έως 4 Μαρτίου
2024. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει η κ. Ευαγγελία Λιακούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µία πολύ ιδιαίτερη

µέρα, για την οποία εµείς ζητήσαµε από τη Διάσκεψη των Προ-
έδρων να µην έχουµε συνεδρίαση στο Κοινοβούλιο. Αυτό ήταν
το σωστό. Και το σωστό δεν έγινε. Εµείς στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων ζητήσαµε, το κάθε κόµµα, η κάθε κοινοβουλευτική παρά-
ταξη, να έχει έναν εκπρόσωπο προκειµένου να αναφερθεί στη
µαύρη επέτειο της τραγωδίας των Τεµπών. Η Πλειοψηφία, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό δεν το δέχτηκε. 

Σήµερα, λοιπόν, σε µία τέτοια µέρα συνεδριάζουµε προκειµένου
να συζητήσουµε για τον αιγιαλό. Ο λαός, όµως, δεν συζητά γι’
αυτό. Είναι κατά εκατοντάδες χιλιάδες έξω στους δρόµους και
διαδηλώνει ξανά, γιατί αποδεικνύει στην Κυβέρνηση ότι ο λαός
δεν ξεχνά. Το αποτύπωµα του εγκλήµατος των Τεµπών είναι βαθύ
και είναι ανεξίτηλο. Είναι η µάχη του µυαλού και της ψυχής µε το
αδιανόητο. Είναι η τραγωδία στην πιο κυνική της µορφή. Είναι ένα
προκαθορισµένο έγκληµα, αυτό που µε βεβαιότητα εξαιτίας των
εγκληµατικών παραλείψεων µπορούσε να προκύψει και προέκυψε
και δεν υπήρχε κανείς να το αποτρέψει. Αυτή είναι η περιγραφή
του πράγµατος που έχουµε µπροστά µας. 

Είµαστε έναν χρόνο µετά και ένα έγκληµα ακόµη πάνω σε αυτό
το έγκληµα έχει συντελεστεί, το έγκληµα της συγκάλυψης που επι-
χειρήθηκε και συνεχίζει να επιχειρείται µε όλους τους τρόπους.
Όταν έγινε πριν ακριβώς από έναν χρόνο πιστέψαµε ότι αυτή τη
φορά τουλάχιστον το σύνολο του πολιτικού συστήµατος θα ανα-
λάβει την ευθύνη και το βάρος που του αναλογεί, το χρέος όπως
συνηθίζουµε να λέµε και θα αποδώσει τις ευθύνες για το δυστύ-
χηµα των Τεµπών απέναντι στις πενήντα επτά αθώες ψυχές, τους
συγγενείς, τους φίλους, αλλά και σε ολόκληρη την επικράτεια, σε
όλο το επιβατικό κοινό, σε όλους τους πολίτες που έχουν το δι-
καίωµα της ασφάλειας. 

Δυστυχώς, µας διέψευσε η Κυβέρνηση και µάλιστα µε τον χει-
ρότερο τρόπο. Η εξεταστική επιτροπή κατάντησε µία παρωδία,
αφού τελικά επιλέχθηκε αυτό και όχι η προανακριτική επιτροπή.
Ήταν ένας θεσµικός φερετζές, πίσω από τον οποίο κρυφτήκατε
για να συγκαλύψετε τις υπαρκτές βαριές σας ευθύνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες
µετά και ενενήντα οκτώ ηµέρες µετά την έναρξη της εξεταστικής,
ούτε ένα ερώτηµα από τα τεράστια «γιατί» δεν έχει απαντηθεί.
Τόσα πολλά πράγµατα µπροστά µας και ένα απέραντο «τίποτα»
µετά από έναν ολόκληρο χρόνο. Δυστυχώς, οµερτά από την
πλευρά της Κυβέρνησης, µε πολλούς συνενόχους για το δεύτερο
έγκληµα της συγκάλυψης. Κουβέντα για την ταµπακέρα. Κου-
βέντα για τα µεγάλα και σπουδαία, όπως για ποιον λόγο η απο-
ποµπή της «HELLENIC TRAIN» από κάθε ευθύνη. Κουβέντα για τη
µη υλοποίηση της Σύµβασης 717. Κουβέντα για το πώς συγκαλύ-
φθηκε το ότι ο κύριος Πρωθυπουργός την παραµονή αυτής της
τραγωδίας θα πήγαινε να εγκαινιάσει στη Θεσσαλονίκη µια τέτοια
δοµή τηλεδιοίκησης, λέει. Κουβέντα γι’ αυτά τα παρ’ ολίγον εγκαί-
νια. Κουβέντα για τα έγγραφα της Ευρωπαίας Εισαγγελέως. Κου-
βέντα για την ποινική δικογραφία. Κουβέντα για τους µάρτυρες.
Κουβέντα για το µπάζωµα. Κουβέντα για όλα αυτά τα συγκλονι-
στικά στοιχεία.

Μπροστά µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει κάτι για
το οποίο ο καθένας και η καθεµία από εδώ µέσα φέρουµε ευθύνη.
Υπάρχει αυτή τη στιγµή µια νίκη για την οποία επαίρεται η κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι η νίκη µε την οποία έκλεισε την
εξεταστική επιτροπή άρον-άρον. Κατάφερε, λέει, να το «συµµαζέ-
ψει το θέµα», όπως λέει στους διαδρόµους της Βουλής.

Ποιος όµως, αλήθεια, µπορεί να επαίρεται για µία νίκη ντρο-
πής, για µία νίκη απαξίας; Κανείς, την ώρα που οι θεσµοί παρακ-
µάζουν, το κράτος δικαίου µπαίνει στον πάγο και οι νεκροί
παραµένουν αδικαίωτοι.

Εµείς σήµερα αυτό που είδαµε µε τα δικά µας µάτια είναι ξανά
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οι φωτογραφίες των παιδιών καρφιτσωµένες στα συρµατοπλέγ-
µατα του τόπου της τραγωδίας. Είδα ακόµη εκείνους τους ίδιους
γονείς που είχα συναντήσει πρώτη φορά στο νοσοκοµείο να καρ-
φιτσώνουν λουλούδια πάνω στα παιδιά τους και τις φωτογραφίες
αυτές που αν και άψυχες ήταν γεµάτες φιλιά. Δεν τους χορταί-
νουν να τους βλέπουν, να τους αγκαλιάζουν και να τους φιλούν,
ακόµη και στα πανό. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Η φωνή της µάνας στο νοσοκοµείο που περιέγραφε το τα-
τουάζ στο µπράτσο του παιδιού θα µείνει στα αυτιά µου µέχρι
να πεθάνω, όπως επίσης όλες οι φωνές των ανθρώπων εκείνων
που ενώθηκαν σε έναν τόπο τραγωδίας, όπου βρεθήκαµε από
την πρώτη στιγµή και κανένας, µα κανένας δεν θα ήθελε να είναι
εκεί. Όπως κανένας µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριοι
Υπουργοί, δεν θα ήθελε να είναι η µάνα ή ο πατέρας ενός από
αυτά τα παιδιά ή συγγενείς ενός από τους ανθρώπους που έφυ-
γαν. 

Έχουµε, λοιπόν, χρέος να κοιτάµε κατάµατα αυτή την τραγω-
δία, τα πρόσωπα για να µην τα ξεχάσουµε ποτέ, τα νιάτα µας και
τους µεγαλύτερους ανθρώπους που έφυγαν µε αυτόν τον τρόπο. 

Έχουµε χρέος να µην ξεχάσουµε µαζί µε τον λαό µας που χύ-
θηκε ξανά για µία ακόµα φορά στους δρόµους. 

Όλα άλλαξαν και αυτό είναι πολύ σηµαντικό να το καταλά-
βουµε και να το καταλάβει και η Κυβέρνηση.

Άλλαξαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί αλλάξαµε πρώτα
εµείς, αλλάξαµε µέσα µας και αλλάξαµε βαθιά ως άνθρωποι και
αλλάξαµε και ως Βουλευτές και αλλάξαµε και ως πολιτικό σύ-
στηµα. Είδαµε ότι δεν είναι όλα τυχαία, δεν είναι φάκελοι που
στοιβάζονται στο γραφείο ενός Υπουργείου ούτε φάκελοι που
υπάρχουν στα αχρείαστα συρτάρια ενός Υπουργού. 

Και ξέρετε πώς φαίνεται ότι αλλάξαµε; Στέλναµε και στα παι-
διά µας το SMS «Στείλε όταν φτάσεις». Αυτή η φράση τώρα δεν
στέλνεται πια από γονείς. Συζητώ µε φίλους και µου λένε ότι «δεν
τη στέλνω ξανά ποτέ», όχι επειδή θεωρούν ότι η φράση αυτή ση-
µαίνει κάτι άλλο ή ότι, εν πάση περιπτώσει, συνδέεται µε την τρα-
γωδία, αλλά έγινε ιερή η φράση γιατί συνδέθηκε µε σύνθηµα
αγώνα. Το «Στείλε όταν φτάσεις» έγινε ένα µήνυµα στα χείλη του
ελληνικού λαού και έτσι το µήνυµα αυτό θα µείνει, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, για να θυµίζει πάντοτε ότι υπήρξε µια τραγωδία
που στην πραγµατικότητα ήταν ένα φρικτό έγκληµα και στην
πραγµατικότητα ένα δεύτερο έγκληµα συγκάλυψης επιχειρήθηκε
αυτή την τραγωδία να την αφήσει για άλλη µια φορά στα αζή-
τητα. 

Έχουµε χρέος να θυµόµαστε όλους εκείνους που έφυγαν
αλλά και όλους εκείνους που θρηνούν και θα θρηνούν δυστυχώς
για πάντα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου
για µία παρέµβαση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Σήµερα είναι µέρα πένθους και µέρα µνήµης για πενήντα επτά
συνανθρώπους µας, κυρίως νέα παιδιά, που δολοφονήθηκαν
πριν από έναν ακριβώς χρόνο. Πενήντα επτά ανθρώπους θύµατα
ασύγγνωστης ποινικής ευθύνης πολιτικών προσώπων, υπηρεσια-
κών παραγόντων, ανθρώπων ενεχοµένων και εµπλεκοµένων, που
θα έπρεπε σήµερα να λογοδοτούν. 

Η πρωινή βιαστική αναφορά στη µνήµη τους δεν είναι αυτό
που τους πρέπει. Ζητήσαµε να γίνει συγκεκριµένη αναφορά από
όλα τα κόµµατα της Βουλής, γιατί υπάρχει υποχρέωσή µας -
όλων- όχι µόνο να θυµόµαστε, όχι µόνο να τιµούµε τη µνήµη των
αδικοχαµένων ανθρώπων, αλλά και να ανταποκρινόµαστε στο κα-
θήκον και στην ευθύνη µας να αποδώσουµε αλήθεια να φωτί-
σουµε την υπόθεση, να µην επιτρέψουµε τη συσκότιση, να µην
αφήσουµε την παρασιώπηση, να µη διευκολύνουµε τη συγκά-
λυψη, να µη γίνουµε, δηλαδή, συνένοχοι στα εγκλήµατα υπόθαλ-
ψης, συσκότισης και, τελικά, παρεµπόδισης της απονοµής της
δικαιοσύνης.

Παναγιώτης Μπουρνάζης, 15 ετών.
Αναστασία Παπαγγελή, 19 ετών.

Μαρία-Θωµαή (Μάτθη) Ψαροπούλου, 19 ετών.
Χρυσή Πλακιά, 20 ετών.
Θωµαή Πλακιά, 20 ετών.
Αναστασία - Μαρία Πλακιά, 20 ετών. 
Φραντσέσκα Μπέζα, 20 ετών.
Κλαούντια Λάτα, 21 ετών.
Ελένη Τσίντζα, 21 ετών.
Αναστάσιος Κουτσόπουλος, 21 ετών.
Ιορδάνης Αδαµάκης, 23 ετών.
Κυπριανός Παπαϊωάννου, 23 ετών.
Ιφιγένεια Μήτσκα, 23 ετών.
Ντένις Ρούτσι, 22 ετών.
Αγάπη Τσακλίδου, 23 ετών.
Αφροδίτη Τσιωµά, 23 ετών.
Γεώργιος Παπάζογλου, 23 ετών.
Νικήτας Καραθεοδώρου, 24 ετών.
Άγγελος Τηλκερίδης, 24 ετών.
Καλλιόπη Πορφυρίδου, 24 ετών.
Αναστασία Αδαµίδη, 25 ετών.
Δήµητρα-Ευαγγελία Καπετάνιου, 25 ετών.
Ελισάβετ Χατζηβασιλείου, 27 ετών.
Δηµήτρης Ασλανίδης, 27 ετών.
Ιωάννης Καρασάββας, 28 ετών.
Σωτήρης Καραγεωργίου, 28 ετών.
Ελπίδα Χούπα, 29 ετών.
Δηµήτριος Οίκου, 29 ετών.
Παναγιώτης Χατζηχαραλάµπους, 29 ετών.
Νικόλαος Ναλµπάντης, 29 ετών.
Δηµήτριος Μασσαλής, 30 ετών.
Σοφία - Ειρήνη Ταχµαζίδου, 32 ετών.
Βάιος Βλάχος, 34 ετών.
Μία Μοχάµαντ Έντρις, 34 ετών.
Αθηνά Κατσάρα, 35 ετών.
Κουλέα Λόνελ, 35 ετών.
Έλενα Δουρµίκα, 35 ετών.
Σπυρίδων Βούλγαρης, 35 ετών.
Βάια Μπλέκα, 43 ετών.
Ανδρέας Παυλίδης, 49 ετών.
Ιωάννης Βουτσινάς, 49 ετών.
Μαρία Μουρτζάκη, 52 ετών.
Βασίλειος - Κυριάκος Κώττας, 52 ετών.
Ευάγγελος Μπουρνάζης, 54 ετών.
Ιωάννης Τζοβάρας, 55 ετών.
Χρυσή Κουκαριώτου, 56 ετών.
Βασιλική Χλωρού, 56 ετών.
Μαρία Εγούτ, 56 ετών.
Μαρία Μιάρη, 56 ετών.
Γεώργιος Φωτόπουλος, 57 ετών.
Γεώργιος Κουτσούµπας, 59 ετών.
Μπόζο Παβλίνι, 62 ετών.
Ευαγγελία Ντος Σάντος Σίλβα, 63 ετών.
Ιωάννης Καριώτης, 63 ετών.
Γεώργιος Κυριακίδης, 67 ετών.
Και σε αυτά τα πενήντα έξι ονόµατα δεν υπάρχει το όνοµα του

κοριτσιού που ακόµη δεν έχει βρεθεί ίχνος του και µια οικογένεια
το κλαίει και το αναζητεί, χωρίς να έχει, αντίθετα µε τις δεσµεύ-
σεις, κυρίες και κύριοι, δοθεί απάντηση και χωρίς να έχει χυθεί
άπλετο φως στην υπόθεση. 

Εµείς πιστεύουµε ότι στην υπόθεση των Τεµπών δεν κρίνεται
το έγκληµα, κρίνεται το πολιτικό σύστηµα και η δικαιοσύνη. Κι
επειδή η πρώιµη επετειακή αναφορά ήταν κοµµένη και ραµµένη
στα µέτρα της Κυβέρνησης, µια επετειακή αναφορά που έλεγε
ότι ως εθνική αντιπροσωπεία πενθούµε, όπως πενθεί όλη η Ελ-
λάδα, και θρηνούµε την απώλεια πενήντα επτά συνανθρώπων
µας που έφυγαν, λέει, τόσο αδόκητα και τόσο άδικα, εγώ θα πω
ότι είναι µια υποκριτική αναφορά. 

Τα παιδιά αυτά και οι µεγαλύτεροι που έχασαν τη ζωή τους
δεν έφυγαν αδόκητα. Κάποιοι γνώριζαν ότι υπάρχουν παραλεί-
ψεις, ότι υπάρχουν κίνδυνοι και επέλεξαν να µην εκπληρώσουν
το καθήκον τους. 

«Γνωρίζαµε για τις ελλείψεις», είπε ο κ. Καραµανλής στην εξε-
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ταστική επιτροπή, όταν επιτέλους εκλήθη. «Γνωρίζαµε για τις ελ-
λείψεις, τις είχα συζητήσει µε τον Πρωθυπουργό τις ελλείψεις.
Γνωρίζαµε τα προβλήµατα, αλλά τραγικά δυστυχήµατα συµβαί-
νουν πάντα». Δηλαδή γνωρίζαµε τις ελλείψεις, γνωρίζαµε τους
κινδύνους, γνωρίζαµε το ενδεχόµενο να χαθούν ανθρώπινες
ζωές και το αποδεχόµασταν, γιατί τραγικά δυστυχήµατα θα συµ-
βαίνουν πάντα.

Αυτές οι φράσεις του κ. Καραµανλή είναι ο ορισµός του ενδε-
χόµενου δόλου, που επεκτείνεται και στο πρόσωπό του και στο
πρόσωπο του Πρωθυπουργού µε τον οποίο είχε συζητήσει. Γνώ-
ριζαν. Και αυτό το οποίο καλείται η Εθνική Αντιπροσωπεία, η
Βουλή, να κάνει δεν είναι αυτό το οποίο είπε ο Αντιπρόεδρος της
Βουλής το πρωί εκπροσωπώντας τον Πρόεδρο της Βουλής και
την Κυβέρνηση, δηλαδή να αφήσουµε τη δικαιοσύνη -είπε- να
κάνει τη δουλειά της. Όχι, αυτό το οποίο οφείλει η Βουλή να
κάνει, είναι να διευκολύνει το έργο της δικαιοσύνης και να ασκή-
σει τα δικαστικά καθήκοντα, τις δικαστικές αρµοδιότητες που
έχει η Βουλή. 

Γιατί η Βουλή κατά το Σύνταγµα ασκεί δικαστική αρµοδιότητα
στους Υπουργούς και στους Πρωθυπουργούς, τα κυβερνητικά
πρόσωπα. Και υπάρχει εδώ µία κυβερνητική πλειοψηφία που
άσκησε αυτά τα καθήκοντα κατά παράβαση του όρκου που έχει
δώσει, συγκαλύπτοντας και προστατεύοντας εκείνους που είναι
υπόλογοι και ψηφίζοντας -158 ψήφισαν- να µην ελεγχθούν οι ποι-
νικές ευθύνες του κ. Καραµανλή, του κ. Σπίρτζη, του κ. Χατζη-
δάκη, του κ. Χρυσοχοΐδη. Φυσικά υπάρχουν και άλλοι πολλοί των
οποίων οι ποινικές ευθύνες πρέπει να ελεγχθούν. 

Υπάρχει, λοιπόν, ένα ζήτηµα µείζον, που είναι ζήτηµα καθήκον-
τος των Βουλευτών και παράβασης του καθήκοντος αυτού. Όσο
εξακολουθεί να µαίνεται αυτή η πρωτοφανής -γιατί αφορά θανά-
τους, σας έχουµε ξαναδεί να καλύπτετε και να κουκουλώνετε,
όµως εδώ µιλάµε για ανθρώπινες ζωές- επιχείρηση συγκάλυψης
και προστασίας και οργιωδών παρεµβάσεων στη δικαιοσύνη, την
οποία λέτε ότι θέλετε να αφήσετε να κάνει τη δουλειά της, τόσο
οι απλοί πολίτες πείθονται ότι το πολιτικό σύστηµα πάσχει, βρί-
σκεται σε πολύ σοβαρή κρίση και βεβαίως πρέπει και το πολιτικό
σύστηµα να λογοδοτήσει. 

Δεν είµαστε, κυρίες και κύριοι, θεατές στην υπόθεση αυτή. Εί-
µαστε κοµµάτι της ιστορίας. Και γράφεται η ιστορία αυτή τη
στιγµή. Γράφεται το ποια είναι η θέση του καθενός και της καθε-
µιάς στο αν θα διερευνηθούν οι ποινικές ευθύνες ανθρώπων που
βρίσκονται ανάµεσά µας εδώ στα έδρανα της Βουλής και στα κυ-
βερνητικά έδρανα. Γράφεται η ιστορία. Και πένθος για µας και
οδύνη για µας δεν είναι η σιωπή. Πένθος για µας και οδύνη για
µας είναι η ανάληψη της ευθύνης και η κραυγή -η κραυγή!- για
δικαιοσύνη. 

Κυρίες και κύριοι, η ηγεσία της δικαιοσύνης διορίζεται ακόµα
και στις µέρες µας από την πολιτική εξουσία, από την εκτελε-
στική εξουσία. Την πρώτη παραγγελία αναβάθµισης της ανακρι-
τικής διερεύνησης την έκανε ο διορισµένος από την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, από το Υπουργικό Συµβούλιο, Εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου Ισίδωρος Ντογιάκος. Και ο ίδιος παρενέβη αυτο-
προσώπως, αντί να απόσχει, µε αίτηµα δηµόσιο και δηµοσιοποι-
ηµένο του κ. Μητσοτάκη στις 6 Μαρτίου, την ώρα που ο γιος του
εισαγγελέα του Αρείου Πάγου ήταν επίσηµος συνεργάτης του
ελεγχόµενου κ. Καραµανλή, του υπόλογου, ενεχόµενου, υπεύ-
θυνου και υπαίτιου Υπουργού Μεταφορών, που κλαίγοντας πα-
ραιτήθηκε και από όλη τη µετέπειτα στάση του απέδειξε ότι δεν
έκλαιγε για τα θύµατα, αλλά έκλαιγε αναλογιζόµενος τις ευθύνες
που ο ίδιος έχει. 

Η δικαιοσύνη αυτή τη στιγµή δέχεται παρεµβάσεις. Η πρώτη
µου επαφή ως συνηγόρου οικογενειών θυµάτων µε τον εφέτη ει-
δικό ανακριτή, µε το που ανέλαβε καθήκοντα, ήταν σε ένα γρα-
φείο που είχε µόλις παραλάβει, χωρίς να έχει µέχρι την
προηγουµένη ούτε τηλέφωνο. Και ξέρετε τι του είπα; Του είπα:
«Ευτυχώς που δεν έχετε τηλέφωνο. Είναι µία υπόθεση, στην
οποία, αργά ή γρήγορα, θα βρεθείτε σε ένα δίληµµα. Το πώς θα
λύσετε αυτό το δίληµµα είναι αυτό που θα σας χαρακτηρίζει».

Ο εφέτης ειδικός ανακριτής εκείνη τη µέρα, όταν τον ρώτησα
για το µπάζωµα του χώρου, µου είπε ότι έγινε µε εντολή της Κυ-
βέρνησης, για να µπορέσει να αποκατασταθεί η γραµµή του σι-

δηρόδροµου. Όταν πήγα, στη συνέχεια, στον χώρο και συνειδη-
τοποίησα ότι δεν θα µπορούσε ποτέ αυτό το µπάζωµα να έχει
γίνει για να αποκατασταθεί η γραµµή, διότι είναι εντελώς άλλος
ο χώρος όπου έχει διαπραχθεί το µπάζωµα και άλλος ο χώρος
και σε άλλο ύψος εντελώς η γραµµή του τρένου, επανήλθα και
τον ρώτησα: «Έχετε πάει στον χώρο; Έχετε πάει στον χώρο;
Ποιος σας είπε αυτή τη δικαιολογία;».

Κυρίες και κύριοι, η δική µου φωνή στην υπόθεση του εγκλή-
µατος των Τεµπών δεν πρόκειται να σταµατήσει, δεν πρόκειται
να σιωπήσει, ούτε φυσικά οι ακραίες µεθοδεύσεις που έγιναν
από πρόσωπα εµπλεκόµενα, τον κ. Πλεύρη που πρωτοστάτησε
για τον αποκλεισµό µου από την εξεταστική επιτροπή και στη συ-
νέχεια δήλωσε ο ίδιος αποχή, την κ. Ράπτη, η οποία επίσης πρω-
τοστάτησε για τον αποκλεισµό µου από την εξεταστική επιτροπή
και, επίσης, στη συνέχεια αναγκάστηκε υπό το βάρος της κατα-
κραυγής για την προσωπική της εµπλοκή ως µέλους της Κυβέρ-
νησης τον κρίσιµο χρόνο -αναγκάστηκε- να δηλώσει αποχή.
Όποιες και αν είναι αυτές οι µεθοδεύσεις, η δική µου φωνή απο-
κλείεται να σιωπήσει.

Όποια και αν είναι η κραυγαλέα προσπάθεια να σιγήσει η διε-
ρεύνηση, υπάρχουν µανάδες που µιλήσαν µε τα παιδιά τους δευ-
τερόλεπτα, λεπτά, ώρες πριν το δυστύχηµα και τα περίµεναν.
Υπάρχουν σύζυγοι που εκείνο το βράδυ κοίµισαν µόνοι τους τα
παιδιά τους ή τα άφησαν σε άλλους συγγενείς. Υπάρχουν αδέλ-
φια και παιδιά που σαν τρελά έτρεχαν να καταλάβουν τι έχει
γίνει. Αυτοί οι άνθρωποι δεν µπαίνουν στις µεθοδεύσεις που
εσείς εξοικονοµείτε. Αυτοί οι άνθρωποι δεν ανέχονται το ότι και
σήµερα, ενώ θα έπρεπε να γίνονται εργασίες της εξεταστικής
επιτροπής, µε µεθοδεύσεις και επιβολή και βία εκ µέρους αυτού
του ανεκδιήγητου προσώπου, του κ. Μαρκόπουλου, που η Νέα
Δηµοκρατία έχει βάλει να προεδρεύει σε αυτή την επιτροπή για
να περιχαρακώνει τη διερεύνηση, για να επιβάλει σιωπητήριο σε
όποιον ρωτά και ενοχλεί, για να κακοποιεί Βουλευτές και τη Βου-
λευτή µας, την κ. Καραγεωργοπούλου, κατ’ εξοχήν επειδή επι-
µένει στη διερεύνηση... 

Οι άνθρωποι που έχασαν τους δικούς τους ανθρώπους, στην
πλειοψηφία νέα παιδιά, δεν πρόκειται να µπουν στις µεθοδεύσεις
σας, δεν πρόκειται να τις ανεχθούν.

Και είναι πραγµατικά θλιβερό το γεγονός ότι διαπιστώνεται,
δυστυχώς, πως όλα όσα ειπώθηκαν αµέσως µετά το δυστύχηµα,
όλα όσα διατυπώθηκαν αµέσως µετά το έγκληµα, όλες οι συγ-
γνώµες, οι κορώνες, οι παραστάσεις έγιναν για τη διαχείριση της
κοινωνίας και όχι για τη δικαίωση της κοινωνικής απαίτησης από-
δοσης δικαιοσύνης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Κυρίες και κύριοι, την Παρασκευή -το λέω και από το Βήµα της
Βουλής, το έχω πει δηµόσια, αλλά υπάρχει µια δυσκολία να
ακουστεί- αποκαλύφθηκε, -κύριε Υφυπουργέ, βλέπω ότι σας
άφησαν µόνο σας- ότι και αυτές τις στιγµές γίνονται κυβερνητι-
κές παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη, όχι αυτές που καταλαβαίνουµε
όλοι.

Διότι όλοι καταλαβαίνουµε ότι είναι προβληµατικό να εκδίδον-
ται ανακοινώσεις της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου και της
Προέδρου του Αρείου Πάγου που προαναγγέλλουν το τέλος της
ανάκρισης, ενώ η ανάκριση είναι σε πλήρη εξέλιξη. Όλοι κατα-
λαβαίνουµε ότι είναι εξόχως προβληµατικό και ένοχο ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης να φέρνει ρύθµιση και να λέει «τη φέρνω για
την υπόθεση των Τεµπών, για να µην παραπεµφθούν οι κατηγο-
ρούµενοι µε βούλευµα», δηλαδή µε σύµπραξη τεσσάρων λει-
τουργών, ενός εισαγγελέα και τριών δικαστών, αλλά να γίνει
κρίση από έναν άνθρωπο, από έναν εισαγγελέα.

Θα πρέπει να ρωτήσουµε τον εισαγγελέα που ερεύνησε το κα-
κούργηµα στο Μάτι, τον κ. Ζαγοραίο, ποιες παρεµβάσεις δεχό-
ταν από την τότε Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, την κ.
Δηµητρίου, την κ. Παπασπύρου και άντεξε -προς τιµήν του- ποι-
ους τοίχους βρήκε µπροστά του, όταν θέλησε ο ανακριτής να
χαρακτηρίσει τρεις φορές το έγκληµα «κακούργηµα» και βρί-
σκονταν πάντα εισαγγελείς να πουν ότι είναι πληµµέληµα και πώς
φτάσαµε ένας εισαγγελέας άσχετος, ο κ. Μεϊδάνης, να κάνει
έφεση στο βούλευµα του Συµβουλίου Πληµµελειοδικών, που
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έλεγε ότι το έγκληµα στο Μάτι είναι κακούργηµα και να έρθει ο
Εισαγγελέας Εφετών χωρίς τη δικογραφία, άσχετος µε την υπό-
θεση, να πει ότι λάθος έκρινε το Συµβούλιο Πληµµελειοδικών,
υπερέβη την εξουσία του.

Θα πρέπει να αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι όσο και αν επιχει-
ρείτε να κοροϊδέψετε τους πολίτες, κοροϊδεύετε τελικά µόνο τον
εαυτό σας. Η παρέµβαση που αποκαλύφθηκε την περασµένη Πα-
ρασκευή είναι πάρα πολύ σοβαρή.

Κύριε Υφυπουργέ, δεν συµµετέχετε στο Υπουργικό Συµβούλιο
ως αποφασίζων, αλλά παρακαλώ να µεταφέρετε αυτό που θα
πω. Στην ακρόαση λειτουργών του Ελεγκτικού Συνεδρίου για το
ποιος θα τοποθετηθεί αντιπρόεδρος του Ελεγκτικού Συνεδρίου
στην κενή θέση αντιπροέδρου του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ρώ-
τησα µία εκ των υποψηφίων, η οποία είναι αρκετά χαµηλά στην
κατάταξη, αλλά τη ρώτησαν και αρκετοί Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας διάφορα πράγµατα -κάτι που δεν είχαν κάνει µε άλ-
λους υποψηφίους- την κ. Γναρδέλλη εάν έγιναν από πλευράς της
Κυβέρνησης διαβήµατα σε σχέση µε τον έλεγχο από το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο της Σύµβασης 717.

Και µου απάντησε η κ. Γναρδέλλη -κυρία Ράπτη, βλέπω ότι
ετοιµάζεστε να απαντήσετε, οπότε να απαντήσετε και σε αυτό,
παρακαλώ, αυτή τη φορά ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας… 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Θα απαντήσω σε ό,τι θέλω, προφανώς.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …µου απάντησε, λοιπόν -ή θα απαντήσει η Κυβέρνηση,
ελπίζω, κάποια στιγµή- ότι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης πήγαν στο Ελεγκτικό Συνέδριο και ζητούσαν να µάθουν αν
καλύπτονται από τον έλεγχο της Σύµβασης 717 που έκανε το
ελεγκτικό συνέδριο. 

Εγώ, από το Βήµα της Ολοµέλειας της Βουλής, ζητώ να µάθω
σε ποιο πλαίσιο έγινε αυτό το κυβερνητικό διάβηµα στη δικαιο-
σύνη και µάλιστα σε λειτουργό της δικαιοσύνης και του ανώτα-
του δικαστηρίου, που είναι το Ελεγκτικό Συνέδριο, που φαίνεται
ότι εµπλέκεται στον έλεγχο της σύµβασης και ταυτόχρονα µπαί-
νει στους προς επιλογή δικαστικούς λειτουργούς για µια υψηλό-
βαθµη θέση. 

Ζητώ να µάθω πώς έγινε κάτι τέτοιο -πριν από δέκα µέρες, πε-
ρίπου, µας είπε την Παρασκευή- σε ποιο πλαίσιο, ποιος το διέ-
ταξε και ποιο είναι το αποτέλεσµα. Ζητώ να κατατεθούν στη
Βουλή, στο πλαίσιο της υποβοήθησης του έργου της δικαιοσύ-
νης, τα στοιχεία και τα έγγραφα βάσει των οποίων έγινε αυτή η
παρέµβαση στη δικαιοσύνη. 

Κυρίες και κύριοι, δικαιοσύνη ζητά ολόκληρη η ελληνική κοι-
νωνία. Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας κάνατε λάθος -και κάνετε
λάθος- να νοµίζετε ότι η τεράστια αποχή των εκλογών του 2023
ήταν για εσάς λευκή επιταγή. Η τεράστια αποχή του 50% ήταν
απόρριψη και αποστασιοποίηση. Η τεράστια αποχή δεν είναι νο-
µιµοποίηση να προχωρήσετε. Και, βέβαια, οι εκατοντάδες χιλιά-
δες άνθρωποι...

Βλέπω υπάρχει ένας Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας που,
ακόµη και αυτή την ώρα, θεωρεί πολύ πρέπον να κάνει αυτό που
κάνει. Κύριε, µιλάµε για τα θύµατα των Τεµπών. Ίσως έχετε
άλλες δουλειές. Μπορείτε να τις κάνετε κάπου αλλού. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε. Σας ακούω
τόση ώρα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν θέλω να ακούτε εµένα τόση ώρα. Να ακούσετε τα
θύµατα, να ακούσετε τις οικογένειες και να ακούσετε καλά αυτό:
Η υπόθεση των Τεµπών δεν είναι ούτε «SIEMENS» ούτε Λίστα
Λαγκάρντ ούτε «NOVARTIS» ούτε υπόθεση διαφθοράς από
αυτές που έχετε συνηθίσει τα κυβερνητικά κόµµατα να τις κου-
κουλώνετε, να τις διαχειρίζεστε και να ανταλλάσσετε εξυπηρε-
τήσεις. Είναι υπόθεση που αφορά ανθρώπινες ζωές. Δεν θάβεται.
Δεν κουκουλώνεται. Δεν υπάρχει περίπτωση αυτοί οι γονείς να
ησυχάσουν εάν δεν αποδοθεί δικαιοσύνη και δεν υπάρχει περί-
πτωση και εγώ να σιωπήσω εάν δεν κάνω τα πάντα για να απο-
δοθεί δικαιοσύνη.

Η δικαιοσύνη -ξέρετε- δεν είναι διαχείριση, δεν είναι εξουσία,
είναι αξία, είναι απαίτηση της κοινωνίας και σήµερα περισσότερο
από ποτέ, που πάρα πολλοί άνθρωποι διαδηλώνουν, περισσό-

τερο απ’ όλα, εναντίον αυτής της κατεστηµένης διαφθοράς που
έχει φτάσει να σκοτώνει ανθρώπους, περισσότερο απ’ όλα σή-
µερα, να ξέρετε, ότι η δικαιοσύνη είναι απαίτηση, αλλά είναι και
το κριτήριο εκείνο που θα καθορίσει το πώς θα γραφτεί η σύγ-
χρονη ιστορία. 

Εµείς από πλευράς µας -και εγώ προσωπικά- θα παλέψουµε
ώστε η σύγχρονη ιστορία να δικαιώσει όχι µόνο τα θύµατα αλλά
και όλους εκείνους και όλες εκείνες που υπήρξαν θύµατα, όλους
εκείνους και όλες εκείνες που θυσιάστηκαν και να δικαιώσει τις
µανάδες αυτές, τους πατεράδες, τους συγγενείς, που αυτή τη
στιγµή δεν δίνουν έναν αγώνα µόνο για τη µνήµη των παιδιών
τους. Δίνουν έναν αγώνα για όλους µας, γιατί, θύµατα -δυνητικά-
ήταν ο κάθε πολίτης. 

Τα Τέµπη είναι προσωπική υπόθεση. Είναι προσωπική υπόθεση
για µένα, είναι προσωπική υπόθεση όλων των Ελλήνων. Και να
ξέρετε ότι το να αποδοθεί δικαιοσύνη και να µην ευοδωθούν οι
µεθοδεύσεις σας το παίρνουµε πολύ προσωπικά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Ράπτη, έχετε

τον λόγο για την παρέµβασή σας.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώνεται

ένας χρόνος από την ηµέρα που ξηµέρωσε µε έναν τραγικό
εφιάλτη για την Ελλάδα, το δυστύχηµα των Τεµπών, όπου έχα-
σαν τη ζωή τους δεκάδες συνάνθρωποί µας, µεταξύ των οποίων
πολλοί νέοι αλλά και φοιτητές. Μέσα σε αυτόν τον χρόνο ο πόνος
στις οικογένειες που έχασαν τα παιδιά τους, τα αδέλφια τους,
τους φίλους τους, τους συγγενείς τους είναι προφανές ότι δεν
έσβησε και, επειδή είµαι µάνα, ξέρω ότι δεν πρόκειται να σβήσει
ποτέ.

Βρέθηκα εκείνες τις τραγικές ώρες ως Υφυπουργός Υγείας,
µαζί µε τα κλιµάκια των ψυχολόγων µας, δίπλα στους συµπολίτες
µας που πονούσαν, που έχασαν τους δικούς τους ανθρώπους
και µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι αυτές οι µνήµες θα µείνουν
για πάντα χαραγµένες στο µυαλό µου.

Η πολιτεία έσπευσε να βρεθεί άµεσα και στάθηκε δίπλα στους
συνανθρώπους µας που έχασαν τους δικούς τους. Γιατί είναι
αλήθεια ότι από την πρώτη στιγµή ο Πρωθυπουργός µετέβη στον
τόπο του δυστυχήµατος αλλά και στο νοσοκοµείο όπου νοση-
λεύονταν οι τραυµατισµένοι και ήταν µαζεµένοι οι συγγενείς των
ανθρώπων που χάθηκαν και ανέλαβε την πολιτική ευθύνη εξ ονό-
µατος τόσο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας όσο και των
προηγούµενων κυβερνήσεων, στις οποίες οφείλονται διαχρονικά
τα προβλήµατα των σιδηροδρόµων. Μάλιστα, ο αρµόδιος
Υπουργός, αναλαµβάνοντας πάραυτα την πολιτική ευθύνη που
του αναλογούσε, παραιτήθηκε. Εσείς δεν διστάσατε ακόµα και
να ειρωνευτείτε το κλάµα του.

Είναι λυπηρό αυτό πραγµατικά.
Αµέσως µετά το δυστύχηµα παρείχαµε ιατρική περίθαλψη και

διαρκή ψυχολογική υποστήριξη στους τραυµατίες και στους συγ-
γενείς των επιβαινόντων στην αµαξοστοιχία που χάθηκε. Στη συ-
νέχεια εδώ στη Βουλή σε πάρα πολύ λίγο χρόνο νοµοθετήσαµε
τα άµεσα µέτρα στήριξης όλων των οικογενειών των θυµάτων
της τραγωδίας, την ειδική σύνταξη υπέρ των οικογενειών όταν
ένα µέλος τους απεβίωσε καθώς και σε αυτούς που επήλθε µό-
νιµη αναπηρία άνω του 50% -ήδη έχουν αρχίσει να εκδίδονται τέ-
τοιες συντάξεις, η διαδικασία έχει ξεκινήσει- αλλά και τη
διαγραφή των εκκρεµών ατοµικών οφειλών προς τις φορολογι-
κές αρχές και το δικαίωµα διορισµού στο δηµόσιο των µελών των
οικογενειών των θανόντων αλλά και όσων νοσηλεύτηκαν σε µο-
νάδα εντατικής θεραπείας ή υπέστησαν αναπηρία άνω του 50%.
Και στο σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητάµε υπάρχει διάταξη
ακριβώς για διαγραφή οφειλών από δάνεια που χορηγήθηκαν
από το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων στους αποβιώσαν-
τες στο δυστύχηµα των Τεµπών αλλά και στους στενούς συγγε-
νείς τους.

Μπορούν άραγε αυτά τα µέτρα να φέρουν πίσω τους ανθρώ-
πους που χάθηκαν; Είναι προφανές πως όχι. Όµως, η ρύθµιση
αυτή, όπως και οι προαναφερθείσες, εντάσσονται ακριβώς στο
πλέγµα των αντίστοιχων ρυθµίσεων µε τις οποίες η πολιτεία απο-
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δίδει τον ελάχιστο φόρο τιµής σε όσους έχασαν τη ζωή τους
ακριβώς ανταποκρινόµενη έµπρακτα στο καθήκον της κοινωνι-
κής ευαισθησίας απέναντι στους στενούς συγγενείς τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά την απόδοση ευ-
θυνών, γιατί πολλά συκοφαντικά ακούστηκαν µέσα σε αυτή την
Αίθουσα στον βωµό ακριβώς της πολιτικής εκµετάλλευσης µιας
ανθρώπινης τραγωδίας, η Νέα Δηµοκρατία από την πρώτη
στιγµή αντιµετώπισε µε τη δέουσα σοβαρότητα -πράγµα το
οποίο ελλείπει απ’ ό,τι ακούω από τις τοποθετήσεις των συνα-
δέλφων µου µέσα στη Βουλή- και µε απόλυτο σεβασµό στη
µνήµη των θυµάτων και τον πόνο των συγγενών και επεσήµανε
ακριβώς την ανάγκη να χυθεί άπλετο φως στα αίτια της τραγω-
δίας αλλά και να µη γίνει καµµία συσκότιση.

Μάλιστα, ζητήσαµε να αποδοθούν οι ποινικές ευθύνες και να
διερευνηθούν και οι δοµικές εκείνες συνθήκες που οδήγησαν τα
προηγούµενα χρόνια τους σιδηροδρόµους στην Ελλάδα σε αυτή
την κατάσταση, για να µην επιτρέψουµε όλοι συλλογικά να συµ-
βεί αυτό ποτέ ξανά. Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο ανετέθη η υπό-
θεση σε ειδικό εφέτη ανακριτή, προκειµένου να προχωρήσει µε
γοργούς ρυθµούς η δικαστική διερεύνηση και να ασκηθούν οι
ποινικές διώξεις.

Και δεν διστάσαµε να πούµε από την πρώτη στιγµή «ναι» στην
εξεταστική επιτροπή για το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, το-
νίζοντας ότι ακριβώς η διερεύνηση έπρεπε να ξεκινήσει από το
1997 µέχρι σήµερα µε στόχο όχι φυσικά να υποκαταστήσουµε
τη δικαιοσύνη, αφού εµείς είµαστε νοµοθετικό σώµα, αλλά να
εξετάσουµε διαχρονικά τις παθογένειες στο σύστηµα των σιδη-
ροδρόµων, να διαλευκάνουµε τις πτυχές της υπόθεσης και να
διερευνήσουµε τις ευθύνες.

Και, ναι, η εξεταστική επιτροπή συνεδρίασε τρεις ολόκληρους
µήνες κατά τη διάρκεια των εργασιών της οποίας έγιναν είκοσι
εννέα συνεδριάσεις, διάρκειας εκατόν ογδόντα ωρών µε κατα-
γεγραµµένες οκτώ χιλιάδες σελίδες πρακτικών και εξέταση
τριάντα επτά µαρτύρων. Εξετάστηκαν όλοι οι κρίσιµοι µάρτυρες,
η πλειοψηφία των οποίων προτάθηκε από την Αντιπολίτευση,
αλλά εξετάστηκαν και πολιτικά πρόσωπα χωρίς καµµία εξαίρεση.
Επίσης, εξετάστηκαν στελέχη που είχαν θέσεις ευθύνης σε εµ-
πλεκόµενες υπηρεσίες στο σιδηροδροµικό έργο και συγγενείς
των θυµάτων και επιζήσαντες. Αναµένουµε, λοιπόν, εδώ στη
Βουλή -θα έρθει τις προσεχείς ηµέρες- κατάθεση του πορίσµα-
τος και θα γίνει ευκρινής και, βεβαίως, ενδελεχής συζήτηση επ’
αυτού. Και, βεβαίως, εκεί θα καταδειχθεί και η αντικειµενική
έρευνα που έγινε για τη διαλεύκανση όλων των πτυχών της υπό-
θεσης.

Πρέπει, όµως, να είναι σαφές ότι η εξεταστική επιτροπή της
Βουλής δεν υποκαθιστά τη δικαιοσύνη που διερευνά τις ποινικές
ευθύνες. Αυτό προστάζει το Σύνταγµα και αυτή είναι η απαρα-
βίαστη γραµµή ενός ευρωπαϊκού κράτους που σέβεται την αρχή
της διάκρισης των εξουσιών.

Παράλληλα, όλο αυτό το διάστηµα, η δικαιοσύνη, που λειτουρ-
γεί αυτοτελώς, προχωρά τάχιστα στην άσκηση διώξεων. Με τις
αλλαγές που εµείς φέραµε στον Ποινικό Κώδικα και στον Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας, που καταψήφισαν τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης, η υπόθεση θα δικαστεί άµεσα και χωρίς καµµία περιττή
χρονοτριβή, γιατί εµείς δεν θα επιτρέψουµε η υπόθεση των Τεµ-
πών να εξελιχθεί δικαστικά µε τον αργόσυρτο τρόπο που εξελίχ-
θηκε η τραγωδία στο Μάτι.

Έχουν ήδη προφυλακιστεί οι βασικοί υπαίτιοι της τραγωδίας
και έχουν ήδη ασκηθεί διώξεις σε βάρος πολλών προσώπων, ο
κύκλος των οποίων συνεχώς διευρύνεται. Και είναι δεδοµένο ότι
αν η δικαιοσύνη που ερευνά την υπόθεση διαπιστώσει πράξη ή
παράλειψη πολιτικού προσώπου θα διαβιβάσει πάραυτα τη δικο-
γραφία σε εµάς εδώ στη Βουλή µε συγκεκριµένο αίτηµα για
άρση της ασυλίας.

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, θεσµικά µε τις πρωτοβουλίες της
στοχεύει ακριβώς στην πλήρη διαλεύκανση και στην ταχύτατη
εκδίκαση του δυστυχήµατος των Τεµπών, όταν δυστυχώς η αν-
τιπολίτευση αναζητά στον πόνο των ανθρώπων πολιτική εκµετάλ-
λευση και µόνο. Εµείς στεκόµαστε µε σεβασµό απέναντι σε
αυτόν τον πόνο και έχουµε ως αποστολή µας να µετουσιώσουµε
τον πόνο σε πράξεις αλλάζοντας το κράτος, χωρίς συµβιβα-

σµούς, ανατρέποντας τις µεγάλες παθογένειες του χθες για να
µην επιτρέψουµε να συµβεί αυτό ποτέ ξανά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κωνσταντοπού-
λου, θα παρακαλούσα µόνο να είναι σύντοµη η παρέµβαση, αν
είναι δυνατόν τρία λεπτά, µε δεδοµένο ότι είναι δύσκολη µέρα.
Το θέµα είναι πάρα πολύ ευαίσθητο, το αντιλαµβάνοµαι, ωστόσο,
είναι σε εξέλιξη η διαδικασία του νοµοσχεδίου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ.

Κυρία Ράπτη, η τακτική που ακολουθείτε και εσείς και ο κ.
Μαρκόπουλος και η πλειοψηφία των Βουλευτών της Νέας Δηµο-
κρατίας που έχει καθορίσει την πορεία της εξεταστικής επιτρο-
πής, είναι µια τακτική χυδαία. Το να λέτε ότι εκείνοι που θέλουν
να διερευνήσουν εκµεταλλεύονται τον πόνο των συγγενών είναι
χυδαίο. Το να αντιπαρέρχεστε το γεγονός ότι ανεβήκατε σε αυτό
το Βήµα και εσείς και ο κ. Μαρκόπουλος που είναι πρόεδρος της
εξεταστικής πριν ξεκινήσει η εξεταστική και είπατε: «Δεν υπάρ-
χουν ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων και δεν υπάρχει ποι-
νική ευθύνη του κ. Καραµανλή» είναι εκείνο το οποίο φωτίζει και
απολύτως αποκαλύπτει την απόλυτη σύγκρουση συµφερόντων
την οποία έχετε, λόγω της οποίας δεν θα έπρεπε να αποφασίζετε
εσείς, δηλαδή οι της Νέας Δηµοκρατίας, για το αν θα ελεγχθεί
ένας πρώην Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας.

Μην εκµεταλλεύεστε το Μάτι, γιατί για το Μάτι δεν καταθέσατε
ούτε πρόταση εξεταστικής επιτροπής, ούτε πρόταση προανακρι-
τικής επιτροπής. Δεν θελήσατε να διερευνηθεί. Γιατί, τον κατη-
γορούµενο για το Μάτι Αρχηγό της ΕΜΑΚ, που έκανε πέντε ώρες
να πάει εκεί, τον έκανε Αρχηγό της Πυροσβεστικής ο κ. Μητσο-
τάκης, τον κατηγορούµενο και ελεγχόµενο Αρχηγό της Αστυνο-
µίας τον έκανε Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη ο κ. Μητσοτάκης, τον χειριστή του συντονιστικού ελι-
κοπτέρου, που εγκατέλειψε τον κόσµο, όταν έµπαινε η φωτιά
στον Νέο Βουτζά, τον έκανε τρίτο τη τάξει στην Πυροσβεστική ο
κ. Μητσοτάκης και ουδέποτε θελήσατε, ούτε εσείς, να υπάρξει
διερεύνηση πραγµατική για το Μάτι.

Τι λέτε ακριβώς; Λέτε ότι φροντίζετε για γρήγορη δίκη µέσω
της ευθείας παρέµβασης σε ανοικτή ανάκριση που έκανε η Κυ-
βέρνησή σας, για να πάει στα χέρια ενός και µόνο εισαγγελέα η
δικογραφία όταν περατωθεί η ανάκριση και οι διορισµένοι από
εσάς Πρόεδρος και Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου ήδη προ-
αναγγέλλουν ότι τελειώνει η ανάκριση και µας λέτε ότι δεν πα-
ρεµβαίνετε στη δικαιοσύνη; 

Τι κάνατε, κυρία Ράπτη, για να διασωθούν τα στοιχεία στον τόπο
του εγκλήµατος, που πήγατε από την πρώτη στιγµή; Τι διατάξατε
σε σχέση µε τον τόπο του εγκλήµατος; Τι διατάξατε για τα βαγό-
νια, που τα φύλασσε η υπόλογη εταιρεία επί µήνες; Τι έκανε η Κυ-
βέρνησή σας για να διατηρηθεί το υλικό των καµερών, που
σβήστηκαν, λέει, γιατί πέρασε ο καιρός και κανείς δεν ζήτησε τις
κάµερες; Τι κάνατε για να υπάρξει δικαιοσύνη; Το παραµικρό! Αν-
τίθετα, κάνατε ό,τι περνούσε από το χέρι σας για να µη βγει η αλή-
θεια, για να ελέγξετε τη διερεύνηση. Και αυτό κάνετε. 

Και τώρα µας λέτε ότι θα έρθει πόρισµα στη Βουλή; Μήπως
το έχετε βγάλει κιόλας το πόρισµα; Γιατί εµείς αντιλέγουµε στην
ολοκλήρωση των εργασιών της εξεταστικής, όσο είναι ανοιχτά
τα θέµατα της διερεύνησης και αυτό πρόκειται να πούµε. Αντι-
λέγουµε στο να κλείσετε άρον-άρον τη διαδικασία και δεν µπο-
ρείτε να το προκαταλαµβάνετε µε τον ίδιο τρόπο που θέλετε να
κλείσετε την ανάκριση. Αντιλέγουµε στο ότι µπορεί αυτή τη
στιγµή να βγει το πόρισµα που θέλετε, ότι δηλαδή δεν υπάρχουν
ποινικές ευθύνες των δικών σας κυβερνητικών προσώπων. 

Και βεβαίως, µου θυµίσατε τον κ. Βενιζέλο που έλεγε «πηγαί-
νετε στη δικαιοσύνη». Και όταν πήγα στη δικαιοσύνη για τα εξο-
πλιστικά και για τα υποβρύχια και η δικαιοσύνη και η Εισαγγελία
Διαφθοράς διαβίβασαν τη δικογραφία στη Βουλή, για να ελεγχ-
θεί ο κ. Βενιζέλος και ο κ. Παπακωνσταντίνου, η δικογραφία
εκείνη, το 2014, έκανε τρεις µήνες να φτάσει στη Βουλή. Μάρτιο
έφυγε από την Εισαγγελία Διαφθοράς, Ιούνιο έφτασε στη Βουλή.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Πρόεδρε, θα
παρακαλούσα να ολοκληρώσετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. Είναι σοβαρό το θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το αντιλαµβάνοµαι,
αλλά είναι άλλη η διαδικασία σήµερα. Το θέµα είναι και σοβαρό
και δύσκολο και ευαίσθητο. Το αντιλαµβάνοµαι, αλλά…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πόση ώρα θα µιλάει, κυρία Πρόεδρε; Σα-
ράντα λεπτά; Πενήντα; Δύο ώρες; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρία Πρόεδρε, δώστε µου, παρακαλώ, τον χρόνο να
ολοκληρώσω. Βλέπω αντιλέγει και το ΠΑΣΟΚ που δεν ήθελε Εξε-
ταστική Επιτροπή. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πόση ώρα θα µιλήσετε; Πείτε µας να το
ξέρουµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μιλάω πέντε λεπτά. Για σας πόσο αξίζει να µιλήσω για
τα Τέµπη, κύριε Κατρίνη; Πόση αξία χρόνου δίνετε για να µιλήσω
για αυτό το θέµα της συγκάλυψης για τα Τέµπη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν δίνει τον χρόνο ο
κ. Κατρίνης. Συνεχίστε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είστε ανεπίδεκτη.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Επειδή µε ρωτάει. Για να καταλάβει και όλος ο κόσµος
ακριβώς τι γίνεται, γιατί κάποιοι αποχώρησαν από την επιτροπή,
για να διευκολύνουν ακριβώς αυτό που ανήγγειλε η κ. Ράπτη, ότι
δηλαδή θα κουκουλωθεί η υπόθεση και απλώς κάποιοι θα φωνά-
ζουν και θα λένε «αποχωρήσαµε». Εµείς γι’ αυτό δεν αποχωρή-
σαµε και δεν αποχωρούµε, γιατί τις µάχες έχουµε µάθει να τις
δίνουµε. 

Ο εισαγγελέας, κυρία Ράπτη, έχει διαβιβάσει εδώ στη Βουλή
ποινική δικογραφία. Και ψηφίσατε να µη γίνει διερεύνηση. Και ο
ανακριτής φέρεται ότι έχει διαβιβάσει δικογραφία και αργεί αυτή
η δικογραφία να φτάσει, όπως εκείνη η δικογραφία για τον κ. Βε-
νιζέλο, που, όταν ήρθε, κλείσατε τότε µε την άλλη κυβέρνησή
σας, του κ. Σαµαρά, τη Βουλή για να συµπληρωθεί η παρα-
γραφή. 

Κυρία Πρόεδρε, η αλήθεια έχει ένα κακό, που είναι και πάρα
πολύ καλό. Η αλήθεια πάντα στο τέλος βγαίνει. Εµείς έχουµε και
την υποµονή και την επιµονή να περιµένουµε να βγει όλη η αλή-
θεια. Να είστε σίγουροι γι’ αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κατρίνη, έχετε
τον λόγο. 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν θα συνεχιστεί,

κυρία Ράπτη, αυτό. Δεν θα συνεχιστεί το πινγκ-πονγκ αυτό. 
Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Μόνο αυτό να πω. Εδώ ακούγονται ψεύδη, ότι

έχει διαβιβαστεί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν είναι η διαδικασία

να λύσουµε τα ζητήµατα σήµερα. Σήµερα η µέρα είχε µια ανα-
φορά στο θέµα, βεβαίως, και τοποθέτηση στο θέµα. Ωστόσο, δεν
είναι ειδική συνεδρίαση για το θέµα αυτό. 

Λοιπόν, λήγει εδώ το θέµα. 
Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κυρία Πρόεδρε, εδώ ακούγεται ότι έχει διαβιβα-

στεί κάθε δικογραφία και αυτό αφορά και εσάς και εµάς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όσα ακούγονται εδώ

δεν απαντώνται πάντα όλα. Δεν γίνεται. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Δεν έχει διαβιβαστεί δικογραφία. Αυτό το οποίο

εγώ τόνισα είναι ότι η ποινική δικογραφία αυτή τη στιγµή εξετά-
ζεται από τον εφέτη ανακριτή. Καθώς εξετάζεται από τον εφέτη
ανακριτή αυτή τη στιγµή η ποινική δικογραφία, βάσει της οποίας
θα αποδοθούν οι ποινικές ευθύνες, τόνισα ότι όποτε και εάν και
εφόσον αποκαλυφθούν ευθύνες ποινικές εναντίον πολιτικών
προσώπων από τον εφέτη ανακριτή, που είναι µόνος αρµόδιος
και συγκεντρώνει όλες τις πραγµατογνωµοσύνες, όλες τις κατα-
θέσεις και όλα τα στοιχεία του συγκεκριµένου τραγικού δυστυ-
χήµατος, τότε αυτός έχει και την υποχρέωση να στείλει τη
δικογραφία στη Βουλή και τότε, βεβαίως, η Βουλή θα κληθεί να
αποφασίσει επί αιτηµάτων άρσης ασυλίας. 

Μέχρι τότε «κρείττον του λαλείν το σιγάν». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κατρίνη, έχετε

τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Νοµίζω, κυρία Πρόεδρε, ότι δικαιώνεται

το αίτηµα του ΠΑΣΟΚ, που ζήτησε τη σηµερινή µέρα να γίνει µια
ειδική συνεδρίαση για το τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη και νο-
µίζω ότι δικαιώνεται από το γεγονός ότι η µεγάλη πλειοψηφία
των οµιλητών µέχρι σήµερα ασχολείται µε την εθνική τραγωδία. 

Είναι µία µέρα µνήµης και θλίψης, µνήµης των πενήντα επτά
συµπολιτών µας που έχασαν άδικα τη ζωή τους και θλίψης για
τις οικογένειες των θυµάτων, που καθηµερινά συνεχίζουν να ανε-
βαίνουν τον Γολγοθά. Μνήµης και θλίψης, όµως, και για το σύ-
νολο των Ελλήνων πολιτών οι οποίοι σε όλη τη χώρα σήµερα
διαµαρτυρήθηκαν και οι οποίοι ζητούν, απαιτούν το αυτονόητο:
Να αποδοθεί δικαιοσύνη και να χυθεί άπλετο φως. Αυτό, δηλαδή,
που δεν έκανε η επιτροπή που συστήθηκε στη Βουλή, αυτό που
ελπίζουµε κάποια στιγµή να κάνει η βραδυπορούσα ελληνική δι-
καιοσύνη. Να αποδοθεί δικαιοσύνη, να τιµωρηθούν οι ένοχοι. 

Δήλωσε ο Πρωθυπουργός σήµερα ότι η θλίψη δεν µπορεί να
βαφτεί µε κοµµατικό χρώµα. Μπορεί η θλίψη να µην µπορεί να
βαφτεί µε κοµµατικό χρώµα, όµως µε κοµµατικό χρώµα σίγουρα
µπορεί να βαφτεί η συγκάλυψη η οποία χαρακτήρισε τις εργα-
σίες αυτής της επιτροπής. Αυτό θεώρησε η πλειοψηφία της Νέας
Δηµοκρατίας ότι ήταν η εντολή που έδωσε ο ελληνικός λαός που
σήµερα βρέθηκε έξω να διαµαρτυρηθεί; Η συγκάλυψη; 

Όχι, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν ήταν αυτή η εντολή του ελ-
ληνικού λαού! Αυτή ήταν σίγουρα η εντολή του Μαξίµου, την
οποία εκτέλεσε η πλειοψηφία της επιτροπής, να κλείσετε άρον-
άρον την υπόθεση για κάποια πολιτικά πρόσωπα. Και γιατί το κά-
νατε; Το κάνατε γιατί µπορείτε να το κάνετε, γιατί αυτό είναι το
µοντέλο της αλαζονικής και συγκεντρωτικής διακυβέρνησης που
σας χαρακτηρίζει, ένα µοντέλο που βλέπουµε να εφαρµόζεται
όχι µόνο σε αυτή την περίπτωση, αλλά ακόµα και στο νοµοθετικό
έργο. Και βεβαίως το βλέπουµε και µε το παρόν νοµοσχέδιο.
Εξάλλου είναι χαρακτηριστική και η αντιµετώπιση του Υπουργού
απέναντι σε όλους όσοι είχαν ενστάσεις για το νοµοσχέδιο: αλα-
ζονεία, απαξίωση.

Σαν να µην έφτανε, λοιπόν αυτό, το σοβιετικό µοντέλο άσκη-
σης εξουσίας επεκτείνεται πλέον και στην αξιοποίηση των παρα-
λιών, µε την υφαρπαγή της συγκεκριµένης αρµοδιότητας από
τους δήµους. Με ποιο επιχείρηµα; Ότι η Κτηµατική Εταιρεία θα
κάνει ηλεκτρονικούς διαγωνισµούς; Δεν µπορούσαν άραγε οι
δήµοι να κάνουν διαγωνισµούς µέσα σε µια ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα της ΚΕΔΕ; Μπορούσαν, αλλά εδώ υπάρχει στρατηγική.
Και το επόµενο κόλπο γκρόσο της Κυβέρνησης -που ήδη βρίσκε-
ται στα σκαριά- είναι να πάρει το νερό από τους δήµους µε την
κατάργηση των ΔΕΥΑ αλλά και των υπηρεσιών ύδρευσης. 

Ο εισηγητής µας µίλησε αναλυτικά για τον αντιπεριβαλλοντικό,
αντιαυτοδιοικητικό και ανεφάρµοστο χαρακτήρα του νοµοσχε-
δίου και είναι σαφές ότι το ΠΑΣΟΚ καταψηφίζει το παρόν νοµο-
σχέδιο και η θέση του, όπως κάθε φορά, είναι τεκµηριωµένη µε
στοιχεία και επιχειρήµατα. Και είναι ακόµα πιο σαφές ότι αυτό
ενοχλεί την Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη, µια Κυβέρνηση που
πλέον δεν µπορεί να κρύψει τη δυσανεξία της απέναντι στο
ΠΑΣΟΚ, το ΠΑΣΟΚ που δεν ξεχνά αλλά ούτε κλείνει τα µάτια σε
µεθοδεύσεις συγκάλυψης ευθυνών, όσον αφορά το δυστύχηµα
των Τεµπών. 

Και αυτές οι µεθοδεύσεις, µε σφραγίδα αλλά και υπογραφή
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, πήραν ακόµα χειρότερη µορφή.
Μετατράπηκαν σε µεθοδεύσεις και πρακτικές προστασίας όλων
όσοι έχουν δεδοµένες ευθύνες αλλά και εξαφάνισης και παρα-
ποίησης ακόµα στοιχείων, όπως το µπάζωµα στην περιοχή του
ατυχήµατος. 

Το είπα σε αυτή την Αίθουσα, το επαναλαµβάνω και σήµερα:
Στην Ελλάδα δυστυχώς έχει κλονιστεί το κράτος δικαίου και πα-
ραβιάζονται οι αρχές του κράτους δικαίου και δυστυχώς αυτές
οι πρακτικές µετατρέπουν την Ελλάδα σε θέµα συζήτησης -και
όχι µόνο- στην Ευρώπη, οδηγούν σε ντροπιαστικές για τη χώρα
καταστάσεις, όπως το ψήφισµα καταδίκης του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου, µε διακοµµατική µάλιστα σύνθεση, αφού σε αυτούς
συµµετείχαν και µέλη της ευρωπαϊκής πολιτικής σας οικογένειας. 
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Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µέσα από αυτό το ψήφισµα
ένα µήνυµα για εσάς αλλά και τον Πρωθυπουργό είναι ότι δεν
µπορεί να διεκδικείς, στα λόγια βέβαια πάντα, ευρωπαϊκό αξίωµα
και ρόλο, όταν έχεις στην πλάτη σου απροκάλυπτες παραβιάσεις
κράτους δικαίου και υποθέσεις όπως και αυτή του τραγικού δυ-
στυχήµατος των Τεµπών, αλλά και αυτή του σκανδάλου των υπο-
κλοπών, αλλά και πολλές άλλες. 

Και ένα άλλο µήνυµα, που δυστυχώς πηγαίνει πλέον σε όλο
τον κόσµο, είναι ότι η Ελλάδα µοιάζει όλο και λιγότερο µε µια
σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα, µια χώρα που χρειάζεται συγκροτη-
µένη, όµως, προγραµµατική και αξιόπιστη Αντιπολίτευση απέ-
ναντι σε µια Κυβέρνηση που λειτουργεί αλαζονικά και παραβιάζει
ακόµα και συνταγµατικές προβλέψεις. 

Και αναρωτιέµαι: Με ποια εχέγγυα καλεί η Κυβέρνηση το
ΠΑΣΟΚ να στηρίξει το νοµοσχέδιο για τα µη κρατικά πανεπιστή-
µια, όπως το διαµορφώσατε; Απλά αναζητάτε συνενόχους στην
παραβίαση του Συντάγµατος. Πιστεύετε, άραγε, ότι το ΠΑΣΟΚ
προσφέρεται για να ψηφίζει και να νοµιµοποιεί τετελεσµένα που
απεργάζεται η Κυβέρνηση; 

Αυτό νοµίζω ότι κατέστη σαφές και πρέπει να το καταλάβετε
πως πρέπει να το ξεχάσετε και να εγκαταλείψετε και κάθε σκέψη
παραποίησης και διαστρέβλωσης, αλλά και συκοφάντησης των
θέσεων του ΠΑΣΟΚ για τα µη κρατικά, µη κερδοσκοπικά πανεπι-
στήµια, µία θέση αρχής, που όµως προτάσσει τη στήριξη του δη-
µόσιου πανεπιστηµίου υπέρ της ρύθµισης και όχι της
απαγόρευσης, αλλά όχι και υπέρ της συναίνεσης σε επιχειρηµα-
τικά πλάνα που βλέπουν την εκπαίδευση µόνο ως πεδίο κέρδους,
αλλά εµείς λέµε µε βάση τις βέλτιστες πρακτικές σκανδιναβικού
µοντέλου που έχει εντάξει τους µη κρατικούς φορείς στη λει-
τουργία αλλά και φιλοσοφία µιας ανώτατης εκπαίδευσης, χωρίς
όµως κερδοσκοπικό βραχίονα µικρής στόχευσης, αλλά µε έµ-
φαση στην έρευνα, την καινοτοµία και όχι µία αµιγώς εµπορικού
χαρακτήρα προσέγγιση, όπως είναι η δική σας.

Και είστε σίγουροι ότι µπορεί να παρακαµφθεί το άρθρο 16
του Συντάγµατος; Γιατί θα πρέπει να τεθεί και σε ορθή συνταγ-
µατική βάση το ζήτηµα, γιατί εµείς, ναι, σεβόµαστε τις απόψεις
των συνταγµατολόγων, όµως όλων των συνταγµατολόγων και
όλες τις απόψεις. 

Πάει πολύ όµως η Νέα Δηµοκρατία να κάνει σηµαία τη δηµό-
σια τοποθέτηση του κ. Αλιβιζάτου, γιατί µάλλον έχετε ξεχάσει ότι
ο κ. Αλιβιζάτος τον Αύγουστο του 2022, όταν ξέσπασε το σκάν-
δαλο των υποκλοπών, είχε πει επί λέξει ότι «σε όλες τις προηγ-
µένες κοινοβουλευτικές δηµοκρατίες είθισται πράγµατι οι
κυβερνήσεις να παραιτούνται -το ξαναλέω, να παραιτούνται-
όταν αποκαλύπτονται µείζονα σκάνδαλα και όταν σε αυτά εντο-
πίζονται και πρωθυπουργικές ευθύνες», αλλά τότε αυτά που
έλεγε ο κ. Αλιβιζάτος, που τώρα τα χρησιµοποιείτε, δεν σας άρε-
σαν. 

Το ΠΑΣΟΚ θα συνεχίσει να ασκεί αντιπολίτευση ουσιαστική και
τεκµηριωµένη. Θα συνεχίσει να αναζητά την αλήθεια σε ζητή-
µατα όπως οι ευθύνες και η απόδοση δικαιοσύνης για το τραγικό
δυστύχηµα των Τεµπών. Να σπάσει επιτέλους το πέπλο συγκά-
λυψης όλων όσοι έχουν ευθύνη γι’ αυτή την εθνική τραγωδία και
βεβαίως το ίδιο θα πρέπει να γίνει και για το σκάνδαλο των υπο-
κλοπών και τη χρήση παράνοµων λογισµικών.

Πείτε µου, άραγε όλα αυτά τα νοσηρά φαινόµενα, αυτές οι κα-
ταστάσεις, σε ποια άλλη ευρωπαϊκή δηµοκρατική χώρα συµβαί-
νουν; Μήπως πιστεύετε ότι οι εκλογές και το 41% που πήρατε
σβήνουν απευθείας όλα τα ανοµήµατα; Ή µήπως µε εξεταστικές
που έχουν ως στόχο τη συγκάλυψη ευθυνών και την προστασία
συγκεκριµένων πολιτικών προσώπων, µε αναµφισβήτητες ευθύ-
νες, νοµίζετε ότι µπορείτε να κλείσετε αυτές τις υποθέσεις; Αυτή
είναι η νοοτροπία της Κυβέρνησης; Αυτή είναι η λογική σας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση διολισθαίνει πλέον
σε επικίνδυνα µονοπάτια. Κάνει επίδειξη αλαζονείας διαρκώς,
εντός και εκτός Κοινοβουλίου. Υπονοµεύει διαρκώς την εµπιστο-
σύνη των πολιτών και στο κράτος δικαίου, υπονοµεύει όµως και
το ίδιο το κράτος δικαίου. Και σε αυτή τη νοσηρή κατάσταση επι-
τέλους πρέπει να µπει ένα τέλος. 

Και η αρχή του τέλους γι’ αυτή τη θεσµική παρακµή που βιώνει
η χώρα µας θα είναι η κάλπη των ευρωεκλογών. Θα είναι ένα

ηχηρό µήνυµα για αλλαγή των συσχετισµών. Θα είναι µία καθαρή
εντολή για αντιστροφή της πορείας φθοράς και παρακµής, που
έχει τη σφραγίδα και την υπογραφή της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Παράσχος Παπαδάκης. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Τα πενήντα επτά αθώα θύµατα των Τεµπών πλήρωσαν τις πα-

θογένειες της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης, από τη Μεταπολί-
τευση και µετά. Τα γνωρίζει πολύ καλά ο λαός, τα γνωρίζουµε
όλοι, στην Ελλάδα που ζούµε. Κοµπίνες, φαγοπότια, µίζες, κα-
θυστερήσεις, ο ένας το µπαλάκι στον άλλον, ποτέ κανένας δεν
έχει ευθύνη, «δεν φταίω εγώ, φταίει ο πίσω», «δεν φταίω εγώ,
φταίει ο µπροστά και ψάξε να βρεις την ευθύνη», µέχρι που φτά-
σαµε σε καθυστερήσεις, παραλείψεις εγκληµατικές, διότι φαγώ-
θηκαν τα χρήµατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση και από το 2016
που έπρεπε να τελειώσει η 717 φτάσαµε στο 2023 και στο µοι-
ραίο έγκληµα. Άρα έχουν ποινικές ευθύνες µε ενδεχόµενο δόλο
και πολιτικά πρόσωπα και φυσικά υπηρεσιακοί προϊστάµενοι. 

Φέρνετε στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το άρθρο 38, για να
διαγράψετε τις οφειλές από το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δα-
νείων σε συγγενείς θυµάτων των Τεµπών. Ποιος σάς είπε, κύριοι
της Κυβέρνησης, ότι αυτοί οι άνθρωποι θέλουν χρήµατα ή δια-
γραφές χρεών; Δικαιοσύνη θέλουν, το µαχαίρι στο κόκκαλο θέ-
λουν. Πραγµατικά η εξεταστική επιτροπή ή η ποινική ανάκριση
που διενεργείται να φέρει τους πραγµατικούς υπαίτιους, όπου
κι αν βρίσκονται, καθήµενους στο σκαµνί της δικαιοσύνης. Δεν
θέλει ούτε διαγραφές οφειλών, δεν θέλει ούτε χρέη να σβήσετε
ούτε από τα ασφαλιστικά ταµεία ή από τις εφορίες, όπως είχε
τρέξει ο Πρωθυπουργός λίγο διάστηµα µετά τα Τέµπη να υπο-
σχεθεί προς τα θύµατα και τους συγγενείς αυτών.

Πραγµατικά δεν σας καίγεται καρφί, και µιλάω για την Κυβέρ-
νηση, διότι δεν λάβατε το µάθηµα και ακόµα συνεχίζουµε το ίδιο
µοτίβο. Τι εννοώ; Πρόσφατα προέκυψε από την εξεταστική επι-
τροπή, ρωτώντας τον κ. Τσοτσορό, τον Διευθυντή Έργων του
ΟΣΕ ότι τα εκατόν είκοσι χιλιόµετρα ακόµα και σήµερα που µι-
λάµε στην περιοχή Λιανοκλάδι - Μεζούρλο -όπου καταστράφη-
καν από τις πληµµύρες «Ντάνιελ» η τηλεδιοίκηση και η
σηµατοδότηση, που ήταν ένας από τους λόγους που έγινε το έγ-
κληµα- σήµερα δεν λειτουργούν. 

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ακούσει και ο ελληνικός
λαός ότι µέχρι και σήµερα και χθες που έκανα επίκαιρη ερώτηση
µου απάντησε η κ. Αλεξοπούλου, η αρµόδια Υφυπουργός, και
µου είπε ότι ναι, το γνωρίζουµε. Και από τον Σεπτέµβριο που
έγινε ο «Ντάνιελ» φτάσαµε Φεβρουάριο, πάµε Μάρτιο και λέει
ότι τώρα το δώσαµε για µελέτες, για να βγουν τα τεύχη δηµο-
πράτησης. Και τα τρένα πάνε και έρχονται και ο κόσµος ανεβαί-
νει πάνω. Και µετά κλαίµε µε κροκοδείλια δάκρυα και λέµε ότι
θέλουµε να φτάσει το µαχαίρι στο κόκκαλο και η δικαιοσύνη. 

Η πλήρης συγκάλυψη και το πολιτικό ξεβράκωµα έγινε στην
εξεταστική επιτροπή, διότι εκεί αναδείχθηκαν όλα και έπεσαν οι
µάσκες. Ζητούσαµε µια ποινική δικογραφία, διότι για να είµαστε
µέλη εξεταστικής επιτροπής και να ρωτάµε αυτούς που θα ερ-
χόταν ως µάρτυρες έπρεπε να έχουµε γνώση της ιστορίας. Ο κα-
θένας αποσπασµατικά µάθαινε ό,τι µπορούσε από τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, ενώ παίρναµε και ό,τι µπορούσαµε να πά-
ρουµε και από την επιτροπή εµπειρογνωµόνων του κ. Γεραπε-
τρίτη, για να µπορέσουµε να κάνουµε ερωτήσεις. Παλεύαµε για
να πάρουµε την ανακριτική δικογραφία, την οποία δεν πήραµε
ποτέ, όπως και το πόρισµα της ευρωπαϊκής εισαγγελίας, το
οποίο, επίσης, δεν λάβαµε ποτέ. Εµείς, τα µέλη της εξεταστικής
επιτροπής δεν το γνωρίζουµε! Και έρχεστε και λέτε ότι θέλετε
να βρείτε την αλήθεια;

Παρακαλούσαµε να φέρουµε µάρτυρες. Ουσιαστική αλήθεια
δεν γίνεται χωρίς µάρτυρες. Κι εσείς λέγατε για κυβερνητική
πλειοψηφία. Ακόµα και σε αυτό κυβερνητική πλειοψηφία; Αφού
θέλατε να βρείτε την ουσιαστική αλήθεια! Καλέστε τον κ. Γενι-
δούνια, καλέστε τον κ. Τριαντόπουλο, που ήρθε η κ. Καρυστιανού
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αξιοπρεπώς και κάθισε και µας είπε ότι ο Αγοραστός πήρε εν-
τολή από τον κ. Τριαντόπουλο να µπαζώσει τον χώρο. Γιατί δεν
τους καλείτε αυτούς, αφού θέλετε την ουσιαστική αλήθεια; Ένα
επιχείρηµα θέλω να µου πείτε: Δεν τους καλούµε, γιατί δεν είναι
ωραίοι, δεν τους καλούµε γιατί δεν είναι όµορφοι. Πείτε µου ένα
πραγµατικό επιχείρηµα, για να δούµε και να µεταλαµπαδεύ-
σουµε κι εµείς στον κόσµο ότι ναι, η Νέα Δηµοκρατία θέλει την
ουσιαστική αλήθεια, τους καλέσαµε όλους, αλλά το πόρισµα
είναι αυτό. 

Όλες οι ερωτήσεις της κυβερνητικής πλειοψηφίας κατέτειναν
στο ανθρώπινο λάθος. Και εκεί θα πάει, στο ανθρώπινο λάθος.
Στον σταθµάρχη και στον επιθεωρητή. Κανένας άλλος δεν
έφταιγε. Κι αν βγάλει κάποιους υπαίτιους, θα τους βγάλει από
το 2019 και πριν. Αυτή είναι η ουσιαστική αλήθεια για την οποία
κόπτεστε πραγµατικά, ενώ -επαναλαµβάνω και πάλι- δεν υπάρχει
τηλεδιοίκηση και σηµατοδότηση από τον Σεπτέµβριο του 2023
στην περιοχή Λιανοκλάδι - Μεζούρλο; 

Ξέρετε τι έλεγε ο κ. Μητσοτάκης µετά τα Τέµπη στο κανάλι
«ALPHA»; Ότι είναι προσωρινή η φθορά από τα Τέµπη και ότι ο
κόσµος συσπειρώνεται γύρω από τη Νέα Δηµοκρατία. Προσω-
ρινή η φθορά από τα Τέµπη. Έτσι βλέπατε τα Τέµπη! Μιλάµε για
ανθρώπους οι οποίοι δεν θα µπορέσουν να αγκαλιάσουν ξανά τα
παιδιά τους, δεν θα ξαναδούν τα παιδάκια τους, δηλαδή ό,τι πο-
λυτιµότερο έχουν, κι εσείς λέγατε ότι θα είναι µικρή η φθορά για
τις εκλογές. Ο κόσµος έχει αντιληφθεί πλέον και έχει καταλάβει,
κάτι που θα δείτε και στις ευρωεκλογές αλλά και στις επόµενες
εθνικές εκλογές. 

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά το νοµοσχέδιο και το άρθρο
29 το οποίο συζητάµε σήµερα, εξελίσσεται κάτι για ενίσχυση της
κοινωνικής και δηµογραφικής πολιτικής, διότι θα δώσετε ένα επί-
δοµα γέννησης, 2.400 για το πρώτο παιδί, 2.700 για το δεύτερο
παιδί, 3.000 ευρώ για το τρίτο παιδί και 3.500 για το τέταρτο και
επόµενο. 

Καλά, τώρα πραγµατικά έτσι θα λύσουµε το δηµογραφικό; Ξέ-
ρετε τι είναι αυτά τα χρήµατα τα οποία λέτε ότι δίνετε; Κατέβασα
χθες από το ίντερνετ το πόσο κοστίζουν οι πάνες. Τα ενενήντα
τρία τεµάχια από τις πάνες, λοιπόν, κοστίζουν 42,73. Αν πούµε
ότι ένα παιδάκι θέλει κάθε µέρα δέκα πάνες, που θέλει περισσό-
τερες, µιλάµε για τριάµισι πακέτα, άρα γύρω στα 150 ευρώ τον
µήνα. Είναι για δεκαοκτώ µήνες. Δίνετε 2.700 για πάνες για δε-
καοκτώ µήνες και αυτή είναι η δηµογραφική πολιτική. 

Η δηµογραφική πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, θέλει ένα εθνικό σχέδιο το οποίο θα
έπρεπε να συζητάµε και να είναι και το πρώτο µέληµα του Πρω-
θυπουργού, µε αυτό να κοιµάται και µε αυτό να ξυπνάει. Διότι,
όταν δεν υπάρχουν Έλληνες για να εξουσιάσετε και να νοµοθε-
τήσετε, τότε τι να το κάνουµε; Δεν έχει κανένα νόηµα να είµαστε
εδώ µέσα. Κι εσείς τα πρώτα νοµοσχέδια που φέρατε ήταν για
τα οµόφυλα ζευγάρια, για την κυβερνοασφάλεια, για τους Ποι-
νικούς Κώδικες και την τεκµαρτή φορολόγηση. Γι’ αυτά κόπτε-
στε! 

Η µείωση των Ελλήνων τα τελευταία χρόνια είναι τεράστια. Τα
τελευταία δεκατέσσερα συναπτά έτη έχουµε αρνητικό ισοζύγιο.
Μία πόλη σαν την Αλεξανδρούπολη, απ’ όπου και κατάγοµαι,
εβδοµήντα χιλιάδων κατοίκων χάνεται καθηµερινά τα τελευταία
δεκατέσσερα συναπτά έτη. Ο Έβρος έχει χάσει τα τελευταία
δέκα χρόνια δεκαεπτά χιλιάδες κατοίκους. Μία Σαµοθράκη και
ένα Σουφλί! Και εσείς αντιµετωπίζετε το πρόβληµα µε αυτά τα
µέτρα και το τιτλοφορείτε κιόλας ως ενίσχυση της δηµογραφικής
πολιτικής;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή δεν µε παίρνει ο χρόνος, δεν θα σας πω προτάσεις.
Μπορείτε να  πάρετε το πρόγραµµά µας, το πρόγραµµα της Ελ-
ληνικής Λύσης και να δείτε ξεκάθαρες προτάσεις για το πώς θα
λύσετε το δηµογραφικό. 

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο -και κλείνω, κυρία Πρόεδρε- που
αφορά την εκµετάλλευση του αιγιαλού και της παραλίας και τη
διαδικασία παραχώρησης σε ιδιώτες. Πρόκειται για τα beach bar
και τις ξαπλώστρες που µισθώνουν, για να πηγαίνει ο κόσµος να
κάνει τα µπάνια του.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Τροποποιείτε στην ουσία τον ν.2971/2001. Στο άρθρο αυτό ξέ-
ρετε τι λέτε; Ότι το 60% του ανταλλάγµατος που θα πληρώνει ο
ιδιώτης µε την καντίνα θα πηγαίνει στον οικείο δήµο. Σωστά.
Ερώτηµα, διότι υπάρχει η θαλάσσια ζώνη και οριοθέτηση της θα-
λάσσιας ζώνης Αλεξανδρούπολης που µε ενδιαφέρει: Τι αντάλ-
λαγµα έχει καταβάλει στον Δήµο Αλεξανδρούπολης η
«GAZTRADE», συµφερόντων Κοπελούζου και όχι µόνο για την
κατασκευή του FSRU, του φυσικού αερίου που καταλαµβάνει θα-
λάσσια ζώνη, αιγιαλό; Τι έχει καταβάλει; Σας ερωτώ αν έχει κα-
ταβάλει ένα ευρώ και πόσα από αυτά θα πάνε στον δήµο.

Διότι δεν µπορεί αυτός που θα νοικιάσει έναν χώρο για να
βάλει δέκα ξαπλώστρες, το 60% του τιµήµατος να πηγαίνει στον
δήµο και για ένα τόσο µεγάλο έργο κοµβικής σηµασίας, όπως
λέτε, όπου το φυσικό αέριο θα πηγαίνει στην ανατολική Ευρώπη,
να µη λαµβάνει τίποτα ο Δήµος Αλεξανδρούπολης. Ένα ερώτηµα
το οποίο έχω θέσει και ως ερώτηση στο Υπουργείο Περιβάλλον-
τος και αναµένω απάντηση.  

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Το λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλάκης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
δεν είχα σκοπό να πάρω τον λόγο σήµερα, αλλά το µήνυµα του
κ. Μητσοτάκη για την επέτειο του εγκλήµατος των Τεµπών δεν
µου αφήνει κανένα περιθώριο. 

Πριν ακριβώς από έναν χρόνο γράφτηκε µία µαύρη σελίδα
στην ιστορία του τόπου. Πενήντα επτά συνάνθρωποί µας έχασαν
µε έναν βίαιο και άδικο τρόπο τη ζωή τους, πολλοί τραυµατίστη-
καν βαριά. Νωρίτερα σήµερα οι συγγενείς των θυµάτων βρέθη-
καν στο σηµείο της τραγωδίας για να τελέσουν τρισάγιο και να
αποτίσουν φόρο τιµής στη µνήµη των ανθρώπων τους. Συµµερι-
ζόµαστε τον πόνο τους, µετέχουµε στο πένθος τους και εκφρά-
ζουµε την αλληλεγγύη µας. 

Οφείλουµε, όµως, σήµερα να κάνουµε και την αυτοκριτική µας
ως πολιτεία, γιατί µε ευθύνη της κυβερνητικής πλειοψηφίας δυ-
στυχώς τους απογοητεύσαµε. Τους απογοητεύσαµε κυρίως γιατί
ως οργανωµένο κράτος δεν µπορέσαµε να εγγυηθούµε ότι τρια-
κόσιοι πενήντα επιβάτες θα µπορέσουν να µετακινηθούν µε
ασφάλεια και χωρίς κίνδυνο από την Αθήνα στη Θεσσαλονίκη.
Δεν µπορέσαµε να εγγυηθούµε την ασφάλεια και κυρίως το µέ-
γιστο αγαθό της ανθρώπινης ζωής. Αντί για µια διαδροµή ρουτί-
νας, είχαµε µια εθνική τραγωδία.  

Όµως, η Κυβέρνηση συνεχίζει να απογοητεύει, µε µια εξετα-
στική επιτροπή που ήταν και είναι ο ορισµός της ντροπής. Και
εκεί αποδείξατε πως ό,τι απειλεί την εξουσία σας το εκφυλίζετε
µε τους προπαγανδιστικούς σας µηχανισµούς. Τα κυβερνητικά
τρολ δεν δίστασαν να επιτεθούν ακόµα και στους συγγενείς των
θυµάτων και ο αρµόδιος Υπουργός έφτασε στο σηµείο να τους
υποδεικνύει πώς να διαχειριστούν τον πόνο τους. Σηµαντικοί
µάρτυρες δεν κλήθηκαν ποτέ, παρά το γεγονός ότι σας το ζήτη-
σαν πολλά κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Για τον λόγο αυτό, πριν από µερικές µέρες, όταν εξαντλήσαµε
πια κάθε περιθώριο για ουσιαστική διερεύνηση του εγκλήµατος,
αποχωρήσαµε, γιατί εµείς δεν σκοπεύουµε να γίνουµε συνένοχοι
σε αυτό το δεύτερο έγκληµα της συγκάλυψης. Μια εξεταστική
επιτροπή που προτάθηκε, δυστυχώς, από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα και προκρίθηκε από την Κυβέρνηση για να αποφύγει τη
δική µας πρόταση, που βασιζόταν στο πόρισµα του Ευρωπαίου
εισαγγελέα για τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής, η οποία
θα εξέταζε τις ποινικές ευθύνες του Υπουργού σας κ. Καραµανλή
και του Υπουργού της προηγούµενης κυβέρνησης κ. Σπίρτζη για
τη µη εκτέλεση της σύµβασης 717 για την τηλεδιοίκηση, µια σύµ-
βαση που ακόµα και οι εµπειρογνώµονες που εσείς διορίσατε
παραδέχθηκαν ότι, αν είχε ολοκληρωθεί, αυτή η τραγωδία δεν
θα συνέβαινε ποτέ και δεν θα θρηνούσαµε θύµατα. 

Ο στόχος σας, λοιπόν, ήταν από την αρχή µε τρόπο συστηµα-
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τικό και µεθοδικό να πετύχετε τη συγκάλυψη και να µη µάθουµε
ποτέ τις πραγµατικές αιτίες του εγκλήµατος. 

Κάθε φορά στον βωµό της συγκάλυψης θυσιάζετε τους θε-
σµούς, τραυµατίζετε τη δηµοκρατία. Πώς µπορεί κάποιος λογι-
κός άνθρωπος να περιγράψει το ύφος και τα λεγόµενα του κ.
Καραµανλή, ο οποίος εµφανίστηκε στην εξεταστική επιτροπή λες
και ήταν κατήγορος; Πείτε µου πώς αλλιώς µπορεί να περιγράψει
ένας λογικός άνθρωπος την αργοπορηµένη κλήτευση του κ. Αγο-
ραστού ως κατηγορούµενου και ο οποίος δεν απάντησε ποτέ;
Ποιου εντολές εκτελούσε όταν µπάζωνε τον τόπο του εγκλήµα-
τος;

Από την πρώτη µέρα της τραγωδίας και κυρίως από τότε που
συστάθηκε η εξεταστική επιτροπή η Κυβέρνηση ακολούθησε τον
δρόµο της στρεψοδικίας και της ανευθυνότητας. Έχετε τόσο πολύ
εθιστεί στο να ρίχνετε τις ευθύνες στους άλλους για να κάνετε
διαχείριση του πολιτικού κόστους, που έχετε χάσει και τη στοιχει-
ώδη ενσυναίσθηση. Η έλλειψη της ενσυναίσθησής σας οφείλεται
στην τεράστια αλαζονεία σας. Αυτή η αλαζονεία σας είναι που σας
κάνει να περιφρονείτε το ανοιχτό τραύµα στην καρδιά και την
ψυχή του ελληνικού λαού µε την τραγωδία των Τεµπών.

Ως πολιτεία οφείλαµε να σταθούµε στις οικογένειες και τους
συγγενείς των θυµάτων ξεχωριστά στον καθένα. Οφείλαµε να
σταθούµε, επίσης, στους επιζήσαντες και στις οικογένειές τους.
Είχαµε χρέος να µιλήσουµε ανοιχτά για την αποτυχία του κρά-
τους να εγγυηθεί και να προστατέψει την ανθρώπινη ζωή. Είχαµε
χρέος να εργαστούµε συλλογικά, για να αποφύγουµε µελλοντι-
κές τραγωδίες. Αντ’ αυτού, προτιµήσατε ως Κυβέρνηση να απο-
δείξετε µε τις πράξεις σας ότι δεν σας ενδιαφέρει αυτή η
προτεραιότητα που αντιθέτως εµείς έχουµε. Ποτέ δεν ζητήσατε
µια πραγµατική συγγνώµη. 

Ο Πρωθυπουργός σήµερα µε το µήνυµά του ανέφερε ότι «ο
σεβασµός στην οδύνη απαιτεί ωριµότητα και σύνεση». Επανέ-
λαβε µε θράσος ότι το έγκληµα της 28ης Φεβρουαρίου οφείλεται
αποκλειστικά και µόνο σε ανθρώπινα λάθη και πίσω από τις δια-
χρονικές ελλείψεις και παθογένειες του κράτους προσπάθησε
να κρύψει τις δικές του αβελτηρίες. 

Επιτελικό κράτος, κύριε Μητσοτάκη, σηµαίνει και επιτελικές
ευθύνες, δικές σας ευθύνες. Γι’ αυτό είστε ο πρώτος υπόλογος
για τη σκανδαλώδη συµπεριφορά του Υπουργού σας, του κ. Κα-
ραµανλή, για τη µη σωστή αξιοποίηση των ευρωπαϊκών κονδυ-
λίων της τάξης των 54.000.000.000 δισ. ευρώ, για τις συνεχείς
µεταθέσεις του έργου της τηλεδιοίκησης, και την παράνοµη µε-
τάταξη του σταθµάρχη. Έχετε ευθύνη. Εσείς είστε υπόλογος. 

Εδώ και έναν χρόνο προσπαθείτε να συγκαλύψετε µε κάθε
τρόπο, µε µεθοδικότητα, τις πραγµατικές αιτίες του εγκλήµατος.
Θέλετε να αποφύγουν τα γαλάζια στελέχη τις ποινικές τους ευ-
θύνες. Ο κυνισµός σας, όµως, δεν επουλώνει το συλλογικό
τραύµα, εν αντιθέσει ρίχνει αλάτι σε µια ανοιχτή πληγή. Η συµ-
περιφορά σας -και εννοώ όλων των στελεχών της Νέας Δηµο-
κρατίας και περισσότερο αυτών που συµµετείχαν στην
εξεταστική επιτροπή- προσβάλλει τη µνήµη των θυµάτων, το πέν-
θος των συγγενών και εν τέλει ολόκληρη τη χώρα, που ζητά την
αλήθεια, που διψά για αλήθεια. 

Θέλω, κλείνοντας την οµιλία µου, να σας θυµίσω κάτι που στις
σηµερινές συνθήκες παραµένει πάρα πολύ επίκαιρο. Είναι το
σύνθηµα του σπουδαίου Γάλλου λογοτέχνη Εµίλ Ζολά: «Αλήθεια
και δικαιοσύνη». Χωρίς αλήθεια και δικαιοσύνη δεν υπάρχει δη-
µοκρατία, µόνο αδιαφάνεια, κυνισµός και αυταρχικότητα. Γι’
αυτό πιστεύουµε ότι το να µάθουµε την αλήθεια, ακόµα και όταν
αυτή πονάει, το να µάθουµε τι πραγµατικά συνέβη, το να γνωρί-
ζουµε τα πραγµατικά γεγονότα είναι η βάση για την απόδοση
κάθε δικαιοσύνης. 

Αυτό κατά τη δική µας άποψη είναι το δηµοκρατικό ήθος, που
εγγυάται την εύρυθµη λειτουργία των θεσµών. Αυτό ζητούν, γι’
αυτό διψούν τώρα και έναν χρόνο οι πολίτες. Διψούν για αλήθεια
και δικαιοσύνη. Δεν τους φτάνουν µόνο τα συλλυπητήρια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, θυµίζουµε κατ’
αρχάς πως ο Πρωθυπουργός όταν µετέβη στα Τέµπη, µετά την
τραγωδία, είπε τα εξής: «Το «ποτέ ξανά» που άκουσα στη Λάρισα
δεν θα µείνει λόγος κενός. Οι ευθύνες θα αποδοθούν». 

Έναν χρόνο µετά το έγκληµα, όµως, καµµία ουσιαστική ευ-
θύνη δεν έχει αποδοθεί, ενώ η εξεταστική σταµάτησε εσπευ-
σµένα, προτού πάρει καν τη δικογραφία. Τρία βαγόνια του
τρένου έχουν εξαφανιστεί. Τι περιείχε το φορτίο δεν έχει εξακρι-
βωθεί ούτε η αιτία των εξαιρετικά υψηλών θερµοκρασιών στα
πρώτα βαγόνια και κανένας δεν δίνει εξήγηση για το µπάζωµα.
Καταστάσεις που θυµίζουν κάτι χειρότερο από τριτοκοσµική
χώρα. 

Η ελπίδα όλων µας, λοιπόν, περιορίζεται στην απόδοση ευθυ-
νών από τη δικαιοσύνη, ειδικά των πολιτικών, αν και τίποτα δεν
µπορεί να επαναφέρει τους αδικοχαµένους νεκρούς, θύµατα της
πολιτικής αναλγησίας. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο τώρα αφορά κυρίως στην παραχώ-
ρηση παραλιών για εισπρακτικούς λόγους από την κεντρική κυ-
βέρνηση, η οποία έτσι αφαιρεί την αρµοδιότητα από τους ΟΤΑ,
µε την επίκληση του κινήµατος της «πετσέτας». Η αφαίρεση αυτή
ακολουθεί άλλες που έχουν διενεργηθεί στο παρελθόν µε την ευ-
καιρία διαφόρων κρίσεων, όπως για τα αντιπληµµυρικά στη Θεσ-
σαλία ή για την ανάπλαση της Αθήνας, τεκµηριώνοντας µία
καθεστωτική αλαζονεία, µε την υπερσυγκέντρωση εξουσιών στο
κεντρικό κράτος. 

Παράλληλα ασχολείται µε άλλα θέµατα, που αφορούν την επι-
κοινωνιακή αντιµετώπιση της πραγµατικότητας µε επιµέρους πα-
ροχές. Ειδικά όσον αφορά στην εµπορική εκµετάλλευση των
αιγιαλών δροµολογείται, παρά το ότι το δηµόσιο δεν διαθέτει µη-
τρώο παγίων ακόµη, αφού δεν αναγράφεται τίποτα στον ισολο-
γισµό του κράτους, αλλά ούτε η ΕΤΑΔ έχει αποτιµήσει τα πάγιά
της. 

Γενικότερα πάντως θεωρούµε απαράδεκτη τη διαχείριση των
παραλιών από ιδιωτικά συµφέροντα σε µία τόσο µεγάλη έκταση,
όπως από 60%, ενώ παραχωρούνται ακόµη και µικρές παραλίες
έως και εκατόν πενήντα τετραγωνικά. Επίσης, το ότι δεν υπάρχει
κοστολόγηση από το Γενικό Λογιστήριο, αφού προφανώς τα
έσοδα είναι γνωστά από τους ΟΤΑ, στους οποίους βέβαια ΟΤΑ
θα λείψουν κάποια έσοδα, σηµειώνοντας πως έχουν ήδη έλ-
λειµµα 297 εκατοµµυρίων το 2024 µε βάση τον προϋπολογισµό,
ενώ εύλογα αναρωτιόµαστε πώς θα καλυφθούν. Από το κράτος;
Από περικοπές υπηρεσιών και προσωπικού; Από αυξήσεις τελών;
Πόσω µάλλον όταν τα έξοδα των ΟΤΑ έχουν αυξηθεί σε επίπεδα
προ µνηµονίων. 

Τέλος, πώς είναι δυνατόν να δροµολογείτε µια τέτοια ρύθµιση
µετά την ψήφιση του προϋπολογισµού; Δεν πρόκειται για µία
πραγµατικά εξοργιστική προχειρότητα;

Στο θέµα των επιδοµάτων γέννησης, το δηµογραφικό µας πρό-
βληµα δεν λύνεται µε αποσπασµατικά µέτρα. Χρειάζεται σοβαρή
στήριξη, µεταξύ άλλων µε σηµαντικές φορολογικές απαλλαγές
και ελαφρύνσεις. Η επιβίωση του έθνους µας δεν µπορεί παρά
να είναι η πρώτη µας προτεραιότητα, ειδικά όταν ο πληθυσµός
µας µειώνεται συνεχώς µε πραγµατικά τροµακτικό ρυθµό. 

Η βασική προϋπόθεση, βέβαια, για την επίλυση του προβλή-
µατος δεν είναι άλλη από την άνοδο των πραγµατικών εισοδη-
µάτων, αφαιρουµένου δηλαδή του πληθωρισµού, όπου έχουµε
καταντήσει τελευταίοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έτσι ώστε να
µπορούν οι νέοι µας να δηµιουργήσουν οικογένεια και να µη φεύ-
γουν στο εξωτερικό. Εποµένως εξαρτάται από την αλλαγή του
οικονοµικού µας µοντέλου, που µας χρεοκόπησε και θα µας χρε-
οκοπήσει ξανά. Τα νούµερα στον προϋπολογισµό µας είναι πραγ-
µατικά εξαιρετικά απογοητευτικά.

Σε σχέση µε την επιδότηση ενοικίων, η σωστή λύση είναι η αύ-
ξηση της προσφοράς στέγης, οπότε η µείωση του κόστους της
µέσω του περιορισµού του Airbnb και της «χρυσής βίζας», της
κατάργησης του ΕΝΦΙΑ, της µείωσης γενικότερα των φόρων ακι-
νήτων, καθώς επίσης της κατασκευής εργατικών κατοικιών. 

Αναφορικά µε τις αυξήσεις στους γιατρούς, είναι σωστές, αν
και δεν θα επιλύσουν το τεράστιο πρόβληµα των ελλείψεων στα
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νοσοκοµεία και τις συνεχείς παραιτήσεις τους. Εν προκειµένω
τα απογευµατινά ιατρεία µε κόστος για τους ήδη ασφαλισµένους
είναι τουλάχιστον απαράδεκτο µέτρο, ενώ µοιάζει σαν να σχε-
διάζει η Κυβέρνηση να ιδιωτικοποιήσει ακόµη και το ίδιο το κρά-
τος. Ασφαλώς θα στηρίξουµε τις αυξήσεις, αλλά πρέπει να
δροµολογηθούν επίσης για τους χαµηλόβαθµους γιατρούς και
για το νοσηλευτικό προσωπικό, σηµειώνοντας πως ούτε εδώ δί-
νεται κόστος από το Γενικό Λογιστήριο Του Κράτους. Πραγµα-
τικά απορούµε τι δουλειά κάνει το Γενικό Λογιστήριο!

Συνεχίζοντας µε τη διαγραφή των δανείων από το Ταµείο Πα-
ρακαταθηκών σε νεκρούς και συγγενείς του εγκλήµατος των
Τεµπών, που η Κυβέρνηση βέβαια επιχειρεί να συγκαλύψει, εκτός
του ότι αποφασίζεται µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση, έναν χρόνο
µετά, δεν συµπεριλαµβάνει τις ιδιωτικές τράπεζες, αυτές δηλαδή
που οι Έλληνες στήριξαν µε 51,1 δισεκατοµµύρια -και όχι µε τα
28 δισεκατοµµύρια που ισχυρίστηκε ψευδώς ο κ. Χατζηδάκης-,
µε τα 19,6 δισεκατοµµύρια των αναβαλλοµένων φόρων, µε κρα-
τικές εγγυήσεις 276 δισεκατοµµύρια τη δεκαετία 2009 - 2019 και
µε τα 18 δισεκατοµµύρια συν δύο επόµενα δισεκατοµµύρια του
προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», καταθέτοντας για όλα όσα λέµε βέ-
βαια επίσηµα έγγραφα στα Πρακτικά.

Δεν στηρίχθηκαν από εκείνες τις τράπεζες, που σήµερα θη-
σαυρίζουν εις βάρος των Ελλήνων µε τις υπέρογκες προµήθειες
και τους τόκους τους, εγγράφοντας κέρδη της τάξεως των 3,2
δισεκατοµµυρίων το 2022 και 54 δισεκατοµµύρια το 2023. Δεν
είναι, λοιπόν, ντροπή των τραπεζών και ντροπή της Κυβέρνησης;
Εκτός αυτού δεν θα πρέπει να εφαρµοστεί η διαγραφή και για
περιπτώσεις εγγυητών των αποβιωσάντων; Είναι αυτονόητο. 

Παράλληλα θα πρέπει να υπάρξει ελάφρυνση για τους πληµ-
µυροπαθείς, ειδικά για τους επιχειρηµατίες και αγρότες, όπου
δόθηκε µόνο τρίµηνη αναστολή δόσεων και εξάµηνη για πλειστη-
ριασµούς. Τα 85 εκατοµµύρια τώρα της στήριξης του αγροτικού
πετρελαίου, όταν η Κυβέρνηση χάρισε στην «AEGEAN» πάνω
από 50 εκατοµµύρια, ενώ από τα 51 δισεκατοµµύρια της πανδη-
µίας δόθηκαν µόνο 183 εκατοµµύρια στον πρωτογενή τοµέα,
είναι µάλλον αστεία, τεκµηριώνοντας πως στην ουσία υπάρχει
πλήρης αδιαφορία της Κυβέρνησης για τον πρωτογενή µας
τοµέα.

Σε σχέση µε τα POS, είναι ένα µέτρο προσχηµατικό ως προς
τη φοροδιαφυγή και ευνοεί τις τράπεζες και τη µελλοντική ψη-
φιοποίηση του χρήµατος, ενώ, όπως µας είπε ο Υπουργός, απο-
τελούν προαπαιτούµενο για τη χρηµατοδότηση από το Ταµείο
Ανασυγκρότησης µόνο για την Ελλάδα. Με απλά λόγια, τα χρή-
µατα του Ταµείου Ανασυγκρότησης είναι συνδεδεµένα µε όρους
µνηµονίων, δηλαδή µε τα προαπαιτούµενα, όπως είπαµε, του πα-
ρελθόντος, ή µε ορόσηµα, σύµφωνα µε τη νέα ορολογία. 

Το µεγάλο θέµα, όµως, για τους Έλληνες είναι το εξής: Ενώ
τα χρήµατα του Ταµείου Ανασυγκρότησης, που έως τώρα είναι
λιγότερα των αναγγελιών και καθυστερούν, εισπράττονται κυ-
ρίως από τις µεγάλες επιχειρήσεις, οι µικροµεσαίες πληρώνουν
το κόστος τους µε τιµωρητικές µεθόδους, όπως είναι το κόστος
εγκατάστασης των POS, οι σχετικές αµοιβές των λογιστών και
οι προµήθειες των τραπεζών.

Εν προκειµένω, σύµφωνα µε στοιχεία της Τραπέζης της Ελλά-
δος που συγκεντρώσαµε -κάναµε τον κόπο και τα συγκεντρώ-
σαµε-, το 2021 η αξία συναλλαγών σε EFT/POS ήταν 33,8
δισεκατοµµύρια µε προµήθεια συναλλαγών στο 0,7%, σύµφωνα
µε στοιχεία του 2018. Με βάση αυτό το ποσοστό, οι τράπεζες
αποκόµισαν µόνο το 2021, µόνο για έναν χρόνο, περί τα 236 εκα-
τοµµύρια µόνο από τα EFT/POS. Ενώ έκτοτε η υποχρεωτικότητα
της εγκατάστασης αυξάνεται, οπότε λογικά και τα έσοδά τους.
Και για τις τράπεζες αλήθεια θα δουλεύουν οι Έλληνες; Για τις
τράπεζες θα εξαθλιώνονται, απλά και µόνο επειδή η Κυβέρνηση
δεν µπορεί να τις ελέγξει, λόγω του ότι η Νέα Δηµοκρατία τούς
χρωστάει πάνω από 420 εκατοµµύρια; 

Εκτός αυτού, τα πρόστιµα στο νοµοσχέδιο είναι εξοντωτικά,
ενώ συνεχίζουν να υπάρχουν προβλήµατα, όπως τεχνικά, σύνδε-
σης µε το διαδίκτυο κ.λπ., για τα οποία ασφαλώς δεν πρέπει να
τιµωρούνται οι χρήστες. Ακόµη χειρότερα, η πληρωµή µέσω του
POS και η έκδοση παραστατικού είναι δύο διαδικασίες κατ’
αρχάς εντελώς άσχετες µεταξύ τους. Οπότε οι υφιστάµενες συ-

σκευές POS δεν το υποστηρίζουν. Όφειλε, λοιπόν, να αναπτυχ-
θεί κατάλληλο λογισµικό για κάθε αποδεκτή συσκευή POS -που
έπρεπε να γίνει περίπου από το µηδέν, αφού πρόκειται για µία
νεοελληνική πατέντα, δεν υπάρχει πουθενά στον κόσµο-, να ανα-
βαθµιστούν τα υφιστάµενα POS µε το νέο λογισµικό κ.λπ.. Μια
διαδικασία που θεωρείται κάτι περισσότερο από κυβερνητική πα-
ράκρουση, όσο ευγενής και αν θέλει να είναι κανείς.

Κλείνοντας -αλλά δεν θα αναφερθούµε περαιτέρω- τα άρθρα
46 έως 49 είναι εξοργιστικά, ενώ αποτελούν οµολογία της απο-
τυχίας της κυβερνητικής ενεργειακής πολιτικής. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βασίλειος

Βιλιάρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα κάνω µια παρέµβαση σήµερα για το ζήτηµα των Τεµπών
και αύριο θα µιλήσω για το νοµοσχέδιο, διότι ως Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα είχαµε ζητήσει για τη σηµερινή ηµέρα να µην υπάρξει
λειτουργία της επιτροπής, γιατί υπάρχει η πανελλαδική απεργία
και συµπληρώνεται ένας χρόνος από το έγκληµα στα Τέµπη.
Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση αποφάσισε σήµερα να συζητήσει
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Από αυτό εδώ το Βήµα θα θέλαµε εκ µέρους του ΚΚΕ να χαι-
ρετίσουµε τις µεγαλειώδεις συγκεντρώσεις σε όλη την Ελλάδα,
τη συγκλονιστική, πρωτοφανή, µαζική συγκέντρωση στην Αθήνα,
µε την παρουσία εργαζοµένων, επαγγελµατιών, φοιτητών, αγρο-
τών και συνταξιούχων. Αυτές οι µεγάλες κινητοποιήσεις που έγι-
ναν στην Αθήνα και σε όλες τις µεγάλες πόλεις της Ελλάδας, η
απεργία και η επιτυχία της, που από το πρωί οι αγωνιζόµενοι ερ-
γάτες περιφρουρούσαν το απεργιακό τους δικαίωµα στους χώ-
ρους δουλειάς και στους καταπέλτες, αποτελεί σταθµό στην
ανάγκη κλιµάκωσης των αγώνων. Μέσα από αυτές τις κινητοποι-
ήσεις διατράνωσαν οι απεργοί και αυτοί που συµµετείχαν στις
κινητοποιήσεις ότι δεν πρέπει να υπάρξει καµµία συγκάλυψη στο
έγκληµα των Τεµπών, ότι το έγκληµα αυτό δεν θα πρέπει να ξε-
χαστεί και να αποδοθούν οι ευθύνες σε όλους όσοι ευθύνονται. 

Βασικό σύνθηµα της κινητοποίησης ήταν το σύνθηµα που συν-
τάραξε και τις κινητοποιήσεις αµέσως µετά το έγκληµα στα
Τέµπη πριν από έναν χρόνο, «Τα κέρδη τους ή οι ζωές µας». Για
να µην επαναληφθεί το έγκληµα, για να αποτραπεί η κλιµάκωση
της αντιλαϊκής επίθεσης συνολικότερα στους εργαζόµενους και
στις λαϊκές οικογένειες, µε στόχους πάλης οι οποίοι συγκρούον-
ται µε τις αιτίες και τους υπεύθυνους, για να βελτιωθεί η θέση
της εργατικής τάξης και των υπόλοιπων λαϊκών στρωµάτων, για
να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο-έκτρωµα για τα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια, που υποβαθµίζει τα δηµόσια πανεπιστήµια και µετατρέπει
ουσιαστικά τα πτυχία σε εµπόριο πτυχίων και αγοραπωλησία
ανάλογων βαλαντίων και δικαιωµάτων εκπαιδευτικών και επαγ-
γελµατικών.

Από αυτές τις µεγαλειώδεις κινητοποιήσεις βεβαίως υπήρχαν
απόντες. Ήταν απούσα η ΓΣΕΕ. Ήταν απούσα η ΠΑΣΚΕ, η συν-
δικαλιστική παράταξη του ΠΑΣΟΚ, αλλά και η ΔΑΚΕ, της Νέας
Δηµοκρατίας. Για κοιτάξτε πώς τα συνεταιράκια συνασπίζονται! 

Και βεβαίως το ΚΚΕ πρωτοστάτησε στην επιτυχία της απερ-
γίας. Γιατί πρωτοστατεί στην οργάνωση της λαϊκής πάλης, γιατί
πιστεύει στο δίκιο αλλά και στην ισχύ του λαϊκού παράγοντα. Και
δεν συµµετέχουµε απλά και µόνο στις κινητοποιήσεις για να βγά-
λουµε κάποιες φωτογραφίες, κάποιες selfie και να τις αναρτή-
σουµε στα κοινωνικά δίκτυα. 

Το έγκληµα στα Τέµπη ήταν ένα προδιαγεγραµµένο έγκληµα.
Και το ΚΚΕ πήρε την πρωτοβουλία να συσταθεί εξεταστική επι-
τροπή και για να µην ξεχαστεί το έγκληµα, αλλά και για να διε-
ρευνηθεί. Και ταυτόχρονα υποστηρίξαµε και όλες τις προτάσεις,
οι οποίες κατατέθηκαν από τα άλλα κόµµατα, για σύσταση προ-
ανακριτικής επιτροπής. Παρ’ όλα αυτά, καµµία πρόταση -και φαι-
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νόταν από τη διάθεση της κυβερνητικής πλειοψηφίας- για προ-
ανακριτική επιτροπή δεν θα περνούσε. Γι’ αυτό ακριβώς και η
πρόταση του ΚΚΕ ήταν πολύ σηµαντική, κατά τη γνώµη µας, και
αναγκάστηκε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να την απο-
δεχθεί, γιατί ήξερε ότι θα πέρναγε και χωρίς τη δική της θέληση. 

Γνωρίζαµε βεβαίως τις ευθύνες της λειτουργίας µιας εξετα-
στικής επιτροπής, ευθύνες οι οποίες προκύπτουν από το ίδιο το
θεσµικό πλαίσιο, όπου η πλειοψηφία έχει και την πλειοψηφία
στην εξεταστική επιτροπή. Άρα δηλαδή µπορεί να τη βάλει να
δουλεύει κατά το δοκούν, για να συγκαλύψει το έγκληµα. Αυτός
ο αρνητικός συσχετισµός δυνάµεων διευκολύνει την προσπάθεια
της κυβερνητικής πλειοψηφίας για να συγκαλύψει το έγκληµα. 

Και αν ο Υπουργός που µίλησε το πρωί λέει ότι η Κυβέρνηση
δεν θέλει να συγκαλυφθεί το έγκληµα, τότε στο χέρι της είναι να
πουν στην πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας να συνεχιστεί η
εξεταστική επιτροπή. Ακόµη δεν έχει ολοκληρώσει το έργο της
τυπικά. Να, λοιπόν, «ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα», που λέει
κι ο λαός µας. 

Όµως έκανε µε κάθε τρόπο προσπάθειες η κυβερνητική πλει-
οψηφία να συγκαλύψει το έγκληµα, µέσα από πολλαπλές επιλο-
γές. Για παράδειγµα, την επιλογή των µαρτύρων, µια σειρά
µάρτυρες αποκλείστηκαν. Επιµονή στη λογική ότι ήταν το ανθρώ-
πινο λάθος το κυρίαρχο που φταίει στο έγκληµα στα Τέµπη. Αυτό
δεν το ακούµε πρώτη φορά. Ανθρώπινο λάθος ακούσαµε και από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για το σιδηροδροµικό έγκληµα στο
Άδενδρο, µε τέσσερις νεκρούς. Ήταν προσπάθεια εσπευσµένης
ολοκλήρωσης της επιτροπής και βεβαίως µε το προεδρείο να µε-
ροληπτεί κατά τη διάρκεια των εργασιών εξέτασης των µαρτύ-
ρων.

Βεβαίως υπήρχε και µια άγονη αντιπαράθεση ανάµεσα στην
κυβερνητική πλειοψηφία και στα άλλα κόµµατα, και για να συγ-
καλυφθούν οι αιτίες, αλλά βεβαίως και η προσπάθεια των εκπρο-
σώπων των άλλων κοµµάτων να απαλλάξουν από τις ευθύνες τα
κυβερνητικά στελέχη των δικών τους περιόδων, και του ΣΥΡΙΖΑ,
Νέας Αριστεράς, για τη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αλλά και
του ΠΑΣΟΚ, για τις δικές του διακυβερνήσεις. 

Παρ’ όλη, λοιπόν, αυτή την κατάσταση, βγήκαν µέσα από την
εξεταστική επιτροπή σηµαντικά συµπεράσµατα. 

Συµπέρασµα πρώτον, ότι κανένα σύστηµα ασφαλείας δεν λει-
τουργούσε κατά το έγκληµα στα Τέµπη, παρά το γεγονός ότι
τρέχανε τέσσερις συµβάσεις, οι τρεις από το 2006-2007 και η τέ-
ταρτη, η 717, από το 2014. Καµµία από αυτές τις τέσσερις συµ-
βάσεις δεν είχε ολοκληρωθεί. Άρα δεν υπήρχε κανένα σύστηµα
ασφαλείας. 

Και, δεύτερον, ότι υπήρχε µεγάλη έλλειψη σε ανθρώπινο δυνα-
µικό. Ο ΟΣΕ λειτουργούσε µόλις µε το ένα τρίτο του δυναµικού
που προβλέπεται στο οργανόγραµµα, επτακόσια άτοµα από τις
δύο χιλιάδες εκατό που προβλέπονται στο οργανόγραµµα. 

Άρα, λοιπόν, λειτουργούσε κάτω από συνθήκες εντατικοποί-
ησης της εργασίας, λειψής εκπαίδευσης και πρακτικής εµπειρίας,
µε αποτέλεσµα το ανθρώπινο λάθος να είναι όλο και πιο πιθανό.
Και πώς αποτρέπεις το ανθρώπινο λάθος, άµα δεν υπάρχουν συ-
στήµατα ασφαλείας; Όµως και οι περιπτώσεις ανθρώπινου λά-
θους ήταν πάρα πολλές -φαινόταν από τα µικροατυχήµατα-, αλλά
και συστήµατα ασφαλείας δεν υπήρχαν. 

Και αυτοί ακριβώς οι δύο βασικοί παράγοντες ήταν που οδήγη-
σαν είκοσι µέρες µόλις πριν από το έγκληµα τη συνδικαλιστική πα-
ράταξη, στην οποία δραστηριοποιούνται και οι κοµµουνιστές, να
µιλήσει ανοιχτά για ενδεχόµενο µεγάλο δυστύχηµα το οποίο πρό-
κειται να συµβεί στον σιδηρόδροµο. Και, δυστυχώς, είκοσι µέρες
µετά επιβεβαιώθηκε, µε το έγκληµα στα Τέµπη. 

Αλλά, αλήθεια, απάντησε και σε κάτι άλλο η εξεταστική επι-
τροπή: Γιατί δεν ολοκληρώθηκαν αυτές οι συµβάσεις, όλες αυτές
οι συµβάσεις που διέσχισαν κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ, Νέας Δηµοκρα-
τίας, Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, ξανά Νέας Δηµοκρα-
τίας; 

Σε αυτό απαντά µε πολύ εύγλωττο τρόπο η επιτροπή Γεραπε-
τρίτη, που συνέστησε. Τι λέει; Τα σιδηροδροµικά έργα αποτέλε-
σαν πεδίο έντονου ανταγωνισµού µεταξύ των διαφόρων
εργολάβων, κατασκευαστών και προµηθευτών, συνήθως αλλοδα-
πών. Οι προδιαγραφές, λέει, των συµβάσεων ήταν συχνά διαφο-

ρετικές από ένα τµήµα ορισµένων χιλιοµέτρων ως ένα άλλο τµήµα
κάποιων επίσης χιλιοµέτρων, µε συνέπεια να υπάρχουν ασυµβα-
τότητες στα συστήµατα µεταξύ των τµηµάτων ενός ενιαίου, κατά
τα άλλα, έργου. 

Αυτό καταγγέλλει η επιτροπή Γεραπετρίτη, συµβάσεις κοµµέ-
νες και ραµµένες στα µέτρα των επιχειρήσεων και του ανταγωνι-
σµού τους. Γι’ αυτό είχαν ασύµβατα συστήµατα. Γι’ αυτό δεν ήταν
λειτουργικές και γι’ αυτό χρειάζεται να δίνονται παρατάσεις. Για
να ικανοποιηθούν, µάλιστα, οι προµηθευτές από τις µεγάλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες, η κατάτµηση των έργων κατάντησε συνήθης
πρακτική, που είχε ως συνέπεια την ευκολία ενστάσεων και άσκη-
σης ποικίλων δικονοµικών διαδικασιών και παρεπόµενο τις καθυ-
στερήσεις και αναθεωρήσεις των προϋπολογισµών. 

Να, λοιπόν, γιατί δεν είχαν ολοκληρωθεί τα έργα, γιατί ακριβώς
τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων ήταν το πρωτεύον για
την «ΕΡΓΟΣΕ» και για όλες αυτές τις επιτροπές και για τα Υπουρ-
γεία τα καθέκαστα. 

Δεύτερον, γιατί µειώθηκε η χρηµατοδότηση του ΟΣΕ, µε απο-
τέλεσµα να µην µπορεί να συντηρεί το δίκτυο; Άρα τα όποια έργα
γίνονταν γρήγορα να απαξιώνονται, γιατί µειώθηκαν οι κρατικές
χρηµατοδοτήσεις και οι κρατικές δαπάνες, στο όνοµα της λογικής
της κερδοφορίας και του κόστους-οφέλους. 

Γιατί µειώθηκε το προσωπικό από το 2010 επί κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ µε τον νόµο Ρέππα, µε τις υποχρεωτικές µετατάξεις; Στην
ίδια πάλι λογική, για να µειωθεί το κόστος λειτουργίας και άρα να
υπάρχει δηµοσιονοµικός χώρος για να ενισχύσουν τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους. 

Τρίτος παράγοντας που αναδείχθηκε: Ο τεµαχισµός στο πλαί-
σιο της απελευθέρωσης αγοράς του ενιαίου οµίλου του ΟΣΕ µε
θυγατρικές εταιρείες, οι οποίες λειτουργούσαν ανταγωνιστικά.
Ούτε καν συνεννοούταν η «ΕΡΓΟΣΕ» µε τον ΟΣΕ. Ο ΟΣΕ παρήγ-
γειλε τα έργα και η «ΕΡΓΟΣΕ» τα έκανε µε βάση τις δικές της προ-
διαγραφές, χωρίς να µπορεί να ελέγξει η µητρική εταιρεία τη
θυγατρική για τα έργα που έκανε και για το αν αυτά ήταν συµβατά
µε τις ανάγκες που είχε ΟΣΕ. 

Και βεβαίως δεν µιλάµε για το περαιτέρω βήµα παραπάνω, µε
την ιδιωτικοποίηση επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και
οι ασυµβατότητες, οι ανταγωνισµοί, οι ενστάσεις, ανάµεσα τόσο
στην εταιρεία που διαχειρίζεται την υποδοµή στον ΟΣΕ όσο και
στην ιταλική «HELLENIC TRAIN», που διαχειρίζεται το µεταφορικό
έργο.

Και το τέταρτο ζήτηµα που αναδείχθηκε ήταν οι τεράστιες ευ-
θύνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν ενδια-
φέρεται για την ασφάλεια των σιδηροδροµικών µεταφορών. Για τι
ενδιαφέρεται; Ενδιαφέρεται να δηµιουργήσει ένα διασυνδεδεµένο
δίκτυο, που να αυξηθεί η χωρητικότητά του και οι ταχύτητες. Άρα
να µειωθεί το κόστος του µεταφορικού έργου, για να κερδίζουν οι
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον σιδηρόδροµο. Γι’ αυτό
και τα όποια µέτρα ασφαλείας τα βάζει µόνο στο διασυνδεδεµένο
δίκτυο, ενώ το υπόλοιπο το αφήνει τελείως γυµνό. 

Δεύτερη ευθύνη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πάντα στη λογική
του κόστους-οφέλους. Επιτρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση να κυκλο-
φορούν τρένα µε λειψές προδιαγραφές, που δεν πληρούν τους
κανόνες πυρασφάλειας. Γι’ αυτό έδωσε και άδεια στην «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» και στο τροχαίο υλικό που ενοικιάζει από τη «ΓΑΙΟΣΕ» να
κυκλοφορούν στην Ελλάδα τρένα τα οποία δεν πληρούν τις συν-
θήκες πυρασφάλειας. Όλα αυτά είναι πολύ σηµαντικά, που ανα-
δεικνύουν τους υπεύθυνους, τις διαχρονικές ευθύνες που
οδήγησαν στο έγκληµα στα Τέµπη, όχι µόνο τις πολιτικές αλλά
και τις διαχρονικές ποινικές ευθύνες οι οποίες υπάρχουν και οι
οποίες θα καταγράφονται στο πόρισµα του ΚΚΕ, παρά την προ-
σπάθεια των άλλων κοµµάτων αυτές να τις συγκαλύψουν. 

Τέλος, η εσπευσµένη ολοκλήρωση της εξεταστικής επιτροπής
για να µην εξετάσει την έκρηξη και την αλλοίωση του χώρου εκεί
-για να µην υπάρξουν νέες αποκαλύψεις το έκανε- και βεβαίως
µετά το βούλευµα του Συµβουλίου Εφετών της Λάρισας να απο-
σταλεί δικογραφία, το ΚΚΕ ζήτησε µε επιστολή του να συγκληθεί
η επιτροπή. Όµως καµµία απάντηση επίσηµη δεν έχουµε µέχρι
τώρα, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ το µόνο που ζήτησε ήταν να παραταθεί για
πέντε µέρες η κατάθεση του πορίσµατος. Έτσι, ως µέτρο σύγ-
κρισης. 
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Και βεβαίως ας σταµατήσουν και τα κροκοδείλια δάκρυα, ιδι-
αίτερα του ΣΥΡΙΖΑ, για τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών και τις
οχτακόσιες πενήντα χιλιάδες υπογραφές που έχουν µαζέψει
ενάντια στην ευθύνη των Υπουργών. Διότι όταν ήταν κυβέρνηση
ο ΣΥΡΙΖΑ στη συνταγµατική Αναθεώρηση, το ΚΚΕ είχε προτείνει
να καταργηθεί ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών και τότε Νέα Δη-
µοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ αρνήθηκαν την κατάργηση του
νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Άρα µη χύνετε κροκοδείλια δά-
κρυα. Υπάρχει κι ένα όριο στην πολιτική εξαπάτηση. 

Το έγκληµα αυτό, λοιπόν, δεν θα ξεχαστεί, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να τιµωρηθούν, όπως απαίτησε ο κόσµος, όλοι οι υπεύ-
θυνοι και να µην επαναληφθεί. Και η λαϊκή βούληση, όπως εκ-
φράστηκε σήµερα από τις µεγαλειώδεις κινητοποιήσεις, µπορεί
να αποτρέψει οποιουσδήποτε σχεδιασµούς συγκάλυψης του
στυγερού αυτού εγκλήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον κ. Λαζαρίδη, τον κ. Πουλά και µετά µε την Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπο της Πλεύσης Ελευθερίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ ζητεί άδεια
διήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς

η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Ορίστε, κύριε Λαζαρίδη. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

ξεκινήσω και εγώ την οµιλία µου αποτίοντας ελάχιστο φόρο τιµής
στους πενήντα επτά συνανθρώπους µας που έναν ακριβώς
χρόνο πριν, σαν σήµερα, βρήκαν τραγικό θάνατο στο σιδηρο-
δροµικό δυστύχηµα στα Τέµπη. Νέα παιδιά στην πλειοψηφία
τους, όπως ο εικοσιδυάχρονος συµπατριώτης µου Ιορδάνης
Αδαµάκης, που έχασαν τις ζωές τους τόσο άδικα σε αυτή την
ανείπωτη εθνική τραγωδία. Ο πόνος και ο θυµός εξακολουθούν
να µας κυριεύουν όλους. Τις ευθύνες θα τις καταλογίσει η ανε-
ξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη, την οποία φαντάζοµαι ότι όλοι µας
εδώ µέσα εµπιστευόµαστε απόλυτα. 

Έρχοµαι τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα πεζά, στο
σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα. Είµαι πολύ περήφανος που
για µία ακόµη φορά από το Βήµα αυτό υπερασπίζοµαι ένα νοµο-
σχέδιο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Ξέρετε γιατί; Διότι οι προεκλογικές µας
δεσµεύσεις έρχονται µετεκλογικά να υλοποιηθούν, χωρίς εκπτώ-
σεις και αστερίσκους. Διότι µε µία ακόµη µεταρρύθµιση καταδει-
κνύουµε την αποφασιστικότητά µας να επιλύσουµε διαχρονικές
παθογένειες του κράτους µας, ενώ παράλληλα συνεχίζουµε τη
στήριξη της κοινωνίας. Διότι επιµένουµε στην άσκηση κοινωνικής
πολιτικής, µε απαράβατες αξίες τη δικαιοσύνη και την ισότητα,
ισορροπώντας µεταξύ της ικανοποίησης των αναγκών των πολι-
τών και των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων της χώρας. 

Όλα αυτά χαρακτηρίζουν και το παρόν σχέδιο νόµου που συ-
ζητάµε σήµερα και αφορά µια σειρά ζητηµάτων τα οποία χρή-
ζουν διευθέτησης, όπως η αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας,
η ελεύθερη πρόσβαση των πολιτών στις παραλίες, η ενίσχυση
της οικογένειας, η ενίσχυση των γιατρών του ΕΣΥ και των αγρο-
τών µας, των επαγγελµατιών του πρωτογενούς τοµέα, των αν-
θρώπων του µόχθου, που αγωνίζονται σε δύσκολες συνθήκες για
τα προς το ζην. Τους καταλαβαίνουµε απόλυτα και γι’ αυτό από
την πρώτη στιγµή που η Νέα Δηµοκρατία έγινε κυβέρνηση το
2019 βρίσκεται διαρκώς δίπλα τους.

Και το «δίπλα τους», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπο-
λίτευσης, το εννοούµε µε έργα, το εννοούµε µε πράξεις και όχι
ανεβαίνοντας στα τρακτέρ. Το εννοούµε µε σηµαντικές παρεµ-
βάσεις-ανάσα για τους γεωργούς και τους κτηνοτρόφους µας.
Το εννοούµε µε τη θεσµοθέτηση της νέας φορολογικής κλίµακας
για φυσικά πρόσωπα και για τους κατ’ επάγγελµα αγρότες, µε
συντελεστές που ξεκινάνε από το 9% αντί για το 22%. Το εννο-
ούµε µε τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών. Το εννοούµε µε
τη µείωση του ΦΠΑ από το 13% στο 6% για τις ζωοτροφές και
τα λιπάσµατα, καθώς και από το 24% στο 13% για την αγορά
αγροτικών µηχανηµάτων. Το εννοούµε µε την κατάργηση της φο-

ρολόγησης των ενισχύσεων από το πρώτο ευρώ που είχε επιβά-
λει ο ΣΥΡΙΖΑ. Το εννοούµε µε την απορρόφηση του 80% έως 90%
της αύξησης του κόστους ενέργειας των αγροτικών τιµολογίων.
Το εννοούµε µε τη χορήγηση ειδικής παροχής προστασίας της
µητρότητας, διάρκειας εννέα µηνών, για τις αγρότισσες. 

Στο παρόν σχέδιο νόµου περιλαµβάνεται -και θέλω να πιστεύω
ότι θα την ψηφίσετε- η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης στο αγροτικό πετρέλαιο για το 2024. Το έχουµε κάνει ήδη
και το 2022 και το 2023 και µάλιστα δίνοντας τη δυνατότητα προ-
καταβολής 50% του συνολικού ποσού, σύµφωνα µε τις πρόσφα-
τες δεσµεύσεις του Πρωθυπουργού. Την ίδια ώρα προωθείται
άµεσα, πριν από τις ευρωεκλογές, η αναθεώρηση της τρέχουσας
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, µε τεχνικές βελτίωσης και δοµικές
αλλαγές, ενώ την ίδια στιγµή εντατικοποιούνται οι έλεγχοι για
την αντιµετώπιση των παράνοµων ελληνοποιήσεων. Στο πλαίσιο
αυτό, αναµένονται πολύ σύντοµα και νέες ανακοινώσεις από την
πλευρά της Κυβέρνησης, η οποία κινείται πολυεπίπεδα για την
ενίσχυση του αγροτικού κόσµου.

Και φυσικά δεν είναι µόνον οι αγρότες, δεν είναι µόνον οι κτη-
νοτρόφοι, δεν είναι µόνον οι µελισσοκόµοι. Είναι και η αποκατά-
σταση της δικαιοσύνης για είκοσι χιλιάδες γιατρούς του ΕΣΥ
σχετικά µε τις εφηµερίες που πραγµατοποιούν. Εν προκειµένω,
αυξάνονται αναδροµικά από την αρχή του 2024 κατά 20% οι σχε-
τικές αποζηµιώσεις. Επίσης, αυξάνεται κατά 20%, από 530 σε
636 ευρώ, το µηνιαίο ποσό που καταβάλλεται στους διευθυντές
γιατρούς που απαλλάσσονται από τις εφηµερίες, ενώ αυξάνεται
κατά 5% το ανώτατο όριο αποδοχών για τους γιατρούς του ΕΣΥ. 

Είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη αύξηση που δίνε-
ται από αυτή την Κυβέρνηση στο ιατρικό προσωπικό. Η πρώτη,
το 2002, προέβλεπε 10% αύξηση των µισθών τους και η δεύτερη
αύξηση εφαρµόζεται από τις αρχές του τρέχοντος έτους µαζί µε
το µισθολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Όσον αφορά την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας στις
παραθαλάσσιες περιοχές, αυτό γίνεται µε απόλυτο σεβασµό
στους πολίτες, για τους οποίους φυσικά διασφαλίζεται η ελεύ-
θερη πρόσβαση στις παραλίες, αλλά και µε απόλυτο σεβασµό
στο φυσικό περιβάλλον. Χωρίς να κινδυνεύει ο κοινόχρηστος χα-
ρακτήρας αιγιαλών και παραλιών, αξιοποιούνται κατά τρόπο
επωφελή για την εθνική οικονοµία, µε λελογισµένη ανάπτυξη. 

Θα ήταν παράλειψή µου να µην αναφερθώ επιγραµµατικά σε
δύο ακόµα πρωτοβουλίες που άπτονται της κοινωνικής πολιτικής
της Κυβέρνησης, στην αύξηση του χορηγουµένου από τον
ΟΠΕΚΑ επιδόµατος γέννησης έως και 3.000 ευρώ, ανάλογα µε
τον αριθµό των παιδιών, καθώς και στη δυνατότητα προκαταβο-
λής µέρους της επιδότησης στους δικαιούχους του προγράµµα-
τος στεγαστικής πολιτικής «Ανακαινίζω - Νοικιάζω». 

Στο θέµα της διασύνδεσης των ταµειακών µηχανών µε τα POS,
αναµφίβολα είναι κάτι σηµαντικό για την αντιµετώπιση της φο-
ροδιαφυγής, ωστόσο θα σας παρακαλούσα, κύριε Υφυπουργέ,
αφ’ ενός να επιµείνουµε απευθυνόµενοι στις τράπεζες και τους
παρόχους να µειωθούν οι προµήθειες για συναλλαγές µικρής
αξίας αλλά και σε ειδικές κατηγορίες επαγγελµατιών και, αφ’ ετέ-
ρου, να δοθεί µία πολύ µικρή παράταση στην ηµεροµηνία έναρ-
ξης του µέτρου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ούτε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-

κρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, πενήντα χρόνια από την
ίδρυση της παράταξής µας και πενήντα χρόνια από τη Μεταπο-
λίτευση, αποδεικνύει και µε αυτό το νοµοσχέδιο ότι βάζει πάνω
απ’ όλα τον άνθρωπο, ότι µέληµά µας είναι η διατήρηση της κοι-
νωνικής συνοχής και ότι απευθυνόµαστε σε όλους τους πολίτες,
χωρίς διακρίσεις, µε κοινωνική δικαιοσύνη, χωρίς όµως να πα-
ρεκκλίνουµε από τους δηµοσιονοµικούς στόχους. Έτσι θα συνε-
χίσουµε, προς όφελος του συνόλου της κοινωνίας, την οποία
έχουµε σύµµαχο στην προσπάθειά µας αυτή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Πουλάς. 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρασε ένας

χρόνος από το τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη, µία από τις µεγα-
λύτερες τραγωδίες που εν καιρώ ειρήνης συγκλόνισαν τη χώρα
µας. Το τραγικό αυτό δυστύχηµα έφερε στο προσκήνιο σωρεία
λαθών, τραγικών παραλείψεων και εγκληµατικών πράξεων. Οι
πολίτες δεν ξεχνούν και από αυτό εδώ το Βήµα ζητάµε να ανα-
δειχθεί η αλήθεια, ώστε το τραγικό αυτό έγκληµα, που στοίχισε
τη ζωή σε πενήντα επτά νέους συνανθρώπους µας, να µη µείνει
χωρίς τιµωρία, να µη συγκαλυφθεί.

Κύριοι της Κυβέρνησης, στα χρόνια της διακυβέρνησής σας
έχει παγιωθεί η συστηµατική παραβίαση των αρχών της καλής
νοµοθέτησης. Κανένας σεβασµός στους θεσµούς, στη δηµοκρα-
τία, στη διαφάνεια. Καµµία δηµόσια λογοδοσία για την αλαζονεία
σας. Πραγµατικό σας όραµα για την ανάπτυξη της χώρας είναι
η µονοκαλλιέργεια του τουρισµού. Μέχρι σήµερα δεν έχουµε δει
να έρχονται επενδύσεις στη χώρα, να αξιοποιείται το επιστηµο-
νικό δυναµικό της, να βελτιώνεται το βιοτικό επίπεδο. Η εθνική
οικονοµία εξακολουθεί να βασίζεται στον τουρισµό, στο Airbnb
και σ’ έναν παρασιτικό, κρατικοδίαιτο ιδιωτικό τοµέα. Όλα µαζί
σε συνδυασµό µάς δείχνουν τους επωφελούµενους από το
παρόν σχέδιο νόµου, που κινείται σε εντελώς λάθος κατεύθυνση. 

Ενδεικτικά: Μεταφέρετε την αρµοδιότητα διαγωνισµών για την
παραχώρηση των αιγιαλών από τους δήµους στην Κτηµατική
Υπηρεσία του Δηµοσίου. Πρόκειται για µια από τις πιο υποβαθ-
µισµένες και υποστελεχωµένες υπηρεσίες του δηµόσιου τοµέα,
αµφίβολης επιχειρησιακής δυναµικής, που µέχρι σήµερα ήταν
αποκλειστικά υπεύθυνη για τον έλεγχο της αυθαίρετης χρήσης
αιγιαλού σε όλη την επικράτεια, µε πενιχρά αποτελέσµατα. 

Μεταφέρετε στους παραχωρησιούχους υποχρεώσεις όπως το
κόστος της ναυαγοσωστικής κάλυψης, της καθαριότητας και της
πρόσβασης ΑΜΕΑ, µε συµψηφισµό της σχετικής δαπάνης, µε αν-
τάλλαγµα παραχώρησης, δηλαδή ουσιαστικά όλα προς όφελος
των παραχωρησιούχων. 

Δηµιουργείτε κλιµάκια ελέγχου και τήρησης των όρων παρα-
χώρησης από ένα πλήθος φορέων που προφανώς δεν έχουν την
κατάρτιση, την τεχνογνωσία και τη διαθεσιµότητα να εκτελέσουν
ένα έργο δύσκολο στην οργάνωση και στη διαχείρισή του, αν
σκεφτεί κανείς ότι η ελληνική ακτογραµµή ανέρχεται σε δεκαέξι
χιλιάδες χιλιόµετρα. 

Οµολογείτε την αδυναµία σας να οργανώσετε τον έλεγχο των
παραχωρησιούχων, µε το να µετατρέπετε τους πολίτες σε κατα-
δότες. Δεν υπάρχει ανάγκη ελέγχων από τη µεριά της πολιτείας;
Τι είδους κοινωνικός αυτοµατισµός είναι αυτός, που µεταφέρει
τις ευθύνες της πολιτείας για τον έλεγχο της τήρησης των νόµων
στους πολίτες; 

Θεωρείτε ως παράβαση των όρων σύµβασης την κατάληψη
50% περισσότερου χώρου από τον συµφωνηµένο, καθιστώντας
κενό γράµµα τις απειλές περί προστίµων και ποινικών κυρώσεων,
καθώς οι παραχωρησιούχοι θα φροντίζουν πάντα να µην υπερ-
βαίνουν το 49%. 

Τέλος, για να διευρύνετε εµβαδικά τις παραχωρούµενες πα-
ραλίες και τους αιγιαλούς, εφευρίσκετε νέες έννοιες, όπως την
έννοια της απάτητης παραλίας, που θα καθοριστεί µε ΚΥΑ. 

Το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, είναι απολύτως εµβαλωµα-
τικό, αποσπασµατικό και πρόχειρο και οι υπόλοιπες πτυχές του
είναι χωρίς αρχή, µέση και τέλος. 

Ειδικότερα, το χρονοδιάγραµµα για τη σύνδεση των POS µε
την ΑΑΔΕ έχει καταντήσει «γεφύρι της Άρτας». Τα χρονικά όρια
που θέσατε εξαρχής για τη συµµόρφωση των επιχειρήσεων είναι
απολύτως µη ρεαλιστικά. Εάν είχατε επαφή µε την πραγµατικό-
τητα, θα γνωρίζατε τα τεράστια λειτουργικά προβλήµατα που
έχουν δηµιουργηθεί και τα οποία δεν µπορούν να τα λύσουν ούτε
εξειδικευµένοι τεχνικοί. 

Το πολυδιαφηµισµένο πρόγραµµα «Αναικαινίζω - Νοικιάζω»
δεν «τσουλάει». Οι αυστηροί του όροι, που αποκλείουν τους µη
έχοντες και τους ευάλωτους, δεν είναι ελκυστικοί. Η πρόβλεψη
προκαταβολής µέρους της επιδότησης δεν είναι αρκετή για να
ζεστάνει το ενδιαφέρον των πολιτών, κάτι που επιβεβαιώνει την
αρχική µας κριτική, ότι πρόκειται για ένα ταξικό, ανεπαρκές, απο-
σπασµατικό πρόγραµµα, χωρίς κοινωνική συνείδηση, που αφορά

τους λίγους, ενώ οι στεγαστικές ανάγκες είναι πιεστικές και έν-
τονες.

Τη διαγραφή των δανείων των συγγενών των θυµάτων των
Τεµπών µόνο ως ειρωνεία µπορούµε να την ακούσουµε. Μέχρι
στιγµής η Κυβέρνησή σας επιχειρεί µόνο να διαχειριστεί τις συ-
νέπειες της λαϊκής δυσαρέσκειας και δεν εστιάζει στο να χυθεί
φως στο αιµατοκύλισµα των Τεµπών. 

Οµοίως, η αναπροσαρµογή της αποζηµίωσης των εφηµεριών
των γιατρών του ΕΣΥ συνιστά µέγιστο εµπαιγµό. Πρόκειται για
ηµερήσια αύξηση ωριαίας αποζηµίωσης των εφηµεριών της
τάξης των 90 λεπτών έως 1,5 ευρώ. Περιµένετε ότι αυτό το πε-
νιχρό ποσό µπορεί να αναπληρώσει τις τεράστιες εισοδηµατικές
απώλειες των γιατρών του ΕΣΥ κατά τα τελευταία χρόνια; Με
αυτόν τον αστείο τρόπο θα αντιµετωπίσετε το κύµα φυγής των
γιατρών από το ΕΣΥ και από τη χώρα; 

Από την άλλη πλευρά, γίνεται θέσπιση των απογευµατινών χει-
ρουργείων, για να κρατήσετε ποιους; Τους χειρουργούς, τους
αναισθησιολόγους στα νοσοκοµεία. Βλάπτει πολύ σοβαρά την
τσέπη των Ελλήνων πολιτών, οι οποίοι ήδη πληρώνουν τις περισ-
σότερες δαπάνες στην υγεία σε όλη την Ευρώπη, µετά τη Βουλ-
γαρία.

Το ΠΑΣΟΚ έχει καταθέσει δέκα φορές την τροπολογία για τα
βαρέα και τα ανθυγιεινά και πέντε φορές για την αυτοτελή φο-
ρολόγηση των εφηµεριών των γιατρών του ΕΣΥ. Όλες τις φορές
η Κυβέρνηση ήταν απέναντί µας. Κατά τα άλλα λέτε ότι νοιάζεστε
για το ΕΣΥ. Ας γελάσουµε!

Επιχειρείτε να κατευνάσετε τους αγρότες µε την επιστροφή
82 εκατοµµυρίων από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης για το πε-
τρέλαιο και µόνο για το 2024, τη στιγµή που το ΠΑΣΟΚ στις δύ-
σκολες εποχές έδινε 160 εκατοµµύρια. Πρόκειται για ένα ακόµα
δείγµα του επιπόλαιου, αλαζονικού τρόπου µε τον οποίον αντι-
µετωπίζετε τον αγροτικό κόσµο της χώρας. 

Σας το έχουµε πει, και σας το ξαναλέµε, ότι χρειάζεται σοβα-
ρός εθνικός στρατηγικός σχεδιασµός για την ενίσχυση των αγρο-
τών, µε µείωση του κόστους παραγωγής, µε έλεγχο των τιµών
των λιπασµάτων και των ζωοτροφών, µε την εξασφάλιση της
ενεργειακής τους επάρκειας και την κατάργηση του ειδικού
φόρου κατανάλωσης του πετρελαίου.

Κύριε Υπουργέ, όσο και αν καλλωπίζετε µε εύηχα λόγια το
παρόν σχέδιο νόµου, είναι φανερό ότι δηµιουργεί περισσότερα
προβλήµατα απ’ αυτά που υποτίθεται πως λύνει. Η αλαζονεία µε
την οποία κυβερνάτε δεν θα σας βγει σε καλό. Σας το φωνάζει ο
κόσµος που συγκεντρώθηκε σήµερα για να διαµαρτυρηθεί για
όσα δεινά έχει φορτωθεί στις πλάτες του. Αντί για λύσεις, προ-
σαρµόζετε τα προβλήµατα στη δική σας προεκλογική ατζέντα
που περιλαµβάνει υποβάθµιση των θεσµών, χειραγώγηση των
µέσων, δηµιουργία κοινωνικών ανισοτήτων, αναστροφή της απο-
κέντρωσης και αποκλεισµό από τα δηµόσια αγαθά, όπως είναι ο
αιγιαλός και οι παραλίες. 

Εµείς, το ΠΑΣΟΚ, είµαστε φύσει και θέσει ιδεολογικά και πο-
λιτικά απέναντί σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Καρα-

γεωργοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης
Ελευθερίας, έχει τον λόγο.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Να αγαπάς την ευθύνη, να λες: «εγώ µονάχος µου θα σώσω
τον κόσµο, αν χαθεί, εγώ θα φταίω». Νίκος Καζαντζάκης, πιο επί-
καιρος από ποτέ.

Ένα εκατοµµύριο συµπολίτες µας έχουν ήδη υπογράψει το
ψήφισµα για την ενεργοποίηση του άρθρου 73 παράγραφος 6
του Συντάγµατος για κατάθεση πρότασης νόµου περί κατάργη-
σης της βουλευτικής και υπουργικής ασυλίας.

Χαιρετίζουµε όλες τις συγκεντρώσεις σε όλες τις µεγάλες πό-
λεις της Ελλάδας, που δυστυχώς αµαυρώνονται από την προ-
σπάθεια διάλυσης κατά περίπτωση, όπως πληροφορηθήκαµε
πριν από λίγο στη Θεσσαλονίκη, από εντολές της Κυβέρνησης.

Συµπληρώνεται ένα έτος από το έγκληµα των Τεµπών. Πριν
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από έναν χρόνο δύο τρένα κινούνται για δώδεκα λεπτά σε διπλή
γραµµή αντίθετα. Δεν υπάρχει τίποτα που να τα σταµατά. Μια
σύγκρουση που φέρνει την εθνική τραγωδία ενώπιόν µας και δια-
χρονικά µας κάνει να αιµορραγούµε µαζί µε τους συγγενείς των
θυµάτων, µαζί µε τους τραυµατίες και να µνηµονεύουµε σήµερα
τους νεκρούς και τα ονόµατά τους ως ελάχιστο φόρο τιµής για
µια θυσία για την οποία δεν ρωτήθηκαν ποτέ.

Οι υπαίτιοι προσπαθούν να αποφύγουν την τιµωρία. Η κυβερ-
νητική πλειοψηφία στην εξεταστική επιτροπή, αλλά και στη
Βουλή, παρέχει την προστασία. Συντονισµένη προσπάθεια απο-
σιώπησης εκ µέρους ανωτάτων δικαστών, «συνεχίστε τη ζωή
σας, κυρία Καρυστιανού, κύριε Ασλανίδη». Ποδηγέτηση από µε-
ρίδα του κλήρου. Ιεράρχης υποδεικνύει ως άλλος Καραµανλής.
Τους επικοιµηµένους τούς θρηνούµε βουβά, χωρίς θόρυβο. Απο-
προσανατολισµός της κοινής γνώµης εκ µέρους της κυβερνώ-
σας πλειοψηφίας που επιµένει να µιλάει για ατύχηµα από
ανθρώπινο λάθος του σταθµάρχη και ανεπάρκεια προσόντων
των νεκρών µηχανοδηγών.

Εκείνη που συγκλονίζει, παρ’ όλα αυτά, και υποχρεώνει όλους
εµάς και τους πολίτες αυτής της χώρας, είναι η µάνα-σύµβολο
που ενεργεί για λογαριασµό των ψυχών που δεν βρήκαν ακόµα
τον ουρανό τους, δηλώνοντας µε οδύνη: «Δεν ξέρω ποιο είναι το
πιο τραγικό, ο θάνατος του παιδιού µου ή η συγκάλυψη του εγ-
κλήµατος».

Η συγκάλυψη του εγκλήµατος συνηγορεί στο επόµενο έγ-
κληµα, στο επόµενο -σε εισαγωγικά για εσάς- «ατύχηµα». Γιατί
όσο δεν αίρεται η αδικία και όσο δεν αποκαθίσταται η ασφάλεια
στους σιδηροδρόµους, είµαστε δυνητικά όλοι θύµατα.

Εκείνο που µένει είναι ότι ανάµεσα σε σηµαντικούς µάρτυρες
δεν κλήθηκε να καταθέσει πρώτος από όλους ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας, Κυριάκος Μητσοτάκης, εκείνος που διαβε-
βαίωνε τους Έλληνες πολίτες, τέσσερις ηµέρες πριν την
τραγωδία, ότι η Ελλάδα βρίσκεται στο πρώτο βαγόνι της ευρω-
παϊκής αµαξοστοιχίας. Εκείνο που µένει είναι ότι δεν έχουν κλη-
θεί πολλοί ακόµα σηµαντικοί µάρτυρες. Μόλις σήµερα και πριν
από λίγα λεπτά ήρθε µήνυµα από τον απαράδεκτο πρόεδρο της
εξεταστικής µας επιτροπής ότι διαβιβάστηκε επιτέλους η ποινική
δικογραφία του εφέτη ανακριτή της Λάρισας στην Ελληνική
Βουλή. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Όχι δικογραφία. Στοιχεία, λέει.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι η ανακριτική δικογρα-

φία που διαβιβάστηκε -µέχρι πριν από λίγο όχι- αλλά από αίτηµα
της Πλεύσης Ελευθερίας από τον Νοέµβριο του 2023. Το αίτηµα
στην πραγµατικότητα ικανοποιήθηκε και επιτέλους ήρθαν ορι-
σµένα στοιχεία που αφορούσαν µηνυτήριες αναφορές, εκθέσεις
εξέτασης µαρτύρων σε πορίσµατα εκθέσεων πραγµατογνωµο-
συνών και το πόρισµα της επιτροπής εµπειρογνωµόνων µόλις
πριν από λίγο σε ηλεκτρονική µορφή. Είναι εντυπωσιακό για τον
πρόσθετο λόγο ότι πριν από δύο ηµέρες οι πραγµατογνώµονες
των θυµάτων, των συγγενών των θυµάτων σε συνέντευξη τύπου
στην ΕΣΗΕΑ ενηµέρωσαν πως όχι απλά τηλεδιοίκηση αν υπήρχε
τα τρένα δεν θα είχαν συγκρουστεί, αρκούσε και η φωτοσή-
µανση. Αρκούσε η φωτοσήµανση, ένα κόκκινο φανάρι. Σε ένα
κράτος που θέλει να λέει ότι τα τρένα κυκλοφορούν µε ασφάλεια
ενώ οι διαδικασίες του γενικού κανονισµού κίνησης είναι πασί-
δηλο και παγκοίνως γνωστό ότι δεν τηρούνται. Ότι δεν υπάρχει
κανένας µηχανισµός ελέγχου εκείνων που οφείλουν να τηρούν
τους κανόνες. Σε έναν κανονισµό κίνησης που από το 1950 πα-
ραµένει απαρχαιωµένος και µαζί µε τις τραγικές παραλείψεις και
λάθη όλης της διοίκησης του ΟΣΕ, των παρά τον ΟΣΕ εταιρειών
αλλά και των ανώτερων στελεχών της Κυβέρνησης φτάνοντας
έως και τον Πρωθυπουργό συνηγορούν στην περίπτωση τέλεσης
ανθρωποκτονίας από ενδεχόµενο δόλο.

Έχει ένα κοινό το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα µε το έγ-
κληµα των Τεµπών: µιλάει για τη δύναµη του νερού, για την αξιο-
ποίηση του αιγιαλού και την αξιοποίηση του νερού. Είναι, λοιπόν,
η δύναµη που ελπίζουµε ότι τα δάκρυα όλων των Ελλήνων θα γί-
νουν ένας ωκεανός που θα αναγκάσει τη δικαιοσύνη να λάµψει
και να αποδώσει τις ευθύνες εκεί που πρέπει.

Στη σηµερινή απεργία και στη σηµερινή κινητοποίηση ζητή-
θηκε να συµµετέχει η Ένωση Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας

Ελλάδας. Κατά τον ίδιο τρόπο σας θυµίζω ότι -όπως έκρουσε τον
κώδωνα του κινδύνου ο Πανελλήνιος Σύλλογος Μηχανοδηγών
Προσωπικού του ΟΣΕ για τα απαρχαιωµένα συστήµατα και την
έλλειψη προσωπικού- η Ένωση Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφο-
ρίας υπογραµµίζει ότι ένα ατύχηµα στους αιθέρες είναι πολύ πι-
θανό. Και τι κάνετε; Μόλις προχθές η ηγεσία του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών και η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας
αναπτύσσουν ταχύτατα τα αντανακλαστικά τους, ώστε να απα-
γορεύσουν την πραγµατοποίηση απεργίας στον κλάδο τους.
Συγχαρητήρια.

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν κάνει τίποτε άλλο παρά να αξιοποι-
ήσει τον αιγιαλό. Αντίθετα αυξάνει υπέρµετρα την οικοδοµική
πίεση στις παραλίες, καθώς από τον ορισµό της παραλίας, εξα-
φανίζει την ήδη ανεπαρκή ζώνη πλάτους τριάντα µέτρων από τη
γραµµή αιγιαλού, στην οποία απαγορεύεται σήµερα η δόµηση.
Ο Υπουργός δεν αναφέρθηκε καθόλου στις υποχρεώσεις της
χώρας έναντι του Διεθνούς και του Ενωσιακού Δικαίου. Το πρω-
τόκολλο για την ολοκληρωµένη διαχείριση της παράκτιας ζώνης
στη Σύµβαση της Βαρκελώνης για τη Μεσόγειο είναι γνωστό και
έχει ειπωθεί από περισσότερους εισηγητές ότι έχει κυρωθεί από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και αποτελεί Ενωσιακό Δίκαιο. Η Ελλάδα
όµως δεν έχει ακόµη κυρώσει το πρωτόκολλο ενώ είναι βασική
υποχρέωση που προβλέπεται για τα συµβαλλόµενα µέρη. Δεν
µας έχετε πει ποια είναι η πρόθεσή σας, κύριε Θεοχάρη. Εκτός
από το να µας πείτε ότι και οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν το
έκαναν, δεν µας είπατε ποια είναι η πρόθεση της δικής σας Κυ-
βέρνησης. Στο όνοµα, λοιπόν, της προστασίας και διαχείρισης
του περιβάλλοντος, του κοινόχρηστου χαρακτήρα αγαθών της
παραλίας και του αιγιαλού κατατίθεται ένα νοµοσχέδιο όχι από
το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο ΥΠΕΝ, αλλά από το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Αντιµετωπίζετε, όπως
πάντα, τη φύση ως αντικείµενο προσπορισµού οικονοµικού οφέ-
λους ως πηγή πλουτισµού –πάντα για ηµέτερους βέβαια- και όχι
όπως θα έπρεπε ως πηγή ζωής, ως οικοσύστηµα που στηρίζει τη
βιοποικιλότητα, αυτής που εάν διαταραχθεί δύσκολα ανατάσσε-
ται ως περιβάλλων χώρος για την ανάπτυξη και την ίδια την
ύπαρξη του ανθρώπου. Η Κυβέρνησή σας θέτει ως απόλυτη προ-
τεραιότητα την οικονοµική εκµετάλλευση ενός τόσο πολύτιµου
φυσικού αγαθού αγνοώντας ότι δεν µπορεί να υπάρξει βιώσιµη
ανάπτυξη, βιώσιµη οικονοµία χωρίς τη φύση. Καταστρέφοντας
τη φύση καταστρέφουµε τελικά και την τοπική οικονοµία και την
ανθρώπινη ευηµερία.

Το νερό έχει µνήµη, κύριοι συνάδελφοι. Ένα από αυτά που
αποδεικνύει ότι θυµάται είναι η ανάγκη του για ζωτικό χώρο κάτι
που έκανε στη Θεσσαλία µε τις πρόσφατες καταιγίδες και περι-
βαλλοντικές καταστροφές από την κλιµατική αλλαγή και κάτι που
υιοθετήσατε στις υποδείξεις των ειδικών για την ανάταξη της
Θεσσαλίας, όµως αγνοείτε ήδη σήµερα πεισµατικά, προκαλών-
τας τη θυµηδία της φύσης σε περίπτωση επιδροµής νέων σφο-
δρών καιρικών φαινοµένων, συνεπεία της κλιµατικής αλλαγής. Τι
κάνετε, λοιπόν; Επιχειρείτε, πρώτα από όλα, να αφαιρέσετε τον
χώρο του νερού και έπειτα να κλέψετε τον ελεύθερο χώρο έκ-
φρασης και κίνησης των ανθρώπων. Δεν επρόκειτο για το κίνηµα
της πετσέτας. Επρόκειτο για το κίνηµα των ανθρώπων που διεκ-
δίκησαν δηµόσιο χώρο, διεκδίκησαν ελεύθερο χώρο κίνησης. Πα-
ραβιάζετε, λοιπόν, συνταγµατικό δικαίωµα ως να µη συµβαίνει
τίποτα και ήδη τα παραδείγµατα που έχουµε τόσο στο Καµάρι
της Θήρας που είναι ενδεικτικό της ασυδοσίας του κέρδους και
της παρανοµίας και τρέφεται από τα κερδοσκοπικά συµφέροντα
µε πλατφόρµες µέσα στο νερό σε διαφορετικά επίπεδα, ακόµα
και εντός της εν πλω επιχείρησης, να δηµιουργούν σερβιτόρους
ροµπότ έτοιµους για το µεροκάµατο, να κολυµπούν για να σερ-
βίρουν τους πλωτούς επισκέπτες. Άλλο παράδειγµα, το λιµάνι
Πασσά της Λαυρεωτικής, ένα υπέροχο ιστορικό λιµάνι το οποίο
βάλλεται από την εµπορευµατοποίηση µε τη δύναµη της ξαπλώ-
στρας και της οµπρέλας και βρίσκεται σε απειλή όλο το οικοσύ-
στηµα της σπάνιας Ποσειδωνίας και όχι µόνο στο λιµάνι Πασσά
της Λαυρεωτικής αλλά και σε άλλα νησιά µας.

Εκεί θυσιάζετε, λοιπόν, την περιβαλλοντική σας ανησυχία και
την ανάγκη σας να νοµοθετήσετε για την αξιοποίηση -όπως λέτε-
στο νοµοσχέδιο σας της δηµόσιας περιουσίας.
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Εµείς σας θέσαµε ως πρόταση -τουλάχιστον αν πρόκειται να
ψηφίσετε το άρθρο που αφορά στην παραχώρηση της χρήσης-
να εισάγετε υποχρεωτικά στο ελληνικό δηµόσιο, στην Κτηµατική
Υπηρεσία, την υποχρέωση να συµπεριλαµβάνει στις συµβάσεις
το ΚΑΕΚ που αφορά στην έκταση του ελληνικού δηµοσίου επί
του αιγιαλού και της παράκτιας ζώνης.

Γιατί αυτή τη στιγµή στην ελληνική επικράτεια σε κίνδυνο της
εθνικής µας ασφάλειας ακόµα, µε αφορµή την επιτάχυνση της
διαδικασίας ολοκλήρωσης του ελληνικού Κτηµατολογίου, δεν
έχετε δηλώσει ως περιουσία του δηµοσίου ούτε τους αιγιαλούς
ούτε, βέβαια, έχετε προβεί στη χάραξη του αιγιαλού ούτε της
παράκτιας ζώνης. Φέρονται δηµόσια κτήµατα που είναι επί του
αιγιαλού ως αγνώστου.

Τουλάχιστον αφού προτίθεστε να δηµιουργήσετε συµβάσεις
παραχώρησης χρήσης από την πλευρά της ελληνικής Κτηµατι-
κής Υπηρεσίας του δηµοσίου, τουλάχιστον µεριµνήστε, ώστε να
είναι υποχρεωτικός ο όρος των συµβάσεων ιδίως του ΚΑΕΚ µε
συνέπεια να υποχρεωθεί το ελληνικό δηµόσιο να πράξει το αυ-
τονόητο, την υποχρέωσή του να διασφαλίσει τα εθνικά µας συµ-
φέροντα που αφορούν κυρίως την ανατολική Μεσόγειο µε τα
υδάτινα σύνορά µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τώρα είναι ο κ. Ακτύπης, αµέσως µετά ο κ. Αριστοτέλης Σπά-

νιας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Και εγώ µε τη σειρά µου να πω ότι σήµερα είναι µια µέρα µνή-

µης για τα θύµατα, τους νέους ανθρώπους, που χάθηκαν σε αυτή
την τραγωδία και σκέψεις για τις οικογένειες των θυµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε ένα σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών που έχει ως στόχο την αξιο-
ποίηση της δηµόσιας περιουσίας στις θαλάσσιες περιοχές. Ακού-
σαµε πολλά και διάφορα, ακούσαµε από τη Συνθήκη της
Βαρκελώνης µέχρι ότι δίνουµε και τη δυνατότητα να χτίσουµε
µέχρι τον αιγιαλό και την παραλία.

Εγώ αντιλαµβάνοµαι τα εσωκοµµατικά προβλήµατα τα οποία
υπάρχουν σε διάφορα κόµµατα και κυρίως της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, αλλά φαίνεται ότι δεν γίνεται µια ενδοσκόπηση
όταν τοποθετούνται για το γεγονός ότι δεν µπορούν να µας εξη-
γήσουν ότι την ίδια αντιπολίτευση έκαναν προεκλογικά και τελικά
στις εθνικές εκλογές είχαν ένα συγκεκριµένο αποτέλεσµα το
οποίο πραγµατικά τους έστειλε εκεί που τους έστειλε και συνε-
χίζουν µε την ίδια αντιπολίτευση, µε την ίδια λογική και έχουν και
τις δηµοσκοπήσεις οι οποίες συνεχώς βγαίνουν. Και τι ακριβώς
λένε; Ακριβώς το ίδιο πράγµα, ότι δεν µπορούν να ανακάµψουν,
αλλά συνεχώς διαλύονται. Εποµένως τα ίδια πράγµατα, αλλά
µυαλό δεν βάζετε.

Όσον αφορά τώρα το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει
ουσιαστικός λόγος για κάποιον να διαφωνήσει. Πρέπει πραγµα-
τικά πιστεύω να ψάξατε πολύ αµέτρητες ώρες για να βρείτε κάτι
να αντιπολιτευτείτε και να µην ψηφίσετε. Για να δούµε τι περι-
λαµβάνει και τι ακριβώς διαφωνίες έχετε πει µέσα σε αυτό το νο-
µοσχέδιο.

Διαφωνείτε για τον κεντρικό ηλεκτρονικό διαγωνισµό, δηµο-
πρασία, από την Κτηµατική και λέτε ότι παίρνουµε αρµοδιότητες
από τους δήµους. Δηλαδή, δεν θέλετε να υπάρχει στην ουσία
διαφάνεια µε έναν κεντρικό ηλεκτρονικό διαγωνισµό, δηµοπρα-
σία, όπως θέλετε πέστε το, από µια υπηρεσία του δηµοσίου, την
Κτηµατική, αλλά θέλετε να γίνετε κατά τόπους η δηµοπρασία
από τους δήµους, όταν ξέρουµε ότι πολλές φορές γίνονται διά-
φορα παρατράγουδα. Να σας πω την προσωπική µου εµπειρία,
αυτά τα τέσσερα χρόνια που ήµουν Βουλευτής, µε την προηγού-
µενη δηµοτική αρχή στη Ζάκυνθο, που είµαστε µια τουριστική
περιοχή, όπως καταλαβαίνετε, είχαµε τέτοια θέµατα και επί τρία
χρόνια δεν γινόντουσαν δηµοπρασίες την ώρα που έπρεπε και
όλοι οι επιχειρηµατίες ήταν έκθετοι στους ελέγχους στους οποί-
ους γινόντουσαν. Εµείς, τώρα, πάµε να βάλουµε µια τάξη και
ούτε αυτό σας αρέσει. Μάλιστα λέτε ότι οι αρµοδιότητες φεύ-
γουν, όταν οι αποδοχές θα είναι ίδιες. Ό,τι έπαιρναν οι δήµοι ως
ανταποδοτικό από αυτή τη µίσθωση των παραλιών, αυτό θα το

πάρουν, δεν το χάνουν. Αντιθέτως φεύγουν και από τον βραχνά
και από τις αντιπαλότητες και τους τσακωµούς να πάνε να κά-
νουν τις δηµοπρασίες στις παραλίες οι ίδιοι οι δήµοι. Πρέπει να
καταλάβουµε όλοι ότι πρέπει να υπάρξει µια ισορροπία µεταξύ
της προστασίας του περιβάλλοντος και των ανθρώπων που δρα-
στηριοποιούνται στις συγκεκριµένες περιοχές.

Πρέπει να ξέρετε ότι ακόµα και στις περιοχές «NATURA» που
έχουµε και στην Ζάκυνθο -αρκετές τέτοιες περιοχές- υπάρχουν
δεσµευµένες περιουσίες των ανθρώπων, τις οποίες αν µπορού-
σαν να τις αξιοποιήσουν, θα µπορούσαν να ζήσουν και οι ίδιοι
και οι οικογένειές τους. Δεσµεύτηκαν οι περιουσίες τους, αντα-
ποδοτικά δεν τους δόθηκε τίποτα, δεν αποζηµιώθηκαν για αυτό
το οποίο έχασαν και το µόνο που κάνουν είναι σε κάποιες παρα-
λίες µικρές οι οποίες υπάρχουν, να βάζουν κάποιες οµπρέλες και
καθίσµατα.

Ερχόµαστε και εδώ και λέµε ότι θα πρέπει να µην υπάρχει κα-
θόλου κάλυψη των συγκεκριµένων παραλιών, πράγµα που το κά-
νουµε και υπάρχει πρόβλεψη και για απάτητες παραλίες, υπάρχει
πρόβλεψη για περιοχές «NATURA», υπάρχει πρόβλεψη να µην
υπάρχει πλήρης κάλυψη και ασυδοσία στις παραλίες και κατο-
χυρώνουµε και την πρόσβαση στις παραλίες.

Ερχόµαστε, επίσης, να λύσουµε ζητήµατα περιουσιών που
έχουν αποκτηθεί νόµιµα µε όλους τους απαραίτητους τίτλους
και τα απαραίτητα έγγραφα και όχι τους καταπατητές. Μιλάµε,
δηλαδή, για εµπράγµατα δικαιώµατα τα οποία έχουν προκύψει
µε απολύτως νόµιµο τρόπο. Μιλάµε για νόµιµες άδειες, νόµιµους
ιδιοκτήτες στις περιοχές τους οποίους πραγµατικά το δηµόσιο
ερχόταν και υφαρπάζει τις περιουσίες τους χωρίς να δίνει λόγο
σε κανέναν για περιουσίες που είχαν αποκτηθεί -όπως είπα προ-
ηγουµένως- µε νόµιµες άδειες και νόµιµο τρόπο. Σήµερα, λοιπόν,
δίνουµε και σε αυτό το θέµα µια οριστική λύση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο παρόν νοµοσχέδιο περιλαµ-
βάνονται επιπλέον ρυθµίσεις για την ενίσχυση της κοινωνικής,
δηµογραφικής και φορολογικής πολιτικής. Η µάχη κατά της φο-
ροδιαφυγής είναι -και πρέπει να είναι- συνεχιζόµενη. Η διασύν-
δεση των ταµειακών µηχανών µε POS είναι ένα σηµαντικό βήµα
προς αυτήν την κατεύθυνση. Επιπρόσθετα, µε το παρόν νοµοθέ-
τηµα στηρίζουµε εµπράκτως τις οικογένειες και προχωρούµε και
στην αύξηση του επιδόµατος γέννησης στα 2.400 ευρώ. Αναφέρ-
θηκε ότι είναι πολύ λίγα τα 400 ευρώ. Δεν είναι 400 ευρώ. Είναι
2.400 ευρώ, γιατί η παρούσα Κυβέρνηση θέσπισε το επίδοµα των
2.000 ευρώ και έρχεται τώρα αναλογικά και το αυξάνει κατά 400
ευρώ και ανάλογα µε τον αριθµό των παιδιών φτάνει µέχρι 3.500
ευρώ. Επιστροφή του ειδικού φόρου των καυσίµων για τους
αγρότες 82 εκατοµµύρια ευρώ και το µέτρο αυτό πάει να γίνει
µόνιµο και να θεσπιστεί. Επίσης περιλαµβάνονται αυξήσεις 20%
στις εφηµερίες των γιατρών µε αναδροµική ισχύ. Από εκεί που
οι γιατροί είχαν συνεχώς µειώσεις στους µισθούς τους, εµείς ξε-
κινήσαµε και είναι η τρίτη αύξηση που παίρνουν οι γιατροί σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα, όταν πλέον µπορέσαµε να το κά-
νουµε βάσει του δηµοσιονοµικού χώρο τον οποίο έχουµε και θα
συνεχίσουµε να το κάνουµε, για να µπορέσουµε να συγκρατή-
σουµε και τους γιατρούς, οι οποίοι φεύγουν στο εξωτερικό, αλλά
και την επιστροφή τους όσο είναι δυνατόν για να µπορέσουµε να
στελεχώσουµε το εθνικό σύστηµα υγείας.

Κλείνοντας, όσο άλλοι θα αναλώνονται σε εσωτερικά προβλή-
µατα και περιδινήσεις, όσο οι άλλοι θα ρέπουν προς τον λαϊκισµό
και τις νέες αυταπάτες, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
του Κυριάκου Μητσοτάκη θα συνεχίζει να στηρίζει στην πράξη
όσους έχουν ανάγκη και να νοµοθετεί µε γνώµονα τη βελτίωση
της καθηµερινότητας, της ελληνικής κοινωνίας και την ενίσχυση
των πολιτών, µε συνέπεια, ειλικρίνεια και σοβαρότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε µια
θλιβερή επέτειο, εκείνη της εθνικής τραγωδίας των Τεµπών που
καταδικάζω από µέρους µου κάθε υπεύθυνο και εύχοµαι να είναι
η τελευταία τραγωδία που συµβαίνει. Πιστεύω το συντοµότερο
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δυνατό να χυθεί άπλετο φως, αποδίδοντας δικαιοσύνη ως ελά-
χιστο φόρο τιµής στα αδικοχαµένα µας παιδιά και µια δικαίωση
για τους συγγενείς τους, µια δικαίωση που τους οφείλουµε και
αποτελεί υποχρέωση όλων µας να σταθούµε δίπλα στους ανθρώ-
πους που έζησαν αυτές τις τραγικές στιγµές, στους συγγενείς
των θυµάτων και απέναντι σε όλους εκείνους -όποιοι και να είναι-
που για οποιονδήποτε λόγο αµέλησαν τα καθήκοντά τους και τις
υποχρεώσεις τους, δηµιουργώντας έτσι προϋποθέσεις για το
τραγικό αυτό δυστύχηµα. Σε όλους εσάς τους πενήντα πέντε και
τον Τάσο και τον Βάιο, δεν θα σας ξεχάσουµε ποτέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Όροι
αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας στις παραθαλάσσιες πε-
ριοχές και άλλες διατάξεις». Η διαχείριση των παραθαλάσσιων
περιοχών βρίσκεται στο επίκεντρο του σχεδίου νόµου, έτσι ώστε
να αξιοποιηθούν µε τον καλύτερο τρόπο, διατηρώντας τον κοι-
νόχρηστο χαρακτήρα τους και προστατεύοντας το δηµόσιο συµ-
φέρον. Οι κανόνες εκµετάλλευσης δεν είναι οριζόντιες, έτσι ώστε
να προστατεύονται εκείνες οι περιοχές που παρουσιάζουν ιδιαί-
τερα οικολογικά και γεωµορφολογικά χαρακτηριστικά.

Θεσπίζονται ταχείες διαδικασίες καθορισµού και παραχώρη-
σης της απλής χρήσης τους. Δηµιουργείται ειδικό πλαίσιο κανό-
νων, ώστε να προστατεύεται ο κοινόχρηστος χαρακτήρας των
αιγιαλών και της παραλίας. Ορίζονται ακριβώς οι έννοιες που
έχουν να κάνουν µε τον αιγιαλό και τις παραθαλάσσιες περιοχές.

Συγκεκριµένα, δίνονται οι ακριβείς έννοιες του αιγιαλού, δια-
κριτό τµήµα αιγιαλού, προστατευόµενος αιγιαλός, παλιός αιγια-
λός, όχθη, παλαιά όχθη. Αποσαφηνίζονται οι αιγιαλοί και οι
παραλίες υψηλής προστασίας, απάτητες παραλίες. Ορίζονται οι
αιγιαλοί ιδιαίτερης αισθητικής, γεωµορφολογικής ή οικολογικής
αξίας, κατόπιν εισήγησης του Οργανισµού Φυσικού Περιβάλλον-
τος και Κλιµατικής Αλλαγής. Έτσι, δύναται να χαρακτηριστούν
ως απάτητες παραλίες οι αιγιαλοί και οι παραλίες που βρίσκονται
εντός περιοχών που συµπεριλαµβάνονται στον εθνικό κατάλογο
περιοχών του ευρωπαϊκού οικολογικού δικτύου «NATURA 2000»,
στους οποίους απαγορεύεται η απλή παραχώρηση χρήσης,
καθώς και οποιαδήποτε άλλη δράση µπορεί να θέσει σε κίνδυνο
τη µορφολογία τους και την ακεραιότητά τους ως προς τις οικο-
λογικές τους λειτουργίες.

Η οριοθέτηση του αιγιαλού και της παραλίας, γίνεται µε αυτο-
ψία και αφού ληφθούν υπ’ όψιν η γεωµορφολογία, η ύπαρξη, τα
όρια και το είδος των παράκτιων φυσικών πόρων, τα πορίσµατα
από τις εκτιµήσεις των µετεωρολογικών στοιχείων της περιοχής,
ο τοµέας ανάπτυξης κλιµατισµού, η ύπαρξη νοµίµως υφιστάµε-
νων τεχνικών έργων στην περιοχή, η ύπαρξη δηµόσιων κτισµά-
των κάθε κατηγορίας που βρίσκεται σε άµεση γειτνίαση µε την
παράκτια ζώνη, τυχόν υφιστάµενη κτηµατογράφηση και η
ύπαρξη ευπαθών οικοσυστηµάτων και προστατευόµενων περιο-
χών.

Όπου υφίσταται σχέδιο πόλης, προσδιορίζονται ακριβώς κατά
περίπτωση οι όροι, η επέκταση σχεδίων πόλεως και η γραµµή
δόµησης, σε κάθε περίπτωση, δεν µπορεί να υπερβαίνει την οριο-
γραµµή της παραλίας. Ο αιγιαλός και η παραλία ανήκουν στο δη-
µόσιο, προστατεύονται και διαχειρίζονται από την Κτηµατική
Υπηρεσία. Η παραχώρηση αιγιαλού και παραλίας για απλή χρήση
και η εξαίρεση τµηµάτων τους από την κοινή χρήση, επιτρέπεται
σύµφωνα µε τους όρους που ορίζονται. Τµήµατα του παλιού αι-
γιαλού που συνορεύουν µε απάτητες παραλίες, είναι δηµόσια και
κοινόχρηστα.

Ο παραχωρησιούχος διασφαλίζει την ελεύθερη, απρόσκοπτη
και ασφαλή διέλευση του κοινού στον αιγιαλό και την παραλία,
τη χρήση του αιγιαλού και της παραλίας, ξαπλώστρας και θα-
λάσσιων µέσων αναψυχής και λοιπών κινητών στοιχείων. Η
ύπαρξη ελεύθερης ζώνης από την ακτογραµµή πλάτους τεσσά-
ρων µέτρων, διατηρεί καθαρό το παραχωρούµενο τµήµα, δια-
σφαλίζει την παρουσία ναυαγοσώστη.

Όλες οι παραχωρήσεις απλής χρήσης διενεργούνται ηλεκτρο-
νικά, κατόπιν πλειοδοτικής δηµοπρασίας, ανεξαρτήτως του
φορέα παραχώρησης. Στην ηλεκτρονική πλατφόρµα εισάγονται
µε ευθύνη του φορέα που διενεργεί τη δηµοπρασία το οτιδή-
ποτε, αιγιαλός, η διάρκεια της παραχώρησης και όλους τους

όρους και οδηγίες για τη συµµετοχή στη δηµοπρασία.
Επιτρέπει την παραχώρηση απλής χρήσης τµήµατος αιγιαλού

και παραλίας χωρίς δηµοπρασία, εφόσον λειτουργεί νόµιµα σε
χώρο όµορο του τµήµατος αιγιαλού και παραλίας, κύρια ξενο-
δοχειακά καταλύµατα, οργανωµένες κατασκηνώσεις-κάµπινγκ,
κέντρα αναψυχής και ναυταθλητικά σωµατεία. Το παραχωρού-
µενο τµήµα σε όµορες επιχειρήσεις οριοθετείται, όπως και στην
περίπτωση όµορων επιχειρήσεων, καταλείπεται ελεύθερη ζώνη
έξι µέτρων µεταξύ των ορίων τους. Οι δήµοι µεριµνούν για ηλε-
κτρονική πρόσβαση, αναρτάται πινακίδα µε πληροφορίες της µί-
σθωσης και QR code, µία εφαρµογή που παρέχει τη δυνατότητα
για απευθείας καταγγελία από τον πολίτη. 

Η Κτηµατική Υπηρεσία επιβάλλει τις διοικητικές κυρώσεις,
όταν υπάρχει αυθαίρετη κατασκευή έργου ή διαµόρφωσης σε
αιγιαλό ή παραλία, αυθαίρετης µεταβίβασης του παραχωρηθέν-
τος τµήµατος σε τρίτο πρόσωπο, παρεµπόδιση της ελεύθερης
πρόσβασης του κοινού στη θάλασσα.

Στο σχέδιο νόµου περιέχεται και η αναπροσαρµογή της απο-
ζηµίωσης των εφηµεριών και του ανώτερου ορίου αποδοχών του
ΕΣΥ, αυξάνονται τα ωροµίσθια των εφηµεριών κατά 20%, επι-
στροφή του φόρου κατανάλωσης, διαγραφή οφειλών από τα δά-
νεια χορηγηθέντα από το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων
σε αποβιώσαντες στο σιδηροδροµικό δυστύχηµα των Τεµπών,
καθώς και σε στενούς συγγενείς τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται κατανοητό ότι το σχέδιο
νόµου βάζει µια τάξη στους κοινόχρηστους χώρους, στις παρα-
λίες, θεσπίζοντας ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο τήρησης και επι-
βολής των κανόνων. Τίθεται πλαφόν στο εµβαδό της έκτασης
που παραχωρείται, στην έκταση για οµπρέλες και άλλα µέχρι το
60% του εµβαδού της έκτασης και 30% για περιοχές «NATURA».
Γίνεται αυστηροποίηση και άµεση βεβαίωση των προστίµων
µέσω ΑΑΔΕ. Γίνονται έλεγχοι µέσω drone και δορυφορικών λή-
ψεων.

Τέλος, προτάσσεται η διαφάνεια µε επιτάχυνση και τυποποί-
ηση της διαδικασίας µίσθωσης των ακινήτων, δίνοντας το 60%
του µισθώµατος στους δήµους, προβλέποντας ότι το 50% της
παραλίας θα είναι ελεύθερο και για τις παραλίες όπου υπάρχουν
συνεχόµενες όµορες επιχειρήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη παρεµβαίνει οργανώνοντας µε τον καλύτερο τρόπο τον
καθρέφτη του ελληνικού τουρισµού, τις παραλίες µας, παρέχον-
τας έτσι τη δυνατότητα για ένα οργανωµένο τουρισµό, εξασφα-
λίζοντας συγχρόνως τον κοινόχρηστο χαρακτήρα του αιγιαλού
και της παραλίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Βέττα, αµέσως µετά η κ. Βολουδάκη, η κ. Σκόνδρα, ο κ.
Χριστοδουλάκης, ο κ. Ζεµπίλης και ο κ. Γκίκας.

Ορίστε, κυρία Βέττα.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σαν σήµερα ένα χρόνο πριν, η χώρα µας βυθίστηκε σε ανεί-

πωτη θλίψη και οδύνη από το τραγικό σιδηροδροµικό δυστύχηµα
στα Τέµπη. Σήµερα, η κοινωνία συµπαρίσταται µε µαζικό και συγ-
κινητικό τρόπο σε όλη τη χώρα, αποδεικνύοντας αλληλεγγύη και
ενσυναίσθηση.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ήταν η κακιά η ώρα.
Δυστυχώς, ήταν η κακιά η χώρα! Έχουµε ευθύνη και υποχρέωση
να διασφαλίσουµε ότι δεν θα συγκαλυφθεί αυτό το έγκληµα των
Τεµπών. Είναι ηθικό, είναι πολιτικό µας χρέος να κάνουµε ό,τι
είναι δυνατόν για τα θύµατα και τους οικείους τους.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο,
η Κυβέρνηση ανοίγει ένα ακόµη παράθυρο για την πλήρη και
ανεξέλεγκτη παραχώρηση της δηµόσιας περιουσίας και της κα-
ταστροφής του περιβάλλοντος. Συγκεκριµένα, συγκροτείται ένα
ζοφερό πλαίσιο για το περιβάλλον, την κοινωνία και την οικονο-
µία µε την παράδοση των παραλιών σε ιδιωτικά συµφέροντα και
την κατάργηση της οριζόντιας ρύθµισης ύπαρξης της παραλίας,
αδόµητης ζώνης, τουλάχιστον τριάντα µέτρων από τον αιγιαλό,
µε παράκαµψη των δήµων, οι οποίοι απλά θα διατυπώνουν µία
γνώµη, µε επιστροφή του µεγαλύτερου µέρους των δηµόσιων
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παλιών αιγιαλών σε καθεστώς ιδιωτικής οικονοµικής εκµετάλλευ-
σης και τέλος, µε µείωση των ορίων των µικρών παραλιών από
πέντε στα τέσσερα µέτρα. 

Η κοινοχρησία παραµερίζεται και οι περιβαλλοντικές ανάγκες
τίθενται σε δεύτερη µοίρα. Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη στο
νοµοσχέδιο για την πρόληψη και αντιµετώπιση των συνεπειών
από την κλιµατική αλλαγή. Δεν υπάρχει καµµία αναφορά στη θω-
ράκιση των παράκτιων οικοσυστηµάτων από κινδύνους, παρα-
δείγµατος χάριν πληµµυρικούς, που απειλούν συγκεκριµένες
ζώνες.

Το νοµοσχέδιο αυτό, δυστυχώς, δεν αποτελεί έκπληξη για µας.
Κατατίθεται από µία Κυβέρνηση που δεν έχει ακόµη προχωρήσει
στην κύρωση και εφαρµογή από τη χώρα µας του πρωτοκόλλου
για την ολοκληρωµένη διαχείριση της παράκτιας ζώνης στη Σύµ-
βαση της Βαρκελώνης, µε το οποίο καθορίζονται αυτές. Παράλ-
ληλα, ειδικότερες προβλέψεις του νοµοσχεδίου είναι ακόµη πιο
επιζήµιες, καθώς για παράδειγµα στα Δωδεκάνησα καταργείται
το ειδικό καθεστώς των δώδεκα µέτρων που ίσχυε από ιταλικής
κυριαρχίας.

Οι εκπρόσωποι περιβαλλοντικών οργανώσεων εξέφρασαν σο-
βαρές επιφυλάξεις για την αδόµητη ζώνη, για την κατάργηση του
ελάχιστου πλάτους τριάντα µέτρων στη ζώνη παραλίας, όταν -
να σας πω χαρακτηριστικά- στη Γαλλία η παράκτια αδόµητη ζώνη
είναι πλέον εκατό µέτρα, στη Γερµανία εκατόν πενήντα και στη
Δανία τριακόσια µέτρα.

Επίσης, πρέπει να τονιστεί ότι δεν πήραµε καµµία απάντηση
από τον Υπουργό για το γεγονός ότι η Κυβέρνηση δεν έχει εφαρ-
µόσει την κοινοτική οδηγία για τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδια-
σµό, µια παράλειψη που οδηγεί τη χώρα στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο, καθώς όφειλε να την έχει υποβάλει ως τις 31-3-2021.

Καµµία απάντηση για το γεγονός ότι αφαιρεί από τον νόµο τον
ορισµό και τη µέριµνα για την προστασία του αιγιαλού. Καµµία
απάντηση για το γεγονός ότι απουσιάζουν προβλέψεις που σχε-
τίζονται µε την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή.

Τέλος, µε το νοµοσχέδιο εισάγεται ο όρος της απάτητης πα-
ραλίας και ενώ δηµιουργείται στον καλόπιστο πολίτη η εντύπωση
ότι πρόκειται για ρύθµιση προστασίας της παραλίας, η πραγµα-
τικότητα, δυστυχώς, είναι διαφορετική. Η ρύθµιση αφορά µόνο
αιγιαλούς και παραλίες εντός του εθνικού καταλόγου περιοχών
του δικτύου «NATURA 2000», αφήνοντας εκτός αιγιαλούς και πα-
ραλίες που εντάσσονται σε άλλα σηµαντικά καθεστώτα που χρή-
ζουν προστασίας όπως περιφερειακές ζώνες, άλλες κατηγορίες
προστατευόµενων περιοχών όπως προβλέπονται από τον
ν.1650/1986, µικρούς υγροτόπους, δάση, δασικές εκτάσεις κ.λπ..

Ακόµα και η εµπλοκή της Κτηµατικής Υπηρεσίας είναι χωρίς
εγγυήσεις, καθώς δεν φαίνεται να είναι υλικοτεχνικά προετοιµα-
σµένη και επαρκώς στελεχωµένη για να ανταποκριθεί µε επιτυχία
στο έργο που της ανατίθεται. Οι ποινές, δε, που προβλέπονται
είναι αµφίβολο αν θα εφαρµοστούν καθώς απαιτούν αποτελε-
σµατικό σύστηµα διεξαγωγής περιβαλλοντικών ελέγχων, που
αυτή τη στιγµή δεν διαθέτουµε εξαιτίας έλλειψης προσωπικού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει επίσης να συνεκτιµή-
σουµε κάτι ακόµα που διαφεύγει από τον γενικότερο συλλογισµό
της Κυβέρνησης, ο ελληνικός τουρισµός για να επιβιώσει µέσα
σε ένα περιβάλλον ανταγωνιστικό οφείλει να προσαρµόζεται στις
συνεχώς µεταβαλλόµενες προτιµήσεις των τουριστών επισκε-
πτών. Ο σύγχρονος τουρίστας είναι ενηµερωµένος και απαιτητι-
κός, αναζητεί νέες εµπειρίες σε ένα περιβάλλον που δεν θα είναι
αλλοιωµένο από την ανεξέλεγκτη ανθρώπινη παρέµβαση, ένα
παράκτιο και θαλάσσιο φυσικό περιβάλλον που θα διαφέρει από
άλλα έντονα βιοµηχανοποιηµένα από τη χωρίς όρια ανθρώπινη
παρέµβαση. Και αναφέροµαι σε κατασκευή κατοικιών και επιχει-
ρήσεων κυριολεκτικά δίπλα στο κύµα, γενικών υποδοµών, λιµε-
νικών έργων, καταχρηστική σε έκταση κάλυψη των παραλιών, σε
οµπρέλες και ξαπλώστρες κ.λπ., κ.λπ.. 

Χρειάζεται εδώ να θυµηθούµε τι συνέβη στη Μύκονο µε τον
ξυλοδαρµό ακόµη και του αρχαιολόγου που έλεγξε τις οικοδο-
µικές αυθαιρεσίες. Άραγε, αυτόν τον τουρισµό θέλουµε; Ο του-
ρισµός αποτελεί αναµφισβήτητα κινητήρια δύναµη της
ανάπτυξης, ωστόσο, για να το πετύχει αυτό χρειάζεται ένα δια-
φοροποιηµένο και ποιοτικά ανώτερο τουριστικό µοντέλο που θα

βασίζεται και θα αναδεικνύει τα πλεονεκτήµατά του. Παρεµβά-
σεις όπως αυτές στις οποίες στοχεύει το παρόν νοµοσχέδιο θα
έχουν µόνο πρόσκαιρα οικονοµικά οφέλη. Η οικοδόµηση κατοι-
κιών και επαγγελµατικών χώρων στο παράκτιο µέτωπο, η µείωση
του ελεύθερου κοινόχρηστου χώρου, η αύξηση της κυκλοφορίας
των οχηµάτων και η µόλυνση του αέρα, τα λιµενικά έργα χωρίς
µελέτες φέρουσας ικανότητας καταστούν το τουριστικό µας
προϊόν µαζικό και χωρίς διαφοροποίηση.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι για µας επιδίωξη είναι
η υιοθέτηση ενός βιώσιµου τουριστικού µοντέλου που θα προ-
στατεύει το περιβάλλον και τα παράκτια οικοσυστήµατα, που θα
είναι φιλικό µε τους τουρίστες αλλά και µε τους κατοίκους. Δυ-
στυχώς, αυτό δεν φαίνεται να είναι στις επιδιώξεις της Νέας Δη-
µοκρατίας, όπως ολοφάνερα προκύπτει από τις διατάξεις του
παρόντος νοµοσχεδίου.

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται προς ψήφιση στη Βουλή από
µια Κυβέρνηση που αδιαφορεί για το περιβάλλον, για την κατα-
στροφή των παράκτιων οικοσυστηµάτων και για τον ζωτικό χώρο
των κατοίκων.

Η καταψήφισή µας είναι δεδοµένη, όπως δεδοµένη είναι και η
κοινωνική και πολιτική απαξία, γιατί το περιβάλλον δεν είναι πεδίο
ανεξέλεγκτης ανάπτυξης και κερδοσκοπίας. Είναι η ζωή µας,
είναι το µέλλον µας. Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Δελ-
βερούδη, θα µας επιτρέψετε να µιλήσει η κ. Βολουδάκη και αµέ-
σως µετά εσείς.

Κυρία Βολουδάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έναν χρόνο

µετά την τραγωδία των Τεµπών θα ήθελα να εκφράσω κι εγώ τη
θλίψη µου για τις πενήντα επτά ψυχές που χάθηκαν άδικα σαν
σήµερα.

Το νοµοσχέδιο που έχει έρθει προς ψήφιση σήµερα στην Ολο-
µέλεια της Βουλής αντιπροσωπεύει µια σηµαντική µεταρρυθµι-
στική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, καθώς στοχεύει στην
αποτελεσµατική και παραγωγική χρήση των παραλιών µας, δί-
νοντας παράλληλα έµφαση στον σεβασµό προς το περιβάλλον
και την κοινωνία.

Περιλαµβάνει ρυθµίσεις για την ελεύθερη πρόσβαση των πο-
λιτών στις παραλίες, την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας
µε διαφάνεια, την προστασία του περιβάλλοντος, την αναβάθ-
µιση του τουριστικού προϊόντος, τον σεβασµό και την ασφάλεια
των λουοµένων, την ένταση των ελέγχων και την επιβολή αυστη-
ρών κυρώσεων στους παραβάτες.

Ταυτόχρονα, το νοµοσχέδιο υποστηρίζει την οικογένεια και εν-
θαρρύνει τη γέννηση παιδιών, αντιµετωπίζοντας προκλήσεις που
αφορούν το δηµογραφικό πρόβληµα, αυξάνοντας το επίδοµα
γέννησης. Επιπλέον, ενισχύει το πλέγµα προστασίας για κοινω-
νικές και επαγγελµατικές οµάδες, ενώ ταυτόχρονα εξασφαλίζει
την ενεργειακή επάρκεια των νησιών µας.

Με αυτά τα µέτρα η Κυβέρνηση προσπαθεί να επιτύχει έναν
ισορροπηµένο συνδυασµό µεταξύ οικονοµικής ανάπτυξης, κοι-
νωνικής ευηµερίας και σεβασµού προς το περιβάλλον. Περαι-
τέρω και προς άµβλυνση της στεγαστικής χρήσης, πέραν των
ληφθέντων µέτρων, όπως το πρόγραµµα δανειοδότησης «Σπίτι
µου», ελαστικοποιούνται οι όροι του π ρογράµµατος «Ανακαινίζω
- Νοικιάζω», ώστε να καλυφθούν οι αυξανόµενες ανάγκες στέγα-
σης µε πρόβλεψη για προκαταβολή των δαπανών.

Με τις ρυθµίσεις που εισάγονται µε το υπό συζήτηση νοµοσχέ-
διο δηµιουργείται ουσιαστικά µια ολοκληρωµένη προσέγγιση για
την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας του αιγιαλού, ενώ ενι-
σχύεται η οικονοµία και η τουριστική ανάπτυξη. Προστατεύεται
επιπλέον το φυσικό περιβάλλον µε την εφαρµογή δικλίδων ασφα-
λείας, ώστε να διασφαλιστεί η αειφόρος χρήση των παραλιών.

Θεσπίζονται η κεντρική εκτέλεση των διαγωνισµών παραχώ-
ρησης από την Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµοσίου µε διαφανή
ηλεκτρονική διαδικασία και νέες υποχρεώσεις των παραχωρησι-
ούχων µε στόχο την ελεύθερη, απρόσκοπτη και ασφαλή διέ-
λευση του κοινού στον αιγιαλό και την παραλία, την ασφάλεια
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των λουοµένων, την καθηµερινή διατήρηση της καθαριότητας
και την προστασία του περιβάλλοντος και του οικοσυστήµατος.

Για την πρόνοια και την καταπολέµηση της αυθαιρεσίας, δη-
µιουργούνται µηχανισµοί για την αντιµετώπισή της και την επι-
βολή της νοµοθεσίας. Εγκαθιδρύεται ένα νέο, ηλεκτρονικό
σύστηµα καταγγελιών µέσω ψηφιακής εφαρµογής, προσβάσιµο
σε όλους τους πολίτες µε σκοπό την ενίσχυση των ελέγχων. Επί-
σης, δηµιουργείται µητρώο συµβάσεων παραχώρησης απλής
χρήσης αιγιαλού και παραλίας, στο οποίο καταγράφονται τα δε-
δοµένα των συµβάσεων µε φωτογραφίες και γεωχωρικά δεδο-
µένα, για µεγαλύτερη διαφάνεια και διευκόλυνση των ελέγχων.

Θα ήθελα να κάνω µια ειδική αναφορά σε µερικές από τις δια-
τάξεις του νοµοσχεδίου και να θέσω και εδώ υπ’ όψιν των αρµο-
δίων Υπουργών τις ανησυχίες µου, σχετικά µε ό,τι αφορά στην
παραχώρηση τµήµατος του αιγιαλού για την τοποθέτηση οµπρε-
λοκαθισµάτων από επιχειρήσεις του είδους και ειδικότερα για τα
Χανιά και τον δήµο Σφακίων, ο οποίος είναι ένας ορεινός, µειονε-
κτικός δήµος µε πολύ µικρές παραλίες και µε διάσηµα µονοπάτια
πεζοπορίας, όπως είναι το φαράγγι της Σαµαριάς. Αυτά φυσικά
αποτελούν αναπόσπαστο κοµµάτι της τουριστικής βιοµηχανίας
της ευρύτερης περιοχής, από την οποία οι κάτοικοι εξαρτώνται
σχεδόν αποκλειστικά, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τη γεωµορφο-
λογική ιδιαιτερότητα της περιοχής, καθώς χαρακτηρίζεται από
δυσχερείς κλιµατικές συνθήκες, περιορισµένη παραγωγικότητα
εδαφών και µικρή πυκνότητα πληθυσµού. Αυτό το οποίο πρό-
τεινα ήδη στις αρµόδιες επιτροπές, είναι ειδικά γι’ αυτούς τους
ορεινούς, µειονεκτικούς δήµους µε παραλίες να υπάρχουν κά-
ποιες ειδικότερες προβλέψεις. Είναι σηµαντικό να τεθούν οι σω-
στοί κανόνες, ώστε αφ’ ενός να προστατεύεται το περιβάλλον,
αφ’ ετέρου να µην κινδυνεύει η τοπική οικονοµική ανάπτυξη και
η προσπάθεια αναβάθµισης του τουριστικού προϊόντος της
χώρας.

Από τις άλλες διατάξεις του νοµοσχεδίου θα ήθελα να ξεχω-
ρίσω την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγρο-
τικό πετρέλαιο για ολόκληρο το 2024 και τη δυνατότητα
προκαταβολής µέρους του ποσού που θα επιστραφεί στους
αγρότες, την αναδροµική αύξηση από 1ης Ιανουαρίου 2024 κατά
20% των αποζηµιώσεων για τις εφηµερίες των γιατρών του ΕΣΥ,
καθώς και την αύξηση επίσης κατά 20% -δηλαδή από 530 ευρώ
σε 636 ευρώ- του µηνιαίου ποσού που καταβάλλεται στους διευ-
θυντές ιατρούς που απαλλάσσονται από εφηµερίες.

Νοµίζω ότι και µε αυτό το νοµοσχέδιο επιβεβαιώνεται η πολι-
τική βούληση της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει όσο το δυνατόν
αποτελεσµατικότερα και µέσα στο πλαίσιο που επιτρέπει η οικο-
νοµία µας τις ανάγκες που διαµορφώνουν οι συνθήκες και οι πε-
ριστάσεις, αλλά και η προσδοκία των πολιτών για τη διαρκή
βελτίωση του βιοτικού τους επιπέδου.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Δελβερούδης
από τη NIKH. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, τη
µαύρη επέτειο της τραγωδίας των Τεµπών, την οποία η εγκλη-
µατική ανευθυνότητα αλληλοδιαδοχικών κυβερνήσεων προκά-
λεσε και η πλειοψηφία της επιτροπής για τη διερεύνηση του
εγκλήµατος προκλητικά συγκάλυψε, θέλω και εγώ εκ µέρους της
Νίκης να υποβάλω τα συλλυπητήριά µου στις οικογένειες των
θυµάτων.

Σήµερα οι καµπάνες των εκκλησιών µας χτυπούν πένθιµα για
ένα δυστύχηµα, που ποτέ δεν θα ξεπεραστεί και θα στοιχειώνει
κάθε υπεύθυνο και κάθε πρόθυµο συνεργάτη της συγκάλυψης.
Οι φωνές των θυµάτων σιώπησαν, αλλά µέσα στις καρδιές των
υπευθύνων ηχούν και θα ηχούν εκκωφαντικά, βαραίνοντας την
όποια συνείδηση τους έχει αποµείνει, µέχρι να αποδοθεί δικαιο-
σύνη.

Αυτές τις φωνές δεν τις κάλυψαν ούτε τα πανηγύρια του 41%
και της επανεκλογής του κ. Καραµανλή στις Σέρρες ούτε η απα-
ξίωση του Υπουργού Άδωνι Γεωργιάδη, ο οποίος δήλωσε ότι τα

Τέµπη απασχολούν µόνο τον µικρόκοσµό µας ούτε τα πορίσµατα
περί ανθρωπίνου λάθους των δηµοσιογράφων της λίστας Πέτσα
ούτε το τσιµέντωµα του τόπου του δυστυχήµατος ούτε οι άκοµ-
ψες φωνασκίες και η διασκέδαση του Προέδρου της «γουρλίδι-
κης», όπως την αποκάλεσε ο ίδιος, Επιτροπής για το Έγκληµα
των Τεµπών Βουλευτή κ. Μαρκόπουλου. 

Όχι, το έγκληµα στα Τέµπη δεν απασχολεί τον µικρόκοσµό
µας, απασχολεί όλη την Ελλάδα, διότι τα παιδιά που χάθηκαν
είναι παιδιά όλης της Ελλάδας. Απασχόλησε και το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο, το οποίο εξέδωσε ψήφισµα αποδοκιµασίας για την
ελληνική Κυβέρνηση. 

Στεκόµαστε δίπλα στους συγγενείς των θυµάτων, οι οποίοι µε
αξιοπρέπεια και γενναιότητα ζητούν τη δικαίωση για τον άδικο
χαµό των ανθρώπων τους και ενώνουµε τη φωνή µας µε τη δική
τους, όχι ως µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά ως γονείς,
αδέρφια, παιδιά ανθρώπων που θα µπορούσαν να ήταν εκείνη τη
νύχτα στην ίδια µοιραία αµαξοστοιχία, που η ανευθυνότητα των
πολιτικών υπευθύνων επέτρεψε να ξεκινήσει το ταξίδι του θανά-
του.

Ο Θεός να αναπαύσει τις ψυχές των πενήντα επτά θυµάτων
και να δίνει παρηγοριά και δύναµη στους οικείους τους.

Όσον αφορά το εν λόγω σχέδιο νόµου, το οποίο καταθέτει το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, αποτελεί ένα
ακόµη νοµοσχέδιο το οποίο εξυπηρετεί καθ’ όλα τους δανειστές
και φυσικά αποτελεί απόρροια των µνηµονιακών δεσµεύσεων.
Υπενθυµίζουµε πως σύµφωνα µε το άρθρο 156 παράγραφος 4
του ν.4389/2016 η κυριότητα και η νοµή όλων των ακινήτων πε-
ριουσιακών στοιχείων του ελληνικού δηµοσίου, ακόµα και τα
σπήλαια και οι αρχαιολογικοί χώροι, έχουν περιέλθει από το ελ-
ληνικό δηµόσιο στην «ΕΤΑΔ Α.Ε.», η οποία αποτελεί µία από τις
θυγατρικές του Υπερταµείου, το οποίο Υπερταµείο ιδρύθηκε
βάσει του άρθρου 181 παράγραφος 1 του ν.4389/2016.

Οπότε, παρά τις δηλώσεις του κ. Χατζηδάκη περί του ότι θα
µπει τάξη στη δηµόσια περιουσία που βρίσκεται σε παραθαλάσ-
σιες περιοχές, περί αυστηρών προστίµων και περί νέων τεχνο-
λογιών ελέγχου, καθώς και για εξάλειψη της γραφειοκρατίας και
χρήση ηλεκτρονικής δηµοπρασίας για την παραχώρηση αιγια-
λών, παραλιών κ.λπ., είναι προφανές πως δεν πρόκειται για τί-
ποτα άλλο παρά για διευκόλυνση της «Εταιρείας Ακινήτων
Δηµοσίου Α.Ε.», θυγατρικής του Υπερταµείου, να παραχωρεί
άνευ όρων τους αιγιαλούς, τις παραλίες, όχθες ποταµών και ό,τι
άλλο συναφές µε τα έσοδα να κατευθύνονται στην αποπληρωµή
του χρέους, όπως άλλωστε όριζε και η απόφαση του Συµβουλίου
Κορυφής του 2015, που η δηµόσια περιουσία καθορίστηκε σε 50
δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν σε έκθεση του ΔΝΤ το 2010 εκτιµώ-
ταν σε τουλάχιστον 300 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Η ΕΕΣΥΠ, λοιπόν, ή αλλιώς Υπερταµείο, όσο και αν θέλουν οι
µνηµονιακές κυβερνήσεις -ιδιαίτερα η παρούσα της Νέας Δηµο-
κρατίας και ο εν λόγω Υπουργός- να προσποιούνται ότι δεν ξέ-
ρουν, δεν θυµούνται, δεν είδαν, αποτελεί εγγύηση των δανειστών
για την επιστροφή των δανείων τους, έχοντας καταστεί συµβαλ-
λόµενο µέρος της σύµβασης χρηµατοδότησης της Ελλάδας. Πιο
συγκεκριµένα στο ΦΕΚ 94 της 10ης Αυγούστου 2015 αναγράφε-
ται πως σύµφωνα µε δήλωση της Συνόδου Κορυφής της Ευρω-
ζώνης, η ρευστοποίηση περιουσιακών στοιχείων θα αποτελέσει
µία από τις πηγές για την πραγµατοποίηση της προγραµµατισµέ-
νης εξόφλησης των δανείων του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Στή-
ριξης.

Πλέον τούτων αποτελεί παγκόσµια ντροπή και τραγική πρω-
τοτυπία ότι ένα κράτος παραχώρησε τη δηµόσια περιουσία του
και µέρος της ιδιωτικής -πρόσφατα διακόσιες ενενήντα χιλιάδες
ακίνητα αγνώστου ιδιοκτήτη περιήλθαν στην «ΕΤΑΔ Α.Ε.»- σε δια-
χειριστική εταιρεία που δεν την ελέγχει αυτό και µάλιστα χωρίς
την προηγούµενη αξιολόγηση ή εκτίµηση από διεθνή ή εγχώρια
εκτιµητική εταιρεία, ώστε να διασφαλιστεί τουλάχιστον το συµ-
φέρον του ελληνικού δηµοσίου και του λαού µας.

Η ξεκάθαρη έλλειψη πολιτικής βούλησης από την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας για την προάσπιση του δηµοσίου συµφέ-
ροντος και συγκεκριµένα των αιγιαλών, παραλιών κ.λπ., αποδει-
κνύεται από το ότι στέκεται ανίκανη να εξασφαλίσει επαρκή
πρόσβαση των Ελλήνων πολιτών στις παραλίες νησιωτικών πε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11199



ριοχών, µε αποτέλεσµα να σχηµατιστεί το περασµένο καλοκαίρι
κοινωνικό κίνηµα εναντίον της ξαπλώστρας και της αδυναµίας
πρόσβασης σε δηµόσιες παραλίες που έχουν καταπατηθεί και
περιχαρακωθεί από ιδιωτικά συµφέροντα.

Η δε Κυβέρνηση είναι αδιάφορη και απαθής, χωρίς ουσιαστικά
να θέλει να επιβάλει την τάξη, να ενισχύσει το Λιµενικό Σώµα και
την Αστυνοµία, να ενισχύσει µε υπαλλήλους την Κτηµατική Υπη-
ρεσία Δηµόσιας Περιουσίας του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών και την τοπική αυτοδιοίκηση, την οποία επιφορ-
τίζεται µόνο µε υποχρεώσεις αποκατάστασης κ.λπ.. 

Εφόσον ξεπουλήθηκαν, λοιπόν, από το Υπερταµείο και το ΤΑΙ-
ΠΕΔ ο διεθνής αερολιµένας, κεντρικά και περιφερειακά αερο-
δρόµια στη «FRAPORT», οι Οργανισµοί Λιµένος Πειραιώς,
Θεσσαλονίκης, Ηγουµενίτσας, ενώ έπονται και οι υπόλοιποι, τα
πρώην «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ», ο ΟΠΑΠ, η «ΕΓΝΑΤΙΑ», η ΔΕΠΑ,
ο «Αστέρας» Βουλιαγµένης, η ΔΕΗ, ο ΟΤΕ, η ΔΕΣΦΑ, οι ραδιο-
συχνότητες, η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», ενώ από τις θυγατρικές του Υπερ-
ταµείου ελέγχονται τα ΕΛΤΑ, ο Οργανισµός Συγκοινωνιών, όλες
οι σταθερές συγκοινωνίες, µετρό κ.λπ., ήρθε βέβαια και η ώρα
των αιγιαλών, των παραλιών και οι όχθες ποταµών και λιµνών, οι
οποίες θα παραχωρούνται µε ανανεούµενες συµβάσεις παραχώ-
ρησης για να εισπράττουν το τίµηµα οι δανειστές.

Ειδικότερα, όσον αφορά κατ’ άρθρον το εν λόγω νοµοσχέδιο,
θα αναφερθώ επιλεκτικά σε κάποια από αυτά.

Στο άρθρο 7 εκφράζουµε την ένσταση ότι αρµόδιοι φορείς για
την παραχώρηση είναι το δηµόσιο και η «ΕΤΑΔ Α.Ε.». Ουσιαστικά
τις παραχωρήσεις θα κάνει, όπως διαφαίνεται, η «ΕΤΑΔ Α.Ε.» εκ
µέρους του δηµοσίου, η οποία, όπως προαναφέραµε, ανήκει ως
θυγατρική στο Υπερταµείο και τελεί υπό τον έλεγχο των δανει-
στών.

Παράλληλα στην παράγραφο 2 σηµειώνεται πως το ελληνικό
δηµόσιο εκπροσωπείται από το αρµόδιο όργανο της Κτηµατικής
Υπηρεσίας, η οποία, όµως, είναι υποστελεχωµένη.

Επί τη ευκαιρία έχει καθορίσει σε πίνακες δηµοσιευµένους η
Κτηµατική Υπηρεσία ποιες είναι οι εκτάσεις, αιγιαλοί κ.λπ., που
ανήκουν στο δηµόσιο και ποιες έχουν περιέλθει στην «Εταιρεία
Ακινήτων Δηµοσίου Α.Ε.» των δανειστών; Επιπλέον, γιατί στο νο-
µοσχέδιο δεν γίνεται καµµία αναφορά για εκτίµηση των εν λόγω
παραχωρούµενων αιγιαλών και παραλιών και πέραν αυτού και
αποτίµηση της οικονοµικής σηµασίας τους βάσει κριτηρίων επι-
σκεψιµότητας, τουριστικού προορισµού, διαφηµιστικής προβολής
κ.λπ., ώστε δι’ αυτών να αποτιµηθεί και το ύψος του µισθώµατος
παραχώρησης; Σύµφωνα µε τους κανόνες της αγοράς, άλλη τιµή
µισθώµατος έχει ένας αιγιαλός σε κυκλαδίτικο νησί και άλλη σε
µια ηπειρωτική περιοχή περιορισµένης επισκεψιµότητας.

Στο ίδιο άρθρο εκφράζουµε τη διαφωνία µας στο ότι δεν θα
έχει ισχύ το καθεστώς του ν.2971/2001, οπότε οι δήµοι θα µπο-
ρούσαν να προχωρήσουν οι ίδιες σε περαιτέρω παραχώρηση.

Στο άρθρο 9 εκφράζουµε την ένστασή µας ότι η γνώµη των
δήµων είναι απλή και εποµένως ο καθορισµός των αιγιαλών και
παραλιών που θα παραχωρηθούν µπορεί να προχωρήσει ακόµη
κι αν η γνώµη δεν κατατεθεί.

Αλήθεια, ποιος γνωρίζει καλύτερα σε ένα νησί, σε µια παρα-
θαλάσσια περιοχή το τοπικό συµφέρον από ό,τι η ίδια η τοπική
αυτοδιοίκηση;

Σε συνέχεια των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών των σπιτιών
των Ελλήνων πολιτών και της πρώτης κατοικίας τους, οπότε όλα
γίνονται µε συνοπτικές διαδικασίες και εκτελούνται εξώσεις µε
τη βοήθεια των ΜΑΤ, έρχεται το εν λόγω νοµοσχέδιο να επιβάλει
ηλεκτρονική διαδικασία δηµοπράτησης. Οπότε η «ΕΤΑΔ Α.Ε.» και
ο εκάστοτε παραχωρησιούχος θα µπορούν µετά την κατακύ-
ρωση του διαγωνισµού να κάνουν ό,τι θέλουν επί της έκτασης,
µη λαµβάνοντας υπ’ όψιν ούτε την τοπική αυτοδιοίκηση ούτε τον
τοπικό πληθυσµό ή τυχόν ιδιοµορφίες της περιοχής.

Εκφράζουµε τον προβληµατισµό µας στο άρθρο 16 για την κα-
θιέρωση συστήµατος ηλεκτρονικών καταγγελιών. Καλλιεργείται
συστηµατικά πλέον από την Κυβέρνηση, σε συνέχεια και του
προσφάτως ψηφισθέντος φορολογικού νοµοσχεδίου, η καταγ-
γελία πολίτη εναντίον άλλου πολίτη, ο οποίος στις νησιωτικές ή
επαρχιακές περιοχές µπορεί να είναι συντοπίτης και γείτονάς
του. Αυτή η διαδικασία ποιεί ήθος;

Γιατί η «ΕΤΑΔ Α.Ε.» των δανειστών και η Κτηµατική Υπηρεσία
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας δεν προσλαµβάνει ειδικό
νοµικό και οικονοµικό προσωπικό, το οποίο µε ηλεκτρονικά µέσα
να επιτηρεί τις παραχωρηµένες περιοχές; Ποια η ανάγκη ύπαρ-
ξης ηλεκτρονικών εφαρµογών, ακόµη και µέσω κινητών, για την
καταγγελία;

Στο άρθρο 18 καθορίζεται η υποχρέωση των δήµων να απο-
µακρύνουν τα κινητά στοιχεία από καταληφθέντα χώρο κατόπιν
έκθεσης αυτοψίας που πιστοποιεί την παράνοµη κατάληψη. Δεν
είναι αλήθεια αντιφατικό από τη µία να µην είναι υποχρεωτική η
κατάθεση γνώµης για την παραχώρηση και από την άλλη ο εκά-
στοτε δήµος να είναι υποχρεωµένος να αναλάβει την εκκαθάριση
και αποκατάσταση καταληφθέντος χώρου;

Στο άρθρο 19 προβλέπονται διοικητικές κυρώσεις που επιβάλ-
λονται από την Κτηµατική Υπηρεσία και εισπράττονται από την
ΑΑΔΕ. Μπορεί να µας απαντήσει ο κύριος εισηγητής αν τα έσοδα
από τα πρόστιµα θα πηγαίνουν στο δηµόσιο ταµείο ή µέσω της
ΑΑΔΕ θα οδεύουν προς την αποµείωση του δηµοσίου χρέους;

Το δηµοκρατικό πατριωτικό κίνηµα Νίκη ήταν και είναι απέ-
ναντι στο εθνικό ξεπούληµα µέσω του Υπερταµείου. Προτείνει
την εθνικοποίηση των περιουσιακών στοιχείων του Υπερταµείου
και των θυγατρικών του, καθώς και όλων των βασικών υποδοµών
της χώρας, αφού πρώτα εξαγοράσει το κράτος το χρέος από
τους δανειστές του, µε τα έσοδα από την εξόρυξη και εκµετάλ-
λευση του ορυκτού µας πλούτου στο Ιόνιο και το Λιβυκό Πέλα-
γος, διότι ξεπουλήθηκε ο πλούτος µας αντί πινακίου φακής σε
πολυεθνικές του εξωτερικού, ενώ τα χρήµατα εισέπραξε το
Υπερταµείο και όχι το ελληνικό δηµόσιο.

Ως πρώτο βήµα θα πρέπει η χώρα µας να εκτιµήσει όλη τη δη-
µόσια περιουσία και όσα ξεπούλησαν οι µνηµονιακές κυβερνή-
σεις στις πολυεθνικές, µε τελικό στόχο τη σταδιακή εθνικοποίηση
και κοινωνικοποίησή τους. Καµµία χώρα στον κόσµο δεν ξεπου-
λάει τον εθνικό της πλούτο και δη τις στρατηγικές υποδοµές της,
µόνο αυτές που είναι κάτω από την µπότα του Διεθνούς Νοµι-
σµατικού Ταµείου ή και µνηµονίων των δανειστών. Και το τραγι-
κότερο; Το τραγικότερο παράδειγµα αυτών είναι η Ελλάδα.

Για όλους τους παραπάνω λόγους, το δηµοκρατικό πατριωτικό
κίνηµα Νίκη καταψηφίζει το παρόν νοµοσχέδιο που νοµιµοποιεί
την υποτέλεια και εξάρτηση της χώρας µας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - Νίκη)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε ζητήσει τον λόγο για παρέµβαση, από εκεί;
ΔΟΜΝΑ-ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Απ’ όπου θέλετε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ δεν

έχω πρόβληµα, αλλά γενικώς αν είναι από τη θέση σας, θα είναι
λίγα τα λεπτά.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ούτως ή άλλως δεν θα κάνω πολύ ώρα να καταθέσω την τροπο-
λογία µου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε στο εθνικό Κοινο-
βούλιο µια πολύ δύσκολη µέρα, µια µέρα βαριά στη συλλογική
συνείδηση, που νοµίζω ότι όλοι µας τον τελευταίο χρόνο είτε µία
είτε αρκετές φορές έχουµε προσπαθήσει για κάποια λεπτά ή κά-
ποιες ώρες να βάλουµε τον εαυτό µας όσο µπορούµε στη θέση
κάποιου γονέα, κάποιου συγγενή, κάποιου αγαπηµένου προσώ-
που των παιδιών και των συµπολιτών µας που χάθηκαν στην
εθνική αυτή τραγωδία και ακόµα και τα λεπτά, αυτά που έχουµε
προσπαθήσει να βάλουµε τον εαυτό µας στη θέση τους, είναι
πάρα πάρα πολύ δύσκολα και βαριά.

Οπότε από τη µία σε ανθρώπινο επίπεδο είµαι σίγουρη ότι οι
σκέψεις όλων είναι µε τους γονείς, την οικογένεια των παιδιών,
αλλά και από την άλλη η ευθύνη µας ως πολιτεία είναι πάρα πολύ
µεγάλη, έτσι ώστε να αποδοθεί δικαιοσύνη όσο πιο γρήγορα γί-
νεται.

Τώρα εγώ είµαι εδώ για να καταθέσω τρία άρθρα στην τροπο-
λογία του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Ποια
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είναι τα τρία αυτά άρθρα; Το πρώτο αφορά στο άρθρο 150 του
ν.5078 του 2023, το οποίο αυτό που έκανε είναι ότι διόρθωνε µια
πολύ µεγάλη αδικία η οποία υπήρχε µέχρι και αυτόν τον Δεκέµ-
βριο. Γυναίκες, µητέρες οι οποίες εργάζονται ως µη µισθωτές, δη-
λαδή ως ελεύθερες επαγγελµατίες και ως αγρότισσες να µπορούν
να λαµβάνουν για πρώτη φορά εννέα µήνες επιδόµατος µητρότη-
τας από ad hoc τέσσερις µήνες, που σε κάποιες περιπτώσεις λάµ-
βαναν και σε πολύ µικρότερο ποσό. Πλέον λαµβάνουν εννέα µήνες
επιδόµατος µητρότητας για τον κατώτατο µισθό.

Εδώ ερχόµαστε και διασαφηνίζουµε δύο πράγµατα. Πρώτον,
την περίοδο που ξεκινά το επίδοµα αυτό από την ΔΥΠΑ. Το επί-
δοµα αυτό ξεκινά την ώρα που τελειώνει το αντίστοιχο επίδοµα
από τον e-ΕΦΚΑ.

Το δεύτερο το οποίο διασαφηνίζουµε είναι τι γίνεται σε εκείνες
τις περιπτώσεις που θέλει να µεταφερθεί στον σύζυγο το επί-
δοµα αυτό, όταν ο σύζυγος είναι µισθωτός. Αυτό που διασαφη-
νίζουµε είναι ότι περνούν στην περίπτωση µεταβίβασης του
επιδόµατος µητρότητας και όλα τα επιδόµατα που αναλογούν
στη µισθωτή σχέση εργασίας που έχει ο σύζυγος µε τον εργο-
δότη του. Άρα οι άδειες, άρα τα επιδόµατα και άρα οι ηµέρες
αργίας.

Το δεύτερο άρθρο το οποίο καταθέτουµε αφορά στις εξαιρέ-
σεις ασφαλιστικής ικανότητας. Τι κάνουµε εκεί; Λέµε ότι υπάρ-
χουν κάποιες εξαιρέσεις, τρεις για την ακρίβεια, συµπολιτών µας
οι οποίοι ορίζονται ως ασφαλιστικά ικανοί ακόµα και αν έχουν
χρέη στα ασφαλιστικά τους ταµεία ή δεν έχουν ρυθµίσει αυτά.

Ποιες είναι αυτές οι τρεις περιπτώσεις; Είναι συµπολίτες µας
οι οποίοι έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές ή θεοµηνίες.
Είναι συµπολίτες µας οι οποίοι έχουν πληγεί από τη φονική πυρ-
καγιά στο Μάτι και συµπολίτες µας οι οποίοι εργάζονται στη ναυ-
πηγοεπισκευαστική ζώνη Περάµατος, στα ναυπηγεία
Σκαραµαγκά ή στα ναυπηγεία Ελευσίνας. Αυτοί, λοιπόν, ακόµα
και αν δεν έχουν ρυθµίσει τα χρέη τους στα ασφαλιστικά ταµεία
θα θεωρούνται ασφαλιστικά ικανοί.

Εδώ να σηµειώσω -και είναι πολύ σηµαντικό να σηµειώσω- πως
όλοι οι συµπολίτες µας οι οποίοι έχουν ενεργό ΑΜΚΑ καλύπτον-
ται ανεξαιρέτως και οριζοντίως από το δηµόσιο σύστηµα, το νο-
σοκοµειακό, αλλά και ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης.

Τέλος, πολύ γρήγορα, στο τρίτο άρθρο της τροπολογίας µας
αυτό που διασαφηνίζουµε είναι ποιο είναι το ένδικο µέσο, ποιο
είναι το δικαστήριο, δηλαδή, στο οποίο µπορεί κάποιος να προ-
σβάλει απόφαση του Ανωτάτου Συµβουλίου Εργασίας. Αυτό και
σε συνεργασία µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης θα είναι το Συµβού-
λιο της Επικρατείας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Υπάρχει

κάποια ερώτηση για την κυρία Υπουργό; 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Πέρκα. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ)  ΠΕΡΚΑ: Κυρία Υπουργέ, εγώ έχω ερώ-

τηση, δήλωση δεν ξέρω για το άρθρο 3. Εδώ στην πραγµατικό-
τητα, έτσι όπως το διαβάζω, δίνει τη δυνατότητα σε εργοδότες
του ιδιωτικού -δηµόσιου τοµέα που έχουν παραπεµφθεί για θέ-
µατα αµοιβής, ωρών εργασίας, ισότητας των δύο φύλων, υγιει-
νής, ασφάλειας, αδήλωτης εργασίας, οµαδικών απολύσεων να
µην εκτελούν τις αποφάσεις του Ανωτάτου Συµβουλίου Εργα-
σίας ή τµήµατος αυτού, που είναι εκτελεστές διοικητικές πράξεις
και να το προσβάλουν ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Δεν µου φαίνεται πολύ φιλεργατικό αυτό το άρθρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κυρία συνάδελφε, µπορεί η περιγραφή
µου να ήταν πάρα πολύ γρήγορη.

Δεν αλλάζει τίποτα ως προς τη δυνατότητα προσβολής της
απόφασης. Αυτό που γίνεται είναι ακριβώς αυτό, έτσι ώστε ο ερ-
γαζόµενος να έχει τη δυνατότητα να προσβάλει την απόφαση
του Ανωτάτου Συµβουλίου Εργασίας σε δικαστήριο στο οποίο
δεν θα είναι µη συµβατό στην ικανότητα κρίσης της απόφασης
του Ανωτάτου Συµβουλίου Εργασίας.

Στο παρελθόν είχαµε πάρα πολλά ερωτηµατικά για το πού
προσβάλλεται αυτό σε ανώτατο επίπεδο. Είναι στον Άρειο Πάγο
ή είναι στο Συµβούλιο της Επικρατείας; Ακριβώς σε συνεννόηση
µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης, αυτό που ορίζουµε είναι ποιο είναι
το δικαστήριο αυτό, όχι τη δυνατότητα. Δεν αλλάζει τίποτα πάνω
στη δυνατότητα ή µη του εργαζοµένου να προσβάλει µια τέτοια
απόφαση. Είναι ακριβώς επειδή δεν υπήρχε νοµική διασαφήνιση
και δεν ήταν καθαρό ποιο είναι το δικαστήριο αυτό.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προχω-

ράµε. 
Τον λόγο έχει η κ. Σκόνδρα Ασηµίνα από τη Νέα Δηµοκρατία

και αµέσως µετά ο κ. Χριστοδουλάκης. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας χρόνος

πράγµατι από το τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη και σε αυτή τη
θλιβερή επέτειο η σκέψη όλων µας είναι στους πενήντα επτά νε-
κρούς, στα πενήντα επτά νέα παιδιά που χάθηκαν, µεταξύ των
οποίων και δύο Καρδιτσιώτες και στις οικογένειές τους που τους
θρηνούν. Ο Θεός να τους δίνει κουράγιο και δύναµη και γρήγορα
η δικαιοσύνη να αποδώσει ευθύνες, όπου αυτές υπάρχουν, και
να φωτίσει τα αίτια του πολύνεκρου δυστυχήµατος που στιγµά-
τισε όλους τους Έλληνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα έρχεται να προστεθεί σε µία σειρά µεταρρυθµίσεων που
αδιαλείπτως υλοποιεί η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Οι διατάξεις
αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίες στις θαλάσσιες περιοχές
έχουν διακριτούς στόχους: την προστασία παραλιών και αιγια-
λών δηµόσιου χαρακτήρα διασφαλίζοντας απάτητες παραλίες
που µπορούν να απολαµβάνουν ελεύθερα οι πολίτες και τη συ-
νετή ανάπτυξη µε µέτρα και όρους προς όφελος της εθνικής οι-
κονοµίας. Αναφέρει ρητώς υποχρεώσεις παραχωρησιούχων,
προβλέπει και καθορίζει δικαιώµατα πρόσβασης ΑΜΕΑ και δίνει
τέλος στην ασυδοσία και τον κατακερµατισµό των διαγωνισµών
παραχώρησης από τους δήµους προβλέποντας ηλεκτρονική δια-
δικασία.

Το Υπουργείο Οικονοµικών θα διοργανώνει τους διαγωνισµούς
µε συγκεκριµένες ηµεροµηνίες, ακολουθώντας τον τρόπο των
δηµόσιων διαγωνισµών. Και εδώ πρέπει να αναγνωρίσουµε στο
Υπουργείο Οικονοµικών την εξέλιξη που θεσπίζει µε τις νέες τε-
χνολογίες µέσω του µητρώου συµβάσεων, εξασφαλίζοντας τη
διαφάνεια και αίροντας τις χρονοβόρες διαδικασίες και τη δαι-
δαλώδη γραφειοκρατία. Θεσπίζει τη δυνατότητα και ταυτόχρονα
το δικαίωµα ελεύθερης πρόσβασης στους πολίτες αποκαθιστών-
τας την κοινωνική ανάγκη, πάντα µε µέριµνα για το φυσικό περι-
βάλλον και τη νοµιµότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι κανείς µας δεν θα
ήταν υπερήφανος αν επιτρέπαµε τη συνέχιση της ασυδοσίας και
των φαινοµένων, στα οποία γίναµε µάρτυρες πέρυσι το καλο-
καίρι. Επικροτεί κανείς τον πλουτισµό των λίγων σε βάρος των
πολλών; Δεν βάζουµε φρένο στην επιχειρηµατικότητα. Αντίθετα,
προωθούµε την ανάπτυξη και την αύξηση του τουριστικού προ-
ϊόντος δίνοντας κίνητρα και στηρίζοντας τις επενδύσεις. Μει-
ώνουµε φόρους και στηρίζουµε τις θέσεις των εποχικών
υπαλλήλων. Όµως, κάθε χώρα που σέβεται τον εαυτό της οφεί-
λει να σέβεται και τα δικαιώµατα των πολιτών της. Οι πολιτικές
«πολλά στους λίγους και λίγα στους πολλούς» δεν µακροηµε-
ρεύουν, κάτι που η Κυβέρνηση έχει αντιληφθεί και το διορθώνει
νοµοθετώντας υπεύθυνα και συστηµατικά.

Μας κατηγορείτε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι παγώνουµε
τις κατεδαφίσεις αυθαιρέτων, όταν προβλέπουµε αυστηρότερες
κυρώσεις για τους παραβάτες. Μας κατηγορείτε ότι καταστρέ-
φουµε τις περιοχές «NATURA», όταν οι άδειες για οµπρελοκαθί-
σµατα µέχρι τώρα καταλάµβαναν το 50% του χώρου και εµείς
ορίζουµε αυτό το ποσοστό στο 30%. Γενικώς µας κατηγορείτε,
ισοπεδώνετε τα πάντα, δεν αναγνωρίζετε τίποτα θετικό και είστε
ο ορισµός της άρνησης.

Δεν σας κρύβω, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι
µερικές φορές σας θαυµάζω. Θαυµάζω το ταλέντο σας να πη-
γαίνετε κόντρα στην κοινή λογική, να στηλιτεύετε οτιδήποτε επι-
κρατεί, αλλά ταυτόχρονα να µη θέλετε και τίποτα να αλλάξει.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11201



Θαυµάζω το να ισχυρίζεστε ότι είστε προοδευτικοί, αλλά τα βή-
µατά σας να οδηγούν πάντα πίσω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν περιλαµβάνει και
άλλες σηµαντικές διατάξεις, όπως είναι η αύξηση του επιδόµα-
τος γέννησης που εµείς καθιερώσαµε αρχικά στα 2.000 ευρώ και
τώρα για κάθε παιδί που γεννιέται το αυξάνουµε από τα 2.400
µέχρι 3.500 ευρώ προοδευτικά για κάθε παιδί. Είναι ένα σηµαν-
τικό βοήθηµα και µια συµβολική κίνηση έναντι του δηµογραφικού
προβλήµατος.

Καθιστούµε ελκυστικότερο το πρόγραµµα «Ανακαινίζω - Νοι-
κιάζω» και προκαταβάλλεται µέρος της επιδότησης στους δι-
καιούχους προς διευκόλυνσή τους. Αυξάνονται οι αποζηµιώσεις
των εφηµεριών στους γιατρούς, µια αύξηση που προστίθεται
στις δύο προηγούµενες µέσα στο πλαίσιο της απόφασης της Κυ-
βέρνησης για αύξηση µισθών και εισοδηµάτων. Στο πλαίσιο, επί-
σης, της προσπάθειας αντιµετώπισης της φοροδιαφυγής
περιλαµβάνονται διατάξεις διασύνδεσης ταµειακών µηχανών µε
POS και αφορούν τις υποχρεώσεις επιχειρήσεων και παρόχων
τερµατικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκλέγοµαι στον αγροτικό Νοµό
της Καρδίτσας, όπου υπηρέτησα επί τριάντα δύο συναπτά έτη
τόσο εγώ όσο και ο άντρας µου τον αγροτικό κόσµο, γεγονός
που σηµαίνει ότι γνωρίζω τα προβλήµατά του, τις αγωνίες, τις
ανασφάλειες και τις προσδοκίες του.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σταθώ στην επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης πετρελαίου. Πρόκειται για µία διάταξη που
ανακουφίζει τους αγρότες, όπως και τα δύο προηγούµενα χρόνια
που καταβλήθηκε. Σύµφωνα,, δε µε δηλώσεις του Πρωθυπουρ-
γού, η επιστροφή του ειδικού αυτού φόρου µε νεότερη ρύθµιση
θα λάβει µόνιµο χαρακτήρα, ικανοποιώντας ένα πάγιο αίτηµά
τους. Θα περίµενα, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, να δηλώ-
σετε και εσείς την ικανοποίησή σας γι’ αυτό, ειδικά µάλιστα από
τη στιγµή που πρωτοστατούσατε στις κινητοποιήσεις των αγρο-
τών.

Δεν βρίσκω λόγια να περιγράψω το µέγεθος της υποκρισίας
σας. Το λέω για εσάς, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς δεν είστε
που καταργήσατε την επιστροφή φόρου πετρελαίου όταν κυβερ-
νούσατε; Εµείς το 2022 την επαναφέραµε. Εσείς δεν πήγατε τον
ΦΠΑ στα αγροτοεφόδια και τις ζωοτροφές από το 13% στο 24%;
Εµείς χωρίς διεκδικήσεις και αγροτικά µπλόκα τον µειώσαµε από
το 24% στο 6%. Εσείς δεν φορολογήσατε τις επιδοτήσεις των
αγροτών; Εµείς το καταργήσαµε. Εµείς δεν µειώσαµε τον ΦΠΑ για
αγορά µηχανηµάτων από το 24% που το είχατε στο 13%; Εσείς
αυξήσετε τις ασφαλιστικές εισφορές των αγροτών και εµείς τις
µειώσαµε. Μειώσαµε στο 50% τον φόρο εισοδήµατος των αγρο-
τοκτηνοτρόφων που συµµετέχουν σε συνεργατικά και συνεταιρι-
στικά σχήµατα, γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία
στέκεται διαχρονικά στο πλευρό των αγροτών, τους στηρίζει και
λαµβάνει µέτρα αντιµετώπισης των προβληµάτων τους.

Ο πρωτογενής τοµέας είναι ένας ισχυρός πυλώνας που συµ-
βάλλει στην επάρκεια αγαθών της χώρας, στην τόνωση της εθνι-
κής οικονοµίας, στο εµπορικό ισοζύγιο και κρατά ζωντανή την
ύπαιθρο χώρα. Είναι γεγονός ότι στον τοµέα αυτό τα περιθώρια
ανάπτυξης είναι πολλά, όπως και ότι πέρα από την πολιτική βού-
ληση της Κυβέρνησης για µια βαθιά αγροτική µεταρρύθµιση
χρειάζεται και οι αγρότες µας να αποφασίσουν την αλλαγή νοο-
τροπίας, γιατί οι συνέργειες και η ένωση δυνάµεων θα φέρει θε-
αµατικά αποτελέσµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Παράλληλα, τον δικό της καταλυτικό ρόλο πρέπει να παίξει και
η Ευρωπαϊκή Ένωση, διότι ο αγροτικός παραγωγικός τοµέας
είναι εκείνος που θα καταστήσει την Ευρώπη αυτάρκη σε αγαθά
και θα ανεβάσει το βιοτικό επίπεδο µεγάλου µέρους του πληθυ-
σµού της. Άλλωστε, τα ίδια προβλήµατα αντιµετωπίζουν όλοι οι
Ευρωπαίοι αγρότες, κάτι που φάνηκε το προηγούµενο διάστηµα
από τις διαµαρτυρίες τους.

Προσωπικά και κρίνοντας από το πρώτο γενναίο βήµα που
έγινε προχθές στο Συµβούλιο Υπουργών στις Βρυξέλλες για τις
βελτιώσεις στην ΚΑΠ, είµαι αισιόδοξη ότι θα βρεθούν οι καλύτε-
ρες δυνατές λύσεις.

Όσο για τους αγρότες της Θεσσαλίας που πέραν των άλλων
ήρθαν αντιµέτωποι και µε τις καταστροφές του «Ντάνιελ», σύµ-
φωνα µε τις µέχρι τώρα αποζηµιώσεις που έχουν καταβληθεί,
αλλά και από τις αποφάσεις που έχουν ήδη παρθεί από τον Πρω-
θυπουργό και την Κυβέρνηση για την ενίσχυσή τους στο άµεσο
διάστηµα, πιστεύω ότι γρήγορα θα επουλώσουν τις πληγές τους
και θα συνεχίσουν να ζουν στον τόπο τους µε αξιοπρέπεια, να
καλλιεργούν και να παράγουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας τονίζω ότι η Κυβέρ-
νησή µας µε γνώµονα πάντα την κοινωνική συνοχή, τη δηµοσιο-
νοµική ισορροπία και τη βιώσιµη ανάπτυξη παρεµβαίνει
συγκροτηµένα για ακόµη µια φορά, ενισχύει τους πολίτες, αυξά-
νει το διαθέσιµο εισόδηµα των οικογενειών, των γιατρών, των
αγροτών και της κοινωνίας εν συνόλω. Συνεχίζουµε, λοιπόν,
πάντα δίπλα στην κοινωνία µε δράσεις για την κοινωνία και για
ένα καλύτερο µέλλον για όλους.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Μανώλης Χριστοδουλάκης από το

ΠΑΣΟΚ και αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο κύριος Υπουργός
για κάποιες παρεµβάσεις.

Ορίστε, κύριε Χριστοδουλάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση διεξάγεται υπό τη
βαριά σκιά της συµπλήρωσης ακριβώς ενός έτους από το έγ-
κληµα των Τεµπών, ενός εγκλήµατος το οποίο άφησε βαθιά χα-
ραγµένο το αποτύπωµά του στη συλλογική µας µνήµη. Πρόκειται
για ένα συλλογικό και µια πληγή κοινωνική. Πενήντα επτά συνάν-
θρωποί µας, µεταξύ αυτών δυστυχώς και δεκάδες νέα παιδιά,
έχασαν τόσο άδικα τη ζωή τους. Πενήντα επτά οικογένειες θρη-
νούν τους δικούς τους ανθρώπους και πενήντα επτά ψυχές ζη-
τούν µέχρι και σήµερα δικαίωση βρίσκοντας απέναντί τους την
αναλγησία και τον κυνισµό µιας πολιτείας που αρνείται πεισµα-
τικά να αποδώσει δικαιοσύνη.

Από την πρώτη στιγµή η Κυβέρνηση πορεύτηκε στην κατεύ-
θυνση όχι απλώς της υποβάθµισης, αλλά της συγκάλυψης του
εγκλήµατος κρυπτόµενη πίσω από κατασκευασµένους ενόχους,
που τους παρέδωσε βορά στη µουδιασµένη κοινή γνώµη, µε απο-
κλειστικό σκοπό να ξεσκονίσει πρόχειρα, λίγο από πάνω της το
πολιτικό κόστος. Λες και αυτό ήταν το µόνο που είχε τότε πραγ-
µατικά σηµασία.

Υιοθέτησε από την πρώτη στιγµή τη θεωρία του ανθρώπινου
λάθους και πορεύτηκε µε αυτήν τη θεωρία µέχρι και σήµερα
χωρίς καµµία αιδώ και χωρίς καµµία απολύτως µεταµέλεια για
να τη δέσει αµέσως µετά µε τη δηµιουργική ασάφεια του επίσης
βολικού αφηγήµατος περί διαχρονικότητας των ευθυνών.

Ακούσαµε πάρα πολλά. Ακούσαµε να µας λένε: «Ποιος νοµί-
ζετε ότι ενδιαφέρεται για την τραγωδία των Τεµπών;». Και µετά
ακούσαµε να µας ξαναλένε ότι ο κόσµος έκρινε την Κυβέρνηση
και για το θέµα αυτό στις εκλογές µε 41%. Ακούστηκαν πολλά,
έγιναν ακόµα περισσότερα, ειπώθηκαν πράγµατα που ντράπηκαν
και τα ίδια, γιατί δεν ντράπηκαν ποτέ τα στόµατα που τα έλεγαν.
Και συνέχισαν. Διάλεξαν ξανά χωρίς αιδώ, επίσης, τον δρόµο των
πολιτικών έναντι των ποινικών ευθυνών, πάλι γιατί έτσι βόλευε.
Επένδυσαν στη διάχυση της ευθύνης σε µια αυθαίρετη ιστορική
αναδροµή, για να κρύψουν τη δική τους ευθύνη µέσα στη θο-
λούρα του παρελθόντος. 

Έκαναν πως δεν άκουσαν ποτέ ή δεν κατάλαβαν το πόρισµα
της Ευρωπαϊκής Εισαγγελικής Αρχής σύµφωνα µε το οποίο πα-
ραπεµπόταν για λόγους εξέτασης, για τυχόν τέλεση κακουργη-
µατικής απιστίας και για παράβαση καθήκοντος ο τότε
Υπουργός, Κωνσταντίνος Καραµανλής. Και ως κερασάκι στην
τούρτα ήλθε η εξεταστική επιτροπή που τέλειωσε βίαια τις ερ-
γασίες της, χωρίς να κληθούν κρίσιµοι µάρτυρες για τη διαλεύ-
κανση της υπόθεσης και τελικά µε την κυβερνητική πλειοψηφία
να παλεύει µε κάθε τρόπο για να µην συνδεθεί το δυστύχηµα µε
τη Σύµβαση 717 που αφορούσε την τηλεδιοίκηση και την τηλε-
σήµανση. 

Αποτέλεσµα: Όλα τα µεγάλα ερωτήµατα να παραµένουν σή-
µερα αναπάντητα προκαλώντας νέα θλίψη, προκαλώντας νέα
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οργή. Γιατί µαζί µε τους πενήντα επτά  συνανθρώπους µας, που
χάθηκαν τόσο άδικα ως δια µαγείας µετά, χάθηκαν και τρία βα-
γόνια. Και ως δια µαγείας ξανά χάθηκαν δια του πολιτειακού µπα-
ζώµατος, που ακόµα αναζητούµε τον ηθικό αυτουργό που έδωσε
την εντολή και κρίσιµα στοιχεία που θα οδηγούσαν στη δίκαιη
απονοµή των ευθυνών, στην απόδοση δικαιοσύνης. 

Και µαζί µε αυτά χάθηκε και ακόµα µία ευκαιρία, της πολιτείας
µας και του πολιτικού µας συστήµατος στοιχειωδώς να σηκώσει
το ανάστηµά του, στοιχειωδώς να περισώσει τη χαµένη του αξιο-
πρέπεια. Και να απαντήσει σε όλους αυτούς που αµφισβητούν
εκεί έξω το αυτονόητο ότι, παιδιά, µπορείτε να µας εµπιστευτείτε
ξανά. Αλλά όχι, δεν θα ξεχάσουµε το έγκληµα των Τεµπών. Θα
δώσουµε τη µάχη µε κάθε τρόπο, µε κάθε µέσο για να αποκαλυ-
φθεί η αλήθεια και να τιµωρηθούν οι πραγµατικά ένοχοι όχι µε
όρους ρεβανσισµού ή εκδίκησης, αλλά ως η ελάχιστη δικαίωση,
ως η ελάχιστη υποχρέωσή µας όλων µας και ως το ελάχιστο εφό-
διο για να θωρακίσουµε έστω και λίγο, έστω και αργά τη συλλο-
γική µας αξιοπιστία.

Έρχοµαι τώρα στη συζήτηση που αφορά το σηµερινό νοµοσχέ-
διο και ως αρµόδιος κοινοβουλευτικός τοµεάρχης για τα θέµατα
περιβάλλοντος θα προσπαθήσω να περιγράψω κωδικοποιηµένα
για ποιο λόγο θεωρούµε ότι το πρόσηµο του νοµοσχεδίου αυτού
είναι αντιπεριβαλλοντικό. 

Για εσάς, λοιπόν, ως κανόνας τίθεται η οικονοµική εκµετάλ-
λευση και όχι η αξιοποίηση του αιγιαλού και της παραλίας και κατ’
εξαίρεση και επ’ ευκαιρία µετά η περιβαλλοντική τους προστασία,
η οποία µε το παρόν νοµοσχέδιο αποψιλώνεται σε πλήρη αντίθεση
µε το βασικό νόµο για τον αιγιαλό και την παραλία τον ν.2971/
2001. Αποµειώνεται η ελεύθερη ζώνη από οµπρέλες και ξαπλώ-
στρες στις παραλίες από τα πέντε µέτρα που ισχύει σήµερα στα
τέσσερα. Και επιπλέον στην καθολική απαγόρευση που εισάγετε
προβλέπεται ειδική εξαίρεση για τα τουριστικά καταλύµατα. Διευ-
ρύνεται ο κατάλογος των όµορων επιχειρήσεων στις οποίες µπο-
ρεί να παραχωρείται η απλή χρήση αιγιαλού και παραλίας χωρίς
προηγούµενη δηµοπράτηση στα ενοικιαζόµενα δωµάτια και τα κα-
ταστήµατα υγειονοµικού ενδιαφέροντος χωρίς την παραµικρή αι-
τιολογία. Εισάγετε την φιλοπεριβαλλοντική έννοια «απάτητες»
παραλίες, η οποία όµως καταργείται στην πράξη επαφιόµενη σε
µια κοινή υπουργική απόφαση χωρίς την παρεµβολή του Συµβου-
λίου της Επικρατείας στην επεξεργασία του σχετικού προεδρικού
διατάγµατος.

Και πώς ολοκληρώνεται ο εµπαιγµός αυτός; Με την πρόβλεψη
ότι µέχρι τις 31 Μαρτίου, δηλαδή σε ένα µήνα από σήµερα, ο ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ, ο υποστελεχωµένος ΟΦΥΠΕΚΑ θα πρέπει να εισηγηθεί
προς το Υπουργείο για το ποιες παραλίες µπορούν να χαρακτηρι-
στούν ως «απάτητες», καθώς και για τους αιγιαλούς και τις παρα-
λίες που βρίσκονται εντός περιοχών που συµπεριλαµβάνονται στο
δίκτυο «NATURA 2000». 

Και ανακύπτει το προφανές ερώτηµα: Τι θα γίνει σε περίπτωση
που ο ΟΦΥΠΕΚΑ δεν καταφέρει να καταθέσει την εισήγησή του
µέσα σε αυτόν τον ένα µήνα; Θα υπάρχουν «απάτητες» παραλίες
ή θα είναι όλες προσβάσιµες στο βωµό του χρήµατος;

Και επιπρόσθετα καταργείται το ελάχιστο όριο των τριάντα µέ-
τρων που ισχύει σήµερα για τον ορισµό της παραλίας και προβλέ-
πεται η δυνατότητα κατασκευής κτισµάτων στον αιγιαλό κατόπιν
άδειας, ακόµα και όταν υπάρχει σαφής απαγόρευση γι’ αυτό. 

Συµπέρασµα. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
προσπαθεί και µε αυτό το νοµοσχέδιο να εκποιήσει ό,τι έχει απο-
µείνει από δηµόσιο πλούτο, θεωρώντας ότι έτσι θα έρθει η ανά-
πτυξη προφανώς για λίγους και εκλεκτούς, προφανώς σε βάρος
των επόµενων γενεών στο βωµό ενός βραχυπρόθεσµου οφέλους
που καταστρατηγεί το δηµόσιο συµφέρον. 

Εµείς λέµε πως οικονοµική αξιοποίηση και περιβαλλοντική
προστασία οφείλουν να πηγαίνουν µαζί και να βρίσκονται σε
ισορροπία. Γι’ αυτήν ακριβώς την ισορροπία θα συνεχίσουµε να
υπηρετούµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς η αναγκαία αναφορά
λόγω της ηµέρας στα θύµατα και στις οικογένειες του δυστυχή-
µατος των Τεµπών, αναφορά σεβασµού και ανάγκης να διερευ-
νηθεί από όλες τις απόψεις αυτό το πάρα πολύ δύσκολο συµβάν.

Να πω γιατί ζήτησα τον λόγο. Έχουµε στο Κεφάλαιο 5 του νο-
µοσχεδίου διατάξεις για την ενίσχυση της ενεργειακής επάρ-
κειας των νησιών. Γιατί µπήκαν αυτές οι διατάξεις; Πρώτον, διότι
έχουµε την ανάγκη λόγω αυξηµένης τουριστικής κίνησης, αλλά
και λόγω παλαιότητας των µονάδων που εξυπηρετούσαν εδώ και
δεκαετίες τα νησιά µας, που ανήκουν στη ΔΕΗ για άµεσες πα-
ρεµβάσεις και στα νησιά και στην Κρήτη. Οι ανάγκες είναι εξαι-
ρετικά επείγουσες µε την έννοια ότι θα κινδυνεύουµε να έχουµε
προβλήµατα και αυτό το καλοκαίρι, γι’ αυτό και φέρνουµε αυτές
τις διατάξεις παρά τη γνώση ότι θα έχουµε ένα πολύ µεγάλο νο-
µοσχέδιο και µε ενεργειακά τον επόµενο µήνα.

Διότι έχουµε ανάγκη να εγκαταστήσουµε πρόσθετες µονάδες,
να κάνουµε φυσική εγκατάσταση εδώ, ήδη από τους πρώτους
καλοκαιρινούς µήνες της φετινής χρονιάς. Οι διατάξεις καλύ-
πτουν αυτή την ανάγκη και έχουν δύο πτυχές. Είναι τα µη δια-
συνδεδεµένα νησιά και η Κρήτη. 

Θα ξεκινήσω από τα µη διασυνδεδεµένα νησιά. Εκεί τι κά-
νουµε; Εκεί ερχόµαστε και λέµε στη ΔΕΗ -γιατί τεχνικά και οικο-
νοµικά είναι αδύνατον αυτή τη στιγµή µέχρι να γίνει η
διασύνδεση που υπολογίζεται υπό φυσιολογικές συνθήκες στα
τέλη του 2028 να προλάβει να έρθει κάποιος άλλος να εγκατα-
σταθεί στα νησιά, απλώς και µόνο οι περιβαλλοντικές αδειοδο-
τήσεις θα απέκλειαν µια τέτοια πιθανότητα- ότι κάνε τις
πρόσθετες αναγκαίες εργασίες για να έχουµε επαρκή ενέργεια
στα νησιά στα επόµενα χρόνια. Της λέµε «σου δίνουµε δέκα χρό-
νια απόσβεση», για να µην πάµε σε λύσεις ενοικιάσεων. Διότι οι
λύσεις ενοικιάσεων είναι πολύ ακριβές. Στην πράξη θα τις πλη-
ρώσουµε πολύ παραπάνω και για να ελαχιστοποιήσουµε και την
παρέµβαση στα ΥΚΩ. Διότι από την ώρα που θα γίνει η διασύν-
δεση των νησιών, τα ΥΚΩ θα µειωθούν πολύ σηµαντικά. Και κατά
συνέπεια απλώνοντας στο χρόνο την απόσβεση αυτής της δα-
πάνης, τη δεκαετία στην πραγµατικότητα, µειώνουµε πολύ την
επιβάρυνση των ΥΚΩ που πληρώνει αυτά τα ποσά. 

Τα ΥΚΩ ειδικά όταν πέφτουν οι τιµές ηλεκτρικής ενέργειας επι-
βαρύνονται επιπλέον, διότι τα νησιά -όπως ξέρετε- έχουν ενέρ-
γεια κατά κύριο λόγο από µαζούτ. Συνεπώς έχουν ακριβά
δικαιώµατα ρύπων και έχουν και πολύ ακριβό παραγωγικό κό-
στος. Όταν οι τιµές της ενέργειας και του φυσικού αερίου πέ-
φτουν κάτω, η διαφορά αυξάνεται και επιβαρύνεται ο κατα-
ναλωτής, οπότε µειώνουµε την επιβάρυνση απλώνοντάς την στον
χρόνο, δίνοντας δεκαετή απόσβεση.

Στην Κρήτη κάνουµε κάτι παρεµφερές. Στην πραγµατικότητα
γίνεται µια επείγουσα επέµβαση. Πάλι σπρώχνουµε την επιβά-
ρυνση των ΥΚΩ, ένα σηµαντικό κοµµάτι, στο ‘26 και στο ‘27 που
θα έχει γίνει η διασύνδεση και συνεπώς θα έχει υπάρξει µια µε-
γάλη µείωση του λογαριασµού των ΥΚΩ, που είναι πολύ σοβαρός
για την περίπτωση της Κρήτης. 

Και βάζουµε και µία ακόµη διάταξη που είναι σηµαντική. Λέµε
ότι αυτές οι µονάδες που θα µπουν στην Κρήτη, δεν θα µπορούν
να µπουν στους διαγωνισµούς της ψυχρής εφεδρείας σαν να
είναι καινούργιες µονάδες. Θα µπουν αποσβεσµένες, όταν θα
µπουν εκεί, που σηµαίνει ότι δεν θα έχουν το ανταγωνιστικό πλε-
ονέκτηµα που θα είχαν αν έµπαιναν ως νέες µονάδες σε αυτούς
τους διαγωνισµούς ψυχρής εφεδρείας, που θα έρθουν µετά τη
διασύνδεση. 

Μετά τη διασύνδεση θα χρειαστεί να έχουµε τη δυνατότητα,
αν κάτι συµβεί στη διασύνδεση, να µπορείς να καλύψεις ενεργει-
ακά το νησί. Και εκεί θα µας διευκολύνουν και αυτές οι µονάδες
που θα µπουν εδώ. Αν και τότε, παντού, και στην περίπτωση των
µη διασυνδεδεµένων νησιών και εδώ προγραµµατίζουµε να κά-
νουµε κανονικούς διαγωνισµούς και θα έχουµε τον χρόνο να
τους υλοποιήσουµε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και νοµίζω ότι ήµουν τυπικός σχε-
τικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είναι η κ.
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Πέρκα, η κ. Καραγεωργοπούλου και ο κ. Κουκουλόπουλος.
Τον λόγο έχει η κ. Πέρκα.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η πρώτη ερώτηση είναι ότι γιατί τώρα; Τώρα

θυµηθήκατε ότι η Κρήτη θα έχει πρόβληµα το καλοκαίρι; Το άλλο
είναι: Πού οφείλονται και πόσο κοστίζει στους καταναλωτές οι
συνεχείς παρατάσεις του χρονοδιαγράµµατος ολοκλήρωσης της
ηλεκτρικής διασύνδεσης της Κρήτης-Αττικής; Ποιο θα είναι το
κόστος για τους καταναλωτές για την επέκταση του υφιστάµενου
δυναµικού παραγωγής ή την εγκατάσταση του νέου δυναµικού
µε συµβατικές µονάδες, ώστε να διασφαλιστεί ο ενεργειακός
εφοδιασµός της Κρήτης;

Πώς θα καλύψουν τα ΥΚΩ το κόστος αυτό, δεδοµένου ότι έχετε
καταστήσει ελλειµµατικό τον λογαριασµό των ΥΚΩ; Σκοπεύετε να
αυξήσετε τις χρεώσεις των ΥΚΩ; Και κυρίως, πότε θα αρχίσουν οι
καταναλωτές να βλέπουν µείωση των ΥΚΩ λόγω της ολοκλήρω-
σης κάποιων διασυνδέσεων; Έχουν ολοκληρωθεί ορισµένες δια-
συνδέσεις, αλλά δεν έχουµε δει καµµία µείωση στα ΥΚΩ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Καραγεωργοπούλου.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ο κ. Χατζη-
δάκης µας είπε στο πλαίσιο της πρώτης συνεδρίασης της επι-
τροπής µας ότι είστε το αρµόδιο Υπουργείο για την εφαρµογή
του έβδοµου πρωτοκόλλου της Βαρκελώνης. Σας παρακαλώ
πολύ να τοποθετηθείτε ως προς το γεγονός ότι δεν έχει η χώρα
µας κυρώσει τη συµφωνία αυτή και δεν εφαρµόζει ό,τι εφαρµό-
ζουν άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Κουκουλόπουλος.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, έχω δύο-τρία

ερωτήµατα που αφορούν τις διατάξεις που παρουσιάσατε.
Το πρώτο ερώτηµα αφορά την γαλαντόµα µεταχείριση του

ΑΔΜΗΕ και το πιθανότερο και της ΔΕΗ ή του όποιου άλλου εν
δυνάµει παραγωγού-παρόχου θα αναλάβει την Κρήτη -που είναι
και το κύριο µέτωπο της διάταξης- γιατί παρατηρώ ότι καλύπτετε
σε βάθος δεκαετίας, όπως είπατε, τις αποσβέσεις, καλύπτετε το
κόστος σταθερό και µεταβλητό, πλήρες κόστος, ακόµη και τα δι-
καιώµατα ρύπων πληρώνετε. 

Και αναρωτιέµαι: Ο ΑΔΜΗΕ που έχει σοβαρές ευθύνες για την
καθυστέρηση της πόντισης του µεγάλου καλωδίου προς την
Κρήτη, δεν θα αναλάβει κανένα βάρος; Και ο ΑΔΜΗΕ -αναφέρο-
µαι ειδικά στην Κρήτη γιατί αυτή η υπόθεση κοντεύει να συµπλη-
ρώσει τριάντα χρόνια- µε ξένο µάνατζµεντ έχει ξεπεράσει τα
δέκα χρόνια και έχει σηµειώσει µια µεγάλη αποτυχία σε αυτό. Η
ΔΕΗ από την άλλη - εάν είναι αυτή που θα αναλάβει τελικά και
την Κρήτη, ξέρετε θα υπάρχει διακριτή ερώτηση- τι ακριβώς
κάνει µε τα µερίσµατα που δίνει σε διακόσια τριάντα στελέχη της,
µοιράζοντας µετοχές σε προνοµιακές τιµές; Κανένας από όλους
αυτούς, δεν θα αναλάβει κανένα κόστος; Θα περάσει όλο στους
καταναλωτές;

Και ακόµα χειρότερα -να µην επαναλάβω τα ερωτήµατα που
έβαλε η κ. Πέρκα, εγώ θέλω να συµπληρώσω ένα ερώτηµα που
αφορά την Αρκαδία και τη δυτική Μακεδονία- προεξοφλώ ότι η
Κυβέρνηση δύσκολα θα επιβαρύνει τον λογαριασµό, όχι µόνο
γιατί φαίνεται ότι δεν περισσεύουν τα χρήµατα αλλά γιατί θα
αποφύγει να περάσει στους καταναλωτές -αυτό εγώ προσωπικά
προβλέπω- αύξηση. Αλλά έχει plan B η διάταξη, που είναι το Τα-
µείο Δίκαιης Μετάβασης. 

Και αναρωτιέµαι τα ποσά που έχουν προβλεφθεί για την ανά-
πτυξη στην Αρκαδία και τη δυτική Μακεδονία από το Ταµείο Δί-
καιης Μετάβασης, θα τα απορροφήσει ο ΑΔΜΗΕ για τις
καθυστερήσεις του στην Κρήτη; Πραγµατικά υπάρχει µια παρα-
δοξότητα σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ερώτηση
θα κάνετε, κύριε Κουκουλόπουλε;

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εάν δεν φτάσουν –λέει- οι ΥΚΩ,
θα πάρει από το Ταµείο Διοίκησης Μετάβασης.

Πραγµατικά το σκεφτήκατε πολύ για να το βάλετε αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Ζαµπάρας.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Στο ίδιο µοτίβο, κύριε
Υπουργέ, το ερώτηµά µου. Αφορά τις ΥΚΩ. Έχετε πει στο πα-
ρελθόν ότι αυτές οι χρεώσεις θα πρέπει να µειωθούν. 

Αλλά σηµαντική µείωση, µάλλον καµµία µείωση δεν έχει παρα-
τηρηθεί, ενώ έχουν ολοκληρωθεί οι διασυνδέσεις, όπως είναι η
µικρή διασύνδεση της Κρήτης κ.λπ. κι ενώ σήµερα εµφανίζεται
ελλειµµατικός ο λογαριασµός των ΥΚΩ -είναι 700 εκατοµµύρια
µέσα- πώς θεωρείτε ότι αυτό το ζήτηµα θα επιλυθεί και πώς πρα-
κτικά θα δουν µείωση οι καταναλωτές της ηπειρωτικής χώρας,
που επιβαρύνονται σηµαντικά από τις χρεώσεις ΥΚΩ στους λο-
γαριασµούς τους; 

Αυτό είναι µια σηµαντική, καίρια ερώτηση, που νοµίζω ότι πρέ-
πει να απαντήσετε, για να γνωρίζουν και οι καταναλωτές, όταν
µιλάτε για µείωση στις χρεώσεις ΥΚΩ, πώς αυτές θα επέλθουν,
πώς αυτές θα επιτευχθούν, κάτι που φαίνεται µε τους δικούς σας
χειρισµούς αδύνατο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα η κ. Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 28

προωθείται η επέκταση του λιµανιού της Αλεξανδρούπολης. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν είναι δικό µου. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα σας το πω σε ό,τι σας αφορά. 
Ωστόσο εάν δείτε την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής

έχει δύο σελίδες γι’ αυτό το θέµα, σελίδα 25 και 26. Αναφέρει
ρητά -και βεβαίως αυτά ειπώθηκαν και στη διάρκεια των συζητή-
σεων- ότι αυτή η επέκταση ουσιαστικά είναι νέος σχεδιασµός λι-
µένα, αποτυπώνονται µελλοντικές καταστάσεις και γι’ αυτό θα
επιφέρει σηµαντικές επιπτώσεις στο περιβάλλον. Και συνεχίζει,
ότι τέτοια σχέδια προϋποθέτουν σχετική εκτίµηση περιβαλλον-
τικών επιπτώσεων σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις της οδηγίας
1992/43 ΕΟΚ του άρθρου 3. 

Το λέω, γιατί πρέπει να υπάρξει προϋπόθεση υπουργικής από-
φασης µε σύµφωνη γνώµη τριών Υπουργείων, Υπουργείο Ναυτι-
λίας, Υπουργείο Οικονοµίας και Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. Εάν έχετε ερωτηθεί και αν το έχετε υπ’ όψιν σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα προσπαθήσω και εδώ να είµαι σχετικά λακωνικός. Κατ’
αρχάς, κύριε Κουκουλόπουλε, λίγο προσοχή: Λέµε Ταµείο Ενερ-
γειακής Μετάβασης, όχι Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης. Είναι το
ΤΕΜ. Το ΤΕΜ είναι το ταµείο που δηµιουργήθηκε για να διαχει-
ριστούµε την ενεργειακή κρίση και έχει διάφορους πόρους. Δεν
έχει καµµία σχέση µε το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης. Οπότε η Αρ-
καδία µπορεί να κοιµάται ήσυχη και το ίδιο και η δυτική Μακεδο-
νία, δεν πρόκειται να πειράξουµε το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης
σε σχέση µε τα ΥΚΩ. 

Τώρα, ξεκινώ τις ερωτήσεις από την αρχή, από την κυρία συ-
νάδελφο, την κ. Πέρκα. Γιατί τώρα; Γιατί έχουµε πολύ ισχυρό-
τερη παρουσία του τουρισµού από ό,τι προβλεπόταν, όπως
ξέρετε, και επίσης γιατί όντως έχουν υπάρξει καθυστερήσεις και
συγκεκριµένα γεγονότα παρεµπόδισης κ.λπ. αλλά και τεχνικές
καθυστερήσεις στην υπόθεση αυτή του καλωδίου της Κρήτης.
Τα καλώδια, αυτά που βυθίζονται, είναι εξαιρετικά δύσκολα τε-
χνικά έργα και δεν µπορεί κανείς να δεσµευτεί µε απόλυτο τρόπο
για τον χρόνο ολοκλήρωσης, γιατί έχουν πραγµατικές τεχνικές
δυσκολίες στην υλοποίησή τους, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν
θα µπορούσαµε να είχαµε και κατά έναν ή δύο µήνες ταχύτερη
παρέµβαση. Σηµειώνω ότι εδώ η παρέµβαση είναι αρκετά σύν-
θετη και αρκετά δύσκολη. Μας πήρε περίπου δύο µε τρεις µήνες,
από τον Νοέµβριο µέχρι να καταλήξουµε σε όλη αυτή τη δια-
πραγµάτευση και να φέρουµε τη ρύθµιση.

Το κόστος αυτό είναι συνολικά 60 εκατοµµύρια για την Κρήτη,
τάξη µεγέθους σας λέω, περίπου, και είναι ένα κόστος θεµιτό
κατά τη γνώµη µου για να µην έχουµε κινδύνους διατάραξης του
τουριστικού µας προϊόντος στην Κρήτη. Δεν είναι κάτι που µπο-
ρούµε να παίξουµε, η διατάραξη του τουριστικού προϊόντος από
πλευράς παροχής ηλεκτρικής ενέργειας, ούτε στην Κρήτη ούτε
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στα νησιά όπου έχουµε το ίδιο πρόβληµα. 
Και επίσης η ουσία του προβλήµατός µας είναι ότι αυτές οι µο-

νάδες που υπηρετούν είναι µονάδες πολλών δεκαετιών, είναι µο-
νάδες που έχουν υποστεί  πραγµατικά τη φθορά του χρόνου και
κάθε χρόνος που προωθείται µπορεί να βγάζουν και άλλες τεχνι-
κές δυσκολίες και τεχνικά θέµατα. 

Τώρα, τα ΥΚΩ και αν θα επιβαρύνουµε τους πολίτες. Εδώ η
προσπάθεια είναι -και το εξήγησα- µε τη δραστική µείωση των
ΥΚΩ που θα φέρουν οι διασυνδέσεις να καλύψουµε ένα µέρος
αυτού του κόστους και ένα µέρος και του ελλείµµατος, που δεν
είναι ασφαλώς 700 εκατοµµύρια. Αυτό που έκλεισε είναι 290 εκα-
τοµµύρια το 2023. Το έλλειµµα των ΥΚΩ η EUROSTAT το περνά
ήδη στα ελλείµµατα του κρατικού προϋπολογισµού. Κατά συνέ-
πεια αυτό που έκλεισε δεν θα έχει δηµοσιονοµική επίπτωση.
Έγραψε τη δηµοσιονοµική του επίπτωση το 2023. 

Για το 2024 η µείωση των τιµών που ήδη βιώνουµε αυξάνει το
έλλειµµα των ΥΚΩ. Διότι το έλλειµµα των ΥΚΩ προέρχεται από
τη διαφορική τιµή µεταξύ του µαζούτ και των άλλων. Δεν ήταν
κάτι που είχαµε προβλέψει. Είναι ένα ευτύχηµα ότι οι καταναλω-
τές θα απολαύσουν δραστικά χαµηλότερες τιµές. 

Βοηθήσαµε εν µέρει ενισχύοντας τον ανταγωνισµό µε το σύ-
στηµα των τιµολογίων, αλλά η µεγάλη µείωση προέρχεται από
τη µείωση του φυσικού αερίου, τη σχετική µείωση των ρύπων -
σήµερα περάσανε τα 60 και να δούµε πώς θα πάνε, αλλά είχαν
φτάσει και τα 100- και από την αύξηση της εγκατεστηµένης
ισχύος ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Η αύξηση αυτής της εγ-
κατεστηµένης ισχύος, που κατεβάζει τις τιµές, ταυτόχρονα µας
υποχρεώνει να αυξάνουµε τις επενδύσεις στα δίκτυα και τις
επενδύσεις στα δίκτυα τις πληρώνουµε στα ΥΚΩ. Γι’ αυτό και
υπάρχουν αυτές οι αυξήσεις. Δεν γίνεται να κάνεις πράσινη µε-
τάβαση χωρίς επενδύσεις πολύ µεγάλες στα δίκτυα, οι όποιες
επενδύσεις µε τη ρυθµιζόµενη απόδοση που έχουν -γίνονται κυ-
ρίως από τον ΑΔΜΗΕ και εν µέρει από τον ΔΕΔΔΗΕ- µπαίνουν
στα ΥΚΩ. 

Έτσι δουλεύει το σύστηµα και όσο περισσότερες πράσινες µο-
νάδες βάζουµε γιατί κάνουµε τις επενδύσεις στο δίκτυο τόσο πέ-
φτουν οι τιµές και αυξάνεται το έλλειµµα των ΥΚΩ, αλλά το
συνολικό αποτέλεσµα είναι προφανώς υπέρ του καταναλωτή,
γιατί οι τιµές πέφτουν σε µια τεράστια δαπάνη, που είναι το σύ-
νολο της ενεργειακής ηλεκτρικής δαπάνης στη χονδρική και η
αύξηση των ΥΚΩ είναι πολύ πιο περιορισµένη σε σχέση µε αυτήν
την πτώση των τιµών που φέρνουν οι ανανεώσιµες πηγές. 

Σε κάθε περίπτωση, όταν θα διασυνδεθούν, θα έχουµε ένα µε-
γάλο όφελος και θα έρθουµε και θα καλύψουµε εν µέρει, όταν
θα γίνει η διασύνδεση, το έλλειµµα των ΥΚΩ ταµειακά. Δηµοσιο-
νοµικά, το έλλειµµα των ΥΚΩ ό,τι και να κάνουµε πηγαίνει στη
χρονιά που συµβαίνει µετά τη EUROSTAT, που σηµαίνει ότι λαµ-
βάνεται υπ’ όψιν από τον κρατικό προϋπολογισµό. Με κοιτά ο συ-
νάδελφος στη συγκυβέρνηση και αγαπηµένος µου συνεργάτης
για χρόνια, ο κ. Πετραλιάς, µε ένα µειδίαµα που βγάζει όταν έχει
να πληρώσει µεγάλες δαπάνες. 

Αλλά προτιµούµε να πάµε σε αυτήν τη διαχείριση από το να
περάσουµε άµεσα τις αυξήσεις των ΥΚΩ στους καταναλωτές, οι
οποίοι πολύ επιβαρύνθηκαν τα τελευταία χρόνια από πλευράς
ενεργειακού κόστους. 

Πρωτόκολλο της Βαρκελώνης. Υπάρχουν θέµατα στο Πρωτό-
κολλο της Βαρκελώνης, τα οποία σηµαίνουν µια επιφύλαξη για
το πότε αυτά µπορούν να γίνουν εθνική νοµοθεσία και πώς θα
τα αντιµετωπίσουµε. Αλλά θα επανέλθουµε σε αυτό όταν θα το
συζητήσουµε στη Βουλή, θέµατα περιβάλλοντος.

Για τη ΔΕΗ, κοιτάξτε, δεν υπάρχει κάτι γαλαντόµο εδώ. Εάν
µπορούσαµε να πάµε σε κάποια άλλη λύση, αν υπήρχε δυνατό-
τητα τεχνική, πρακτική να πάµε σε άλλες λύσεις, πάντα είµαστε
ανοιχτοί, αλλά εδώ έχουµε ένα τελείως συγκεκριµένο θέµα. Για
να παράγεις κάπου ενέργεια, πρέπει να έχεις άδεια παραγωγής,
πρέπει να έχεις περιβαλλοντικούς όρους. Αυτό παίρνει χρόνια
για να το αποκτήσεις. Όταν υπάρχει µια ανάγκη για έναν χρόνο
- ενάµιση παρέµβαση στην Κρήτη, δεν είχαµε άλλη επιλογή από
τη ΔΕΗ και ούτε η ΔΕΗ θα βγάλει κάποιο υπερβολικό κέρδος.
Αντίθετα, στη διάταξη έχουµε βάλει το µέγιστο κέρδος της να
είναι δυνητικά το ρυθµιζόµενο κέρδος που προβλέπεται για αυ-

τούς που δουλεύουν στα δίκτυα, που είναι και λογικό, γιατί στην
ουσία υπηρεσίες δικτύου σε ένα βαθµό παρέχει αυτή η παρα-
γωγή. Δεν είναι ακριβώς υπηρεσίες δικτύου, αλλά είναι ένας
καλός τρόπος για να το χειριστούµε. 

Τέλος, για το µέρισµα και τις µετοχές, η ΔΕΗ είναι µία πλέον
ιδιωτική εταιρεία. Έχουµε ένα σοβαρό µερίδιο 35%, αλλά µε
βάση την κατάταξη της EUROSTAT είναι ιδιωτική εταιρεία. Εξ ου
και, κύριε Κουκουλόπουλε, αυτό θα το ξέρετε σίγουρα, παίρνουν
οι εργαζόµενοι δεκατέσσερις µισθούς στη ΔΕΗ. Συνεπώς, αντί-
στοιχα γίνεται και η µεταχείριση της διοίκησης και αυτό που εν-
διαφέρει την ιδιωτική εταιρεία είναι πώς πηγαίνει η ΔΕΗ. Η ΔΕΗ
πηγαίνει καλά. Έχει αυξήσει κατά πολύ την περιουσία της και
συνδράµει και ως εταιρεία µε πολλούς τρόπους στο να εξασφα-
λίζουµε κάποια πράγµατα, όπως για παράδειγµα νοµίζω ότι θα
είναι πολύ ενεργά παρούσα στο πρόγραµµα PPAs για τους αγρό-
τες που εξαγγείλαµε.

Τέλος, για την Αλεξανδρούπολη, κοιτάξτε. Προφανώς όπου το
Υπουργείο έχει θεσµική ευθύνη την αναλαµβάνει. Η επέκταση
του λιµανιού της Αλεξανδρούπολης είναι σηµαντική, αλλά το
Υπουργείο σε τελική ανάλυση οφείλει απλώς -και πρέπει να το
κάνει πάντα- να τηρεί τη νοµοθεσία. Αν προβλέπει η νοµοθεσία
περιβαλλοντικούς όρους, θα έχουµε περιβαλλοντικούς όρους.
Δεν πρόκειται ποτέ το Υπουργείο Περιβάλλοντος να παραβιάσει
-θα ήταν κόντρα ρόλος- την περιβαλλοντική νοµοθεσία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Νοµίζω ότι

έχουν καλυφθεί οι συνάδελφοι και έτσι προχωράµε τώρα στον
επόµενο συνάδελφο, τον κ. Αθανάσιο Ζεµπίλη από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Ακολουθεί ο κ. Στέφανος Γκίκας.

Ορίστε, κύριε Ζεµπίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα είναι µια µέρα µνήµης και βαθιάς οδύνης για ολό-

κληρο τον ελληνισµό για την ανείπωτη τραγωδία που συνέβη
πριν ένα χρόνο και την οποία δεν θα ξεχάσουµε ποτέ. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια λέξη θα
µπορούσε να αποτυπώσει την κατάσταση που επικρατούσε για
πολλά χρόνια στις ελληνικές παραλίες, η λέξη ασυδοσία. Μια κα-
τάσταση διαχρονική που πλήγωνε τους πολίτες και υποβάθµιζε
το τουριστικό προϊόν της χώρας. Έτσι, αποτέλεσε ευχάριστη έκ-
πληξη το καλοκαίρι πέρυσι η συντονισµένη επιχείρηση από τις
υπηρεσίες της Κτηµατικής Υπηρεσίας που είχε ως αποτέλεσµα
τη διενέργεια τεσσερισήµισι χιλιάδων ελέγχων σε αιγιαλούς και
παραλίες. Μέσα σε τρεις µήνες σαρωτικών ελέγχων διαπιστώθη-
καν χίλιες επτακόσιες πενήντα παραβάσεις για αυθαίρετη ή καθ’
υπέρβαση αδείας κατάληψη αιγιαλού. Βλέπουµε έτσι ότι το πρό-
βληµα δεν είναι γενικά οι οργανωµένες παραλίες ούτε η λελογι-
σµένη αξιοποίηση των παράκτιων µετώπων. Το πρόβληµα είναι
η κατάσταση ανοµίας που επικρατούσε στο χώρο εξαιτίας των
πληµµελών ελέγχων των αρµόδιων υπηρεσιών. Και αυτό είχε να
κάνει µε το οτιδήποτε, από την ηχορύπανση και την υπερεκµε-
τάλλευση, µέχρι την υποβάθµιση της αισθητικής και την επιβά-
ρυνση του περιβάλλοντος. 

Αξίζει, όµως, να επισηµάνουµε ότι αυτή η απληστία µερίδας
επιχειρηµατιών προκάλεσε την υγιή αντίδραση των πολιτών και
γέννησε αυθόρµητα κινήµατα, όπως η «Οµπρέλα» της Ρόδου, η
«Κίνηση Πολιτών Πάρου» και το «Σώστε τις παραλίες της Νάξου»
µε οκτώ χιλιάδες µέλη, κίνησης πολιτών που διεκδίκησαν το αυ-
τονόητο δικαίωµα στην προσωπικότητα, στον κοινόχρηστο χώρο,
στο δηµόσιο αγαθό. Έτσι, το καλοκαίρι του 2023 ένωσαν τις δυ-
νάµεις τους κινήσεις πολιτών, ευσυνείδητοι εισαγγελικοί και δη-
µόσιοι λειτουργοί και µια αποφασισµένη ηγεσία του Υπουργείου
Οικονοµικών να βάλει τάξη στις παραλίες της χώρας. 

Βέβαια, δεν ήταν και λίγοι αυτοί που έλεγαν ότι µετά το θό-
ρυβο όλα θα ξεχαστούν και όλα θα γίνουν όπως ήταν πριν.
Όµως, το προτεινόµενο σχέδιο νόµου έρχεται να τους διαψεύσει
και να αποδείξει έµπρακτα ότι για πρώτη φορά υπάρχει η βού-
ληση της πολιτείας να τελειώνουµε οριστικά µε τα φαινόµενα της
ασυδοσίας. Έτσι, µεταξύ άλλων, µε το σχέδιο νόµου καθιερώ-
νονται αιγιαλοί και παραλίες υψηλής προστασίας, ενώ τίθενται
περιορισµοί στην παραχώρηση της απλής χρήσης, ώστε να εξα-
σφαλίζεται η ελεύθερη πρόσβαση των πολιτών στις παραλίες.
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Επιπλέον, προβλέπονται ηλεκτρονικοί διαγωνισµοί για την αξιο-
ποίηση µε διαφάνεια της δηµόσιας περιουσίας. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ευχαριστήσω την πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Οικονοµικών που έτεινε ευήκοον ους στα αι-
τήµατα µικροµεσαίων επαγγελµατιών όσο κυρίως των
ναυταθλητικών σωµατείων, καθώς ο τόπος µου, η Εύβοια, έχει
µεγάλη ναυταθλητική παράδοση και διοργανώνει πολύ σηµαντι-
κές ναυταθλητικές δράσεις. 

Περαιτέρω, µε το σχέδιο νόµου κινητοποιούνται όλα τα εξε-
λιγµένα µέσα που παρέχουν οι νέες τεχνολογίες σε ένα πραγµα-
τικό σαφάρι ελέγχων κατά παραβατικών συµπεριφορών,
συµπεριφορών που επισύρουν πλέον την επιβολή αυστηρών κυ-
ρώσεων στους παραβάτες, όπως λουκέτα, µεγάλα πρόστιµα, δι-
οικητικές αποβολές, αυτόφωρα αδικήµατα και κατεδαφίσεις
αυθαιρέτων κατασκευών εντός της κοινόχρηστης ζώνης αιγιαλού
και παραλίας. Αυτή είναι η επιβεβληµένη αντίδραση στην αυθαι-
ρεσία από ένα σοβαρό και σύγχρονο κράτος, από το ίδιο κράτος
που το είδαµε πέρυσι να συγκρούεται µε τα κυκλώµατα και τους
µπράβους που λυµαίνονταν τις παραλίες της Μυκόνου και άλλων
νησιών, που συγκρούστηκε µε την αντίληψη της ανοµίας που σε
κάποια κοσµοπολίτικα νησιά αποθράσυνε ορισµένους ώστε να
θεωρούν τον εαυτό τους υπεράνω του νόµου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα από τις διατάξεις του πα-
ρόντος που κατατείνουν, όπως τόνισε και ο εισηγητής µας, στην
προστασία του περιβάλλοντος, στη λελογισµένη ανάπτυξη, την
αναβάθµιση του τουριστικού προϊόντος, τον σεβασµό και την
ασφάλεια των λουοµένων, υπάρχουν σηµαντικά κεφάλαια για την
κοινωνική και δηµογραφική πολιτική, όπως και για την επιστροφή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης για το αγροτικό πετρέλαιο. Και
πράγµατι αποτελεί κυβερνητική προτεραιότητα η στήριξη του
αγροτικού εισοδήµατος, όχι µόνο για λόγους διατροφικής επάρ-
κειας και ανταγωνιστικότητας του πρωτογενούς τοµέα, όσο κυ-
ρίως για να παραµείνουν οι αγρότες µας στην ελληνική
περιφέρεια, στην ύπαιθρο που ερηµώνει και σε χωριά, σε πολλά
από τα οποία είχε χρόνια να ακουστεί το κλάµα µικρού παιδιού.

Στις µέρες µας ηχεί όλο και περισσότερο ο συναγερµός του
δηµογραφικού, καθώς όλοι οι δείκτες επιδεινώνονται ραγδαία
και δραµατικά. Οι γεννήσεις το 2023 ήταν οι λιγότερες που έχουν
καταγραφεί τα τελευταία ενενήντα ένα χρόνια, ενώ ο πληθυσµός
της χώρας υποχώρησε στα επίπεδα του 1992, καταγράφοντας
µείωση για δωδέκατη συνεχή χρονιά. Σίγουρα το δηµογραφικό
δεν είναι αποκλειστικά ελληνικό πρόβληµα. Τα στοιχεία, όµως,
δείχνουν ότι η χώρα µας το αντιµετωπίζει σε µεγαλύτερο βαθµό
από τις άλλες χώρες. Έτσι, η Ελλάδα υπολείπεται του ευρωπαϊ-
κού µέσου όρου ως προς τις γεννήσεις µε 8,1% έναντι 9,1% της
Ευρώπης ανά χίλιους κατοίκους, όπως επίσης ο δείκτης γεννή-
σεων ανά µητέρα έχει πέσει στην Ελλάδα στο 1,43, όταν ο µέσος
ευρωπαϊκός όρος διαµορφώνεται στο 1,53. Για τον λόγο αυτό,
άλλωστε, η Ελλάδα έπεσε στη δέκατη τρίτη θέση της Ευρώπης
µε βάση τον πληθυσµό της από τη δέκατη θέση που ήταν πριν
το 2011. 

Η EUROSTAT εκτιµά, επίσης, ότι ο πληθυσµός της χώρας µας
θα µειωθεί σχεδόν ένα εκατοµµύριο µέχρι το 2050 και κατά δύο
εκατοµµύρια µέχρι το 2070. Οι επιπτώσεις του δηµογραφικού,
συνεπώς, θα είναι καταλυτικές στην εθνική µας υπόσταση και κυ-
ριαρχία, στη δηµιουργία πλούτου, στην ευηµερία µελλοντικών
συνταξιούχων και σίγουρα στην ανάπτυξη και την πρόοδο της
χώρας. 

Για να εξοµαλυνθεί η κατάσταση αυτή απαιτούνται δύο πράγ-
µατα, η στήριξη µε κάθε τρόπο της ελληνικής παραδοσιακής οι-
κογένειας και κυρίως της πολύτεκνης οικογένειας και βεβαίως η
γενναία αύξηση των κονδυλίων του προϋπολογισµού για τα παι-
διά, όπως εν προκειµένω µε το επίδοµα µητρότητας. Στο πλαίσιο
αυτό αναµένουµε να παρουσιαστεί τον Μάιο το εθνικό σχέδιο για
το δηµογραφικό, που χωρίς αµφιβολία αποτελεί ένα υπαρξιακό
στοίχηµα για τον µείζονα ελληνισµό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ.

Ο κ. Γκίκας έχει τον λόγο.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι σή-

µερα είναι µια µέρα θλίψης, ένας χρόνος µετά την ανείπωτη τρα-
γωδία των Τεµπών που πενήντα επτά συνάνθρωποί µας έχασαν
µε αυτόν τον άδικο τρόπο τη ζωή τους. Είναι χρέος της ελληνικής
πολιτείας, χρέος της ελληνικής δικαιοσύνης να διερευνήσει σε
βάθος, να τα φέρει όλα στο φως και να αποδώσει τις ευθύνες
όπου ανήκουν. 

Έρχοµαι τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο θεωρώ ότι
είναι ένα πολύ βασικό νοµοσχέδιο, διότι βάζει τάξη σε ένα ζήτηµα
στο οποίο όλοι γνωρίζουµε ότι επικρατούσε αναρχία, επικρα-
τούσε αταξία, επικρατούσε ασυδοσία όλα τα προηγούµενα χρό-
νια. Βεβαίως, ο βασικός κορµός του έχει να κάνει µε τα θέµατα
που αφορούν αιγιαλό και παραλίες και επιχειρήσεις και παραχω-
ρησιούχους και λουόµενους, όµως το νοµοσχέδιο αυτό έχει και
σηµαντικές διατάξεις που αφορούν στις οικογένειες που απο-
κτούν παιδιά, αλλά και στις οικογένειες που έχουν παιδιά, εφή-
βους και άτοµα µε αναπηρία. 

Για παράδειγµα, είναι πάρα πολύ σηµαντικό το ότι αυξάνεται
κλιµακωτά το επίδοµα γέννησης ανάλογα µε τα εξαρτώµενα
τέκνα και από 2.000 ευρώ που ήταν για ένα παιδί ή δύο πάει στα
2.400 και ούτω καθεξής, αυξάνεται µέχρι τα 3.500 ευρώ από το
τέταρτο και κάθε επόµενο παιδί. Αυτό είναι ένα σηµαντικό κίνη-
τρο που αντιµετωπίζει το µεγάλο πρόβληµα που παρατηρείται
στη χώρα µας -και όχι µόνο, αλλά και στην Ευρώπη- που είναι το
δηµογραφικό. Έχει επίσης ιδιαίτερη σηµασία ότι η διάταξη αυτή
συµπεριλαµβάνει και τις µητέρες που απέκτησαν παιδί από την
1η Ιανουαρίου 2023, αφού θα καταβάλλεται το επίδοµα αυτό ανα-
δροµικά.

Άλλο παράδειγµα αποτελεί η συµπληρωµατική χρηµατοδό-
τηση του προγράµµατος οικονοµικής στήριξης οικογενειών για
την πρόσβαση παιδιών, εφήβων και ατόµων µε αναπηρία σε υπη-
ρεσίες δηµιουργικής απασχόλησης από τον τακτικό προϋπολο-
γισµό του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και
µάλιστα µε ένα ποσό σηµαντικό που ανέρχεται στα 18.500.000
ευρώ. Η ευαισθησία της Κυβέρνησης αυτής απέναντι στα άτοµα
µε αναπηρία είναι γνωστή, γι’ αυτό αυξάνονται οι οικονοµικοί
πόροι και δίνεται η δυνατότητα για όσο το δυνατόν µεγαλύτερη
συµπερίληψη των ατόµων µε αναπηρία στις καθηµερινές δρα-
στηριότητες, κάτι που είναι απολύτως απαραίτητο και για την ψυ-
χική τους υγεία, αλλά και για την καθηµερινότητά τους. 

Περαιτέρω, αναπροσαρµόζεται η αποζηµίωση των εφηµεριών
των ιατρών του ΕΣΥ, επιστρέφεται ο ειδικός φόρος κατανάλωσης
πετρελαίου στους αγρότες και µάλιστα µε δυνατότητα προκατα-
βολής, ενώ παρατείνεται για έναν ακόµη χρόνο η αναστολή διε-
νέργειας κάθε πράξης αναγκαστικής εκτέλεσης κινητών και
ακινήτων όσων επλήγησαν από τις πυρκαγιές στην Αττική τον
Ιούλιο του 2018. 

Έρχοµαι τώρα στις παρεµβάσεις που ρυθµίζουν ζητήµατα αι-
γιαλών και παραλιών. Είναι γεγονός, όπως είπαµε και προηγου-
µένως, ότι στη χώρα µας υπήρχε αυτή η µεγάλη αναρχία και
αταξία στα θέµατα αυτά. Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται και βάζει
µια τάξη και βεβαίως σαν στόχο έχει να επωφεληθούν οι πολλοί
από τη χρήση ενός δηµοσίου χώρου, όπως είναι µία παραλία. 

Επιτρέψτε µου να συνεχίσω και να µιλήσω για ένα ζήτηµα που
αφορά την εκλογική µου περιφέρεια, την Κέρκυρα, που έχει
πραγµατικά καταστεί «γεφύρι της Άρτας». Μιλάµε για την παρα-
χώρηση του παραλιακού µετώπου της πόλης της Κέρκυρας στον
Δήµο Κεντρικής Κέρκυρας και Διαποντίων Νήσων, µια ιστορία η
οποία πάει πίσω δέκα ολόκληρα χρόνια. Είχα προτείνει µια συγ-
κεκριµένη διάταξη να συµπεριληφθεί σε αυτό το νοµοσχέδιο. Τε-
λικά δεν συµπεριελήφθη, όµως -και µε αυτό θέλω να
ευχαριστήσω την πολιτική ηγεσία και την αρµόδια Γενική Γραµ-
µατέα, την κ. Κόλλια- θα παραχωρηθεί το παραλιακό µέτωπο της
πόλεως της Κέρκυρας στον Δήµο Κεντρικής Κέρκυρας σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 14 του ισχύοντος ν.2971. Αυτό είναι
κάτι το οποίο θα γίνει µέσα στις προσεχείς λίγες εβδοµάδες και
είναι πάρα πολύ σηµαντικό, διότι συνιστά ένα πάνδηµο αίτηµα
που επιτέλους θα υλοποιηθεί. 

Επιστρέφοντας στο νοµοσχέδιο, κατ’ αρχάς µπαίνει ένα απα-
ραίτητο όριο, θα έλεγα, στην επιφάνεια της παραλίας και του αι-
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γιαλού που δύναται να παραχωρηθεί για ιδιωτική χρήση και αυτή
δεν µπορεί να ξεπερνά το 50% του συνολικού εµβαδού της πα-
ραλίας. Τούτο σε συνδυασµό µε τη ρύθµιση που προβλέπει ότι
τα οµπρελοκαθίσµατα µιας επιχείρησης µπορεί να καταλαµβά-
νουν µέχρι το 60% της παραχωρούµενης έκτασης, δίνει µια
ανάσα στην ελεύθερη πρόσβαση των παραλιών από λουόµενους
που δεν επιλέγουν την επί πληρωµή χρήση οµπρελοκαθίσµατος
και βέβαια το ποσοστό παραχώρησης µειώνεται κατά το ήµισυ,
φτάνει το 30%, εάν πρόκειται για προστατευόµενο αιγιαλό και
παραλία ή ακόµα µπορεί να απαγορευθεί πλήρως σε αιγιαλούς
και παραλίες υψηλής προστασίας, τις λεγόµενες απάτητες πα-
ραλίες.

Εντούτοις, θα πρέπει να πούµε ότι υπάρχουν κάποιες διατά-
ξεις που επιφέρουν µια τρόπον τινά ανισορροπία στον τρόπο λει-
τουργίας των επιχειρήσεων και θα έπρεπε ίσως να επανεξε-
ταστούν. Προέρχοµαι κι εγώ από µία τουριστική περιοχή, την
Κέρκυρα, που κατ’ εξοχήν έχει τέτοιες ακριβώς επιχειρήσεις.

Παράδειγµα: Η παράγραφος 3 του άρθρου 11 που ρυθµίζει
την οριοθέτηση του παραχωρούµενου τµήµατος αιγιαλού και πα-
ραλίας σε όµορες επιχειρήσεις εξαιρεί τα κύρια ξενοδοχειακά
καταλύµατα και τα ενοικιαζόµενα δωµάτια, ενώ δεν συµπεριλαµ-
βάνει τις επιχειρήσεις εστίασης. Οµοίως και η παράγραφος 4.
Επειδή κατ’ αυτόν τον τρόπο θίγονται οι µικρότερες επιχειρήσεις,
θεωρώ πως πρέπει να συµπεριληφθούν στις διατάξεις και τα κα-
ταστήµατα υγειονοµικού ενδιαφέροντος.

Επίσης, ο ισχύων ν.2971 προβλέπει στα όµορα και τα θαλάσ-
σια µέσα αναψυχής, δηλαδή τις επιχειρήσεις θαλασσίων µέσων
αναψυχής. Ο νέος νόµος, δηλαδή αυτό το νοµοσχέδιο, δεν τα
προβλέπει. Υπάρχουν αρκετές επιχειρήσεις που γνωρίζοντας το
καθεστώς που ισχύει από τον προηγούµενο νόµο, προέβησαν σε
αγορές οικοπέδων, µε αποτέλεσµα τώρα να τους κλείνουµε την
πόρτα. Είναι κι αυτό ένα ζήτηµα το οποίο θα πρέπει να επανεξε-
τάσουµε, κύριε Υπουργέ. 

Από εκεί και πέρα, θα ήθελα να πω ότι η ηλεκτρονική διαδικα-
σία, που πλέον θα αποτελεί τον µόνο τρόπο διενέργειας των δια-
γωνισµών παραχώρησης, είναι προς την απόλυτα θετική
κατεύθυνση. Γνωρίζαµε όλοι τι γινόταν. Μία δεν µπορούσε ο
δήµος, µία το Υπουργείο, κ.λπ.. Τώρα ρυθµίζεται το θέµα και
αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και για λόγους διαφάνειας,
καθώς και οι πολίτες θα µπορούν να συνεισφέρουν σε αυτό, όταν
εντοπίζουν κάποια παρανοµία. 

Από εκεί και πέρα, οι υποχρεώσεις των παραχωρησιούχων
θεωρώ ότι κινούνται στην απολύτως θετική κατεύθυνση, µε µία
ίσως µικρή ένσταση εδώ όσον αφορά τους ναυαγοσώστες. Γνω-
ρίζουµε ότι η αγορά είναι πολύ περιορισµένη. Δεν υπάρχουν ου-
σιαστικά ναυαγοσώστες για να δουλέψουν σε κάθε παραλία.
Είναι ένα ζήτηµα αυτό, το οποίο θα πρέπει να µας απασχολήσει. 

Επειδή ο χρόνος πέρασε, εν κατακλείδι θεωρώ ότι είναι ένα
πολύ χρήσιµο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που ρυθµίζει πολλά
κακώς κείµενα και πραγµατικά θα πρέπει να το υπερψηφίσουν
όλες οι πτέρυγες της Βουλής. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Ο κ. Δηµήτρης Μάντζος από το ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο. Ακολου-
θεί ο κ. Καππάτος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα χρόνο πριν, πριν δέκα ακρι-

βώς λεπτά, πενήντα επτά συνάνθρωποί µας είχαν ξεκινήσει µαζί
µε τους υπόλοιπους επιβαίνοντες στο τρένο που ξεκινούσε από
τον σταθµό Λαρίσης. Έξι ώρες µετά, στις 23.22’ θα σηµάνει ο
τόνος του δράµατος. Εκείνη την ώρα, ακριβώς ένα χρόνο πριν,
ένα έγκληµα συντελέστηκε στα Τέµπη, ένα έγκληµα που ακόµη
ψάχνει ενόχους. Και σήµερα, ακριβώς ένα χρόνο µετά, ένας λαός
θρηνεί εκείνους που δεν έφτασαν ποτέ. Πολίτες όλων των ηλι-
κιών ζητούν δικαιοσύνη, αποζητούν την αλήθεια, αναζητούν το
φως που θα διαλύσει το σκοτάδι. 

Και αυτήν εδώ την ώρα εµείς εδώ, κλεισµένοι σε αυτήν εδώ
την ολόλαµπρη Αίθουσα, τι κάνουµε; Καλούµαστε να ψηφίσουµε
για ακόµη περισσότερες οµπρέλες στις παραλίες. Αυτή είναι η

ηµερήσια διάταξη της Βουλής σήµερα, µια τέτοια ηµέρα, σαν να
είµαστε αµέτοχοι θεατές, σχολιαστές της πραγµατικότητας. Σαν
να φτάνουν και να περισσεύουν οι δακρύβρεχτες οµιλίες, οι συγ-
κινητικές αγορεύσεις, σαν να πρέπει να ανεχτούµε δηλώσεις
χωρίς ίχνος ενσυναίσθησης, όπως αυτή του Πρωθυπουργού µε
ευφυολογήµατα. «Ο τόπος ξέφυγε από τις ράγες». «Συγκρου-
στήκαµε µετωπικά µε τον εαυτό µας». Όχι. Δύο τρένα συγκρού-
στηκαν µετωπικά γιατί το κράτος τα άφησε να τρέχουν το ένα
ολοµέτωπα απέναντι στο άλλο. Γιατί δεν εγκατέστησε σύστηµα
τηλεδιοίκησης και φωτοσήµανσης που θα είχαν σώσει πενήντα
επτά ζωές. Γιατί τα τρένα δεν ήταν ασφαλή και αυτό το οµολο-
γούν όλοι οι εµπειρογνώµονες που έχουν µελετήσει την υπό-
θεση. Και αυτό, όχι, δεν σηκώνει καµµιά ωραιοποίηση και κανένα
ευφυολόγηµα. Αυτό είναι ένα αποκρουστικό έγκληµα που όσα
αποδεικτικά µέσα και αν χαθούν, όσα αποδεικτικά µέσα και αν
καλυφθούν, δεν θα µπορέσει ποτέ να ξεχαστεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς εδώ δεν είµαστε για να
κάνουµε µνηµόσυνα, ούτε να δακρύζουµε. Εδώ ο λαός δεν κοι-
τάζει για συµπάθεια αλλά για απαντήσεις. Εµείς εδώ είµαστε για
να ενεργούµε και να λογοδοτούµε. Αυτό θα πει Βουλή. Όχι, δεν
είναι ένας απλός πολιτικός θεσµός, όπως είπε ο Πρωθυπουργός.
Είναι θεσµός λογοδοσίας στον κυρίαρχο λαό, µε αρµοδιότητες
και καθήκον να διερευνήσει την αλήθεια και σε αυτή την υπό-
θεση, όπως ορίζει το Σύνταγµα και οι νόµοι. Και αυτή εδώ η µέρα
σε αυτόν εδώ τον χώρο θα έπρεπε να είναι αφιερωµένη ακριβώς
στη λογοδοσία, στην ανάγκη να πούµε στους πολίτες ότι τον
πόνο σας, τον πόνο µας, την οργή µας την κάναµε πράξη, την
κάναµε δύναµη, την κάναµε δικαιοσύνη. 

Κι όµως τι έκανε αυτή η Βουλή; Σε ένα χρόνο µέσα πρόλαβε
να κάνει τη δεύτερη φωνή σε όσους από την Κυβέρνηση έβγαλαν
πορίσµατα, σε όσους µίλησαν από την πρώτη κιόλας στιγµή για
ανθρώπινο λάθος αλλά δεν βρήκαν λέξη να πουν για τα ρουσφέ-
τια, τις κοµµατικές διοικήσεις, την απουσία ασφάλειας στους σι-
δηροδρόµους. Αλαζονεία και κυνισµός. Μέσα σε ένα χρόνο αυτή
εδώ η Βουλή πρόλαβε να αρχειοθετήσει ολόκληρο φάκελο ποι-
νικής δικογραφίας της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας για µια σύµβαση
που βρισκόταν εννέα ολόκληρα χρόνια στα συρτάρια του Υπουρ-
γείου Υποδοµών, για τις αποζηµιώσεις των αναδόχων, για την κα-
τασπατάληση ευρωπαϊκών πόρων. Και τώρα µας φταίει το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο που καταλογίζει στη χώρα «θάψιµο» της
υπόθεσης. 

Πρόλαβε αυτή εδώ η Βουλή να συγκροτήσει µια εξεταστική
επιτροπή εξαρχής προορισµένη να µας πει πως φταίνε όλοι δια-
χρονικά και άρα δεν φταίει κανείς. Μια επιτροπή που δεν κάλεσε
κρίσιµους µάρτυρες, που έγινε αρένα αντιπαραθέσεων και θέα-
τρο τοξικότητας, που εµείς προσπαθήσαµε µάταια να αξιοποι-
ήσουµε για να φανεί η αλήθεια. Δυστυχώς, όλοι οι φόβοι µας,
όλες οι ενστάσεις µας δικαιώθηκαν. Η σιωπή και η συγκάλυψη
µεθοδεύτηκαν συστηµατικά µε σχέδιο και µελέτη. Αυτά όλα εµείς
θα τα λέµε, θα τα καταλογίζουµε. Γιατί αυτή είναι η αποστολή
µας. Αυτό είναι το χρέος όλων µας. Να µιλήσουµε και να µιλάµε
για δικαιοσύνη που δεν αναζητείται απλώς. Απαιτείται. Να κά-
νουµε ό,τι πρέπει για να αποδοθούν οι ευθύνες στους υπεύθυ-
νους, για να µην ζήσουµε άλλη µια τέτοια τραγωδία στο µέλλον.
Να διαφυλάξουµε την αξιοπιστία της πολιτείας µας. Να κλεί-
σουµε τις πληγές της δηµοκρατίας µας. 

Και αυτήν εδώ τη µέρα αντί να τα συζητούµε όλα αυτά, αντί
να λογοδοτούµε τι κάναµε και τι δεν κάναµε, εµείς συζητούµε
για ένα σχέδιο νόµου διευθετήσεων και ρυθµίσεων µε διατάξεις
αντι-αυτοδιοικητικές, αντι-περιβαλλοντικές, τεκµήρια των πραγ-
µατικών προθέσεων και στοχεύσεων της Κυβέρνησης. Το κέρδος
σάς νοιάζει, όχι το περιβάλλον. Το πρόσκαιρο επιχειρηµατικό
κέρδος ερήµην του φυσικού περιβάλλοντος. Απόδειξη; Έχετε
καταστήσει κενό περιεχοµένου γράµµα τον εθνικό κλιµατικό
νόµο που πρώτη πρότεινε το 2021 η αείµνηστη Πρόεδρος του κι-
νήµατός µας Φώφη Γεννηµατά. Ένας νόµος που ψηφίστηκε το
2022 δεν πέρασε τον πήχυ των προσδοκιών της κοινωνίας των
πολιτών, ούτε των δικών µας καν προτάσεων για κλιµατική δη-
µοκρατία, συµµετοχή των πολιτών στη διαµόρφωση και εφαρ-
µογή περιβαλλοντικών πολιτικών. Ακόµα και αυτός ο νόµος µένει
ανεφάρµοστος όπως σας ελέγχουµε µε ερώτηση που καταθέ-
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σαµε σύσσωµη η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα. Αποτυγχάνουµε
ως χώρα στους περιβαλλοντικούς µας στόχους. Αδυνατούµε να
αποκτήσουµε την αναγκαία ανθεκτικότητα στην κλιµατική κρίση. 

Και σήµερα εδώ η Κυβέρνηση στέκεται απέναντι στην τοπική
αυτοδιοίκηση που της αφαιρεί ακόµα και τις βασικές αρµοδιότη-
τες, τις παραχωρήσεις, απέναντι σε σύσσωµες τις περιβαλλον-
τικές οργανώσεις που καταλογίζουν οπισθοδρόµηση, µε τη
νοµιµοποίηση κτισµάτων ή κατασκευασµάτων στον αιγιαλό, µε
µείωση της ελεύθερης ζώνης από την ακτογραµµή, µε ακόµα πιο
ελαστικά κριτήρια παραχώρησης παραλίας, µε καταστροφικά
αποτελέσµατα ιδίως στις πιο µικρές παραλίες που έως σήµερα
δεν παραχωρούνταν. Η επικοινωνιακή εφεύρεση της «απάτητης
παραλίας» αποδεικνύεται απατηλή. Στέκεστε απέναντι ακόµη και
στη διαχρονική νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας για
την συνταγµατική αρχή της αειφορίας ειδικά για τα ευπαθή οι-
κοσυστήµατα των ακτών. Απέναντι στις διεθνείς εξελίξεις για
ολοκληρωµένη διαχείριση αδόµητων παράκτιων περιοχών που
στην Ελλάδα πλέον µηδενίζονται. Καταργείται και η ελάχιστη
ζώνη των 30 µέτρων χωρίς ακόµη να αιτιολογηθεί γιατί, το όριο
του υψηλότερου χειµερινού κύµατος. 

Η Κυβέρνηση βλέπει τα παράκτια οικοσυστήµατα όχι ως προ-
στατευτέα αγαθά αλλά ως αξιοποιήσιµη δηµόσια περιουσία. Γι’
αυτήν, απέναντι στην κλιµατική κρίση και τον υπερτουρισµό, η
απάντηση είναι ακόµη περισσότερη συγκέντρωση, ακόµη περισ-
σότερη συρρίκνωση του ρόλου της τοπικής αυτοδιοίκησης,
αφού οι παραχωρήσεις στον αιγιαλό θα γίνονται πλέον µε κεν-
τρικό τρόπο ακόµη και σε δήµους που µέχρι σήµερα το απαγό-
ρευαν. Είναι ένα ανεφάρµοστο οπισθοδροµικό σχέδιο νόµου
απέναντι στο οποίο εµείς αντιπροτείνουµε την ουσιαστική προ-
στασία των παράκτιων οικοσυστηµάτων, µε πλήρη διαφάνεια, λο-
γοδοσία και αποτελεσµατικότητα, ψηφιακές και αντικειµενικές
διαδικασίες και αρµοδιότητες στους δήµους, όπως επιτάσσει η
αποκέντρωση των εξουσιών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Κυρίες και κύριοι, ειδικά αυτή τη µαύρη µέρα µε τις συντριπτι-
κές συνδηλώσεις, εµείς στεκόµαστε ξανά στην πλευρά της δια-
φάνειας. Καταψηφίζουµε την περιβαλλοντική οπισθοδρόµηση.
Καταψηφίζουµε τον συγκεντρωτισµό της εξουσίας. Καταψηφί-
ζουµε το σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Μάντζο.
Έχει ζητήσει µια παρέµβαση ο κ. Χήτας ως Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 
Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Μια µικρή παρέµβαση δυο-τριών λεπτών θα ήθελα. Συγγνώµη

που διακόπτω τη φυσιολογική ροή της συζήτησης στην Ολοµέ-
λεια αλλά, κύριε Πρόεδρε, είναι στιγµές πραγµατικά που απορεί
κανείς µε τον νοµοθετικό οίστρο της Κυβέρνησης. Η σηµερινή
µέρα είναι µια τελείως διαφορετική µέρα. Είναι µια µέρα που όλοι
έχουµε το κεφάλι µας κατεβασµένο κάτω και είτε προσευχόµα-
στε, είτε λέµε ένα πολύ µεγάλο «γιατί συνέβη αυτή η αποφράδα
µέρα πριν από ένα χρόνο», για το έγκληµα των Τεµπών, θεω-
ρούµε αδιανόητο από την πλευρά της κυβερνώσας παράταξης
της Νέας Δηµοκρατίας να νοµοθετεί και να φέρνει τροπολογίες
οι οποίες εµπεριέχουν άρθρα για εµάς, για τη δική µας παρά-
ταξη, απαράδεκτα, ανθελληνικά, αντιχριστιανικά. 

Και εξηγούµαι: Ενώ υπάρχει η τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, η
οποία δίνει κάποιες παροχές και προστασία στη µητρότητα, στην
Ελληνίδα µάνα, ό,τι πιο ιερό έχει ο καθένας, την Ελληνίδα µάνα,
αυτήν που µας έφερε στον κόσµο αυτόν, αυτή που κρατάει το
γένος το ελληνικό όρθιο και αντί να πει κανείς να υπερψηφίσω
αυτές τις δύο, τρεις αυτονόητες παροχές που δίνουµε στην Ελ-
ληνίδα µάνα, έρχεται η χαµένη πυξίδα ιδεολογική της Νέας Δη-
µοκρατίας. Τι κάνετε µωρέ; Πού βρίσκεστε; Τι κάνετε και τι
ψηφίζετε και τι νοµοθετείτε εδώ µέσα, εσείς, η Νέα Δηµοκρατία;

Διαβάζω, άρθρο 1, παράγραφος 3α: «Σε περίπτωση απόκτη-
σης κοινού παιδιού από οµόφυλους συζύγους ο δικαιούχος της
ειδικής παροχής του παρόντος γονέας καθορίζεται µε κοινή δή-

λωση των συζύγων». Δηλαδή, τι λέει; Ό,τι δικαιώµατα θα έχει η
Ελληνίδα µάνα, θα το έχει και ο Μπάµπης ή ο Αλέκος που θα δη-
λωθεί ως µάνα, όταν υιοθετήσουν παιδί. Καταλαβαίνετε τι κάνετε
και τι νοµοθετείτε; Το δικαίωµα της Ελληνίδας µάνας θα το πάρει
ο οµοφυλόφιλος που θα δηλωθεί ως µάνα και θα έχει υιοθετήσει
παιδί; Και αυτό είναι νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας και τα
φέρνετε τέτοια µέρα πένθους σήµερα εδώ.

Κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβάνουµε το αληθές και λέµε: Εµείς
είµαστε δώδεκα Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης. Για αύριο που
θα ψηφιστεί το νοµοσχέδιο αυτό, άρα και οι τροπολογίες, ζητάµε
ακόµα τρεις Έλληνες, πατριώτες που αισθάνονται Βουλευτές,
να συνυπογράψουν, για να καταθέσουµε ονοµαστική ψηφοφορία
για την τροπολογία αυτή. Γιατί το θέµα που ψηφίσατε µε τους
οµοφυλόφιλους και τον γάµο πριν λίγο καιρό έχει µεγάλη ουρά,
κύριε Πρόεδρε. Δεν σταµάτησαν τα βάσανα της κοινωνίας εκεί.
Τώρα αρχίζει το κακό και άνοιξε ο ασκός του Αιόλου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και ρωτάω: Κύριε εισηγητά -σας βλέπω πρόχειρο- της Νέας
Δηµοκρατίας, απ’ ό,τι ξέρω, κύριε εισηγητά της Νέας Δηµοκρα-
τίας, την ηµέρα εκείνη απείχατε από την ψηφοφορία. Αύριο που
ψηφίζεται η τροπολογία, που είναι η συνέχεια του νόµου που ψη-
φίσατε, να παίρνει ο Αλέκος και ο Μπάµπης τα επιδόµατα και τα
δικαιώµατα που έχει η Ελληνίδα µάνα, θα υπερψηφίσετε; Τι θα
κάνουν οι είκοσι ένας Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που κα-
ταψήφισαν και οι τριάντα που είχαν πάει για καφέ και απείχαν;
Θα υπερψηφίσουν την τροπολογία αυτή αύριο; Καλά κρυφτή-
κατε την πρώτη φορά. Τη δεύτερη, τώρα, τι θα κάνετε; Και ό,τι
δικαίωµα θα έρχεται από εδώ και πέρα εφεξής για την οικογέ-
νεια, για τη µάνα και τον πατέρα, αυτόµατα θα έχουν δικαιώµατα
και αυτοί, οι οµοφυλόφιλοι.

Και ρωτάµε, ρωτάει η Ελληνική Λύση: Καταψηφίσατε είκοσι
ένας και τριάντα απείχατε, πήγατε για καφέ. Τι θα κάνετε αύριο;
Θα υπερψηφίσετε ή είναι πάλι η ώρα για καφέ; Τι κάνετε µωρέ;
Τι κάνετε; Τι είναι αυτά που φέρνετε; Πού πάτε; Τι πολιτικό βέρ-
τιγκο είναι αυτό που έχει η Νέα Δηµοκρατία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χήτα, ολοκλη-
ρώστε. Έγιναν αντιληπτά. Είπατε δύο, τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και το ΠΑΣΟΚ, το πατριωτικό, επί-
σης το ρωτάµε. Το πατριωτικό ΠΑΣΟΚ ή αυτούς που πρεσβεύουν
το πατριωτικό ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου, εσείς που κα-
ταψηφίσατε, τι θα κάνετε αύριο; Θα υπερψηφίσετε για τον γονέα
1 και γονέα 2;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγής Καππάτος.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς να

εκφράσω και εγώ τη θλίψη µου για τους πενήντα επτά νεκρούς
αυτού του δυστυχήµατος, µια αποτρόπαια ηµέρα, µια εθνική
θλίψη, η οποία δεν είναι εύκολο να ξεπεραστεί. Οπότε άλλη µια
φορά θα ήθελα να εκφράσω στις οικογένειες τα θερµά µου και
βαθιά µου συλλυπητήρια.

Οι παραθαλάσσιες ζώνες αποτελούν ένα πολύτιµο φυσικό πε-
ριβάλλον που απολαµβάνουν οι πολίτες µας. Ενώ είναι αναπό-
σπαστο τµήµα του ελληνικού τοπίου και της πολιτιστικής
κληρονοµιάς µας, αποτελεί επίσης σηµαντικό οικονοµικό πόρο
µέσω του τουρισµού. Ωστόσο η προστασία και η βιώσιµη ανά-
πτυξη αυτών των περιοχών απαιτεί σύγχρονες και αποτελεσµα-
τικές πολιτικές παρεµβάσεις. Το νοµοθετικό πλαίσιο που διέπει
την αξιοποίηση της παραθαλάσσιας περιουσίας έχει επικριθεί για
την έλλειψη διαφάνειας, την ανεπάρκεια στην προστασία του πε-
ριβάλλοντος και των δηµόσιων συµφερόντων, καθώς και την ανε-
παρκή διαχείριση των πόρων. Μέσω του παρόντος νοµοσχεδίου
προτείνουµε ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο πολιτικών µέτρων που
θα εξασφαλίσουν την ισορροπηµένη ανάπτυξη και την προστα-
σία των παραθαλάσσιων περιοχών.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο εγγυάται την προστασία των αι-
γιαλών και διασφαλίζει την ελεύθερη πρόσβαση των πολιτών στις
παραλίες, προωθώντας έτσι το δικαίωµα όλων να απολαµβάνουν
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το φυσικό πλούτο της χώρας µας. Ακόµη, µε την κεντρική εκτέ-
λεση των διαγωνισµών παραχώρησης και την ηλεκτρονική διαδι-
κασία εξασφαλίζεται η διαφάνεια, η απλούστευση και η ταχύτητα
στις διαδικασίες, ενισχύοντας την εµπιστοσύνη του κοινού στην
αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας. Οι νέες ρυθµίσεις θεσπί-
ζουν υποχρεώσεις για τους παραχωρησιούχους προκειµένου να
διασφαλιστεί η εξυπηρέτηση του κοινού, η ασφάλεια των λουο-
µένων και η προστασία του περιβάλλοντος.

Αναλυτικότερα, οι παραχωρησιούχοι οφείλουν να διασφαλί-
ζουν την ελεύθερη, απρόσκοπτη και ασφαλή διέλευση του κοι-
νού στον αιγιαλό και την παραλία, τη χρήση του αιγιαλού και της
παραλίας για άτοµα µε αναπηρία παρέχοντας κατάλληλες πλατ-
φόρµες ή συµψηφίζοντας τις δαπάνες για την εγκατάστασή
τους.

Επιπροσθέτως έχουν την υποχρέωση να διατηρούν καθηµε-
ρινά καθαρό το παραχωρούµενο τµήµα αιγιαλού και παραλίας,
να αναρτούν πινακίδες µε συντεταγµένες της παραχώρησης και
πληροφορίες για τα δικαιώµατα του κοινού, να παρέχουν ντους
και αποδυτήρια για την εξυπηρέτηση του κοινού, να φροντίζουν
για τη διατήρηση της ισορροπίας του οικοσυστήµατος του πα-
ραχωρούµενο χώρου και τέλος να διασφαλίζουν την παρουσία
ναυαγοσώστη και την αρχική κατάσταση του χώρου.

Προβλέπονται επίσης πιο αποτελεσµατικοί έλεγχοι και επιβολή
αυστηρών κυρώσεων. Συγκεκριµένα, προβλέπονται αυστηρές
ποινές για τους παραβάτες συµπεριλαµβανοµένων προστίµων
και απαγόρευση συµµετοχής σε νέους διαγωνισµούς, ενώ και οι
ίδιοι οι πολίτες έχουν τη δυνατότητα ελέγχου και υποβολής κα-
ταγγελιών µέσω ψηφιακής εφαρµογής στο κινητό τους τηλέ-
φωνο. Οι παραλίες που επιτρέπεται να παραχωρηθούν θα
καθορίζονται ετησίως, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα κριτήρια προ-
στασίας του περιβάλλοντος και την ανάγκη ισορροπηµένης ανά-
πτυξης. Η προτεινόµενη πολιτική προσέγγιση θα διασφαλίσει την
αειφορία και τη δίκαιη διαχείριση των παραθαλάσσιων πόρων,
ενθαρρύνοντας την ανάπτυξη τουρισµού και την ανθρώπινη ευη-
µερία, ενώ παράλληλα θα προστατεύει το περιβάλλον και θα ενι-
σχύει την κοινωνική δικαιοσύνη.

Στην ιδιαίτερη πατρίδα µου την Κεφαλονιά υπάρχουν πολλές
µαγικές παραλίες -αναφέρω ενδεικτικά, Μύρτος, γνωστός παγ-
κοσµίως, Ξι, Μακρύς Γιαλός, Άι Χέλης, γνωστός σε όλη τη νεο-
λαία-, που πέραν από το στοιχείο του περιβαλλοντικού πλούτου
και της φυσικής οµορφιάς τους αποτελούν και δηµόσια περιου-
σία που θέλουµε να αξιοποιείται ορθά και χωρίς καθυστερήσεις
στην ολοκλήρωση των απαραίτητων διαδικασιών για την ετήσια
παραχώρησή τους.

Να δώσουµε στα νησιά µας και σε όλο τον τουριστικό µας µη-
χανισµό µια ισχυρή ώθηση πριν το επόµενο καλοκαίρι για το όφε-
λος των ίδιων των πολιτών, των επισκεπτών και την υγιή δια-
χείριση των αιγιαλών µας. Γι’ αυτόν τον λόγο είναι απαραίτητη
και προβλέπεται από το παρόν νοµοσχέδιο η συνεχής παρακο-
λούθηση και η βελτίωση των µέτρων είναι απαραίτητη για τη δια-
σφάλιση της αποτελεσµατικότητάς τους και την εξασφάλιση µιας
βιώσιµης και δίκαιης παραθαλάσσιας ανάπτυξης.

Στη συνέχεια του νοµοσχεδίου συναντάµε διατάξεις που αφο-
ρούν τα συστήµατα ηλεκτρονικών πληρωµών. Η εφαρµογή αυ-
στηρών κυρώσεων για τη διασύνδεση των ταµειακών µηχανών
µε τα συστήµατα ηλεκτρονικών πληρωµών POS αποτελεί κρίσιµο
βήµα προς την ενίσχυση της διαφάνειας και την αντιµετώπιση
της φοροδιαφυγής στη χώρα µας. Το νέο ποινολόγιο που προ-
τείνεται, εντάσσεται σε µια ευρύτερη πολιτική στρατηγικής η
οποία στοχεύει στην ενίσχυση του φορολογικού συστήµατος και
την προστασία της δηµόσιας περιουσίας. Το διάστηµα που πα-
ρέχεται για την προσαρµογή των επιχειρήσεων αποτελεί επίσης
µια ευκαιρία για την εκπαίδευσή τους και την κατανόηση των
απαιτήσεων προκειµένου να εξασφαλιστεί η οµαλή µετάβαση σε
αυτό το νέο πλαίσιο. Με αυτόν τον τρόπο προωθείται ένα περι-
βάλλον εµπιστοσύνης και δίκαιης ανταγωνιστικότητας που συµ-
βάλλει στην οικονοµική ανάπτυξη και ευηµερία της χώρας µας.

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να αναφερθώ στις ρυθµίσεις που
αφορούν τους αγρότες µας, καθώς παρουσιάζεται έντονη η
ανάγκη για προοδευτικές πολιτικές που θα υποστηρίζουν τις
ανάγκες των αγροτικών κοινοτήτων µας. Για τον σκοπό αυτόν

επαναφέρουµε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο αγροτικό πε-
τρέλαιο για το έτος 2024.

Με τη φιλοσοφία της δικαιοσύνης και της ενίσχυσης των αγρο-
τών µας η παρούσα πολιτική εισήγηση αναδεικνύει την αφο-
σίωσή µας στην αειφόρο ανάπτυξη της υπαίθρου και την
ενίσχυση της αγροτικής οικονοµίας.

Κατ’ αρχάς, προτείνουµε την επαναφορά µηδενικού συντελε-
στή ΕΦΚ για το πετρέλαιο εσωτερικής καύσης που χρησιµοποι-
είται στη γεωργία, καθώς και τη δυνατότητα προκαταβολής
µέρους του ποσού που θα επιστραφεί στους αγρότες, το οποίο
είναι σαφώς ανεκχώρητο και ακατάσχετο στα χέρια του δηµο-
σίου. Αυτό το µέτρο θα συµβάλει στη µείωση του οικονοµικού
φόρτου για τους αγρότες και θα τους επιτρέψει να εστιάσουν
στην παραγωγή και τη βελτίωση της γεωργικής τους δραστηριό-
τητας.

Αναδεικνύουµε, ακόµη µια φορά, τη δέσµευσή µας για τη στή-
ριξη και την ενίσχυση της αγροτικής κοινότητάς µας. Με αυτό το
πρόγραµµα θα διασφαλίσουµε όχι µόνο τη βιωσιµότητα της γε-
ωργίας µας, αλλά και την ανάπτυξη και την ευηµερία των αγρο-
τικών µας περιοχών. 

Τέλος, ειδικές προβλέψεις εµπεριέχονται και για τους για-
τρούς µας, καθώς στο πλαίσιο της διαρκούς προσπάθειας για τη
βελτίωση των συνθηκών εργασίας και των αποδοχών των εργα-
ζοµένων στον τοµέα της υγείας, προτείνεται η αύξηση των απο-
δοχών για εφηµερίες και το ανώτατο όριο αποδοχών για τους
ιατρούς του ΕΣΥ. Η προτεινόµενη αύξηση των αποδοχών για
εφηµερίες, αποτελεί σηµαντικό βήµα προς τη διασφάλιση ενός
δίκαιου αντισταθµίσµατος για τον χρόνο και την εργασία που
αφιερώνουν οι γιατροί του ΕΣΥ στην παροχή εφηµεριών. Η αύ-
ξηση αυτή, η οποία θα εφαρµοστεί αναδροµικά από την 1η Ια-
νουαρίου του 2024 και θα φτάσει το 20%, αντιπροσωπεύει µια
αναγνώριση της σηµασίας της εργασίας τους και της ανάγκης
να ανταµείβονται επαρκώς για τον χρόνο που διαθέτουν για τη
φροντίδα των ασθενών.

Επιπλέον, η επέκταση της αποζηµίωσης και στους νόµιµους
αναπληρωτές των ιατρών συµβάλλει στη διασφάλιση της συνέ-
χειας της φροντίδας των ασθενών, ενισχύοντας ταυτόχρονα την
ικανότητα αντιµετώπισης των εργασιακών φορτίων. Η αύξηση
του ανώτατου ορίου αποδοχών για τους ιατρούς του ΕΣΥ, αντι-
προσωπεύει ένα βήµα προς τη διασφάλιση µιας δίκαιης αµοιβής
για την εξαιρετική εργασία που παρέχουν. Η αύξηση αυτή, η
οποία θα εφαρµοστεί κατά 5%, αντικατοπτρίζει την ανάγκη να
διατηρηθεί η ανταγωνιστικότητα των αποδοχών τους σε σχέση
µε άλλους τοµείς και επαγγέλµατα, προκειµένου να προσελκύον-
ται και να διατηρούνται οι καλύτεροι επαγγελµατίες στον τοµέα
της υγείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ψήφιση του παρόντος
νοµοσχεδίου αναλαµβάνουµε µια δέσµευση προς την προστασία
και τη βιώσιµη ανάπτυξη των παραθαλάσσιων περιοχών µας,
αξιοποιώντας τους φυσικούς πόρους µε σεβασµό προς το περι-
βάλλον και τις κοινωνικές ανάγκες και δεσµευόµαστε για µια Ελ-
λάδα που προστατεύει τον φυσικό και πολιτιστικό της πλούτο.
Ενισχύεται η διαφάνεια και η εµπιστοσύνη του κοινού και προ-
ωθείται µια ισότιµη και δίκαιη πρόσβαση σε όλους τους πολίτες.

Ακόµη, στηρίζουµε τους Έλληνες αγρότες και την ελληνική
ύπαιθρο που θέλουµε όχι µόνο να παραµείνει ζωντανή, αλλά να
αναπτύσσεται διαρκώς. Δεν ξεχνάµε τους γιατρούς µας που δί-
νουν καθηµερινά έναν αγώνα στην πρώτη γραµµή για όλους µας.
Είναι ένα σύνολο µέτρων που αγγίζουν ζωτικά κοµµάτια της ελ-
ληνικής κοινωνίας και τα οποία σας καλώ να ψηφίσετε όλοι,
καθώς παράγουν ουσιαστικό όφελος για τους πολίτες και την
πατρίδα µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Χριστίνα Σταρακά. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και µόνο που η συζήτηση του

παρόντος νοµοσχεδίου γίνεται τη σηµερινή ηµεροµηνία, αρκεί

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡH’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 11209



για να βαρύνουν οι σκέψεις, αλλά και τα λόγια. Λοιπόν, 28 Φε-
βρουαρίου του 2024, είναι ένας χρόνος ακριβώς µετά το τραγικό
δυστύχηµα των Τεµπών που συγκλόνισε την Ελλάδα, συγκλόνισε
τον κόσµο ολόκληρο. Είναι ένας χρόνος από τότε που πενήντα
επτά άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους, καθώς επέβαιναν σε εκείνη
την µοιραία αµαξοστοιχία. Είναι ένας χρόνος και µια ανοιχτή
πληγή που συνεχίζει να αιµορραγεί και για κάποιους δεν θα κλεί-
σει ποτέ. 

Στο πλαίσιο αυτό, σας καλώ προς στιγµή να αναλογιστούµε
κάτι. Ποια είναι η εικόνα που δίνει η Βουλή σήµερα; Ποια είναι η
εικόνα που δίνουµε εµείς οι εκλεγµένοι αντιπρόσωποι του λαού;
Έξω από τη Βουλή, στους δρόµους, σε ολόκληρη την χώρα, το
πάνδηµο αίτηµα των ανθρώπων που µας έστειλαν εδώ για να
τους εκπροσωπούµε και για να φυλάττουµε το Σύνταγµα και
τους νόµους κατά τον όρκο που έχουµε δώσει, συµπυκνώνεται
µόνο σε µία λέξη: δικαιοσύνη. Εµείς εδώ µέσα, µια τέτοια µέρα
καλούµαστε να µιλήσουµε για νοµοσχέδια, για παραλίες, αιγια-
λούς, αξιοποίηση και λοιπές ρυθµίσεις. Δεν περιποιεί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, τιµή για το ελληνικό Κοινοβούλιο οποιαδή-
ποτε συνεδρίαση τέτοια µέρα, πόσο µάλλον µε τέτοια αναντιστοι-
χία µε τα συµβαίνοντα στην κοινωνία.

Τι έχουν να πουν όλα αυτά σε εκείνους τους γονείς που τα παι-
διά τους ήταν εκεί µέσα, που γέµισαν µε εκατοντάδες κλήσεις
ένα κινητό τηλέφωνο όσο κινούνταν προς τα Τέµπη για να δουν
τι γινόταν και τους φάνηκε αιώνας ο χρόνος; Τι να πούµε σε αυ-
τούς τους γονείς που έψαχναν στα χαµένα να βρουν ό,τι πολυτι-
µότερο είχαν; Και πού τα έψαχναν; Τα έψαχναν µέσα στις
στάχτες. Τι να πούµε, τέλος πάντων, σε αυτούς τους γονείς που
το νεκροταφείο έγινε σπίτι τους και το σπίτι τους νεκροταφείο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φάντασµα της ατιµωρησίας
και των αναπάντητων ερωτηµάτων πλανάται πάνω από όλη την
κοινωνία, αποτελώντας σφαίρα στην καρδιά της αξιοπιστίας του
πολιτικού συστήµατος και δίνοντας λαβές -κυριολεκτικά λαβές-
σε κάθε αντισυστηµικό που ψαρεύει σε θολά νερά. Ένα χρόνο
µετά το έγκληµα στα Τέµπη, υπάρχει κάτι άραγε που θα µπο-
ρούσε να ασελγήσει περισσότερο στη µνήµη αυτών των πενήντα
επτά ανθρώπων από την παρωδία που ονοµάστηκε εξεταστική
επιτροπή και µε ευθύνη της κυβερνητικής πλειοψηφίας οδηγή-
θηκε άρον-άρον στη διακοπή, σε µια ιταµή απόπειρα συγκάλυ-
ψης; 

Τα Τέµπη είναι µία εθνική τραγωδία που δεν πρέπει σε καµµία
περίπτωση να ξεχάσουµε. Είναι χρέος µας σε όσες καρδιές στα-
µάτησαν εκείνο το µοιραίο βράδυ. Είναι χρέος µας σε αυτούς
που έµειναν πίσω ζωντανοί-νεκροί να δίνουν αγώνα για να µά-
θουν το γιατί. Είναι χρέος µας στις οικογένειες των πενήντα επτά
συνανθρώπων µας και στους εκατόν ογδόντα τραυµατίες να µην
ξεχάσουµε, να µην πάµε παρακάτω χωρίς να ξεπλύνουµε αυτή
την ντροπή, να µην το ξαναζήσουµε ποτέ, κανείς, αυτό. 

Κάποιος γνωστός µού είπε µια µέρα που είχα κατέβει στον
τόπο µου στην Αιτωλοακαρνανία: «Χριστίνα, πρέπει να γκρεµί-
σουµε το κράτος και να το ξαναφτιάξουµε». Και εγώ του είπα:
«Όχι, φίλε, πρέπει να το αλλάξουµε. Πρέπει να στήσουµε βήµα-
βήµα ένα κράτος δικαίου, για το οποίο δεν θα ντρεπόµαστε και
δεν θα µας κρεµάει στα µανταλάκια η Ευρώπη». Συστατικό στοι-
χείο αυτών είναι µεταξύ άλλων και η καλή νοµοθέτηση, µια καλή
νοµοθέτηση η οποία σε τίποτα δεν δείχνει το σηµερινό θηριώδες
και αχανές νοµοσχέδιο. 

Για την ουσία του νοµοσχεδίου, µίλησαν οι συνάδελφοι πριν.
Θα πω, όµως, και εγώ δύο λόγια, γιατί κατ’ αρχάς είναι αντιαυ-
τοδιοικητικό. Το λέω εγώ που ανήκω στο ΠΑΣΟΚ από µικρό παιδί
και το ΠΑΣΟΚ από το 1974 έχει ψηλά τη σηµαία και έχτισε στην
ουσία την αυτοδιοίκηση. Έρχεται σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο
που αντί να αποκεντρώνει αρµοδιότητες, αφαιρεί κρίσιµες αρµο-
διότητες από την αυτοδιοίκηση υπέρ της κρατικής διοίκησης. 

Γιατί είναι αντιπεριβαλλοντικό; Διότι, κατόρθωσε πρώτη φορά
-και µόνο αυτό θα πω στο χρόνο που έχω- να συσπειρώσει εναν-
τίον του όλες τις µεγάλες περιβαλλοντικές οργανώσεις. Σε αυτό
το σηµείο, θα ήθελα να πω ότι µέσα στις συνεδριάσεις των επι-
τροπών ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης ήταν πολύ ειρωνικός απέ-
ναντι σε αυτές τις περιβαλλοντικές οργανώσεις. 

Γιατί, στην ουσία τι κάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Βρίθει ρυθµί-

σεων περιβαλλοντικής οπισθοδρόµησης και θα πω κάποια παρα-
δείγµατα. Μεταβάλλεται κατ’ αρχάς ο ορισµός της παραλίας και
καταργείται το ελάχιστο όριο των τριάντα µέτρων. Ο κοινόχρη-
στος χαρακτήρας του παλιού αιγιαλού και της παλιάς όχθης, των
µεγάλων λιµνών και των πλεύσιµων ποταµών καταργείται, καθώς
και τα τµήµατα περιέχονται στην ιδιωτική περιουσία πλέον του
δηµοσίου. 

Είναι εµφανέστατο ότι το νοµοσχέδιο είναι ασαφές, είναι ακα-
τάληπτο και είναι και αντίθετο µε τις προτεραιότητες της σοσιαλ-
δηµοκρατικής προσέγγισης που προτάσσει, κυρίως, την
ουσιαστική προστασία των παράκτιων οικοσυστηµάτων έναντι
της άνευ όρου αξιοποίησής τους. Είναι επίσης ανεφάρµοστο
γιατί καλείται όλη αυτή τη διαδικασία να την κάνει η κτηµατική
υπηρεσία η οποία είναι από τις πλέον υποστελεχωµένες υπηρε-
σίες στον δηµόσιο τοµέα.

Από εκεί και πέρα και λόγω και της ιδιότητάς µου ως συνυπεύ-
θυνη στον τοµέα της αγροτικής ανάπτυξης του ΠΑΣΟΚ, θα
ήθελα να σταθώ στην προκαταβολή του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης του πετρελαίου για τους αγρότες. Παρ’ ότι θα το στηρί-
ξουµε, θεωρώ ότι είναι εµπαιγµός κάθε χρόνο να συζητάµε,
ουσιαστικά, τη µερική επιστροφή του φόρου αυτού που έχουν
ήδη προκαταβάλει, έχουν ήδη προπληρώσει οι αγρότες µας. Γι’
αυτό πάγια θέση του ΠΑΣΟΚ είναι η κατάργηση του ειδικού
φόρου του αγροτικού πετρελαίου για τον απλούστατο λόγο ότι
δεν πρέπει ο Έλληνας αγρότης να είναι επαίτης στην πόρτα του
Μαξίµου κάθε χρόνο, γιατί επιτέλους πρέπει εµείς να άρουµε ένα
ασήκωτο βάρος από τις πλάτες αυτών των αγροτών, καθώς υπο-
φέρει σήµερα ο πρωτογενής τοµέας, προκειµένου να του δώ-
σουµε την ευκαιρία να αναπτυχθεί και να δηµιουργήσει µε αξιο-
πρέπεια πάνω απ’ όλα.

Τελειώνοντας θα ήθελα να κάνω και ένα µικρό σχολιασµό για
τα POS. Μέχρι το τέλος του µήνα, µέχρι αύριο-µεθαύριο, αγα-
πητοί συνάδελφοι της Κυβέρνησης, είναι αδύνατον να προλά-
βουν οι επιχειρήσεις να τα εγκαταστήσουν υπό την απειλή
υπέρογκων προστίµων. Δεν γνωρίζατε ότι ενδέχεται να υπάρξει
αυτή η καθυστέρηση της αφοµοίωσης από την αγορά; Υποτίθε-
ται ότι είστε υπέρ της αγοράς και των επιχειρηµατιών και ότι επι-
κοινωνείτε µαζί τους και τα γνωρίζετε όλα αυτά. Ή τελικά
επικοινωνείτε µόνο µε τους µεσάζοντες που σκανδαλωδώς ευ-
νοείτε κατά διαστήµατα; Πρέπει, λοιπόν, να δοθεί άµεσα µια νέα
παράταση ικανή ώστε να γίνουν µε ασφάλεια όλα όσα χρειάζον-
ται για την οµαλή λειτουργία της αγοράς.

Κλείνοντας θα ήθελα να επισηµάνω ότι λιγότερα από τα µισά
άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου αφορούν στο κυρίως θέµα,
στους αιγιαλούς. Τα υπόλοιπα είναι πάσης φύσης ατάκτως ερ-
ριµµένα. Την ίδια στιγµή, η υποχρέωση της δηµόσιας διαβούλευ-
σης -να θυµίσω- ότι δεν τηρήθηκε κατά το 43% του νοµοσχεδίου.

Για εµάς, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί ένα µνηµείο
κακής νοµοθέτησης και δεν µπορεί να γίνει ανεκτό, γι’ αυτό και
το καταψηφίζουµε επί της αρχής.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα

ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Πασχαλίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Έναν χρόνο µετά από το τραγικό ατύχηµα, η καρδιά της ελ-

ληνικής κοινωνίας είναι βαριά σήµερα. Τα θερµά µας συλλυπη-
τήρια στους οικείους.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο εισάγονται κατ’ αρχάς διατάξεις µε τις
οποίες επιτυγχάνεται η προστατευτική µεταχείριση αιγιαλών και
παραλιών διασφαλίζοντας τόσο τον κοινόχρηστο χαρακτήρα
τους, όσο και την αξιοποίησή τους µε γνώµονα το δηµόσιο συµ-
φέρον.

Επίσης, περιλαµβάνει διατάξεις µε στόχο τη βέλτιστη αξιοποί-
ηση των περιουσιακών στοιχείων του δηµοσίου, τη στήριξη της
οικογένειας µε απώτερο σκοπό την αντιµετώπιση του δηµογρα-
φικού προβλήµατος, αλλά και άλλου είδους διατάξεις για την εύ-
ρυθµη λειτουργία της αγοράς και την ενίσχυση των γιατρών του
ΕΣΥ και των αγροτών µας.
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Πιο συγκεκριµένα, µε το παρόν σχέδιο νόµου αντιµετωπίζεται
το υφιστάµενο προβληµατικό νοµοθετικό πλαίσιο που χαρακτη-
ρίζεται από την πολυδιάσπαση των αρµοδιοτήτων ως προς τη
διαχείριση του αιγιαλού στο οποίο εµπλέκονται διάφορες υπη-
ρεσίες όπως η Κτηµατική Υπηρεσία Δηµοσίου, οι δήµοι, οι ΟΤΑ
κ.λπ., συγχρόνως δε αντιµετωπίζεται η βραδεία διαδικασία πα-
ραχώρησης από τους δήµους.

Βασικές κατευθύνσεις του νοµοσχεδίου είναι η πλήρης και ψη-
φιακή καταγραφή των δηµοσίων εκτάσεων σε αιγιαλό, η υπο-
βολή αυστηρότερων όρων στην παραχώρηση της παραλίας, µε
όρους που θα εξασφαλίζουν την προσβασιµότητα από τους πο-
λίτες, αλλά και µε τιµές που διασφαλίζουν το δηµόσιο συµφέρον.

Ειδικότερα, ο βασικός στόχος του νοµοσχεδίου είναι να επε-
κταθούν οι ηλεκτρονικές δηµοπρασίες και να αξιοποιηθούν οι
νέες τεχνολογίες για τη χάραξη της ζώνης και τον καθορισµό του
αιγιαλού. Έτσι, αφού ολοκληρωθεί η ορθή χάραξη, θα ξεκινήσει
η παραχώρηση, το δε δικαίωµα χρήσης του αιγιαλού θα διενερ-
γείται µέσω ηλεκτρονικής δηµοπρασίας.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι πλέον καθιερώνεται το σύστηµα αντι-
κειµενικών τιµών ζώνης και έτσι θα υπάρχει ελάχιστο τίµηµα το
οποίο θα προκύπτει από τις τιµές ζώνης και άλλες παραµέτρους
που θα προστεθούν στον αλγόριθµο.

Μία ακόµα σηµαντική καινοτοµία που εισάγεται µε το παρόν
νοµοσχέδιο είναι η αξιοποίηση κάθε εργαλείου που θα προσφέ-
ρει η τεχνολογία για τον εντοπισµό και την κατεδάφιση αυθαιρέ-
των και αυθαιρεσιών στις παραλίες. Στόχος των ρυθµίσεων είναι
η δραστική αντιµετώπιση κατασκευαστικών αυθαιρεσιών που
συχνά παρατηρούνται κατά µήκος της παράκτιας ζώνης εξαιτίας
της ελλιπούς χάραξης. Έτσι, λοιπόν, θα αξιοποιηθούν σύγχρονες
τεχνολογίες και τα µέσα για τον έλεγχο του αιγιαλού µέσω εικό-
νων, φωτογραφιών και βίντεο µε drones, ενώ θα δηµιουργηθεί
και ειδική πλατφόρµα καταγγελιών για αυθαιρεσίες και παρεµ-
πόδιση στην πρόσβαση πολιτών στις δηµόσιες παραλίες.

Στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται, επίσης, διατάξεις που προ-
βλέπουν την επιβολή αυστηρών κυρώσεων για παραβάσεις αι-
γιαλού όπως µέτρα άµεσης διακοπής και αποτροπής της
αυθαίρετης κατάληψης µε άµεση αποµάκρυνση κινητών στοι-
χείων, σφράγισης της επιχείρησης και γενικότερη αυστηροποί-
ηση προστίµων.

Επιπροσθέτως, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο γίνεται µια σο-
βαρή προσπάθεια προς αντιµετώπιση ενός σοβαρότατου προ-
βλήµατος που αντιµετωπίζει η χώρα µας που δεν είναι άλλο από
το δηµογραφικό.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να παραθέσω κάποια στοιχεία
προκειµένου να αντιληφθούµε όλοι το µέγεθος του προβλήµα-
τος: Η πρόσφατη ανακοίνωση των αποτελεσµάτων των νέων δη-
µογραφικών προβολών της EUROSTAT, τον Απρίλιο του 2023,
παρουσιάζει µια µελλοντική επιδείνωση της δηµογραφικής προ-
οπτικής της χώρας µας. Συγκεκριµένα, ο πληθυσµός της χώρας
µας προβλέπεται ότι θα έχει την τρίτη µεγαλύτερη µείωση από
όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της τάξης του 30,4%.
Συγκεκριµένα, αναµένεται να µειωθεί από τα δέκα εκατοµµύρια
τετρακόσιες εξήντα χιλιάδες άτοµα το 2022 στα επτά εκατοµµύ-
ρια οκτακόσιες χιλιάδες άτοµα το 2070. Η δυσµενής αυτή εξέ-
λιξη αναβαθµίζει την αναγκαιότητα του άµεσου σχεδιασµού και
της υλοποίησης µιας ολοκληρωµένης και συστηµατικής µακρο-
χρόνιας δηµογραφικής πολιτικής.

Αυτό ακριβώς έρχεται η σηµερινή Κυβέρνηση να κάνει πράξη
ενθαρρύνοντας τη δηµιουργία και τη στήριξη της οικογένειας,
δεδοµένου ότι η εφαρµογή του µέτρου της κλιµάκωσης του φο-
ρολογούµενου ποσού ανάλογα µε την ύπαρξη άλλων εξαρτώµε-
νων τέκνων στην οικογένεια σκοπεύει στην ενθάρρυνση από-
κτησης περισσότερων παιδιών.

Πιο συγκεκριµένα, θεσπίζεται αύξηση της τάξης των 400 ευρώ
για δικαιούχους χωρίς εξαρτώµενα τέκνα πριν από τη γέννηση
κλιµακούµενη για κάθε επόµενο τέκνο και φτάνοντας το επιπλέον
ποσό των 1.500 ευρώ για δικαιούχους µε τρία, τέσσερα ή περισ-
σότερα εξαρτώµενα τέκνα πριν από τη γέννηση. Παράλληλα,
επέρχονται στοχευµένες τροποποιήσεις για τη βέλτιστη υλοποί-
ηση του προγράµµατος στεγαστικής πολιτικής «Ανακαινίζω - Νοι-
κιάζω» και αντιµετωπίζεται έτσι η ανάγκη στέγασης.

Αξίζει, επίσης, να σηµειωθεί ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
περιέχει διατάξεις που ενισχύουν το πλέγµα προστασίας κοινω-
νικών και επαγγελµατικών οµάδων και αυξάνει τις αποδοχές των
ιατρών του ΕΣΥ, ενώ µε τη διασύνδεση των ταµειακών µηχανών
µε τα POS γίνεται ακόµα ένα βήµα για την αντιµετώπιση της φο-
ροδιαφυγής.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω ειδική αναφορά στη διάταξη που
προβλέπει τη δυνατότητα προκαταβολής µέρους του ποσού του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο για το
2024. Ειδικότερα, µε τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχέδιο κα-
θορίζεται µηδενικός συντελεστής ειδικού φόρου κατανάλωσης
για το πετρέλαιο εσωτερικής καύσης που χρησιµοποιείται στη
γεωργία για το διάστηµα από την 1η Ιανουαρίου 2024 έως και την
31η Δεκεµβρίου 2024 µε την εφαρµογή της διαδικασίας επιστρο-
φής στους δικαιούχους αγρότες του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης που καταβάλλουν κατά την αγορά του καυσίµου.

Προβλέπεται, επίσης, το ποσοστό επί των δικαιούχων ποσών
επιστροφής που µπορεί να καταβληθεί προκαταβολικά και ορί-
ζεται ρητά ότι το ποσό επιστροφής του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης είναι ανεκχώρητο και ακατάσχετο στα χέρια του δηµοσίου
ή τρίτων. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας συνεχίζει το µεταρρυθµιστικό της έργο αξιοποιώντας
τη δηµόσια περιουσία, θεσπίζοντας ένα νοµοθετικό πλαίσιο που
προστατεύει κατά τρόπο ουσιαστικό τους αιγιαλούς ως στοιχείο
του περιβάλλοντος, στηρίζοντας την ανάπτυξη, στηρίζοντας την
οικογένεια, στηρίζοντας τους αγρότες µας και κάθε κοινωνική
και επαγγελµατική οµάδα που το έχει ανάγκη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Πασχαλίδη.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης. 

Ορίστε, κύριε Μαρκογιαννάκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως όλοι και όλες που ανέβη-

καν στο Βήµα πριν από εµένα σήµερα, συµµετέχω και εγώ στο
βαρύ πένθος της ηµέρας µαζί µε όλη την κοινωνία, αναλογιζόµε-
νος τους πενήντα επτά συνανθρώπους µας, τα θύµατα της ασύλ-
ληπτης τραγωδίας των Τεµπών πριν από έναν χρόνο, στη φονική
σύγκρουση των δύο τρένων. Για τη µνήµη τους, αλλά και για
τους ανθρώπους τους, η απόδοση δικαιοσύνης είναι το ελάχιστο
που µπορεί να κάνει η πολιτεία µας. Και σε αυτό συµφωνούµε
όλοι. Και θα το κάνει, είµαι σίγουρος, µέσα από µία πλήρη και εν-
δελεχή δικαστική διερεύνηση, η οποία θα αναδείξει αιτίες και ευ-
θύνες σε όλο της το φάσµα. 

Είναι αλήθεια ότι µε το σηµερινό θέµα συζήτησης έχω ο ίδιος,
προσωπικά, µία σηµαντική εξοικείωση, τόσο ως Βουλευτής επαρ-
χίας από µία κατ’ εξοχήν τουριστική περιοχή, όπως είναι τα
Χανιά, όσο και ως άνθρωπος που υπηρέτησε την αυτοδιοίκηση.
Αυτή µου την εξοικείωση θα προσπαθήσω να αξιοποιήσω στη ση-
µερινή µου τοποθέτηση σε ό,τι αφορά στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών. 

Ποια είναι, λοιπόν, τα ζητήµατα που έρχεται να ρυθµίσει και
να διευθετήσει το Υπουργείο µε την πρωτοβουλία του. Την απάν-
τηση νοµίζω ότι δίνουν µε ευκολία οι εµπειρίες του καθενός και
της καθεµιάς µας και αυτές είναι οι εικόνες του χάους και του
πλήθους οµπρελοκαθισµάτων και λοιπών άλλων εγκαταστάσεων
που αντικρίζουµε κάθε χρόνο στις πιο ωραίες παραλίες του
τόπου µας. Είναι η προσβολή της αισθητικής, η προσβολή και η
κακοποίηση του περιβάλλοντος και τελικά, η προσβολή και η κα-
κοποίηση της νοµιµότητας και του δηµοσίου συµφέροντος από
τις ανεξέλεγκτες αυθαιρεσίες, που επαναλαµβάνονται κάθε
χρόνο. 

Τι κρύβεται πίσω από όλες αυτές τις εικόνες; Ένα -κατά κοινή
οµολογία- προβληµατικό νοµοθετικό πλαίσιο που χαρακτηρίζεται
από την πολυδιάσπαση και τον κατακερµατισµό των αρµοδιοτή-
των ως προς τη διαχείριση του αιγιαλού. Έχουµε παράλληλες
και, ουσιαστικά, αλληλοεπικαλυπτόµενες αρµοδιότητες, που
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ασκούνται είτε από την κτηµατική υπηρεσία είτε από τους δή-
µους είτε από την ΕΤΑΔ. Έχουµε την εξαιρετικά αργή και δια-
βλητή, λόγω αδιαφάνειας, προφορική διαδικασία, για τις
παραχωρήσεις από τους δήµους. Έχουµε ένα εντελώς αναπο-
τελεσµατικό σύστηµα προστασίας και επιβολής νοµιµότητας σε
περίπτωση παραβάσεων στον αιγιαλό. Και τέλος, έχουµε µια
σειρά από µη ορθολογικούς και τελικά βλαπτικούς περιορισµούς
στη χρήση του παλαιού αιγιαλού. 

Το Υπουργείο Οικονοµικών, λοιπόν, απαντά σε όλα αυτά µε µια
συνολική και εκτεταµένη ρύθµιση που αντιµετωπίζει κάθε προ-
βληµατική πτυχή. Ξεκινά από την καθιέρωση των απάτητων πα-
ραλιών στα πρότυπα των απάτητων βουνών που νοµοθετήθηκε
πριν από λίγα χρόνια. Αιγιαλοί και παραλίες υψηλής προστασίας
που βρίσκονται σε περιοχές «NATURA» εντάσσονται πλέον, όπως
είναι και το σωστό, σε ειδικό προστατευτικό πλαίσιο και στο εξής
θα απαγορεύεται σε αυτές τις εκτάσεις πλήρως η παραχώρηση
χρήσης και η τοποθέτηση οµπρελών, ξαπλωστρών κ.ά.. Μέτρο
αυτονόητο και σαφές µε το οποίο δίνεται ένα τέλος σε απαρά-
δεκτες καταστάσεις και εικόνες που συναντάµε κάθε καλοκαίρι
στη χώρα µας και ειδικά στα νησιά µας. 

Φεύγοντας από την ειδική πρόβλεψη για τις απάτητες παρα-
λίες, περνάµε στις υπόλοιπες ρυθµίσεις που εισάγονται για όλα
τα υπόλοιπα θέµατα. Καθιερώνεται, επιτέλους, η κεντρική εκτέ-
λεση των διαγωνισµών παραχώρησης από την Κτηµατική Υπηρε-
σία του Δηµοσίου µε διαφανή ηλεκτρονική διαδικασία. Οι
δηµοπρασίες πλέον θα γίνονται από την Κτηµατική Υπηρεσία του
Δηµοσίου και όχι από τους δήµους, όπως συνέβαινε έως τώρα
και µάλιστα, σε ηλεκτρονική πλατφόρµα, προκειµένου να δια-
σφαλίζεται απλούστευση της διαδικασίας, τυποποίηση, διαφά-
νεια και ταχύτητα. 

Για όσους το έχουν δει, ας θυµηθούν το χάος των προφορικών
διαδικασιών παραχώρησης που γίνεται κάθε χρόνο από τους δή-
µους και να το συγκρίνουν. Σηµειωτέον ότι οι δήµοι θα εξακο-
λουθούν να εισπράττουν το 60% των κερδών και των εσόδων που
προκύπτουν από την παραχώρηση. 

Στη συνέχεια τίθενται σαφείς και αυστηροί περιορισµοί στην
έννοια της παραχώρησης. Τουλάχιστον το 50% της παραλίας
πρέπει να είναι ελεύθερο. Το συνολικό εµβαδόν κάθε παραχώ-
ρησης δεν µπορεί να υπερβαίνει τα πεντακόσια τετραγωνικά
µέτρα, ενώ τα οµπρελοκαθίσµατα µπορούν να καταλαµβάνουν
µέχρι το 60% της παραχωρούµενης έκτασης και 30% εάν πρό-
κειται για προστατευόµενους αιγιαλούς. 

Παράλληλα θεσπίζονται και περιγράφονται αναλυτικά οι νέες
υποχρεώσεις των παραχωρησιούχων για την εξυπηρέτηση του
κοινού, την ασφάλεια των λουοµένων και την προστασία του πε-
ριβάλλοντος. Οι πιο σηµαντικές από αυτές είναι: Ελεύθερη,
απρόσκοπτη και ασφαλή διέλευση του κοινού στον αιγιαλό και
την παραλία, πρόβλεψη για τη χρήση του αιγιαλού και της πα-
ραλίας για άτοµα µε αναπηρία µε ειδικές πλατφόρµες για την
εξυπηρέτηση ατόµων, τα γνωστά sea-tracks, διατήρηση της
ισορροπίας του οικοσυστήµατος του παραχωρούµενου χώρου,
όπως και διατήρηση της µορφολογίας της ακτής και της ακτο-
γραµµής. 

Τέλος, οι παραχωρησιούχοι υποχρεούνται να αναρτούν σε εµ-
φανές σηµείο στον αιγιαλό ή την παραλία πινακίδα µε τις συντε-
ταγµένες της παραχώρησης, τον αριθµό απόφασης της
παραχώρησης, τα δικαιώµατα του κοινού, καθώς και QR code
µοναδικό για κάθε παραχώρηση. Αυτό το σύστηµα QR code έρ-
χεται και κουµπώνει στις ρυθµίσεις για πιο αποτελεσµατικούς
ελέγχους και διευκόλυνση των καταγγελιών από τους πολίτες µε
αξιοποίηση της σύγχρονης τεχνολογίας. 

Οι πολίτες αποκτούν τη δυνατότητα ελέγχου και υποβολής κα-
ταγγελίας µέσω ψηφιακής εφαρµογής στο κινητό τους τηλέ-
φωνο. Σκανάροντας το QR code κάθε πολίτης θα µπορεί να δει
το διάγραµµα του παραχωρούµενου αιγιαλού και να υποβάλει
άµεσα καταγγελία µέσα από ειδική εφαρµογή. Και εδώ έρχεται
και κουµπώνει η αυστηροποίηση των ποινών, όπως αναλυτικά πε-
ριγράφονται στις διατάξεις του σχεδίου νόµου. 

Δύο τελικές επισηµάνσεις ειδικά για το θέµα του παλαιού αι-
γιαλού. Είναι κατά τη γνώµη µου πολύ θετικό ότι ο παλαιός αι-
γιαλός που συνορεύει µε τις παραλίες είναι κοινόχρηστος, ενώ

τα υπόλοιπα τµήµατα του παλαιού αιγιαλού επανέρχονται στην
ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου και θα µπορούν να αξιοποιούν-
ται από την ΕΤΑΔ. 

Θετικό είναι ακόµα το γεγονός ότι προβλέπεται πως οι κάθε
είδους επιχειρήσεις, όπως ξενοδοχεία, ενοικιαζόµενα δωµάτια,
ταβέρνες κ.λπ., που γειτνιάζουν µε την παραλία, οι επονοµαζό-
µενες «όµορες επιχειρήσεις», θα µπορούν να αναλάβουν την εκ-
µετάλλευση της παραλίας µε την οποία συνορεύουν
καταβάλλοντας το τίµηµα που προβλέπεται για τις δηµοπρασίες,
προσαυξηµένο κατά 20%, µε την τήρηση, φυσικά, όλων των πε-
ριορισµών που ήδη ανέφερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Οικονοµικών
βάζει σε τάξη το ζήτηµα των αιγιαλών και των παραλιών, αντιµε-
τωπίζοντας παθογένειες δεκαετιών, παθογένειες που προσέβα-
λαν το περιβάλλον, αλλά και τα δικαιώµατα µας. Με την ψήφιση
του νόµου θα υπάρχει πλέον ένα σαφές και λειτουργικό πλαίσιο
το οποίο θα είναι ταυτόχρονα προστατευτικό για το φυσικό πε-
ριβάλλον, αλλά και φιλικό για την ανάπτυξη και τις επιχειρήσεις. 

Άλλωστε αυτός ακριβώς ο συνδυασµός είναι το ζητούµενο της
εποχής, η ανάπτυξη και η αξιοποίηση των φυσικών µας πλεονε-
κτηµάτων µε παράλληλη προστασία του περιβάλλοντος και της
φυσικής παρακαταθήκης. Αυτό πετυχαίνουν οι συγκεκριµένες
ρυθµίσεις και γι’ αυτό η υπερψήφισή τους από τη Βουλή θα είναι
καλό νέο για το περιβάλλον, αλλά και την τουριστική µας οικο-
νοµία. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Μαρκογιαννάκη.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής, η κ. Βατσινά Ελένη. 

Ορίστε, κυρία Βατσινά, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αδράξω την

ευκαιρία και δεν θα επαναλάβω τα τεχνικά ζητήµατα αυτού του
νοµοσχεδίου. Είχαµε στο ΠΑΣΟΚ σήµερα δύο αναλυτικές τοπο-
θετήσεις του ειδικού αγορητή µας και του Κοινοβουλευτικού µας
Εκπροσώπου που κάλυψαν απόλυτα και τις θέσεις και τις διαφω-
νίες µας. Είναι άλλωστε δεδοµένο ότι µε την πολυνοµία που θα
προκύψει, µε τις καταργήσεις και τις ισχύουσες διατάξεις, δεν θα
µας έφταναν όχι επτά, αλλά ούτε πενήντα επτά λεπτά για να ανα-
λύσουµε το νοµοσχέδιο αυτό και το πώς επηρεάζει την ελληνική
πραγµατικότητα. Ίσως, τελικά, αυτός είναι ο στόχος της Κυβέρ-
νησής σας, να µη µάθει κανείς το πραγµατικό περιεχόµενο του νο-
µοσχεδίου αυτού και ποιες είναι οι πραγµατικές επιπτώσεις του.

Ως Βουλευτής Ηρακλείου Κρήτης θα µου επιτρέψετε να σας
µεταφέρω τι συµβαίνει στον νησιωτικό χώρο, στα νησιά που η οι-
κονοµία στηρίζεται στον τουρισµό και τα προς το ζην βγαίνουν
µε δουλειά, σκληρή δουλειά τους λίγους καλοκαιρινούς µήνες. 

Να σας πω τι λένε οι νησιώτες, λοιπόν; Οι άνθρωποι αυτοί προ-
βληµατίζονται γιατί ήδη εργάζονται σε ένα ασταθές περιβάλλον
και κάνουν επαγγέλµατα που µπορεί να έχουν χτίσει εδώ και
τριάντα µε τριάντα πέντε χρόνια, επαγγέλµατα που έχουν τερά-
στιο κόστος εξοπλισµού είτε αυτό λέγεται σκάφος είτε αυτό λέ-
γεται όχηµα είτε αυτό λέγεται τραπέζι, επαγγέλµατα που
µπορούν να ασκηθούν για πραγµατικά πολύ λίγες ηµέρες τον
χρόνο λόγω του άγριου θαλάσσιου περιβάλλοντος της Κρήτης. 

Άρα, λοιπόν, εκεί που αναφέρεστε σε σύντοµες συµβάσεις
ενός, δύο, τριών ετών αυτοµάτως αποκλείετε στην πράξη µια µι-
κροµεσαία επιχείρηση από το να κάνει µία τέτοια επένδυση. Και
ξέρετε, οι επενδύσεις αυτές συµπαρασύρουν και άλλα πράγ-
µατα, δανεισµό και συνέπεια στις δόσεις της επιχείρησης, συνέ-
πεια στην πληρωµή των φόρων, ασφαλιστική ενηµερότητα,
δηµιουργία θέσεων εργασίας. Και να το πάµε και ένα βήµα πιο
κάτω; Καθαριότητα, ασφάλεια και επιτήρηση της παραλίας.

Και ποια εγγύηση δίνετε; Καµµία, αφού δεν παρέχεται καν η
εγγύηση να ανανεωθεί η σύµβαση σε αυτόν που επένδυσε τον
κόπο του, που δηµιούργησε πελατεία και φήµη. Μέσα σε ελάχι-
στο χρονικό διάστηµα αυτός που επένδυσε είναι εν δυνάµει
άνεργος. Καλλιεργείτε έτσι τους όρους για να περάσει στην ιδιω-
τική περιουσία του δηµοσίου αυτό που ξέρουµε σήµερα ως «πα-
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λαιό γιαλό». Και όχι µόνο αυτό, το δηµόσιο στην ουσία παίρνει
τον ρόλο του δυνατού συµβαλλόµενου που σε πετάει όποτε
θέλει έξω από εκεί που επένδυσες, από εκεί που ζεις, εκτός αν
πρόκειται, βέβαια, για µια µεγάλη ξενοδοχειακή µονάδα και όλως
τυχαίως καταφέρνει, αφού έχει φυσικά το κεφάλαιο, να συµµε-
τέχει πάντα στους διαγωνισµούς αποκλείοντας και πάλι τους µι-
κροµεσαίους. 

Αντί να προστατέψετε αυτό που λέτε, τον άνθρωπο που θέλει
να πάει στην παραλία και να απλώσει ελεύθερα την πετσέτα του,
τώρα που δεν υπάρχουν περιορισµοί για µικρές και µεγάλες πα-
ραλίες, τον βάζετε να ανταγωνιστεί τα ξενοδοχεία για να απλώσει
την πετσέτα του στα δύο µέτρα που θα αποµένουν. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Αυτό θα συµβεί στα ελληνικά νησιά και αυτό θα
συµβεί και στους ανθρώπους που οργάνωσαν το 2023 µία κίνηση
διαµαρτυρίας. 

Εσείς ευαγγελίζεστε ότι τα λάβατε υπ’ όψιν σας, αλλά η αλή-
θεια είναι ότι αν ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο τα πράγµατα θα
γίνουν χειρότερα. Αντί να προστατεύσετε το καθεστώς της χρή-
σης παραλίας από παλιές παθογένειες, πάτε να δηµιουργήσετε
νέες και σκληρότερες. Τελικά, είναι βέβαιο ότι θα δηµιουργηθούν
ζώνες όπου όλοι και κανείς δεν θα ευθύνεται για τη µόλυνση και
την υποβάθµιση του περιβάλλοντος της ακτής. 

Μαζί µε αυτά, κύριε Υπουργέ, µας λέτε ότι διαφυλάσσετε από-
λυτα τις ελληνικές παραλίες µε ένα νέο σύστηµα διαχείρισης,
τάχα µου δίκαιο και τάχα µου αδιάβλητο, τη στιγµή που αποδυ-
ναµώνετε την τοπική αυτοδιοίκηση, δηµιουργώντας και πάλι ένα
συγκεντρωτικό σύστηµα διαχείρισης. 

Οι δήµοι έχουν σήµερα και τα διοικητικά µέσα και τη στελέ-
χωση για να ανταποκριθούν σε όσα ορίζει το νοµοσχέδιο. Και,
όµως, τους αφοπλίζετε και το µόνο που κάνετε είναι να τους λέτε
«µη διαµαρτύρεστε, θα πάρετε κι εσείς ένα µέρος από τα
έσοδα». Αυτός είναι ο σκοπός; Να «χρυσώσετε το χάπι» ή να
υπάρξει ένα αδιάβλητο σύστηµα που ήδη λειτουργεί και θα εξα-
σφαλίσει τη διαφάνεια; 

Το ΠΑΣΟΚ έχει ορισµένη πρόταση: Χρήση της ψηφιακής πλατ-
φόρµας της ΚΕΔΕ, που έχει επιτυχώς εφαρµοστεί στα αδήλωτα
τετραγωνικά και µπορεί να επεκταθεί στο σύνολο του νοµοσχε-
δίου. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, το θέµα αυτό. Διακατέχεστε από τρο-
µερή αγωνία να µας πείσετε ότι απευθύνεστε στον µέσο πολίτη,
ότι νοιάζεστε για τον εργαζόµενο και τη µεσαία τάξη. Την ίδια
στιγµή το προσωπείο σας πέφτει, γιατί υπερισχύει -και φαίνεται-
η αγωνία σας να καταργήσετε τους νόµους του ΠΑΣΟΚ, µε τους
οποίους η µεσαία τάξη ζει εδώ και είκοσι χρόνια. 

Να κάνουµε µια επισκόπηση των οκτώ µηνών της διακυβέρνη-
σης; Εθνικό Σύστηµα Υγείας, κόκκινα δάνεια, τουριστική ανά-
πτυξη, φορολογικό και έρχεται και το παιδείας. Είναι µερικοί από
τους τοµείς που σας βρίσκουµε να νοµοθετείτε µε κρυφές ατζέν-
τες και λέτε άλλα πράγµατα από αυτά που υποσχεθήκατε.

Εµείς, κύριοι της Κυβέρνησης, θα συνεχίσουµε να είµαστε η
φωνή του τόπου µας και η φωνή της συνέπειας. Μιλώντας για
φωνή, λοιπόν, χρησιµοποίησα αυτό το πρωθύστερο σχήµα και
άφησα στο τέλος το πιο σηµαντικό, να δώσω και εγώ τη φωνή
µου στους συµπολίτες µου, που σήµερα η δική τους φωνή δεν
βγαίνει και µας προκαλεί δέος, λύπη και οργή. Να δώσω τις λέ-
ξεις µου στους συνανθρώπους µου που σταµάτησε η ζωή τους
έναν χρόνο πριν και περιµένουν έναν χρόνο τη λέξη «ευθύνη»
από εσάς, κύριοι της Κυβέρνησης.

Έναν χρόνο µετά από το δυστύχηµα των Τεµπών η µεθόδευση
και η συγκάλυψη δηµιουργεί την ίδια οργή µε την οργή της άδι-
κης απώλειας. Για άλλη µια φορά έχετε επιλέξει τη λάθος πλευρά
της ιστορίας. Είστε η Κυβέρνηση που εύχεστε να ξεχαστεί το δυ-
στύχηµα των Τεµπών, ενώ όλοι εµείς απλά δεν ξεχνάµε! 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ και για την οικονοµία του χρόνου.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Απόστολος Βεσυρόπουλος. 
Ορίστε, κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλη η Ελλάδα

σήµερα έχει τη σκέψη της στους πενήντα επτά ανθρώπους που
χάθηκαν τόσο άδικα, στις πενήντα επτά οικογένειες που η πληγή
αυτής της απώλειας παραµένει ανοιχτή. Χρέος όλων µας είναι
να πέσει άπλετο φως στην υπόθεση τιµώντας τη µνήµη των αδι-
κοχαµένων συνανθρώπων µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, έχοντας καθαρή και ισχυρή εντολή από τον ελληνικό
λαό, συνεχίζει µε εντατικούς ρυθµούς τις θεσµικές και νοµοθετι-
κές της πρωτοβουλίες. Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών που συζητάµε σήµερα προς ψήφιση
στην Ολοµέλεια της Βουλής θεσπίζει σαφείς κανόνες και θέτει
σαφή όρια για την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας στις πα-
ραθαλάσσιες περιοχές της χώρας. Στόχος είναι η διασφάλιση
της ελεύθερης πρόσβασης των πολιτών στις παραλίες και η προ-
στασία του περιβάλλοντος. 

Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου εκσυγχρονίζεται η διαχεί-
ριση των παραθαλάσσιων περιοχών της χώρας, µε τρόπο που
διασφαλίζει τον κοινόχρηστο χαρακτήρα τους και τη βέλτιστη
δυνατή αξιοποίησή τους για την εθνική µας οικονοµία, µε από-
λυτο σεβασµό στο περιβάλλον. 

Ειδικότερα, αναβαθµίζεται η διαδικασία των παραχωρήσεων
απλής χρήσης αιγιαλού και παραλίας µε διαγωνισµούς, που θα
διεξάγονται ηλεκτρονικά από την Κτηµατική Υπηρεσία του Δη-
µοσίου διασφαλίζοντας ένα απόλυτο επίπεδο διαφάνειας. Πα-
ράλληλα, η τιµή πρώτης προσφοράς εξάγεται αυτόµατα µε
µαθηµατικό τύπο που προβλέπεται από το νοµοσχέδιο και εισά-
γονται ανώτατα όρια εµβαδού και ελάχιστες αποστάσεις µεταξύ
των παραχωρήσεων για τη διασφάλιση της πρόσβασης του κοι-
νού από και προς τον αιγιαλό. 

Και σε αυτή τη θεσµική και νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης η προστασία του περιβάλλοντος δεν είναι µια διαπραγ-
µατεύσιµη έννοια. Προβλέπονται συγκεκριµένες διατάξεις για
την προστασία του αιγιαλού, που θέτουν σαφή όρια στις παρα-
χωρούµενες εκτάσεις. 

Συγκεκριµένα, καθίσταται σαφές ότι το 50% της παραλίας πρέ-
πει να παραµείνει ελεύθερο. Το εµβαδόν κάθε παραχώρησης δεν
µπορεί να υπερβαίνει τα πεντακόσια τετραγωνικά µέτρα και εξ
αυτών µόνο στο 60% µπορούν να αναπτυχθούν οµπρέλες, καθί-
σµατα και θαλάσσια µέσα αναψυχής. Το ποσοστό αυτό περιορί-
ζεται στο 30%, όταν πρόκειται για προστατευόµενο αιγιαλό ή
παραλία. 

Θεσπίζεται πρόβλεψη για τις χαρακτηριζόµενες απάτητες πα-
ραλίες, δηλαδή για παραλίες που βρίσκονται σε προστατευόµε-
νες περιοχές «NATURA», για τις οποίες τίθενται απαγορεύσεις
και περιορισµοί σε επιτρεπόµενες δραστηριότητες επί του αιγια-
λού, της όµορης παραλίας και του όµορου παλαιού αιγιαλού. 

Παράλληλα, συγκεκριµένες υποχρεώσεις για την προστασία
του περιβάλλοντος αναλαµβάνουν πλέον και οι παραχωρησιού-
χοι, αφού θα πρέπει να διατηρούν µεταξύ άλλων σε καθηµερινή
βάση καθαρό το παραχωρούµενο τµήµα του αιγιαλού και της πα-
ραλίας και να µεριµνούν για τη διατήρηση της ισορροπίας του
οικοσυστήµατος του χώρου που τους έχει παραχωρηθεί. 

Στις υποχρεώσεις, όµως, των παραχωρησιούχων περιλαµβά-
νεται και µία σειρά από λοιπές υπηρεσίες µε ωφελούµενους τους
πολίτες. Αναφέροµαι στα εξής: Πρώτον, στην υποχρέωση πα-
ρουσίας ναυαγοσώστη, εφόσον δεν υπάρχει δυνατότητα του οι-
κείου δήµου να τον εξασφαλίσει. Δεύτερον, στη διασφάλιση της
ελεύθερης, απρόσκοπτης και ασφαλούς διέλευσης των πολιτών
στον αιγιαλό και στην παραλία. Τρίτον, στην εγκατάσταση ειδι-
κής πλατφόρµας για την εξυπηρέτηση των ατόµων µε αναπηρία,
αν δεν είχε ήδη εγκατασταθεί από τον οικείο δήµο. 

Σε ό,τι αφορά στο πλαίσιο των ελέγχων, οι πολίτες αποκτούν
τη δυνατότητα να υποβάλλουν καταγγελία µέσω δωρεάν ψηφια-
κής εφαρµογής στο κινητό τους τηλέφωνο. Ταυτόχρονα, θα
υπάρχουν και επίσηµοι κοινοί έλεγχοι από οµάδες που συγκρο-
τούνται µε απόφαση του αρµόδιου γενικού γραµµατέα για τη δη-
µόσια περιουσία, µε τη συµµετοχή µελών από την Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, την Οικονοµική Αστυνοµία και τον προ-
ϊστάµενο της οικείας εισαγγελίας. 
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Δεδοµένη είναι επίσης η αυστηροποίηση του πλαισίου για
τους παραβάτες αφού προβλέπονται αυστηρά πρόστιµα σε συν-
δυασµό µε µια σειρά µέτρων, όπως η άµεση αποµάκρυνση πα-
ράνοµων εγκαταστάσεων, η σφράγιση της επιχείρησης, αλλά και
ο αποκλεισµός της από τη συµµετοχή σε νέους διαγωνισµούς
παραχώρησης αιγιαλού και παραλίας για δέκα έτη µετά από την
επιβολή της κύρωσης. Μάλιστα, αν διαπιστωθεί η ύπαρξη παρά-
νοµων κατασκευών, αυτές θα κατεδαφίζονται µε δαπάνες του
υπευθύνου. Επιπλέον, σε περιπτώσεις που παρεµποδίζεται η
ελεύθερη πρόσβαση του κοινού στη θάλασσα, στον αιγιαλό και
στην παραλία τα πρόστιµα θα κυµαίνονται από 2.000 ευρώ έως
60.000 ευρώ.

Στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχουν ενταχθεί και διατάξεις µε ισχυρό κοινωνικό πρό-
σηµο. Θα αναφερθώ ενδεικτικά στις ρυθµίσεις για τη στήριξη
των αγροτών και για την ενίσχυση των εργαζοµένων στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας. Συγκεκριµένα, θεσπίζεται και για το 2024, όπως
ίσχυσε και για το 2022 και για το 2023, η επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης για το αγροτικό πετρέλαιο. Εννοείται, βέ-
βαια, ότι το ποσό επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης
είναι ανεκχώρητο και ακατάσχετο και δεν δεσµεύεται ούτε συµ-
ψηφίζεται µε βεβαιωµένες οφειλές προς τη φορολογική διοίκηση
και το δηµόσιο γενικότερα, τους δήµους, τις περιφέρειες και τα
νοµικά τους πρόσωπα, τα ασφαλιστικά ταµεία και τα πιστωτικά
ιδρύµατα. Ταυτόχρονα, το συγκεκριµένο µέτρο δεν υπόκειται σε
εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιουδήποτε κοινωνικού
ή προνοιακού επιδόµατος. 

Επιπλέον, για την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης
στο αγροτικό πετρέλαιο το 2024 θα υπάρξει και η δυνατότητα
προκαταβολής, όπως ακριβώς δεσµεύτηκε ο Πρωθυπουργός.
Οφείλω εδώ να υπενθυµίσω ότι το µέτρο της επιστροφής του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης του αγροτικού πετρελαίου το είχε
επαναφέρει σε ισχύ -µετά από έξι χρόνια- η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη το 2022. 

Ένα ιδιαίτερα ουσιαστικό µέτρο ενίσχυσης των εργαζοµένων
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας αποτελεί και η αναδροµική αύξηση
κατά 20% των αποζηµιώσεων για τις εφηµερίες και το ανώτατο
όριο αποδοχών των γιατρών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη παραµένοντας προσηλωµένη στο διαρκές µεταρρυθµι-
στικό της έργο έχει καταφέρει όχι απλά να διατηρήσει την
εµπιστοσύνη της µεγάλης πλειοψηφίας των πολιτών, αλλά και να
διευρύνει τα όρια επιρροής της. Η Ελλάδα, η ελληνική κοινωνία
συνεχίζει να αλλάζει προς το καλύτερο. Η συνετή διαχείριση του
παρόντος, αλλά και η διαµόρφωση ενός ακόµα καλύτερου µέλ-
λοντος απαιτούν τόλµη, αλλαγές και µεταρρυθµίσεις. Και όλα
αυτά έχουν σαφώς ταυτιστεί µε τις επιλογές και τις θεσµικές
πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Και τώρα καλώ στο Βήµα τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής κ. Κατερίνα Σπυριδάκη. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συµπληρώνεται ένας
χρόνος από το εγκληµατικό δυστύχηµα στα Τέµπη. Έναν χρόνο
πριν, πενήντα επτά συµπολίτες µας είχαν απλά αποφασίσει ότι
το βράδυ θα ταξιδέψουν µε τρένο, ενώ κάποιοι απλά θα έπρεπε
να πάνε στη δουλειά τους.

Οι περισσότεροι νέοι άνθρωποι, νέα παιδιά. Και αυτή τη στιγµή,
έναν χρόνο µετά, µετράµε τον άδικο χαµό τους. Θα πω κι εγώ, δυ-
νατά, ότι είναι χρέος όλων µας να µην ξεχάσουµε και να αποδοθεί
δικαιοσύνη. Θα πω κι εγώ, δυνατά, να µην επιτραπεί καµµία συγ-
κάλυψη κανενός τυπικά υπεύθυνου και ουσιαστικά ανεύθυνου.
Εµείς οι πολιτικοί έχουµε διπλό χρέος: να αποδοθεί η δικαιοσύνη
και να συµβάλουµε στη διαµόρφωση ενός κατά κράτους υπεύθυ-
νου, αποτελεσµατικού και εν τέλει ευρωπαϊκού. Και επιτέλους, θα
πρέπει να οικοδοµήσουµε την εµπιστοσύνη και την ασφάλεια. Ξέ-
ρετε, στον ιδιωτικό τοµέα αν πεις «δεν ήξερα», αποµακρύνεσαι

γιατί είσαι ακατάλληλος. Αν πεις «έκανα λάθος», αποµακρύνεσαι
γιατί είσαι αναποτελεσµατικός. Αν πεις «ήξερα και δεν έπραξα»,
τότε είσαι και επικίνδυνος και εγκληµατικός.

Έναν χρόνο και µία αναποτελεσµατική επιτροπή συγκάλυψης
µετά, οφείλουµε στους ανθρώπους που χάθηκαν, στους ανθρώ-
πους που επιβιβάστηκαν στο τρένο αυτό, σε όλους τους ανθρώ-
πους που κάποια στιγµή έχουν επιβιβαστεί σε οποιοδήποτε
τρένο της χώρας, στους συγγενείς των ανθρώπων αυτών, σε
όσους ένιωσαν πόνο, φόβο και οργή, να βοηθήσουµε τη δικαιο-
σύνη να κάνει τη δουλειά της και να αποδείξουµε ότι η δικαιο-
σύνη δεν χαρίζεται σε κανέναν. Οι σκέψεις µας στους συγγενείς
των θυµάτων και η δράση µας προς την κατεύθυνση των αιτηµά-
των τους για δικαιοσύνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε το παρόν νοµοσχέδιο εξαι-
ρέθηκε των κακών διαδικασιών νοµοθέτησης. Κατατέθηκαν
τριάντα δύο άρθρα σε διαβούλευση και δόθηκε ελάχιστος χρό-
νος, σύµφωνα µε τις διαµαρτυρίες πολλών οικολογικών φορέων.
Τελικά προστέθηκαν άλλα είκοσι τέσσερα άρθρα, δηλαδή πάνω
από το 40% του νοµοσχεδίου εκτός διαβούλευσης. Αυτή η συ-
νήθης κυβερνητική πρακτική πλήττει δηµοκρατικές διαδικασίες
κοινωνικής συµµετοχής και διαβούλευσης. Ακόµα και η ακρόαση
των φορέων στις επιτροπές έχει απωλέσει την αξία της, διότι
σχεδόν ποτέ δεν εισακούονται οι επισηµάνσεις τους από την Κυ-
βέρνηση. Η κοινοβουλευτική διαδικασία δεν πρέπει να αποτελεί
µια fast track τυπική επικύρωση των κυβερνητικών απόψεων,
χωρίς ουσιαστικό περιεχόµενο και αλληλεπίδραση µε τις πολιτι-
κές δυνάµεις και την κοινωνία.

Το νοµοσχέδιο αφορά, εκτός των άλλων, στους όρους αξιο-
ποίησης της δηµόσιας περιουσίας στις παραθαλάσσιες περιο-
χές. Όπως σωστά επισήµαναν οι περιβαλλοντικές οργανώσεις,
αλλά και οι φορείς επιχειρηµατικών, επαγγελµατικών και τουρι-
στικών συµφερόντων δεν εισάγει µεταρρύθµιση για την αποτε-
λεσµατική προστασία και διαχείριση του παράκτιου χώρου που
βάλλεται από την κλιµατική κρίση, ενώ απουσιάζουν προβλέψεις
που σχετίζονται µε την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή.

Έντονες είναι και οι διαφωνίες του κόσµου της εστίασης, οι
οποίοι τονίζουν ότι υπάρχει δυσανάλογη µεταχείριση εις βάρος
του τοµέα της εστίασης. Το νοµοσχέδιο κατέχει το σύνολο σχε-
δόν του ν.2971/2001 για τον αιγιαλό και την παραλία, χωρίς να
ρυθµίζει µια σειρά θεµάτων που καλύπτονταν. Εισάγει µια νέα
κατηγορία προσωρινού καθεστώτος προστασίας µε νέους
όρους, όπως «προστατευόµενος αιγιαλός», «απάτητες παρα-
λίες», δηµιουργώντας ασάφεια και κατακερµατισµό του προστα-
τευτικού καθεστώτος των περιοχών του δικτύου «NATURA 2000».
Ουσιαστικά δεν προστατεύει αυτές τις παραλίες, αλλά προβλέ-
πει τη δυνατότητα θέσπισης απαγορεύσεων και περιορισµών ως
προς τις δραστηριότητες που επιτρέπονται σε αυτές, ενώ δεν
ξεκαθαρίζει τι γίνεται µε τις περιοχές που δεν εντάσσονται στις
προστατευόµενες.

Η µεταβολή του ορισµού της παραλίας στοχεύει στην ικανο-
ποίηση ιδιωτικών συµφερόντων, διότι καταργείται το ελάχιστο
όριο των τριάντα µέτρων και δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν το Πρωτό-
κολλο της Βαρκελώνης που θεσπίζει αδόµητη ζώνη τουλάχιστον
εκατό µέτρων.

Καταργείται ο κοινόχρηστος χαρακτήρας του παλαιού αιγια-
λού και της παλιάς όχθης των µεγάλων λιµνών και ποταµών, διότι
περιέχονται στην ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου, εκτός όσων
γειτνιάζουν µε απάτητες παραλίες.

Αµφιλεγόµενη και η διάταξη για τα βραχώδη. Καυστικά και εύ-
στοχα ο ειδικός αγορητής µας, ο κ. Πάρις Κουκουλόπουλος, επι-
σήµανε ότι το «Κίνηµα της πετσέτας» θα πηγαίνει στα βράχια,
γιατί κι αυτά δίνονται πλέον στα ξενοδοχεία.

Όσον αφορά στην ηλεκτρική διασύνδεση της Κρήτης, η οποία
έχει καθυστερήσει, δεν κατανοούµε γιατί η ΔΕΗ και ο ΑΔΜΗΕ,
που έχουν κερδοφορία, δεν αναλαµβάνουν ένα µέρος των δαπα-
νών, ώστε να επιµεριστεί το κόστος δίκαια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο χαρακτηρίζεται
από συγκεντρωτισµό, περιβαλλοντικές αντιφάσεις και σε αρκε-
τές περιπτώσεις από αδυναµία εφαρµοσιµότητας. Η εκχώρηση
αρµοδιοτήτων της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κτηµατική Υπη-
ρεσία του Δηµοσίου µας βρίσκει αντίθετους, πρώτον, διότι είναι
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υποστελεχωµένη και δε θα µπορέσει να ανταποκριθεί αποτελε-
σµατικά στο έργο της και, δεύτερον, διότι δεν ευθύνεται η τοπική
αυτοδιοίκηση για την επικρατούσα ανοµία και αυθαιρεσία. Υπο-
κρύπτεται η αύξηση των εσόδων και µια συντηρητική και συγκεν-
τρωτική λογική έναντι της τοπικής αυτοδιοίκησης που τη
βλέπουµε και στο θέµα των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, αλλά
και στη διαχείρισή της βραχυχρόνιας µίσθωσης. 

Για εµάς είναι βασικό ιδεολογικό πολιτικό ζήτηµα τα προβλή-
µατα να αντιµετωπίζονται µε τη συµµετοχή των τοπικών κοινωνιών
και της τοπικής αυτοδιοίκησης, ιδιαίτερα στα µείζονα προβλήµατα
της κλιµατικής αλλαγής και του φαινοµένου του υπερτουρισµού.
Και το λέω αυτό διότι οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου σχετίζονται
άµεσα και στενά µε την κλιµατική κρίση και τον υπερτουρισµό. Δυ-
στυχώς, διαπιστώνουµε ότι αυτές επηρεάζονται από το υπάρχον
µοντέλο τουρισµού, ενώ κανονικά όφειλαν να στοχεύουν σε ένα
άλλο µοντέλο βιώσιµου και αειφόρου τουρισµού. Περιβάλλον και
τουρισµός συνδέονται και αλληλεπιδρούν θετικά µεταξύ τους. Αν-
τίθετα υπερτουρισµός και κλιµατική κρίση καταστρέφουν τόσο το
περιβάλλον όσο και τον τουρισµό. 

Η σηµερινή περιβαλλοντική κρίση οφείλεται στο µοντέλο της
οικονοµικής ανάπτυξης που δεν ήταν ποτέ συµβατό µε τη φέ-
ρουσα ικανότητα της κάθε περιοχής. Η παγκοσµιοποίηση της οι-
κονοµίας και η άναρχη ανάπτυξη του τουρισµού συµβάλλουν
στην κλιµατική κρίση, µε αποτέλεσµα να πολλαπλασιάζονται τα
ακραία φαινόµενα και οι φυσικές καταστροφές που πλέον απο-
τελούν κριτήριο για την επιλογή ή καλύτερα για την αποφυγή
τουριστικών προορισµών.

Οι καύσωνες στις µεσογειακές χώρες έχουν µετακινήσει τη ζή-
τηση σε ποσοστό 1,5% από τον ευρωπαϊκό νότο στον ευρωπαϊκό
βορρά, όπως η κλιµατική κρίση και ο υπερτουρισµός είναι παγ-
κόσµια φαινόµενα που αφορούν σε προορισµούς που έχουν τε-
ράστια έσοδα από τον τουρισµό, προκαλώντας έντονες
αντιδράσεις τόσο στις τοπικές κοινωνίες όσο και στον Παγκόσµιο
Οργανισµό Τουρισµού, ο οποίος έθεσε τις βασικές αρχές για ένα
τουριστικό µοντέλο βιώσιµο και αειφόρο. 

Στη χώρα µας οι άριστες επιδόσεις του τουρισµού που συχνά
παρουσιάζουν και φαινόµενα υπερτουρισµού διευκολύνουν µεν
σε δηµοσιονοµικό επίπεδο, αλλά δεν διασφαλίζουν ούτε το
παρόν ούτε το µέλλον του τουρισµού. Μια βιώσιµη τουριστική
ανάπτυξη πρέπει να δεσµεύεται στην κατεύθυνση της ικανοποί-
ησης των αναγκών του παρόντος, χωρίς να διακυβεύει τις δυνα-
τότητες των επόµενων γενεών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι χρέος µας προς τις επόµενες γενιές η αειφορία και η βιω-

σιµότητα. Πρέπει να µεταβούµε από την ποσοτική στην ποιοτική
ανάπτυξη και επέκταση του τουρισµού. Οφείλουµε να αλλάξουµε
πολιτική και φιλοσοφία. Δεν πάµε µακριά µε εποχικότητα και
υπερσυγκέντρωση σε κάποιες γεωγραφικές περιοχές χωρίς
ισόρροπη ανάπτυξη και µε παλαιά µοντέλα. Απαιτείται, λοιπόν,
ένα ολοκληρωµένο µεσοµακροπρόθεσµο σχέδιο που θα καταρ-
τιστεί µε διάλογο, συµµετοχή και συναίνεση των τοπικών κοινω-
νιών, της τοπικής αυτοδιοίκησης συνδυαστικά µε ένα καινοτόµο
πλαίσιο προστασίας του περιβάλλοντος. 

Για την Ελλάδα µε τον τεράστιο περιβαλλοντικό, πολιτιστικό
και ιστορικό πλούτο η βιώσιµη ανάπτυξη και αειφορία δεν είναι
επιλογή, είναι µονόδροµος. Είµαστε, λοιπόν, υπέρ της ρύθµισης,
είµαστε υπέρ της προοπτικής, αλλά για να µπορούµε να µιλάµε
για προοπτικές ανάπτυξης χρειάζεται πλάνο και σαφές σχέδιο. 

Και, όπως είπα και στη χθεσινή επιτροπή, απαντώντας και στον
συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος µου επέστησε την
προσοχή στο να είµαι πολύ προσεκτική στο πώς µιλάω και πώς
εκφράζοµαι, µε προσοχή, λοιπόν, επαναλαµβάνω ότι, όπως
σωστά είπε ο ειδικός αγορητής µας, οι δύο ελέφαντες στο δω-
µάτιο είναι η κλιµατική κρίση και το φαινόµενο του υπερτουρι-
σµού. 

Λένε: «Κοίτα εκεί που θες να πας, αλλιώς θα πας εκεί που κοι-
τάς». Ποιος είναι, λοιπόν, ο προορισµός; Πού µας πηγαίνει το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο όσον αφορά στον τουρισµό; Τι κοινω-
νικό αποτύπωµα αφήνει; 

Εκκρεµεί το χωροταξικό στον τουρισµό. Εκκρεµεί ένα νέο νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Εκκρεµεί -και απαιτεί-
ται- το θαλάσσιο χωροταξικό. Και κλείνω µε έναν προβλη-
µατισµό. Υπάρχει συνέργεια, συνεργασία, συνέχεια και συστή-
µατα στον τρόπο που η Κυβέρνηση διαχειρίζεται το θέµα της χω-
ροταξίας; 

Και ερωτώ, γιατί η δική µου η λογική λέει ότι προηγείται το χω-
ροταξικό στον τουρισµό, προηγείται το θαλάσσιο χωροταξικό και
αµέσως µετά βλέπουµε το πώς θα αξιοποιήσουµε τις ακτές µας
µε µέτρα όχι οριζόντια, αλλά στοχευµένα και tailor made για τις
κορεσµένες και µη κορεσµένες περιοχές, για τις νησιωτικές πε-
ριοχές και τα χερσαία τµήµατα της χώρας. Και αυτό µε κίνητρα,
όσον αφορά στη γεωγραφική επέκταση του τουρισµού και την
ανάπτυξη της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας, πάντα διασφα-
λίζοντας την προστασία του περιβάλλοντος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.

Αθανάσιος Καββαδάς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή την ηµέρα

µνήµης και οδύνης οι σκέψεις µας είναι µε τα θύµατα και τις οι-
κογένειες της ανείπωτης σιδηροδροµικής τραγωδίας στα Τέµπη.
Για όλους αυτούς τους ανθρώπους δεν υπάρχουν λόγια παρη-
γοριάς. Το µόνο που µπορούµε και οφείλουµε να προσφέρουµε,
ως πολιτεία, είναι η δικαιοσύνη και µια υπόσχεση ότι το σύνθηµα
«Ποτέ ξανά» θα γίνει πραγµατικότητα.

Απόψε, όµως, η Ελλάδα και ιδιαίτερα η Λευκάδα πενθεί µια
ακόµα απώλεια, τον σπουδαίο µας Λευκαδίτη ηθοποιό, Ηλία Λο-
γοθέτη. Η τέχνη και πολιτισµός µας είναι φτωχότερη. Ως καλλι-
τέχνης και κωµικός αγαπήθηκε από όλη την Ελλάδα. Όσοι, όµως,
είχαµε την τιµή να τον γνωρίσουµε από κοντά και τον είχαµε φίλο
µας, τον αγαπήσαµε βαθιά ως άνθρωπο, γιατί ο Ηλίας Λογοθέτης
ήταν ξεχωριστός, µία φωτεινή προσωπικότητα µε έµφυτη ευγέ-
νεια, ευαίσθητος, µε χιούµορ, µε καλοσύνη.

Ήταν, όµως και ένας γνήσιος µπουρανέλος, όπως λέµε στη
Λευκάδα, που κουβαλούσε πάντα µέσα του το νησί µας. Συχνά
µας χάριζε το ταλέντο του σε αξέχαστες βραδιές, όπου µας θύ-
µιζε λευκαδίτικες ιστορίες και ανέκδοτα από τα παλιά. 

Η Λευκάδα, λοιπόν, από σήµερα είναι φτωχότερη. Θα µας λεί-
ψει. Και είµαι σίγουρος ότι και η Λευκάδα και η Ελλάδα θα τον
τιµήσουν, όπως του αξίζει. 

Θερµά συλλυπητήρια στην οικογένεια και στους οικείους του. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε

σήµερα εξασφαλίζει την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας,
ιδίως δε του αιγιαλού και της παραλίας µε διαφάνεια και αποτε-
λεσµατικότητα. Απώτερος στόχος είναι η εξασφάλιση εσόδων
για το κράτος, η προστασία του περιβάλλοντος, η ελεύθερη πρό-
σβαση των πολιτών στις παραλίες και η τουριστική ανάπτυξη. 

Σε ό,τι αφορά στην προστασία του περιβάλλοντος µεταξύ
άλλων προβλέπεται ότι: πρώτον, το σύνολο των τµηµάτων αιγια-
λού και παραλίας που παραχωρούνται προς αξιοποίηση δεν πρέ-
πει να καλύπτει περισσότερο από 50% του εµβαδού, δεύτερον,
το εµβαδόν κάθε παραχώρησης δεν µπορεί να υπερβαίνει τα πεν-
τακόσια τετραγωνικά µέτρα, τρίτον, τα οµπρελοκαθίσµατα µπο-
ρούν να καταλαµβάνουν µέχρι το 60% της παραχωρούµενης
έκτασης, τέταρτον, καθιερώνονται οι «απάτητες» παραλίες όπου
δεν θα µπορούν να τοποθετούνται οµπρέλες ή ξαπλώστρες.

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο προβλέπει ότι για την παραχώρηση
παραλιών θα υπάρχουν πλέον ηλεκτρονικοί διαγωνισµοί που θα
διενεργούνται από την Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµοσίου. Η δια-
δικασία εγγυάται τη διαφάνεια, την ταχύτητα και την απλοποίηση
των διαδικασιών. 

Επισηµαίνω ότι οι δήµοι θα συνεχίσουν να εισπράττουν το 60%
των εσόδων. Παράλληλα, η διαδικασία αυτή εγγυάται και την λο-
γοδοσία, καθώς προβλέπονται συγκεκριµένες υποχρεώσεις των
παραχωρησιούχων, οι οποίες οφείλουν να διασφαλίζουν την
ελεύθερη πρόσβαση των πολιτών στον αιγιαλό και την παραλία,
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να αναπτύξουν ειδικές εγκαταστάσεις για την εξυπηρέτηση ατό-
µων µε αναπηρία µε τις σχετικές δαπάνες να συµψηφίζονται µε
το µίσθωµα, να διαθέτουν ναυαγοσώστη, αν δεν διαθέτει ο
δήµος, η αµοιβή του θα συµψηφίζεται και αυτή µε το µίσθωµα,
να τοποθετήσουν ντους και αποδυτήρια και να φροντίζουν για
την καθαρότητα του χώρου. Και βεβαίως, για να τηρούνται οι
προϋποθέσεις αυτές προβλέπεται και η αυστηροποίηση του
πλαισίου για όσους την παραβιάζουν. 

Από εκεί και έπειτα, κύριε Υπουργέ, είναι σηµαντικό να λη-
φθούν υπ’ όψιν οι ιδιαιτερότητες κάθε περιοχής, διότι δεν είναι
δυνατόν να εφαρµοστεί παντού η ίδια λογική και πιθανώς στην
πράξη να αναδειχθούν κάποιες αναγκαίες αλλαγές. Άλλωστε,
ήδη κατά τη συζήτηση στην επιτροπή δείξατε έµπρακτα την πρό-
θεση του Υπουργείου να διορθώσει προβλήµατα και είµαι βέ-
βαιος ότι το ίδιο θα κάνετε και κατά την εφαρµογή. 

Για παράδειγµα στο άρθρο 11 που θέτει κάποιους περιορι-
σµούς στις παραχωρήσεις αιγιαλού και παραλίας σε όµορες επι-
χειρήσεις ίσως χρειαστούν βελτιώσεις. Στην παράγραφο 3
προβλέπεται ότι το παραχωρούµενο εµβαδόν δεν πρέπει να
υπερβαίνει τα πεντακόσια τετραγωνικά µέτρα και σε κάθε περί-
πτωση σε συνδυασµό και µε άλλες παραχωρήσεις απλής χρήσης
πρέπει να µένει ελεύθερο τουλάχιστον το 50%. Από αυτόν τον
περιορισµό εξαιρούνται τα ξενοδοχεία και τα ενοικιαζόµενα δω-
µάτια. Στην παράγραφο 4 προβλέπεται ότι δεν παραχωρούνται
αιγιαλός και παραλία για απλή χρήση σε όµορη επιχείρηση όταν
το µήκος ή πλάτος αυτού είναι µικρότερο των τεσσάρων µέτρων
ή όταν το συνολικό εµβαδόν του αιγιαλού είναι µικρότερο των
εκατόν πενήντα τετραγωνικών µέτρων. Από αυτόν τον περιορι-
σµό εξαιρούνται τα ξενοδοχεία. 

Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να ξαναδούµε τις διατάξεις,
ώστε να εξαιρεθούν και τα ενοικιαζόµενα δωµάτια και τα κατα-
στήµατα υγειονοµικού ενδιαφέροντος. 

Επίσης, η προβλεπόµενη απόσταση µεταξύ των παραχωρού-
µενων τµηµάτων όµορων επιχειρήσεων είναι έξι µέτρα. Αυτό είναι
λογικό όταν τα όµορα καταστήµατα δεν εφάπτονται, όµως, όταν
εφάπτονται προτείνω η απόσταση να γίνει τρία µέτρα, όσα δη-
λαδή θα προβλέπονται και κάθετα προς την ακτογραµµή. Χρει-
άζονται αυτές οι παρεµβάσεις, γιατί για παράδειγµα στο νησί µου
υπάρχουν ενοικιαζόµενα δωµάτια πολύ κοντά στη θάλασσα που
δεν µπορούν να εξυπηρετήσουν µε οµπρέλες και ξαπλώστρες
ούτε τους ενοίκους των δωµατίων τους. Με κάποιες τροποποι-
ήσεις στις διατάξεις και ελεύθερος χώρος θα υπάρχει για τους
πολίτες και οι επιχειρήσεις θα εξυπηρετηθούν και δεν θα υπάρ-
χουν προστριβές ως προς τα δικαιώµατα του καθενός. 

Επίσης, θέλω να στηρίξω το αίτηµα του Πανελληνίου Συνδέ-
σµου Εκµισθωτών Θαλασσίων Μέσων Αναψυχής, ώστε να µην κα-
ταργηθεί ο ν.2971/2001 που προβλέπει ότι οι επιχειρήσεις
θαλάσσιων µέσων αναψυχής, εφόσον είναι όµορες στον αιγιαλό
δικαιούνται την απευθείας παραχώρηση παραλίας χωρίς δηµο-
πρασία. 

Ένα ακόµα σοβαρό ζήτηµα αφορά στην καθυστέρηση ενερ-
γοποίησης της ηλεκτρονικής πλατφόρµας για την κατάθεση αι-
τήσεων εξαγοράς καταπατηµένων εκτάσεων του δηµοσίου,
όπως προβλέπει ο ν.5024/2023. Δικαίωµα εξαγοράς έχει όποιος
κατέχει αδιαλείπτως µε τίτλο στο όνοµα του ίδιου ή των κληρο-
νόµων του για τουλάχιστον τριάντα χρόνια το ακίνητο, αλλά και
όποιος χωρίς να έχει τίτλο βρίσκεται εκεί για σαράντα χρόνια η
κύρια και µοναδική κατοικία του ή ασκεί τουριστική, αγροτική ή
βιοτεχνική δραστηριότητα.

Στο νησί µου υπάρχουν περιοχές, όπως το Νυδρί και τα Σύ-
βοτα που έχουν διαχρονικό πρόβληµα µε την κατοχή τέτοιων ακι-
νήτων κυρίως λόγω της οριοθέτησης παλαιού αιγιαλού, η οποία
δηµιούργησε δηµόσια κτήµατα. Πολλοί συµπολίτες µου είναι εδώ
και χρόνια όµηροι αυτής της κατάστασης και ανυποµονούν για
την εφαρµογή του νόµου που φέραµε και ψηφίσαµε. Ελπίζω, λοι-
πόν, κύριε Υπουργέ, σύντοµα να ανοίξει η πλατφόρµα. 

Τέλος, µια αναφορά στη διασύνδεση των ταµειακών µηχανών
µε τα POS. Χαιρετίζω τη συµβολή του µέτρου στην αντιµετώπιση
της φοροδιαφυγής. Οφείλω, όµως, να ζητήσω από το Υπουργείο
να εξαντλήσει όλα τα περιθώρια για την εφαρµογή του, ώστε οι
επιχειρήσεις και οι επαγγελµατίες να έχουν επαρκή χρόνο για να

προσαρµοστούν στο µέτρο. 
Κλείνω µε µια ξεχωριστή αναφορά σε τέσσερις κοινωνικές

ρυθµίσεις που εισάγονται µε αυτό το νοµοσχέδιο. Πρώτον, η επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέ-
λαιο και για το 2024 είναι έµπρακτη στήριξη των αγροτών µας. 

Δεύτερον, η αναδροµική αύξηση από την 1η Ιανουαρίου του
2024 κατά 20% της αποζηµίωσης για εφηµερίες είναι έµπρακτη
στήριξη των γιατρών του ΕΣΥ. Τρίτον, η αύξηση του επιδόµατος
γέννησης κατά 400 ευρώ για το πρώτο παιδί και µέχρι 1.500
ευρώ για δικαιούχους που έχουν ήδη τρία ή περισσότερα παιδιά,
είναι έµπρακτη στήριξη στην οικογένεια. Και τέταρτον, η ενί-
σχυση της χρηµατοδότησης µε 18.500.000 ευρώ του προγράµ-
µατος για πρόσβαση σε ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ είναι έµπρακτη στήριξη στα
άτοµα µε αναπηρία και τις οικογένειές τους. 

Εποµένως, το νοµοσχέδιο έχει και έναν έντονα κοινωνικό χα-
ρακτήρα, συνεπής µε τις πολιτικές της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη. Μια Κυβέρνηση µε
σαφή, καθαρή και ισχυρή εντολή για µεταρρυθµίσεις, για να αν-
τιµετωπίσει τις προκλήσεις και να συνεχίσει την αναπτυξιακή πο-
ρεία της χώρας µε έµφαση στη διαφάνεια, την κοινωνική
δικαιοσύνη και την κοινωνική συνοχή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ.
Μάρκος Καφούρος. 

ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα και

εγώ να εκφράσω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στις οικογένειες
των αδικοχαµένων θυµάτων που έχασαν σαν σήµερα τη ζωή τους
στο τραγικό συµβάν των Τεµπών. Οφείλουµε όλοι εµείς, µε τα-
πεινότητα, να κατανοήσουµε τον πόνο των συγγενών των θυµά-
των. Οφείλουµε να µην επιτρέψουµε να συµβεί ξανά παρόµοιο
τραγικό γεγονός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα επιχειρεί να βελτιώσει το θεσµικό πλαίσιο για τη διαχεί-
ριση των παραθαλάσσιων περιοχών µε τρόπο που να διασφαλί-
ζεται η προστασία του αιγιαλού και της παραλίας, να
διασφαλίζεται ο δηµόσιος χαρακτήρας των ακτών και η ανεµπό-
διστη πρόσβαση των πολιτών σε αυτές. Τέλος, να συµβάλει µε
τον αποδοτικότερο και συνάµα µε τον πιο βιώσιµο τρόπο στην
εθνική µας οικονοµία. 

Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται στη Βουλή µετά από όλα τα
δυσάρεστα γεγονότα που ζήσαµε και βιώσαµε το περασµένο κα-
λοκαίρι στις παραλίες της χώρας µας. Μια κατάσταση συχνά
ασυδοσίας, µε κανένα σεβασµό στη νοµοθεσία, µε κανένα σεβα-
σµό στο περιβάλλον, µε κανένα σεβασµό στους πολίτες. 

Επιτρέψτε, µου καθώς προέρχοµαι από νησιωτική περιοχή,
όπου ζω εκεί, να πω ότι για εµάς τους νησιώτες είναι µεν σηµαν-
τική η ανάπτυξη αλλά εξίσου σηµαντική είναι η προστασία των
ακτών, η προστασία της θάλασσας, η προστασία του περιβάλ-
λοντος και κυρίως, η ποιότητα ζωής των κατοίκων και των επι-
σκεπτών µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου έχει
πολλές θετικές ρυθµίσεις, γιατί ξεκαθαρίζει πράγµατα. Ενισχύει
τη διαφάνεια, την αποτελεσµατικότητα και µπαίνουν περισσότε-
ρες ασφαλιστικές δικλίδες ώστε να τηρούνται οι κανόνες. Εισά-
γεται µε το σηµερινό σχέδιο νόµου η έννοια της απάτητης της
παραλίας, µε σκοπό οι αιγιαλοί και οι παραλίες µε ιδιαίτερη αι-
σθητική και οικολογική αξία να τύχουν της µέγιστης δυνατής
προστασίας. Οριοθετείται ο αιγιαλός και η παραλία, λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν πραγµατικά και αντικειµενικά κριτήρια, ενώ οριοθε-
τείται ορθώς και ο παλαιός αιγιαλός, αίτηµα χρόνιο της τοπικής
αυτοδιοίκησης του Α’ βαθµού. 

Επανέρχονται τα τµήµατα του παλαιού αιγιαλού στην ιδιωτική
περιουσία του δηµοσίου και θα µπορούν να αξιοποιούνται από
την ΕΤΑΔ, εκτός από τα τµήµατα εκείνα που συνορεύουν µε απά-
τητες παραλίες, όπου στις περιπτώσεις αυτές ο παλιός αιγιαλός
παραµένει κοινόχρηστος. Σε όλες τις περιπτώσεις τουλάχιστον
το 50% της παραλίας παραµένει ελεύθερο και το εµβαδόν για
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κάθε παραχώρηση δεν µπορεί να υπερβαίνει τα πεντακόσια τε-
τραγωνικά µέτρα. 

Οι οµπρέλες, οι ξαπλώστρες, τα θαλάσσια µέσα αναψυχής και
γενικά όλα τα κινητά στοιχεία µπορούν να καταλαµβάνουν όριο
µέχρι το 60% της παραχωρούµενης έκτασης, ενώ φθάνει µέχρι
το 30%, όταν η περιοχή είναι προστατευόµενη. Καθορίζεται ελεύ-
θερη ζώνη τεσσάρων µέτρων από την ακτογραµµή, ενώ µεταξύ
των παραχωρήσεων θα πρέπει να υπάρχει απόσταση έξι µέτρων,
τρία µέτρα για τον καθένα. Η παραχώρηση για απλή χρήση αι-
γιαλού και παραλίας που βρίσκονται εντός ή πλησίον αρχαιολο-
γικού χώρου απαιτεί τη σύµφωνη γνώµη του Υπουργείου
Πολιτισµού. Δεν επιτρέπεται η παραχώρηση αιγιαλού και παρα-
λίας όταν το µήκος ή το πλάτος είναι µικρότερο των τεσσάρων
µέτρων ή όταν το συνολικό εµβαδόν του διακριτού τµήµατος του
αιγιαλού είναι µικρότερο των εκατόν πενήντα µέτρων. 

Έχουµε αλλαγή στο φορέα διαχείρισης του παραχωρησιού-
χου. Αρµόδιοι πλέον φορείς είναι το δηµόσιο και η ΕΤΑΔ.
Ωστόσο, -πολύ σηµαντικό αυτό- το ποσοστό του 60% επί του αν-
ταλλάγµατος παραµένει προς όφελος των δήµων, της τοπικής
κοινωνίας. Τέλος, ακολουθείται ηλεκτρονική διαδικασία για την
παραχώρηση της απλής χρήσης κατόπιν πλειοδοτικής δηµοπρα-
σίας αποµπλέκοντας τους Δήµους από όλη τη διαδικασία των µι-
σθώσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν –βεβαίως- και σηµεία
που µπορούν να γίνουν περισσότερες βελτιώσεις. Η Κυβέρνησή
µας άλλωστε έχει αποδείξει ότι επιζητά την εποικοδοµητική κρι-
τική και τις προτάσεις.

Στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, να υπενθυµίσω την ανάγκη
σε κάθε νοµοσχέδιο να λαµβάνεται υπ’ όψιν η έννοια της νησιω-
τικότητας. Για παράδειγµα δεν υπάρχει πρόβλεψη ειδικής µέρι-
µνας και αυξηµένης προστασίας για τα πολύ µικρά νησιά και οι
Κυκλάδες έχουν πολλά µικρά νησιά που χρήζουν προστασίας.
Θα πρέπει να δοθεί µεγαλύτερη αρµοδιότητα στους νησιωτικούς
δήµους ως προς αυτό. Ειδικότερα στο πλαίσιο του άρθρου 9 για
την παραχώρηση αιγιαλών και παραλιών θα πρέπει να απαιτείται
και η σύµφωνη γνώµη των δήµων και όχι απλά να γνωµοδοτούν,
ενώ στο άρθρο 5 στην επιτροπή για τον καθορισµό του αιγιαλού
της παραλίας και του παλαιού αιγιαλού θα πρέπει να συµπερι-
ληφθεί οπωσδήποτε και ο εκπρόσωπος του οικείου δήµου. 

Συµφωνούµε µε την κατάργηση του άρθρου 26 του ν.2971/
2001 που ως τώρα προσαύξανε τον φυσικό χώρο του αιγιαλού
στα Δωδεκάνησα κατά δώδεκα µέτρα πέραν των ορίων που η
φύση είχε διαµορφώσει, καθώς αυτό ήταν ένα κατάλοιπο της ιτα-
λικής κατοχής και είχε θεσπιστεί για λόγους στρατιωτικών σκο-
πιµοτήτων της εποχής. 

Σχετικά, όµως, µε τα ναυταθλητικά σωµατεία τα οποία επιτε-
λούν ένα σηµαντικό ρόλο, πρέπει να επανεξεταστούν και για
αυτά κάποιες ρυθµίσεις σχετικές µε τα µέσα και τις εγκαταστά-
σεις που τους είναι απαραίτητες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα επιγραµµατικά να
αναφερθώ και στα υπόλοιπα µέρη του νοµοσχεδίου, γιατί περι-
λαµβάνουν εξίσου σηµαντικές ρυθµίσεις. Αναφέρω ενδεικτικά
την αύξηση του επιδόµατος γέννησης για κάθε παιδί που γεννιέ-
ται στην Ελλάδα, τη δυνατότητα προκαταβολής των δικαιούχων
του προγράµµατος «Ανακαινίζω - Νοικιάζω», την επιστροφή του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στους αγρότες µας και τέλος στην
αύξηση των αποζηµιώσεων για εφηµερίες και στο ανώτατο όριο
αποδοχών για τους γιατρούς του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας φέρνει αυτό
το πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο σε κατάλληλο χρόνο, ώστε οι
νέες παραχωρήσεις να γίνουν έγκαιρα σύµφωνα µε το νέο ρυθ-
µιστικό πλαίσιο, το οποίο είναι σαφώς βελτιωµένο και αυστηρό-
τερο όπου χρειάζεται. Έχουµε µπροστά µας ένα εξαιρετικά
ελπιδοφόρο καλοκαίρι και στόχος µας είναι η βέλτιστη αξιοποί-
ηση των παραθαλάσσιων περιοχών µε απόλυτο σεβασµό στο πε-
ριβάλλον, αλλά και στην ποιότητα ζωής των συµπολιτών µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Και θα κλείσουµε τη σηµερινή συνεδρίαση µε τον Βουλευτή

της Νέας Δηµοκρατίας τον κ. Βασίλειο - Νικόλαο Υψηλάντη. 
Ορίστε, κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ

κύριε Πρόεδρε. Κύριε Υπουργέ, κυρία γενική γραµµατέα της Δη-
µόσιας Περιουσίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βαθιά συγ-
κίνηση στρέφω και εγώ τη σκέψη µου µε ευλάβεια στη µνήµη των
αδικοχαµένων θυµάτων του τραγικού σιδηροδροµικού δυστυχή-
µατος στα Τέµπη. 

Απαίτησή µας είναι η υποδειγµατική τιµωρία όλων εκείνων που
ευθύνονται για την τραγωδία µέσα από µια ταχεία, υπεύθυνη, δί-
καιη δίκη και απόφαση της ελληνικής δικαιοσύνης, την οποία
απόλυτα εµπιστευόµαστε, αλλά και η διόρθωση επιτέλους όλων
των κακώς κειµένων στον ελληνικό σιδηρόδροµο, παθογενειών
δεκαετιών, όπως άλλωστε πιστεύω ότι θα προκύψει και θα κατα-
γράψει και το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής του ελληνικού
Κοινοβουλίου, ώστε ποτέ πια να µη συµβούν τέτοια τραγικά δυ-
στυχήµατα. 

Το υπό εξέταση νοµοσχέδιο βελτιώνει το πλαίσιο που διέπει
τη διαχείριση των παραθαλάσσιων περιοχών, ώστε να διασφαλί-
ζεται ο κοινόχρηστος χαρακτήρας τους και να επιτρέπεται η
αξιοποίησή τους, κατά τρόπο επωφελή για την εθνική οικονοµία,
προστατευτικό για το περιβάλλον και σύµφωνο µε το δηµόσιο
συµφέρον.

Δύο, επίσης, σηµαντικά στοιχεία, που εµπεριέχονται στη φιλο-
σοφία του νοµοθετήµατος, είναι αφ’ ενός η προστατευτική µε-
ταχείριση αιγιαλών και παραλιών που παρουσιάζουν ιδιαίτερα
οικολογικά και γεωµορφολογικά χαρακτηριστικά και η καθιέ-
ρωση ενός ολοκληρωµένου πλαισίου τήρησης και επιβολής των
κανόνων που έχουν τεθεί για την προστασία του κοινόχρηστου
χαρακτήρα των αιγιαλών και της παραλίας. 

Πριν αναφερθώ ειδικότερα σε ζητήµατα που αφορούν στα Δω-
δεκάνησα και ρυθµίζονται από το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, θα
ήθελα να επισηµάνω τη σηµαντικότητα των διατάξεων για την
ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής και ιδίως της δηµογραφικής
πολιτικής µέσα από τη στήριξη της οικογένειας και των γεννή-
σεων, αλλά και τις στοχευµένες τροποποιήσεις για τη βελτίωση-
υλοποίηση του προγράµµατος στεγαστικής πολιτικής
«Ανακαινίζω - Νοικιάζω» και της προώθησης επιµέρους ζητηµά-
των που αφορούν την ενίσχυση του εισοδήµατος. 

Σχετικά µε τα Δωδεκάνησα, κατ’ αρχάς πρέπει να επισηµάνω
ότι η διάταξη του άρθρου 23 παράγραφος 9 κινείται στη σωστή
κατεύθυνση, σε συνδυασµό µε το γεγονός ότι καταργείται το
άρθρο 26 του ν.2971/2001 σε σχέση µε την παρωχηµένη ανα-
φορά αποκλειστικά για τα Δωδεκάνησα στον υπό κατάργηση
κτηµατολογικό κανονισµό που ίσχυε µέχρι τώρα. Είναι ζήτηµα
ίσης µεταχείρισης, αλλά και ουσιαστικής περιβαλλοντικής προ-
στασίας. 

Το πρώτο βήµα έγινε µε το νοµοσχέδιο για τη µετάπτωση του
Κτηµατολογίου Δωδεκανήσου στο Εθνικό Κτηµατολόγιο, στο
οποίο είχα την τιµή να είµαι εισηγητής. Η συγκεκριµένη πρό-
βλεψη του φασιστικού ιταλικού καθεστώτος στον κτηµατολογικό
κανονισµό είχε προβλεφθεί, όχι βέβαια για περιβαλλοντικούς λό-
γους, αλλά για στρατιωτικούς, προκειµένου να υλοποιήσουν οι
φασίστες Ιταλοί στα Δωδεκάνησα οχυρωµατικά έργα και για να
δηµεύσουν περιουσίες που ανήκαν στους Δωδεκανήσιους. 

Και απορώ σήµερα, πώς υπήρξαν εδώ εκπρόσωποι του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου να διατυπώνουν αντιρρήσεις που προέρχον-
ται από ανθρώπους του περιθωρίου στα Δωδεκάνησα! Έχουν
ρωτήσει την πλειοψηφία των κατοίκων των νησιών µας; Έχουν
ρωτήσει τους εκπροσώπους των κοµµάτων τους γι’ αυτά τα
οποία εδώ πέρα ελέχθησαν σήµερα, φτάνοντας ακόµα και συνά-
δελφος να εξοµοιώνει εκείνη την εποχή µε τη σηµερινή διακυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη; 

Γι’ αυτό βρίσκονται στο περιθώριο και γι’ αυτό θα συνεχίσουν
να βρίσκονται στο περιθώριο, διότι απέχουν πολύ από την πραγ-
µατικότητα τη σηµερινή, από τις ανάγκες της ελληνικής κοινω-
νίας, από τις ανάγκες αυτές που έχουν οι νησιώτες µας. 

Πολύ ωραία τα είπατε, αγαπητέ φίλε και συνάδελφε Μάρκο,
για τη νησιωτικότητα. 

Επ’ αυτού κρίνεται αναγκαίο να εξεταστεί, κύριε Υπουργέ, η
παύση ή η ανάκληση των εκδοθέντων µε βάση τον υπό κατάρ-
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γηση κτηµατολογικό κανονισµό Δωδεκανήσου πρωτοκόλλων
αποβολής αποζηµίωσης, ειδικά για τα τµήµατα αυτά που δεν θα
αποτελούν πλέον, όπως ίσχυε κατά τον κτηµατολογικό κανονι-
σµό, τµήµα της παραλίας. 

Ο κύριος Υπουργός των Οικονοµικών στην Επιτροπή Οικονο-
µικών είπε ότι τα θέµατα αυτά αφορούν πρωτίστως στο Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος. Αφορούν και στο Υπουργείο Οικονοµικών,
κύριε Υπουργέ, και θα πρέπει αυτά να τα δούµε.

Όπως ανοικτά είναι και τεράστια ζητήµατα της ακίνητης δη-
µόσιας περιουσίας στα Δωδεκάνησα, δεδοµένου ότι είναι ποσο-
στιαία η µεγαλύτερη στην επικράτεια, όπως και σηµαντικές είναι
κι άλλες εκκρεµότητες που χρήζουν νοµικών ειδικών ρυθµίσεων,
αφού ανάγονται ακόµη στην εποχή της Ενσωµάτωσης, ειδικά για
τη Ρόδο και την Κω που έχουν πρωτοστατήσει στην οικονοµική
και τουριστική ανάπτυξη της χώρας, αλλά τα προβλήµατα εξα-
κολουθούν να υπάρχουν διαχρονικά και να παραµένουν άλυτα.
Από το γεγονός αυτό χάνει ολόκληρη η χώρα, χάνει η οικονοµία
µας. 

Ειδικότερα, κτίσµατα που ανήκουν στην περιουσία του ελλη-
νικού δηµοσίου, µεγίστης πολιτιστικής και ιστορικής αξίας, κα-
ταρρέουν. Αναφέρω ενδεικτικά: το παλιό Σανατόριο στην
Ελεούσα και τα γύρω κτήρια, η βίλα «Ντε Βέκι», το παλιό Νοσο-
κοµείο της Ρόδου, το παλιό Γηροκοµείο της Ρόδου, το Στρατο-
λογικό Γραφείο της Ρόδου, το παλιό Διοικητήριο στην Κω, οι
εγκαταστάσεις στο Λακκί της Λέρου και πολλά άλλα. 

Πρέπει να τελειώνουµε µε τις εκκρεµότητες αυτές, κύριε
Υπουργέ. Είναι χρέος στην ιστορία µας και στους ανθρώπους
που έχτισαν το δωδεκανησιακό θαύµα. 

Κρούω τον κώδωνα του κινδύνου και για το πώς µέχρι τώρα
λειτουργεί η ΕΤΑΔ, για όσα ακίνητα έχει στη διαχείρισή της. Κω-
λυσιεργία, αστοχία αναποτελεσµατικότητα. Ας δώσουµε ένα
τέλος στην κατάσταση αυτή, που βλάπτει ανεπανόρθωτα τα συµ-
φέροντα, τα αληθινά συµφέροντα του κράτους µας.

Ως προς τους όρους παραχώρησης απλής χρήσης, κατά
άρθρο 9 του νοµοσχεδίου, νοµίζω ότι πρέπει να περιοριστούν τα
απαραίτητα µέτρα στα τρία. Και το λέω αυτό από την κοινή λο-
γική, αυτό που ίσχυε επί πολλά χρόνια, και ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ και τα

έκανε πέντε µέτρα, αν λάβουµε υπ’ όψη µας πώς λειτουργούν τα
µικρά νησιά, η Σύµη και οι επαγγελµατίες της, άλλα ψαροχώρια
µεγαλύτερων νησιών όπως της Καρπάθου.

Όπως αδιανόητη είναι και η πρόβλεψη στο άρθρο 11 παρά-
γραφος 4 του νοµοσχεδίου σχετικά µε την κατ’ εξαίρεση παρα-
χώρηση αιγιαλού και παραλίας του πρώτου εδαφίου,
ανεξαρτήτως των µέτρων που προβλέπονται σε ξενοδοχειακά
καταλύµατα, σύµφωνα µε τους όρους του νόµου. Κύριε
Υπουργέ, πρέπει να προβούµε σε νοµοθετική βελτίωση και στο
θέµα αυτό, έτσι ώστε να συµπεριλάβουµε και τα τουριστικά κα-
ταλύµατα αλλά και τα εστιατόρια που λειτουργούν µέχρι τώρα.
Οι άνθρωποι αυτοί προσέχουν και το περιβάλλον και εισφέρουν
τα µέγιστα στην ανάπτυξη του ελληνικού τουρισµού. 

Με αυτές τις σκέψεις, αλλά και µε αυτές τις παρατηρήσεις -
που παρακαλώ να τις κρατήσετε να τις δούµε και ενδεχοµένως
να δούµε πλέον πώς µπορούν αυτά τα ζητήµατα µετά από εβδο-
µήντα έξι χρόνια από την Ενσωµάτωση, να τελειώσουν- µε αυτές
τις σκέψεις λοιπόν δηλώνω ότι θα υπερψηφίσω το νοµοσχέδιο
και σας ευχαριστώ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Πριν κλείσουµε τη συνεδρίαση θα µου επιτρέψετε να εκφράσω

κι εγώ τη λύπη µου και τη συµπαράστασή µου στις οικογένειες
των πενήντα επτά αδικοχαµένων συµπολιτών µας πριν από έναν
χρόνο στο τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.08’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο ηµέρα
Πέµπτη 29 Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: Συνέχιση της συζήτη-
σης και ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Όροι αξιοποίησης της δηµόσιας πε-
ριουσίας στις παραθαλάσσιες περιοχές και άλλες διατάξεις». 
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